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HOUDTKOERS 
'Houdt koers', kopte de januari-Demo
craat van 1980 boven een artikel van de 
juist gekozen partijvoorzitter Henk 
Zeevalking. Dat was geen gekke op
roep voor het begin van de jaren tach
tig. D'66 stoomde omhoog in de opi
niepeilingen en had een turbulent na
jaar achter de rug. De hete hangijzers 
van die maanden waren de inpoldering 
van de Markerwaard en de modernise
ring van de kernwapens. Vanwege het 
kernwapenvraagstuk was zelfs een spe
ciaal congres bijeengeroepen. Een 
overweldigende meerderheid van het 
congres schaarde zich achter motie nr. 
56 van Tommei c.s. die de modemise
ring afwees en de Tweede Kamerfrac
tie van D'66 opriep zich afwijzend op te 
stellen ten aanzien van de aanmaak en 
opstelling van kernwapens, te beginnen 
in Nederland. 

In sommige opiniepeilingen stond D'66 op 28 
zetels en Maurice de Hond zag de partij in 
dezelfde Democraat de derde partij van Ne
derland worden. Verder in de Democraat van 
een decennium geleden: Hans Gruyters geïn
stalleerd als burgemeester van Lelystad (6 
december 1979). Positieve actie heet nog 
voorkeursbehandeling en de voorzitter van 
het PEAC, Carien Evenhuis, bepleit "een tij
delijke voorkeursbehandeling van vrouwen, 
mits. met een duidelijk omschreven doel en 

slechts onder bepaalde omstandigheden, om 
vrouwen een extra stimulans te geven in ver
sneld tempo hun gelijke rechten en kansen te 
realiseren." Crisis in de Tweede Kamer rond 
de aangenomen motie van Brinkhorst en Ste
merdink over het afwijzen van produktie en 
plaatsing van kernwapens. Rutger Hauer de
monstreert op het Binnenhof vanwege de 
lege bedden van het Academisch Ziekenhuis 
in Groningen en de 'affaire Penders' in het 
Europees Parlement. De CDA-Europarle
mentariër beschuldigde de D'66-fractie ervan 
te heulen met Italiaanse fascisten. D'66-frac
tievoorzitter Aar de Goede reageerde fu
r ieus op de aantijging en riep dat 'soms een 
CDA-parlementariër het echt verdient een 
asbak naar zijn hoofd te krijgen.' Het waren 
roerige tijden begin jaren tachtig en we ken
nen inmiddels het verloop van de geschiede
nis. D '66 ging van 8 naar 17 zetels en terug 
naar 6, werd D66 en klom omhoog via 9 
zetels naar eenTweede kamerfractie van 12 
leden. De Markerwaard bleefMarkermeer, 
de kruisraketten werden uiteindelijk niet ge
plaatst. Van Agt ging, net als Brinkhorst en 
Terlouw, Lubbers bleef, Van Mierlo kwam 
terug. De Democraat veranderde om de paar 
jaargangen van jas en deed kond van komende 
en gaande partijcoryfeëen. Jan van Serkom 
volgde Henk Zeevalking op, Jacob Kohn
stamm schraapte de partij bijeen als voorzit
ter in de moeilijkste jaren, Olga Scheltema 
fungeerde even als interim-voorzitter opge-

volgd door Saskia van der Loo. Michel Jager 
sloot de jaren tachtig af als D66-voorman. 
T ien jaar wel en wee van D66, het wordt tijd 
ze eens te beschrijven. Volgend jaar bestaat 
D66 25 jaar. Een mooie aanleiding om 'Beeld 
van een partij' van Vivian Voss eens aan te 
vullen. Onderwijllijkt de tijd rijp om de ko
mende jaren geschiedenis te gaan maken. 
Bij de komende gemeenteraadsverkiezingen 
op 21 maart, in de Kamer als centrum-linkse 
oppositiepartij, in Europa dat zo'n essentiële 
rol zal gaan spelen de komende jaren. De 
vooruitzichten voor D66 zijn goed, de uitda
gingen enorm. 
Overal in Europa wordt geschiedenis ge
maakt en iedereen speelt daarin een rol. 'Ik 
heb groot vertrouwen in de toekomst van de 
partij, zolang ze maar die mentale instelling 
houdt van openheid en tolerantie, het levend 
houden van de democratie', zei Jan Glastra 
van Loon I 0 jaar geleden in een interview met 
de Democraat. Ook voor de komende I 0 jaar 
zullen die woorden opgaan. 

VoorjaarsconiNS D66 

Op zaterdag I Ofebruarl vindt de SOste 
ALV van D66 plaats. Een lustrum-con· 
gres over het lokaal bestuur.ln Or
pheus in Apeldoorn. Heer Informatie 
vanaf patina 7. 
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COMMENTAAR 

Durven denken en doen 
De afgelopen weken waren we getuige van de historische omwentelingen in Oost 
Europa. Zo onverwacht, dramatisch en vooral snel, we konden er maar niet over uit . 
Toch is die algemene verbazing achteraf beschouwd eigenlijk verbazingwekkend. 
Stond het voor ons dan niet al jaren vast dat de onderdrukking voort kon duren door 
het binnen houden van de eigen bevolking met prikkeldraad en machinepistolen en 
het binnen halen van de Russen als dat eerste te lastig werd? Met perestroika werden 
deze twee onderste stenen onder de Oost Europese bolwerken weggetrokken en 
konden de ineenstortingsscènes zich niet meer in slow motion voltrekken. De 
Breznjev-doctrine moest openlijk worden losgelaten. Polen en Hongaren konden 
daardoor onmiddelijk hun gang gaan, openden hun grenzen en de verkalkte commu
nistische regimes belandden vervolgens in vliegende vaart tegen de Muur, die daar dan 
ook prompt onder bezweek . 

Vermoedelijk van de kook geraakt door de hitte van de revolutionaire strijd verliezen 
echter veel commentatoren de realiteit uit het oog. Optimisten juichen dat we 
nauwelijks meer defensie, laat staan nucleaire wapens nodig hebben, nu de dreiging uit 
het Oosten is weggevallen. 
Warschaupact en Navokunnen van hun militaire pantserhuid worden ontdaan en 
hooguit als politiek geraamte blijven voortbestaan, of zelfs dat niet. Mits we Oost
Europa maar economisch steunen staat ons zonder twijfel voor het eind van de eeuw 
het economisch paradijs te wachten. Anderen zien het oorlogsgevaar daarentegen 
juist toenemen. Europa zal volgens hen weer, als vroeger, op zichzelf zijn aangewezen 
met alle 'historische' risico's van dien. Zij wijzen op de nieuwe instabiliteiten, de 
ruimte voor opleving van het nationalisme nu de supermogendheden zich terugtrek
ken en de nucleaire stok achter de deur in onderhandelingen wordt afgebroken. 
Bovendien is het hoogst onzeker of Gorbatsjov zijn economische en nationalistische 
tegenstanders de baas kan blijven, bij gebreke waarvan we nog verder van (het 
gemeenschappelijk Europese) huis zijn . 

De werkelijkheid is dat we er uit vredes-oogpunt beter voorstaan dan ooit, maar dat 
de situatie nog steeds verre van ideaal is. Vele gevaarlijke ideologiën en hun vertolkers 
zijn nog lang niet uitgeroeid (vergelijk China, Noord-Korea, Iran, Zuid-Afrika). 
Ernstige regionale en politiek-religieuze conflicten zoals in het Midden-Oosten blijven 
ontstaan. Angst voor machtsmisbruik zal niet verdwijnen. Daarom blijven landen zich 
bewapenen en zoeken zwakke landen bescherming bij sterkere. Daarom zullen er 
bondgenootschappen blijven bestaan, zij het in een andere vorm en samenstelling dan 
de huidige. 
In Europa voltrekt zich 'spontaan' een nieuwe poltieke ordening. Deze moet veran
kerd worden in een super-structuur die eventuele nieuwe conflicten kan neutralise
ren. Met de toenadering, vooral tussen de Duitslanden, zal de legitimiteit van NAVO 
en Warschaupact verder worden uitgehold. Daarom komen we er op den duur niet 
met een geïnstitutionaliseerd overleg tussen deze bondgenootschappen. 
Veertig jaar bepaalden de structuren de politieke ontwikkelingen. Deze ontwikkelin
gen eisen nu op hun beurt nieuwe structuren. Zo valt bijvoorbeeld te denken aan een 
Europese veiligheidsraad binnen het raamwerk van de VN. 
Minstens zo belangrijk als nieuwe instituties is het cultiveren van een nieuwe demo
cratische gezindheid en derhalve ook van een gezonde economische voedingsbodem 
daarvoor. Is ideologische geborneerdheid op nationale schaal al fnuikend, de interna
tionale verhoudingen zijn er nu decennia lang letterlijk door lam gelegd. 
De wederopbouw zal niet gemakkelijk zijn. Maar dat zoveel mensen weer hardop en 
onbevangen durven denken en doen, dat is de grootste winst van het gedenkwaardige 
jaar dat we nu hebben afgesloten. 

De redactie wenst u 
veel hei I en zetels toe 
in 1990 

Bob van den Bos 



BASIS 3 

Het politieke handwerk op lokaal niveau 

D66 IN RAAD 
VAAK KATALYSATOR 
De druppel holt de steen uit. Deze veel
zeggende uitdrukking geeft feilloos 
beeldingaan "de macht van het klei
ne". Opwekkend is het perspectief dat 
vervat is in die zes woorden allerminst. 
Het gezegde typeert de positie van D66 
in sommige gemeenten. In kleine ge
meenten kost het moeite om een 
raadszetel te bevechten. Niet zozeer de 
aanhang vormt daarbij de kern van het 
probleem, maar de organisatie van de 
benodigde actieve achterban. In mid
delgrote en grote gemeenten staat de 
uitdaging de continuïteit te waarbor
gen voortdurend centraal. D66 vervult 
in de regel een prikkelende katalysa
tor-functie in gemeenteraden. Het uit
eindelijke resultaat van het politieke 
handwerk op lokaal niveau wordt 
meestal niet toegeschreven aan de ini
tiatiefnemers. 

Ommen boekt resultaat met milieu 
De afdeling Ommen wist drie jaar geleden de 
aandacht te trekken met het instellen van een 
milieuprijs. In de 18.000 inwoners grote ge
meenschap heeft het college van B&W nog 
altijd te weinig aandacht voor het milieu. 
Bestuurssecretaris Mea Eversteijn: "De 
meeste raadsleden hebben er de mond vol 
van. Maar dan wel in de zin van: Ach, Ach, wat 
is het toch mooi hier ... " De gemeenteraad 
telt 17 leden; 9 CDA-gemeenteraadsleden 
domineren. De VVD (2 raadsleden) is ook in 
het college vertegenwoordigd. Ottie Drijber 
is het D66-raadslid. Eversteijn: "Goed be
schouwd is het opvallend hoe vaak er hier 
uitzonderingen op de regels worden toege
staan. Ommen is een agrarische gemeenschap 
met een ons-kent-ons cultuur waarin veel 
onder de tafel wordt gesjoemeld. Milieu valt 
als aandachtsgebied niet onder een specifieke 
wethouder; elke bestuurder behandelt milieu 
als onderdeel van zijn specifieke taak. Het 
college benoemt milieu niet eens als aan
dachtsveld in de aanbiedingsbrief bij de alge
mene beschouwingen. D66 geeft het milieu al 
jarenlang specifiek aandacht bij de beschou
wingen; de andere partijen hebben dit goede 
voorbeeld beschroomd gevolgd." 
De milieuprijs van D66 had geen "knuppel in 
het hoenderhok" effect! "Nee, wij hadden 
ons er meer van voorgesteld", stelt Eversteijn 
eerlijk vast. "De aanhouder wint. Wij hebben 
enkele weken geleden een milieunota aange
boden. Een heel compleet stuk met aandacht 

Als voorbereiding op de gemeenteraadsverkiezingen organiseerde het PSVI een campagnedag. Landelijk publiciteitsmedewerker 
Tineke Knaap leidde de workshop materialen. Foto D. Sies. 

voor onder meer voorwaardenscheppend 
beleid, communicatie, hinderwet-uitvoe
ringsprogramma, energiebeleid, verkeer en 
vervoer, recreatie en milieu, afvalbeheer en 
landschapsbeheer. Het college heeft- mede 
dank zij de nota- nu de toezegging gedaan, 
dat er een milieubeleidsplan komt." D66 Om
men juicht dat toe. "Onze nota wordt daarin 
meegenomen", aldus Mea. "Maar wij beseffen 
dat het komende beleidsplan zo breed moge
lijk gedragen moet worden in de raad." 
De bestuurssecretaris ziet ook mogelijkhe
den om in de toekomst het milieu als onder
werp voor lokale referenda aan bod te laten 
komen. "Natuurlijk kan dat. Maar ik denk dat 
er toch eerst nog vreselijk veel aandacht 
moet worden besteed aan communicatie, 
voorlichting en educatie. Je moet voor zo'n 
referendum eerst flinke weerstanden over
winnen." Bij de komende raadsverkiezingen 
mikt D66 Ommen ("heel brutaal" meent Mea 
bescheiden) op twee raadszetels. 

Baanbrekend werk Groningen 
De hoofdpunten van het programma van de 
afdeling Groningen zijn vastgesteld. "Het 
programma moet alleen nog aangekleed wor
den", stelt gemeenteraadslid Frans Hasselaar. 
De leefbaarheid van de stad en de lokale de
mocratie staan centraal. Alle stennis rondom 
de nieuwe plaats voor het Groninger Mu
seum was de directe aanleiding voor D66 om 
met een referendum-voostel te komen. 

Frans: "Het eerste motief is dat je daardoor 
de burger een directe stem geeft in het be
stuur. Daarnaast zie je in toenemende mate 
dat inspraak als onvoldoende en vooral onbe
vredigend wordt ervaren. De gemeente 
moet zich echt iets aantrekken van de bur
gers. Wij stellen een referendum voor, dat 
ook feitelijk effect kan sorteren." 
Voor een belangrijk deel is het voorstel ge
stoeld op het werk van de staatscommissie 
BiesheuveL "Ons voorstel is een variant van 
het veto-referendum. Het is een raadplegend 
referendum in combinatie met zelfbind ing. 
Vooraf stelt de gemeenteraad de voorwaar
den vast, waarbij de raad zich vrijwillig aan de 
uitslag zal houden." Het college van B& W 
heeft het voorstel onheus benaderd: "B& W 
heeft geen uitspraak gedaan over de wense
lijkheid", aldus Frans Hasselaar. "Zij zeiden 
simpelweg: het kan gewoon niet. Het is een 
laffe opstelling om niet inhoudelijk te discus
siëren maar vermeende wettelijke cbslakels 
als uitgangspunt te kiezen." 
De raadsfractie heeft overigens- met steun 
van eerste kamerlid Jan Vis- die argumenten 
kunnen weerleggen. Hasselaar heeft zich ook 
gestoord aan de argumenten van de PvdA ( 18 
van de 39zetels) om het voorstel afte wijzen. 
"Het is een verkeerde manier om burgers bij 
de politiek te betrekken, meent de PvdA. Ze 
zijn tegen het voorstel onder het mom dat je 
daardoor one-issue politiek oproept. De 
doorsnee-burger zou de grotere verbanden 
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niet zien. Dan heb je een volstrekt verkeerde 
mens-visie en gedraag je je paternalistisch", 
zegt Hasselaar met weerzin in zijn stem. Het 
raadsvoorstel van D66 Groningen is door 
veel raadsleden uit het land en enkele weten

schappelijke instituten opgevraagd. "Geluk
kig hebben we naar de media toe met ons 

voorstel duidelijk kunnen maken wat onze 
opvattingen zijn. Wij zijn vóór vestiging van 
het Groninger Museum op de omstreden lo
katie (een nieuw eiland midden in de rivier). 
Maar wij stelllen dat de mening van de burger 
belangrijker is dan onze opvattingen. Als een 
referendum een ander resultaat te zien zou 
geven, leggen wij ons daar bij neer." Hasselaar 
illustreert tot slot met een voorbeeld dat 
resultaten tijd vragen: "In 1984 stelden wij de 
openingstijden van het bureau bevolking aan 
de orde. In 1989 is gestart met openingstijden 
tijdens middagpauzes en koopavonden. Dat 
experiment is een doorslaand succes. Alle 
aanvankelijke bezwaren ten spijt." 
D66 heeft twee raadszetels in Groningen. 
Hasselaar: "Inzet in maart bij de verkiezingen 
is vier zetels. Maar, de vijfde zetel verliezen 
we niet uit het oog." 

Utrecht: referendum in studie 
Het D66 programma in Utrecht is al door de 
algemene ledenvergadering besproken. Lijst
trekker Nicky van 't Riet krijgt symbolisch 
het eerste exemplaar aangeboden. Ook in dit 
programma aandacht voor mogelijkheden om 
de lokale democratie te versterken. "Bij de 
laatste algemene beschouwingen heeft de 
fractie een voorstel gedaan om op lokaal ni
veau een zogenaamd correctief wetgevings
referendum in te voeren", zegt afdelings
voorzitter Elmer Klaasen. "Wij hebben dank
baar gebruik kunnen maken van veel voorbe
reidend werk van de afdelingen Leiden en 
Groningen. In principe komt het er op neer, 
dat een referendum zou moeten plaatsvinden 
als een minderheid in de raad- bijvoorbeeld 
een derde van de totale raad- daarom ver
zoekt. Praktisch gezien zijn er enkele obsta
kels. Zo moet de procedure worden beschre
ven en vastgelegd in het reglement van orde." 
Het D66-voorstel is "in studie genomen". 
Bepaald geen warm onthaal? Klaasen: "Het 
voorstel is veelomvattend. Zo is ook het 
stadspanel genoemd. In zo'n panel moet een 
doorsnee van de bevolking zitting hebben. 
Periodiek kan het bestuur een beroep doen 
op het panel om de meningen te polsen. Meer 
in de zin van: "Gesteld dat ... wat is dan uw 
mening over ... " Zo'n panel is een veel flexi
beler instrument dan een referendum. Ook 
dat onderdeel van het voorstel is in eerste 
instantie niet van de hand gewezen." D66 
heeft twee raadsleden in Utrecht. "We ver
wachten nu op basis van de uitslag van de 
Tweede Kamer-verkiezingen vier zetels", 
stelt Klaasen. En voegt daar met het onverbe
terlijk optimisme van een bestuurslid- ge
wend om steeds leden te motiveren- aan 
toe: "En wie weet vijf?" 

Peter van den Besse/aar 

BASIS 

Tweede Kamerlid Machteld Versnel, partijvoorzitter Michel jager en publiciteitsman Marcel van der Heuvel sloten de 
campagnedag van het PS VI plenair af Foto: D. Sies. 

Veel nieuwe gezichten op campagnedag 
De campagnedag van 16 december jl. trok een groot aantal bezoekers. Op het 
hoogtepunt van de dag waren er 180 deelnemers. Opvallend waren de vele nieuwe 
gezichten in de Reehorst in Ede. 

De campagnedag bestond uit workshops en 
een plenair slotgedeelte. De deelnemers kon
den drie van de vijf workshops (materialen, 
mediakeuze, perscontacten, campagnebe
heer en campagnestij I) volgen. Het plenaire 
slotgedeelte werd verzorgd door Michel Ja
ger, Marcel van den Heuvel en Machteld Ver
snel. 

Bij de workshop perscontacten werd de rea
liteit dicht benaderd. Er moest in een kwar
tier een persbericht geschreven worden aan 
de hand van een gegeven situatieschets. Bij de 
workshop campagnestijl werd er onder lei
ding van Michel ten Brink gediscussieerd over 
de houding van D66 tijdens campagnevoeren. 

De systematiek van campagnevoeren kwam 
in de workshop campagnebeheer aan bod. 
Tijdens deze workshop kregen de deelne-

mers de opdracht een draaiboek voor een 
spreekbeurt te maken. Aandacht voor de lay
out en de tekst van een advertentie was er 
tijdens de workshop mediakeuze. Het belang 
van de huisstijl van D66 en het schrijven van 
een folder kwam in de workshop materialen 
aan bod. 

Door het plenaire slotgedeelte kreeg de dag 
nog een politiek tintje. Naar aanleiding van 
een vraag uit de zaal riep Machteld Versnel de 
gemeenteraadsfracties van D66 op gezamen
lijk een signaal te geven aan het ministerie van 
Binnenlandse Zaken. Door de herindeling van 
de politie dreigen de gemeentes de democra
tische zeggenschap te verliezen. De D66-
fracties zouden het ministerie op moeten 
roepen de democratische controle over de 
politie goed te bewaken. 

Martijn van Triest 



INTERVIEW 5 

Nieuwe voorzitter Jonge Democraten: 

KADER D66 IS VERGRIJSD 
De J D heeft een nieuwe voorzitter. Op 
het laatstejD congres in november gaf 
Erik Hordijk het vaandel over aan de 
vierentwintig jaar oude "personeels
consulent" Roei van der Poort. Reden 
genoeg voor democraat-redacteur El
mer Klaasen om te gaan praten met 
deze enthousiastejonge Democraat. 
Het werd een aangenaam gesprek over 
het nut van deJD ("Politieke vorming 
van jongeren"), de relatie tussen de J D 
en D66 ("D66 zal een faktor in de Ne
derlandse politiek worden waar 
niemand omheen kan") en deJD en de 
JOVD ("De JOVD heeft een probleem 
met de moederpartij, ze heeft een ver
velende moeder"). 

De wisseling van de wacht in de JD kwam 
enigszins onverwacht. Dit voorjaar immers 
kondigde Erik Hordijk aan dat hij nog wel een 
jaar voorzitter wilde blijven. Onmiddellijk 
stonden er uit de vereniging tegenkandidaten 
op. In de DEMO werd zelfs een vergelijking 
gemaakt met .,De Coup" van drie jaar gele

den. Roei van der Poort wil van zo'n vergelij
king niets weten. Hij omschrijft Hordijk als 
een enthousiaste, harde werker, die altijd erg 
veel inzet voor de JD heeft getoond. Boven
dien namErik zelf de beslissing te stoppen 
met het voorzitterschap. Zelf vond hij van 
alles wat hij tot nu toe gedaan heeft in de JD 
zijn periode als redacteur van de DEMO het 
leukst. Toen had hij het meest kontakt met 
wat er in de vereniging leefde. 

De doelstelling van de JD zal onder Roei van 
der Poort niet veranderen ... Hetgaat om 
vorming van jongeren, zoveel mogelijk jonge
ren betrekken bij de politiek. Het gaat daarbij 
om het bewust en kritisch omgaan met poli
tieke onderwerpen, het tot stand brengen 
van politi<:!ke bewustwording en om menings· 
vorming." Uit een onderzoek van MSO blijkt 
dat veel jongeren die actief zijn in een poli
tieke jongeren organisatie vaak de follow·up 
van de meningsvorming missen. De menings
vorming is te vrijblijvend, er gebeurt niet 
genoeg met de ingenomen standpunten. Om 
deze reden wil de JD dit jaar .,confrontatiebij
eenkomsten" organiseren. Van der Poort: 
.. De JD wil het eigen standpunt voorleggen 
aan politici om te toetsen wat deze standpun
ten waard zijn. Zijn ze goed onderbouwd? 
Kan de politiek er wat mee? Dit jaar gebeurt 
dat met het thema .,Grenzen aan de groei". 
Eén van de onderwerpen die binnen dit the
ma aan de orde komen is het vraagstuk van de 
ethische grenzen van de wete~schap." 

Klantvriendelijk 
Een gevoelig onderwerp in JO-kringen is de 
relatie met D66. De JD en D66 mogen dan 
voordeurdelers zijn, de JD hecht zeer aan de 
eigen zelfstandigheid. Ondergetekende 
kreeg ooit een stortvloed van kritiek over 
zich heen toen hij in de Democraat schreef 
dat ..... D66 eindelijk haar eigen jongerenor
ganisatie kreeg". Roei formuleert de relatie 
met D66 dan ook zeer zorgvuldig . .,De JD is 
een jongerenclub die zich verwant voelt met 
D66, maar organisatorisch geheel zelfstandig. 
We zijn bezig met politiek in de geest van 
D66." 

JO-voorzitter Roe/ van der Poort. 

Dit weerhoudt Van der Poort niet van kritiek 
op D66 ... Het regionale kader van D66 is 
veelal vergrijsd", merkt hij op. "Het dateert 
nog uit de tijd van Jan Terlouw." De JD en 
D66 moeten anders omgaan met politiek be
wustzijn. "De belangstelling voor de politiek 
loopt niet terug, kijk maar naar wat er nu 
voor emoties bovenkomen naar aanleiding 
van de gebeurtenissen in Roemenië. Ook 
Greenpeace en de zeehonden trekken volop 
belangstelling. Mensen moeten dan ook ad 
hoc betrokken worden als er bepaalde poli
tieke onderwerpen aan de orde zijn." Zeer 
belangrijk vindt hij een meer .,klantvriendelij
ke" benadering van nieuwe leden en belang

stellenden. "D66 moet zich bekommeren om 
het nieuwe lid. Ervoor zorgen dat iemand zich 
thuisvoelt. Ik denk dat de JD dat aardig onder 
de knie heeft, maar dat D66 nog veel kan 
leren. Het minste wat je kunt doen is zeggen 
hallo, ik ben JanJansen en iemand een hand 
geven. D66-ers laten dat vaak na, maar stop
pen iemand meteen in de stemcommissie. Dat 

is in ieder geval mijn ervaring." Lovend is Van 
der Poort over de samenwerking met het 
PSVI. .,Maarten Brackel beschouw ik als de 
tiende LB-er. Hij ondersteunt ons met het 
opstellen van het operationeleScholings-en 
Vormingsprogramma van de JD. In één dag 
zet hij samen met onze Secretaris Scholing en 
Vorming dat programma op poten. Hij geeft 
dan zeer nuttige tips over onderdelen van het 
programma, mensen die je kunt uitnodigen en 
literatuur die je kunt raadplegen." Ook wil de 
JD in de campagne graag samenwerken met 
D66. JD-ers zullen dan niet als hulptroepen 
overal gaan plakken en folderen, maar wel wil 
de JD graag samen met D66 in kramen staan 
en er komt een gezamenlijke folder. 

Goedkope stunt 
Pas vier dagen voorzitter, werd Roei van der 
Poort gebeld door de voorzitter van de 
JOVD. HetJOVD-congres ging een motie 
behandelen waarin werd aangedrongen op 
een fusie tussen de VVD en D66, en daarop 
vooruitlopend tussen de JOVD en de JD. Wat 
hij daarvan vond. Over het antwoord hoefde 

niet lang nagedacht te worden . .,De verschil
len tussen VVD en D66 zijn te groot om nu 
serieus over fusie te praten. Het voorstel is 
niet meer of minder dan een goedkope publi
citeitsstunt", aldus de JO-reactie in het Alge
meen Dagblad. Roei van der Poort voegt hier 
nog aan toe dat één fusie tussen D66 en de 
VVD niet meer voor de hand ligt dan een fusie 
tussen D66 en de PvdA. Akkoord, het erf
goed van het liberalisme is bij D66 in betere 
handen clan bij de VVD, maar daarmee houdt 
het op. Vrijzinnige Democratie is een houding 
die ver afstaat van de politieke cultuur van de 
VVD. Dat in de praktijk de oplossingen van 
JOVD enJD vaakdicht bij elkaar uitkomen 
doet daar niets aan af." De avances van de 
JOVD om vooruitlopend op de door hen 
gewenste fusie tussen VVD en D66 te komen 
tot een zeer nauwe samenwerking met de JD 
wijst Roei van der Poort dan ook resoluut van 
de hand. "De JOVD heeft een probleem met 
de moederpartij. Ze heeft een vervelende 
moeder. De VVD heeft zich de afgelopen 
zeven jaar beslist niet van zijn meest liberale 
kant laten zien, het komt er tenslotte op aan 
wat je doet als je in de regering zit. In de 
oppositie kun je zeggen wat je wilt. De JOVD 
moet zich dan ook afvragen wat zij wil. Het 
verschil tussen de JOVD en de VVD is wel 
heel erg groot geworden. De JOVD moet 
daar zijn consequenties uit trekken. JOVD
ers die dat doen zijn van harte welkom bij de 

JD." 
Elmer Ktaasen 
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Donderdag 18 januari 
In Hotel het Gemeentehuis in Scheemda 
spreekt_Pieter ter Veer voor de afdelings
vergadering van de Groningse Mij. van Land
bouw. Aanvang 20.00 uur, info: 05975 -1794. 

Vrijdag 19 januari 
Doeke Eisma bezoekt de afdelingsvergade
ring van D66-Eindhoven, vanaf 20.00 uur. 
Info: E. Pateer, 040-722642. 
De D66-afdeling Delft organiseert de tradi
tionele nieuwjaarsbijeenkomst in de Nonne
rie, St. Agathaplein I , vanaf 20.00 uur. Gast
sprekers zijn: Jan Glastra van Loon en 
Herman Schaper over de ontwikkelingen 
in Oost en West Europa. 

Zondag 21 januari 
Om 14.00 uur begint in Paradiso Amster
dam een forumdiscussie met Doeke Eisma. 
Info: M. v. Beek, 020-935531. 

Woensdag 24 januari 
Jacob Kohnstamm is aanwezig op de ver-

Ik vind 
Naar aanleiding van het commentaar 
van Bob van den Bos in de Democraat 
van oktober ontving de redactie de vol· 
gen de reacties die in ingekorte vorm 
zijn weergegeven. 

De keuze: oppositie of toppositie 
D66 zit in een lastig pakket. De stap om niet deel te 
nemen aan een CDA/PvdA-kabinet heeft welis
waar respekt afgedwongen en heeft het morsige 
begrip politieke zuiverheid weer een verfrissende 
inhoud gegeven, maar maakt tegelijkertijd een ef
fektief oppositiebeleid tot een Skylla en Charybdis
politiek: laveren tussen de veelkoppige Lubbers en 
de liberale draaikolk van de VVD. De Lubberiaanse 
.. sociale vernieuwings-strategie"links passeren zal 
al snelleiden tot de kritiek dat D66 .. luxe-politiek" 
bedrijft, terwijlliberale kongsies met de VVD- hoe 
.,sociaal" onderbouwd ook- door dezelfde critici 
kan worden uitgelegd als .,rancune-strategie". 
Hoewel D66 zich niet snel zallaten verleiden om 
met open ogen op één van beide gevaren af te 
stevenen- daar is zij m.i. te inventief voor- moet 
het gevaar van een kleurloze of .. pastel" oppositie 
niet worden onderschat. Al is het alleen maar om
dat het vanuit de oppositiebanken moeilijk is om 
zonder politiek opzienbarende evenementen fre
quent de publiciteit te halen. Dit laatste lijkt me 
voor D66 geen vruchtbare weg. Want op spekta
kelpolitiek-de voorgenomen strategie van Groen 
Links- bouw je geen evenwichtige politiek en al 
helemaal geen krachtige onderhandelingspositie 
voor de toekomst. Wat dan wel? 
De opzienbarende winst van D66 en de even op
zienbarende stellingname tegenover de arrogantie 
van de CDA-macht biedt een bijzondere uitgang
spositie om datgene uit te bouwen wat .,analyti
sche" of ook wel beschouwende politiek wordt 
genoemd. D66- met name Van Mierlo- heeft 
bewezen dat het afstand nemen tot het politieke 
mechanisme zélf, onthullend werkt wat betreft de 
politieke zelfoverschatting van partijen. Een zelf
overschatting die niet alleen leidt tot machtsmis
bruik naar andere partijen toe, maar ook de illusie in 
stand houdt dat .,de" politiek hét beslissingsforum 
betreft dat alle problemen van de maatschappelijke 
werkelijkheid dient te behandelen. 
Een beschouwende politiek die deze ontwikkeling 

AGENDA 

gadering van de D66-afdeling Bilthoven. 
Vanaf20.00 uur. Info: Mw. Limborg, 030-
284416. 

Donderdag 25 januari 
Louise Groenman is aanwezig op de afde
lingsvergadering van D66 in Nieuwkoop. 
Aanvang 20.00 uur, Parochiehuis 
Nieuwkoop, info: Mw. S. Moraal 0 1725 
-71724. 
Dick Tommei bezoekt de Jonge Demo
craten Enschede. Vanaf 20.00 uur. Info: 
Toeterne I, 020- 330029. 

Vrijdag 26 januari 
Algemene Regiovergadering Zuid Ho I
land in het zalencentrum 'Het Parlement', 
Nieuwstraat 45 te Leiden. Aanvang 19.30 
uur. 

Woensdag 31 januari 
Olga Scheltema bezoekt AA V van D66-
Rotterdam vanaf 20.00 uur. 
Info: W. Sanders, 0 I 0-4145538. 

blootlegt betekent geenszins een zich onttrekken 
aan maatschappelijke verantwoordelijkheid, maar 
een gericht aansturen op het vorm laten krijgen van 
de verantwoordelijkheid dáár waar het thuishoort: 
bij de mensen zélf. Niet een opleggen van solidari
teits-scenario's waar de PvdA sterk in is, niet een 
afschuiven van maatschappelijke zorg zoals het 
CDA doet en niet een .,self-centered" keuzekli
maat van de VVD, maar zelfregie. Het samen met 
andere betrokkenen regisseren van problemen, 
keuzes en verlangens in de situatie waar deze leven 
of zich manifesteren. We zouden hier kunnen spre
ken van de sfeer van de .. pre-politiek", de maat
schappelijke ruimtes waar het politieke handelen 
niet partij-gebonden is: denk bijvoorbeeld aan sa
menwerking en besluitvorming in bedrijven en in
stellingen, gezin en familie, in woonverbanden, in 
aktiegroepen, op sportverenigingen en andere 
vrije-tijdsorganisaties. 
Juist D66 is in staat de partijpolitiek te ontmythologi
seren en is in staat politiek te vertalen in termen van 
maatschappelijk handelen. 
Gezien de aantrekkelijke uitgangspositie die D66 
nu inneemt lijkt me het versterken van die kwaliteit 
voor de hand liggen. Dit betekent het versterken 
van het politieke engagement dat D66 eigen is: de 
unieke verbintenis met de pre-politieke sfeer en de 
kritische verbondenheid met de politiek zelf. Op 
dit kruispunt van verbintenissen gaat het er om het 
maatschappelijke vertoog te inspireren en het poli
tieke debat te innoveren. Enerzijds door ideeën aan 
te reiken in de pre-politieke sfeer die bruikbaar zijn 
om sociale instrumenten te konstrueren en te bear
gumenteren zoals een redelijk basisinkomen, de
mocratisering óók met het oog op milieubeheer, 
kulturele integratie, eerlijke verdeling van de 
(markt)arbeid, strategisch aanwenden van bevrijde 
tijd e.d. Anderzijds in het debat met andere partijen 
de beperkte werking van de huidige politiek zoda
nig re-konstrueren- zichtbaar maken- dat een 
funktionele aansluiting en een effektieve dialoog 
met de maatschappelijke pre-politieke ruimtes mo
gelijk worden. Eén van de voornaamste taken voor 
D66 in de komende jaren lijkt mij dan ook het 
aantonen dat .. sociale vernieuwing een loze belofte 
inhoudt als niet ook gewerkt wordt aan politieke 
vernieuwing. Politiek is dan niet het geforceerd 
vooruit willen lopen op ontwikkelingen en keer op 
keer tot de konklusie moeten komen dat het blijk
baar .. tóch anders gaat". Ook niet het gedwongen 
worden achter die ontwikkelingen aan te moeten 
lopen, maar er alert deel van uitmaken. Om dit 
laatste in de politiek zelf te benadrukken zal D66 

Donderdag I februari 
Jacob Kohnstamm is te gast op de AA V· 
Naarden. Aanvang 20.00 uur. Info: Mw. M. 
Arkesteijn, 02159- 46721. 

Dinsdag 6 februari 
De D66-afdeling Oss vergadert vanaf 20.00 
uur. Gast is Aad Nu is. Info: D. den Ridder, 
04120-31008 

Zaterdag I 0 februari 
D66-congres over het lokaal bestuur. Zie 
Partijnieuws voor verdere informatie. 

Maandag 12 februari 
Louise Groenman neemt deel aan een fo
rumdiscussie over emancipatie. Info: Mw. 
Kuiper 023- 262421. 

Dinsdag 13 februari 
Pi eter ter Veer is aanwezig op de afdelings
vergadering van D66 in Laag Keppel. Vanaf 
20.00 uur. Info: W.v.d.Kraan 08334-72545. 

vooral de zelfoverschatting van de huidige politieke 
struktuur in het debat met andere partijen moeten 
laten zien vanuit haar eigenwillige positie. Hierbij 
moet de verleiding worden weerstaan om het van
uit de oppositie beter-te-willen-weten. Dat doen 
andere partijen al. 
Kortom, de politiek even dynamisch maken als de 
samenleving die zij zegt te vertegenwoordigen. Een 
opgave die D66 is toevertrouwd. 

Eric Brinkmann 
Rotterdam 

Overwinningsnederlaag 
Nu het nieuwe kabinet is aangetreden wordt het 
voor D66 tijd de balans eens op te maken. Want het 
lijkt mij dat Van Mierlo onze partij al met al naar een 
overwinningsnederlaag heeft geleid. 

Voor een regeringscombinatie van CDA en VVD 
hadden beide partijen D66 hard nodig, dat is duide
lijk gebleken. Evenzeer is gebleken dat in een kabi
net van CDA en PvdA D66 niet welkom was- zoals 
men overigens op grond van de verkiezingsuitslag 
direct voorspellen kon. 
In een kabinet met CDA en VVD had D66 haar 
eisen kunnen stellen. Er zaten voor D66 twee, 
waarschijnlijk drie, ministersposten in. Ook pro
grammatisch had de partij op verscheidene punten 
-bijvoorbeeld het punt van de euthanasie- waar
schijnlijk betere resultaten kunnen bereiken dan 
het regeeraccoord van het huidige kabinet te 
bieden heeft. Daar komt bij dat je je in een politiek 
meerstromenland als het onze nu eenmaal beter 
waar kunt maken als regeringspartij dan als opposi
tiepartij. En dit, zich waar maken, is een levens
noodzaak voor een partij metzo'n fluctuerende 
kiezersaanhang, wil zij zich een blijvende plaats ver
werven binnen het politieke spectrum van Neder
land. 
Er is meer! D66 is een partij die voor de kiezers nog 
steeds geen duidelijk gezicht heeft, wat haar ideo
logische inhoud betreft. Daarin duidelijkheid te 
brengen is in hoge mate urgent geworden, nu par
tijgenoot Bertens zich in het Europese Parlement 
bij de liberale fractie heeft aangesloten. 
Ik vind de keuze van Bertens een prima keuze. 
Daarmee is het voor de partij echter wel noodza
kelijk geworden te laten zien waar ze als liberale 
partij in Nederland staat. Juist in een kabinet samen 
met de VVD had D66 kunnen laten zien dat libera
lisme en conservatisme niet hetzelfde zijn. Ja, mis
schien had het perspectief kunnen ontstaan van die 
ene, echte, ware liberale partij voor Nederland! 

LambertJ. Giebels Breda 
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Lokaal bestuur centraal op 50ste AL V 

Agenda voorjaarscongres 1990 
Het voorjaarscongres dat op 10 februari 1990 wordt gehouden zal voor een belangrijk 
gedeelte in het teken staan van de naderende raadsverkiezingen op 21 maart 1990. 

In het vorige nummer van de Democraat heeft u kunnen lezen welke thema's op dit 
congres aan de orde gesteld gaan worden. 
Op deze pagina vindt u informatie over Congrescentrum Orpheus. 

De agenda voor deze ledenvergadering is als volgt: 
ALV -50 
10.00uur 1. Opening door de partijvoorzitter 

2. Benoeming notulen- en stemcommissie 
3. Toelichting op de stemprocedure 

10.15uur 4. Financiën 
- begroting 1990 
- regiobijdrage 1991 
- contributieregeling 1991 

10.45 uur 5. Presentatie kandidaten voor besturen en commissies 
- opening stembussen 

6. Europa-resolutie 
7. Actude Politieke Moties 
8. Toespraak partijvoorzitter 

LUNCHPAUZE 
- sluiting stembussen 

11.00uur 
11.30 uur 
12.00uur 
12.20uur-
13.00uur 
13.00uur 9. Openingsspeech 'Lokaal Bestuur' ter voorbereiding op de in de mid

dag te organiseren deelsessies: 
- reorganisatie van het binnenlands bestuur 
- democratie en nieuwe bestuursvormen 
- partijpolitieke samenwerking op lokaal niveau 

10. Uitslag stemmingen 15.00uur 
15.05 uur 
15.30uur 
15.45 uur 

11. Toespraak fractievoorzitterTweede Kamer 
12. Campagne-informatie gemeenteraadsverkiezingen 
13. Sluiting door de partijvoorzitter 

De snelste weg 
Congrescentrum Orphcus, Churchillplein 
1, ligt aan de rand van het centrum van 
Apeldoorn en is gemakkelijk per auto of 
bus bereikbaar. Er is voldoende parkeer
ruimte. Het kaartje wijst u de weg. 

De trein 
Intercity-treinen uit Amsterdam, Den 
Haag, Rotterdam, Utrecht en Enschede 
stoppen in Apeldoorn. Voor vertrektij
den vanuit Apeldoorn bellen voor de 
richting Amersfoort, Utrecht, Rotter
dam, Den Haag, Amsll:rdam 055-215422, 
richting Deventer, Almelo, Hengelo, En
schede 055-788331, richting Zutphen 
(Arnhem), Goor, Winterswijk 055-
788266. 

De bus 
Vanaf het NS-station rijdt bus Hl naar het 
congrescentrum (vertrek kwart voor en 
kwart over ieder uur). Vanaf Orpheus 
vertrekken de bussen om 2 over heel en 2 
over half (laatste bus om 23.57 uur). 

De taxi 
Het telefoonnummer van de Taxicentrale 
in Apeldoorn is (055) 413 413. 
Het telefoonnummer van Taxi Klaas 
Blom in Apeldoorn is (055) 223 223. 

De auto 
Komend uit Amersfoort: RW A I, afsl. 
"Harderwijk/Kootwijk", Paleis 't Loo, 
richting Harderwijk r.a. Amersfoortse
weg, Loolaan, Churchillplein. Komend 
uit Arnhem: Arnhemseweg, Kon. Stad-

Nog nooit op een con
gres geweest? 
U had al lang eens naar een con
gres van de partij willen gaan, maar 
het kwam er maar niet van. 
Niemand uit uw afdeling had zin 
om mee te gaan en alleen is ook 
maar alleen! Je kent er immers 
geen hond en de hele dag in je een
tje zitten is ook geen aanlokkelijk 
vooruitzicht. Als u er zó over 
denkt, dan moet u juist nu komen. 
D66 heet u van harte welkom. 
Dat is niet zo maar gezegd. In de 
hal van Orpheus in Apeldoorn zijn 
enkele partijgenoten om u te ont
vangen.Daar stelt een lid van de 
commissie van ontvangst u voor 
aan enkele andere partijleden en 
maakt u wegwijs in de gang van 
zaken en de papierwinkel van het 
congres. Hebt u in de loop van de 
dag nog vragen, dan kunt u daar
mee terecht bij de vrouw of man, 
die u's morgens heeft ontvangen. 
U bent dus echt van harte welkom 
op zaterdag 10 februari a.s. in Orp
heus in Apeldoorn. 

houderslaan, Wilh. Druckerstraat, Vos
selmanstraat, Churchillplein. Komend uit 
Zutphen: Zutphensestraat, Deventer
straat, r.a. Regentessel aan, I. a. Canada!., 
Churchillplein. Komend uit Zwolle: RW 
ASO, afsl. "Apeldoorn-Noord", Oost-Ve
luweweg, r.a. Edisonlaan, !.a. Zwolse
weg, !.a. Loolaan, Churchillplein. Ko
mend uit Harderwijk: Amersfoortseweg, 
Loolaan, Churchillplein. 
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Congresreglement 
Ter uitvoering van art. 25 lid 6 van het 
Huishoudelijk Reglement heeft het Hoofd
bestuur het navolgende congresreglement 
vastgesteld voor de 50-ste AL V op I 0 fe
bruari 1990. 

ART!. 
Het congres van Hl februari 1990 te Apel
doorn is een algemene ledenvergadering 
in de zin van art. 20 van het Huishoudelijk 
Reglement. 

ART. 2 
Moties en amendementen met betrek
king tot de onderwerpen, vermeld op de 
congresagenda, dienen: 
a. te zijn vastgesteld door een ARV, 
ASV, of AAV, hetgeen moet blijken uit 
ondertekening door twee betrokken be
stuursleden, voorzitter en secretaris, of te 
zijn voorzien van vijfentwintig handteke
ningen (met vermelding van lidmaat
schapsnummer) van leden van D66; 
b. uiterlijk, doch liefst eerder, op I fe
bruari 1990om 12.00uurindejuistevorm 
op het landelijke secretariaat van D66 te 
zijn ontvangen; 
c. te zijn opgesteld op het daartoe in het 
Huishoudelijk Reglement bijlage G afge
drukte standaardformulier; 
d. voorzover het moties en amendemen
ten betreft die betrekking hebben op de 
actuele politieke situatie uiterlijk op don
derdag 8 februari 1990 vààr 10.00 uur op 
het landelijk secretariaat van D66 te zijn 
ontvangen. 

ART. 3 
De reglementair ingediende en door de 
Rapportagecommissie goedgekeurde 
moties en amendementen worden in één 
congresboek samengebracht. Dit con
gresboek is ter vergadering beschikbaar. 

ART. 4 
De Rapportagecommissie beslist over 
nummering en volgorde van plaatsing der 
moties en amendementen in de congres
boeken. 

ART. 5 
a. Voorstellen tot wijziging van een tekst 
kunnen uitsluitend per concreet wijzi
gingsvoorstel (amendement) worden in
gediend. Moties die naar het oordeel van 
de Rapportagecommissie de strekking 
hebben een tekst te wijzigen worden als 
amendement in behandeling genomen. 
Indien echter de tekst van de motie dáár
voor onvoldoende aanknopingspunten 
bevat naar het oordeel van de commissie, 
kan de commissie de indieners de gele
genheid geven om hun voorstel te herfor
muleren binnen een door de commissie te 
stellen termijn. 
b. Voorstellen om agendapunten te 

CONGRES 

schrappen zijn buiten de orde. 
c. Indien de congresvoorstellen beslis
punten bevatten, dan zullen voorstellen 
om deze beslispunten, dan wel afzonder
lijke onderdelen daarvan, te schrappen 
worden beschouwd als een schriftelijk 
uitgebrachte tegenstem en niet in het con
gresboek worden opgenomen (n.v.t.). 

ART. 6 
Wanneer indieners van moties en/of 
amendementen in overleg met het 
Hoofdbestuur en/of de Programmacom
missie wijzigingen aanbrengen in hun 
voorstellen, dienen zij de Rapportage
commissie en de Congresleiding hiervan 
onverwijld in kennis te stellen. 

ART. 7 
De behandeling van moties en amende
menten ten congresse geschiedt als volgt: 
a. de door de indieners aangewezen 
woordvoerder geeft desgewenst een be
knopte toelichting; 
b. de Congresleiding verleent gedurende 
een door deze te bepalen tijd het woord 
aan diegenen die zich vóór een door de 
leiding te bepalen tijdstip als spreker heb
ben aangemeld op een bij de Congreslei
ding berustende sprekerslijst en wel in de 
volgorde van aanmelding; 
c. het Hoofdbestuur en de Programma
commissie brengen desgewenst een ad
vies aan de AL V uit over het aan de orde 
zijnde voorstel (n.v.t.); 
d. de Congresleiding geeft desgewenst 
de woordvoerder van de indieners de ge
legenheid tot een reactie op de sprekers 
van de sprekerslijst en de adviezen van 
Hoofdbestuur of Programmacommissie; 
e. de Congresleiding brengt de AMEN
DEMENTEN in stemming in volgorde 
van hun ingrijpendheid, zoals door de 
Rapportagecommissie in het congres
boek aangegeven en daarna het al dan 
niet geamendeerde voorstel; 
indien het voorstel bestaat uit beslispun
ten, al dan niet opgedeeld in sub-beslis
punten, dan worden deze beslispunten èn 
de eventuele sub-beslispunten ieder af
zonderlijk in stemming gebracht; 
f. de Congresleiding brengt de MOTIES 
en/of RESOLUTIES met betrekking tot 
een bepaald agendapunt in de door de 
Rapportagecommissie in het congres
boek vermelde volgorde in stemming, 
echter niet dan nadat alle moties en/of 
resoluties bij het betreffende agendapunt 
zijn toegelicht op de wijze onder a t/m d 
geregeld; 
bij actueel politieke moties dient de ver
gadering afzonderlijk en zonder toelich
ting of debat te beslissen àf die motie in 
behandeling wordt genomen. 

ART.8 
Voorstellen van orde kunnen tijdens de 
AL V uitsluitend worden ingediend om
trent: 

a. verdeling spreektijd; 
b. de volgorde van behandeling van en 
besluitvorming over agendapunten en 
daarbinnen de sub-agendapunten, alsme
de over beslispunten en daarbinnen de 
sub-beslispunten; 
c. vaststelling of een agendapunt, of een 
onderdeel daarvan, dan wel een beslis
punt, of een onderdeel daarvan voldoen
de is behandeld en rijp voor besluitvor
ming is. 

ART. 9 
In alle gevallen betreffende de gang van 
zaken tijdens het conres, waarin dit con
gresreglement niet voorziet, beslist de 
Congresleiding met inachtneming van de 
Statuten en het Huishoudelijk Regle
ment. 

Het standaard-formulier voor het in
dienen van moties en amendementen 
vindt u op pagina 54 en 55 van het Huis
houdelijk Reglement dat in het bezit van 
iedere afdelingssecretaris is. Het formu
lier is tevens op te vragen op het landelijk 
Secretariaat D66, Bezuidenhoutseweg 
195, 2594 AJ Den Haag, telefoonnummer 
070-3858303. 

Engelstalig talent gezocht 
D66 organiseert in juni 1990 een Oost
West conferentie, u heeft er in de Demo
craat al het een en ander over kunnen 
lezen. 
Tijdens deze conferentie, waar de voer
taal engeis zal zijn, moeten notulen ge
maakt worden. Deze verslagen krijgen de 
deelnemers aan het eind van de conferen
tie meteen mee naar huis. Om dit moge
lijk te maken zoeken wij vrijwilligers die 
het engeis uitstekend beheersen, ervaring 
hebben hebben met notuleren (niet woor
delijk) en die kunnen typen. Wij bieden: 
kost en inwoning in een bosrijke omge
ving en de mogelijkheid om tijdens de 
sociale programma's kennis te maken met 
vele mede-Europeanen uit Oost en West! 
Meer informatie is te verkrijgen bij Tine
ke Knaap op het landelijk secretariaat 
070-3858303 

Lokale radio en tv 
Het landelijk campagneteam biedt aan 
afdelingen die zich willen profileren op de 
lokale radio of tv, D66 'leaders' aan. Deze 
kant en klare spotjes kunt u ook als uit
gangspunt voor uw eigen bijdrage gebrui
ken. Iedere afdeling die hiervoor interes
se heeft kan contact opnemen met Tineke 
Knaap (070-3858303). Voor de aanmaak 
van vooral de tv spot moet genoeg inte
resse zijn om de investering lonend te 
maken. Reageren vóór 2 februari is daar
om noodzakelijk! 



Begroting 1990 
Tijdens het voorjaarscongres op 10 fe
bruari staat de begroting 1990 op de agen
da. Hieronder treft u de kerncijfers aan en 
een korte toelichting. V oor nadere infor
matie kunt u terecht bij de penningmees
ters, 070-3858303. 

Ruud van der Steeg 
Ruud Hessing 
penningmeesters 

Toelichting op de begroting 1990 

Algemeen 
De financiële positie van de partij is he
slist niet sterk te noemen. 19R9 is een jaar 
geweest met twee verkiezingen. Ver
kiezingen met prima resultaten, maar ook 
een zware last op de partijfinanciën. Het 
hoekjaar 19R9 zal hierdoor vermoedelijk 
een tekort opleveren. Dit tekort wordt 
vooral veroorzaakt doordat een finan
ciële actie ten behoeve van de partij is 
komen te vervallen vanwege acties voor 
de verkiezingscampagnes. Ook is er spra
ke van een verschuiving van automatise
ringslasten uit 19R8 naar 19R9. Verder is 
de groei van de partij af te lezen uit zowel 
de (contributie- )ophn:ngsten als de 
kosten. 

Beleidskeuzes 
Het maken van een hegroting dwingt tot 
het stellen van prioriteiten. In 1990 zal 
D66 .f 70.000 meer haten hebhen dan in 
de hegroting 19R9 was opgenomen. Deze 
extra baten komen vooral voort uit een 
hogere contributie-opbrengst door een 
groei van het aantal leden. 

De lasten van de partij nemen ook toe: 
Partij-bureau; personeel 
en secretariaat 
(uitbreiding financiële 
administratie, prijscompensatie. 
periodieken, porti, telefoon e.d.) 
Minder door belastingen 
aan campagne en 
emancipatiewerkster 
Autonome groei regiohijdragen 
Inhaaltekort 19R9 
Eenmalige automatiseringskosten 
Buitenland: partijbijdrage 
Oost-West conferentie 
Democraat, groei oplage 
Accountantskosten 

40.000 

20.000 
R.OOO 
9.000 

10.000 

10.000 
4.000 
3.000 

In totaal he draagt de kostentoename 
.f 105.000. Om het tekort van 35.000 te 
kunnen dichten, zijn de volgende maatre
gelen getroffen voor I lJ90: 
Geen reservering groot onderhoud 20.000 
Geen ledenwerfactie 5.000 
Minder steun aan activiteiten 
aan de basis 10.000 

CONGRES 

Begroting 1990 

Jaarrekening Begroting Begroting 
1990 Baten 1988 1989 

Contributies R05.944 R15.000 R80.000 
10.000 
2.500 

12.500 
40.000 

5.000 

Contributies voorgaande jaren 
Diverse bijdragen 
Rente 
Speciale actie 
Diverse baten 
Tekort 

17.258 
9.025 

21.R35 
25.000 
23.080 
15.533 

15.000 
0 

4.ROO 
40.000 

5.000 

Totaal haten 917.675 879.ROO 950.000 

Lasten 
Jaarrekening 

1988 
Begroting 

1989 
Begroting 

1990 

Personeel 
Huisvesting en secretariaat 
HB/AR 

223.236 
169.463 
12R.7R5 

274.R50 
108.R70 
110.800 

268.650 
131.400 
95.950 
80.000 

3.000 
Democraat 
Publiciteit 
Standpuntenbrief 
Peac 
Regio's 
Verkiezingsfonds 
Subsidie SWB 
Subsidie PSVI 
Subsidie JD 
Subsidie EW 
Accountant 
Ledenwerfactie 
Activiteiten a. d. basis 
Diverse lasten 
Inhaaltekort 
Onvoorzien 
Doorbelasting fractie 

80.067 
2.443 
7.500 
3.076 

78.360 
45.000 
47.000 
45.000 
25.000 

110 
1R.270 
23.376 
20.353 

636 

76.000 
3.000 
7.500 
2.600 

R1.400 
75.000 
51.000 
60.000 
25.000 

3.000 
17.000 
5.000 

20.000 
0 

R.7RO 
50.000 

7.500 
2.600 

R9.500 
75.000 
58.000 
60.000 
25.000 

20.000 

10.000 
5.000 
9.400 
9.000 

Totaal lasten 917.675 879.800 950.000 

Vooral de laatste twee bezuinigingen ko
men hard aan, maar zijn onvermijdelijk. 

Technisch 
Naast bovengenoemde verschillen zijn er 
een paar technische verschillen die wor
den veroorzaakt door een andere rang
schikking van de cijfers. Deze betreffen 
onder andere de doorbelasting fractie en 
de rentebaten. 

Advies van de financiële commissie over 
de begroting 1990 
Volgens artikel 58 lid 2 van het Huishou
delijk Reglement heeft de Financiële 
Commissie van D66 onder andere tot 
taak de Algemene Ledenvergadering ad
vies uit te brengen over de goedkeuring 
en vaststelling van de begroting, de jaar
rekening en de overige financiële aange
legenheden . 
De Financiële Commissie adviseert de 
AL V van D66, in vergadering bijeen op 
10 februari 1990 te Apeldoorn. de begro
ting 1990 ongewijzigd goed te keuren en 
vast te stellen. 

Namens de Financiële Commissie 
Riek ten Have, voorzitter 

Komme, potdomme 
In het vorige nummer van Demo
craat stond op deze pagina een 
tekst van de secretaris politiek van 
het HB, Thom de Graaf, onder de 
kop: Voorjaarscongres 1990: Lo
kaal bestuur!!! Die drie uitroepte
kens betekenden hetzelfde als de 
titel boven dit verhaal. Maar dat 
had u misschien helemaal niet be
grepen en daarom zeggen we dat 
nu nog maar eens duidelijk: als er 
óóit een partijcongres op touw is 
gezet, dat u niet mag laten lopen, 
dan is het dit. 
Kom dus op zaterdag 10 februari 
a.s. naar Orpheus in Apeldoorn. 
En wel hierom: 
Dit wordt een echt D66 congres 
omdat er ruimte is gemaakt voor 
de ongestructureerde discussie. Ie
dereen die wil, komt aan het 
woord, zonder beperking tot spre
ken over eigen motie of amende
ment, zonder sprekerslijst. 
U moet dus écht gewoon komen! 

9 



10 CONGRES 

liB-resolutie Europa 

De AL V van Democraten 66, in vergade
ring bijeen te Apeldoorn op 10 februari 
1990, 
kennis genomen hebbend van 
de toetreding van de D66-vertegenwoor
diger in het Europees Parlement tot de 
ELDR-fractie (European Liberal, De
mocratie and Reformist group); 

constaterende dat 
a. de Adviesraad van D66 op 26 novem
ber 1988 aan het Hoofdbestuur het advies 
heeft uitgebracht de vorming van een 
zelfstandige fractie met alleen geestver
wante partijen als eerste optie na te stre
ven, terwijl in het geval dit niet mogelijk 
zou blijken te zijn aansluiting bij de 
ELDR een goede tweede optie zou bete
kenen; 

b. dit advies van de Adviesraad door het 
Hoofdbestuur werd overgenomen en 
vastgelegd in de HE-rapportage Europe
se fractievorming die werd voorgelegd 
aan de ALV van februari 1989, 
en dat twee moties ter zake waarin een 
andere koers werd voorgesteld door de 
AL V van februari 1989 met zeer grote 
meerderheden werden verworpen; 

overwegende dat 
a. de eerste voorkeur voor fractievorming 
met het SpaanseCDSen andere geestver
wante partijen niet gerealiseerd kon wor
den omdat het Spaanse CDS na de Euro
pese verkiezingen besloot toe te treden 
tot de ELDR-fractie, als gevolg waarvan 

de noodzakelijke kwantitatieve basis 
voor een nieuwe zelfstandige fractie met 
alleen geestverwanten kwam te ver
vallen; 

b. onder meer als gevolg van het besluit 
van het SpaanseCDSom toe te treden tot 
de ELDR-fractie, het aandeel van met 
D66 verwante partijen in deze fractie na 
de Europese verkiezingen duidelijk was 
toegenomen, zodat overeenkomstig de 
door de AL V van februari 1989 vastge
stelde koers de tweede voorkeur voor 
toetreding tot de ELDR-fractie onder
zocht kon worden; 

c. dat dit onderzoek heeft opgeleverd dat 
toetreding van de D66-vertegenwoordi
ger tot de ELDR-fractie de instemming 
zou krijgen van deze fractie en goede mo
gelijkheden zou bieden voor het uitdra
gen van hoofdpunten van het D66-pro
gramma in het Europees Parlement, on
der meer vanwege de aan D66 geboden 
plaatsen in een aantal commissies van het 
Europees Parlement, zoals de commissie 
milieubeheer, volksgezondheid en consu
mentenbescherming (lidmaatschap), de 
politieke commissie (plaatsvervangend 
lidmaatschap) en de commissie externe 
economische betrekkingen (plaatsver
vangend lidmaatschap); 

betuigt haar steun 
aan het besluit van de D66-vertegenwoor
diger in het Europees Parlement om toe 
te treden tot de ELDR-fractie. 

Vacatures in besturen en commissies 
In Democraat nr. 9 (november 1989) is 
melding gemaakt van de vacatures in het 
Dagelijks Bestuur van D66. 

Ook bij de vaste commissies zijn plaatsen 
vacant: 

Programmacommissie (PC) 
Door verloop van de reguliere termijn 
treedt Edmond Wellestein uit de PC. Er 
komt binnen de PC derhalve één plaats 
vacant. 
Inlichtingen bij de voorzitter van de PC: 
Hans Jeekei - 070- 35 05 624. 

Rapportagecommissie (RC) 
Door verloop van de reguliere termijn 
treedt Pieter Fokkink uit de RC. Omdat 
er nog een vacature openstond komen er 
binnen de RC twee plaatsen vrij. 
Inlichtingen bij de voorzitter van de RC: 
Pieter Fokkink - 05737 - 1384. 

Finaciële commissie (FC) 
Door verloop van de reguliere termijn 

treden Riek ten Have, Hessel van Dijk, 
Ada Vermeer en Ruut Nieuwenhuis af. 
Ada Vermeer en Ruut Nieuwenhuis zijn 
herkiesbaar. 

Kandidaatstellingsformulieren kunt u op
vragen bij het landelijk secretariaat van 
D66 te Den Haag: 070- 38 58 303 (vraag 
naar Mieke van den Berg). 

De sluitingstermijn voor de kandidaat
stelling is op 
1 februari 1990. 

Landelijke verkiezingscommissie (L VC) 
Door verloop van de reguliere termijn 
treedt Jet de Bussy uit de L VC. Er komt 
binnen de L VC derhalve één plaats va
cant. 
Inlichtingen bij de voorzitter van de 
LVC: 
Jet de Bussy- 020- 242 252. 

Contributieregeling 

1991 
1. Wanneer contributie betalen? 
U ontvangt uw acceptgirokaart voor con
tributiebetaling vóór aanvang van het 
jaar. U wordt verzocht uw betaling per 
omgaande te verrichten. De contributie 
dient uiterlijk op 1 februari te zijn vol
daan. 

2. Basiscontributie 
De hoogte van de contributie is afhanke
lijk van het belastbaar inkomen en wel 
volgens de volgende schaal (per jaar): 

belastbaar inkomen verschuldigde 
contributie 

totenmet f25.000,- f 60,-
boven f 25.000,- f 85,-

f30.000,- f l00,-
f35.000,- f 115,-
f40.000,- f 130,-
f45.000,- f 150,-
f50.000,- f 170,-
f60.000,- f 210,-
f70.000,- f 250,-
f80.000,- f 290,-

(per f 10.000,- meer inkomen, f 40,
meer contributie tot f 500,-.) 

3. Uitzonderingen op de basiscontributie 
Wie zich naar zijn/haar oordeel in een 
moeilijke financiële positie bevindt, kan 
desnoods een contributie van minimaal 
f 40,- betalen. Indien ook f 40,- een te 
hoog bedrag vormt, en de moeilijke fi
nanciële positie van tijdelijke aard is, kan 
op eigen beslissing van het lid een contri
butie van f 25,- worden betaald. Dit mag 
maximaal drie jaar achtereen, daarna 
moet minimaal .f 40,- worden betaald. 
Indien ondanks de minimumcontributie 
en de uitzonderingen daarop de contribu
tie niet kan worden opgebracht, kan men 
zich schriftelijk (en vertrouwelijk) wen
den tot de penningmeester van het 
Hoofdbestuur. Deze kan vermindering of 
ontheffing verlenen voor één of meerdere 
jaren. 

Samenwonende D66-leden kunnen, na 
hiervan schiftelijk bericht te hebben ge
stuurd aan D66, f 30,- aftrekken van de 
basiscontributie van één van de beide le
den. Beide leden houden hun volledige 
rechten als lid. Bij informatie-verzendin
gen wordt dan volstaan met één exem
plaar (bijvoorbeeld de Democraat). 

4. Proeflidmaatschap 
Er bestaat een proeflidmaatschap. De 
bijbehorende contributie bedraagt f 25,
(voor een welkomstpakket en één jaar
gang Democraat). Men kan maximaal12 
maanden proeflid zijn. Als proeflid heeft 
men wel spreekrecht, doch geen stem-



recht op D66-vergaderingen. 

5. Nieuwe leden 
Nieuwe leden betalen alle nog komende 
kwartalen van het lopende jaar. Voor elk 
kwartaal is een kwart van de contributie 
verschuldigd. Minimaal is men .f 20,- ver
schuldigd. 

6. Betaling in termijnen 
De betaling van de contributie kan in ter
mijnen plaatsvinden op voorwaarde, dat 
door het lid een ondertekende verklaring 
wordt afgegeven dat de contributie zal 
worden voldaan door een machtiging tot 
periodieke overboeking van een rekening 
bij de Postbank of bij een bank. 

7. Contributiejaar 
Het contributiejaar is gelijk aan het ka
lenderjaar. 

8. Vrijstelling van contributieverplichtin
gen voor de duur van het lidmaatschap. 
Indien een lid in enig jaar .f 3.000,- of 
meer aan contributie betaalt, is het moge
hjk om door de penningmeester voor de 
duur van het lidmaatschap te worden vrij
gesteld van contributiehetalingen. Een
maal betaalde contributie kan niet wor
den teruggevorderd. 

Regiobijdrage 1991 
De regeling voor 1991 luidt, na aanname 
van de motie Friesland op het voorjaars
congres 1989, als volgt: 

Het totaal beschikbare bedrag voor de 
regio's wordt vastgesteld door het aantal 
leden, dat aan de contributieverplichting 
heeft voldaan, te vermenigvuldigen met f. 
10,-. 
Dit totale bedrag wordt als volgt ver
deeld: 
- Vaste afdracht van f. 2000,- voor elke 
regio; 
- Variabele afdracht naar regio: 
• bedrag beschikbaar voor regio's na af
trek vaste afdrachten 
• delen door het totaal aantal leden 
• dit bedrag maal het aantal leden per 
regio beschikbaar stellen aan de regio's. 

Het Hoofdbestuur stelt voor deze rege
ling ongewijzigd voor 1991 te laten 
gelden. 

De juiste naam 
Het is van groot belang dat D66 overal 
onder de juiste naam wordt ingeschreven. 
Onze partij staat bij de kiesraad gere
gistreerd als 'Democraten 66(066)' 

ADVIESRAAD 11 

Adviesraad schrijft profielschets D66 
De Adviesraad heeft in zijn vergadering 
van 27 mei 1989 een stuk aangenomen dat 
ingaat op de politiek en maatschappelijke 
plaatsbepaling van D66. Dit stuk is door 
de Adviesraad aan het Hoofdbestuur 
aangeboden. 
Het Hoofdbestuur heeft met veel waarde
ring kennis genomen van dit stuk, getiteld 
.,Profielschets 066" en meent dat het een 
helder en interessant beeld geeft van de 
opvattingen binnen onze partij over de 
politieke grondhouding van D66 en het 
maatschappijbeeld dat de leden voor 
ogen staat. 
In zijn vergadering van 16 november jl. 
heeft het Hoofdbestuur besloten om deze 
Profielschets van de Adviesraad ter ken
nis te brengen van de leden en hen uit
drukkelijk uit te nodigen de Profielschets 
in afdelings-en regiovergaderingen te be
spreken en voorzover mogelijk te ver
spreiden. 
066 heeft in eerdere jaren uitvoerige dis
cussies gevoerd over beginselen en een 
heginselprogram. Uitkomst daarvan was 
dat de partij geen behoefte heeft aan een 

'codificering', een formele vaststelling 
van de grondslagen van ons gedachten
goed. Dat in gedachten, heeft het Hoofd
hestuur niet het voornemen om de Pro
fielschets van de Adviesraad op de een of 
andere wijze ter besluitvorming aan het 
congres voor te leggen of er een officieel 
partijdocument van te maken. Dat sluit 
echter niet uit dat op vele manieren van 
deze Profie !schets zinvol gebruik kan 
worden gemaakt. Zeker als het in discus
sie in afdelingen en regio's in verband 
wordt gebracht met het Verkiezingspro
gramma 1989-1993 en de daaraan ten 
grondslag liggende rapporten van de 
commissies 2000 en 2001. Bij de opstel
ling van de inleiding van het Verkiezings
programma is overigens door de Stuur
groep Verkiezingsprogramma dankbaar 
gebruik gemaakt van de Profielschets. 

De Profielschets, zoals vastgesteld door 
de Adviesraad, is op aanvrage van afde
lings- en regiobesturen te verkrijgen op 
het partijsecretariaat (070-3858303) bij 
Mieke v.d. Berg. 

VerkiezingenAdviesraad 
Elke twee jaar vindt de verkiezing plaats 
van de Adviesraad, het orgaan dat ge
vraagde en ongevraagde adviezen uit
brengt aan de D66 fracties in Eerste en 
Tweede Kamer en Europees parlement 
en aan het hoofdbestuur (c.q. DB) 

De Adviesraad vergadert 6 tot 8 maal per 
jaar, terwijl per regio voorvergaderingen 
plaatsvinden. 

Van de leden wordt verwacht, dat ze be
reid zijn incidenteel een bijdrage te leve
ren aan de voorbereidingen van gespreks
onderwerpen, die onder leiding van het 
presidium plaats vindt. Verder wordt van 
hen verwacht, dat zij terugkoppelen naar 
regio- en afdelingsvergaderingen. 

Voor de verkiezingsprocedure zijn een 
aantal data van belang. 
februari : bekendmaking van de zetel

verdeling over de regio's 
2 maart : sluiting kandidaatstelling om 

17.00 uur 
april : toezending kandidatenlijst en 

stembiljet met de Democraat 
11 mei : sluiting inzendtermijn stem-

biljetten om 17.00 uur 
mei : de uitslag wordt in de Demo-

craat bekend gemaakt 
juni : de nieuwe Adviesraad komt 

voor het eerst bijeen. 

Kandidaatstellingsformulieren kunnen 

uitsluitend worden aangevraagd bij het 
landelijk secretariaat, Bezuidenhoutse
weg 195, 2594 AJ Den Haag, telefoon 
070-3858303. 

Volledig ingevulde formulieren moeten 
daar ook weer worden ingezonden onder 
vermelding L.V.C. 

Henk Bleumink 

Kleine wijzigingen 
-Met ingang van december 1989 is bij alle 
telefoon- aansluitingen te Den Haag een 
-3- voor het abonneenummer gevoegd. 
Wilt u telefonisch contact met de partij in 
Den Haag: 
kies dan 070 - 38 58 303 ! ! 

- Begin 1990 zal de (leden )administratie 
van D66 worden overgezet op een nieuw 
geautomatiseerd systeem. 
Wij zullen daarmee in staat zijn ons 
adressenbestand sneller. beter, wellicht 
efficiënter te gebruiken. 
- De Kieswet is gewijzigd, en daarmee 
zijn de formele procedures rondom 
raadsverkiezingen anders dan in 1986. 
Deelnemende D66- afdelingen zijn hier
van eind 1989 op de hoogte gesteld. 
De (nieuwe) H-3-1 formulieren (was G-2-
1 verklaring) worden in de eerste week 
van januari aan de afdelingen toege
stuurd. 



12 PS VI 

Eindspurt voor 21 maart bekeken. Een goede manier om een eer
lijk beeld te krijgen hoe u op anderen 
overkomt en hoe u uw spreektechniek 
kunt verbeteren. Deelname kost f 25,00 
exclusief lunch. Datum: zaterdag 3 maart 
(dus ook geschikt voor wie zich vlak voor 
de raadscampagne wil bijscholen!). Aan
melding sluit maandag 26 februari, of eer
der wanneer de groep vol is. 

Het PSVI is het Politiek Scholings- & 
Vormingsinstituut van D66. Een aparte 
stichting die cursussen, brochures en twee 
tijdschriften verzorgt. Het actuele werk 
van het PSVI staat geheel in het teken van 
de raadsverkiezingen van 21 maart. De 

Nieuw: Inleiding 

gemeentepolitiek 

We hebben er een nieuw standaardwerk 
bij in onze collectie. In zo'n 75 pagina's 
A4 en in perfect zetwerk biedt de 'Inlei
ding Gemeentepolitiek' een goede ken
nismaking met de belangrijkste terreinen 
van de gemeentepolitiek. De tekst is spe
ciaal geschreven voor mensen die nog 
vrijwel geen kennis van gemeentezaken 
hebben. Aan de orde komen achtereen
volgens: 1) Machtsweb: het netwerk van 
invloed en relaties in de gemeente 2) Fi
nanciën: het systeem van begroten en ver
antwoorden 3) Ruimtelijke ordening: de 
verdeling van schaarse ruimte, die op zo
veel andere terreinen invloed heeft 4) 
Verkeer en Vervoer 5) Economie en 
werkgelegenheid, 6) Onderwijs 7) Wel
zijn en R) Milieu. 
Elk hoofdstuk geeft een helder beeld van 
wat er omgaat op dat terrein. De tekst is 
uitvoerig beproefd, want een vorige ver
sie ervan is dit jaar gebruikt in vier ver
schillende groepen cursisten van het 
PSVI die er elk drie zaterdag over hebben 
gesproken. Op grond van hun evaluatie is 
de tekst nu geactualiseerd en soms verbe
terd: zelden kreeg een voorlichtingstekst 
zo'n grondige test bij de doelgroep! De 
hoofdstukken zelf zijn politiek vrij 'neu
traal': ze beschrijven de beslissingsruimte 
die gemeentepolitiek kan hebben. De 
specifieke D66-optiek is ingebracht door 
citaten uit Jokale D66-verkiezingspro
gramma's op te nemen. 
Deze Inleiding Gemeentepolitiek is vanaf 
half december leverbaar en wordt ver
kocht voor de kostprijs van f 7,50 (in hard 
omslag). Bestellen kan nu reeds! 

17-2: Training college

onderhandelingen 

Daags na de raadsverkiezingen van 21 
maart openen in alle gemeenten de for
mele én informele onderhandelingen 
over de vorming van de nieuwe college's 
van Burgemeester & Wethouders. In veel 
gemeenten heeft D66 een serieuze kans 
op deelname aan het college, mits: de vers 
verkozen raadsleden zijn voorbereid op 
dit gevecht om de macht. Op zaterdag 17 

inschrijving voor de cursussen t/m half 
februari is echter al gesloten bij het uitko
men van dit blad. Wilt u meer informatie 
over ons algemene aanbod dan we hier 
kunnen geven, bestel dat dan bij het bu
reau (adres in de antwoordbon!)! 

februari 'i\9 organiseren we een bijeen
komst voor de D66-ers die waarschijnlijk 
in deze positie terecht komen. Aan de 
orde komen: soorten B&W-colleges, in
zet van onderhandelingen, strategie, be
palen van de eigen speelruimte, ervarin
gen uit vorige onderhandelingen, relatie 
tot andere partijen, e.d. 17 Februari is 
gekozen om eventueel overwegingen uit 
de AL V van 10-2 mee te kunnen nemen. 
Plaats: omgeving Utrecht. Prijs: f 25,00 
incl. lunch. Aanmelding sluit 1 februari. 

3-3: Presentatietraining 
Intensieve oefening in het openbaar spre
ken met video-ondersteuning. De oefe
ningen bestaan uit het staand achter een 
katheder uitspreken van thuis voorberei
de korte toespraken, die met de groep 
worden nabesproken en op TV worden 

ANTWOORDBON PSVI 
IK MELD ME AAN: 

10-3: Kennismakingsdag 

D66 

Een bijeenkomst voor nieuwe leden, 
waarin u beter kennis kunt maken met de 
partij. Een ontmoeting met andere 
nieuwe leden en met enkele ervaren pra
tijgangers, waarin o.a. aan de orde ko
men: geschiedenis, structuur en politieke 
positie van de partij, motieven voor lid
maatschap, manieren om actief te worden 
voor wie dat wil. Deelname kost inclusief 
documentatie en lunch slechts f 15,00. 
Het programma duurt van 10.30 tot 16.30 
uur op zaterdag 10 maart. Plaats: waar
schijnlijk in Utrecht. De aanmelding sluit 
28 februari. 

0 CURSUSCOLLEGEVORMING 17-2, 
0 KENNISMAKINGSDAG D6610-3, 

f25,
f 15,
f25,-0 PRESENT A TIETRAINING 3-3, 

IK BESTEL: (prijzen excl. porti) 
0 INLEIDING GEMEENTEPOLITIEK nieuw! ±75 pag. 
0 RAAMWERK raadsprogramma '90-'94, ±40 pag. 
0 MAP GEMEENTELIJK MILIEUBELEID, catalogus en volledig 

verslag van congres 3-6-'89, 130 pag 
0 RAADSWERK; introductie-brochure 20 pag. 
0 OVER BERG EN DAL, D66-historie-brochure, 28 pag. 
0 D66 & DEMOCRATISERING, de concrete ideeën: 20 pag. 
0 PUBLICITEIT in de politiek klapper, 130 pagina's 
0 Uitspraken over INSPRAAK, brochure, 44 pag. 
0 VIDEO '20 jaar optimisme' 
0 VIDEO 'Reden van bestaan' 
systeem: VHSIV2000/Betamax, huur f 20 I koop f 60. 
0 VOOR DE D'RAAD, D66-tijdschrift voor lokale/regionale politiek. 

abonnement f 40 I gratis nummer 
0 STANDPUNTENBRIEF, periodieke catalogus van D66-opinies. 

abonnement f 35 I gratis nummer 

f 7,50 
f 5,00 

f 15,00 
f 2,00 
f 2,00 
f 2,50 
f 15,00 
f 3,25 

NAAM: ____________________________________________ _ 

ADRES: _____________________________ _ 

PLAATS: _______________________________ _ 

Opsturen naar* PSVI-D66, Bezuidenhoutseweg 195, * 2594 AJ Den Haag, 
070-3858303 
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Stichting Politiek Scholings
en Vormingsinstituut 066 

Bezu<denhoutseweg 195 
2594 AJ Den Haag 
Telefoon 070-85 83 03 

Postg<ro 3909120 
tnv PSVI D66 Den Haag 

Bestuursleden 
gezocht 
Twee leden van ons bestuur werden door 
de statuten gedwongen af te treden: 
Machtcid Versnel omdat ze verkozen 
werd als kamerlid (onverenigbaar) en 
Monique Terwiel omdat ze het maximum 
van drie termijnen ( 6 jaar) heeft volge
maakt. Met spijt in het hart nemen we 
afscheid van hen. Van onze penning
meester, Erno Maas. loopt de tweede ter
mijn af, maar hij stelt zich met plezier 
herkiesbaar. Er ontstaan dus drie vacatu
res in het PSVI-bestuur. met een her
kiesbare kandidaat. Op de AL V van 10 
februari worden de nieuwe bestuursleden 
verkoezen. Wie zich kandidaat wil stellen 
kan dat doen tot 1 februari bij het lande
lijk secretariaat. Inlichtingen over het be
stuurswerk? Bel de voorzitter, Magda Be
rndsen (01727-14828 's-avonds) of de di
recteur PSVI. Maarten Brackel (070-
3S5S303 overdag). Het algemeen bestuur 
vergadert in 1990 op 22-1, 12-3,23-4, 18-6. 
3-9, 8-10, 12-11 en 17-12. 

0[!1 
DEMOCRATEN 

Bijeenkomsten 

Emancipatie 

Netwerk 1990 

De bijeenkomsten van het Emancipatie 
Netwerk, dit jaar na een enquête in een 
nieuw jasje gestoken. zijn druk bezocht. 
Per keer waren 35 tot 50 vrouwen èn man
nen aanwezig. Het PFAC-bestuur wil 
ook in 1990 graag doorgaan met deze bij
eenkomsten, die deels een informatief, 
deels een louter ontmoetingskarakter 
hebben. Voor aanvang van de gezamen
lijke maaltijd (kosten I 10,- tot f 12,-) 
houdt een gastspreker een inleiding van 
ca. 20 minuten, gevolgd door een korte 
discussie. Tijdens en na de maaltijd is er 
alle ruimte voor verdere discussie over 
het thema en andere (partij )zaken. De 

PARTIJNIEUWS 

Wegens het vertrek van de huidige functionaris zoekt de Stichting Wetenschap
pelijk Bureau D66 op korte termijn kandidaten voor de post van 

Directeur (v/m) 
De SWB D66 is een kleine organisatie, die tot doel heeft goed beargumenteerde 
adviezen te geven aan de politieke partij D66 en haar fracties. Daartoe houdt de 
SWB contact met een netwerk van vrijwillige deskundigen, georganiseerd in 
werk- en projectgroepen. De stichting organiseert verder studiedagen, en ver
zorgt puhlikaties. 

De directeur heeft als primaire taak het stimulerend en coördinerend optreden 
hij de ontwikkeling, uitwerking en analyse van nieuwe denkbeelden en beleids
lijnen. Daarnaast komt zij/hij met projectvoorstellen en geeft zij/hij in woord en 
geschrift naar buiten kennis van de ideeën en adviezen van de stichting. De 
directeur heeft verder de algemene leiding van het bureau. 

De functie-eisen zijn als volgt: 
• minimum-leeftijd ca. 35 jaar; 
• academisch niveau; 
• deelt het gedachtengoed van D66; 
• zeer goede contactuele eigenschappen; 
• goede mondelinge en schriftelijke (aan journalistieke kwaliteit grenzende) 

uitdrukkingsvaardigheid; 
• gevoel voor politieke verhoudingen; 
• flexibel inzetbaar, omdat een deel van de werktijd in de avonduren en het 

weekeinde wordt ingevuld. 

Een 40-uurs functie wordt geboden, maar een 32-uursverband behoort tot de 
mogelijkheden. Het salarisniveau is afhankelijk van ervaring, vergelijkbaar met 
rang 12 van de Rijksoverheid. Vrouwen worden uitdrukkelijk uitgenodigd te 
solliciteren. 

Inlichtingen worden verstrekt door de voorzitter van de SWB D66, dr. J.P.F. 
Mulder, tel. 's avonds 050-271432. 

Sollicitaties dienen te worden gericht aan de voorzitter van de selectiecommissie 
SWB, p/a Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ Den Haag, binnen twee weken na 
verschijnen van deze advertentie. Ook zij die de aandacht willen vestigen op een 
geschikte kandidaat kunnen schriftelijk contact opnemen met de voorzitter van 
de selectiecommissie. 

Stichting Wetenschappelijk Bureau D66 
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bijeenkomsten worden tweemaandelijks 
gehouden, wisselend in Den Haag en 
Utrecht. van 18.00- 20.00 uur. Mocht u 
dit een weinig emancipatoir tijdstip vin
den: de bedoelde enquête heeft uitgewe
zen dat dit wel het meest gewenste tijdstip 
is! Ik heb me daarbij neergelegd en be
schouw het maar als een van de para
doxen waar het leven rijk aan is. 

gemaakt. Het thema zal zijn de HER
STRUCTURERINGVAN HET PEAC. 
Gastspreker zal zijn: Mirjam Hommes, 
voorzitter van het PEAC. 

In 1990 worden de netwerk-bijeenkom
sten gehouden op: dinsdag 6 februari 
(Utrecht), donderdag 5 april (Den Haag), 
dinsdag 5 juni (Utrecht), donderdag 6 
september (Den Haag) en dinsdag 6 no
vember (Utrecht). 
Bijzonderheden vindt u regelmatig in de 
Democraat; vaste bezoekers ontvangen 
een aparte convocatie. 
De eerstvolgende netwerk-bijeenkomst 
wordt dus in Utrecht gehouden op dinsdag 
6 februari. De plaats wordt nog bekend 

Marie-Louise Tiesinga 

Ook bij het PEAC-bestuur be
staan vacatures! Wij zoeken nog 2 
à 3 emancipatiegevoelige D66-ers 
die zich kandidaat willen stellen 
en/of gewoon een tijdje willen 
meedraaien om aan den lijve te on
dervinden wat functioneren in het 
PEAC inhoudt. 
Formulieren voor kandidaatstel
ling zijn aan te vragen bij het lan
delijk secretariaat. 
Inlichtingen: 020-767689. 
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Kinderopvang 
Stel, je hebt kinderen en wilt toch (blijven) 
werken. Omdat je bezig bent een carrière 
op te bouwen wil je het liefst full-time wer
ken; met deeltijdwerk bouw je immers 
geen carrière op. Als je een man bent, 
betekent het automatisch datje een vrouw 
achter de hand hebt, die de moeder van je 
kroost is, en is er geen vuiltje aan de lucht 
wat je carrière betreft. Ben je een vrouw, 
dan gaat het omgekeerde geval helaas niet 
op, want de vader van je kind( eren) heeft 
in zijn loopbaanplanning geen tijd uitge
trokken om kinderen te verzorgen en 
groot te brengen. Dus: "kinderen of geen 
kinderen?" is een typisch vrouwendilem
ma. Dit is dubbel oneerlijk omdat voor 
vrouwen de werkzaam-actieve en de 
vruchtbare jaren samenvallen, terwijl 
mannen tot op hoge leeftijd vader kunnen 
worden, mits ze een vrouw daartoe bereid 
vinden. 

Uitstel blijkt afstel, want steeds meer 
vrouwen zien af van het moederschap. 
Het gemiddeld aantal kinderen per vrouw 
is in ons land in de laatste twintig jaar 
gedaald van 2,2 naar 1,5. Een privé keus. 
waar de overheid geen bemoeienis mee 
heeft? De keus heeft wel maatschappelij
ke consequenties: vergrijzing van de be
volking, vermindering van het aantal pre
mie- en belastingbetalers, een tekort aan 
arbeidskrachten etc. 
Dus heeft de overheid twee argumenten 
om kinderopvangvoorzieningen op de 
agenda te zetten: 
I. het principe van gelijke rechten en 
kansen voor ieder, ongeacht sekse, zoals 
vastgelegd in onze grondwet en in Euro
pese richtlijnen; 
2. het sociaal-economisch belang van a. 
een nieuwe generatie; b. arbeidsmarkt
participatie en economische zelfstandig
heid van vrouwen, zoals ook onlangs nog 
door de SER onderstreept. Economisch 
zelfstandige vrouwen brengen immers 
ook weer premies en belasting op, terwijl 
zij niet bij echtscheiding of overlijden van 
hun echtgenoot ten laste van de ABW 
komen. 
Wat kinderopvang betreft. is ons land een 
achtergebleven gebied. Terwijl in de lan
den om ons heen voor praktisch alle ou
ders faciliteiten beschikbaar zijn. is men 
hier aangewezen op hand- en span
diensten van buren, vrienden, familiele
den en ad-hoc-arrangementen, omdat de 
wachtlijsten van kinderdagverblijven alle 
zwaar overtekend zijn. 
Vanaf 1 januari 1990 komt er via een tij
delijke stimuleringsregeling extra geld 
beschikbaar voor het creëren van nieuwe 
kinderopvangplaatsen: 130 miljoen per 
jaar, verdeeld over de verschillende ge
meenten volgens een verdeelsleutel gere
lateerd aan het aantal woonruimten. 

PEAC 

Deze 130 miljoen komt structureel vrij 
door het afschaffen van de aanvullende 
arbeidstoeslag in het kader van de belas
tingherziening (Oort) per I januari. Het 
lijkt heel wat, maar dit beJi.ag zou precies 
toereikend zijn om in het tekort aan kin
deropvang in de provincie Noord-Hol
land te voorzien. In het regeeraccoord 
werd gezinspeeld op aanvulling met 160 
miljoen per jaar (hoewel de bewoordin
gen voor velerlei uitleg vatbaar waren). 
maar de minister van Financiën haastte 
zich om dit bedrag voor het eerste jaar 
reeds tot 20 miljoen terug te brengen. De 
Emancipatieraad had zich in een eerder 
stadium al uitgesproken voor een mini
maal benodigd bedrag van 480 miljoen 
per jaar. een bedrag dat ook in het D66-
verkiezingsprogramma is terug te vinden. 
De tijdelijke stimuleringsregeling is be
doeld voor een periode van 4 jaar; daarna 
zullen de gelden bestemd voor kinderop
vang zonder oormerking in het gemeente-

fonds worden gestort. Terecht bestaat de 
angst dat deze gelden dan voor andere 
zaken bestemd gaan worden. vooral in die 
gemeenten waar men nog onwennig te
gen kinderopvang aankijkt. Het voorstel 
van de Emancipatieraad en van het Lan
delijk Platform Kinderopvang is nu om 
een Kinderopvangfonds te vormen, zodat 
de gelden hun bestemming kunnen be
houden. 
In het regeringsvoorstel wordt uitsluitend 
gesproken van kinderopvang voor de 0-4-
jarigen; de toegezegde gelden zijn niet 
bestemd voor buitenschoolse opvang. 
Het lijkt me in hoge mate inconsequent 
om buitenschoolse opvang buiten deze 
planning te houden, omdat a. bekend is 
dat vrouwen vaak alsnog met werken 
stoppen als deze vorm van opvang onvol
doende is. en b. deze vorm van opvang 
redelijk snel en eenvoudig te verwezenlij
ken is. Door het teruglopen van het leer
lingenaantal staan immers verschillende 
schoolruimten leeg, die heel wel voor dit 

doel zouden kunnen worden omge
bouwd. Via terugploegregelingen kun
nen werklozen in de jongerenzorg met
een aan het werk. Ook herintredende 
vrouwen zouden hiermee aan een betaal
de baan kunnen worden geholpen. 
Tenslotte maakt de vrouwenbeweging 
zich zorgen over de eisen die van over
heidswege aan de kwaliteit van de kinder
opvang gesteld zullen worden; terwijl 
voor bijna alles in ons land strenge kwali
teitsnormen gelden, aarzelt men om voor 
kinderopvang soortgelijke eisen te stel
len. In het regeringsvoorstel wordt de ge
meenten gesuggereert 'aandacht te beste
den aan vcrordeningen aangaande veilig
heid, groepsgrootte en een aansprakelijk
heidsverzekering'. Er moeten waar
schijnlijk eerst ongelukken gebeuren! De 
FNV heeft deze zomer onderzoek ver
richt naar controle bij de officiële kinder
dagverblijven; de cijfers logen er niet om, 
slechts uiterst zelden (de brandweer af en 
toe) werd de ruimte gecontroleerd. Dit 
overwegende vraagt men zich af hoe ooit 
een stelsel van gastouderschap (dus op
vang bij particulieren thuis) voldoende 
gecontroleerd zal kunnen worden op za
ken als hygiëne, wiebelende vuilnisbak
ken op baleons etc. 
Ook wat arbeidsvoorwaarden betreft lijkt 
het gastouderschap geen goede keus: wil 
men deze gastouders serieus betaald werk 
bieden met een goede rechtspositie, dan 
zal het systeem niet goedkoper uitkomen 
dan opvang in kinderdagverblijven. Wer
kers in de zorgsector worden - zoals in
middels bekend - in ons land schandalig 
onderbetaald en werkers in de kinderop
vang vertegenwoordigen hiervan het 
droevig minimum: het is de sector waarin 
bijna de helft volledig onbetaald functio
neert, voornamelijk in de peuterspeelza
len. Dat dit het zelfbeeld en zelfrespect 
van werkers in de kinderopvang niet ten 
goede komt, spreekt vanzelf. Het wordt 
tijd dat het verantwoordelijke werk dat 
hier verricht wordt, beter wordt gewaar
deerd, zowel maatschappelijk als in sala
riëring. 
Tenslotte (last but not least) de kinderen 
zelf: is kinderopvang alleen in het belang 
van egoïstische ouders (lees moeders) die 
zich zo nodig zelf moeten ontplooien? 
Deskundige kinderopvang in veilige kin
derdagverblijven, temidden van andere 
kinderen, met gemiddeld één leidster op 
vijf kinderen, geeft het kind optimale ont
plooiingskansen en komt zijn socialisatie 
ten goede. Eventuele problemen in de 
ontwikkeling worden in een vroeger sta
dium gesignaleerd en met de ouders door
gesproken. Ouders, die in hun eigen werk 
bevrediging vinden, zijn voor een kind 
plezieriger, ontspannen ouders, hetgeen 
de ouder-kind relatie weer ten goede 
komt. Eén moeder, die dag en nacht voor 
1,5 kind in de weer moet zijn; dat kan te 
beklemmend werken! 
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ROEMENEN BEVRIJDEN ZICH 
VAN CEAUSESCU'S "1984" 

De Roemenen hebben zich eindelijk be
vrijd van het juk van Ceausescu, die een 
meedogenloos onderdrukkingssys
teem in het leven had geroepen dat 
doet denken aan het beroemde boek 
"1984" van George Orwell.ln Neder
land keerden Roemenen zich ook tegen 
het regime. Op 22 december was er een 
grimmige demonstratie voor de Roe
meense ambassade in Den Haag. Mar
tin Voorn was erbij en interviewde na 
afloop de man die als leider van het 
Roemeense verzet in ons land kan wor
den beschouwd, Sorin Alexandrescu. 

Honderden mensen demonstreren op de 22e 
voor de ambassade. Gewapend met spandoe
ken als "Draculescu" en "kill him" zorgen ze 
voor een grimmige sfeer. Als de CDA'er De 
Kok op een beschaafde toon zijn bezorgdheid 
uitspreekt ontlokt dat slechts boegeroep; "te 
lauw", oordelen de Roemenen. Dominee 
Bie ij, die namens de Raad van Kerken spreekt, 
wordt zelfs voortdurend onderbroken door 
een man die "te laat, veel te laat" roept. Hij 

heeft waarschijnlijk gelijk, de kerken liepen 
niet direct voorop in het verzet. 

Alleen Pax Christi roept al jaren tot verzet 
tegen Ceausescu op. Pax Christi'sjan ter Laak 
leidt de demonstratie. Ook de VVD'er Dijk
stal, de PvdA'er Van Traa en de D66'er Eisma 
zijn van de partij, maar zij slagen er evenmin in 
enthousiasme op te roepen. Dat lukt slechts 
Sorin Alexandrescu. Maar als er berichten 
komen dat Ceausescu naar China is gevlucht 
ontstaat er weer boegeroep. "Daar hoort ie 
ook", zegt een Roemeen grimmig. 

Even lijkt de demonstratie te escaleren, als de 
demonstranten om ambassadeur Statescu 
roepen, maar het blijft bij een ingegooide ruit. 
De ambassadeur zegt dat hij tegen geweld is, 
maar wil zich niet tegen Ceausescu uitspre
ken. Het is immers nog niet duidelijk of deze 
nog in het zadel zit. Vanuit de ambassade 
worden de demonstranten zekerheidshalve 
gefilmd. Misschien zou de gevreesde veilig
heidsdienst Securitate nog maatregelen tegen 
hen kunnen nemen ... I ets later blijkt dat zelfs 
de Chinezen Ceausescu niet willen hebben. 
Het wordt duidelijk dat Ceausescu het niet 
zal redden. Zijn portretten worden demon
stratief verscheurd en verbrand. 

Na de demonstratie nemen tientalie Neder
landse Roemenen bezit van het Haagse hotel 
Corona. De Roemenen zijn blij dat hun land
genoten zich eindelijk van het juk bevrijd heb-

T1jdens de betoging voort de Roemeense ambassade op 22 december wordt het portret van Ceausescu demonstratief verbrand. 
Foto ANP. 

ben. Maar ze denken natuurlijk ook aan de 
vele duizenden doden. En er heerst op dat 
moment nog steeds onzekerheid over wat er 
met Ceausescu is gebeurd. Is hij naar China of 
niet? 

Schoenmaker 
"Ceausescu heeft genoeg vrienden in Afrika", 
zegt een Roemeen dan. "Zoals ex-dictator 
Bokassa van de Centraal Afrikaanse Repu
bliek, maar die is nu ter dood gebracht. Ceau
sescu moet in Roemenië berecht worden. Hij 
heeft genocide gepleegd ten opzichte van zijn 
volk. Weet u dat hij op zijn I Se voorbestemd 
was om schoenmaker te worden? En u kent 
het spreekwoord: schoenmaker hou je bij je 
leest. Dat had hij moeten doen!" 

"Roemenië was het minst liberale Oostblok
land", zegt dezelfde man als ik voorzichtig 
naar voren breng dat het land in het Westen 
toch als het minst slecht bekendstond. Zo 
distantieerde Ceausescu zich openlijk van het 
Russische ingrijpen in Afghanistan. "Het Wes
ten is verkeerd voorgelicht, heeft zich ver

keerd voor laten lichten door de propaganda
machine van Ceausescu." 

"1984" 
"De gehate veiligheidsdienst, Securitate, was 
de beschermer van een meedogenloze revo
lutie. Eén op de drie Roemenen was mede
werker van Securitate. ledereen zei iets over 

iedereen. Roemenië had het hardste en beste 
onderdrukkingssysteem van het Oostblok. 
Het leek op het beroemde boek" 1984" van 
de schrijver George Orwell, waarin "the 
pigs" de almacht van de partij en de staat 
symboliseerden." 

Dan komt het nieuws binnen dat Ceausescu in 
Roemenië is gearresteerd. Waren de Roeme
nen aanvankelijk nog wat terughoudend, nu 
ontstaat er ineens een uitgelaten stemming. 
Applaus klinkt op. En: "Roman ia libre, Roma
nia libre." "Champagne, champagne", roepen 
de Roemenen dan. De ban is gebroken. "Zelfs 
de Chinezen wilden hem niet hebben", wordt 
er triomfantelijk geroepen. 

Middelpunt van de "Nederlands-Roemeense" 
vreugde is Sorin Alexadrescu, oprichter van 
het Roemenië-comité in Nederland. Hij is 
hoogleraar Roemeens en Frans aan de Uni
versiteit van Amsterdam en al sinds 1969 in 
ons land. Alexandrescu, die D66-sympathi
sant is, kan beschouwd worden als de leider 
van het Roemeense verzet in Nederland. Hij 
zegt "ontzettend blij te zijn, maar wekt een 
wat verwarde en vermoeide indruk. Niet zo 
vreemd overigens, want die dag heeft de hal
ve Nederlandse pers zich op hem gestort. 

"Ceausescu moet zich voor de Roemeense 
rechter verantwoorden", zegt Alexandrescu 
droog nadat hij zich even heeft kunnen loswe-
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Breed droogvlok voor vernieuwing van stootsrechtelijk en 
bestuurlijk bestel 

D66-VOORSTEL VALT GOED 
"Kort voor de verkiezingen deed ik een 
oproep aan de politiek om ernst te ma
ken met de noodzakelijke verbetering 
van het openbaar bestuur en van de 
parlementaire democratie. Het stemt 
tot voldoening dat de regering aan die 
oproep gehoor heeft gegeven, of liever 
-laten we de voldoening niet overdrij
ven- dat zij een houding aanneemt van 
welwillende afwachting. Het parle
ment moet het maar zeggen." 

Deze enigszins sceptische woorden aan het 
adres van de regering sprak Hans van Mierlo 
uit in zijn bijdrage aan het debat over de 
regeringsverklaring op 28 november 1989. 
Of deze scepsis terecht is moet nog blijken, 
maar in de weken na de regeringsverklaring 
werd duidelijkdatzowel regering, Tweede 
Kamer, als het ambtelijk apparaat hoge ver
wachtingen hebben van het initiatief van D66. 

In samenhang en gezamenlijk 
Van Mierlo stelde tijdens het debat over de 
regeringsverklaring dat een vernieuwde aan
pak alleen succes kan hebben als aan twee 
voorwaarden wordt voldaan: het moet in sa-

Vervolg van pagina 15 

ken van zijn landgenoten. "Hij is een misdadi
ger, maar Roemenië moet niet afwijken van 
de normale rechtsprocedure. Hij moet een 
eerlijke kans krijgen zich te verdedigen. Het 
moet niet zijn: "kil I him"." Later blijkt dat de 
Roemenen daar anders over besluiten. Ceau
sescu en zijn vrouw Elena worden in een 

besloten proces ter dood veroordeeld en di
rect geëxecuteerd. 

Prima wetten 
VolgensAiexandrescu had Roemenië prima 
wetten en ook een prima Grondwet. "Die 
zijn alleen door Ceausescu nooit gerespec
teerd. Vrijheid van meningsuiting, persvrij
heid en vrijheid van vergadering. Daar was in 
Roemenië geen sprake van. In de wet staan 
namelijk artikelen dat de partij de leidende rol 
speelde. Straks hoeft het Roemeense volk 
eigenlijk alleen die artikelen uit de wet te 
schrappen." 

Ceausescu, die 24 jaar aan de macht was, 
voerde in de jaren 60 nog een vrij liberaal 
beleid, aldus Alexandrescu. "Maar tussen 
1971 en 197 4 is alles veranderd. Toen werd 

menhang gebeuren, en het moet gezamenlijk 
gebeuren. De motie waarin dit staat ver
woord werd mede ondertekend door CDA, 
PvdA, VVD en Groen Links. Bij de stemmin
gen bleek dat alleen SGP, GPV en RPF tegen 
waren. De motie draagt het Presidium van de 
Tweede Kamer op om op korte termijn te 

het Stalinisme officieel ingevoerd. Pas na 1980 
werd iedereen wakker geschud. Toen werd 
duidelijk dat de man een tiran was. Maar toen 
heeft niemand in 't Westen ook maar iets 
tegen hem gedaan." 

"Pas de laatste weken zijn de banden met 
Ceausescu verbroken. En de Oosteuropese 
landen hebben Roemenië nu meer veroor
deeld dan het Westen. Lubbers en Van den 
Broek wilden Roemenië niet boycotten, om
dat het Roemeense volk dan zou worden 
benadeeld. Maar het volk heeft toch al niks te 
eten. Al het voedsel wordt geëxporteerd. 
Als de Westerse landen Roemenië zouden 
hebben geboycot was het voedsel tenminste 
in eigen land gebleven", zo klinkt het bitter. 

Een Roemeen komt langs het tafeltje waar 
Alexandrescu en ik zitten. Hij juicht: .. Dit is 
de grootste dag in mijn leven." Alexandrescu 

kan niet zeggen of dit ook voor hem geldt. "Ik 
weet 't niet. Ik ben een beetje bang voor 
opportunisme. De Roemenen zelfhadden 
veel eerder actie moeten voeren. Ik heb zelf 
ook veel te laat (in 1988) het Roemenië
comité opgericht. Ik ben dus ook een beetje 
schuldig. Maar goed, ik moet niet zo bitter 
zijn." 

komen met een procedurevoorsteL Daarin 
moet de weg worden aangegeven waarlangs 
een grondige bestudering van de problema
tiek kan plaatsvinden en voorstellen voor op
lossingen kunnen worden aangedragen. Naar 
verwachting zal het Presidium in de loop van 
januari 1990 met een voorstel komen. 

Passiviteit 
Alexandrescu zoekt dan naar een verklaring 
voor de passiviteit van de Roemenen. "De 
Roemenen waren bang. En ze hadden ook 
redenen om bang te zijn. De veiligheidspolitie 
is wreder geweest dan in welk land dan ook. 
Tot 1977 dachten de Roemenen dat Ceauses
cu toch wel een goeie kerel was. Hij was 
immers tegen te Russen. Maar vooral het 
beleid in de jaren 80 was incompetent, leu
genachtig en beledigend voor het volk, dat 
nauwelijks iets te eten had." 

"Ik ben uiteraard ontzettend blij", zegt 
Alexandrescu nogmaals, in een poging een 
andere indruk weg te nemen. "Maar toch ... 
duizenden mensen zijn op beestachtige wijze 
vermoord, 36 kinderen met kaarsen in hun 
hand zijn neergeschoten. Ik ben een beetje 
voorzichtig. Roemenië staat op een kruis
punt. Alles zal beter zijn dan tot nu toe. Maar 
ons land is kapot. Dat moet natuurlijk worden 
rechtgezet, maar dat gaat niet 1,2, 3." 

Martin Voorn 



Ministeriële verantwoordelijkheid 
Hoe lang de lijst van te bestuderen onder
werpen wordt staat nog geenszins vast. Wel 
is aannemelijk dat de "ministeriële verant
woordelijkheid" hoog op die lijst zal prijken. 
In het regeerakkoord 1989 is dit één van de 
twee met name genoemde onderwerpen die 

de regering suggereert: "verbeteringen op 
staatkundig en staatsrechtelijk gebied, zoals 
het functioneren van de ministeriële verant
woordelijkheid en van de uitbreiding van de 
adviesbevoegdheden van regeringsadviesor
ganen ten behoeve van de Staten-Generaal". 

Van Mierlo noemde de uitholling van de mi
nisteriële verantwoordelijkheid zelf ook in 
het debat over de regeringsverklaring: "Dat 
begrip heeft zich, sinds de tijd dat Thorbecke 
zijn klerken bij wijze van spreken in één oog
opslag kon overzien, met toenemende snel
heid van de werkelijkheid verwijderd." En 
verder: "De nieuwe informatietechnologie, 
die in principe de oplossing zou kunnen bete
kenen van veel problemen op dit terrein, 
heeft in de overheidspraktijk van de laatste 
jaren niet alleen een paar spectaculaire valse 
starts opgeleverd; ze lijkt ook eerder te heb
ben gewerkt in de richting van centralisme en 
verstarring dan in die van flexibiliteit en ver
groot aanpassingsvermogen." 

Bij de behandeling van de begroting van Alge
mene Zaken, op 7 december kwam de kwes
tie werd aan de orde. De CDA-er Mateman 
noemde de ministeriële verantwoorde

lijkheid in relatie tot de paspoort-enquête, en 
erkende dat er duidelijk een probleem lag dat 
in de nog te vormen commissie bestudeerd 
zou moeten worden. Hierbij verlangde hij 
wel dat de Kamer het initiatief bleef houden. 
"Ik weet dat het parlement deze kwestie in 
de eerste plaats zelf gaat onderzoeken, naar 
aanleiding van de initiatieven die het Presidi
um zal nemen, maar ik zou in ieder geval al 
graag van de minister-president de toezeg
ging vernemen dat het kabinet, terwijl wij aan 
het studeren zijn over de paragraaf in het 
regeerakkoord over staatsrechtelijke ver
nieuwing, niet zelfinitiatieven zal nemen die 
een en ander zouden kunnen doorkruisen. 
Minister-president Lubbers herformuleerde 
de vraag van Mateman als volgt: "In welke 
mate kan ook het kabinet bij de commissie 
waarin die vorm krijgt, zelf zaken aanmelden 
of deponeren, die naar zijn oordeel toch een 
keer verbeterd moeten worden. Dat moeten 
wij actief doen. Ik ben van plan dit ook te 
bepleiten bij mijn collega's ... Ik zeg graag toe, 
dit niet onverhoeds te doen. Ik zal het werk 
van de Kamer dus niet doorkruisen en dit 
ordelijk melden." 

Vreugdesprongetje 
Het ambtelijk apparaat staat inmiddels in de 
startblokken om aan de slag te gaan. De se
cretaris-generaal van het ministerie van Bin
nenlandse Zaken reageerde enthousiast in 
zijn rede voor het congres ter gelegenheid 
van het 175-jarig bestaan van Binnenlandse 
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Shevardnadze in Brussel 

Historische gebeurtenissen volgen elkaar in 
hoog tempo op. 
Eén van die historische gebeurtenissen vond 
op maandag 18 december in Brussel plaats. 
Voor het eerst in de geschiedenis was een 
Sowjet-minister van Buitenlandse Zaken op 
bezoek bij de Navo. De heer Shevardnadze 
sprak daar onder meer met de ambassadeurs 
van de Navo-landen. Maar zijn belangrijkste 
boodschap bewaarde hij voor zijn inleiding 
van de gedachtenwisseling met de Politieke 
Commissie van het Europees Parlement, een 
dag later. 

Duidelijk was, dat de Sowjet-Unie de nodige 
bedenkingen heeft bij de mogelijkheid van 
een samengaan van de beide Duitslanden. In 
het gesprek met de Politieke Commissie ging 
Shevardnadze echter voor het eerst dieper 
en uitgebreider op dit vraagstuk in. Hij stelde 
een aantal pertinente vragen, die voor een 
deel het karakter van pre-condities leken te 
hebben: Zal een hypothetische verenigde 
Duitse staat bereid zijn bestaande grenzen te 
erkennen en geen territoriale aanspraken ma
ken? Hoe wordt een verenigd Duitsland inge
past in de bestaande structuren? Wat zal het 
militaire potentieel en de doctrine zijn? Zal 
men bereid zijn een gedemilitariseerde en 
neutrale status te aanvaarden? 

Zaken. "Toen Hans van Mierlo op de avond 
van de Tweede Kamerverkiezingen zijn op
roep deed tot kwaliteitsverbetering van het 
openbaar bestuur en de parlementaire demo
cratie had ik bijna een vreugdesprongetje ge
maakt. Niet alleen omdat het onderwerp mij 
persoonlijk zeer na aan het hart ligt. Maar 
vooral omdat de aspecten die Van Mierlo 
noemde (de verbindingen tussen samen Ie ving 
en parlement, tussen parlement en regering, 
tussen regering en overheidsapparaat, tussen 
overheidsapparaat en samenleving) vrijwel 
exact de contouren volgen van het beleids
terrein van Binnenlandse Zaken. Juist op dit 
gebied en deze grensvlakken hebben wij er
varing en know-how, en kennen wij als geen 
ander de frustraties. Wanneer de persoon van 
de initiator, de belangwekkendheid van het 
onderwerp en de toezeggingen van het kabi
net een indicatie zijf'l, dan moet uit wat ik nu 
gemakshalve maar de commissie-Van Mierlo 
noem, wel iets bijzonders voortkomen." 

Vraagpuntennota 
Inmiddels heeft het presidium van de Kamer 
als eerste daad in het nieuwe jaar een proce
dure voorgesteld voor de bestudering van de 
staatkundige, bestuurlijke en staatsrechtelijke 
vernieuwingen. 
Een bijzondere commissie uit de Tweede Ka
mer gaat een vraagpuntennota opstellen, 
waarin de problemen geïnventariseerd wor-

Soortgelijke vragen leven voor een deel ook 
bij veel Westeuropese politici, in en buiten 
het Europees Parlement. 
De kwestie van de Duitse oostgrens bijvoor
beeld verdeelt m.n. de christen-democrati
sche EVP-fractie. Vele toehoorders zullen 
Shevardnadze 's onrust dan ook hebben kun
nen meevoelen. 
Voor een onderwerp dat "niet op de agenda 
staat" (minister Van den Broek) wordt er in 
ieder geval wel veel aandacht aan geschonken. 

Historisch was naar mijn gevoel niet alleen de 
aanwezigheid van een Sowjet-minister van 
Buitenlandse Zaken, maar ook de aard van zijn 
optreden. Zo erkende Shevardnadze zonder 
meer dat de toestand van het milieu in de 
Sowjet-Unie erbarmelijk was. "Wij zeggen 
tegenwoordig niet meer dat bij ons alles be
ter is; vroeger plachten wij te zeggen dat de 
Sowjet-vervuiling het schoonst was; vroeger 
zeiden wij zelfs dat Sowjet-zieken het ge
zondst waren." De grap was al vaker verteld. 
Maar hem horen vertellen door een Sowjet
minister is een historische gebeurtenis op 
zichzelf. 

Op zulke momenten vóel je de verandering in 
het Sowjet-denken pas echt. 

jan-Willem Bertens. 

den en het instrumentarium wordt aange
reikt om tot mogelijke oplossingen te komen. 
De vijf ondertekenaars van de motie hebben 
zitting in de commissie, aangevuld met vijf 
leden uit hun fracties en een vertegenwoordi
ger van klein rechts. 

De vraagpuntennota zal rond het zomerreces 
door de Kamer worden vastgesteld. Dan ook 
wordt bekeken op welke wijze nadere studie 
kan worden verricht en eventuele wetgeving 
kan worden voorbereid. 
D66-woordvoerder Olga Scheltema toonde 
zich in een eerste reactie tevreden met de 
procedure en de samenstelling van de com
missie. Afgesproken is dat er geen vraagpun
ten zullen worden weggeschoffeld voor de 
plenaire behandeling van de nota. Scheltema: 
"De bereidheid om over de staatsrechtelijke 
problemen te gaan praten is er, in de Kamer 
en op de Ministeries. Nu is het aan de fracties 
om de vraagpunten te redigeren, de knelpun
ten en de problemen te formuleren. In een 
openbaar debat zullen de verschillende partij
en dan later moeten laten zien hoe serieus zij 
de verbetering van de kwaliteit van het be
stuur nemen." 

Eduard Groen 
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Eerste Kamerlid Honneke Gelderblom bezoekt VN 

DIPLOMATIE OF HYPOCRISIE? 
Nederlandse parlementariërs krijgen 
van tijd tot tijd de kans om een kijkje te 
nemen bij de Verenigde Naties. Bij 
voorkeur komen daarvoor in aanmer
king de volksvertegenwoordigers, die 
buitenlandse zaken, ontwikkelingssa
menwerking of defensie in hun porte
feuille hebben. Zij zijn geen gast, maar 
'special adviser' van de permanente 
missie van hun land. Hoewel zij niet 
officieel het woord voeren, kunnen zij 
wel alle vergaderingen bijwonen en 
hebben toegang tot alle stukken. Zo 
kunnen zij wel degelijk invloed uitoefe
nen op de standpunten van de beroeps
diplomaten. 

Hanneke Gelderblom, voor D66 lid van de 
Eerste Kamer, was in het najaar van 1989 op 
die manier zes weken actief in New-York. Op 
de agenda stond onder meer de 'jaarlijkse' 
Cambodja-resolutie. De VN spreekt namelijk 
elk jaar zijn afschuw uit over wat daar gebeurt 

en gebeurd is, maar dat moet in teksten, die 
door zoveel mogelijk landen kunnen worden 
onderschreven. Er staat dus nooit een uit
spraak in. 
Na de mislukte Cambodja-conferentie in Pa
rijs, die de basis voor een democratie had 
moeten terugbrengen, was er hoop dat er dit 
jaar een duidelijke veroordeling van het regi
me van de Rode Khmer in de tekst van de 
resolutie zou komen. 
"Bijna iedereen, die je spreekt," zegt Hanne
ke, "is het er over eens dat het 'beleid' dat van 
1975 tot 1979 door Pol Pot in Cambodja is 
gevoerd en waarbij méér dan een miljoen 
inwoners werden vermoord, met naam en 
toenaam veroordeeld moet worden. Vooral 
omdat iedereen beseft dat, nu de Vietnamese 
troepen zich terugtrekken, het gevaar voor 
een nieuwe 'volkerenmoord' dreigend aan
wezig is." 

Paniek 
Hanneke Gelderblom weet waar ze over 
praat. In het voorjaar van 1989 was zij op 
uitnodiging van de NOVIB tien dagen in Cam
bodja. "Je ziet de paniek in de ogen van die 
mensen. En je begrijpt die paniek als je de 
concentratiekampen, de martelwerktuigen 
en de stapels doodshoofden hebt gezien. Het 
wereldgeweten moet zich er tegen verzet
ten dat de Rode Khmer nog zo'n kans krijgt." 
Het terugtrekken van het leger van Vietnam 
uit Cambodja is door vrijwel iedereen altijd 
als eerste voorwaarde voor een herstel van 
de democratie genoemd. Het huidige regime 

D66-senator Hanneke Gelderblom als special adviser bij de VN:., Uitspraken VNover Cambodja vaag.· 

wordt noch door het Westen, noch door 
China erkend en premier Hun Sen wordt 
beschouwd als een marionet van Vietnam. De 
oppositie is een coalitie van drie partijen: de 
Rode Khmer, de Witte Khmer en de volgelin
gen van Prins Norodom Sihanouk. Er zou een 
nationale verzoening moeten komen, waar
aan alle vier de partijen deelnemen, maar Pa
rijs heeft laten zien hoe moeilijk dat is. Hanne
ke Gelderblom vindt de 'rechtse' opportunist 
Sihanouk een even grote bedreiging voor de 
democratie als Pol Pot. Zij vindt ook dat het 
Westen te weinig vertrouwen heeft in pre
mier Hun Sen. "We moeten erkennen dat het 
Hun Sen-regime bestaat, dat dat de kern van 
een nieuwe democratische regering moet 
worden omdat het alternatief de terugkeer is 
van de Rode Khmer." 
En wat staat er in de VN-resolutie, die met 
overgrote meerderheid- zelfs door China
is aanvaard? Dezelfde zin als in 1988: "het niet 
terugkeren van de universeel veroordeelde 
politiek en praktijk van een recent verleden." 
Die tekst kan volgens Hanneke Gelderblom 
de massamoordenaar Pol Pot niet tegen
houden. 

Hanneke was onder meer ook betrokken bij 
overleg over hetMidden-Oosten (de op
waardering van de status van de PLO van 
'representative of the PLO' tot 'observer of 
Palestine' en in sommige speeches zelfs 'the 
ambassador of Palestine' genoemd) en bij de 
voorbereiding van een resolutie, die China 

veroordeelt in diens afwijzen van het recht op 
vrijheid van demonstratie. 
Wie er méér over wil weten, spreke haar 
daarover aan, eventueel op I 0 februari op het 
congres in Apeldoorn. 

Stijn Verbeeck 

Huishoudelijke 
mededelingen 
Eurofractie 
I. Er is een wijziging opgetreden in de com
missielidmaatschappen van Jan-Willem Be
rtens. Bertens is niet langer lid van de Com
missie Jeugd, Cultuur, Onderwijs, Media en 
Sport. In plaats daarvan is hij plv. lid geworden 
van de Politieke Commissie, alsmede van de 
Subcommissie Veiligheid en Ontwapening. 

2. Op onderstaande data vergadert het Euro
pees Parlement in Straatsburg. Voor activitei
ten in Nederland zijn Jan-Willem Bertens en 
zijn medewerker gedurende die weken niet 
beschikbaar. 
I 5 t/m 19 januari 1990 
12 t/m 16 februari 
12 t/m 16 maart 
2 t/m 6 april 
14t/m 18mei 
I I t/m IS juni 

9t/m 13 juli 
I 0 t/m 14 september 
8 t/m I 2 oktober 
22 t/m 26 oktober 
19 t/m 23 november 
I 0 t/m 14 december 
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De laatste weken voor het kerstreces werd er hard gewerkt in Den Haag. Weinig 
politiek gevoelige onderwerpen weliswaar, maar de bevolking zal wel degelijke 
merken dat het het land weer een volwaardig kabinet kent. Dat geldt natuurlijk 
ook voor de kamerleden van D66, die hun eerste confrontatie met de nieuwe 
bewindslieden beleefden. Een selectie: 

Huurwaardeforfait: 
Ordinaire belastingverhoging 
Zowel voor- als tegenstanders van de verho
ging van het huurwaardeforfait gebruikten de 
term ordinair ter illustratie van hun betoog. 
De woordvoerder van het CDA in de bete
kenis van gewoon, de woordvoerder van de 
VVD om zijn afkeer van de maatregel tot 
uitdrukking te brengen. Ook de D66-fractie 
kon weinig waardering opbrengen voor het 
regeringsvoorstel het forfait te verhogen tot 
2,3 procent, onder gelijktijdige verlaging van 
de overdrachtsbelasting. De toon van de 
woordvoerders Versnel en Ybema was ech
ter duidelijk anders dan die van Ru dolf de 
Korte, de nieuwe volkshuisvestingspecialist 
van de VVD. 
Het beoogde effect van de gelijktijdige ver
hoging van het huurwaardeforfait en verla
ging van de overdrachtsbelasting, minder mo
biliteit omdat iedereen gestimuleerd wordt 
dichter bij het werk te gaan wonen, zal vol
gens de D66-woordvoerders niet bereikt 
worden. Daarvoor zet de voorgestelde verla
ging van de overdrachtsbelasting te weinig 
zoden aan de dijk. Bovendien lijkt de overheid 
achter de ontwikkeling aan te sukkelen, want 
in de Randstad- waar de meeste mensen 
werken- is zo langzamerhand geen huis meer 
te krijgen. 

• Arthie Schimmel 

Verlof en opvang 
De laatste week voor kerst stond -hoe sym
bolisch- het kind centraal. De Tweede Kamer 
besprak zowel het verlof bij zwangerschap als 
de kinderopvang. Beide onderwerpen zitten 
in de portefeuille van Arthie Schimmel, die 
ook in haar vorige werkkring in het bedrijfsle
ven met deze materie omging. Hetregerings-

• Machteld Versnel 

Met D66 viel best te praten over het huur
waardeforfait of over de overdrachtsbelas
ting, maar niet over de appelen- en perenver
gelijking die het kabinet nu presenteerde. 
Machteld Versnel zei het zo:" Soms kan uit 
een verbinding van twee verschillende ele
menten iets moois opbloeien. Ze gaan een 
chemische reactie aan en dan wordt het 
nieuwe materiaal iets steviger, glanzender, 
mooier en bruikbaarder. Soms lukt dat niet 
en wordt het een vieze drab." 

voorstel over het zwangerschapsverlof werd 
op twee belangrijke punten door de Kamer 
gewijzigd. De totale duur werd met twee 
weken verlengd tot zestien weken en de 
flexibele periode werd met twee weken be
perkt. Zes weken voor de vermoedelijke be
vallingsdatum begint het verlof, maar de 
vrouw mag ook nog twee weken doorwer
ken. Het verlof na de bevalling wordt dan met 
veertien dagen verlengd. In het oorspronke
lijke voorstel bedroeg de flexibele periode 
vier weken. 

En dan de kinderopvang. Er komt meer geld 
en dat is een goede zaak, maar Arthie Schim
mel vroeg de regering meer. Het gebrek aan 
algemene criteria waaraan de kinderopvang 
moeten voldoen vraagt om een meer structu
rele regeling, betoogde zij. 
Nu kan iedereen nog een kinderopvang be
ginnen, zonder dat er eisen worden gesteld 
aan opleiding of behuizing. Zonder iets af te 
willen doen aan de decentrale bevoegdheden 
van de lokale overheden op dit terrein, wil 
Arthie Schimmel de mogelijkheid van landelij
ke richtlijnen daarover niet uitsluiten. 
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Kabinet 

dreigt 

Eerste Kamer 

'Dat is snel', was een veel gehoorde reactie 
nadat Minister Kok namens het kabinet het 
onaanvaardbaar had uitgesproken over het 
voornemen van de Eerste Kamer tegen de 
AAW -plannen te stemmen. Nog geen maand 
na de regeringsverklaring moest het kabinet 
al het ultieme machtsmiddel uit de kast halen 
om de Kamer in het gareel te houden. Geen 
sterk nummer, ook niet van de CDA-fractie, 
die haar stemgedrag volledig liet bepalen 
door het wapengekletter van Kok. De Eerste 
Kamerfractie van D66 stemde geheel in lijn 
met de eerder geventileerde opvattingen van 
Louise Groenman in de Tweede Kamer tegen 
het voorstel. 

Waar gaat het om? In het kader van de nieuwe 
belastingwetgeving zouden ook 65-plussers 
premie gaan betalen voor de Algemene Ar
beidsongeschiktheidswet, de AAW. Een rare 
situatie omdat deze groep geen recht heeft 
op een uitkering, noch op de zogeheten voor
zieningen, die getroffen kunnen worden om 
de levensomstandigheden te verbeteren. 

Na het Oort-debat in de Kamer en raadple
ging van juristen wijzigde het kabinet het oor
spronkelijke voorstel. Geen premie, besloot 
de vorige staatssecretaris De Graaf, we noe
men het belating.Een juridisch foefje dat de 
verzekeringsgedachte doorbrak en eventuele 
aanspraken kansloos moest maken. Louise 
Groenman kon zich daar niet mee verenigen 
en vroeg de inmiddels aangetreden Elske Ter 
Veld 65-plussers alsnog het recht op voor
zieningen te geven. 
Een logische gedachte, zeker omdat veel van 
dergelijke voorzieningen nu ook door de 
overheid betaald worden, maar dan bijvoor
beeld via de bijzondere bijstand. Het kabinet 
hield echter het been stijf, al wilde Ter Veld 
wel een onderzoek toezeggen. In de Eerste 
Kamer zette Hanneke Gelderblom de D66-
lijn voort en in eerste instantie leek de rege
ring een nederlaag tegemoet te gaan, maar 
toen kwam Kok, sprak het onaanvaardbaar uit 
en overwon. 
Het is overigens interessant om te zien hoe 
de standpunten en meningen van de VVD en 
de PvdA verschoven. Elske Ter Veld pleitte 
als kamerlid nog voor voorzieningen en was 
nu afhoudend; de VVD was als regeringspartij 
medeverantwoordelijk voor het kabinets
voorstel, maar stemde er nu niet meer mee 
in. 
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Geesten 
bestaan! 
"Ik denk niet dat er ooit een minister van 
ontwikkelingssamenwerking is geweest die 
echt schade heeft veroorzaakt in de derde 
wereld ... " Een tekst van iemand met vermo
gen tot relativeren, van iemand die zelf vier 
jaar'" ontwikkelingswerk heeft gedaan en daar 
een alleraardigst boekje over schreef. 
Bij het horen van de naam (Leen Schotel) 
begint bij mensen die al wat langer meelopen 
in D66 het geheugen te werken. Precies, frac
tievoorzitter in de Staten van Friesland, altijd 
van de partij op congressen, vooral als het 
ging om vrede en veiligheid, maar de laatste 
tijd ... ? Dat klopt, want eind 19831iet hij zich 
met vrouw en twee kinderen (via Dienst over 
Grenzen) uitzenden naar Zimbabwe om les 
te gaan geven aan een school voor exguerril
la-strijders. Een project van het Humanistich 
Instituut voor Ontwikkelingssamenwerking 
(HIVOS), waarin de Zimbabwaanse overheid 
haar onderdanen, als dank voor jarenlange 
strijd, de kans geeft om nog iets te maken van 
een bestaan in vrijheid. Over dat werk gedu
rende vier jaar gaat het boekje. 
Na alle rapporten, verhandelingen, memo's 
en weet ik al niet wat, over hoe het wel of 
niet moet en wat er wel of niet kan in het 
ontwikkelingsbeleid, vertelt dit boekje hoe 

Yes Minister_._"_ .. 
We konden geen krant opslaan of er was wel 
een berichtje te lezen over het duo Ritzen
Wal lage, de nieuwe mannen van onderwijs. 
Dat irriteerde, niet omdat bewindslieden 
geen gebruik zouden mogen maken van de 
media om luchtballonnen, oud nieuws of een 
eigen boekwerkje te presenteren, maar je 
wilt ze dan ook wel eens in de Kamer zien. 
Dat Ritzen van mening is dat er straks geen 
Nederlanders meer zijn en dat het blanke ras 
op den duur uitsterft, soit. Maar toen hij een 
paar dagen daarna voorstelde om het Neder
lands op de universiteit te vervangen door het 
Engels, toen werd Aad Nu is boos. Ritzen 
ontkende deze boude uitspraak, maar ja, dat is 
het nadeel van deze manier van communice
ren. Met professor Ritzen had Nu is nog wel 
een boom willen opzetten, aan een minister 
vraag je verantwoording. Schriftelijke vragen 
dus, waarop Ritzen antwoordde dat hij van 
het Engels niet "de" maar "een" voertaal wil
de maken. 
Het is een oplossing: academici worden 
steeds minder begrepen omdat zij of hun be
zigheden niet kunnen uitleggen of omdat hun 
studieterrein erg specialistisch is. En wat doe 
je dan? 
Dan voer je een andere taal in. Misschien ook 
een aardig idee om de groeiende afstand tus
sen politici en het volk te overbruggen. 

DE ACHTERPAGINA 

Gerritjan Wolffensperger neemt het boekje. Bandengeesten en andere Zimbabwaanse verhalen in ontvangst'. Foto: T ummers 

het ontwikkelingswerk is. Maar dan wel met 
een losse pen, met een knipoog naar de lezer 
als het gaat over de bobo's en met dat heerlij
ke relativeren van alles wat zogenaamd be
langrijk is. Zijn het niet altijd de op het eerste 
oog onbenullige details, die het leven de 
moeite waard maken? Zij maken dit boekje 
het lezen waard. Dick T ommel schreef een 

voorwoord, vice D66-fractievoorzitter Ger
ritJan Wolffensperger nam het in ontvangst. 
Uitgeverij Xeno in Groningen gaf het uit in 
samenwerking met het HIV OS. Voor fl 17,50 
ligt het in de boekhandel (ISBN 90 6208 112 
6) en het heet Bandengeesten en andere 
Zimbabwaanse verhalen. Kostelijk en 
leerzaam tegelijk. Waar vind je dat nog? 

- advertentie-
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RAADSZETELS MOGELIJK 
Geen overspannen verwachtingen of 
euforie, wel goede vooruitzichten en 
vertrouwen in een goede uitslag bij de 
komende gemeenteraadsverkiezingen. 
Dat was de overheersende stemming 
onder de ruim 800 bezoekers die het 
D66-congres zaterdag I 0 februari in 
Apeldoorn trok. 

Dat aantal overtrof de stoutmoedigste ver
wachtingen en had chaotische taferelen tot 
gevolg in de congreszaal, de wandelgangen en 
bij de koffie en de broodjes. Ook voor de 
stapels campagnematerialen was het dringen. 
Veel afdelingen maakten van ~e gelegenheid 
gebruik om posters, folders en campagne
kranten voor de komende gemeenteraads
verkiezingen op te halen. 
Vanwege die verkiezingen was het congres 
voor een belangrijk deel gewijd aan het lokale 
bestuur. In drie deelsessies werd aandacht 
besteed aan de inrichting van het gemeente
bestuur, de vergroting en bewaking van de 
democratie binnen de gemeente en aan poli
tieke machtsvorming. De sessies werden in
geleid door een rede over de rol van de 
gemeenten bij de sociale vernieuwing door 
gastspreker en geestelijk vader van het begrip 
Prof. Philip ldenburg. 

Behalve voor de lokale politiek was er ook 
ruimschoots aandacht voor de internationale 
ontwikkelingen. Europarlementariër jan Wil
lem Bertens verdedigde het besluit zich aan te 
sluiten bij de ELDR, de liberale fractie in het 
Europees Parlement. Hij hield het congres de 
schaduwzijde voor van het actieve beleid van 
de Europese Gemeenschap ten aanzien van 
de ontwikkelingen in Oost Europa. Bertens: 
"Door alle akkoorden tussen de EG en de 
Oost-Europese landen verandert het aanzicht 
van heel Europa, verandert zelfs dé lijn van de 

Drie sprekers op het D66-congres. Van Mierlo (boven), Euro-parlementariër Bertens (links) en partij-voorzitter jager. 

geschiedenis. Maar het Europees Parlement is 
niet betrokken bij het sluiten van die akkoor
den. De overeenkomsten die nu met de Sow
jet-Unie en de Oosteuropese landen zijn of 
worden gesloten, en die van het allergrootste 
belang zijn voor de Gemeenschap en heel 
Europa, worden buiten iedere volksverte
genwoordiging om gesloten. Dat is onaan
vaardbaar." 
Partij-voorzitter Michel jager gaf een over
zicht van de activiteiten die D66 ten aanzien 
van Oost Europa ontplooit en de contacten 
die worden gezocht met 'partijen die demo
cratisch zijn naar karakter en doeleinden en 
dus bijdragen aan de opbouw van een demo
cratische rechtsorde zonder een nationalisti
sche ideologie aan te hangen. ' In juni organi-

seert D66 een grote Oost-West conferentie 
over de samenwerking op de terreinen van 
landbouw en milieu en over een nieuw veilig
heidsconcept. 

Terug bij het thema van het congres, de ge
meentepolitiek, vroegJager de lokale be
stuurders specifieke aandacht voor de reor
ganisatie van de politie in Nederland. Hij wees 
op het gevaar dat de daadwerkelijke betrok
kenheid bij en medezeggenschap over de po
litie van de gemeenteraden overal op afstand 
wordt gezet: "Het is vanuit de wens van een 
door een direkt gekozen orgaan gecontro
leerde politie dat D66 principieel kiest voor 
gemeentelijkgeorganiseerde politie", hield 
hij het congres voor. 
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COMMENTAAR 

Waar de vooruitgang achterbleef 
Het is bijna niet te geloven: de politieke vernieuwing zet door. Niet in ons eigen land
was dat maar waar. Hier is het kabinet te druk doende om de sociale vernieuwing de 
politieke vernieling in te helpen. 
Nee, de dramatische veranderingen voltrekken zich bij voortduring in het buitenland . 
Er zijn grote vorderingen bij de ontwapeningsbesprekingen. Zelfs in de Sovjetunie zal 
eerdaags de alleenheerschappij van de communisten verdwijnen. In Midden-Europa 
staan ons democratische verkiezingen te wachten. Ook elders kiezen verderfelijke 
regimes eieren voor hun geld. President De Klerk van Zuid-Afrika verrast de wereld 
en vooral zijn eigen achterban door het ANC te legaliseren en Mande la vrij te laten . 
De dagen van de Apartheid lijken geteld. 
We worden meegesleept door het fascinerende nieuws. Er is nauwelijks tijd voor 
bezinning. Door de vreugde over de nieuwe situatie verstomt de verontwaardiging 
over de oude. De Klerk is ineens een held inplaats van een schurk die medeverant
woordelijk was voor de langdurige, puur politieke gevangenschap van Mandel a. 
Het is natuurlijk schitterend dat Ceausescu ten val is gebracht. Maar hoe was het in 
hemelsnaam mogelijk dat één man een heel volk jarenlang kon terroriseren? 
Sommigen hebben dat hier in hun ideologische blindheid nog goed gepraat ook. 
Anderen hebben ertegen geprotesteerd, maar daar bleef het dan ook bij. En er echt 
iets aan doen kon niemand. 
De historische omwentelingen nopen daarom eens te meer tot herbezinning op de 
wijze waarop de wereldsamenleving is georganiseerd. De enorme technologische en 
wetenschappelijke vooruitgang in onze eeuw heeft niet kunnen voorkomen dat 
weinigen zeer velen kunnen laten lijden en zelfs bijna uitroeien. Een kleine groep 
maakt zich meester van de staat, die per definitie een geweldsmonopolie heeft en
minstens zo belangrijk- soeverein is: het buitenland mag zich niet mengen in 
"binnenlandse aangelegenheden". De nu gevallen regimes waren bovendien alle 
voorzien van een geheime dienst om elke oppositie te elimenteren en van een 
ideologie om het machtsmisbruik te legitimeren. Met de mensenrechten-verdragen 
en de Akkoorden van Helsinki kunnen landen worden aangesproken schendingen van 
mensenrechten maar er klaarblijkelijk niet van worden afgehouden: er ontbreekt een 
bovennationale autoriteit die effectief kan ingrijpen. De vraag dringt zich op of ons 
huidige beschavingsniveau geen fundamentele herziening van het begrip "nationale 
souvereiniteit" vereist. 
Behalve een gezonde economische basis voor democratische ontwikkeling zijn "inge
bouwde" garanties tegen machtsmisbruik essentieel voor het nieuwe Europa. Het 
moet onmogelijk worden dat (kleine minderheden in) staten ongebreideld hun gang 
kunnen gaan. Internationalisering, inbedding in blok-doorbrekende internationale 
structuren vormen de sleutel van het nieuwe "gemeenschappelijke Europese Huis". 
Iemands privacy wordt daar geëerbiedigd, tenzij hij zich ernstig misdraagt. Naar 
voorbeeld van de EG zullen de staten steeds meer van hun souvereiniteit moeten 
afstaan om er zo gezamenlijk beter van te worden. 

De democratisering van Oost-Europa betekent niet dat de strijd om invloedsferen op 
ons continent nu voorgoed gestreden is. De discussies over de Duitse vereniging 
tonen dit aan. Het Westen is nu, 45 jaar na de oorlog, principieel voor het zelfbeschik
kingsrecht van de Duitsers. Nou ja, principieel, het nieuwe Duitsland moet natuurlijk 
wellid blijven van de EG en van de NAVO, desnoods met een gedemilitariseerde 
Oost-zone. Een neutraal Groot-Duitsland dat Europa mag domineren is inderdaad 
een weinig aantrekkelijke optie. Maar zouden wij ook zo voor het zelfbeschikkings
recht zijn geweest als het nieuwe Duitse Rijk lid was geworden van het Warschau Pact 
met, desnoods, een gedemilitariseerde West-zone? De voorwaarden voor de Duitse 
vereniging moeten ook voor de Sovjetunie acceptabel zijn, anders wordt die de kiem 
voor een blijvende instabiliteit in Europa. Hetzelfde geldt uiteraard voor de Vere
nigde Staten en de "buurlanden" die bijzonder slechte herinneringen aan een Duits 
eenheids-Rijk hebben. 

Uitgangspunt voor de nieuwe constructies is de onvermijdelijke lotsverbondenheid 
van alle Europese staten in dit nucleaire tijdperk. Het gedrag van het ene land kan niet 
meer los gezien worden van de veiligheid van het andere. NAVO en Warschau Pact 
zullen met het wegvallen van een externe vijand interne cohesie inboeten. Vooral het 
voortbestaan van het Warschau Pact wordt hoogst twijfelachtig nu het communisti
sche bindmiddel is weggevallen. 
Er moeten nieuwe structuren komen en oude concepties moeten worden bijgesteld. 
Zo dienen begrippen als zelfbeschikking en souvereiniteit hoognodig te worden 
ontdaan van hun absolute betekenis. Pas dan zal er sprake zijn van een vooruitgang 
waar ook de wereldvrede mee is gediend. 

Bob van den Bos 
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Hans vanMie rio tijdens 50ste AL V: 

D66 HEEFT KLEINE VOORSPRONG 
"Als het een beetje meezit lukt het op
nieuw onze electorale basis weer een 
beetje te verbreden bij de gemeente
raadsverkiezingen. We kunnen consta
teren dat onze ideeën over democrati
sering bij de lagere overheden in steeds 
meer plaatsen weerklank vinden. De 
roep om plaatselijke referenda neemt 
allerwege toe. Ik hoop dat de ver
kiezingscampagne zelf van die demo
cratisering getuigenis aflegt door de 
strijd niet te vervalsen tot een landelij
ke. Ik wens U daarbij succes toe. In alle 
vertrouwen, want het gaat goed met de 
partij." 

Hans van Mierlo begon en eindigde zijn con
gresrede, voor de derde achtereenvolgende 
keer voorafgaand aan verkiezingen, met een 
optimistische vooruitblik op de komende 
campagne. "Het electoraat van D66 bouwt 
zich constant uit. Ook wanneer daarin een 
onderbreking zou komen hoeft het beeld niet 
worden bijgesteld dat het D66 electoraat 
zich ook kwalitatief uitbouwt. Het vormt een 
steeds groter substraat van meer permanent 
bewuste kiezers." 
Uitgebreid stond de D66-voorman stil bij de 
ondenkbare ontwikkelingen in Oost Europa. 
Een hommage aan Gorbatsjov, de man die 
alles ontketent heeft, werd door het congres 
met groot enthousiasme onderschreven met 
een langdurig applaus. 
Specifieke aandacht vroeg Van Mierlo voor 
de Duitse kwestie, waarover op pagina I 5 
meer, voordat hij terugkeerde bij de binnen
landse politiek. 
Helemaal voorbijgaan aan de politieke ont
wikkelingen in het najaar wilde Van Mierlo 
niet. In zijn congresrede van juli 1989 bepleit
te hij als D66-lijsttrekker immers nog de tot
standkoming van een centrum-links kabinet. 
Een korte verantwoording voor het besluit 
van de fracti(! uit de formatie te stappen leek 
hem daarom op zijn plaats. "De fractie neemt 
alle verantwoordelijkheid voor het feit dat 
we niet in het kabinet zitten geheel voor 
eigen rekening. Want we hadden in dit kabi
net kunnen zitten. Alleen tegen een prijs, die 
toevallig net op de achterkant stond van ons 
identiteitskaartje. En die wensten we niet te 
betalen", aldus Van Mierlo. 
De ervaringen opgedaan in de formatie, met 
'het CDA dat D66 niet in het kabinet wilde en 
voor die houding net iets te gemakkelijk 
ruimte kreeg van de Partij van de Arbeid', 
werken niet door in de houding van de fractie 
tegenover het kabinet. "Als toetssteen ne
men we dat beleid dat ons globaal voor ogen 
stond, toen wij het hadden over de wenselijk
heid van een centrum-links kabin~tsbeleid." 

Daarmee gaf de D66-fractievoorzitter met
een ook het grootste verschil aan tussen de 
oppositiepartijen D66 en de VVD: "De VVD 
bestrijdt per definitie het regeringsbeleid en 

voert oppositie tégen een centrum-links be
leid, terwijl wij oppositie voeren vóór een 
centrum-links beleid." 
"Door het wegvallen van D66 uit de formatie 
zou volgens de theorie van de grote partijen 
de overbodigheid van de partij worden vast
gesteld. Ruim vier maanden na de formatie 
bewegen de polls voor D66 zich nog steeds in 
stijgende lijn. Voorlopig stel ik vast dat de 
feiten zich niet aan die theorie houden." 

Hoofdnummer 
Voor een oordeel over het beleid van het 
kabinet achtte Van Mierlo de tijd nog niet rijp. 
Een belangrijk deel van de beleidsintenties 
hebben de instemming van de fractie, maar 
het concrete beleid moet nog in de komende 
maanden zichtbaar worden. De start van het 
kabinet is niet hartveroverend geweest, con
cludeerde hij ironisch, 'hetgeen bij de aantre
ding van een nieuwe coalitie toch tot demo
gelijkheden behoort.' Ter illustratie noemde 
Van Mierlo de halvering van het nieuwe be
leid, direct bij aantreding van het kabinet, 
door tegenvallers in de erfenis van het CDA, 
het vrijwel onmiddelijk stellen van de kabi
netskwestie in de Eerste Kamer en de perike
len rond het 'hoofdnummer van het kabinet', 
de sociale vernieuwing. "Ook wij zien dat 
mensen die materieel misschien net op een 
minimum rond kunnen komen geïsoleerd ra
ken. Het doorbreken van dat isolement heb
ben wij de emancipatie van de afhankelijken 
genoemd. Daarvoor is een stimulans onont
beerlijk en daar is de overheid op aanspreek-

baar. Maar dat vraagt dan wel om een beleid 
op maat, niet verkokerd, concreet, met vol
doende middelen en decentraal. En die invul
ling ontbreekt nog steeds." "De Partij van de 

Arbeid heeft een meldingspost ingericht, om 
erachter te komen wat het begrip zou kun
nen inhouden. Als ze niet oppassen wordt dat 
het absolute loket voor menselijk ongeluk." 

Voorsprong 
Verwijzend naar het failliet van het commu
nisme meende Van Mierlo, dat iedere partij in 
toenemende mate geconfronteerd zal wor
den met de vraag hoe doelstellingen en idea
len in de politiek zichtbaar gemaakt kunnen 
worden zonder eenvoudig te kunnen verwij
zen naar een ideologie. Het verschil tussen 
D66 en de andere partijen is echter dat D66 al 
24 jaar met dit vraagstuk zit. "Al 24 jaar 
hebben we idealen zonder ideologie, onder 
het misprijzende oordeel van de andere par
tijen, die nu zelf met dat probleem zitten, dat 
we dus geen visie hebben en dat ons pragma
tisme gewoon opportunisme is. Maar de ge
schiedenis gaat ons meer gelijk geven dan hen. 
Door de programma's van D66loopt een 
groene draad die de programmapunten ver
bindt, die getuigen van een visie die zich in de 
praktijk van de politiek uitbouwt. Democrati
sering, individualisering, Europeanisering, 
staatsrechtelijke vernieuwing, politieke ver
nieuwing, vormen ons politiek bindweefsel. 
Zij zijn onze idealen zonder ideologie en mis
schien wordt dat in de komende jaren een 
kleine voorsprong op anderen." 
Van Mierlo besloot zijn verhaal met het ant
woord op de door het weekblad De Tijd 
gestelde vraag 'Is er nog leven na Van 
Mierlo/': "Voor mij niet. Voor jullie wel." 



4 CONGRES 

GOUDEN CONGRES 
GOUDEN GREEP 
De vijftigste Algemene Leden Vergade
ring van D66 in Apeldoorn was er een 
met een gouden randje. Ik had ook 
goudgekleurde stemkaarten verwacht, 
maar die waren blauw. Eigenlijk had 
het hoofdbestuur ze blauw-blauw ge
drukt, want aan het eind van de mor
gen waren ze op en werd er snel bijge
drukt. "Waarin een kleine partij groot 
kan zijn!" aldus congresvoorzitter 
Ewout Cassé. Waarom kwamen er 821 
leden naar dit congres? Die vraag zal 
wel nooit iemand exact kunnen beant
woorden. 

Met circa vierhonderd leden gaven we onze 
goedkeuring aan de begroting 1990, aan de 
regiobijdrage 1991 en, met één stem tegen, 
ook aan de contributieregeling 1991. Om die 
financiën was het hele congres begonnen. 
Verder viel er ook niet veel te besluiten. Er 
was nog een HB-resolutie Europa, waarin het 
hoofdbestuur met veel omhaal van woorden 
duidelijk probeerde te maken dat de toetre
ding van Jan-Willem Bertens tot de ELDR
fractie (European Liberal Democratie and Re
formist group) geheel in de lijn lag van de 
besluitvorming van de AL V van februari 1989. 
Er werd nog wel wat gesputterd, maar D66 
heeftenige maanden na dato een besluit zon
der echte alternatieven gesanctioneerd. Ber
tens zelf was niet erg op dreef. Hij stond er 
meer als diplomaat dan als volksvertegen
woordiger, maar het werd hem ook niet echt 
moeilijk gemaakt. 

Actuele politiek 
Van de zes actuele politieke moties kon er 
één op reglementaire gronden niet in behan
deling worden genomen. Drie hadden de ont
wikkelingen in Oost-Europa en de rol van 
D66 daarin tot onderwerp. Het hoofdbe
stuur vond ze alle drie sympathiek, achtte het 
niet uitvoerbaar om staande de vergadering 
een inhoudelijke discussie over dit onder
werp te voeren, maakte duidelijk hoe inten
sief en hoe lang het bestuur zelf al met deze 
zaak bezig was en wilde er tijdens de lunch
pauze in het kader van de deze zomer te 
houden Oost-Westconferentie best met be
langhebbenden over van gedachten wisselen. 
Een motie over individualisering werd als 
"herformulering van bestaand beleid" met 
grote meerderheid verworpen. De laatste 
motie vroeg om ernstige bestudering van de 
mogelijkheid tot ontkoppelen van het lid
maatschap van het college van B& Wen dat 
van de gemeenteraad in het kader van ons 
streven naar onderscheid tussen het uitoefe-

Het discussieforum van de deelsessie over partijpolitieke samenwerking op lokaal niveau: "Het gaat wel degeliJk om macht· 

nen van macht en de controle daarop. De 
motie werd bij acclamatie aangenomen. 

Veel opinies en één advies 
Marijke Augustijn uit Emmen: "Die op
komst is volgens mij vooral te danken aan het 
feit dat het nu over de raadsverkiezingen ging. 
Ik heb zo enorm veel collega-raadsleden en 
raadskandidaten gezien. Daar kwamen ze op 
af! 
Grace Cotterel: "Gezellig, maar ook een 
beetje gesetteld. Stijl van de mensen is rustig, 
gedisciplineerd, niet fanatiek, genuanceerd, 
gevoel voor humor, ik voel me steeds beter 
thuis in die partij van ons." 
Sirnon van Tricht uit Odijk: "Zo'n congres 
met weinig of geen besluitvorming, maar met 

louter discussie is toch veel boeiender dan dat 
op maat en tijd aan de hand van het hoofdbe
stuur lopen." 
Mariette Hoekstra uit Peize: "Ben pas een 
paar jaar lid van de partij. Ik bezoek wel altijd 
de afdelingsvergadering- wij hebben trou
wens een heel enthousiaste afdeling· en ook 
de regionale vergaderingen, maar het onder
werp van dit congres sprak mij zeer aan." 
Francien Deken en Jaap van Slooten, 
beiden kandidaat voor een deelraad in Am
sterdam woonden voor het eerst een con
gres bij. "Je merkt wel dat je in vergelijking 
met andere partijen veel minder 'kennis' 
krijgt aangereikt van de partij en dat was hier 
juist wél het geval." Toen heb ik toch nog 

Vervolg op pagina 5 
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Deelsessies over lokaal bestuur succes 
Verdeeld over drie zalen besprak het 
D66-congres gedurende de middaguren 
verschillende aspecten van de lokale 
politiek. De thema's van de deelsessies 
waren de reorganisatie van het binnen
lands bestuur; democratie en nieuwe 
bestuursvormen en partijpolitieke sa
menwerking op lokaal niveau. Een im
pressie. 

Democraat Philip ldenburg (hoogleraar be
stuurskunde aan de Rijksuniversiteit Utrecht) 
verzorgde de •• kick-off" speech van de mid
dagsessies over lokaal bestuur. "De maak
baarheidseuforie van de jaren zeventig ligt 
ver. ver achter ons", oordeelt ldenburg. "In 
de jaren tachtig hebben we de verzorgings
staat ten grave gedragen. Als toekomstscena
rio is het een Toren van Babel gebleken." Eind 
jaren tachtig geven een kentering in het den
ken te zien. ldenburg: .. Het kabinet valt over 
het milieu. En nu zien we dat "sociale ver
nieuwing" de facade is voor het beleid: een 
wollig, verbazingwekkend begrip. Het begrip 
als zodanig is de beste illustratie voor de 
verwarring in de politieke cultuur. Ver
nieuwing is immers kenmerkend voor het 
leven, het denken erover. Sociale ver
nieuwing is een uitdaging, die het politieke 
debat weer aan moet maken. Een uitdaging 

van alle tijden." 
"Het is een taak van de overheid in te spelen 
op vernieuwingen die op maatschappelijk ni-
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maar eens voorzichtig de letters P.S.V.I. ge

fluisterd. 
Bob van den Bos vond het inhoudelijk maar 
slap. Maar dat kwam ook door losse steken in 
de organisatie. Geen geluidsweergave in de 
wandelgangen, een slecht toegankelijke ver
gaderzaal. "Zeg alsjeblief dat ik adviseer hier 
nooit meer een congres te houden. Tot in de 
eeuwen der eeuwen gaan we naar De Flint in 
Amersfoort." 
Tineke Knaap somt op wat er allemaal is 
uitgedeeld aan propagandamateriaal: 350.000 
folders. 175.000 kranten, 30.000 ballonnen, 
16.000 affiches. 3000 pennen en nog allerhan
de klein materiaal als notitieblocs, stickers, 
pepermuntjes en noem het maar op. 
Dat ontlokte Tom Kok de uitspraak: "Bij 
D66 mag je een verre reis rnaken en dan 
vijftien gulden betalen om materiaal te mogen 
kopen dat je vervolgens met veel moeite naar 
huis mag slepen om het in Je eigen woonplaats 

voor niks uit te delen". 
Michel Jager, een tevreden voorzitter: "We 
hadden op vijf à zeshonderd mensen gere
kend, er kwamen er ruim achthonderd. Ik 
constateer met vreugde een nieuw elan in de 
partij en wat blijkt is dat het onderwerp lokaal 
bestuur ontzettend leeft!" 

De zaal pwlde wt biJ de discussie over democratie en nieuwe bestuursvormen. 

veau plaats vinden. Maar er is nauwelijks nog 
sprake van collectieve problemen. We wor
den geconfronteerd met een samenhang van 
individualistische problemen", aldus ldenburg. 
.. Participatie is essentieel. ledereen dient bij 
dat vernieuwingsproces betrokken te zijn. 
Ook het bedrijfsleven, dat zich altijd beroept 
op creativiteit. Het maatschappelijk verant

woordelijkheidsbesef is bij de bedrijven in ons 
land- in vergelijking met het buitenland
absoluut onvoldoende ontwikkeld." 
Het begrip sociale vernieuwing is voor het 
eerst gebruikt in Rotterdam. Gemeentes 
kunnen een natuurlijk primaat in dat ver
nieuwingsproces vervullen. ldenburg: "Ge
meentes zijn beter dan de rijksoverheid in 
staat maatschappelijke ontwikkelingen te dui
den en er op te reageren. Er zijn nog maar 
weinig onderwerpen die een louter landelij
ke, provinciale of plaatselijke schaal hebben. 
Burgers voelen zich wereldburgers, mede 
dank zij de media. En jij wilt in jouw directe 
omgeving ook bijdragen aan het oplossen van 
milieu-, rassen- of vrijheidsvraagstukken." 

Pleidooi 
Boodschap aan de congresgangers: .. Appara
ten en instituties missen verbeeldingskracht. 
De politieke energie moet je niet op appara
ten fixeren!" Het betoog van ldenburg is een 
pleidooi voor daadwerkelijk politiek debat. 

"Als je uiting wilt geven aan de gevoelde 
verantwoordelijkheid, dan loop je aan tegen 
de hardheid van instituties: de raad met klem
mende procedures, het college met zijn pro
gramma. Vraag jezelf eens af: waarom kan het 
college van B&W niet zonder programma 
werken?" 

Openbaarheid bij college-onderhande
lingen moet! 
Partijpolitiek samenwerking op lokaal niveau. 
Oftewel: "doen we mee aan het rnachtsspel?" 

Volgens Hanneke Gelderblorn, lid voor D66 
in de Eerste Kamer en oud-raadslid van Den 
Haag. heeft D66 op lokaal niveau het machts
spel ontdekt en is daardoor .. sadder en wiser" 
geworden ... Het gaat naast de inhoud wel 
degelijk om de macht." 

Hoe dat rnachtsspel in zijn werk gaat werd 

uiteengezet door Wim Vrij hoef, oud-wet
houder in Nijmegen. Vrij onverwachts kon 
D66 in 1978 een wethouder leveren. Bij aan
vang van de college-onderhandelingen wilde 
de PvdA de VVD uit de zaal hebben, maar 
moest door die tactiek juist zelf vertrekken. 
Daardoor kwam in Nijmegen een CDA
VVD-D66 coalitie tot stand. De periode 
1982-1986 werd de PvdA er weer bijgehaald 
en kon D66 een "brugfunctie vervullen tussen 
CDA en PvdA. Na 1986 zit D66 niet meer in 
het college in Nijmegen. 
P. Oude ga, PvdA-wethouder in Koog a/d 
Zaan verkondigde dat dernachtsvraag bij de 
PvdA in Koog a/d Zaan geen rol speelt. Zijn 
partij is daar narnelijk verreweg de grootste 
partij (hilariteit in de zaal). Hij haaste zich er 
aan toe te voegen dat rnachtsdiscussie bij de 
PvdA juist geen vies woord is. De PvdA kan 
de collegepartner in Koog a/d Zaan echter 
vrijelijk kiezen. Er is toch wel een collegepro
grarnrna. En: "om de partner in het gareel te 
houden: vastpinnen!" K. de Vries, CDA-wet
houder in Delft, onderschreef die stelling en 
tevens een contract met andere partijen." 

De discussie met de zaal ging voornamelijk 
over de openbaarheid bij de college-onder
handelingen. Volgens De Vries spelen de on
derhandelingen in Delft zich immer in de 
openbaarheid af. Alleen de laatste keer niet. 
.. Om een aantal redenen was dat toen niet 
nodig." R. Rontel trap, VVD-raadslid in Am
sterdam had daarover een duidelijke mening: 
.. Openbaarheid moet. Dat het eventueel niet ~ 
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Vijfbestuursleden traden of 

WEGBESTUUR 
Olga Scheltem a, Thom de Graaf, Her
man Kern kamp, Marcel van den Heuvel 
en Herman van Ommen vertrekken, 
om uiteenlopende redenen, uit Hoofd
bestuur of Dagelijks Bestuur. Soms met 
frustraties over dingen die anders gelo
pen zijn dan ze gewild hadden. Maar in 
de meeste gevallen omdat ze een ande
re functie gekregen hebben of gaan krij
gen. Een korte terugblik. 

"Ik ben ontzettend blij dat ik 't vier jaar ge
daan heb", zegt de voormalige vice-voorzit
ter van D66, Olga Schel tema, nuT weede
Kamerlid. "Het werd echt steeds leuker naar
mate ik de partij beter leerde kennen, ik 
voelde me steeds meer als een vis in het 
water." 
"Het leuke van mijn functie was vooral om de 
politieke besluitvorming in de partij en het 
gedachtengoed van D66 een stapje verder te 
helpen. Het was stimulerend om inhoud te 

geven aan congressen, zoals aan het congres 
over het referendum. Stimulerend was ook 
het werk als voorzitter van de commissie-
2000, waarin we hebben geprobeerd verder 

~ nodig is kan juist pas blijken als de onderhan
delingen openbaar zijn geweest. De argumen
ten moeten duidelijk over tafel komen." Dat 
de achterkamertjes-politiek helemaal zal ver
dwijnen is volgens Oudega echter een illusie. 
Wat zich buiten de vergaderzaal afspeelt, bij
voorbeeld telefonisch, is nooit te contro

leren. 
Voorzitter Magda Berndsen, D66-gemeente
raadslid in Boskoop, vatte de themasessie al
dus samen: wees alert op het feit dat D66 
opeens een wethouderskandidaat moet leve
ren, loop niet weg uit de college-onderhan
delingen en wees zelfbewust. 

Ver van m'n bed show 
Een forumdiscussie over de reorganisatie van 
het binnenlands bestuur brengt D66-ers geen 
nieuwe boodschap. Ruim tweehonderd men
sen hoorden op het congres vier sprekers een 
soortgelijke mening verkondigen: bestuurlij
ke reorganisatie is noodzakelijk om de pro
blemen van de toekomst het hoofd te kunnen 
bieden. De agglomeratie-gemeente zal op
gang doen, de rol van de provincie neemt 
evenredig af.De vraag is of het ooit zover 
komt. Een discussie over bestuurlijke reorga
nisatie is voor D66-ers vooral een discussie 
over politieke acceptatie: hoe bereiken we 
ons doel? 

te kijken naar de toekomst." 
"D66 heeft de wind en misschien ook de 
toekomst mee. Natuurlijk, deze periode van 
relatieve stabiliteit straalt toch op de partij af. 
Meer goede mensen zijn bereid, meer tijd in 
de partij te steken. 't Bruist weer een beetje 

Gelukkig vief er in de wandelgangen ook te zitten. 

De meningen van de panelleden waren daar
over verdeeld. Professor A. Kreukels ging van 
de panelleden het minst ver in zijn visie op de 
reorganisatie van het binnenlands bestuur. 
Vanuit de huidige structuren kan vooralsnog 
gewerkt worden, aldus Kreukels. Pas op den 
duur zal de structuur van het bestuur aange
past moeten worden. De noodzaak in te gaan 
op de politieke haalbaarheid bestond voor 
Kreukels dan ook nauwelijks. Dat kan niet 
gezegd worden van de drie politiek actieve 
D66-panelleden. Ries jansen stelde de ge
meenten voor zelf tot verdergaande samen
werking over te gaan. Geslaagde samenwer
kingsactiviteiten moeten vanuit het Rijk finan
cieel ondersteund worden. De reorganisatie 
kan op deze wijze van onderaf opbloeien, 
waardoor de nieuwe structuren beter geac
cepteeerd worden. 
Van de vier sprekers ging Ed Schuyer het 
verst in zijn visie op de reorganisatie van het 
bestuur. Hij pleitte voor slechts twee be
stuurslagen (landsbestuur en agglomeratiege
meenten) met een bijbehorende verdeling 
van de wettelijke taken. Mooie ideeën, maar 
voorlopig niet realiseerbaar, zo zag hij zelf in. 
Zijn voorstel was dan ook om vanuit de vier 
grote steden en met streekgewesten als bij
voorbeeld Flevoland tot een langzame op
bouw van de bestuursorganisatie te komen. 

binnen D66, de mensen hebben er zin in. Dat 
is nodig ook, want 't is goed dat D66, nu het 
wat groter is, zich beraadt op de interne 
organisatie. Want anders blijven we toch poli
tieke amateurs." 
"D66 heeft tot nu toe moeten werken met 
een kleine bezetting en minimale middelen. 
Daar zal wel iets aan veranderen. En de orga
nisatie van kennis, daar moet echt iets aan 
gebeuren. De samenwerking in SWB, PS VI, 
Adviesraad en de werkgroepen bijvoorbeeld. 
Soms werken ze langs elkaar heen, en dat 
leidde tot frustraties. Nu loop iedereen in de 
politiek natuurlijk frustraties op, en daar 
moet je niet bij stil blijven staan. Wat mij 
betreft hadden de leuke dingen in elk geval de 
overhand." ~ 

Dat is ook de visie van Olga Scheltema. De 
D66-fractie heeft meerdere malen gewezen 
op de problemen met de Wet Gemeenschap
pelijke Regelingen. Het integrale gemeente
lijke beleid wordt erdoor ondergraven en 
zelfs voor politici is deze wijze van politiek 
bedrijven een 'ver van m'n bed show'. 
De noodzaak tot bestuurlijke reorganisatie 
staat dan wel allang buiten kijf, maar tot nu 
toe was een politieke meerderheid absoluut 
niet aanwezig. Omdat bij andere partijen nu 
een begin van de noodzaak tot reorganisatie 
te beluisteren is, heeft de fractie een 'experi
menteermotie' ingediend. Een proef met een 
agglomeratiegebied door een van de grote 
steden met randgemeenten kan inzicht 
bieden in de praktijk van een agglomera

tiebestuur. 
Misschien dat met deze motie de reorganisa
tie van het binnenlands bestuur eindelijk ver
der komt dan de ontwerptafeL Aan D66 zal 

het niet liggen. 
Peter van der Besse/aar 

Eduard Groen 
Alexander Osten 



..,_ Comingman? 
Thom de Graaf is 3,5 jaar lang secretaris poli
tiek geweest ... Ik heb 't vrij lang gedaan", zegt 
hij daarover . .,Het is niet zo dat de spirit weg 
is of dat ik vertrek uit teleurstelling over het 
niet deelnemen in het kabinet (De Graaf 
stond 14e op de D66-lijst en zou dan in de 
fractie zijn gekomen)." 
.,Nee, het grootste bezwaar van de functie 
was dat ik op vaak onplezierige tijden moest 
vergaderen. Ik heb een vrouw en twee jonge 
kinderen. Een tweede aspect is dat ik kandi
daat sta op de D66-lijst voor de gemeente
raad van Leiden. Een hele mooie tweede 
plaats, ik ben een beetje geparachuteerd." De 
14e plaats op de kandidatenlijst voor de 
Tweede Kamer was voor De Graaf een flinke 
teleurstelling, zo erkent hij . .,In 1986 was ik 
12e, de coming man. Nu slechts 14e. Maar dat 
was geen reden om op te stappen." De ad
viescommissie had De Graaf slecht in de der
de tranche gezet en de D66-leden hebben de 
commissie naadloos gevolgd. 
.,Wat mij wel een beetje steekt is dat de 
adviescommissie mij niet heeft uitgenodigd 
voor een gesprek. Het is ook jammer dat de 
leeftijd van de fractie niet is gedaald. Arthie 
Schimmel is de jongste en die is ook al 37. 
Ironisch is dat de opvolgers, Pex Langenberg 
en ik, slechts 30 en 32 jaar oud zijn." Toch 
kijkt De Graaf bepaald niet met spijt terug. 
.. Oiga en ik hebben een gouden tijd gehad in 
het DB, al waren er ook moeilijke tijden. De 
laatste 1,5 jaar, sinds Michel Jager partijvoor
zitter is, is het echter belangriJk beter gewor
den. Daarvoort was er een situatie waarin 
mensen elkaar niet vertrouwden. Besturen 
moet !euk zijn, dan komen de resultaten van
zelf." 
.. Er is nu binnen D66 grondig nagedacht over 
de partijcultuur, al heeft dat helaas niet tot 
grote veranderingen geleid. Ik heb de com
missie 200 I voorgezeten, die moest naden
ken over .,de toekomst". En ik zit nu in een 
D66-clubje waarin gebrainstormd wordt 
over politieke vernieuwing. Geen sociale ver
nieuwing, nee spaar me. Ik heb veelleuke 
contacten aan deze periode overgehouden. Ik 
heb het met veel plezier gedaan en ik ga nu 
met veel plezier in de gemeenteraad zitten." 

Moordkuil 
Herman Kernkamp was drie jaar lang vice
voorzitter organisatie . .,Ik vind't wel mooi 
zo", zegt Kernkamp, .,ik voel me meer aange
trokken tot de praktische politiek. Ik ga 
straks dan ook in de gemeenteraad van 
Utrecht zitten, sta tweede op de D66-lijst." 
Hij maakt van zijn hart geen moordkuil. .,Op 
het congres in Maastricht zijn twee besluiten 
genomen waar ik het niet mee eens was. Zo 
stemde het congres tegen mijn zin voor een 
advies over de kandidaatstelling. Ik vind dat de 
leden heel goed zelf kunnen bepalen wie ze 
kiezen. Dat vond de meerderheid van HB en 
DB ook, maar het congres besliste anders." 
.. Ik had het idee gekregen dat het vetrouwen 
in mij terugliep, mijn ster daalde. Er ontstond 
ook een verandering in stijl en sfeer die niet 
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GEVRAAGD: DIRECTEUR VOOR PSVI 
Soms tref je een functie, die in geen enkel straatje past. Bij D66 komt 
zo'n baan vrij. nu de huidige directeur van het Politiek Scholings- & 
Vormingsinstituut (het PSVI) afscheid gaat nemen. 

De politieke positie van D66 is u bekend. maar de interne kracht van deze vereniging 
misschien niet. Stel u voor: een vrijwilligers-organisatie met 12 regio's. zo'n 300 afdelingen . 
rwm 220 gemeenteraadsfracties. een groot netwerk van werkgroepen en commissies: dit alles 
ondersteund door ± 15 betaalde medewerkers. Het aantal leden groert sinds 1985 onafgebroken. 
met een scherpe stijging vorig jaar. Het gemiddelde lid is zeer actief voor D66. Een voorbeeld: 
liefst 25% is nu gemeenteraadskandidaat. 

Deze vrijwilligers hebben professionele begeleiding nodig. Daarvoor is de 
directeur van het PSVI verantwoordelijk. Deze ziet zichzelf als TRAINER: 
zelf werken met groepen. andere cursusleiders werven en programma's 
opzetten. Zij of hij voelt zich VOORLICHTER: eindredactie verzorgen van 
twee tijdschriften. allerlei brochures uitgeven. campagnes opzetten om het 

D66-kader te informeren. En tegelijk is de PSVI-directeur MANAGER: 
met enkele medewerkers zorgen voor de uitvoering van allerlei praktisch 
werk. nieuw beleid ontwikkelen. 

Deze directeur werkt voor een aparte stichting met zelfstandige inkomsten. Het budget zal 
bovendien in 1991 stijgen. en in 1992 opnieuw' De omzet bedroeg in 1989 ongeveer f 300.000.~. 
Het PSVI werkt nauw samen met de Stichting Wetenschappelijk Bureau D66. het partij
secretariaat en met de medewerkers van de Tweede Kamerfractie. 

De man of vrouw die in 38 uur per week het optimale D 1 

rendement weet te halen uit deze middelen. kan zelf 
rekenen op een salaris volgens ambtenarenschaal 
1 0 of 11 : maximaal f 5300 of f 61 00 per maand. Enkele 
van de eisen zijn: bereidheid tot onregelmatig werk. 
vertrouwdheid met D66-ideeën. relevante werkervaring. D E M D C R A T E N 
HBO/WO-kennisniveau. De volledige profielschets is 
met een sollicitatie-formulier opgenomen in het uitvoerige informatiepakket. 
dat u kunt opvragen bij: PSVI-D66, Bezuidenhoutseweg 195. 2594 AJ Den 
Haag. Bel voor overige inlichtingen de huidige directeur. Maarten Brackel 
(overdag: 070-385.83.03) of de voorzitter van het bestuur: Magda Berndsen 
('s-avonds: 01727-14828). Uw sollicitatie moet uiterlijk 7 maart zijn ontvangen 
bij het PSVI. 
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de mijne is. Vergeet vooral niet te melden dat 
ik het laatste halfjaar niet veel gepresenteerd 
heb, Gebrek aan motivatie, ja." 
.. Maar! No hard feelings. Ik ben tevreden dat 
er in mijn periode geen ongelukken zijn ge
beurd. Er zijn weinig echte conflicten in de 
partij geweest, dat moet ook gezegd worden. 
Het kader is versterkt, evenals het regionale 
niveau. Er is nu minder afstand tot het Haagse 
circuit, en daar ben ik niet ongelukkig mee." 
.,Het laatste congres was een hoogtepunt. 
Daar bloeide de organisatiecultuur van D66 
op! Bijna I 000 mensen die komen, terwij I het 
geen besluitvormend congres was. Een Ernst 
Bakker die zegt jullie gaan 't bepalen, wij voe
ren geen eigen campagne. Fantastisch dat die 
hele zaal dan klapt." 

.,De 2,5 jaar die ik heb besteed aan mijn werk 
als publiciteitscoördinator is één van de 
meest leerzame en boeiende periodes uit 
mijn leven geweest", zegt de 28-jarige Van 
den Heuvel. .,Je leert veel van andere mensen, 
je leert ook met mensen om te gaan. En ik zou 
deze Brusselse baan ook niet gekregen heb
ben als ik niet zoveel ervaring in het publici
teitswerk voor D66 had opgedaan." 
Partijvoorzitter Michel Jager noemde Van 
den Heuvel op het congres .,een ritselaar." 
Dat woord heeft een wat negatieve bijklank, 
maar de aangesprokene ziet dat anders.: .,Ach 
waar zit mijn interesse? In het campagnewerk. 
Het bedenken van campagneplannen, het on
derhandelen over kortingen voor adverten
ties, het lobbyen, dat soort dingen: ritselen, 
ja." 

Ritselaar 
Marcel van den Heuvel gaat werken voor de 
Brusselse vestiging van een Nederlands orga
nisatie-adviesbureau. Hij doet dat met Peter 
Kramer, de voormalige partijvoorlichter van 

de PvdA .,Dat werk kost ontzettend veel 
tijd", aldus Van den Heuvel, .,en mede daarom 
heb ik mijn publiciteitswerk voor D66 eraan 
gegeven. Als je jong bent en je wilt carriére 
maken gaat dat nauwelijks samen met het 
werk in het Dagelijks Bestuur." 

.,Als ik het minder druk heb meld ik meld ik 
me meteen weer aan, alhoewel het campag
newerk ontzetten veel tijd en moeite kost. 
Ed Groen zal er een hele dobber aan hebben, 
te meer daar de partij-organisatie toch de 
zwakste schakel binnen het niet zo draag
krachtige D66 is. Het zijn vooral goedwillen
de amateurs tenslotte, die het er maar even
tjes bijdoen." 

Martin Voorn 



B CONGRES 

Kamercommissie stort inventarisatie bestuurlukeen politieke 
problemen 

SAMENHARDOPDENKEN 
Op de avond vóór de kamerverkiezin
gen van 1989 zat Nederland voor de 
buis en zag een ontspannen Hans van 
Mierlo de andere lijsttrekkers toespre
ken. "Hoe de samenstelling van de 
nieuwe regering er ook zal uitzien", zei 
hij, "we moeten nou maar eens begin
nen om met alle partijen om de tafel te 
gaan zitten en, niet onder druk van wel
ke omstandigheden dan ook, gaan pra
ten over de vraag hoe wij dit land de 
komende decennia moeten gaan bestu
ren." Enkele weken later werd de 
noodzaak van dit voorstel pijnlijk dui
delijk. Hans van Mierlo bleef in de 
Tweede Kamer en diende bij het debat 
over de regeringsverklaring een motie 
in, die concreet op zo'n overleg aan
stuurde. Tot vreugde van D66 werd de 
motie door CDA, PvdA, VVD en Groen 
Links gesteund. 

Het resultaat kwam voor velen als een verras
sing: op voorstel van het presidium stelde de 
Kamer een brede commissie in bestaande uit 
de fractievoorzitters van de vijf grootste par
tijen, plus één lid van elk van die Kamerfrac
ties én een vertegenwoordiger van klein 
rechts, die zich onder voorzitterschap van 
kamervoorzitter Deetman gaat beraden op 
staatsrechtelijke vernieuwingen. 
Het gezelschap is geen staatscommissie. Het 
heet inmiddels "vraagpuntencommissie" en is 
ad hoc samengesteld. Tot groot genoegen 
van de fractievoorzitter van D66 betekent 
dat dat er geen reglementen voor zijn. Dat 
laatste brengt overigens ook problemen met 
zich mee: elke fractie zal proberen er alles in 
te stoppen, waarvan zij vindt dat het nu aan de 
orde moet komen. 

Breed draagvlak 
Eind januari is de commissie door de Kamer 
ingesteld en voor het eerst bijeen geweest. 
De bedoeling is dat de commissie te gelege
ner tijd met een serie vraagpunten naar de 
Kamer komt, waar de Kamer zich dan over 
zal moeten uitspreken. Waarschijnlijk is dat 
het belangrijkste verschil met vorige gelegen
heden als bijvoorbeeld het rapport Biesheu
vel of de commissie Vonhoff. Die leverden 
aan het eind van hun werkzaamheden een 
rapport, waarin allerlei behartigenswaardige 
zaken stonden, maar niemand voelde zich 
verplicht om daar iets mee te doen. Deze 
commissie heeft een zo breed draagvlak dat 
zij wel een vervolg moet krijgen. De conclu
sie kan nooit zijn: het gaat zo goed in dit land, 
we laten alles maar bij het oude. 

Olga Scheltema aan het woord over lokale bestuurlijke vernieuwing tijdens het laatste D66-congres. 

De Democraat sprak over een en ander met 
Olga Scheltema, die voor D66 naast Hans van 
Mierlo deel uitmaakt van het gezelschap. 

Waar haal je de moed vandaan om 24 jaar na 
dato nog eens opnieuw over staatsrechtelijke 
vernieuwingen te beginnen?, vroegen we 
haar. "Zonder optimisme moet je nooit aan 
politiek beginnen", grinnikt Olga, "maar er 
zijn wel lichtpunten. Er is duidelijk de bereid
heid om over een aantal dingen samen na te 
denken: de Eerste Kamer, het kiesrecht voor 
buitenlanders, de gekozen burgemeester, het 
zijn allemaal zaken die op een of andere ma
nier in discussie zijn. Het zal erg belangrijk zijn 
om binnen de commissie begrip voor elkaars 
probleemstellingen te vinden. Wij hebben na
tuurlijk onze specifieke ideeën over het funk
tioneren van ons democratisch bestel. 
Het interessante van deze commissie is dat zij 
geen oplossingen hoeft te presenteren. 
Daarom wordt zij ook commissie voor de 
vraagpunten genoemd. Die vraagpunten zul
len naar alle waarschijnlijkheid worden voor
gelegd aan de vaste kamercommissie voor 
Binnenlandse Zaken, die dan met concrete 
voorstellen naar de Kamer moet komen. Mis
schien zal het gevolg zijn dat er alsnog een 
staatscommissie wordt ingesteld, die met het 
resultaat van deze commissie verder gaat 
werken. Maar nu dit gezelschap, gedragen 
door alle kamerfracties, eenmaal op gang is, 
kan ik mij niet voorstellen dat de zaak zonder 
enig resultaat zal doodbloeden." 

Ministeriële verantwoordelijkheid 
"Natuurlijk is er sprake van een bestuurlijk 
conservatisme. Velen huldigen het standpunt: 
je weet wat je hebt, maar je weet niet wat er 
voor in de plaats zal komen. Nu ingenomen 
machtsposities staan op het spel. Maar je 

moet wel stekeblind zijn als je niet ziet dat er 

iets mis is in de relatie tussen de kiezer en het 
bestuur op welk niveau dan ook. Een ander 
punt is de ministeriële verantwoordelijkheid. 
Hoe dikwijls hebben we in de afgelopen jaren 
niet geconstateerd: eigenlijk is de minister 
verantwoordelijk en eigenlijk moet hij dus de 
consequentie trekken uit het feit dat het fout 

is gegaan, maar kun je het hem eigenlijk kwa
lijk nemen? We hebben het gezien bij de 
studiefinanciering, bij de visvangstfraude, bij 
de bouwsubsidies. Hans van Mierlo noemde 
het ooit "algemene verontwaardiging per in
cident". Hoe het precies geregeld moet wor
den is mij ook nog niet duidelijk, maar dat het 
anders moet dan we het nu doen, wordt 
steeds duidelijker. Door buitenlandse ont
wikkelingen, maar ook door sommige inci
denten en natuurlijk ook door het aantal jaren 
waarin hij de funktie vervult, wordt de rol van 
de premier steeds belangrijker. Op de keuze 
van de ministerpresident heeft de kiezer nau
welijks invloed, op de uitbreiding van diens 
macht geen enkele. 
Een gekozen premier of president zal onte
genzeggelijk nog meer macht hebben, maar 
die zal kritischer door het parlement gecon
troleerd kunnen worden. Een gekozen pre
mier zal ook gemakkelijker in staat zijn een 
minder goed functionerende minister uit zijn 
kabinet te ontslaan. Het is nog te vroeg om te 
zeggen dat we met deze club iets bereiken, 
maar er is wel hoop. Deze kans hebben we 
nog nooit gehad. We hoeven ook niet bang te 
zijn dat we te snel gaan en daardoor misschien 
ons doel voorbij schieten, want het gaat om 
een inventarisering van de problemen en pas 
daarna gaan we over de oplossingen praten. Ik 
ben optimistisch, ik wil er veel energie in 
steken en ik beloof je dat we de partij op de 
hoogte houden." 

Stijn Verbeeck 



DEMOCRATEN 

De nieuwe bestuurders 
Op de SOste Algemene Leden Vergadering van 10 februari zijn de volgendebestuurs-en 
commissieleden gekozen: 
Dagelijks bestuur: vice-voorzitter politiek 

vice-voorzitter organisatie: 
Frits Herman de Groot 
Ruud Hessing 
Hans Jeekei 
Jet de Bussy 

secretaris politiek 
secretaris organisatie 
secretaris buitenland Michel Groothuizen 
Ie publiciteitscoördinator : Eduard Groen 

Programmacommissie: 

Land. Verkiezingscie: 

Rapportage: 

Financiële commissie: 

SWB-bestuur: 

2e penningmeester 

lid 
lid 

lid/kand. vz 
lid 

lid/kand. vz 

lid 
lid 
lid 

lid 
lid 

Linze Schaap 

Meine Henk Klijnsma 
Nicky van 't Riet 

Arno van de A vort 
Carin Mulié-Velgersdijk 

Wim Letsehert 

Ewout Cassec 
Tom Kok 
Ada Vermeer 

Dick Bresters 
Jeroen Jansen 

lid/kand. penningmeester 
lid 

Wim van Offenbeek 
Jeroen Schoot 

PSVI -bestuur: lid 
lid 
lid 

Verkiezingsprogramma 
Op het congres in Apeldoorn beweerde 
Ernst Bakker alle 2-13 D66 gemeente
raadsprogramma's gekzen te hebben. 
Gelooft u hem niet: wc hebben op het 
secretariaat nog niet eens al die program
ma's. En dat is wel wat wc zouden willen. 
I Iet Documentatie en 1 nformatie Cen
trum van D66 zou ook van uw afdeling 
graag het verkiezingsprogramma voor de 
komende periode willen ontvangen. 
Adres: DIC, Bezuidcnhoutseweg 195, 
2594 AJ Den Haag. 
(Ernst heeft binnenkort vakantie. Red.) 

Deelname Gemeente
raadsverkiezingen 
Bij de komende gemeenteraadsver
kiezingen zal de naam van D66 in 243 
gemeenten op de lijsten voorkomen. In 
totaal komen 2132 kandidaten voor D66 
op; ruim een vijfde van ons totale leden-

Christine van Kooten 
Erno Maas 
Annelies Koningsveld-den Ouden 

bestand. Ter vergelijking: nu zitten we 
met 233 raadsleden in 171 gemeenten. 

Oost-Europa-moties 
De betrokkenheid van D66 bij de ontwik
kelingen in Midden- en Oost-Europa 
bleek niet alleen uit de toespraken van de 
voorzitters van partij, Tweede Kamer
fractie en Euro-fractie, maar ook uit een 
drietal actuele politieke moties. 
Het congres stemde in met de moties 
waarin het Hoofdbestuur, D66-parle
mentariërs en het SWB gevraagd werden 
te onderzoeken hoe gelijkgezinde poli
tieke groeperingen in Midden- en Oost
Europa gesteund zouden kunnen 
worden. 
Het Hoofdbestuur zal over dit onderzoek 
rapporteren in de april-Democraat en tij
dens het najaarscongres. Het najaarscon
gres zal over de rapportage van gedachten 
wisselen en in een fringemeeting discus
siëren over het Oost-Europabeleid. 

Verkiezingen 
Adviesraad 
In het januarinummer van de Democraat 
werden de verkiezingen van dit jaar voor 
de nieuwe Adviesraad gemeld. 
Hierbij wordt de verdeelsleutel voor het 
aantal zetels per regio afgedrukt, zoals 
geregeld in het Huishoudelijk Reglement 
art. 111, lid 4. 
De Adviesraad bestaat uit 50 zetels. Elke 
regio heeft tenminste twee zetels. De res
terende 26 zetels zijn naar evenredigheid 
verdeeld. Daarmee wordt de verdeling: 

regio aantal totaal 
leden zetels 

Groningen 313 3 
Friesland 205 2 
Drenthe 236 3 
Overijssel 421 4 
Gelderland 862 5 
Utrecht 846 5 
N-Holland 1589 7 
Z-Holland 1990 9 
Zeeland 136 2 
N-Brabant 742 5 
Limburg 282 3 
Flevoland 123 2 

Op vrijdag 2 maart sluit om 17.00 uur de 
kandidaatstellingstermijn voor de Ad
viesraad. Op dat moment moet uw volle
dig ingevulde en ondertekende kandi
daatstellingsformulier op het Landelijk 
Secretariaat ingeleverd zijn. 
In de daarop volgende Democraat wordt 
een kandidatenlijst gepubliceerd en krij
gen alle leden die aan hun contributiever
plichting hebben voldaan een stembiljet 
toegezonden. De sluitingsdatum voor de 
Adviesraadsverkiezingen is vastgesteld 
op vrijdag 11 mei. 
De samenstelling van de nieuwe Raad zal 
in de mei-Democraat gepubliceerd wor
den. In juni zal de eerste vergadering een 
nieuwe zittingsperiode van twee jaar in
luiden. 
Als u zich wilt kandideren voor de Ad
viesraad kunt u daarvoor een formulier 
aanvragen op het Landelijk Secretariaat 
van D66, op werkdagen van 9.00 tot 17.00 
uur te bereiken op 070-3858303. 
Voor meer informatie kunt u zich wenden 
tot Cees van Spierenburg, tel. 04186 -
2074. 
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Het PSVI als uitgeverij 
Het PSVI is het Politiek Scholings- & 
Vormingsinstituut van D66; een aparte 
stichting waar vele vrijwilligers en totaal 
zo'n 70 uur betaald personeel voor actief 
zijn. Het eerste kwartaal van dit jaar 
stond voor het PSVI zwaar in het teken 
van de gemeenteraadsverkiezingen met 
diverse cursussen. Op cursusgebied is het 
PSVI nu even iets minder actief, omdat de 
directeur van het bureau eind maart ver
trekt. Elders in deze Democraat vindt u 
de advertentie voor een opvolger! Ove
rigens: de eerder aangekondigde cursus
sen gaan gewoon door, en we kunnenook 
al de eerste bijeenkomsten voor het na
jaar melden. Alleen voor het tweede 
kwartaal biedt het PSVI geen nieuwe cur
sussen aan. In dit nummer van de Demo
craat willen we eens wat meer aandacht 
geven aan het PS VI als uitgeverij. Die 
activiteiten gaan namelijk onverminderd 
voort! 

Antwoordbon PSVI 
IK MELD ME AAN: 
0 GEMEENTE-FINANCIEN 15-9, 

f 25. 
0 GPO-CONGRES 29-9, f 25. 

IK BESTEL: (prijzen excl. porti) 
0 INLEIDING GEMEENTEPOLI

TIEK ± 70 pag. f 7 ,50. 
0 MAP GEMEENTELIJK MI-

LIEUBELEID, catalogus en volle
dig verslag van congres 3-6-'89, 130 
pag f 15,00. 

0 RAADSWERK; introductie-bro
chure ± 20 pag. f 2,00. 

0 OVER BERG EN DAL, D66-his
toriebrochure, 28 pag. f 2,00. 

0 D66 & DEMOCRATISERING, de 
concrete ideeën: 20 pag. f 2,00. 

0 PUBLICITEIT in de politiek klap-
per, 130 pagina's f 15,00. 

0 Uitspraken over INSPRAAK 
0 brochure, 44 pag. f 3,00. 
0 VIDEO "20 jaar optimisme" 
0 VIDEO "Reden van bestaan" sys

teem: VHS/V2000/Betamax, huur 
f 20 I koop f 60. Geef uw keus aan 

0 VOOR DE D'RAAD, D66-tijd-
schrift oor lokale/regionale politiek. 
Abonnement f 40 I gratis nummer 

0 STANDPUNTENBRIEF, perio
dieke catalogus van D66-opinies. 
Abonnement .f 35 I gratis nummer. 

NAAM: ________ _ 

ADRES: ________ _ 

PC/PLAATS: _______ _ 

Opsturen naar: 
PSVI-D66, Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 AJ Den Haag, 
070-385.83.03 

-> 
Cl) 
a_ 

PS VI 

Stichting Politiek Scholings
en Vormingsinstituut 066 

Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ Den Haag 
Telefoon 070-85 83 03 

Postgiro 3909120 
tnv PSVI D66 Den Haag 

Voor de D'Raad 
bijvoorbeeld; ons tijdschrift voor raads
en statenpolitiek. Het verschijnt vijf maal 
per jaar met gemiddeld 18 pagina's A4, en 
het biedt verreweg de belangrijkste ma
nier binnen D66 om informatie op dit ter
rein uit te wisselen. Praktische tips, ach
tergronden, interviews, aankondigingen: 
wie actief wordt in lokale of regionale 
politiek hoeft de meeste wielen niet meer 
uit te vinden. Ze staan al beschreven in 
Voor de D'Raad! Met een goede tref
woorden-index worden vorige jaargan
gen ook voor nieuwe abonnees ontsloten. 
Alle afdelingen die meedoen aan de 
raadsverkiezingen ontvingen begin fe
bruari kennismakingsnummers; u kunt er 
zelf ook gratis een aanvragen bij het 
PSVI. Een abonnement kost .f 40,00 per 
kalenderjaar. 

De standpuntenbrief 
is een ander voorbeeld. Om de paar we
ken (afhankelijk van de drukte op het 
Binnenhof) verschijnt deze nieuwsbrief, 
die haar abonnees het mogelijk maakt de 
complete teksten van kamerinbrengen, 
nota's, redevoeringen e.d. te bestellen. In 
beginsel worden alle standpunten die de 
Tweede Kamerleden van D66 schriftelijk 
innemen opgenomen, samengevat in een 
of twee alinea's. Via een aparte bestelser
vice kiest u zelf welke teksten u (tegen 
kostprijs-betaling) thuis wilt krijgen. 
Verder wordt er veel materiaal verwerkt 
uit de Eerste Kamer, statenfracties en 
raadsfracties. (Met name de algemene 
beschouwingen). Vraag eens een gratis 
kennismakings-exemplaar aan. Een 
abonnement kost .f 35 van augustus tot 
juli. 

Publiciteit in de politiek 
is een standaard-werk geworden, dat bij 
vele geroutineerde D66ers voor het grij
pen staat. Een klapper van 130 pagina's 
A4, die zowel de theorie als de praktijk 
bij D66 beschrijft van professionele poli
tieke communicatie. Soorten media, per
socontacten, organisatorische zaken, 
taalgebruik, ledenwerving, fondsenwer
ving: negen hoofdstukken voor de kopi
eerkostprijs van .f 15,00. 

Video-films over D66 
daar hebben we er twee van. "Twintig 
jaar optimisme" behandelt de D66-ge
schiedenis van '66 tot '86: fragmenten uit 
journaals, oude films e.d. gelardeerd met 
verbindende interviews. "Een reden be
staan" brengt Hans van Mierlo in beeld 
die een toespraak onder die titel uit
spreekt in 1985, bij de herleving van de 
partij. Ook na vijf jaar is die band nog 
actueel, omdat hij de essenties, de grote 
lijnen van het politiek bestaansrecht van 
D66 goed weergeeft. Beide banden duren 
50 minuten en zijn te huur voor .f 20 of te 
koop voor f 60 op drie video-systemen: 
zie de bestelbon. 

Inleiding 
gemeentepolitiek 
In zo'n 70 pagina's A4 en in perfect zet
werk biedt de "Inleiding Gemeentepoli
tiek" een goede kennismaking met ge
meentepolitiek. De tekst is speciaal ge
schreven voor mensen die nog vrijwel 
geen kennis van gemeentezaken hebben. 
Aan de orde komen achtereenvolgens: I) 
Machtsweb: het netwerk van invloed en 
relaties in de gemeente, 2) Financiën: het 
systeem van begroten en verantwoorden, 
3) Ruimtelijke ordening: de verdeling 
van schaarse ruimte, die op zoveel andere 
terreinen invloed heeft, 4) Verkeer en 
Vervoer, 5) Economie en werkgelegen
heid, 6) Onderwijs, 7) Welzijn, en 8) Mi
lieu. Prijs f 7,50 (in hard omslag). 

Diverse brochures 
heeft het PSVI uitgebracht; we hebben 
geen ruimte meer ze hier goed te beschrij
ven. Vraag onze fondslijst aan voor een 
volledige beschrijving van PSVI-uit
gaven! 

Najaars-bijeenkomsten 
Twee data kunt u alvast in uw agenda 
zetten; aanmelden kan desgewenst ook 
reeds. Ten eerste: zaterdag 15 september, 
een CURSUS GEMEENTE-FINAN
CIEN. 
Hoe lees je de begroting, de jaarrekening, 
hoe komt het financiële beleid tot stand: 
een intensieve dag werken met ervaren 
begeleiders. Deelnemers hebben een 
exemplaar nodig van de eigen gemeente
begroting waar ze vragen bij voorberei
den aan de hand van de uitvoerige docu
mentatie die ze van het PSVI ontvangen. 
Deelname kost .f 25,00 exclusief lunch. 
Ten tweede: zaterdag 29 september, het 
GPO-congres. Dit is het jaarlijkse D66-
congres over Raads- en Statenpolitiek. 
Deelnemers kunnen kiezen uit 2 x 4 ver
schillende werkgroepen. Plaats: Ree
horst, Ede, toegang f 25,-. 



ADVIESRAAD/SWB 

Adviesraad voor invoering 
van educatieplicht 
In de vergadering van zaterdag 27 januari besprak de Adviesraad de nota Allochtonen
beleid van de Wetenschappelijke Raad voor het Regeringsbeleid. Deze nota wordt 
binnenkort in de Tweede Kamer behandeld. 
De AR spreekt zich uit voor een uitbreiding van de basiseducatie. Om in de Nederlandse 
samenleving te kunnen integreren is kennis van de Nederlandse taal en cultuur immers 
noodzakelijk. De drempels van vele soorten volwasseneneducatie dienen te worden 
verlaagd om de toegangclijkheid voor allochtonen te vergroten. 

De Adviesraad koppelt aan de basisedu
catie voor bepaalde groepen een recht en 
een plicht. De AR is voor de invoering 
van een leerrecht. dat kosteloos deelname 
biedt aan cursussen op het niveau van 
basiseducatie voor alle volwassen leden 
van minderheden. Daarnaast vindt de 
AR. dat een basiseducatieplicht moet 
worden ingevoerd. 
Deze verplichting om van het leerrecht 
gebruik te maken zal moeten gelden voor 
uitkeringsgerechtigden. waarvan het op
leidingsniveau beneden het eindniveau 
van het Nederlandse Basisonderwijs ligt. 
Aan deze basiseducatieplicht zal een 
maximum leeftijd van 50 jaar zijn verbon-

Veranderingen bij de 
SWB 
Per 1 maart vertrekt Erik van der Hoeven 
als directeur SWB; de sollicitatieprocedu
re voor een opvolger is nog in volle gang. 
Het SWB-bestuur heeft inmiddels een in
terim-directeur benoemd. te weten Je
roen Schoot. Jeroen Schoot is zelfstandig 
onderzoeker in Den Haag. en recent on
der meer actief bij de campagne voor de 
raadsverkiezingen in Den I laag en op het 
laatste congres ook vcrkozen tot SWB
bestuurslid. Zijn taak is om het bureau 
draaiende te houden. 

Het bureau van de SWB blijft verder be
staan uit Margreet van Son en Carla 
Esser. 

Verslag discussiedag 
milieu 
Op 9 december kwam voor het eerst de 
Kerngroep Milieu van het SWB bijeen. 
Voor de 30 aanwezigen stond het Natio
naal Milieubeleidsplan vanzelfsprekend 
centraal. Maar niet de inhoud. Dat wordt 
gezien als uitgangspsunt. 
Centraal stond de wijze waarop het NMP 
tot uitvoering kan worden gebracht. 
Moeilijke dilemma's werden gesigna
leerd. zoals de wens van een gezamenlijke 
aanpak naast de roep om scherpere maat
regelen van de overheid. 

Tijdens de discussie kwamen .enige inte
ressante aangri]pmgspuntcn naar voren. 

den. De AR is evenwel tegen kortingen 
op de werkloosheidsuitkering bij het zich 
onttrekken aan geboden scholings- of 
werkervaringsplaatsen door werklozen. 
indien deze geen garantie bieden voor 
passende arbeid. 

Ten aanzien van de opvang van allochto
nen leerlingen in het Nederlandse onder
wijs vindt de AR: 
- dat voorschoolse opvang en opvangon
derwijs moeten worden verbeterd door 
nieuwe lesmethoden en speciale scholing 
en nascholing van docenten; 
- dat een taaltest moet worden ingevoerd 
voor toelating tot het reguliere onderwijs. 

SWB-medewerkster Corlo Esser post op de kraam. 

Een veel duidelijker onderscheid tussen 
zeer risicovolle activiteiten en stoffen 
enerzijds en de overgrote meerderheid 
van de andere activiteiten en stoffen an
derzijds kan een handvat zijn voor de in
zet van een instrumentarium. De eerste 
categorie is iets voor verbods- en gebods
bepalingen en een zaak voor rijksover
heid. De andere kan met een mix aan 
instrumenten als financiële stimulering, 
voorlichting en overleg met branches uit 
het bedrijfsleven worden opgepakt. Dat 
voorkomt overregulering en legt verant
woordelijkheden waar deze horen. Be
hoefte bestaat aan een verder uitwerking 
van regulerende heffingen en mogelijke 
fiscale maatregelen. 
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Bij onvoldoende kennis is een aanvullen
de cursus Nederlands verplicht. 
- dat het onderwijs in eigen taal en cul
tuur moet worden gehandhaafd huiten 
het reguliere circulatie. Tevens dient in
tercultureel onderwijs perspectief te zijn 
voor het hele onderwijs en geen apart 
vak. 
De AR van D66 vindt, dat de kansen voor 
allochtonen op de arbeidsmarkt moeten 
worden vergroot. Dit kan worden bereikt 
door de economische groei weer te rich
ten op arbeidsintensieve dienstverlening; 
door .,Contract Compliance" in te voeren 
waarbij overheidsopdrachten alleen bij 
bedrijven worden geplaatst, die serieuze 
pogingen doen om allochtonen in dienst 
te nemen en door het stimuleren van etni
sche ondernemerschap. 

Volgende vergadering 
Het allochtonenbeleid was een van de ve
le onderwerpen waarover de AR diskus
sieerde. De eerstvolgende vergadering 
van de AR zal zijn op 31 maart in de 
Jaarbeurs te Utrecht. Onderwerpen: kin
deropvang en het stemadvies. 

Henk Bleumink 

Binnen de Kerngroep wordt bezien op 
welke wijze het punt van milieurende
ment en het samenspel tussen de verschil
lende overheden opgepakt kan worden. 
De Kerngroep Milieu neemt het initiatief 
tot een drietal werkgroepen: Internatio
naal milieubeleid, uitwerking van finan
ciële Instrumenten en combinaties van in
strumenten en Milieukeur. 
Het idee is deze werkgroepen binnen een 
halfjaar met een uitgewerkt standpunt te 
laten komen. Korte inzet van buiten de 
Kerngroep is daardoor onmisbaar. 
Meldt u bij de SWB. 

Kerngroep Milieu, Ernst Ford 
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D66-afdelingen maken zich op voor gemeenteraadsverkiezingen 

2132 OPVALLENDE 
D66-KANDIDATEN 
Bij de komende gemeenteraadsverkiezingen doet D66 in 243 
gemeenten mee. In totaalstaan 2132 D66-ers op de kandida
tenlijsten. Zij (maar niet alleen zij) zullen de komende maan
den veel van hun tijd aan de partij geven, terwijlslechts enkele 
van de lijst de inzet beloond zien met een plaats in een ge
meenteraad. 
De Democraat sprak met een aantal kandidaten die op een of 
andere manier opgevallen waren. Opvallend vreemd, opval
lend D66, opvallend jong of opvallend gewoon: een portret 
van partijgenoten door Alexander Osten. 

Jongste kandidaat 
van Nederland op 
D66-lijst 
Roosendaal 
Er is altijd wel een afdeling die opvalt 
omdat ze écht anders is. De kandida
tenlijst die Roosendaal indiende bewijst 
de stelling dat Roosendaal wat dat be
treft een goed voorbeeld is. Met een 
opvallende lijsttrekker en een opvallen
de lijst gaat D66 er de verkiezingen in. 

Anten de Man zit al 12 jaar alleen in de Raad. 
Dat vraagt een bepaalde werkwijze. "Je moet 
de krenten uit de pap nemen. Ik richt me op 
specifieke onderwerpen waarvan ik denk dat 
ze belangrijk worden, geef mezelf I 0 dagen 
om meer te weten te komen dan alle andere 
Raadsleden." Aan die eenzame positie in de 
raad moest nu maar eens een einde komen, zo 
vond hij. Niet dat D66 nou echt groot zal 
worden. "De overmacht van de CDA is 
groot. De lantaarnpalen van Roosendaal han
gen volgende week weer vol met CDA
groen. De invloed van meneer pastoor." Maar 
toch: Anten heeft een speciaal wapen ingezet. 
"De laatste drie keer hadden we twee zetels 
verwacht. Dat is steeds tegengevallen. Nu is 
het anders aangepakt. Net als de plaatselijke 
partijen hebben we veel kandidaten. Want 
zet je bij wijze van spreken de voorzitter van 
de hengelclub op de lijst, dan heb je weer 30 
stemmen erbij. Daarom hebben we nu 18 
kandidaten op de lijst, waar er eerst 7 of 8 
waren. De meeste zijn gevraagd op de lijst te 
staan. Neem bijvoorbeeld Ad Eikhout, een 
geboren en getogen Roosendaler. Die zal ze-

ker stemmen trekken. En we hebben Stefan 
Brouwers. Hij is pas 16 jaar oud." 

De verbazing op het D66-secretariaat was 
groot toen bleek dat een zestienjarige op de 
kieslijst stond, maar volgens de Kieswet mag 
het. Hij mag niet stemmen, maar men mag 
wel op hem stemmen. Daarmee heeft D66 
ongetwijfeld de jongste kandidaat van Neder
land in haar midden. Op de meest opvallende 
lijst van Nederland. 

D66-Brummen: 
gevraagd voor raad 
Het is rustig in de raad van Brummen. 
Van politieke discussie is geen sprake. 
Niemand gaat er voor z'n plezier een 
uurtje op de publieke tribune zitten. 
Maar met de rust lijkt het gedaan. D66 
maakt zich op in de raad terug te ko
men. De andere partijen hebben zich bij 
voorbaat al neergelegd bij de ver
kiezingsoverwinning vanGreetje Ver
ver en consorten. 

Het is vreemd gegaan in Brummen. De rust 
speelde enkele politici zo parten, dat men
strikt informeel natuurlijk -liet weten het 
geen slechte zaak te vinden als D66 weer mee 
zou doen. Zo'n invitatie kan je niet naast je 
neerleggen, en dus doet D66 weer mee. De 
andere partijen twijfelen er niet aan dat D66 
in de raad terugkeert en houden openlijk re
kening met zetelverlies. De PvdA kan haar 
meerderheid daardoor wel eens verliezen. 
Dat D66 vier jaar lang niet vertegenwoordigd 
was, is het gevolg van een typische D66-
kwaal. Het zittende raadslid wilde na acht jaar 

weer eens wat anders. Natuurlijk waren er 
goede kandidaten, maar niemand was bereid 
de lijst te trekken. Dit keer staat het er beter 
voor. Net voor de vorige verkiezingen kwam 
Greetje Verver vanuit Winschoten naar 
Brummen. Zij voert nu de lijst aan. Het ver
kiezingsprogramma van de Brummense D66-
ers geeft ruim aandacht aan de relatie tussen 
bevolking en bestuur. De gemeente moet 
klachten serieus behandelen. De raadsverga
deringen moeten op de kabel, commissiever
gaderingen moeten aangekondigd worden, 
een ombudsman moet worden ingesteld en in 
plaats van voorlichtingsavonden moeten er 
inspraakavonden komen .Dit soort plannen 
heeft men vier jaar lang moeten missen. De 
Brummense politieke wereld lijkt oprecht blij 
de Democraten weer te mogen begroeten. 
Als Greetje informatie vraagt, wordt ze di
rect geholpen; de -alleen voor raadsleden 
toegankelijke- leeskamer staat voor D66 
open. 
Wat een heerlijk gevoel moet dat zijn. 

lda de Roest enGreetje Verver 

Overstap in 
Winschoten 
U denkt het misschien te weten, hoe 
het in Winschoten zit. Immers, de PvdA 
doet mee, al was dat lang onzeker. En 
dan is er een lijst met afvalligen, de 
Sociaal Democraten Winschoten. He
laas, zo eenvoudig ligt het niet. U moet 
weten dat die SDW in de wandelgangen 
'lijst Bob' heet, en dat D66 in Winscho
ten aangevoerd wordt door een ander 
voormalige PvdA-raadslid, lda de 
Roest. 



"Binnen de PvdA in Winschoten waren al 

langer problemen. Het ging er ondemocra
tisch toe en wethouders wil moest wet zijn. 
Op essentiële punten was geen discussie mo
gelijk. De grootte van de PvdA ( 12 van de 19 
zetels, 4 wethouders) speelde daarbij ook 
een rol. Uiteindelijk ben ik eind '88 uit de raad 
gestapt". D66 was de afgelopen jaren niet 
vertegenwoordigd in Winschoten. 
Vorig jaar werd besloten wel weer aan de 
verkiezingen mee te doen. Men ging op zoek 
naar ervaren kandidaten, zag lda en benader
de haar met het verzoek voor D66 op de lijst 
te staan." Ik werd in augustus gevraagd mee 
te doen voor 066. Men had kennelijk nogal 
een goede indruk overgehouden van de ma
nier waarop ik uit de raad ben gestapt. Na een 
aantal inhoudelijke gesprekken met een deel 
van de afdeling besloot ik aan het verzoek 
gevolg te geven. Ogenschijnlijke verschillen 
van standpunt bleken vaak punten van over
eenstemming te zijn". Het verschil tussen 
PvdA en D66 is voor lda duidelijk. "Bij D66 is 
alles veel democratischer. Omdat de situatie 
in Winschoten binnen de PvdA nog een 
graadje erger is dan elders gaat zo'n verande
ringsproces sneller. De vrijheid voor individu
ele standpunten bij D66 viel me direct op. 
Wat dat betreft ben ik de laatste jaren bij de 
PvdA echt vervormd". De lijst van D66-Win
schoten bevat naast lda ook Pi eter de Roest, 
die ook bij de PvdA vandaan komt. Het zal 
niet vaak voorkomen dat een echtpaar op één 
lijst staat. Maar in Winschoten ligt dat weer 
anders. Er staan namelijk twee echtparen op. 
De lijst bevat ook de namen van Roei en I na 
van Dijk. "D66 gaat onafhankelijk de ver
kiezingen in, met een goed programma. Op 
de problemen van de andere partijen reage
ren we alleen inhoudelijk. We rekenen op 
één zetel, we verwachten er twee en we 

hopen op drie". 

Jonge democraat 
in de raad 
Frans Hasselaar is met z'n 29 jaar on
derhand een ervaren raadslid. In '87 
kwam hij in de gemeenteraad van Gro
ningen door tussentijds vertrek van een 
van de zittende D66-ers. Nu staat hij 
tweede op de lijst achter Henk Pijlman. 
Frans is van oorsprong een D66-er, 
geen Jonge Democraat. 
Jorgen van Nistelrooij staat in Best 
tweede op de lijst voor D66. Ook hij 
werd eerst lid van D66 en daarna pas 
van deJD. De 24-jarige beëdigd vertaler 
en doctoraalstudent Duits is zowel bin
nen D66alsdeJDopregionaalniveau 
bestuurlijk actief. 

Ik uit mijn teleurstelling over het feit dat 
beide kandidaat- raadsleden geen JO-ers van 
oorsprong zijn. Volgens Frans Hasselaar is het 
daarvoor ook nog te vroeg. "Zoiets moet 
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groeien. Ik denk dat er over vier jaar wel 
kandidaten op de D66-lijsten staan die echt 
uit de J D voortkomen". Ze mogen dan we I 
geen JO-ers van oorsprong zijn, de beide 
raadskandidaten zijn wel door hunJO-erva
ringen beïnvloed. Praktisch, zowel als theore
tisch. 
"Natuurlijk zit je voor D66 in de Raad", aldus 
J0rgen. "De stimulans om kandidaat te staan 
komt voort uit de D66-kring. Toch zijn er 
specifieke jongerenpunten waar je je op richt. 
De bereikbaarheid van de lagere en middelba
re scholen bijvoorbeeld, of betaalbare kinder
opvang". Frans heeft in zijn studentenstad aan 
specifieke jongerenonderwerpen geen ge
brek: "studentenhuisvesting, onderwijsbeleid 
en betaalbare voorzieningen blijven continu 

aandacht vragen. Het accoord tussen de 

Noordelijke commisarissen Yenhof en 
Wiegel over de ruil van Hogeschool tegen 
Conservatorium en Noord-Nederlands Or
kest hebben in de studentenwereld veel op
schudding veroorzaakt." 
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Naast de praktische aandacht voor jongeren
zaken heeft Frans Hasselaar ook de ideologie 
van de JD overgehouden, de vrijzinnige de
mocratie. Bij gelegenheid profileert de Gro
ningse fractie zich ook als zodanig. J0rgen ziet 
niets in een dergelijk etiket. "In Best is het 
belangrijk D66 te profileren als een tolerante 
en open partij. Al die andere partijen hebben 
al een etiket. Laat D66 maar wat meer fanta
sie uitdragen". 

Opvallende 066-gemeenteraadskandidaten. Staand vlnr: Gerard Schouw, Hanneke Combée, /do de Roest. Frans Hasselaar. 
V/nr.· Henny Pieters,Jorgen van Nistelrooij enGreetje Verver zittend. 

Van fractiemedewerker tot fractielid 
Velen binnen de partij zijn op meerdere terreinen actief. Onderstaande partijge
noten zijn daar een voorbeeld van. Hanneke Combée, Gerard Schouw en Henny 
Pieters zijn werkzaam bij de Tweede Kamerfractie én actief als (kandidaat)
raadslid. 

Hanneke Combée is de meest ervaren lokale 
politicus van de drie fractiemedewerkers. Ze 
heeft drie keer de lijst voor D66 in de Haar
lemmermeer aangevoerd, en is nu vol en
thousiasme aan de vierde ronde begonnen. 
"De Haarlemmermeer is een interessant ge
bied. Met name door Schiphol, wat veel geld 
opbrengt, maar ook voor overlast zorgt." 
Verder is in de jaren dat ze in de raad zit het 
aantal inwoners ongeveer verdubbeld." 
Haar fractiewerk heeft in het verleden de 
nodige raakvlakken met het gemeentewerk 
gehad: "In het verleden deed ik onder andere 
Binnenlandse Zaken en Verkeer en Water
staat. Toen waren er duidelijk raakvlakken 
tussen de banen. Nu ik voor de fractie Ont
wikkelingssamenwerking en Economische 
Zaken doe is dat wat minder. Eigenlijk zijn het 
gewoon twee banen, D66 is de relatie er
tussen." 

De interesse van Gerard Schouw voor het 

raadswerk komt voort uit zijn ervaring als 
bestuurslid in Dordrecht en als lid van de 
programmacommissie voor de Europese ver
kiezingen. Zijn tweede plaats op de Dordse 
lijst ziet hij als een logische voortzetting van 
die activiteiten; zijn werk voor de Kamerfrac
tie heeft daarop minder invloed gehad. Op 
zijn specialiteiten, eerst landbouw, nu eman
cipatie en wetenschapsbeleid, zal hij in de raad 
niet te vaak terug kunnen vallen. 
Ook voor Henny Pieters vormt het mede
werkersschap niet de basis voor haar plaats 
op de lijst in Den Haag. Haar activiteiten in de 
stad waren bepalend voor haar vierde plaats. 
De omgeving waarin ze werkt speelde wel 
een rol bij het besluit om mee te doen. "Je 
werkt voor de partij en geeft bijna al je tijd 
aan D66. Dan stel je je toch eerder ver
kiesbaar." Voordat Henny Pieters hoofd se
cretariaat van de TK-fractie werd, was zij 5 
jaar werkzaam bij de D66-fractie in het Euro
pees Parlement. 
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Milieu-minister Hans Aiders kritisch ontvangen 

OVERHEID MOET GOEDE 
VOORBEELD GEVEN 
Het resultaat van bijna 20 jaar mi
lieubeleid is dat Nederland onbetwist 
het meest vervuilde land in de Europe
se Gemeenschap is. In geen ander land 
takelt de natuur- of wat daarvoor nog 
door moet gaan- zo snel af. 
Zo verwelkomden de 066-milieuspeci
alisten Dick Tommei en Arthie Schim
mel de nieuwe bewindsman voor 
VROM, HansAiders. 

Niet om hem te ontmoedigen, wel om de 
ernst van de situatie aan te geven. Technische 
en financiële maatregelen zijn nuttig en nodig, 
maar zij raken niet de kern van de milieupro
blematiek, namelijk de fundamentele keuze 
tussen een alsmaar uitdijende consump
tiemaatschappij en een daadwerkelijk duurza
me ontwikkeling. Het begrotingsdebat over 
milieu vormde pas een voorproefje van het 

grote milieudebat met het kabinet, dat na de 
presentatie van het NMP-plus volgt. Maar de 
D66-fractie bleek al aardig warm gelopen. 
Dick T ommel was niet optimistisch. Is meer 
consumptie immers niet de leus van dit kabi
net, vroeg hij zich af. 
De geloofwaardigheid van het milieubeleid 
staat toch al onder druk door het gedrag van 
de overheid zelf. Bij het baggeren wordt ge
sjoemeld met de eisen; in het natuurgebied 
Lauwersmeer mogen militairen naar hartelust 

Grenzen aan de 
zorg 
"Een mijnenveld, dat zo vol met explo
sieven ligt dat het voor een politicus 
welhaast onmogelijk is om ongeschon
den de overkant te halen. Laat staan 
om uit te leggen hoe hij daar gekomen 
is." Met deze vergelijking begroetteja
cab Kohnstamm zijn nieuwe werkter
rein, de volksgezondheid. 

Tijdens de begrotingsbehandeling Volksge
zondheid ging zijn aandacht vooral uit naar de 
dreigende grenzen die langzaam maar zeker 
de gezondheidszorg insluiten en het dilemma 
waarvoor de politiek zich geplaatst ziet bij 
het stellen van prioriteiten. Kohnstamm in de 
Kamer: "Ik probeer geen zwartkijker te zijn, 
maar hoe moet ik me de verdediging voor
stellen van de gerechtvaardigde keuze voor 

• D66-milieuspecialist Dick Tommei 

oefenen en allerlei overtredingen worden ge
doogd. Tenslotte vroeg T ommel zich af of het 
kabinet wel genoeg deed om het milieu in 
internationaal verband aan te pakken. Met 
name wees hij in dit verband op de EG-nor
men met betrekking tot de emissie-eisen 
voor personenauto's, die veel minder streng 
zijn dan technisch reeds mogelijk is. 

verpleeghuizen en zwakzinnigenzorg, ten 
koste van bijvoorbeeld harttransplantaties, in 
onze democratie, waarin besluitvorming be
invloed wordt- moet en mag worden, daar 
hoeft niemand zich voor te schamen- door 
publieke pressie. 
In het geval van leven en dood of ernstige 
schade aan de gezondheid, is de kans groot 
dat de rede bij de direct betrokkene ver te 
zoeken is. Die wil begrijpelijkerwijs beter
schap, of sterker nog, leven. Zet zo iemand 
voor de televisie met tegenover zich de 
staatssecretaris of willekeurig welke andere 
goede politicus. Zelfs een gelijk spellijkt mij 
dan niet haalbaar." Toch benadrukte Kohn
stamm, dat degenen die beweren dat het ma
ken van keuzes een taak van de politiek is, het 
grootste gelijk van de vismarkt hebben. Al
leen zo kan voorkomen worden dat maat
schappelijk zwakke groepen als eerste het 
slachtoffer worden van de niet meer in te 
halen voorsprong van de medische techniek 
op de draagkracht van onze samenleving. 

Nauwelijks bekomen van deze bijdrage, werd 
minister Aiders geconfronteerd met Arthie 
Schimmel, die de D66-lijn verder doortrok. 
Zij concentreerde zich vooral op de 'doel
groepen'. 

Een beetje een vreemde term, waarmee de 
vervuilers tegenwoordig worden aangeduid. 
Uit de opsomming van Schimmel bleek over
duidelijk dat alleen de reclamebranche van 
mening is dat Nederland zich milieuvriende
lijk gedraagt. Als we de spotjes mogen gelo
ven, zijn de melkverpakkingen zelfs gemaakt 
van Scandinavisch sprokkelhout. Dat is mooi, 
maar voor alle zekerheid vroeg D66 toch 
maar om een objectieve en heldere milieu
keur. En dat is iets anders dan de groene 
kikkertjes die men tegenwoordig in sommige 
warenhuizen tegenkomt. De werkelijkheid is 
dus anders dan de reclame ons doet geloven. 
De industrie wacht op de uitvoering van het 

NMP en dus koopt de consument- ook om
dat er vaak geen keus is- nog steeds produk
ten die gehuld zijn in PVC-verpakkingen. 
Het mestbeleid voor de landbouw dreigt op 
een fiasco uit te lopen en, Dick T ommel had 
het al eerder gezegd, de doelgroep overheid 
vervult ook niet echt een voorbeeldfunctie, 
zolang zij bijvoorbeeld vervuilde grond ver
koopt tegen een lagere prijs. 

• jacob Kohnstamm 

Tegelijkertijd was Kohnstamm zich er van 
bewust dat hij tijdens het debat wel de ul
tieme vraag opwierp, maar dat daarmee het 
het mijnenveld nog lang niet gepasseerd is. 
Ook D66 blijft de antwoorden vooralsnog 
schuldig. 
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Duitse kwestie centraal 
bij begrotingsdebatten Buitenlandse Zaken en Defensie 

HELING DUITSLAND EN EUROPA 
PARALLEL PROCES 

Bij de begroting Buitenlandse Zaken 
ging uiteraard alle aandacht uit naar 
Oost-Europa. Met name de eventuele 
hereniging van Duitsland hield de ge
moederen danig bezig. Een paar maan
den geleden was dat wel anders. De 
Duitse hereniging zou toen niet aan de 
orde zijn, niet op de politieke agenda 
staan. Hans van Mierlo vergeleek deze 
eerste reactie met een konijn dat 
's nachts plotseling voor een auto op
duikt: "Het vlucht niet, maar blijft on
bewegelijk zitten. Verstijfd van schrik. 
Het weet dat een autoonvermijdelijk 
dichterbij komt, maar doet alsof er 
niets aan de hand is." 

De Duitsers toonden echter weinig respect 
voor de agenda's van de wereldleiders en de 
hereniging zal waarschijnlijk op korte termijn 
een feit zijn. Voor de D66-fractie correspon
deert het recht op zelfbeschikking onlosma
kelijk met de morele plicht van de Duitsers 
om dit recht zo toe te passen dat het Europa 
en alle betrokken landen ten goede komt. De 
hereniging behoort dus een onderdeel te zijn 
van de Europese eenwording, waarbij ook het 
perspectief op bijvoorbeeld toetreding van 
de andere Oost-Europese landen tot de EG 
op termijn zichtbaar en geloofwaardig moet 
zijn. 
Kortom, geen Duitse hereniging in een ge
deeld Europa en geen verdeeld Duitsland in 
een verenigd Europa. Dit principe van paral
lelliteit behoort onverkort gehandhaafd blij
ven, ook al valt de bijzondere positie van de 
DDR op dit moment moeilijk te ontkennen. 

D66 hecht in dit stadium daarom meer waar
de aan uitgangspunten en houdingen dan aan 
kant en klare blauwdrukken. Zeker als het 
gaat om het veiligheidsvraagstuk. 
Inmiddels is het vijandsbeeld dat ten grond
slag lag aan de bestaande blokken snel afge
brokkeld. Het "oude" denken moet dan ook 
plaats maken voor een perspectief op een 
nieuw collectiefveiligheidssysteem dat recht 
doet aan de veranderde internationale ver
houdingen. Tot die tijd zal de NAVO in ieder 
geval elke indruk moeten vermijden dat zij uit 
is op expansie door de DDR in te lijven. Dit 
zou kunnen leiden tot ongerustheid in Mos
kou met alle nadelige gevolgen vandien voor 
het ontspanningsproces. Om dezelfde reden 
zal het westen ook moeten toestaan dat de 
Sowjettroepen voorlopig op het grondge-

D66-woordvoerder buitenland Doeke Eisma 

bied van de DDR gelegerd blijven. Het 
nieuwe Duitsland mag geen neutraal, tussen 
de blokken zwevende grootmacht worden, 
maar deze negatieve doelstelling staat niet op 
zichzelf. Voor D66 blijft het streven gericht 
op een collectief veiligheidssysteem, waarin 
NAVO en Warschaupakt uiteindelijk zullen 
opgaan en waarin het nieuwe Duitsland stevig 
verankerd zal liggen. 

Flexibeler 
woonwagenbeleid 
nodig 
Een technische wijziging van de Woonwagen
wet in de Eerste Kamer was voor Marie
Louise Tiesinga aanleiding nog eens te wijzen 
op de dwangmatigheid van het woonwagen
beleid, waarin het aan keuzevrijheid van de 
bewoners vrijwel geheel ontbreekt. Op zich 
kunnen kleinere woonwagencentra het inte
gratieproces versnellen, maar als intergratie 
moet, krijgt het vaak iets onsympathieks, stel
de zij. Zij pleitte aan de hand van de situatie in 
Enschede voor een flexibeler beleid dat het 
mogelijk maakt kwalitatief goed en goed 
functionerende grote( re) centra in stand te 
houden als alle betrokkenen, woonwagenbe
woners èn gemeenten, het over de wenselijk
heid daar van eens zijn. 

D66 handhaaft 
initiatiefwet 
pensioenbreuk 
Voor twee-en-negentig procent van de pen
sioendeelnemers is de breuk inmiddels ge
heeld, concludeerde de Pensioenkamer een 
paar maanden geleden in een door haar uitge
bracht rapport. 
Op basis van dit rapport stelde de Raad van 
State vervolgens de terechte vraag of intia
tiefnemer D66 haar wetsontwerp nog wel 
wilde handhaven. Oud D66-kamerlid Erwin 
Nypels sloeg aan het rekenen en kwam met 
hele andere cijfers, die hij op een rijtje zette 
voor zijn opvolgster in de strijd tegen de 
pensioenbreuk, Louise Groen man. 
D66 verwerpt de conclusie van de Pen

sioenkamer omdat deze voorbijgaat aan de 
1,4 miljoen bestaande pensioenbreukslacht
offers en omdat de inmiddels getroffen maat
regelen evenmin voldoende bescherming 
bieden tegen een breuk als werknemers stop
pen met werken of veranderen van baan. De
ze groep wordt geschat op ongeveer 30% 
van alle pensioenwerknemers. Reden genoeg 
voor de fractie om het initiatief-wetsont
werp te handhaven. 
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CAMPAGNE-AGENDA 
Maandag 19 februari 
Gerritjan Wolffensperger spreekt op de 
afdelingsvergadering van D66 in Wychen. 
Info: dhr. Manders, 030- 310147. 
Jacob Kohnstamm spreekt op de afdelings
vergadering van D66 in Amstelveen.lnfo: 
dhr. Alink, 020-470866. 
Aad Nu is neemt deel aan een forum van de 
Tilburgse Studerenden Bond over de on
derwijskwaliteit. Aanvang I 3.30 uur. Info: 
Mirco Elissen, 013- 662793. 

Dinsdag 20 februari 
Jacob Kohnstamm spreekt op de afdelings· 
vergadering van D66 Walcheren in Dom
burg. Aanvang 20.00 uur. Info: Bruno 
Tiedeman. 
Machteld Versnel is spreekster tijdens de 
vergadering van de regio Utrecht, vanaf 
20.00 uur. Info: Ben Vis, 08340- 49SSI. 

Dinsdag 27 februari 
Gerrit Ybema houdt een spreekbeurt over 
problemen in de agrarische sector in Stiens 
om 20.00 uur. Info: Lieuwe Tamminga OS8-
1208S2. 

Donderdag I maart 
Gerritjan Wolffensperger is aanwezig tij
dens de campagnestart van D66-afdeling 
Amsterdam vanaf 20.00 uur. Info: Bram van 
Uchelen, 020-270819. 

Maandag 5 maart 
Hans van Mierlo brengt een werkbezoek 
aan Groningen en zal 's avonds spreken tij
dens een D66-verkiezingsavond.lnfo: Diene
ke Westerdijk, OSO 779183. 
Gerritjan Wolffensperger is bij de verga
dering van D66-afd. Apeldoorn vanaf 20.00 
uur. Info: Nico Fortgens, OSS - 66 3418. 
Olga Scheltema brengt een werkbezoek 
aan Roden, Peize en Norgen woont 's
avonds een verkiezingsavond bij. Info: Mary 
T ommel, OS928- I 3034. 
Arthie Schimmel houdt een spreekbeurt 
over Politiek en Medezeggenschap voor het 
Regionaal Overleg Ondernemingsraden 
Noord-Limburg in Venlo van 15.00 tot 16.00 
uur. Info: Jacques Bouten, 077-872037. 's
Avonds is zij spreekster op een verkiezingsa
vond van D66 afdeling Venlo over milieu. Info: 
Lambert Steegs, 077- 871708. 
Gerrit Ybema is bij de afdelingsvergadering 
van noord-west Friesland in Franeker.lnfo: 
Sip de Bildt 05170-7427. 
Pieter ter Veer spreekt om 20.00 uur in 
Didam.lnfo: Theo Holleman 08362- 21469. 

Dinsdag 6 maart 
Jacob Kohnstamm spreekt om 20.00 uur in 
hotel Hofvan Holland in Hilversum tijdens 
een verkiezingsbijeenkomst van de afdeling 
Hilversum. Info: Theo Sanders020- 6057792. 
Dick Tommei brengt vanaf 17.00 uur een 
bezoek aan Den Helder en spreekt 's-

avonds tijdens een afdelingsvergadering. Info: 
Henk Mosk 02230- S6293. 
Arthie Schimmel is spreekster om 20.00 
uur tijdens de afdelingsvergadering van D66 
Nuenen. Info: Mw. v. Heijden 040-838211. 

Woensdag 7 maart 
Gerritjan Wolffensperger spreekt tijdens 
een verkiezingsbijeenkomst van de afdeling 
Leiden om 20.00 uur. Info: Thom de <ltaaf 
070-3717491. 
Pi eter ter Veer spreekt op de algemene 
regiovergadering van de regio Overijssel. 
Info: Rob Kusters053 • 339843. 

Donderdag 8 maart 
Gerritjan Wolffensperger spreekt tijdens 
een verkiezingsbijeenkomst van de afd. 
Heemstede. Info: dhr. Van Os 023 2800S3. 
Pieter ter Veer spreekt in Emmeloord 
tijdens een verkiezingsbijeenkomst. Info: dhr. 
De Leeuw 05270- 12760. 
Aad Nu is spreekt om 20.00 in Cuijk (N.B.). 
Info: Karel Jansen 08850 - 14 580. 
Gerrit V bema spreekt in Beetsterzwaag 
om 20.00 uur. Info: Lammy Möller. 
Onder de titel 'Bestuurlijke vernieuwing! 
Ook in Utrecht?' organiseert de D66-afdeling 
Utrecht een discussie-bijeenkomst met Prof. 
dr. Ph.A.Idenburg, Dr. L. van Leeuwen, bur
gemeester van Zoetermeer en D66-lijsttrek
ker N. van 't Riet, voorgezeten door Jacob 
Kohnstamm. Vanaf 20.00 uur in de boven
zaal van het Polrnan's Huis, Keistraat 2 in 
Utrecht. 

Vrijdag9 maart 
Machteld Versnel brengt een werkbezoek 
aan ljsselstein. Info: 
Nel van der Waart 03408- 88S26. 

Zaterdag I 0 maart 
jacob Kohnstamm is aanwezig bij een ver
kiezingsmanifestatle van D66 Flevoland. In
fo: Brigitta ten Kortenaar 03240 17777. 

Maandag 12 maart 
Hans van Mierlo woont de verkiezingsbij
eenkomst bij van de afdeling Hoofddorp. 
Info: Hanneke Combee 02503- 14938. 
Louise Groenman houdt in het kader van 
de gemeenteraadsverkiezingen een spreek
beurt voor de afdeling Bunnik. Info: Bert Ver
hey030- 533S26. 
Olga Scheltema spreekt voor de afdeling 
Oegstgeest. Info: Mw. Mulder 071 -
155337. 
Gerrit jan Wolffensperger is spreker tij· 
dens een afdelingsvergadering in Woerden. 
Info: Peter Bom 03480- 22243. 
Ernst Bakker spreekt tijdens de afdelings
vergadering van Nijverdal. Info: Dick Twis
terling 05725 • 1420. 

Dinsdag ll maart 
, Jacob Kohnstamm is te gast bij de afdeling 

Bommelerwaard. 
Info: Cees van Spierenburg 020 -212412. 
Gerrit Ybema neemt deel aan een forum 
van alle politieke partijen in Almere om 
20.00 uur. Info: R. van Stiphout 03240-
4202S. 

Woensdag 14maart 
Gerritjan Wolffensperger spreekt tijdens 
een verkiezingsbijeenkomst van de regio 
Limburg om 20.00 uur. Info: J. Zinken 043-
299699. 
jacob Kohnstamm spreekt voor de afde
ling Deventer om 20.00 uur. Info: R. Bos 
OS700- 16611. 
Doeke Eisma brengt 's-middags een werk
bezoek aan de afdeling Beek en Stein en 
spreekt's-avonds voor de afdeling. Info: J. 
Zinken 299699. 

Donderdag IS maart 
Hans van Mierlo spreekt voor de regio 
Limburg om 20.00 uur. Info: J. Zinken 043-
299699. 
jacob Kohnstamm brengt in de namiddag 
een werkbezoek aan D66-afdeling Eemnes 
en spreekt 's-avorids tijdens de afdelingsver
gadering. Info: Henk Potman 020- 52S4148. 
Gerritjan Wolffensperger spreekt voor 
de afdeling Hoorn. Info: RolfVerhaar 
tel. 02290- I I 321. 

Vrijdag 16 maart 
Dick Tommei brengt een werkbezoek in 
Ommen.lnfo: Peter Griffioen 05291 - 34 
85. 
Gerrit V bema spreekt om 20.00 uur voor 
de afdeling Laren/Blaricum. Info: Gerrit 
Sipkes 02152- 50061. 

Zaterdag 17 maart 
JD Utrecht en 't Gooi organiseren een poli
tieke happening vanwege het 5 jarig bestaan. 
Centraal staat een discussie over de Duitse 
hereniging tussen de historicus Van Rossum 
en vertegenwoordigers van de ambassades 
van de BRD en de DDR en D66. In Zeezicht, 
Nobelstraat in Utrecht, vanaf 15.00 uur. 
Inschrijven voor de gezamenlijke maaltijd kan 
tot I 0 maart bij P. Ras, tel. 03403-77302. 

Maandag 19 maart 
Hans van Mierlo is aanwezig bij de slotma
nifestatie in Amsterdam om 20.00 uur. Ook 
andere fractieleden zullen in Amsterdam acte 
de présence geven. 
Dick Tommei brengt's-middags een werk
bezoek aan de afdeling Zaanstad.lnfo: Edith 
Peterse 020- 275421. 
Louise Groenman spreekt voor D66 Alk
maar om 20.00 uur. Info: Pim Mol 020-
S211457. 
Machteld Versnel neemt deel aan een dis
cussieavond in Almere om 20.00 uur.lnfo: R. 
van Stiphout 03240- 42025. 
Gerrit Ybema is aanwezig tijdens de ver
kiezingsbijeenkomst in Leeuwarden. Info: 
Pieter Bakker 058- 6751 15. 



DEMOCRATEN 

GEMEENTERAADSVERKIEZINGEN 1990 

'"'rl'<klj?' I""""' '"~l<·r>nJ •nrrr rwvC'r1rc·7rrtgrm voor de gemeenternad f>loar~. hel 
vrC't l"'rr lrJI '" /1<1/ rl•m<w!l van Ut: P''nrcerrtcpoltttek. l:cn groot ounlOI pw tijen ritligt 
c.kmoplltPIIWilrkll 11Wiro11•l Het wmegeztrlll vrltlc/rpor!ljenhljgl unrel alllid te 

,' /\11 Alsl>tJC'r'nl~iltncJ<i<lill1 wnnll rlrll nor,nlrPil"f'tl>ulrlnrhlf'r bdo{l nf'n 

'' "'· '(/Zf! llrp,r•n I ),lt "" krl l rrw I"""'' nl<'l ~""'"' kelrJI erl'f>. 

Oof 066 doettil <M ploOI' mre oan <Ie vet krczmgen. Maar wl} zten dte verkJeztngen 
VilU/UI nis WelS V<lfl 011/l' c/<lc/C:/1 C'llldcei'n [rg('nlljl 11 fiR<'II we U OI 11 eetrt Ufrf;OriCij(er 

I r 11 b<'oordclurg v•111 wrJ/ wr clr kJOIS!!' vtct jout'" r.Jegemee11lehebbengedaan en va11 de 

t•lomrc11 c/tc w /rebben 
D66 IS nu rn een ,grno! rJtJtltrJI plootsen tn de Rememteraod vertegenwoordrgd. Vaak met 
rm (trKitf" vnntwcr n rit 1r lll<'tl<t'n !lij de l<omcnde verklezrngen wtllen we dre 

,", '''f""""'"'"''li'"ll vr·r~l rl rn f)p vootwt7r(lr /rn rkKuvOC>f ;rijn gurtSiill, Sterds meer 
'""' rsen hchb<'rrl Ptl r OUWI'Il on D66. 111 onze monter van polrttek bedrijven. Dot bleek bij 
c1r londciiJkr vet krC'ZII l~l'n vot 'il Jaar. toen D66 als emge va11 de grol e pot tijen een 
•wrtwtntllng l>orl ' " Fn dot IJliJk I wt de oprniecl)(ers dre D66 een verdere wmst 

'"'''cl '"l'·rn Mru11 wr II Jnrlr'n hC'I noR wPiwoarmakenen daarhebben we uw stem bi} 
m•ltp I ln11rr>n1 7'1" dr l.oiiH:ntlc 1c·t ~'' 7rng '"<)()' ons vrm g10or belang, moot ook 
'""dot 061> WOl I' IWJmd~ lrrrhl non d lol ale polt/Jek. Want rn uw straat. Wijk. dorp o( 
<tor/ korlil ""I'Oirllrk r·r./11 tiJ aanrokmg melde mensen. Daar komt lret er op aan. ln de 
prntf'etllr• wordPil olie mnnre plannen en tdef'ën getoetstaan de werkelijkheid. Daarom 
r.lr"l<>ok vwr7n w oot l>dw••z dot de ll)kolc> polrt•cl< openstoot *'' de belangen en 
Vrt,IKf,tl \YJrl dr 'nl'll'ietJ. 

lrrlf'd('( c l>lrrots l rct•{l /)66 en et);cn verkteZIIrgsprogromma met plannen voor de 

i 01 IIC'Il<IC vtet JOOl rltllltll'll O>et hel lokule mi/tevbefetd, de Stodsvermeuwing, het 

nf"'""'"" ><"ll'llC'r. />rr rtl llltor hrrtl von vnor?to:>tungen voor kmderen. beJoarc/en, 
w·lrl/ndrurplrn t\1ruu '" " //" ?"lllC'!'IItcn hcc(i 066 ook een oantnl •cleeën gemeen. zoals 
ti(' ?OI g vc'Qr cr•n R' •crl lll'' 111111 . l o wrl D66 eenlokaal 1 e(erendum mvoeren en mensen 
t<IC't't lfll/llle gevenlillil wtlrrl(Jitc houden en re lrolen bij de gemeenteraad. 

I ··wd nog wmdt rn Oct~ llfltiR Rf?clelmllcerd vastgelegd wal et '"uw gemeente wel en 
nwllll(l~ ennroer !Ion clrc il<•moer?Uf Ir! moet een euld komen Daarom drmgl D66 
qrcds weet aon op H't~lrt <' derent wlrsove. Omdm u 7clflret best kunt bepalen op welke 

WijZe plaatselijke problemen opgeiCtSt 
!runnen worden. 
IIN goot goed met 066 Landeltjk toetsen we tn 

de opfJCtStl te o(het cemrum linkse kabinet zl}n 

lli P/entres waar kon maren PlaatselUk hee(t 
()(Jó r~· ~'111S om steri.er dallo<Jrlrn de 
~~ mrl·lltf'rckim Ir kornrn Lomlet uw steun 
kon dol titel I le/fl om daoro111 dte kans op 21 
n)Q()rlle reoii'Sererr. Ktcs D66.' 

llnns van M rerlo 

Weg m t de muur 
tussen u DOCUMEN rA lll:oCEt~ TnUM 

NEDERLANDSE POLITIV:KE 
PARWOl 

en het bestuur 
n dcz<' krant, door !'<'n grool Aant~ l 

dernonuie-n gcsch•cvm in het zicht 
van de komende raadsverkiezingen, 

vindt u ollcrlei stof tot discussie over de 
planl sPlrJkC pnhtiek Mrt snmmige dingen 
7U l l u hC't eens, met and"rC' vo l ~l~gt'H on
eens zijn . Democraten zijn he t ook n it1l a l
tijd roerend met elkaar eens. Dat RePft niet 
10 lang het om politieke ideeën ga at.. Dan 
kan er geen discussie genoeR zijn . Pas als 
het op besluitvonning aankomt - op welk 
niveau dan nok gaa n we stemmen tellen. 

lokaal referendum 

1)66 heelt in een aantal gcmeenten zells de 
mogelijkheid tot het houden van een lokaal 
relerendurn aan de orde gesteld . Op som
mige plaatsen is da t at in behandeling, op 
tientallen andere plaatsen 7.al het de ko
mende maanden aan de orde komen. Dat is 
democratie. Over en weer luisteren naar 
elkaars argumenten en dan een gclunde<-r
de bes li"ing nemen. Met oog voor minder
heden die niet zo gemakketijk aan het 
woord komen en met scherpe aa ndacht 
voor de verborgen invloed, de macht, het 
geld en de relatie, die zich voortdurend 
(proberen te) onttrekken aa n de democra
tische controle. Of het nu om een grote of 
klei ne gemeente gaat : D66 geelt zonder 
aa rzeling macht aan het college van B & W, 
waar ze zelf ook graag in deelneemt, maar 
zr blijft ook alert in de raad om die macht 
en wat ermee gedaan wordt te controleren. 
Rijvoorbeeld de controle op de burgemees
ter als het gaat om politiebeleid. 

Politiek? Niks voor mijl 

Zegniet te snel : al datgekletsover politiek, 
daar heb ik niets mee te maken. U teelt toch 
66k in deze gemeente. U hebt te maken met 
het huls was rln u woont, met """ wijk 
waaTin voorzieningen nodig zijn als win 
kels op loopafstand, een school voor uw 
kinderen, een busverbinding naar het cen
trum en een veilige oversteekplaats. Bo
vendien hebt u te maken met werk en 
werkgelrgenbeid , met veiligheid binnens
en buitenshuis, met een ziekenhuis, een be
jaardencentrum of een postkantoor. 
Misschien vindt u dat allemaal prima gere
geld. Toch kan er een moment komen 
WRnrop u aan het ren of andrr ictA vcran .. 
derd wilt zien. Dan klopt u aan bij de 
vrouw o! de man , die u in de raad hebt 
gekozen als uw persoonlijke vertegen
woordiger. Als dat een democraat is, zal zij 
ol hij graag naar u luisteren. Dan begint 
het hoor- en wederhoor en tenslotte de de
mocratische beslissing. 

Er zijn nog al wat mensen, die hebben hun 
gelooi in de democratische besluitvorming 
al lang verloren. Die zeggen: "Wat maakt 
het uit op wie je stemt. OI je nou door de 
hond of door de kat gebeten wordt, bela
zerd word je toch! Ze beslissen over je 
hoofd heen op het gemeentehuis en daar 
kom je zeU nooit aan te pas." Tegen die 
mensen zeggen we: D66 startte in 1966 
haar werk met de boodschap "de burgers 
bij het bestuur". In 1990 kunnen we die 
slogan vertalen in de tekst: Weg met de 
muur tus,'Çen u en het bestuur! 
Praat eens met de kandidaten van D66. U 
vindt ze op de markt o! andere bekende 
plaa tsen U kn nt ook altijd op hel gemc'l'n
tr l,u is infon ocren waa r u ZP kun t vinden. 
Leg hen uw problemen met dc polit i<'k voor 
en vraag wat zij daarvan denken en vooral 
wat zij daaraan denken te doen! 
Wat u óók moet doen is het programma va n 
D66 in uw gemeente loetsen aa n uw eigen 
idccèn. Daa rin worden heel concrete din-

I J, J 

Hoe heeft de D66-fractie In uw 
gemeenteraad de afgelopen vier Jaar 
gewerkt? Heeft ze wat gepresteerd? 
Toonde ze Initiatief? Kwam ze met 
goede plannen, die wellicht door 
andere fracties werden 
overgenomen? Of bracht ze wel 
Ideeën op tafel, maar had geen 
macht genoeg om ze overgenomen 
te kriJgen? In dat geval hebt u nu de 
kans om haar die macht te geven. 
Verdubbel haar aantal zetels In de 
raad! En als D66 er biJ u nar helemaal 
niet oan te pos kwam, zorr don dat 
ze vanaf2 I maart a.s. oolc In uw 
gemeenterood vertegenwoordigd Is. 

gen genoemd op het gebied van woning
bouw, bestemmingsplannen, rnilieuzaken, 
pl annen voor verkeer en vervoer en allerlei 
andere dingen waar u belang aan hecht. 
Neem bijvoorbeeld het milieu. Er is dan 
wel een nationaal milieubeleidsplan, maar 
wat hebben we daar plaatselijk aan? D66 
zorgt er \'OOr dat het plan ., Zorgen voor 
morgen" wordt vertaald naar het plaatse
lijk vlak . 

Helder bestuur 

Nu we het loch over het milieu hebben is 
het goed om er aan te herinneren dat heel 
onze omgeving helder moet worden. Ook 
ons bestuur moet "doorzichtig" zijn. D66 
wil dat voortdurend tegen hel licht hou
"""· In ~en g~optnk mot vertojlcnwoordi
gers van Democraten 66 wordt het u mis
schien duidelijk dat het helemaal niet zo 
onbelangrijk is wie u op 21 maart a.s. in de 
raad gaat kiezen. Elke stem telt, óók die 
van u. 
U zult zien dat D66 uw stem waard is. Niet 
alleen op grond van haar programma voor 
de komende vier jaar, maar ook om haar 
gedrag in de voorafgaande jaren. Dat kunt 
u gemakkelijk controteren als D66 de afge
lopen vier jaar in uw gemeenteraad zat. Als 
dat niet zo was, dan komt u er in een ge
sprek met de raadskandidaten wel achter 
waarom het dubbel en dwars nodig is dat 
de Democraten bij u in de raad komen. Om 
de volgehouden democratie op alle terrei
nen van bestuur in uw gemeente. Om te 
zorgen voor openbaarheid van dat bestuur 
en om alle ,. verborgen invloed " aan de 
kaak te stellen. 

Stem en steun 

Stemmen op D66 is één ding. Daarmee be
vordert u de nuchtere besluitvorming op 
basis van argumenten binnen uw gemeen
te. U kunt ook lid worden van D66. U kunt 
zich daarvoor opgeven bij de plaatselijke 
afdeling. Is die er niet, of kunt u die niet 
vinden, dan is één telefoontje naar het lan
delijk Secretariaat van D66 in Den Haag 
voldoende om u wegwijs te maken. Het te
lefoonnummer is 070-3858303 en tijdens 
kantooruren bereikbaar. Wilt u eerst nader 
kennismaken? Ook dat kan. Alle vergade
Jingcro va n D66 zijn openbaa r en dus voor 
iedere<>n toegankelijk . 
Maak kennis met de mensen van D66, stem 
op 21 maart a.s. m&\r Democraten in de 
raad en verklein daarmee de alstand tus
sen u en uw gemeentebestuur. 



Gemeentelijk tllllicu/Jeleid '>(Jeerpunt voor D66-fracties 

ilieub n speelt bij vrijwel ieder besluit 
,,lrl"·" I lori • l".lomnril. I lrrfmnrt /)aor mol'lt'll 11'1' 
11'~" lillil rftWII . J•:t 1.~ f'tljnlit'''1l Ul!l'll'PUS(('tll111l11lJtfl't1 r 

•I•'""'"' •111k '"" tf,.,.,.,,."t/nll / llriiii<'J'a/,kc/1 ., /l et 
mil"·urlltHIZif'lt , .•. ,Jlt'llfl''l1 in rrn l11('(lt• 

mijn w agen gern polonaise, dm kt 11rijwel iedere 
•mtomobilist. 1'och gac1t het hopeloos mis als 
woorden niet in daden, plannen niet in maatregelen 
1'1ltmorrtemen.ç niet in beleid worden omgezet. /Je 
yemi'Pn tl'n spelen een belangrijke rol bi] de 
ttitPoPrÏ!lg en controle van het milieubeleid. Daar 
komt fwt aan op concrete maatregelen: 
l'm·kePrbell'id. afvalt>r' noerking, controlevan de 
lr mrlerwet. lfoe gaan D66-politici om met het milieu, 
nls madslid, wethouder of kamerlid? 

111•/o "'1'11'1/illrT I )of is lr<~P/11/1 1'1'1111, "llt•t>//wt 1 1 rfr· 
,,,",,.",, t'f'U J'"lilwtr."\ ,, 1Htr· hn''"''' Y""' tlu 
' IJ/ riflil 1/UI/1/I'f 1111 1 /i'<'{ll'l'll'frf? l\1r/il'llllliii1Sfl1 1' 

11lr/r•r, I 11'<'11 h ,.,,/ Nr••/r •r lrll!rlm•f'l :lil' Ir lrt•r•ll flll'll h •j 
t/1 f,tt·lttJI,!trO( lltWJilr/t• of.. lll."i(l IIHII''IIf PtU ht•l 

ttllfnnl'lt•ll 111 rlr·trwktJ1H I ,, . lonrnPtt 1-whl'rrseu 

'1 (') "''"' i11tJrHt·tnt ,,,.",,.J,ilitr·il i~ tnnor, mour aan Ef'n rondgang. 

I'' 1ll•·nr-i \'l·t·l lllift \H·Ihoudr· r ~ h('h ~ 
h•·11 lwl mlltr-nhd,·rd Îll hun pottr 
(!'lti!l, f' li d J•. t ·l'!t•l\\ 1111 lff'lll!l'fo IS 

t'f·n ,. lil . F~>11 l!qf•tl mtla••ll\\"f•lhnltdc·r 

11111• f !lp dt• hntlf!ll' Z IJn v:111 allr· Iu lt>id"lt· t 
'''1111"11 \ ' lndl l·.rJwlt-n·; 1'" rnal!r·upenhk 
rr1:llwk rt.: "P ;liJ'· hdrulsft•lll"ltlf'll trrug, tro 
·.111dc·n f \r opth:wht \"OIJ\ H n mtliPU ·\\r'l 

IH>~Itlt·J '"' rl :1 n nok zrc·r l llr·r·tl \ft ;'llf\\·oor 
df'I!Jk '"nnaau uwl hPt mili r·llhttlt•k.-n l da l 
Jf' m:wlu·~~~· lr n mm•t lil rru•r1 tn i1lt•• ~c-clo 
1c·t1 F.r•n ,-ortll''"'lf l 1 HiJ dt• aa11I''J' van t'f'n 
mdu·:l1tl"lt•11f·i11 k:m ook 1 ~·n ·.duooth:m 
fll'! Pil 1'1'11 lttU1 flC' J\7:l:lk jf' ltiJ!t"plnncl WOl 

dt·Jl . zucht dt · (:l hrif'b•n hun n fv3l kwiJl 
l·rtflllt'Jl llr t f t•fn'lll mnr•l uv·l nptnh~ICH 

\' PI\"111'1 lwrt•Jidmrtr zijn /.o i"'lll t'l" OVI'IHI 

rnlliP II a<>pt•t•ft·n nan w'rhnnd• u f)p7r• gr 
chwl!ft • I" II'IIIJ~ h• \'itHit•JI 111 OH!\ l!t'IIH't•ntf' 
r;~arl~p1ng-r:umna 1-:r is dam in ~l'l'll Hpatt 
hnt•hh:tuk mdir•u "Pf!t'trWTit'll lid 7.Î I in hrt 
ht•lt• lwlt'id \i't 'C'\"<"11 f) P JH'l't pnktf> dil 
f~lll'd op. I~P i llig1• Cf'tl knp <.~ I 'i ·t Hili kif''t mi
li f'lt :1 ! ~ ll idt;~:u l vont ft , I )u •,l'tolll " 

1\fvö~l~tromen scheiclt'n 

Ik hot'\'f·t·lht·lfl ;) f\'! ii!Wt'nll nog <; l ('f'fh I nt" 
I)(" \'f'l \\ t'l kt HL! kPS( \'('" ' ('lH I J!ll' ('I I !UJ d (' 

\'t• tl u élttdlllJ,t konwil c;chadelljlu· ~lo Hr ·n 

vlij ln niJ r riPt grmN·nll'tt \\' 11 IJHfi d a1 rom 
rt .. nfva l• ll1llllt'n sr hridt·<l llnl m;nkl rlr 
\'( 1 \\'PI kim~ <- ffi.l'i f'nft"'t In S< h•lf' ' I worrll 
o p ini lta llrf vnn DriH- mll h•u\\'f'lhnudcr 
(;p, a t rllr BPih•:tun Vt>C' tli g plo<'PIII vnn Jwt 
vuil ~f'l':t.· h ddPn ing<•7:mrC'Id l ';t tti rr, f! l ~l .s, 
lum a fvn l Pn, ~ inrt~ kntl , p lfl"i.lil' wordPn 
hui ~ aan hlll c; npgrh;utld Ovc•r tn<'d(·Wf' t'
king-lwdt fit" grmrNtiC' nH•t t r k lng••n Jni C'
~·'nri('(' l lu"'l opha lc>n v.111 pl:'l '\lH' is ing:c
vm•td o p nnndr:tnl( van d 1' IH'\'nlkin~ 
(i r t 11t Yht•ma is Twf't-rh· Knmrt lirl vnor 
IHlfl r n \.\·: t o.: fql vour knrl fr·n c lll'\'Oor7 itlrl 
in 1 .t'<'\IWnt<h·n Jl t' t kt~n t bc.•idfl71jd<'n ~,-·an 

r1 ,. nwclni ii P \·an hr·t milirulw lr•lcl Als((<"
nw.-nlt•rn;HI.,. Iid stC' Idr· hij vont um hPt Hfv:1 l 
gPst· lwidt"'n np t<' h:-dt n fld niJ.t:HH~c·h ilfvnl 
zou 7o vt•PI mng:l'lijk dom· dt• mrn~<·n 7(•J( 

,gPt'ntnpu(ölrr rd rnm·t(•n wwdt•n J)}tl 
sdw('lt f' IHHtn i11 dr n fval c;trHom /\Is Kn 
nu•rlid wijs t hiJ np de \'Ot•r tn•kkr- rsrol die 
lHHi V(' IVU it ,.Wf" wi llc.•fll'l'll i('pf\Jarr Wt'

n.•1rl vonr hc.•n dtr na o ns konwn Oal Vt' rri s l 
in,gt·ijpt"'tlCif' t."'n som~ w(•in lg plczirrigr 
nwalrrgr-lc·n Ik lasl('n van dt• hurgc·r~ zul 
lf' n wa t omhno~-t f_t:la n Op hc 1l:mgrijkt• l(·r
t e itWII ;'li s hf't fin am·tr rml{slt·kmt e n d e 
w<' t kl~t·lrp,.-n l tPid zu i!C'n wr rno<"trn f'Ct'1'p
lPn•n dnt 1"('11 vrrb(•ff't ing wn t langer op 
7ieh kon lol en wadll< ·n ll:~t I• t•cn gevolg 
van df' \'OOI D flfj onvrnmjddiji<P k<'U7.e 
\ 'OO r N·n dutt17.tU1lf' tmfwikkt'liug van het 
mtlif·u·· 

Voorlichting 

F: f>n hdnn1~11jk a~p('C l vn n lt flt miliNtbPieid 
rs dr voor lif'hl irtg l) fifl rral'IÎf1S 111 Onurr<·n 
f'll Muldt·n lu •hhC'n mili<·llpr ÎJit'l\ in tw,..trJd 
Nl 7 H'II dtt :!Is 1'('11 Ullrld r f f)lll tll f'( r <Hltl
fhdtl 1r~ \I'S iti!''Tl "JI de• tnlllt·upt nhiC'IlH' n 
<'11 "P dr 111 1 d1<• dt' hllll~t·r liJ lu ·t np )t)C:Sf'll 

"" .... , •. ,11 knn 'prlm 13tjvnm lwrld bij lwl 
lr•t nwltingt·n \'f\1\ h<'t grbn11k vun c hC'mi ~ 

·;~ llf' ·tofft·u Vi-cl RC'tnN>nlcn pnss<'n di e 
.to rfn1 nog h l{', o nrl(•r tllldcre voor het bc
~tr IJflr-11 van onkrutd 

W:Ja rde hC'bbcn en wèl voor woningbo uw 
geschikt zijn ." 

In V.'orrdt·Hilf"(·ft dC' Ofifi - rraclif' de bcvol 
kltlg r,t•vmagtl het onknnd nll'l de hand 
wrg tl' hal l'tl. 

D~zel!dr fractir h~cft een voorstel ingr 
di end orn op bestuurlijk vlak tot een b<>tcrc 
aanpak te komen Weliswaar is er een mi 
li ~uwethouder, maar die hC<>ft vreemd ge
nO<'g nirt erns alle directe milicuporte
lt•uill cs in handen. 

Ik mrll'!mg van ht•l landst·hnp, cl<• ruiml<!
lijkf' ordf•n tn ,g dut~ . IH'Cft J,!('Vulgf'n voor h~t 
rni lipu tn UtrN:ht kif's l fractievoorzitter 
Kf'('S M,..lz a l ~ f.l-n va n de Wt'inigen in de 
H:.1Mi t rgrn woninJ!houw in h!'t ~t'O('Inr 
.. Nmrrdt'IJ><Hk' ., F.r liJn l(rnocg plekken 
nmd de slnrl die minder landsr happeli jke 

Veel plannen en ideeC·n zijn geboren, liggen 
op d~ schrlj[lafcl. Om ze niet in de I" t ~ 
laten v~rdwijnen is politieke durf onont
beerlijk. !Jij D66 onlbrC<>kl die ni et. De 
verkiczlngsprr>gramma 's spreken bnekdr-
11'11 . Over de mi lieudaden kunt u de 066-
('.rs in uw gemf'enl(' aanspreken. 

Wonen in de binnenstad: overlast en plezier 

Terugnaar 
de stad 
Sd10ne~tarl. helder bt>stuu r 

Owr dit• Am~lrrdamse variant op het D66-partijprogramma zou 
rk wel !'t:n s tukje kwm<•n schrijvrn,dachl men bij 066. Aan mij, 
woon a htig rn werkzaam in I luizc DeTl'ckzaag aan hetSingel in 
1\mslerdn m, is immers rlr kelk met leegloop van de sleden, 
l0t1nf'ln<'llcl rorC'flSCnV('rkf'f'T1 ('XpJosieve groei van rfe 
platt~IBncisg~meenlen ('n vf' rpaupc ring van oudE' woonwijken 
voorbij ~cgaan . lk weet mij dan ook omringd metstembureaus die 
vu 11 heel Nederland "lke keerweer het hoogstescoren voor D66. 

Slrrlcli jke kwelgeesten waaronder aan drugshanrlel gerPlale<>rdr 
cr-i minaliteit, hond~-rn pa.rdepoep op deslocp en 
par kN·t p1 oblrmen verjorgrn een deel van de bevolking. 
H"stuur lijke misklrunen zoa ls onvoldoenrle en slech te huisvesting 
t·n 111'! ver foeide ov!'rloopi'Jelcid deden een volgendrrceks d euren 
dieh l indestad 
Wnarnrn zijn dan trft zo VC't'l Dfi6-slemmersPn anderen in d 
hmncnstRd gebiC>vt>n?Omciat men zich bjer kan ontworstelen aan 
kl~mmmdesociale en lamiliale kontrole? Omdatmen !tier zo vrij 
kml zi jn als N>n duif op d e Dam( = vogel in de natuur)? or omdat je 
hiPrnooit ernzaa m hoelltczi jn a ls jeniel wi lt(beha lvcop 
Sinterk laas- en Oudejaarsavond) en a f en loc heerlijk a lleen van 
hclll?ven kuntgrniclen? 

In <'<'n s tad zie je ook de kC<>rzijde van de mrdaillc Een stadsmens 
za I daarom niet snel vergeten dal er mensen zijn die h lllp 
behoeven In de stad leven arm rn rijk, jong en oud , alleenslaanden 
en gezinnen, gezonden en zieken en verder iedereen gezellig door 

De steden liepen jarenlang leeg. Gezinnen trokken weg, wijken 
verpauperden, groeikernen en overloopgemeenten schoten in de 
polder omhoog. Maar in de jaren tochlig keerde het tij voor de 
stadskernen. De binnenstad is weer in ~k. vooral bij 
alleenstaanden en jonge gezinnen. Veel buurten zijn of worden 
gerenoveerd, allerlei voorzieningen liggen binnen handbereik. 
Wonen, werken, recreëren, het kan allemaal in de . compacte 
stad". Toch blinkt niet a/les in het stadszonne~e. Ook veel 
problemen concentreren zich rond de stadscentra; overlast van 
verkeer, moeilijke bereikbaarheid, kleine criminaliteit en 
vandalisme, tekort aan betaalbare woningen. Werk genoeg dus 
voor de gemeentepolitiek In ledere plaats besteedt D66 aandacht 
aan de specifieke binnenstodsproblemen. In deze krant een 
impressie von het stadsleven van de Amsterdamse publicist Loebas 
Oosterbeek. 

elkaar heen. Wonen en werken gebeuren in dezelfdestraatwaar 
ook geboren en gcslmven wordt. Het is een muili- fun ktioneel 
gebeuren mel!'Cn lach en een traan op menselijke maal. De meeste 
afstanden zijn te lop<>nof te fietsen . Bovendien is een uurdoor de 
stad lopen voor vrijwe l n it'mand een bezwaar. Maar voor een 
voettocht van zes kilometerdoor de polder kri jg je weinig 
gezelschap. De stad laait de mens naar geest en lichaam_ Het 
cu ltureleen socia le leven bruist. 
1\mslerdam is a ls stedelijk onderdeel van de metropool Randstad 
Holl andeen compacte s tad waar mensen tol hun recht kunnen 
komen. Dus wal willen wij stadsmensen nog meer? Niet veel 
eigenl ijk. Maar we willen wel van veel d ingen minder. 

Wij willen minder 

"De kwali teit van deopenbare ruimte in de stad. waarmee de 
kwali teit van he t leven in Amsterdam nauw samenhangt, moet 
sterk worden verbeterd " , stelt men in hel hoofds tedelijke 
verkic7J ngsp rogramma van D66. Kwa liteit van de open bare 
ruimte betekent echter n iet dat gemeente-auto's zich de vri je 
trambanen en voetgangersgebieden mogen loeëigenen. Voorde 
leefbare binnenstad willen wi j s tadsmensen mi.nder bemoeienï's 
van betstadsbestuur en aan een stadsdeelraad hebben we al 
helcmäá l géén behoclle. lkzeli heb geen auto's maar ik wil mensen 
d ie mij wiJJen komen bezoeken en daar soms n iet in slagen graag 
m i11der hindrm issen in de weg leggen . En ik wil minder 
verJ,'Unningen nodig hebben om in de bi nnenstad te leven . Wal 
minder bezwaren va n de gemeente legen parkeergarages zou 
minder wercldvrC<>md z ijn. En minder verorden ingen di e 
ge•.ellighcid aan banden leggen op o.a. zonovergoten terrasjes. 
P lus wat minder hypokrisie van de vera ntwoordeli jke' welhouders 
over linancirlcdcbaclcs rond de Stop<> ra en straks de IJ-oevers. 
helgedoe rond hcll3arlaeusGymnasiumcn de rommel melde 
stadsdeelraden zou de stadgoed doen. Wij w illen ook dat politici 
en kiezers voor Amsterdamse aangelegenheden wal mindernaar 
hellandsbestuur in Oen Haag kijken . Helleven in de stad ordent 
zich voorC<>n groot deel zelf in een fatsoenlijke anarchiedie zich in 
alle opzichten voortdurend vernieuwt. 



Democratie is meer dan eens in de vier jaar stemmen 

D66 wil bevolking vaker raadpleg 
Sneltram door de binnenstad 

In hel verkiezingsprogramma van 066 in 
Utrecht s taat dat een politiek hesluit door 
een volksstemming moet kunnen worden 
gecorrigeerd. ,.Tot het houden van een re
ferendum moet kunnen worden hesloten 
door een gekwaiHiceerdc raadsminder
heid, waarna hel college van B& W hel re
ferendum binnen drie maanden moel orga
niseren." 
Het college van B&W van Utrecht beeft 
onlangs voorgesteld een sneltram door de 
binnenstad aan te leggen. De meningen 
over de wenselijkheid hiervan zijn nogal 
verdeeld. Uit een door het lokale dagblad 
gehouden enquête blijkt dat 80% van de 
bevolking tegen is. Men Is bang voor onge
lukken en voor de aantasting van de be
staande infrastructuur. D66 bepleit daar
om een referendum over dit onderwerp te 
houden . 
LiJsttrekker Nicky van 'l Riet : .. Het is zo'n 
gevoelig onderwerp. ledere burger in de 
stad windt zich er over op. Er zi jn doo1· 
B&W vier inspraakbijeenkomsten georga
niseerd, waar echt iedereen tegen hel voor
stel was. Het waren afgeladen volle zalen, 
dus de mensen waren er ontzettend bij be
trokken. Hou dan een lokaal referendum 

D66 is voorstandervaneen betere 
lokale democratie. In een groot 
aantal gemeenten zijn in de D66-
verkiezingsprogramma's voorstel
len opgenomen om de bevolking 
over concrete zaken de horen. 
In Utrecht, Leiden en Groningen 
heeft men al concrete plannen lig
gen voor zo'n referendum. 

en kijk eens wat de echte mening van de 
burgers is. Daar gaat het tenslotte om!" 

Sluitingstijden cafés 

.. Over de sluitingstijden van cafés moet de 
Leidse bevolking zich in de komende raad
speriade uitspreken in een referendum, in 
dien vastslaat dat de gemeenteraad niet 
zelf tot het verruimen van de sluitingstij
den binnen I jaar zou besluiten." 

Drie D66-burgemeesters over hun gemeente 

Zo staat hN in het v<.>tkit'Zingsp~tlgrnmma 
van dt! afdclmg r .c1dcn van Dti6 
Volgens Pe>< Laugèfoberg, fraetu •voorzllt<·• 
vun 066 tn Leiden en lijsttrekker voor de 
komendt! gemi...>cnteraadsvcrkil"Lingcn, 
draagt een verruiming van de sluillngsliJ
den bij tot een verlevendiging van de Stüd. 
Het kan volgens hem bijdragen tot vcrnun
dcrin!J van de overlast di~ llch nu rond 
sluitingstijden vaak voordoel In de huido 
ge situatie gaan cafébezoekers vaak gelijk 
tijdig naar buiten . Meer mog~lijkhcden 
vooo· gespreide sluilmgstijclen za l volgens 
066-Lc1den de nachtrust vun velen t<:n 
goede komen. 

D66 in Groningen is voorstandervan vesti
ging van het Groninger muscum op een 
mooie Jokatic: een mcuw eiland m1ddcn in 
de rivier. Niet iederL'en is het daar ccht~r 
mee eens. Raaclshd Frans llassdaa r: "De 
mening van de burgt~r vinden w1j belang
riJker dan onze opvattmgen. Als <•en rcll'
rendum een ander resultaat te zien zuu w~
ven dan wat Wij voo~aan lèggcn w1j ons 
daar bij neer." IJ 
De gemeente moel zich echt iets aantrek
ken van de burgers. Dat knn door lwt hou 
den van referenda over onct(•rwl'rpt:n die 
gevoelig liggen lll ~oen stad ." 

et voorz1enmgt>npcil 1s htcr mder
daad een probleem", a ldus Miekc 
Bloemendaa l. "!lel is moeilijk het Het leven tussen 

winkelbestand op peil te houden. Er IS im
mers een gering e<"onomiscb draagvlak. 
Maasland ligt op korlt a rstand van Den 
Haag, Delft en Ro1tc1'd men veel inwoners 
van onze gemeente doen daar dan hun lil
kopen . Dat t•st natuurh jk de winkc.lnenng 
en dus de wcrkgelcg nheid 1n Maastand 
"""· Een kilo suiker kun je hoer IIILtrdat'd 
wel kopen, ma~• ct•n ),lot•l of Cl·n paar 
knwkouscn nic.:t nu.-cr WIJ lwbbt.:n de Ka
mer van Koophandel en de KNOV ge
vraagd wat daar aan tè doen is. Maar deze 
organisa ties zagen ook weinig mogeliJkhe
den, de tendens u i zich eerder voorl
z.ctlen. " 
,.Je komt als kleme gcn1ccnte 10 een nega
lieve sporaai terecht. Zo is voor een post
kantoor het aantal handelin!Jcn van groot 
belang. Als hel aantal te laag is vcrhes jC JC 
eigen postkantoor. Dat dreigt in Maasland 
te gebeuren. Onspostkantoor moet dan een 
postagentschap worden, waa r minder han
delingen kunnen worden gepleegd . En dat 
betekent dan weerdut mensen naar de stad 
moeten. Vooral voor uuderen kan dat een 
probiL>em ZIJD te meer daur het openbaar 
vervoer slccht1s ." 
., Maar aan de anderè knnt moeten wc de 
problemen ook niet ov••rdn jven Het 1s niet 
zo dat wwoners van Maasland het ver
schrikkelijk moellijk h<·bl;cn. Dat valt reu
ze mee. En a lles wat voor L'Cn gemeente a ls 
Esch gel dl geldt on k voor Maasland. Er IS 
een bloeiend verenigingsleven, een sterke 
binding van de mensen tn zo'n kleine ge
meenschap c.n we1mg cnmmollte1t." 
Ook de andere vool'zJemngeu staan in 
Maasland op een VriJ !aug peil. Er is geen 
zwembad of L'Cll bioscoop. Een ander pro
bleem is de womngbouw. De gemeente ligt 
in een gebied dat tot de groene butlergere
kend wordt. Dut betekent, uldus Bloc:mcn
daal, dat de mogclijklwtlen om nieuwe wo
ningen te bouwen toluu l bcknot lijn . .. E~n 
p•·oblcem is ook Qm de t· i~cn mwoncrs, mf'l 
name Jongerc.n , te huhwcstcn. DaanJooJ' 
on tstaat vcrgriJzinH Mënscn uat de grote 
steden wJI IL:n h1e1 gaun wonen Vu nuit d ~ 
grote steden as Cl dus t.·cn s terke dnak op 
Maasland We wordl'll gcsandwtched tu~ 
>en Rotterdam en Dt·ll !I aug, JJ " 

Heiloo 
Nico Schoor vun fl t·altlo 1s Vt.."'l.:l posaltcvt>r, 
maar ZÎJil gcmeen I(• tH't ·h dan ook mf•rrd.m 
dne kt~eJ zovcd tnWWil'fS en clu:- hcbbc.-n 
over ht!l algemeen iHJI d1g wat l(: vc1 tcnm 

stadenland 
Verdwijnt de laatste melkboer al met 
stille trom uit het dorp? De politiek 
praat steeds maar over de proble
men van de grote steden, maar hoe 
staat het eigenlijk met de kleinere 
gemeenten? Daar spelen hele andere 
problemen. Zoals de toenemende 
vergrijzing, een meestal slecht open
baar vervoer, de trek naar de stad en 
een vrij loog voorzieningen peil. En 
kleinere gemeenten leveren elkjaar 
in, om geld vrij te maken voor de 
grotere gemeenten. 
Een gesprek daarover met drie D66-
burgemeesters van kleinere gemeen
ten. Mieke Bloemendaal van het 
Zuidhollandse Maasland (6000 Inwo
ners), Wim letsehert van het Bra
bantse Esch, dat 1900 zielen telt. en 
Ni co Schoof von Heiloo (20.000 In
woners) in Noord-Holland. 

Schoof: .. f-Jciloo 1s een njke forrnsenge
me<;nlc !let wordt wel het Wassenaar van 
hel noorden genoemd t:n we mogen wu l dl' 
voorLieningcn bel re ft met klagen Er rs L'en 
<Wembad, een lh at~r. prtma wlnkclcon 
centruties, supcl'markten , sportvoor
zieningen, een bibhotheek en goede cultu
rele en ondc1wijsvoo1-Lieningcn. liet open
baar vervoer is ook niet echt een probleem. 
Naa•· Alkmaar zijn er goede ve1 bindiii!JC!D 
en datzcHde gddl voor Amst 'rdam." 
Schoof is echter ook burgemeester van hel 
klemere Akersloot geweest en daarover 
heeft h1j '"'" hcocl ander vcrhaal ., liet vnoi 
Ltenmgenpetl d~ar was stukken lagt•r In 
Akctslnot t·n Lunmcn sterrt dl' winkel 
stand ceu beetje uit Wmkcls ww t•n sums 
~h.•chts een paaJ uur per dag opt•n en s<;ITI!) 
s ll•c·hts hc.llve dagt:n Er 1s maar Pen supt.·r 
lllül kt er I..IJil prubll•mt..:n met :,cholen Oe 
laat.stl' optmbé'r~ sd10ol tn L1mml•n ts nu 
Wl.'g En in Akersloot kun 1~ toncl('r auto 
nttUWl•hjks uil de vot'lcn. Ook IS er t•(·n on
cvenwldHtgc volk sluu~ve:sllng Wumng~n 

1.1jn voor Jong re11 te duur l'll dat h~1dt tut 
vcrgrijzmg. Ann de andere kant 1s de vt. ·t 

gt ÎJ.Ling ook t•t:Jl tUldaging J ~ kunt er Wilt 

met' je pust het bt.·lcid t'rcatu~ r a;.m. Ecu 
ondernemer d1c ~IJ jaar lang hctLclfd~ p1 u 
dukt vcrkoopt komt Licbzcllook kg,·n .. 

Esch 
W1m I .ctsche1l , burgem(·t:sh•r van Es(·il , 
bekijkt de ~ah: en in Zt)n g(•IJH.!i•nh.: van eh\ 
wnmgc kant. "Ik kt'n b11na all~ 1900 mwo
ncrs bij naam", grapt hiJ Om vt•rv<Jigt.•Jis 
een lofzang te houden op hel .. vla~:gc•clnp 
van het dorpJe, het .. z~cr aantrekkelijk<·" 
dorpshms, wuar htl van actlvtt.etlûn 
plaotsvindcn " l!:s('h het:rt c·c11 Ltluctt·m.l 
vcrcn1gmgslevcu ", vcrvolgt hiJ ., l!:rzaJn ä:t 
vcrcmgmg~n. varaea end van d~> carHi.iVab 
vereniging tut t.'t..'ll dahhavPtl'nagiru.~ llt•t is 
een kleine, hechte gcna.'Cnsch.-p. BL·n ka 
ruktcristick Brabant• doqJ" 
.,Natuurlijk IS het winkclbe.l ancl n>l'l t..-ht 
gruot Maar het handhaven van l''"'o 111101 

m~ul niveau, duur slagen Wl" ht: t.·l reJt•IIJI\ 
in Erts t•cn slager, <.:t' n bdkker. t.:l'll krultlt 
111\!1·. t't 1n g:an.gcbt:drijf et~n doe hl•t Zt..' ll 

t.aak. l!:r is cün Jndu~Lrictcrrclll , l ' l' fl mmm· 
mcrsbedriJf , L't:Jl trl.msporl\)l·dnJr Wc huu 
w~n wat wontngun, maat allcèn voor de 
e1gcn opvanl(. Wui woningen bèlrcfl i> 1·r 
ct.•n ad1tt.·rstnnd w~mt t.:J ziJn tn t.·t\n p<•no 
de van l'en ju;,r oi L.t.•vcu gt•t ·J·1 hu1 zeu Al' 
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,,Oe gemeente moet herkenbaar en aan
spreekbaar z•tn voor de burgers. Ook in de 
grote stad Daarom willen wij het ambtelijk 
apparaat zoveel mogelijk naar de Wijken 
toebrengen. Diensten moeten in de wijken 
posten looemen. Dat stimuleert klant
vriendelijk Nndelen en brengt de besluit
vorming zo dicht mogelijk bij de bur
gers. Een plaatselijk referendum kan daar
an hijd~gen. D66 wil ook sociale ver
nieuwing- het kabinet heeft dat overgeno
men uit Rotterdam - door onder meer een 
goed werkgelegenheidsbeleid." 

Fransisca Ravensteijn (17), 
fY$iotherapeute 
lijsttrekker D66 Rotterdam 

"Dankzij een van onz.e initiatieven Is de 
wegbezuinigde emancipatie-ambtenaar 
weer teruggekomen. Tilburg voert een ac
tief doelgroepenbeleid om de positie van 
vrouwen, allochtonen en gehandicap
ten te verbeteren. D66 ondersteunt dit 
beleid van - wat wordt genoemd - posi
tieve actie. Het ouderenbeleid baart mij 
zorgen. Natuurlijk moet je zo lang mogelijk 
zelfstandig kunnen blijven wonen. Maar je 
moet niet beknibbelen op verpleeg- en ver
zorgingsmogelljkheden. Er bestaan nu al 
wachtlijsten." 

Elly van Luijk (69) 
lijsttrekker D66 Tilburg 

.,Onze gemeente heeft nog altijd 
geen volledig milieubeleidsplan. D66 
komt al jarenlang met Initiatieven. De 
raadsleden reageren vaak apathisch. Heb je 
een praktisch en concreet voorstelf Nou, 
dan moet er eerst maar eens een integraal 
plan komen .. . Presenteer je veelomvatten
de plannen/ Kijk, dan kun je beter eerst 
klein en praktisch beginnen. Die houding 
wil D66 doorbreken." 
Henk Mosk (40), 
hoofd bedrijfsadministratie Rijkswerf 
lijsttrekker D66 Den Helder 

"De besluiteloosheid van het college van 
B&W heeft onze gemeente aanwijsbaar 
geld en tijd gekost b1j diverse grote investe· 
ringsprojecten. Veel kiezers zijn teleur
gesteld In de grote partijen, die deel 
uotmaken van het college. D66 wil de be
trokkenheid van de kiezers vergroten door 
o.a. het gemeentelijk referendum. En een 
daadkrachtig college van B&W." 

Rlemke Bos-Osinga (5 t ), 
logopediste 
lijsttrekker D66 Drachten 

"066 wil 111 Heerlen de zorg voor het 
milieu tastbaar maken en concreet. 
Er moet meerundacht komen voor educa
tie, voorlichting en cursussen, hoe je dat in 
Je directe omgeving kunt doen. Daarnaast 
zie je In Limburg dat het CDA al tientallen 
jaren een stempel drukt op tal van maat
schappelijke instellingen. Doe macht staat 
niet In verhoudong tot de aanhang van de 
partij. Wo1 vinden dat je de burger zeil zo 
nauw mogehjk bij de macht moet be
trekken" 

Elly Nijst (54), 
fotografe 
lijsttrekker D66 Hcerl<"' 



066- vrouwen in de 
gemeentepolitiek 
Van de 19 D66-wethouders zrjn er 3 
van het vrouwelijk geslacht. Onder 
onze 298 raadsleden bevinden zich 62, 
onder de 34 deelraadsleden 7 vrouwen 
Tenslotte zijn er4 Va!l de in totaal14 
D66-burgemeesters vrouw. 
Gemiddeld zo;n 20%. Is dat genoeg? 
Een reactie daarop van drie 
vrouwelijke D66-fractievoorzitters in 
gemeenteraden èn op de vraag of 
vrouwen in de raad anders acterer1 dan 
hun mannelijke collega's. 

Noortje van Lijf, Enschede: .,In de late ja 
ren zeventig was hel mores om vrouwen op 
verkiesbare plaatsen te zetten. Naar mijn 
mening loopt dat terug. Vooral bij CDA en 
PvdA neemt het aantal vrouwen in de Raad 
op verkiesbare plaatsen drastisch af. Dat 
vind ik treurig. Maar ook bij D66 kan het 
heter. En wat de opstelling in de Raad be
treft: ik vind dat vrouwen meer kijken naar 
de variant op de regel. Ze zijn minder snel 
geneigd zich bij de zaken neer te leggen. Ik 
vind vrouwen over 'l algemeen soepeler en 
vindingrijker." 

Marja Baak, Amsterdam: .,De Amster
damse Raad bestaal al sinds het begin van 
de jaren tachtigvoorzo'n 30% uit vrouwen. 
Erg veel groei is er dus niet, al doet Amster
dam het verhoudingsgewijs nog niet zo 
slecht. De een zegt: ze kanchderen zich 
niet, de ander dat de belemmeringen nog te 
groot zijn. Maar 't een heeft alles met het 
ander te maken. Wat mij wel opvalt, is dat 
hier in de Raad de verdeling van zoge
naamde harde en zachte portefeuilles over 
vrouwen en mannen afgezien van de wet
houdersportefeuilles beslist niet traditio
neel is. Behalve bij vrouwenemancipatie; 
daar zouden meer mannen zich mee bezig 

De Jonge Democraten (J D) is een poli
tieke jongerenorganisatie op een vrij
zinnig-democratische grondslag. Vrij
zinnig-democratisch is een te1·m die 
staat voor individuele ontplooiing, so
lidariteit, pragmatisme en radicale de
mocratisering. We hebben geen blauw
druk voor de toekomst. 

Deze uitgangspunten vmd 1 • terug in de 
organisatie. ledereen is voor ons even bt..l
langrijk, elke stem telt even zwaar. Ook 
onze activiteiten dragen een vriJzinnig 
stempel, la11delijke en regionale thema
dagen, zoals bijvoorbeeld de VriJz innige 
Mannen- en Vrouwendag over cmancipa 
tie in de politiek of de Mousdag over de 
vervuili_ng van mternationnlc rivteren, 
worden afgewisseld door cxcursrcs naar 
hel Binnenhof of naar bajvoorbceld 
Schiphol. 
Ook internationaal kom je J I -ers tegen . 

Maalc leennis met D66 

moeten houden, anders wordt het onder
werp ook met echt he.rieus genomen Bui
ten de Raart wordt daar n.:>g wel eens raar 
tegenaan gckèken. Als ca in Amsterdam 
bajvooa beeld een nsacovolle vuetbalwed
s laajd wordt gehouden en daaa· duiken dan 
d<· dnc vrouweliJke woordvoerders poli
taezaken op, dan is de politie toch wat ver
baasd 
Er zijn inderdaad verschillen in opstelling 
in de Raad. Mannen werken globaal iets 
anders dan vrouwen . Het gaat baj hen meer 
om hel feit dàt hun motie wordt aangeno
men en mrnder om de uiteindelijke inhoud 
ervan. Ze doen daarvoor meer water bij de 
wijn. Verder merk ik, dat vrouwen door 
alle fracties heen gemakkelijker met el
kaar praten, intensiever samenwerken. 
Meerop resultaat gericht dan mannen, die 
vaker mettaktiek bezig zijn. Zo van: daar 
praat ik nu niet over, maar straks, of in het 
café. Vrouwen zetten elkaar in een debat 
minder snel klem dan mannen. Zeker in het 
begin. Later zie je ze dan het spel ook .. vol
gens de regels" spelen ." 

lieten Aspey uit Barendrecht ziel niet zo
veel verschil m hel functioneren van man
nen en vrouwen in de Raad: ,.Althans bij 
ons niet. Ik denk dat dat komt, omdat de 
mensen in Barendrecht een hoog oplei
dings- en inkomensniveau hebben. Man
nen die in hun werk het nodige hebben 
bereikt, zullen in de Raad minder hanig 
doen. De emancipatiegevoeligheid van 
mannen hangt al van hun eigen succes, zou 
je kunnen zeggen. Op de nieuwe gemeente
raadsüjst staan voor D66 7 mensen, waar
van 3 mannen. We hebben vrouwen op nr. 1 
en 3. En over die verschillen : ik denk, dat 
mannen als ze macht hebben die koste wal 
het kost willen houden. Vrouwen zijn meer 
bereid om macht te delen, om eens een an
der in de schijnwerpers te laten staan." 

Jaarlijks vindt er een grootscheepse bui 
tenland-excursie plaats, an 1989 biJVOor
b<..oeld 9 dagen naar !talie, en er vanden uil
wisselingen plaats met zusterorganasaties 
u at het buitenland. 
Naast dit alleszijn er vcrscheidene trainin
gen, zoals een lorum/debattraining of een 
cursus Toekomstgcracht denken Er as ban
nen onze organisatie van alles te doen; er 
ZIJD landelijke en regionale werkgroepen, 
je kunt lid worden van de redactae van De
mo (verenagingsorgaan) of een regionaal 
blad, en ook lekker niets doen behoort tot 
de mogehjkheden. Al met al kun je stellen 
dat we een hypcractrcve organasatic ziJn 
waar altijd wel wat gebeurt. 

Wil Je meer weten over de JD? 

Jonge Democraten 
Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ Den Haug 
of bel 070-3858109 

Bel 070-3858303 of schrijf naar Democraten 66, 
BezuidenhoutJeweg 195, 2594 AJ Den Haag 

Noom: --------------------------

Adres: 

D Noteer mij nu ols lid 
D Stuur mij inforrnorie over hft lidmO<mchop 
o Stuur m; een informoriepokket d f ~.so 
D Stuur mij een groris informarJepokket 

D66 als breekijzer in de raad 
D66 behoort In geen enkele gemeente tot de gevestigde orde. Wil dat ook niet. 

Democraten moeten nleu hebben van verstrengeling van belangen: zaken doen of een 
geloofbelijden moet we scheiden van politiek bedrijven. Gekonkel, geheimzinnigheid, 
achterkamertje$p<>litiek. het is niets voor D66. Deze partij verzet zich te principale en 
overal tegen een grote afstand tussen burger en bestuur. Juist op lokaal niveau kan de 
betrokkenheld van de burger bij zijn omgeving goed tot zljn recht komen. Voorwaarde 
Is wel dat de bestuurders daar voor open staan. Dat Is een kwestie van mentaliteit. D66-
ers dragen die In elke gemeente uit, voor de gevestigde partijen vaak tot vervelens toe. 
Naruurlijk Is dat voor een kleinere partij niet altijd gemakkelijk. Soms moeten D66-
raadsleden opboksen tegen meerderheden die zich zelfs met de sterkste argumenten 
niet laten verslaan. Vaak echter blijkt de houding van 066 vroeg of laat vruchten af te 
werpen. De breekijzer-functie heeft effect. Vooral door het onvermoeibaar aandrin
gen van D66-gemeenteraadsleden is menig gemeentebestuur dat er eerst niet over 
piekerde, overgegaan op Inspraak en openbaarheid. 

De bestaande Ideologieën verliezen steeds meer aan geloofwaardigheid. In de gemeen
tepolitiek komt men er helerraaf niet mee uit de voeten: het gaat daar steeds om 
concrete z:aken die een nuchtere afweging vereisen. Ideologisch gezever leidt dan vaak 
tot verdoezeling van de werkelijke ~r~umenten waar een bepaalde beslissing op berust. 
D66 probeert dat voortdurend bloot te leggen, schijnargumenten door te prikken. 
Haar D66 doelrMer dan de besluitvormers zeer kritisch volgen. Democraten willen in 
alle lemMIItelllraa& meebeswren en dus in het college van burgemeesters en 
Wetllailden vertqenwoordigd zljn. Niet om vervolgens ook mee te doen met de 
slechte ~lijke traditles van de .oude" partijen. Wel om vanuit een constructief 
ldealisdrche houdln& verantwoordelijkheid te dragen om mee te denken en Invloed uit 
te oefenen op alle beslissingen die u als burger raken. Juist die kenmerkende D66-
combinatie van ldeallsnfln .;eallsme Is voor een goed wethouderschap onontbeerlijk. 

D66 is liltijd bereid met andere partijen samen te werken als dat programmatisch 
mopllll< Is. Belangrijk!lr nog dan hun progressieve of behoudende etiket Is voor D66 de 
mentaliteit van de personen die zij naar voren schuiven. Het autoritalre beswurders die 
wr van de burger staan kan D66 reen z:aken doen. Politiel en ambtenaren zljn er voor 
de burcen en niet andenom. Die waarheid is helaas nog lang niet overal doorgedron
gen. Daarom moet D66 versterkt worden. In elke gemeenteraad. 

066 OYUNUZU ALMAYA 

NEDEN LÀYIKTIR 
Geçen yallarda. ulkemizde artan 
r.!'lahran herkes •slilade edemed• 
Ozellikle yabanca koken !i insan · 
lar arasanda a~sizlik artta, çogu 
rnahalieler daha da harap oldu, 
sosyal sorunlar çogu z.aman be
lirli grup ve semllerde yogunla~ll . 
Azanlakiar politikasa bir türlû yürü
medl ki bu üzücü bir ~ydir Pek1, 
ne yapalmasa gerek? 

D66 e~il haklan savunur. Sosyal 
hlzmelleri de; çünkü, çogu za
man. bulardan henüz söz etmek 
mümkün degildlr Ayna zamanda, 
Hollanda tabiiy<ollnde olmayan 
kimselerin belediye meelisme se
çilme hakklannan geni~lelalmesa 
gerekliQi görü~undeyiz. Ve azanh 
klar örgullerinan beledaye pohli
kas•ale daha yakan alakas• olrnara
d~r 

Ïyi egiram olmazsa 111san h1çb~r 
~ey elde edemez. Hollanda dal• 
bilimezse lnsan isledakledana "" 
ratamaz. Yana eg11imin dahd 
iy1le~mes1 gerektiQ1 görü~un 
deyiz Bunun yana sara, ko•nda d1l 
ve küllürunde ders alma imkana 
devam elmehd~r. 
I~ bulmak, flu~unüldugu kadar 
kolay degii. I~ bulmada yarduno 
olmak müs11ftak olmaz. Bu ne· 
denle D66. azanhklar çakanna 
olumlu laaiiyette bulunulmasa la 
ra«andlr. Bu, yabancaian a~e al 
maya i~verentere cazip edeeek 
öntemler almmas1 va ayn1 za· 
manda yukümiülukler gelilllmesr 
demekrar Hükümelin kendisa bu 
konunda iyi bir örnek vermcladir 
Küçük i~verenler kendi i~letmele

""' daha kolay ba~larabllmeli 
Çogu evlerde hàlà ayile~larihne>a 
gereken hayli ~eyler var ve eg~r 
bir mahallenin onanlmast gcre· 
kiyorsa, orada ya~ayan butun 
haik grupfan danienmel1d1r Ev 
arayan kimseterin hapsine dym 
derecede yardam ed•lmehdir 

21 Mart'ta beledtye mechs1 stt
çimleri var 0 gün siz de oy kulla 
nanabthrsintz_ Tavsty~mtz, oyu 
nuzu 066'ya vermeniz 1966\ .J(m 
bera 'valanda~ yönetunde' liknna 
savunan, o vatanda~tn lllt!ll!;tl._.. 
Oldugu pa111 

j ..!..ü_,..,. 1>66 Jo\A..tll y)-1 ~ I.)U 
- - ~ ...:..~bw~l 

./~· · I->· • "_.ltl-1, J ·.' 

u, l ~·, 1 1_, 1, ,.I._ -"JI 

...J"l _,....t .. p.. . Ju,. u .. 
, I L 'I • .J" 0 ~lt .. ,i • )': ._ .:, , . 0 I 

u,I .. ,J oJI ,I '•1 • .,..1. 
,p.1:111 ...t I t•..ol• 

• • i. -- .1 ,.. .. L.,.....-·,. 
... _.I.., l .1 ,I~"' )t, ., . o,. ~. . . . 
.. h·,"''J•>_,.,.l4 ~) .;"'- ..1. .-·u 

I' ·'JI,~.)U .. IJ.I, , .. ! 

'! .J_..,.,. .}··· I • J" - ..,,..._ "' ' J! 
._ I , ..._ ,1.;..1 .. ~ I ...,i , .,.• .~1 1 .,1 

• 1.,1. lt.. ,. ... , .,'11 ,o I, 

)'-'.:L..l J!,...ll .. '"-,...u .. 
_,.. -~·1....:.. ~ • J -·}{ .. .., •. , 

) ~ .,~,'1 -'..., • I I I.. • " ,.-) 

...,JI > 

• J 

1- -l· ' I 

.... ' "• 
'JI J• 

_, .... ...,, w I ... -... 
.J.J.•\.JI ·- '• ~. 

~ ..:l i Mit ·' . J>. ·' 
,_ ,..U .... I .JI ~JI ... ,11 •.. 
- ,.,,,, • .. •...- I +.1 

........ , .11 ... j 11 ... :/1 

,..,.1 .,-:;t 

_, • ~ .... ':+U.," '• - ~---, >-. I 
-'lrJI._Lo.,...,( ;,..._ .. ,: .. '-~·· ~ 

,-···",: 1 , $ U ,1 ·!._ •o .. _.I 

.~. , ... u .. 1. • 

.. .s.. • ..., • ,.u 

> ~-~ ,.; \,,_, 1 \'f 

• Jl ,, 1! '· i! ... 

.,JI. • '•I "'•"-" 

· I,~ t ,\. • ' " ~ I, 

..... .., 

•.;• .. , 

' l ' 
1.,__.. L. I , .... 

I ... 1 ... 

" . •' ' ·' . 
, 1'11'6 ~ • 

• J ,1• 11 



Jaargang 23 I nummer 4 / 4 april 1990 

Aardverschuiving in gemeenteroden 
DOCUMENTATIECENTRUM 
NEDERLANDSE POLITIEKE 

PARTIJEN 

651 RAADSZETELS 
Onaangekondigd, onverwacht, onwer
kelijk en ontregelend: ja. Maar zeker 
niet onverdiend. Goede lokale campag
nes en een groeiend gevoel van onte
vredenheid bij de kiezers maakten een 
fantastisch verkiezingsuitslag voor 066 
bij de gemeenteraadsverkiezingen mo
gelijk. Het verhaal van een uitgekomen 
droom. 

Op het congres in Apeldoorn I 0 februari 
jongstleden oogste Ernst Bakker veel bijval 
door te benadrukken dat de campagne echt 
een lokale zou worden. Het siert de campag
ne-commissie dat men dat aandurfde en ook 
tijdens de hoogtijdagen, temidden van het 
landelijke 'geweld' van de grote drie, haar 
principes hooghield. 
En met succes. De kopregel "Verdubbeling 
raadszetels mogelijk" waarmee de vorige De
mocraat opende, vertelt nog niet de helft van 
het verhaal. In veel raden is de groei zodanig 
dat er sprake is van 'een verdubbeling van een 
verdubbeling', zoals een lokale lijsttrekster 
haar ongeloof in een eerste reactie ver
woordde. 
In veel gemeenten overwon de eerste uren 
de verbazing het van de blijdschap. De feest
vreugde zette pas laat op de avond in, in het 

. besef dat een dergelijke winst niet vaak voor
komt en wel echt gevierd moet worden. De 
landelijke partijtop was voor de viering naar 
Muiden gegaan, maar daar was het feest vroeg 
afgelopen. Overwinningen bij lokale ver
kiezingen moeten in de eigen woonplaats ge
vierd worden. 
Na die oorspronkelijke verbazing en vreugde 
stond de pers in een mum van tijd op de stoep 
bij de laatstgekozen raadsleden. De overbodi
ge vraag of de afzonderlijke kandidaten dit 
wel verwacht hadden werd in de meeste ge
vallen op een spontane manier beantwoord. 
Alle mogelijke reacties haalden de krant. Een 
van de regionale dagbladen, het Utrechts 
Nieuwsblad, gaf D66-kandidaten ruime aan
dacht onder de kop "Shit, ik zit erin". Het 
artikel gaf de evenwichtighe!d van de partij 

D66-fractievoorzitter Henk Mosk goot op de schouders von zijn 11 -monsfroctie in Den Helder. De D66-afdeling uit het topje von 
Noord Holland maakte in zetels de grootste klapper woensdag 21 maart D66-0uder Amstel haalde het hoogste percentage 
kiezers: 31 .2 procent Foto: Albert Vermeulen. 

aan met de typerende opmerking van een 
andere kandidaat: "Ik ben me van geen kwaad 
bewust". 

Toch ervaring 
In de grootste gemeenteraad van het land, die 
van Amsterdam dus, heeft D66 het zeer goed 
gedaan. Lijsttrekker Riek ten Have verklaarde 
in de landelijke dagbladen het succes door te 
wijzen op de intensieve campagne die in de 
hoofdstad gevoerd is. 
De grootse winst geeft naar buiten toe over 
het algemeen het idee dat het grootste deel 
van de 422 nieuwe raadsleden nog 'klaarge
stoomd' moet worden. In Amsterdam gaat 
die stelling niet op, aldus oud-afdelingsvoor
zitter en nieuw-raadslid Bart Robbers. 
De negen raadsleden die op I mei geïnstal
leerd worden hebben allen bestuurlijke erva

ring. Als wethouder, als (deel-)raadslid, als 
partijbestuurder of anderszins. En ook in de 
andere steden en dorpen leiden over het al
gemeen ervaren raadsleden en bestuurders 
de lijst aan. Er zijn slechts twee- aangename
verschillen met het verleden: ze zitten niet 

meer alleen, en ze hebben meer invloed dan 
ooit. De macht van het getal telt immers bij 
uitstek in de politiek. 
De macht van de kiezer stond bij deze ver
kiezingen recht tegenover de onmacht van de 
politiek. Een opkomstpercentage van rond de 
vijftig procent geeft aan dat de politiek nu 
vaart moet maken met de bestuurlijke ver
nieuwing. De grootte van D66 op lokaal ni
veau geeft daar genoeg mogelijkheden toe, 
en de komende anderhalve maand wordt erg 
belangrijk.D66 zal een belangrijke rol kunnen 
spelen bij de vorming van het dagelijks be
stuur in de diverse gemeenten. Een aardver
schuiving heeft nu eenmaal tot gevolg dat het 
land opnieuw ingericht wordt. 

Deze maand: 
• Interview Hans van Mierlo 
• Euforie in de afdelingen 
• Cursusaanbod PSVI 
• Partijvoorzitter Michel Jager 
• Getallen en gemeenten 
• Interview René Vlaanderen 
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COMMENTAAR 

Waarom we wonnen 
Al onze raadsleden- ook diegenen die zich lam schrokken van hun eigen verkiezing: 
van harte proficiat! 
Nooit eerder behaalde D66 zo'n fantastisch resultaat. Had zij dit aan zichzelf te 
danken of aan de PvdA, die de meeste kiezers aan haar afstond? 
Aan beide. De sociaal-democraten hebben kennelijk veel krediet verspeeld. Heel 
commentariërend Nederland heeft inmiddels als diepere oorzaak hiervoor het ondui
delijke profiel in het kabinet en de machtsarrogantie van de locale bestuurders 
genoemd. Maar er is meer aan de hand met het socialisme. Partijvoorzitter Sint wees 
de verstarde partijcultuur als grote boosdoener aan. Deze zou "versneld" moeten 
veranderen . 
Dat voornemen alleen al verklaart waarom dit moet mislukken. Het miskent dat een 
partijcultuur deel is van een geheel. Zij groeit in een ideologisch klimaat, trekt 
bepaalde mensen aan, stimuleert en beloont een wijze van politiek bedrijven. Wie 
zoiets snel wenst te wijzigen, moet in één handomdraai de ideologische grondslag, het 
verwachtingspatroon van de aanhangers, het soort actieve leden en de interne 
omgangsvormen op hun kop zetten. Zelfs de grootste politieke acrobaat zal daar zijn 
nek over breken . 

Partijen moeten zich niet hals over kop na een electorale terugslag (willen) transfor
meren, maar met de maatschappij mee evolueren. Dit gaat de PvdA slecht af, omdat 
haar historisch gewortelde karakter een belemmering vormt voor het noodzakelijke 
politieke aanpassingsvermogen. De diepte van de teleurstelling van het electoraat 
wordt vooral bepaald door de hoogte van de gewekte verwachting. De socialisten 
moeten nu vliegensvlug de pretenties van drie decennia bijstellen. Het optimisme van 
de jaren zestig is een gepasseerd station, waar hooguit met weemoed aan wordt 
teruggedacht. Ook voelen velen zich kennelijk uitgerangeerd op het wisselspoor van 
de radicale jaren zeventig naar de nieuwe zakelijkheid van nu. Rustig met een krantje 
en een croissantje, ja, maar met het uitzicht op verloederde oude wijken, waarachter 
luxe kantoorkolossen werden opgetrokken door socialistische wethouders. 
Toch is de kloof tussen linkse bestuurders en bestuurders niet alleen ontstaan doordat 
de eerste vertikken het oor te lenen aan de laatsten. Minstens zo belangrijk is dat een 
deel van de achterban is blijven geloven in de blijde boodschap van de "maakbare 
samenleving", terwijl diegenen die door de luide verkondiging hiervan op het pluche 
waren beland, in de praktijk allang van dit geloof waren afgestapt. 

Nu de politici de ideologische en zakelijke tegenstellingen van hun scherpte hebben 
ontdaan, is er meer publieke aandacht voor de wijze van politiek bedrijven, het 
democratische gehalte, en de geloofwaardigheid van de individuele politici. Hier ligt 
zeker een verklaring voor het succes van D66 onder leiding van Van Mierlo. Een 
consequente houding, ook als de consequenties zuur zijn, weten de kiezers kennelijk 
te waarderen. De kabinetsformatie was voor hen een overtuigende lakmoesproef. 

De enorme uitbreiding van het aantal raadszetels mag sommigen van ons op de 
zenuwen werken, zij komt de gezondheid van de partij als geheel zeer ten goede. Het 
structurele welzijn van D66 in de Nederlandse politiek wordt echter niet bepaald 
door de kwántiteit, zelfs niet door de kwáliteit van de vele raadsleden. D66 heeft uit 
overtuiging geen belangen- en geloefsbindingen en is daarom flexibeler dan de 
traditionele ideologische partijen. De keerzijde is, dat wij de kiezer steeds weer 
moeten overtuigen. Met eigen herkenningspunten en een gezichtsbepalende lijst
trekker. Verankering van de partij in en door gevestigde belangen opgedeelde 
maatschappij is moeilijk. Dat maakt ons kwetsbaar. Ook zal de directe politieke 
concurrentie, in het bijzonder de PvdA, ons de winst niet in dank afnemen. 
D66 heeft evenwel bewezen zelfs na grote tegenslagen steeds weer terug te kunnen 
komen. En hoe. Ook zonder dogma's kan een partij over langere tijd voor de kiezer 
herkenbaar zijn: door zichzelf niet te verloochenen in het streven naar een democrati
scher bestuur en een echt schonere en rechtvaardiger samenleving. Niet alleen in het 
Parlement, maar ook op grote schaal in de raden en vooral ook in de nieuwe colleges. 
Mogen al onze vertegenwoordigers zich daarin zo gedragen als de kiezer van ons 
heeft verwacht. 

Bob van den Bos 



INTERVIEW 

BI u verrast en ernstig gestemd 

DE SLAG OM DE HOOG
VLAKTE IS BEGONNEN 
De uitslagen drongen slechts langzaam 
door tot de Vesting Muiden, waar Hans 
van Mierlo woensdagavond 21 maart 
de D66-uitslagenavond opluisterde. 
'Sport en politiek; dat gaat prima sa
men' propageerde de NOS op Neder
land 3, en liet vervolgens PSV van Bay
ern verliezen alvorens met de eerste 
uitslagen te komen. Dat in de Muiden se 
'Kazerne' nog tijdens de eerste helft 
van de voetbalwedstrijd alle stoppen 
doorsloegen bleek paslater op de 
avond een voorteken te zijn geweest 
van de historische overwinning waarop 
D66 afstevende. 

Tot half tien was de sfeer dus enigszins 
onderkoeld. D66 behaalde een prachti
ge plaatselijke score met haast een 
kwart van de stemmen, maar toch 
heerste er een soort stilte voor de 
stormachtige verkiezingswinst. Toen 
steeds meer monsterzeges binnenkwa
men sloeg de stemming om in vreugde 
en ongeloof. Van Mierlo reageerde blij 
verrast op de uitslagen. Wat hem het 
meest deugd deed was dat de uitslag 
logenstrafte wat de grote partijen ._.er
kondigden nadat D66 zich uit de forma
tie had teruggetrokken, namelijk dat 
daarmee de overbodigheid van D66 in 
de Nederlandse politiek was aange
toond. Die avond besloten de kiezers 
het tegendeel. Sterker dan ooit keerde 
D66 terug in de gemeenteraden. De 
Democraat sprak met Hans van Mierlo, 
een opgetogen, maar ook ernstig ge
stemde winnaar. "De cruciale vraag is 
of deze uitslag een piek is in het land
schap of een opgang naar de hoog
vlakte." 

"Verbouwereerd was ik niet. Dat maken de 
mensen ervan, maar dat was ik absoluut niet. 
De uitslag was zeker beter dan ik had ver
wacht en daar ben ik natuurlijk blij verrast 
door, maar ik ben ook ernstig gestemd. Tot 
nu toe zijn we bij alle verkiezingen met kleine 
beetjes omhoog gegaan. Ik heb altijd gezegd, 
we moeten niet mikken op de grote uit
schieters. Wat structureel komt, komt lang
zaam, nooit in een keer. Bovenop die gestage 
groei is nu deze snelle stijging gekomen, 
waarvan de vraag wordt of dat een bergpiek 
in een landschap is of de opgang naar de hoog-

Hans van Mierlo feliciteert D66-campagneleider en Amsterdams raadslid Ernst Bakker met de uitslag in de hoofdstad. Foto: 
Verhoeff. 

vlakte. Daar zal het om gaan in de komende 
jaren." 

Testcase 
"Een piek of de hoogvlakte. Het wordt weer 
een beslissend jaar voor D66. Bij iedere ver
kiezing denk je weer: nu hebben we toch 
voorlopig de krachtproef gehad en kunnen 
we eens even uitdrijven. ledere keer blijkt de 
testcase echter nog dringender voor je te 
liggen. Dat is ook nu weer het geval. 
Laten we maar man en paard noemen. De 
vooruitgang die we tot nu toe hadden was 
geleidelijk en daardoor mogelijkerwijs struc
tureler. Nu komt dit er bovenop, een ver
snelling, een grote sprong omhoog. Dat 
roept reminiscenties op aan de keer dat dat 
gebeurd is in een-en-tachtig. Juist daarom zijn 
we kwetsbaarder dan de situatie eigenlijk 
rechtvaardigt, want de situatie is nu wezenlijk 
anders. In 1981 werd de winst landelijk ver
diend en daar ook geïnvesteerd. Ook nu is het 
grotendeels aan de top verdiend, maar wordt 
het geïnvesteerd in de basis van de partij. Dat 
heeft als groot voordeel dat je vier jaar lang 
vanuit die veel grotere basis je boodschap 
kunt verspreiden. Dat fundament verlies je 
niet door een crisis, dat wordt over vier jaar 
getoetst. De uitdaging nu is om over een jaar 

een behoorlijk deel van het electoraat bij de 
verkiezingen voor de provinciale staten vast 
te houden. Die verkiezingen worden een be
langrijke graadmeter. Als over een jaar blijkt 
dat deze uitslag een piek geweest is, dan is dat 
het definitieve beeld van D66 geworden en 
kunnen we het schudden. Als daarentegen 
blijkt dat het de hoogvlakte was, zij het mis
schien op een iets lager niveau dan waarnaar 
deze verkiezing verwijst, dan gaat D66 nooit 
meer weg uit de partijpolitieke structuur. 
Dat is wat op het spel staat. Het is een beetje 
alles of niets voor de toekomst van de partij. 
Eerst zien een redelijk deel van de winst vast 
te houden en vervolgens moeten we het echt 
verzilveren in het parlement." 

Heeft de landelijke politiek een belangriJke rol 
gespeeld in deze verkiezingsuitslag? 
"Ik denk niet dat de mensen een oordeel 
hebben uitgesproken over het kabinetsbe
leid, want dat is er nog niet. Dat wil ik ronduit 
zeggen. Daarom was het ook zo onmachtig 
van Kok om op het laatste moment met het 
snoepgoed uit het kabinetsbeleid te gaan 
strooien. Ik neem het hem niet kwalijk, maar 
het was zo naast de analyse. 
Ik denk dat ook de formatie een rol gespeeld 
heeft. Niet zozeer de heldhaftigheid van D66 
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of het idee van 'wat zijn die jongensdaar toch 
schandelijk in de hoek gezet, we zullen ze 
eens even in bescherming nemen', ik denk dat 
het iets te maken heeft met wat onze bood
schap is. Men vindt ons altijd een aardige par
tij, dat is één. Onze boodschap is te moeilijk, 
een ongebruikelijk verhaal over macht, maar 
men vindt ons aardig. Die combinatie doet 
ons het altijd redden op een laag niveau. En nu 
komt er iets heel eenvoudigs dat haarfijn op 
die boodschap past, maar wel hartstikke dui
delijk is. Dat is, dat een partij ook als haar 
eigen belang ermee gemoeid is, dat wat zij 
altijd predikt ook waarmaakt. Ook als het ten 
nadele is van je eigen positie. Als zichtbaar 
wordt hoe de macht functioneert en als dat 
een bevestiging is van een vooroordeel dat de 
mensen nu eenmaal hebben dan komt dat aan. 
Waarbij ik denk, dat voorzover de formatie 
een rol gespeeld heeft, het de PvdA meer 
kwalijk genomen wordt dan de CDA. Dat is 
niet vreemd als je kijkt naar de geschiedenis 
die het CDA heeft waar het het omgaan met 
macht betreft, die vanzelfsprekendheid waar 
ik het altijd over heb. Het is misschien triest 
om te zeggen, maar het is waar dat de mensen 
op dit punt ietsje hogere verwachtingen heb
ben van de PvdA dan van het CDA. En als men 
dan het gevoel krijgt dat het van hetzelfde 
laken een pak is, dan is de teleurstelling ietsje 
groter." 

"Maar ook in de gebeurtenissen in Oost-Eu
ropa ligt een weinig genoemde, maar naar 
mijn gevoel toch wezenlijk deel van de verkla
ring voor het verlies van de PvdA en de moei
te van de VVD aan de andere kant om haar 
verlies te stabiliseren. Die verklaring is te 
zoeken in de ontideologisering, die nu een
maal overal alles op z'n kop zet. Ik heb daar op 
gewezen in m'n congresrede, alleen wist ik 
toen niet dat dat zo snel en zo direct zou 
kunnen gebeuren. Ik dacht dat het meer via 
het gedachtengoed zou lopen. Er stort in 
Oost-Europa immers een ideologische peiler 
in elkaar die de tegenhanger is van een andere 
en dat verandert het krachtenveld. En dat 
krachtenveld bepaalt ook de West-Europese 
politiek. Als dat structureel is dan moet de 
PvdA zich ernstige zorgen maken, maar het 
kan ook een incidentele reactie op Oost
Europa zijn. 

INTERVIEW 

Ook op het congres sprak ik over de relatieve 
voorsprong van D66 door die ontideologise

ring, omdat wij altijd al zonder ideologische 
ballast politiek hebben bedreven. Nu zou dat 
weleens de relatieve sterkte van D66 kunnen 
worden, in tegenstelling tot wat de anderen 
altijd dachten of denken." 

Kwetsbaar 
"Je kunt de uitslag van de gemeenteraadsver
kiezingen niet zomaar doortrekken naar de 
landelijke politieke verhoudingen. Voor mij is 
het landelijk beeld dat we met 12 man in de 
Kamer zitten en dat we in de polls iets hoger 
staan. Na de verkiezingen zal dat I 5 à I 6 
zetels zijn. Dat is het beeld en daar ben ik 
tevreden mee. We zitten niet 'eigenlijk' met 
twintig man in de Kamer, maar het vervelen
de is dat het gevoel wel ontstaat. Het kwets
bare voor D66 is dat we de pretentie van een 
situatie met twintig zetels moeten verdedi
gen met twaalf zetels. En dat is de reden dat ik 
de afdelingen er op wil wijzen dat de electo
rale sprong voorwaarts met de directe ver
plichting correspondeert om de partij te ver
sterken. Steeds weer blijkt dat het landelijk 
imago van de partij beslist over welke ver
kiezingen dan ook, maar de fracties in de 
gemeenteraden en afdelingen zijn een vitaal 
instrument om dat landelijke imago van de 
partij zichtbaar te maken aan de kiezers. De 
basis van de partij is een onmisbare steun in 
het overeindblijven in de strijd die ik ver
wacht. Want het gevecht om het behoud van 

de hoogvlakte is nu begonnen. Dat moet ie
dereen zich realiseren." 

"Het is van groot belang dat D66 zich nu in de 
breedte gaat versterken. In de gemeenten ligt 
de verantwoordelijkheid om de basis van de 
partij verder uit te breiden. Het gezamenlijk 
op avontuur gaan moet daar gebeuren met 
een daarbij horend enthousiasme. Er moeten 
afdelingen worden opgericht in plaatsen waar 
die nog niet zijn, mensen moeten worden 
aangeboord, zodat D66 ook daar over vier 
jaar aan de verkiezingen mee kan doen. Dat 
werk komt direct ten goede aan het landelijk 
imago van D66. De uitstraling van een partij 
met zelfvertrouwen en een boodschap, die 
kiezers in beweging kan brengen werkt. Er is 
op dit moment geen enkele partij te vinden 

die zo sterk in staat is om de karakteristieken 
die ons op landelijk niveau kenmerken op 
plaatselijk niveau uit te werken. Dat komt 
omdat we een eerbiedwaardige voorge
schiedenis hebben op het belangrijkste pro
bleem van dit moment en dat is het milieu. 

Milieu speelt overal, dus daar ligt een organi
sche band tussen basis, top en body van de 
partij. In nog sterkere mate vindt je dat in de 
houding die D66 als enige partij heeft tegen
over de macht, tegenover de overheid, het 
functioneren van de democratie, de verant
woordelijkheden van overheden. Dat is bij 
uitstek een onderwerp waarmee D66 zich -
nog steeds helaas exclusief- herkenbaar 
maakt." 

"Een hele concrete mogelijkheid om daaraan 
gestalte te geven is de oprichting van een 

commissie, of een comité dat gaat onderzoe
ken hoe je de plaatselijke democratie kunt 
verbeteren en verdiepen. De Haagse D66-
lijsttrekker René Vlaanderen is met zo'n initi
atief gekomen om een door alle partijen ge
dragen comité in Den Haag een onderzoek te 
laten doen naar het functioneren van de plaat
selijke politiek. Een fantastisch idee vind ik dat 
en ik hoop dat de partij dat idee in verschillen
de gemeenten overneemt. Die initiatieven 
moeten niet aan de partij gebonden worden, 
maar gedragen worden door de belangrijkste 
partijen, al dan niet met hulp van anderen, de 
universiteiten bijvoorbeeld, die een zeer 
geëngageerde rol kunnen spelen." 
"Zo'n commissie kan zich richten op wat bin
nen de bestaande grondwet aan praktijk ver
beterd kan worden aan het lokale bestuur. 
Zoals in Leiden, waar men op voorstel van 
D66 een consultatief referendum zal houden. 
Nieuwe vormen van raadpleging zijn belang
rijk, zonder dat je die hoeft te institutionalise
ren. Als je het volk een beslissing wilt geven 
dan moet je dat ook zeggen, dan is een wijzi
ging van de grondwet nodig. Ik hoop dat het 
niet alleen wordt gelaten bij een referendum. 
Ik vind dat onze eerste voorstellen behoren 
te gaan over het verbeteren van de delega
tiedemocratie en niet over het leggen van een 
doekje voor het bloeden voor als het daar-
mee misgaat. Het referendum kan ook symp
toombestrijding worden en de aandacht aflei
den van werkelijk structurele problemen. 
Vanuit die lokale commissies zouden ook op- ~ 
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No euforie overheerst realiteitszin 

STERKEREN 
ZELFBEWUSTER 

uitstekend werk verricht. En ten derde heb
ben wij proteststemmen gekregen." Mosk 

vreest geen problemen door de grote uit
breiding van de fractie in de 63.000 inwoners 

tellende marine-plaats. "Wij hebben een lijst 
van 17 kandidaten. Alle I I gekozen kandida
ten aanvaarden het raadslid maatschap. Twee 
van hen, die werken bij de Koninklijke Marine 
hebben inmiddels al een walplaatsing gere
geld." 

Verrassend. Dat cliché-antwoord ge
ven de lijsttrekkers, gevraagd naar een 
reactie op de uitslag van de gemeente
raadsverkiezingen. Veel D66-kandida
ten die zichzelf niet verkiesbaar dach
ten, hebben zich bij het zien van de uit
slag de ogen nog eens goed uitgewre
ven. Tientallen kandidaten op vierde, 
vijfde of nog lagere plaatsen werden op 
slag gemeenteraadslid. Dit is een re
portage over vijf gemeentes waar D66 
markant goede resultaten behaalde. 
De lijsttrekkers zijn zich "the day after 
the night before" goed bewust van de 
opgave waar ze voor staan: wáárma
ken wat beloofd is. De uitgangspositie 
van D66 is daarvoor in veel gemeentes 
beter dan ooit: getalsmatig sterker en 
mentaal zelfbewuster. 

Monsterscore 
Jarenlang koesterde de afdeling Gennep in 
Limburg zich in de warme landelijke belang

stelling van de partij. D66 behaalde bij ver
kiezingen ongewoon hoge scores. Nu stabili
seerde de aanhang van de Democraten zich: 
met de kleine procent stijging is D66 nog 
altijd goed voor 23,8% van de stemmen. Den 
Helder heeft een toppositie verworven met 
een monsterscore van 30, I %van de stem
men. D66 ging van 3 naar I I raadszetels: 
daarmee is D66 de komende vier jaar de 
grootste partij. Lijsttrekker "wonderboy" 
Henk Mosk: "De winst is tot stand gekomen 

~vattingen doorgeleid kunnen worden over 
veranderingen in de grondwet en wet, die 
vanuit d·ç lokale democratie wenselijk zijn." 

Toont de lage opkomst biJ de gemeenteraads
verkiezingen ook de noodzaak van politieke ver
nieuwingen aan? 
"De lage opkomst heeft mij niet helemaal 
verrast. Ik hield een week voor de verkiezin
gen ernstig rekening met de mogelijkheid dat 
de opkomst tussen de 50 en de 55 procent 
zou liggen. Ik schatte het zo laag in omdat ik 
de band die mensen voelen met de politiek 
buitengewoon laag inschat. Daarbij gaat het 
meer om onverschilligheid dan dat de kiezer 
protesteert. De politiek maakt het wat 
vleiender door er een hevig protest van te 
maken. In werkelijkheid is het probleem veel 
groter. Het is korzelige onverschilligheid. 

door drie factoren. Allereerst een landelijk 
effect: D66 heeft de kiezers voor zich gewon
nen door steeds en consequent te streven 
naar bestuurlijke vernieuwing. Daarvan zie je 
ook plaatselijk het effect. De gemeenteraad 
zou het college van B& W kritischer moeten 
kunnen volgen. Een tweede reden (het klinkt 
wel erg zelfbewust, maar het is ook zo): D66 
heeft in Den Helder de afgelopen periode 

Onderhandelingen 
De partijen die samen het college vormden in 
Den Helder (PvdA, VVD en CDA) behielden 
nota bene een meerderheid in de gemeente
raad. Staat D66 dan toch buitenspel? Mosk: 
"Voortzetting van de huidige college-samen
stelling is onbestaanbaar. De kiezers hebben 
zich overduidelijk tegen het gevoerde beleid 
uitgesproken." De inzet van D66 bij de colle
ge-onderhandelingen is onder meer een in
tensivering van het economisch (toeristisch) 
beleid. Henk Mosk: "Maar ook de manier 

Een statieportret van de zuidelijkste vertegenwoordiging van D66: De Maastrichtse fractie met ondersteuning. VI nr.: Mart 
Mulkens, Ellen van Leeuwen (secretans afdelingsbestuur) Armand Cremers, Anita Men ge, jan Halders (eerste opvolger) en 
T oussaint Claessen. Foto: Van Grimsven. 

De verkiezingsuitslag geeft wel in alle opzich
ten aanleiding tot het ernstig nemen van de 
verbeteringen van de parlementaire demo
cratie. Daarbij is het van belang voor D66 om 
dat proces zo weinig mogelijk naar zich toe te 
halen en zo veel mogelijk moet proberen dat 
te delen met anderen. Het initiatief moet 
genomen worden, maar vervolgens worden 
afgestaan en gedeeld. In dat geval is het moge
lijk dat meer en meer mensen de ogen ope
nen voor de noodzaak om tot ingrijpender 
hervormingen van het democratische sys
teem te komen. Want als het volle accent 
gaat vallen op tegenstellingen en animositeit 
dan kan het omgekeerde gebeuren. Dan sluit 
iedereen zich als oesters af." 

"Of D66 al die nieuwe raadsleden wel kan 
leveren? Natuurlijk, het organisatorisch pro-

bleem speelt veel minder dan nu wordt ge
suggereerd. Natuurlijk is het hier en daar 
even wennen als je er vijf raadsleden bijkrijgt 
in de Raad. Nou, dat lossen we op. De mensen 
die dat probleem omhoog spelen maken zo
wel D66 als het electoraat en hun relatie tot 
elkaar een beetje verdacht. Zo van: het elec
toraat is onbezonnen en D66 is geen ernstige 
partij, dat zie je nu wel. Als er hier en daar een 
organisatorisch probleem is, dan is dat van 
buitengewoon hanteerbare omvang, daar 
moeten we niet flauw over doen." 

Lennart van der Meu/en 
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waarop de overheid omgaat met de bevol
king. Denk bijvoorbeeld aan een spreekuur bij 
een wethouder. Of het snel beantwoorden 
van een brief. Nu maak je mee, dat je een half 
jaar moet wachten op een ontvangst-bevesti
ging' Laat staan op een concreet antwoord ... 
dat kan toch niet." De wijze van werken heeft 
de afgelopen jaren ook nadelige financiële 
consequenties gehad bij grote bouwprojec
ten, aldus Mosk. "De gemeenteraad blijft ver
stoken van actuele management rapportages. 
Wij krijgen nu dè kans om het Beleid Beheers 
Instrumentarium (BBI) bij de hoofdlijnen van 
beleid op te nemen." 

Referendum 
In Zaanstad (I 30.000 inwoners) ging D66 
( 15,4%) van I naar 6 zetels. De college-partij
en PvdA/CDA verloren de meerderheid. 
"D66 is een essentiële factor geworden", 
zegt lijsttrekker Bert Bouwmeester. "Zaan
stad is de oudste "socialistische" gemeente. 
De PvdA bestuurders opereren hier met een 
ongelooflijke vanzelfsprekendheid." Bouw
meester meent dat de winst voor een belang
rijk deel door proteststemmen is te verkla
ren. Inzet bij de college-onderhandelingen is 
het lokaal referendum. "Dat heeft ook al een 
rol gespeeld bij de verkiezingsstrijd. Wij heb
ben de nota klaar liggen." Dank zij de grote en 
hechte steunfractie uit de vorige periode ziet 
Bouwmeester de komende raadsperiade met 
vertrouwen tegemoet: "De nieuwe raadsle
den zijn gemotiveerd en hebben al een brok 
ervaring." 

Van nul naar drie 
Wim Berghof nam 8 jaar lang deel in steun
fracties. Nu voert hij de 3 raadsleden sterke 
D66-fractie aan in het Groningse Hoogezand
Sappemeer (35.000 inwoners). D66 was niet 
zelfstandig in de raad vertegenwoordigd. 
Berghof: "Gelukkig is de PvdA de absolute 
meerderheid kwijt. Daardoor ontstond een 
echte regenten-mentaliteit." De PvdA heeft 
8 van de 23 raadszetels; zowel VVD, CDA als 
D66 hebben 3 zetels. Is het waarschijnlijk, dat 
D66 met drie nieuwe raadsleden een rol 
speelt bij de onderhandelingen? "Jazeker, wij 
zijn in ieder geval bereid daarin een rol te 
spelen", stelt Berghof.lnzet vormt in zijn 
gemeente vooral het beleid ten aanzien van 
de oude kernen, ruimtelijke ordening en ver
keer. "Er is in Hoogezand-Sappemeer een 
kunstmatig centrum gecreëerd, met presti
ge-uitstraling. De middenstand verdwijnt 
daardoor uit de oude kernen. Dat komt de 
leefbaarheid niet ten goede. Je ziet veel leeg
stand. Middenkader wil niet in onze gemeen
te wonen. Er moet meer variatie komen en 
meer mogelijkheden voor bijvoorbeeld vrije 
woningbouw. De gemeente als zodanig moet 
aantrekkelijker worden." 

Openbaarheid 
Ook in het Gelderse Brummen (21.000 inwo
ners) is D66 voortaan met 3 raadsleden ver
tegenwoordigd. Vier jaar geleden nam de 
partij niet deel aan de verkiezingen: het toen-
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malige raadslid was niet meer beschikbaar. 
Greetje Verver is wat terughoudender over 
een eventuele deelname in het college van 
B&W: "Daar moeten we eerst met de afde
ling over praten." In de campagne kreeg D66 
veel aandacht van de pers. "Vlak voor de 
verkiezingen heeft een CDA-wethouder de 
onderwerpen openbaarheid en milieu tot in
zet van de verkiezingen gemaakt. Dat heeft 
veel kwaad bloed gezet", zeg Greetje. "Het 
zijn natuurlijk bij uitstek D66-items." 
Voor de winst van drie zetels heeft Verver 
een simpele verklaring: "We hebben een ze
tel gewonnen van de VVD en twee van de 
PvdA. Maar van die laatste zetels was er ei
genlijk al een voor D66, gegeven de historie." 
D66 wil zich in Brummen vooral sterk maken 
voor de openbaarheid en inspraak. "Voor 
commissie-vergaderingen worden geen 
agenda's bekendgemaakt. De terugkoppeling 
naar de burgers is erg slecht. Het schort echt 
aan de publikaties. Wij zullen gaan pleiten 
voor het uitzenden van de raadsvergaderin
gen via de kabel-radio." 

Achterkamertjes-mentaliteit 
Maastricht gaat van I raadszetel naar 4 zetels. 
Het resultaat (I 0, I%) krijgt meer glans, als 
daarbij wordt aangetekend dat D66 nu de 
derde partij in de raad wordt. Armand 
Creemers zegt het "geweldig" te vinden, dat 

D66 groter is geworden dan de VVD. Het 
goede resultaat verklaart Creemers onder 
andere door de komst van de universiteit. 
"Overigens zie je in Limburg dat D66 vooral 
dáár presteert, waar de partij al aanwezig 
was. In Maastricht timmeren we onafgebro
ken vanaf 1970 aan de weg; die lange termijn 
gaat op den duur ook meespreken, denk ik." 
D66 heeft al tijdens de campagne gezinspeeld 
op deelname in het college van B&W. Creem
ers: "Traditioneel is een afspiegelingscollege 
gebruikelijk. Het CDA speelde daarbij altijd 
een belangrijke rol. Zij hebben wat ik noem 
een achterkamertjes-mentaliteit: "wij rege
len het wel". Andere partijen kunnen elkaar 
mede daardoor vrij snel vinden in compro
missen." Ook in Maastricht staat het lokaal 
referendum hoog op de politieke agenda. Ar
mand Creemers: "Wij hebben daarover al 
eens een zogenaamd Cahier uitgebracht. Dat 
is indertijd in de lade beland, nu ongeveer een 
jaar geleden weer "ontdekt" en de gesprek
ken erover zijn opnieuw begonnen. Maas
tricht is altijd uit op allure, prestigieuze pro
jecten. Ik vind dat we als stad ook met imma
teriële punten zouden moeten scoren. Daar
om is het referendum een prima onderwerp." 

Peter van den Besse/aar 
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DEMOCRATEN 

Zetelwinst: wat nu? PSVI! 
Geweldig, wat een mogelijkheden krijgt onze partij erbij met al die grotere fracties. De 
teneur van allerlei commentaren was tot nu toe vooral dat de groei problemen oproept 
voor D66, terwijl de nieuwe kansen onderbelicht bleven. In de grotere fracties kan nu 
eindelijk aan taakverdeling, specialisatie worden gedaan. 
Daardoor kan de D66-inbreng worden verdiept. In de wat verdere toekomst betekent 
deze zetelwinst, dat de groep D66-ers met politieke ervaring, ook als wethouder, sterk 
groeit. Dat kan t.z.t. alleen maar ten goede komen aan de doorstroming naar weer 
andere functies. Een soort kadervorming in de praktijk, waarvan een scholings-instituut 
alleen maar kan dromen. 

Dat scholings-instituut is een andere re
den, waarom de onverwachte groei niet 
zo'n probleem hoeft te zijn als de pers 
graag voorspiegelt. Lokale belangenpar
tijen met sterke groei hebben inderdaad 
een probleem: hoe school je die nieuwe 
mensen? Voor een landelijk goed georga
niseerde partij als D66 is dat echter geen 
punt.Laten we de zaak even in proportie 
zien. We waren voorbereid op een ver
dubbeling van raadsleden naar ongeveer 
vijfhonderd. Daar komen er nog eens 
zo'n 150 bij: dat is een behoorlijke groep, 
maar voor bijscholing nog steeds te over
zien. We hebben binnen D66 zo'n leven
dig netwerk voor het uitwisselen van er
varing, dat het zeker te doen is deze 
nieuwe mensen vö<'lr het nieuwe seizoen 
'90-'91 in allerlei cursussen te ontvangen. 
In de vorige Democraat schreef het PS VI 
nog dat het cursus-aanbod in het tweede 
kwartaal tijdelijk lager zou zijn, omdat de 
functie van directeur dan vacant is. Daar 
komen we nu op terug. Vanwege de spec
taculaire winst heeft het PSVI-bestuur 
per direct iemand in tijdelijke dienst ge
nomen: Monique Terwiel versterkt het 
bureau voor de organisatie van diverse 
cursussen. Moniquc was zeven jaar PS VI
bestuurslid, heeft vele cursussen binnen 
D66 opgezet en begeleid en was zelf 
raadslid in Barendrecht. Uw andere con
tactpersoon bij het l'S VI is Margreet van 
Son, die met name de uitgeverij-kant ver
zorgt. Wat kunt u nu van het PSVI vcr
wachten? Dat hangt ervan af op welke 
termijn u actief wilt worden. 

Direct beschikbaar 
Dat zijn onze uitgaven op raadsgebied. 
die u alleen of in eigen groep kunt door
nemen. In de mee~tc fracties hebben de 
nummers 1 en 2 wel al raadservaring, 
waar de nieuwkomers een beroep op kun
nen doen. Het kan heel zinvol zijn samen 
met enkele buurafdelingen een paar bij-

eenkomsten te beleggen, als een soort 
spoedcursus raadspolitiek. Dat is gemak
kelijk te doen, kan goedkoop zijn bij 
iemand thuis: het kost alleen even wat 
regelwerk. Een programma-suggestie: al
le deelnemers lezen tevoren de Inleiding 
Gemeentepolitiek van het PSVI, die de 
raadspolitiek per beleidsterrein behan
delt. De nieuwkomers nemen er de meest 
recente eigen gemeente-begroting bij, en 
met die begroting in de hand bereiden ze 
vragen voor per terrein. Die vragen wor
den behandeld in de bijeenkomsten. Snel 
en gemakkelijk te realiseren, en het pro
gramma kan precies die accenten krijgen 
die bij u nodig zijn. Wilt u verder advies 
voor de opzet van zo'n eigen spoedcursus, 
vraag dan naar Monique Terwiel bij het 
PS VI. 
Direct beschikbaar is ook de hulp van de 

commiSSie GPO: voor Gemeentelijk & 
Provinciaal Overleg. Het GPO heeft de 
rol van klankbord en tipgever, van stimu
lator van overleg binnen D66 voor lokale 
en regionale politiek. De leden zijn ge
vraagd dat werk op zich te nemen vanwe
ge hun zitting én ervaring in een van de 
soorten politieke functies, zodat er altijd 
iemand bij is die vertrouwd kan zijn met 
een vergelijkbare situatie als bij u. 

De GPO-Ieden zijn: 
Magda Berndsen, Azalealaan 13, 2771 
ZX Boskoop 01727-4828 raadslid Bos
koop 
Sander Brugman, Merel38, 2411 KP Bo
degraven 01726-12266 burgemeester 
Marianne de Leur-van Os, Park de Werve 
30, 2274 EVVoorburg 070- 1\68111 wet
houder Voorburg 
Ineke Herweijer, A.v.Dalsumlaan 719, 
3584 HP Utrecht 0305188611id provincia
le staten Utrecht 
Hans Jeekel, Batjanstraat 11-1, 2585 VR 
Den Haag 070-505624 secr. politiek HB
D66 
Pex Langenberg, Marepoortkade 36, 
2312 MP Leiden 071-131520 raadslid 
Leiden 
Olga Scheltema, p/a Tweede Kamerfrac
tie D66, Binnenhof 1-A, 2513 AA Den 
Haag. Fractie: 070-3183066. Thuis: 050 -
345385 lid Tweede Kamer 
Nicky van 't Riet, Mulderstraat 15, 3581 
GN Utrecht 030-318966 raadslid Utrecht. 

Plannen voor mei-juni-juli 
Het PSVI zal een goed uitgewerkt cursus
aanbod doen aan de nieuwe fracties, met 
bijeenkomsten in de periode mei-juli. Let 
op: dit aanbod zal niet via de Democraat 
worden gedaan, maar via een aparte mai
ling aan de afdelingssecretarissen, of (als 
dat al mogelijk is) aan de raadsleden zelf. 
Dat is de beste manier om deze groep 
rechtstreeks te informeren, mits: de na
men en adressen bekend zijn! Geef daar
om zo snel mogelijk de namen en adres
sen door van de mensen die I mei daad
werkelijk zitting nemen in de raad, en zo 
mogelijk ook al de nieuwe afdelingssecre
taris. Is die nog niet bekend, laat dan 
weten wie optreedt als post-adres voor de 
afdeling. Als de centrale partij-admini
stratie geen bericht ontvangt, dan worden 
gewoon de hier laatst hekende adressen 
gebruikt. U kunt suggesties of wensen 
voor dit cursus-aanbod doorgeven, graag 
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alleen schriftelijk met een kleine schets 
van de situatie in uw afdeling. 

Begeleiders gevraagd 
Het afgelopen jaar heeft een grote groep 
mensen zich ingezet voor de begeleiding 
van allerlei cursussen. Het PSVI zou 
graag voorkomen, dat diezelfde mensen 
nu opnieuw gevraagd moeten worden. 
Daarom deze oproep aan juist afgetreden 
of nog zittende raadsleden met minstens 
een raadsperiodc ervaring: meld u bij het 
PSVI-hureau met het bericht dat u kunt 
helpen hij de begeleiding' 

Reeds geplande bijeenkomsten 
De aanmelding is al geopend voor de vol
gende bijeenkomsten. 

zaterelaR 23 juni: wethoudersdag 
De commissie GPO organiseert met het 
PSVI op 23 juni een speciale hijeenkomst 
voor alle nieuwe D66-wethouders. Het 
doel is contacten te leggen tussen mensen 
met vergelijkbare portefeuilles, te praten 
over je positie als wethouder in diverse 
rollen, ervaringen door te geven en af
spraken te maken over het soort contact 
dat de nieuwe groep wethouders wil blij
ven onderhouden met elkaar. In een ei
gen deelsessie van het GPO-congres van 
29 september kan daarop worden terug
gekomen. Aanmelden voor de wethou
dersdag op 23-fl: uiterlijk I juni, liever 
eerder ivm de organisatie. Deelname kos
ten: f 25 incl. lunch. De programmavoor
bereiding van deze dag doet het GPO-Iid 
Marianne de Leur. 
Tips en wensen zijn hij haar welkom. 
Vergeet niet door te geven aan het partij
secretariaat wie wethouder geworden is, 
zodra dat hekend is')') 

IK HEB EEN SUGGESTIE VOOR 
OPTE ZETfEN CURSUSSEN, DIE 
DOE IK HIERBIJ. 

thema: ........ . 

IK MELD ME AAN BIJ HET PSVI 
VOOR DEZE BIJEENKOMSTEN: 
0 Wethoudersdag 23-6, f 25 

(sluiting: 1-6) 
0 Cursus Gemeentefinanciën 15-9, 

f 25 (sluiting: 29-8) 
0 GPO-Congres 29-9, f 25 (sluiting: 

5-9) 

NAAM: ________________ __ 

ADRES:-----------------

PC/PLAATS: ____________ __ 

Opsturen naar 
PSVI-D66, Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 AJ Den Haag, 070-385.83.03 

PS VI 

zaterdag 15 september: cursus gemeente
jïnanciën 
Hoe lees je de begroting, de jaarrekening. 
hoe komt het financiële beleid tot stand: 
een intensieve dag werken m.:t ervaren 
begeleiders. De documentatie die het 
PSVI hierbij gebruikt is inmiddels in vele 
cursussen beproefd, met uitstekende re
acties. 
Deelnemers hebhen daarnaast een exem
plaar nodig van de eigen gemeentebegro
ting, waar ze vragen hij voorbereiden aan 
de hand van een vragenlijst. Deelname 
kost I 25,00 Exclusief lunch. 
Plaats: centraal in het land ergens. Aan
melding is mogelijk tot uiterlijk 29 augus
tus, maar liever eerder i.v.m. de organi
satie' 
De cursusgroep wordt zodanig ingedeeld. 
dat deelnemers van vcrgelijkbaar kenis
niveau bij elkaar komen. 

zaterdag 29 september: het jaarlijkse 
G PO-congres 
Het traditionele DM-congres voor raads
en statenpolitiek, dat bestaat uit twee 
maal vier simultaan-werkgroepen, waar
uit de deelnemers kunnen kiezen. Ook dit 
jaar vind het plaats in de Reehorst in Ede. 
Op het programma staan reeds: 
• Reorganisatie van de politie, 
• Ruimtelijke ordening, 
• Reorganisatie binnenlands bestuur, 

• Lokaal referendum, 
• Milieubeleid, 
• Minderhedenbeleid, 
• Twee thema's uit de statenpolitiek, 
• D66-Grote steden-overleg, 
• DM-wethouders-overleg 
• een plenaire afsluiting waarin een vra

genrondje met de Tweede Kamerfrac
tie n.a.v. Prinsjesdag en de nieuwe al
gemene beschouwingen. 

Dit congres is bedoeld voor opinievor
ming, inhoudelijke discussie, en daarom 
wil het GPO ook vasthouden aan de for
mule van werkgroepen, in plaats van in
leidingen voor een grote zaal. Die formu
le kan in het gedrang komen bij een te 
grote opkomst. Het enorme succes bij de 
raadsverkiezingen zou daartoe kunnen 
leiden, en daarom geldt nu (met enige 
spijt) de volgende aanmeldingsregel:Bij 
een te hoge opkomst krijgen raadsleden 
voorrang boven steunfractieleden en af
delingsbestuurders, en zonodig wordt een 
limiet gesteld van twee bezoekers per 
fractie. Uiteraard doen PSVI en GPO er 
alles aan om de ontvangst-capaciteit van 
dit congres zo groot mogelijk te maken. 
Deelname is alleen mogelijk na voor-aan
melding bij het PSVI. De aanmelding 
sluit woensdag 5 september. Deelname 
kost slechts f 25 inclusief lunch; hij annu
leringen die na 21-9 binnenkomen blijft 
betaling verplicht. 

Uit voorraad leverbaar: 
diverse publikaties 
Een paar titels uit het PS VI-fonds kunnen we hier nog beschrijven, een volledige lijst kan 
bij het PSVI-bureau besteld worden. 

Inleiding gemeente-politiek: uitvoerige 
syllabus over de belangrijkste beleidster
reinen van gemeentepolitiek, speciaal ge
schreven voor mensen die nog weinig 
kennis van gemeentezaken hebben. Aan 
de orde komen: 1) Machtsweb: het net
werk van invloed en relaties binnen de 
gemeente. 2) Financiën: het systeem van 
begroten en verantwoorden. 3) Ruimte
lijke ordening: de verdeling van schaarse 
ruimte. 4) Verkeer & Vervoer. 5) Econo
mie en werkgelegenheid. 6) Onderwijs. 
7) Welzijn. 8) Milieu. De tekst is eerst 
beproefd in verschillende cursusgroepen, 
daarna aangevuld en verbeterd. 75 pagi
na's A4 in hard omslag, opgemaakt in 
hoekstijl, f 7.50. 

Raadswerk: introductiebrochure over de 
algemene, praktijkaspecten van raads
werk, de inrichting van het gemeentebe
stuur, de positie van raadsleden. Uitgave 
van december 1988, geschreven voor 
mensen die zich oriënteerden of ze kandi
daat wilden worden voor de gemeente
raadsverkiezingen van 21-3-1990. 20 pagi-

na's A5 in harde omslag, I 2,(JO. 

Publiciteit in de politiek: klapper over pu
bliciteit toegesneden op fracties, afdelin
gen, regio's en de partij zelf. Veel tips, 
voldoende theorie voor het juiste begrip 
en met veel praktijkvoorbeelden; dit alles 
uit de rijke ervaring en van de hand van 
Jan Veldhuizen, oud campagne-leider 
D66. Onder andere: organisatie van pu
bliciteit, soorten communicatie, media
typen, eigen media, perscontact, taalge
bruik, de toespraak, de campagne. Deel I 
(1984) en deel 2 (1986) in één ringband. 
130 pagina's A4, .f 15,00. HANDBOEK 
VOOR BESTUREN; klapper over het 
besturen van (nieuwe) afdelingen, en 
(suh)regio's. Uitleg bij de interne regels 
van D66, als vastgelegd in statuten en 
huishoudelijk reglement. De tekst, ge
schreven door Pieter Fokkink, dateert 
van 1982 en is op enkele feiten verouderd; 
de strekking en de aanwijzingen zijn ech
ter nog steeds waardevol. Een nieuwe 
editie wordt voorbereid maar laat nog 
even op zich wachten. 61 pagina's A4 in 
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ringband voor de uitvcrkoopprijs van 
f 2,50. 

Uitspraken over inspraak: brochure die 
de vele vormen beschrijft die inspraak 
tegenwoordig aanneemt; de rol van amb
tenaren, raad en insprckers; knelpunten 
in de praktijk met aanbevelingen; de in
spraaksituatie in kleine gemeenten en 
Den Haag als voorbeeld van een grote 
gemeente. Daarnaast aandacht voor de 
discussie over het al dan niet verplicht 
stellen van een inspraakverordening in de 
nieuwe gemeentewet. Als bijlage is o.a. 
een model-inspraakvcrordening opgeno
men. Juni 191\1\,41\ pagina's in harde oms
lag, J 3,00. 

Gemeentelijk milieubeleid: tweeledige 
map. Ten eerste compleet verslag van een 
grote PSVI-studiedag over gemeentelijk 
milieubeleid op 3-6- ·~N: met tekst van de 
inleidingen en verslagen van de zes werk
groepen. Ten tweede een catalogus van 
recente vakliteratuur. rdevant voor lo
kaal milieubeleid. Inclusief besteladres
sen. prijzen en een korte samenvatting 
van de inhoud. Enkele lijsten ontsluiten 
de catalogus op behandelde thema's. uit
gevers en auteurs. Juni '1\9, 130 pagina's 
A4 in hard omslag voor f 15.00. 

Voor de D'Raad: tijdschrift voor lokale en 
provinciale politiek. 
Voor de D'Raad biedt een afwisseling 
van opiniërende stukken, vcrslagen van 
D66-bijeenkomsten. melding van lokale 
nota\ en projecten op allerlei terreinen 
en kort partijnieuws dat van belang is 
voor raads-en statcnpolitiek. Vcrschijnt 
5x per jaar. 11\ pagina's per nummer. Een 
abonnement kost f 40,00 per Jaargang 
(kalenderjaar): een kennismakingsnum
mer is gratis. 

Standpuntenbrief: periodiek overzicht 
van de schriftelijk door D66-kamerleden 
en andere partijleden 1ngenomen stand
punten. Via een bestelcode maakt de 
Standpuntenbrief het mogelijk de volle
dige tekst vcrvolgens tegen kostprijs te 
bestellen. Alle kamcrinbrengen van D66 
worden gesignaleerd. voor andere tek
sten staat hij open (zoab lokale- en pro
vinciale algemene bc.schouwingen). Vcr
schijnt l2x per jaar; in het politieke sei
zoen ongeveer driewekelijks. 4-6 pagina's 
per nummer. Een abonnement kost f 35 
per jaargang (augustus t/m juli); een ken
nismakingsnummer is gratis. 

PARTIJNIEUWS 

IK BESTEL DEZE PUBLIKA TIES 
BIJ HET PSVI: 
(prijzen excl. porti) 

0 INLEIDING GEMEENTEPOLI
TIEK 70 pag . .f 7 ,50. 

0 RAADSWERK; introductie-bro
chure 20 pag . .f 2,00 

0 MAP GEMEENTELIJK MI
LIEUBELEID, catalogus en volle
dig verslag van congres 3-6-'89, 130 
pag .f 15.00. 

0 OVER BERG EN DAL, D66-his
toriebrochure, 32 pag . .f 2,00. 

0 D66 & DEMOCRATISERING, 
de concrete ideeën: 20 pag. f 2,00 

0 PUBLICITEIT in de politiek klap
per, 130 pagina's .f 15,00 

0 Uitspraken over INSPRAAK bro
chure, 44 pag. f 3,00 

0 VIDEO "20 jaar optimisme" 

0 VIDEO "Reden van bestaan" sys
teem: VHSIV2000/Betamax, huur 
f 20 I koop f 60. 

0 VOOR DE D'RAAD. D66-tijd
schrift voor lokale regionale poli
tiek. Abonnement f 40/ gratis 
nummer (geef uw keus aan?) 

0 STANDPUNTENBRIEF. perio
dieke catalogus van D66-opinies. 
Abonnement f 35/gratis nummer 

NAAM: _______ _ 

ADRES: _______ _ 

PC/PLAATS: _____ _ 

Opsturen naar PSVI-D66, Bezui
denhoutseweg 195, 2594 AJ Den 
Haag, 070-385.83.03 
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Contacten met geestvenvanten in 
Midden- en Oost-Europa 
Tijdens de ALV van JO februarijl. werd in een motie het HB gevraagd, tezamen met D66 
afgevaardigden in het nationale en Europese parlement en het SWB, uiteen te zetten of, 
en zo ja, op welke wijze D66 zou kunnen bijdragen aan de opbouw van geestverwanten 
partijen in Midden- en Oost-Europa. Ter vergadering werd door de (toenmalige) secre
taris buitenland reeds aangegeven dat het HB hier een belangrijke taak ziet. Aan deze 
taak zal op verschillende manieren invulling worden gegeven. 

Brede democratiseringsbewegingen 
D66 beschikt niet, zoals de Westeuropese 
christen-democraten of sociaal-democra
ten, min of meer automatisch over (for
meel) verwante organisaties in Oosteuro
pese landen. Dit bemoeilijkt het snelleg
gen van contacten, maar geeft wel de 
ruimte om contact te zoeken met juist die 
bewegingen. partijen en groeperingen die 
niet .. historisch besmet" zijn. Het gaat 
D66 eerder om steun aan brede democra
tiseringsbewegingen dan om het formeel 
creeëren van banden met .,zusterpartij
en". De democratische gezindheid van de 
mogelijke partner en het ontbreken van 
een fanatiek nationalistische achtergrond 
staan hierbij centraaL 

Zoals gezegd richt D66 zich in eerste in
stantie op brede organisaties en bewegin
gen. Te denken valt hierbij aan het Tsje
chische Burgerforum, de Bulgaarse Unie 
van Democratische Krachten of Solidari
teit in Polen. Aan programmatische over
eenstemmming met D66 wordt. gezien de 
snelle ontwikkeling in het denken in de 
Midden- en Oosteuropese landen, voor
alsnog minder waarde gehecht. Naarmate 

de ideeën binnen de nieuwe partijen meer 
uitgekristalliseerd raken en vastgelegd 
worden in verkiezingsprogramma's zal 
deze fator in belang toenemen. 

Het vermijden van contacten met primair 
nationalistische groeperingen betekent 
dat D66 terughoudend staat tegenover 
politieke verbanden die streven naar ver
andering van de staatkundige eenheden 
in Oost-Europa. Dit sluit evenwel conla
ten met democratische herwegingen in 
bijvoorbeeld de Baltische republieken 
niet uit. Hierop zal echter niet het accent 
van de D66-inspanningen liggen. 

Liberale Internationale 
De relaties met Midden- en Oosteurope
se geestverwanten kunnen grosso modo 
op twee manieren tot stand komen. Ener
zijds via directe eigen contacten, ander
zijds via de Liberale Internationale (Ll). 
een brede organisatie waarvan uiteenlo
pende partijen van liberale, centrumde
mocratische en progressieve signatuur lid 
zijn en waarvan D66 waarnemer is. De LI 
beschikt over c.q. ontwikkelt een eigen 
relatienetwerk in de ( voormaige) socialis-
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tische landen, dat voor 066 gemakkelijk 
toegankelijk is. Deze contacten bieden 
een aanknopingspunt voor verdergaande 
relaties. Via dit kanaal wordt bijvoor
beeld contact gelegd met het Tsjechoio
waaks Democratisch Initiatief, een bewe
ging die is voortgekomen uit Burgerfo
rum en waarmee de Zweedse Folkspar
tiet nu reeds nauwe contacten onder
houdt. 

Zelfstandige opbouw van contacten 
Het zelfstandig opbouwen van een eigen 
relatie-netwerk is gecompliceerder. De 
eigen financiële middelen om dergelijke 
contacten op te bouwen zijn uiterst be
perkt. Toch zal hieraan nadrukkelijk 
worden gewerkt tijdens bezoeken aan 
Oosteuropese landen. D66 was vorig jaar 
reeds aanwezig bij het congres van de 
Alliantie van Vrije Democraten in Hon
garije en ook recente bezoeken van o.a. 
Frits Herman de Groot, Doeke Eisma en 
ondergetekende aan de USSR en Bulga
rije moeten in dat licht worden gezien. 
Het bezoek aan Bulgarije vond overigens 
plaats op uitnodiging van Bulgaarse zijde. 
Tijdens dergelijke bezoeken wordt met 
zoveel mogelijk politieke groeperingen 
contact gezocht en de basis gelegd voor 
eventuele diepergaande relaties. Voor
zien wordt dat fractieleden c.q. HB-be-

PARTIJNIEUWS 

stuursleden eind 1990 alle Oosteuropese 
landen bezocht hebben. 

Oost-West conferentie 
De Oost-West conferentie in juni a.s. 
biedt eveneens aanknopingspunten voor 
relaties met partijen en bewegingen in 
Midden- en Oost-Europa. Hoewel de 
conferentie primair is bedoeld als een 
platform voor gedachtenwisseling en con
tacten met geestverwanten niet het 
hoofddoel zijn, mag toch het belang van 
deze conferentie bij het opbouwen van 
een relatie-netwerk in OE niet worden 
onderschat. 

Ondersteuning van democratiseringsbe
wegingen 
Behalve via het leggen van contacten en 
het onderhouden van een dialoog met de
mocratische groeperingen en partijen in 
Midden- en Oost-Europa zal D66 ook 
proberen concreet bij te dragen aan de 
opbouw van deze partijen. Overdracht 
van kennis over, en inzicht in het functio
neren van een politieke partij in een par
lementaire democratie staat hierbij cen
traal. Hiertoe zal een programma uitge
werkt worden dat kaderleden van gese
lecteerde partijen of bewegingen in staat 
stelt binnen D66 kennis te maken met de 
werkzaamheden van een politieke partij 
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in een pluralistische samenleving. Ge
dacht wordt daarbij aan betrekkelijk kor
te stages in fracties bij verschillende ver
tegenwoordigende lichamen, op het par
tijbureau, of bij het SWB. 

De financiële middelen hiervoor zullen 
uit een apart op te richten fonds voor 
samenwerking met Oost Europa worden 
geput, waarvoor de eerste basis is gelegd 
met de giften voor dit doel bij het afscheid 
van PSVI-directeur Maarten van Brackel 
23 maart jongstleden. Behalve via bijdra
gen van partijleden, wordt getracht van 
de overheid substantiële middelen voor 
dit doel te verkrijgen. 
De partijbegroting laat steun aan dit 
fonds niet toe, zodat de uitvoering van het 
programma en andere ondersteunende 
activiteiten in de eerste plaats zullen af
hangen van de omvang van de overheids
bijdrage en de vrijgevigheid van de D66-
leden. 

Materiële steun 
Indien de middelen hiertoe toereikend 
zijn, zal ook worden bijgedragen in de 
verkiezingscampagne van de verwante 
groeperingen in Midden- en Oost-Euro
pa. Gedacht moet dan worden aan giften 
in de vorm van een pc of copieermachine, 
foldermateriaal of een geluidsinstallatie. 
Vrijwilligers die zitting willen nemen in 
een werkgroepje dat dergelijke appara
tuur (tweedehands) weet te verzamelen, 
kunnen zich via het landelijk secretariaat 
opgeven bij de secrataris buitenland. 

Michel Groothuizen 
secretaris buitenland H B 

Nieuwe leden 
stromen binnen 
De afgelopen weken heeft het landelijk 
secretariaat tientallen nieuwe leden per 
week kunnen inschrijven. De dagen rond 
de verkiezingen was de toeloop stormach
tig. Op 21 maart konden 100 nieuwe le
den genoteerd worden en op 22 maart 80 
leden. Het is nog te vroeg om de balans op 
te maken. In een volgende Democraat 
zullen wij u nader berichten . 

0[!1 
DEMOCRATEN 
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Partijvoorzitter /1· ,_heljoger 

COMMUNICATIE MET 
KADER VERBETEREN 

Drie dagen na de gemeenteraadsver
kiezingen. Zaterdag 24 maart 1990. De 
voorzitter van D66, Michel jager, heeft 
de vrijdagavond en zaterdag vergaderd 
met het Dagelijks Bestuur en met een 
delegatie van de Tweede Kamerfraktie 
over de strategie en werkwijze voor 
het komende jaar. 

De gemeenteraadsverkiezingen zijn boven ver
wachting verlopen. Dat betekent een tevreden 
voorzitter7 
"Ja, heel tevreden. Niet alleen vanwege het 
electorale succes, maar vooral omdat de 
winst is geboekt op lokaal niveau. Het biedt 
goede kansen op verbreding van de basis van 
D66. We hebben nu 651 raadszetels, dat wil 
zeggen 651 "publieke steunpunten" van de 
partij ten opzichte van 229 in de afgelopen 
periode. Net zoals in de periode 1986-1990 
de toenmalige lokale bestuurders en raadsle

den het bestaansrecht van de partij bevestig
den en bevochten, zo kunnen we nu met dit 
potentieel ons ideeëngoed als een olievlek 
over het land gaan verspreiden om zodoende 
meer mensen die ook bezorgd zijn over ons 
democratische bestel bij ons werk te be
trekken." 

Betekent deze verkiezingsuitslag dat het Dage
lijks Bestuur andere prioriteiten gaat stellen7 
"Het nationale niveau van de partij zal in nau
we samenspraak met het lokale niveau moe
ten kijken wat we vanuit Den Haag bij kunnen 
dragen aan het verbreden van de basis. Dat 
kan bijvoorbeeld ondersteuning zijn bij het 
werven, activeren en enthousiasmeren van 
leden. Echt belangrijk bij deze omvang van het 
kader van <Je partij is het verbeteren van de 
communicatie tussen het lokale niveau en 
Den Haag. We zullen moeten proberen de 
onderlingen contacten tussen raadsleden, Sta
tenleden en afdelingen sterk te verbeteren. 
We zullen kanalen moeten graven tussen die 
lokale niveaus en Partijbesturen. Het PSVI zal 
daarbij een belangrijke rol spelen. 
Een landelijke ledenwerfcampagne staat niet 
op het programma. Voor een deel komen de 
leden nu vanzelf binnen. Dit is nu al te merken 
als reactie op de verkiezingsresultaten. We 
gaan uiteraard door met de radio- en televi
siespots en met advertenties als het uitkomt, 
maar duidelijk geen landelijke grote campag
ne. Wel zullen we proberen om ledenwerf
projecten te ontwikkelen die w,e afdelingen 

kunnen aanbieden om op plaatselijk niveau 
leden te werven." 

"Omdat veel afdelingsbestuurders in raads
fracties terecht zijn gekomen, zal de partij 
een hele praktische benadering moeten 
kiezen in afwachting van het weer opvullen 
van die plaatsen. Dubbele functies zullen tij
delijk geaccepteerd moeten worden. Ik ver
trouw er volledig op dat die raadsleden die 
per I mei in functie zullen zijn de afdelingsbe
sturen niet leeg zullen achterlaten." 

Wat ziet het partijbestuur als de pro(llerings
punten op lokaal niveau? 
"In de eerste plaats natuurlijk de in de lokale 
situatie spelende items, maar daarnaast mag je 
verwachten- zoals ik ook op het congres van 
I 0 februari jl. heb gezegd- dat het onder
werp "democratische vernieuwing" op de 
politieke agenda gezet zal worden door de 
gemeenteraadsfracties. Dat kan bijvoorbeeld 
het lokale referendum zijn. Dergelijke voor
stellen zijn dan een lakmoesproef voor de 

bereidheid van andere politieke partijen om 
daadwerkelijk wat te doen op dit punt, zodat 
het niet alleen blijft bij het uitspreken van hun 
grote zorg over het lage opkomstpercentage 
bij deze gemeenteraadsverkiezingen." 

Kan D66 de verkiezingen voor de provinciale 
staten in maart volgend jaar vol goede moed 
tegemoet zien? 
"Vanzelfsprekend. We heben een fantastische 
uitgangspositie door de verveelvoudiging van 
de steunpunten in het land. Maar we mogen 
ook verwachten dat D66 nu onderwerp zal 
zijn van politieke aanvallen van alle kanten, 
want we zijn voor de andere partijen nu een 
politieke bedreiging geworden. Op alle ni
veaus, nationaal, provinciaal en lokaal, zullen 
we met de kwaliteit die we in huis hebben, 
duidelijk moeten maken wat in de praktijk die 
houding van het omgaan met de macht bete
kent. Dat is een fantastische uitdaging die 
D66-ers in het bijzonder zal aanspreken." 

Eduard Groen 
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DE VERKIEZINGSUITSLAG: 
GEMEENTEN EN GETALLEN 
Woensdag 21 maart 1990: de dag waar
op we, hoewel bekend was dat we de 
raadsverkiezingen zouden winnen, blij, 
beduusd en verward tegelijk de grootte 
van onze winst aanzagen ... De dag ook 
waarop de partij in haar politieke basis 
enorm versterkt, verdrievoudigd, 
werd. In dit artikel wordt een beknopte 
analyse gegeven van de winst: waar zijn 
zeteld veroverd, waar zijn de grootste 
successen geboekt, en ook: hoe staat 
D66 in de nieuwe verhoudingen nu in de 
raden? 

Basisgegevens 
Vóór 21 maart zat D66 in 171 gemeentera
den op in totaal 233 zetels. Nu zitten er 
volgens cijfers uit de kranten binnenkort 65 I 
D66'ers in 229 gemeenten. Die cijfers klop
pen echter niet helemaal. Het beeld is als 
volgt: 
Ongedeelde D66-fracties: in 222 gemeenten, 
in totaal 648 raadszetels. 
D66 in lijstverbindingen: voorzover na te 
gaan in I 0 gemeenten, met waarschijnlijk 12 
raadszete Is. 
D66 in Anna Paulowna Langedijk en Delfzijl 
(recent heringedeelde gemeenten, waar 
kortgeleden eerste raadsverkiezingen zijn ge
houden): 3 gemeenten, en 3 raadszetels. 
Voeg daar nog aan toe de nog te winnen 
zetels in Noord-Groningen, Waterland en 
Midden-Limburg waar nu nog herindelingen 
spelen, en waar over enige tijd raadsver
kiezingen zullen worden gehouden, dan le
vert dit het volgende beeld op. D66 is verte
genwoordigd in 235 gemeenteraden, heeft 
daar rond de 663 raadszetels. En voor 
Noord-Groningen, Waterland en Midden
Limburg geldt nu: op naar de 666 zetels! 

Omdat het moeilijk is nu volledig inzicht te 
krijgen van D66 in lijstverbindingen, zal ik me 
in dit artikel verder concentreren op de 225 
gemeenten met ongedeelde, pure D66-frac
ties. D66 krijgt in die 225 gemeenten: 
- 42 eenpersoonsfracties 
- 71 tweepersoonsfracties 
- 5 3 driepersoonsfracties 

22 vierpersoonsfracties 
14 vijfpersoonsfracties 

- I 0 zespersoonsfracties 
6 zevenpersoonsfracties 
4 achtpersoonsfracties 
I negenpersoonsfracties 
I elfpersoonsfracties. 

Een ronde door Nederland 
We beginnen in Groningen. D66 zat daar al in 
de raad van Delfzijl (nu niet meegerekend) en 

Twee van de drie nieuwe D66-gezichten in de Raad van Hoogezand-Sappemeer. Tweede van links W. Berghoe(, daarnaast T. ten 
Hom. 

blijft-versterkt- in de raden in Groningen
stad (van 2 naar 6 zetels), in Haren (van 2 naar 
3 zetels), in Bedum (één zetel), in Veendam 
(één zetel) en in Slochteren (van I naar 2 
zetels). Nieuwe fracties treden aan in Stads
kanaal (een zetel) en in Hoogezand-Sappe
meer (direct drie zetels!). En wellicht straks 
ook nog in Noord-Groningen. 
Totaal uitslag Groningen: 8 gemeenten, 19 
zetels. 

Dan Friesland. D66 blijft in de raden van 
Leeuwarden (van I naar 5 zetels), Smallinger
land (van I naar 2 zetels) en Heerenveen (van 
I naar 3 zetels) en treedt (op)nieuw aan in 
Franekeradeel, Lemsterland, Opsterland, en 
West-Stellingwerf, telkens met één zetel. 
Totaal uitslag Friesland: 7 gemeenten, 14 ze
tels. 

Drenthe. D66 blijft in de raden van Assen 
(van I naar 3 zetels), Eelde (van 2 naar 3 
zetels), Emmen (van I naar 4 zetels), Hooge-

De grootste fracties 
gemeten in zetels 

I . Den Helder I I 
2. Amsterdam 9 
3. Leiden, Utrecht, Amersfoort, 

Haarlem 8 
7. Arnhem, Apeldoorn, Almere, 

Den Haag, Rotterdam, Spijkenisse 7 
I 3. Groningen, Lelystad, Nieuwegein, 

Amstelveen, Alkmaar, Purmerend, 
Zaanstad, Dordrecht, Zoetermeer, 
Breda 6 

veen (van I naar 2 zetels) en Zuidwolde (één 
zetel). En treedt aan in de raad van Peize (één 
zetel) en in de raden van Vries, Roden, en 
Zuidlaren (telkens twee zetels). 
Totaal uitslag Drenthe: 9 gemeenten, 20 ze
tels. 

Overijssel. D66 blijft in de raden van Zwolle 
(van 2 naar 4 zetels). Hengelo (van 2 naar 4 
zetels) en Enschede (van I naar 4 zetels). En 
blijft ook in de raden van Almelo, Deventer 
en Goor (telkens van I naar 3 zetels), Om
men en Haaksbergen (beiden van I naar 2 
zetels) en in de raad van Steenwijk (één ze
tel). D66 komt nieuw in de raden van Olden
zaal, Kampen (beide 2 zetels) en Hellen
doorn, Bathmen en Brederwiede (één zetel). 
Totaal uitslag Overijssel: 14 gemeenten, 33 
zetels. 

Gelderland. D66 blijft, maar dan wel ver
sterkt in de raden van Apeldoorn en Arnhem 
(van 2 naar 7 zetels!), Nijmegen en Eist (van 2 
naar 5 zetels). Goede vijfde qua zeteltel is 
Wageningen (van 2 naar 4 zetels). Drie zetels 
voor D66 zijn er in Brummen en Wester
voort (nieuw!), Doetinchem, Ede, Renkum, 
Rhenen en Zaltbommel (allen van I naar 3 
zetels). Tweemans fracties verschijnen in Be
mmel, Epe, Geldermalsen, Huissen en Zeve
naar (allen nieuw) en in Culemborg, Hattum, 
Nijkerk, Tiel, Warnsveld, Winterswijk en 
Zutphen (van I naar 2 zetels). Tot slot blijven 
de zetels in de raden van Gorssel, Humelo en 
Keppel, en Lochem gehandhaafd (blijft I). en 
treden relatief eenzame D66'ers aan in Elburg 
en Wijchen. 
Totaal uitslag Gelderland: 29 gemeenten, 78 
zetels. 



Flevoland. D66 blijft in de raden van Lely
stad (van 3 naar 6 zetels). Almere (van 2 naar 
7 zetels) en de Noordoostpolder (van I naar 
3 zetels) en verschijnt met twee zetels in 
Dronten en Zeewolde. 
Totaal uitslag Flevoland: 5 gemeenten, 20 ze
tels. 

Utrecht. Qua zeteltal de topper zijn Amers
foort en Utrecht (allebei van 2 naar 8 zetels). 
Vervolgens komen Nieuwegein (van I naar 6 
zetels) en Zeist (van 2 naar 5 zetels). D66 
haalt 4 zetels in de Bilt/Bilthoven (was 2). 
Driemansfracties verschijnen in Abcoude en 
Houten (nieuw), Baarn, Loosdrecht, Maars
sen en Montfoort (van I naar 3 zetels) en 
Soest, Wijk bij Duurstede, Ijsseisrein en Breu
kelen (van 2 naar 3 zetels). Tweemansfracties 
ontstaan in Maarn en Veenendaal (nieuw) en 
in Leusden, Maartensdijk, Ronde Venen en 
Woerden (van I naar 2 zetels). De fractie in 
Rhenen blijft, en in Eemnes komt een een
mansfractie. 
Totaal uitslag Utrecht: 23 gemeenten, 75 ze
tels. 

Dan Noord-Holland: Eerst het Gooi. De 
topper is hier Huizen (van 2 naar 5 zetels). 
Daarna volgen Hilversum (van 2 naar 4 ze
tels), Naarden (van I naar 3 zetels), Bussum 
(van 2 naar 3 zetels) Blaricum (2 zetels) en 
Laren (één-nieuwe-zetel). De regio Amster
dam: Amsterdam zelf, landelijk bekend van 
twee naar negen zetels. Maar ook Amstel
veen (van 2 naar 6 zetels), Zaanstad (van I 
naar 6 zetels), Purmerend (van 2 naar 6 ze
tels), Ouder-Amstel (van 2 naar 5 zetels), 
Haarlemmermeer (van 2 naar 5 zetels), Mui
den (van 2 naar 4 zetels). Diemen en Weesp 
(van 2 naar 3 zetels) en Aalsmeer en Uithoorn 
(beide 2 nieuwe zetels). 
Zuid-Kennermerland, te beginnen met Haar
lem (van 3 naar 8 zetels). Velsen (van 2 naar 5 
zetels), Heemstede (4, geheel nieuwe zetels), 
Zandvoort (van 2 naar 4 zetels) en Benne
broek (van I naar 2 zetels). Noord-Kenner
merland: Alkmaar (van I naar 6 zetels). Heer
hugowaard (van 2 naar 4 zetels), Heemskerk 
en Castricum (van I naar 3 zetels), Heiloo 

De Haagse fractie viert feest (foto S•Jthoffpers) 

BASIS 

De hoogste binnenkomers 
I . Heemstede 4 
2. Hoogezand, Brummen, 

Westervoort, Abcoude, Houten, 
Alblasserwaard 3 

(twee nieuwe zetels), Beverwijk en Schoorl 
(van I naar 2 zetels), en Uitgeest (één zetel 
behouden). West-Friesland: Hoorn (van 2 
naar 5 zetels), Wognum en Wervershoof (van 
I naar 3 zetels) en tot slot- op eenzame 
hoogte- de Kop van Noord-Holland: Lange
dijk en Anna Paulowna (niet meegeteld) Scha
gen (van 2 naar 3 zetels) en Den Helder (van 3 
naar I I zetels). 
Totaal uitslag Noord-Holland: 35 gemeenten, 
140 zetels. 

Zuid-Holland. We beginnen in de Leidse 
regio. In Leiden zelfkomen acht D66'ers in de 
raad. Dit waren er twee. Alphen aan de Rijn 
en Leiderdorp komen op vier raasdszetels 
(resp. van één en twee), Oegstgeest en Voor
schoten gaan van twee naar drie zetels, 
Noordwijkerhout komt van I op 3 zetels. In 
Hillegom zijn 2 nieuwe zetels veroverd. Sas
senheim, Bodegraven en Boskoop krijgen 
i.p.v. een eenpersoonsfractie nu een twee
persoonsfractie. Nieuwkoop krijgt een D66-
raadslid. 
De Haagse regio. In Den Haag zelf groeit de 
fractie tot 7 D66'ers (waren er 2). Vervol
gens komt Zoetermeer (van 3 naar 6 zetels). 
Daarna volgen Delft (van 2 naar 5 zetels), 
Rijswijk en Voorburg (beide van 2 naar 4 
zetels), Leidschendam (van I naar 3 zetels), 
Wassenaar (van I naar 2 zetels), en Berkel
Rodenrijs en Pijnaker (van I naar 2 zetels). 
Gaan we naar Rijn mond. Toppers zijn hier 
Rotterdam (van 2 naar 7 zetels) en Spijkenisse 
(van 3 naar 7 zetels), overigens snel gevolgd 
door Dordrecht (van I naar 6 zetels) en 
Vlaardingen en Schiedam (beide van 2 naar 5 
zetels). 
Dan volgen Hellevoetsluis, Maassluis en 
Zwijndrecht (van I naar 4 zetels) en Ridder
kerk (van 2 naar 4 zetels). Vervolgens komen 
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Brielle, Cappelle aan de ljssel, Krimpen aan de 
ljssel, Nieuwerkerk aan de ljssel, en Oud
Beijerland, met telkens een verdriedubbeling 
van de fractie: van I naar 3 raadsleden. In 
Albrandswaard ontvangt de raad ineens 3 
nieuwe D66'ers. In Barendrecht, Bernisse, 
Hendrik I do Ambacht en Papendrecht ver
dubbelt de fractie: van I naar 2 zetels. In 
Rozenburg blijft de fractie op die twee zetels. 
Voorts heeft D66 in Zuid-Holland zetels in de 
raden van Gouda (van 2 naar 5 zetels), Gorin
chem en Vianen (twee nieuwe zetels) en in 
Waddinxveen en Moordrecht (van I naar 2 
zetels). 
Totaal Zuid-Holland: 45 gemeenten, 153 ze
tels. 

Zeeland. D66 blijft hier in de raden van 
Vlissingen (van I naar 4 zetels), Middelburg 
(van I naar 3 zetels), Goes en Terneuzen (van 
I naar 2 zetels), Sluis en Aardenburg (een 
zetel gehandhaafd). D66 komt met één zetel 
de raden van Borsele, Domburg en Veere 
binnen. 
Totaal Zeeland: 9 gemeenten, 16 zetels. 

Gemeenten met de hoogste % 
D66kiezers 

I. OuderAmstel 31.2 
2. Den Helder 30.1 
3. Muiden 28.6 
4. Eist (Gld.) 26.7 
5. Loosdrecht 25.0 
6. Gennep 23.8 
7. ljsselstein 21.1 
8. Almere 20.9 
9. Wognum 20.8 

10. Purmerend 20.4 
11. Abcoude 20.4 
12. Amersfoort 20.4 
13. Spijkenisse 20.3 
14. Goor 20.3 
IS. Lelystad 20.1 
16. Nieuwerkerka/d ljssel 19.9 
17. Albrandswaard 18.7 
18. Zandvoort 19.6 
19. Weesp 19.5 
20. Zaltbommel 19.4 

Noord-Brabant. D66 blijft, fors versterkt, 
in de raden van Breda (van 2 naar 6 zetels) en 
Eindhoven (van 2 naar 5 zetels). D66 krijgt 
drie raadszetels in Den Bosch, Oosterhout, 
Oss, Tillburg en Waalre (allen van I naar 3 
zetels) en in Bergen op Zoom (van 2 naar 3 
zetels). Tweepersoonsfracties komen er in 
Assen, Best, Cuijk, Etten-Leur, St. Mi
chielsgestel en Uden (telkens twee nieuwe 
zetels), in Helmond, Made en Drimmelen, 
Son en Breugel en Rosmalen (van I naar 2 
zetels) en in Berkei-Enschot (2 zetels gehand
haafd). Eenpersoonsfracties ontstaan in Box
tel, Dongen, Loon op Zand, Putte, Valkensw
aard, Veldhoven en Waalwijk. De eenper
soonsfracties in Gemert, Mierlo, Nuenen en 
Roosendaal blijven bestaan. 
Noord-Brabant totaal: 30 gemeenten. 61 ze
tels. 
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En tot slot Limburg. D66 blijft daarin in de 
raden van Maastricht (van I naar 4 zetels), 
Gennep ( 4 zetels gehandhaafd), Brunssum 
(van I naar 3 zetels), Stein (van I naar 2 
zetels) en Beek (een zetel gehandhaafd). 
Nieuwe fracties treden aan in Heerlen en 
Venlo (twee zetels beiden) en in Sittard (één 
zetel). 
Limburg totaal: 8 gemeenten, 19 zetels. 

Nog kort iets over D66-raadsleden in lijstver
bindingen: in Norg, Nieuwlensen, Ermelo, 
Bunnik, Driebergen, Renswoude, Katwijk, 
Lisse, Warmond en Wateringen komen er via 
deze lijsten zeker D66'ers in de raad. 

En hiermee is de tocht door Nederland afge
rond. Duidelijk is dat D66 nog erg sterk in de 
Randstad blijft. In de drie Randstadprovincies 
(Noord- en Zuidhol land, Utrecht) liggen I 03 
van de in totaal 222 gemeenten, maar vooral 
368 van de 648 raadszetels. Gelderland doet 
sterk mee, maar het Zuiden blijft, vooral als 
gevolg van de invloed van de gemeentelijke 
lijsten, toch wel achter. In Noord-Brabant 
zeker, maar ook in Limburg zouden op grond 
vanTweede Kamerverkiezingen meer zetels 
behaald moeten kunnen worden. Overigens 
zal een meer uitgebreide analyse van de groei 
van D66 per provincie in het komende num
mer van Idee 66 worden gepubliceerd. 

BASIS 

De snelste groeiers 
(van-naar) 

I. Den Helder 
2. Amstelveen 
3. Leiden, Utrecht 
5. Arnhem, Apeldoorn, Almere, 

Den Haag, Rotterdam 
I 0. Alkmaar, Zaanstad, Dordrecht 
I 3. Leeuwarden 

3-1 I 
3- 9 
2- 8 

2- 7 
1- 6 
1- 5 

Met de overzichten die dit artikel begeleiden 
valt net iets meer te zeggen over de gemeen
ten waar D66 nu sterk is. Er lijken drie typen 
gemeenten te onderscheiden. 
Zo is er een aantal gemeenten waar D66 
landelijk meestal niet zo geweldig sterk naar 
voren komt, maar bij de raadsverkiezingen 
grote successen behaalt. D66 heeft in deze 
gemeenten sterke- en vooral: locaal gewor
telde- raadsfracties. Het schoolvoorbeeld 
van zo'n gemeente was altijd Gennep, maar 
we kunnen gerust ook Muiden, Eist, Goor, 
Loosdrecht, Wognum en Den Helder 
noemen. 
De volgende categorie zijn de eerste foren
sengemeenten. Hier haalt D66 al heellang 
goede scores. Bij raadsverkiezingen blijven 
deze gemeenten- bijvoorbeeld: Purmerend, 
Spijkernisse, Diemen., Breukelen, Castricum. 
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Leiderdorp- net wat onder de uitslagen be
haald in de eerste categoriën. 
En dan zijn er de grote steden. D66 is daar nu 
bijna overal fors in de raad vertegenwoor
digd. Het lijkt er overigens op dat D66 meer 
kiezers trekt naar mate de PvdA meer regen
teske trekken vertoont. 

Na het succes nu het- relatieve- falen. In vier 
gemeenten wist D66 geen zetels te behalen, 
terwijl wel werd meegedaan. Deze gemeen
ten- Drunen, Geleen, Meersen en Vaals
liggen allen in het Zuiden. De concurrentie 
van de plaatselijke lijsten was helaas te groot. 
Volgende keer beter. Dat geldt trouwens 
ook voor al die gemeenten waar een zetel 
verrassingsvrij behaald had kunnen worden, 
als was meegedaan met de verkiezingen. 
Voor deze gemeenten wordt gewerkt aan 
een activeringsplan. 

D66 in de raad in relatie tot de andere 
grote partijen 
D66 heeft niet slechts heel veel gewonnen, de 
partij heeft ook in een aantal raden een rela
tieve machtspositie verkregen. Hieronder 
volgt een overzicht van gemeenten waar D66 
de grootste, op één na grootste of op twee na 
grootste partij is geworden. Het gaat hierbij 
om 50 gemeenten. 

- D66 de grootste partij: Den Helder 
- D66 de op één na grootste partij: 

Amsterdam (na PvdA) 
Amersfoort (na CDA) 
Spijkenisse (na PvdA) 
Houten (na CDA) 
Zandvoort (na VVD) 
Ouder-Amstel (na CDA) 
Wognum (na CDA) 
Elst(Gid) (na CDA) 
Breukelen (na CDA) 
Muiden (na VVD) 
D66 de op twee na grootste partij: 
Na PvdA en CDA (en dus groter dan de 
VVD) in: Apeldoorn, Arnhem, Haarlem, 
Rotterdam, Leiden, Dordrecht, Maas
tricht, Hengelo, Delft, Schiedam, Alkmaar, 
Emmen, Hoogeveen, Leeuwarden, Goor, 
Maassluis, ljsselstein, Westervoort, Berkel 
en Rodenrijs, Zaltbommel, en Oud-Beijer
land. 
na PvdA en VVD (dus groter dan het CDA) 
in: Purmerend en Hellevoetsluis. 
na CDA en VVD (dus groter dan de PvdA) 
in: Voorschoten, Oestgeest, Leiderdorp, 
Albrandswaard, Abcoude en Noordwij
kerhout. 

Totslot 
Een interessante reeks die wellicht één voor
zichtige conclusie toelaat: D66lijkt op weg 
om in de steden de concurrentie met de VVD 
te kunnen winnen, en lijkt op weg in de foren
sengemeenten de PvdA te kunnen verslaan. 

Hansjeekei 
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Den Hoog goot politieke vernieuwing aanpokken 

SCHOLING EN LEF 
Twee dagen na de raadsverkiezingen 
praten we met een betrokken partijge
noot, wethouder in Den Haag, René 
Vlaanderen. Net als zijn D66-collega's 
in andere grote steden, is hij op de 
avond van de verkiezingen geconfron
teerd met een uitbreiding van zijn frac
tie, zoals hij nog nooit heeft meege
maakt. We mogen dan met 422 nieuwe 
raadszetels gegroeid zijn, in de grote 
steden kwam het wel heel hard aan. 
Dat was geen verdubbeling, dat werd 
een lawine! 

De klassieke vraag aan een representant uit 
één van die grote steden luidt in zo'n geval: 
.,Wat ging er nou door je heen, toen je al die 
uitslagen hoorde?" 
Vlaanderen: ,.Verheugd over de aanwas, maar 
tegelijk vervuld van zorg over wat we daar 
nou de komende maanden mee gaan doen." 
Met vele anderen stellen we bezorgd vast dat 
de opkomst te laag is geweest om nog te 
kunnen spreken van belangstelling voor de 
lokale bestuurslaag en constateren we dat er 
te veel mensen zijn, die zich hebben laten 
leiden door haat tegen, of in elk geval afkeer 
van buitenlanders. 
,.De verkiezingen winnen is één ding", zegt 
Vlaanderen, ,.maar een substantiële bijdrage 
leveren aan het lokale bestuur is een tweede. 
Voor mij is daarbij heel duidelijk dat je moet 
streven naar een plaats in B&W. Daar wordt 
niet alleen gekakeld, daar worden ook de 
eieren gelegd. Dat betekent dat je het met 
anderen eens moet worden over enkele 
doelstellingen die voor D66 centraal staan en 
dat je moet kunnen komen tot een college
samenstelling die het mogelijk maakt om zo
veel mogelijk van de eigen punten te realise
ren. Dat zal in de ene plaats tot een afspiege
lingscollege leiden, in de andere zal er een 
programcollege uit de bus komen. Cruciaal is 
de omzetting van het getal in feitelijke 
macht·" 
Maar de geringe opkomst maakt duidelijk dat 
een groot deel van de mensen geen bood
schap meer heeft aan die macht. Je doet maar, 
zij komen niet meer uit hun stoel. Zoiets is 
toch dodelijk voor elke politieke partij? 
,.Tja, ik heb daar ook niet direct een oplossing 
voor.lk heb wel een voorstel. Zoals wij lan
delijk een initiatiefhebben genomen tot ver
andering van de politieke cultuur, streven 
naar andere verhoudingen tussen samenle
ving en openbaar bestuur, zo zullen we ook 
plaatselijk tot een vergelijkbaar initiatief 
moeten komen. Een zware commissie uit het 
gemeentebestuur zou zich bezig moeten 
houden met een analyse van de oorzaken van 

het wegblijven. En niet van achter het bureau, 
maar zelf het veld in en gesprekken voeren 
met individuen of met representatieve orga
nisaties. Ik zou daarvan in Den Haag een 
hoofdpunt van beleid willen maken." 

Twee maal daags 
,.Het verder tot ontplooiing brengen van de 
lokale media lijkt mij, vooruitlopend op mo
gelijke conclusies uit het onderzoek, een hele 
goede gedachte. Een foldertje op de balie van 
voorlichting is mooi, maar je moet de burgers 
tot hun huizen achtervolgen met je beleid. Je 
moet ze duidelijk maken dat het hun zaak is, 
dat het hen wel degelijk aangaat wat het ge
meentebestuur doet en wat de raad beslist. 
Dagelijks één of twee uur lokale televisie, 
waarin het werk van raadscommissies op een 
goede manier gecommuniceerd wordt, zou 
zijn uitwerking niet missen." 

Maar nou die nieuwe mensen. Verandert er 

veel? "Ja natuurlijk verandert er veel. Vroeger 
kon je telefonisch fractie-overleg houden. 
Dat is voorbij. Er zal veel meer geregeld, 
geïnstitutionaliseerd moeten worden. Er zal 
duidelijk fractie-discipline moeten heersen, 
om te voorkomen dat we tegen elkaar wor
den uitgespeeld. Er mag best eens iemand een 
afwijkend standpunt hebben, daar zijn we 
D66 voor, maar geen individualistische anar
chie in de raad.lk hoor dat het P.S.V.I. een 
scholingsaanbod heeft voor nieuwe raadsle-

-advertentie-

... en toen 
schreven zij 
voor de eerste keer 

Mtt 2jjtt, ujjcJCr'v ~ ~ ~ ktt 
~-~n~u.lk. 
o~ (eroo,r ~op Mt ~ 
'1oek-oMdt'. AA vcxx- ~--

H IVQS Humanistisch Instituut voor Ontwikkelingssamenwerking 
financiert o.a. alfabetiseringsprojecten. Voor meer informatie: 

HIVOS Raamweg 16 2596 HL Den Haag Tel. 070- 36 36 907 Giro 716000 



Scholing 
en lef 
vervolg van p. 15 

den. Ik hoop dat ze daar allemaal gebruik van 
maken. Ik wil niet beweren dat het daar alléén 
van afhangt. Een plons in het diepe is prima, 
maar een paar zwemlessen erbij is nog beter." 

Steunfractie 
"Verder denk ik dat er een mooie taak ligt 
voor de achterban. Vooral voor mensen met 
kennis van zaken en ervaring op bepaalde 
terreinen. Natuurlijk, ze hebben het allemaal 
druk en zij hebben zich geen kandidaat ge
steld, maar ze blijven lid van de partij en ze 
mogen best eens een half uurtje beschikbaar 
stellen om een onervaren raadslid bij te pra
ten. Hoe je dat noemt is niet belangrijk, maar 
je moet het wél organiseren, anders blijft het 

bij mooie plannen. 
Tegen al die nieuwe mensen in al die fracties 
en vooral tegen de nieuwe fracties, die voor 
het eerst ergens in de raad komen, zou ik 
willen zeggen: Laat je door al dit zorgelijk 
gepraat je enthousiasme om aan het werk te 
gaan niet afnemen. Er is eigenlijk maar één 
ding belangrijk en dat is dat je barst van de 
initiatieven. Er zitten er voldoende om op de 
winkel te passen, die blijven wel kijken of er 
niets fout gaat. Kom jij nou maar met voor
stellen om het gemeentelijk functioneren te 

verbeteren, kom maar met plannen waar de 
mensen wat aan hebben. Als je echt te hard 
loopt, fluiten ze je heus wel terug!" 
De redactie van Democraat wenst alle 
nieuwe raadsleden geluk, scholing en lef! 

Stijn Verbeeck 

ACHTERPAGINA 

Afscheid Maarten 
Brackel in teken 
Oost-West 
verhoudingen 
Vrijdag 3 maart heeft Maarten Brackel af
scheid genomen als directeur van het Poli
tiekeScholings-en Vormingsinstituut (PSVI) 
van D66. Geheel naar de wens van Maarten 
stond zijn afscheid in het teken van het op
bouwen van contacten met Oost-Europese 
politieke partijen. De aanwezigen konden 
hun afscheidscadeau in de vorm van een eer
ste financiële bijdrage aan een nog op te rich
ten D66-ondersteuningsfonds aan de talrijke 

ballonnen in het Jacobi theater knopen. Na
mens de verschillende partijgeledingen voer

den Frits Herman de Groot (DB), Doeke 
Eisman en Louise Groenman (fractie Tweede 

Kamer), Mirjam Hommes (Peac), Roei van 
der Poort UD) en Magda Bernsen (PSVI) het 
woord bij het afscheid. Enige spijt sprak wel 
uit de afscheidswoorden van de vertrekkende 
PSVI-directeur. Na de eclatante overwinning 
op 21 maart zal op zijn instituut de komende 
tijd een groot beroep worden gedaan. Het is 
een uitdaging die Maarten ruimschoots aan
gekund zou hebben. We wensen hem veel 
succes bij zijn verdere loopbaan. 

Informatiepunt 
gemeenteraads 
fracties ,.,._" .. , .... x···",.., .•.•.... '"'"'"'·~·~· .. ,, ... ,.," ... 
Om te voorzien in informatie, advies en on
dersteuning aan de nieuw gekozen gemeen
teraadsleden is bij het landelijk secretariaat in 
Den Haag een informatiepunt ingericht. Hier 
kunt u terecht voor alle vragen die betrek
king hebben op het functioneren van afdelin
gen en fracties, alsmede voor vragen die be
trekking hebben op collegevorming (telefoon 
070-3858303). Een groep van ervaren D66-
ers (wethouders, burgemeesters, kamerle
den en DB-leden) staan klaar om u van advies 
te dienen en om als klankbord te fungeren. 
De gemeenteraadsfracties zijn inmiddels 
door een brief op de hoogte gesteld van dit 

informatiepunt. Om de informatie-uitwisse
ling tussen het landelijk secretariaat, fracties 
en afdelingen te optimaliseren is tevens een 
vragenlijst meegestuurd. Fracties die de brief 
niet hebben ontvangen kunnen deze aanvra
gen bij het landelijk secretariaat. Gevraagd is 
de gegevens telefonisch en schriftelijk door te 
geven. Zo is onder andere gevraagd naar de 
lijsten, de lijstvolgorde en naar diegenen die 
daadwerkelijk zitting zullen nemen in de raad. 

D66 heeft de naam een partij te zijn, die op 
het gebied van publiciteit en PR de zaakjes 
goed heeft geregeld. Of dat beeld terecht is, 
is nog maar de vraag. In ieder geval kan op het 
gebied van de interne public relations so
wieso veel verbeterd worden. Met 30, I% 
van de stemmen boekte D66 een klinkende 
overwinning bij de raadsverkiezingen in Den 
Helder. De PvdA (tweede grootste partij) 
behaalde ongeveer 20%. Het steekt lijsttrek
ker Henk Mosk dat de afdeling geen felicitatie 
of blijk van waardering van hoofdbestuur of 
kamerfracties aantrof in de bloemenzee of 
tussen de vele gelukstelegrammen. Vervol
gens voegt hij er wel zakelijk aan toe: "Een 
fraai artikel in de Democraat maakt natuurlijk 
wel wat goed ... " 
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Lokale fracties zoeken eigen weg in onderhandelingen 

D66 VERTAALT KRACHT 
IN MACHT 
Na de opvallende verkiezingsresulta
ten van 21 maart leek het niet meer 
kapot te kunnen. 066 zou, voor het 
eerst op lokaal niveau, in de college
onderhandelingen sterk voor de dag 
kunnen komen. Met vallen en opstaan 
is de afgelopen maand duidelijk gewor
den dat een goede verkiezingsuitslag 
slechts een onderdeel is van het hele 
machtsproces. 

Het optimisme van de eerste dagen na 21 
maart werd al snel getemperd. Het succes van 
de verkiezingen leek zich tegen de grote win
naar te keren. De- voorheen-grote partijen 
bleken niet bereid hun verdeel- en heers
tactiek van zich af te schudden, ook al was de 
legitimatie voor die opstelling nog verder ge
slonken. Leiden werd het eerste voorbeeld. 
D66 werd ruw aan de kant gezet: geen wor
tels in de samenleving, geen bestuurskracht 
en weinig progressief, zo waren de kwalifica
ties. Rotterdam volgde snel. Ook daar zou de 
D66-fractie te weinig deskundigheid bezit
ten. Van de grotere steden kwam verder Den 
Haag snel tot resultaat. Daar kwam D66 wel
iswaar in het college, maar werd de ver-

kiezingswinst niet vertaald in de wethou
dersaantallen en nauwelijks in de zwaarte van 
de portefeuille. 
De ommezwaai lijkt gekomen te zijn toen het 
zelfs de landelijke kopstukken van de PvdA, 
partijvoorzitter Sint en fractievoorzitter 
Kok, in enkele gevallen te gortig werd. Of de 
uitspraken van deze twee bestuurders in
vloed gehad hebben, of dat de druk van de 
media een grotere rol heeft gespeeld, zal wel 
nooit duidelijk worden. Feit is dat na die be
moeienis in de tweede week van april de 
kwaliteiten van de lokale D66-bestuurders 
nauwelijksmog openlijk als uitsluitingsgrond 
is genoemd. 

Het is daarna gelukt om in veel plaatsen wel in 
het college te komen. In Nijmegen bijvoor
beeld, en in Apeldoorn, Groningen, Breda, 
Utrecht en Amsterdam om enkele grotere 
gemeenten te noemen.ln elke situatie spelen 
andere kwesties, zijn andere gevoeligheden 
die tot een andere afweging leiden. In het ene 
geval blijft D66 'vrijwillig' buiten het college, 
omdat men niet wil buigen voor andere par
tijen. De verminderde invloed op het bestuur 
wordt gecompenseerd doordat in de raad de 

D66-lijn gehandhaafd kan worden. Voor de 
buitenwacht hoeft men zich niet te verdedi
gen: D66 blijft haar opstelling trouw. ln het 
andere geval wordt zonder al te veel moeite 
een belangrijk resultaat geboekt. Dat geeft 
aan dat de boodschap van D66 een breed 
politiek draagvlak begint te krijgen: een teken 
van erkenning en een goede oppositierol in 
het verleden. Soms ook moet het nodige toe-

(vervolg op pog. 3) 

Verkiezingen 
Adviesraad 
De Adviesraad begint volgende maand 
aan een nieuwe zittingsperiode van 
twee jaar. Daarvoor vindt deze maand 
de AR verkiezing plaats. In deze Demo
craat vindt u de verkiezingsbescheiden. 

Dezemaand 
Dagboek van een onderhandelaar p. 3 
Bertens bezoekt regenwouden p. 5 
Gesprek over medische ethiek p. 12 
Binnenhof p. I 5 
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COMMENTAAR 

Het Beloofde Land 
Het was een wonderlijke ervaring. Meer dan honderdduizend mensen waren uit alle 
windstreken toegestroomd. Felle toespraken galmden over het immense plein. Oud 
en jong, rechts en links, de bevolking was in al haar schakeringen vertegenwoordigd . 
Het initiatief was genomen door ontstemde (gekozen) burgemeesters. Op spandoe
ken stonden de leuzen: "Verander het politieke systeem" en "Wij eisen een gekozen 
minister-president en een districten-stelsel" . 

Wat was dit? Een illusoire toekomstdroom van een D66-fanaat met een onverwerkt 
verleden wiens verstandelijke vermogens het inmiddels hebben begeven? Geenszins. 
De massale demonstratie heeft werkelijk plaats gehad en uw commentator was er 
getuige van. Alleen niet in Nederland, maar in de Israëlische stad Tel Aviv. De 
betogers liepen te hoop tegen de verlamde politieke besluitvorming, de onevenre
dige macht van religieuze partijen, de politieke koehandel en de tanende legitimiteit 
der politici: de burgers herkenden zich niet meer in hun bestuurders en wilden een 
ander politiek gedrag afdwingen door wijziging van het kiestelseL 

Zoals bekend demonstreert D66 hier al 24 jaar voor. Tot nu toe helaas tevergeefs. 
Wel is recentelijk een zware parlementaire commissie voor politieke vernieuwing 
ingesteld. Niets wijst tot nu toe echter op een fundamentele mentaliteitswijziging die 
werkelijk verandering mogelijk moet maken. De bereidheid van de grootste partijen 
om tot ingrijpende wijzigingen te komen is nog steeds bijzonder gering. Zij stemden 
met de genoemde commissie in uit vrees voor de ook door hen gesignaleerde 
onvrede van het electoraat met hun politieke praktijk. Ook konden zij zich moeilijk 
veroorloven de invitatie botweg af te wijzen van een partij, die ondanks de verworven 
kiezersgunst hardhandig buiten het kabinet was gelaten. Dat zou slechts koren op de 
D66-molen zijn geweest. Zolang de met vooraanstaande Democraten opgetuigde 
commissie studeert, zou D66 bovendien fatsoenshalve belet worden van het onder
werp een electoraal mooi nummer te maken. 

Erkenning van het probleem is natuurlijk heel iets anders dan aanvaarding van de 
gesuggereerde oplossingen. Vele hiervan schaden de vermeende belangen van de 
gevestigde partijen of individuele politici. Ontegenzeggelijk kleven er bijvoorbeeld 
aan een nieuw kiessysteem, een andere vorm van ministeriële verantwoordelijkheid, 
of departementale herindelingen ook "objectieve" nadelen. Deze bezwaren kunnen 
(en zullen!) evenwel gemakkelijk als dekmantel dienen voor de motieven van per
soonlijke en partijpolitieke aard: de angst om verworven machtsposities op het spel te 
zetten. 
Ongetwijfeld wijzen de "oude" gevestigde partijen zulke aantijgingen verontwaardigd 
van de hand. Hadden zij niet Kamervoorzitter Deetman de leiding toevertrouwd om 
aan te geven hoe ernstig zij de commissie namen? Dat is nog maar de vraag. Het 
brengen van een "stukoffer" past uitstekend in de strategie van dit politieke schaak
spel en is bovendien voor weinig partijgenoten van de oud-onderwijsminister reden 
voor onoverkomenlijke droefenis. 

Kortom, de instelling van de commissie Deetman lijkt verdacht veel op een poging de 
partij in de tang te nemen die als geen andere op politieke vernieuwing hamert. 

Mocht D66 er echter toch niet in slagen de gevestigde politieke orde te overtuigen 
van de noodzaak zichzelf te veranderen, dan blijft er slechts één, per definitie 
"Democratische" weg open: die naar de kiezers toe. Via het verwerven van vol
doende aanhang in de samenleving moet het politieke stelsel open worden gebroken. 
Dat dit in principe mogelijk is, blijkt uit de verregaande afzwakking van het ideologi
sche karakter van de "oude" partijen onder druk van de maatschappelijke ontwikke
lingen. Het automatisme in stemgedrag ten behoeve van bepaalde partijen neemt af: 
er vallen steeds meer kiezers te winnen langs lijnen van betrouwbaarheid en redelijke 
rechtvaardigheid dan van traditionele bindingen. Het gaat meer om bewuste keuzes 
op basis van feitelijk politiek gedrag. Dit vergt niet alleen meer van de kiezers, maar 
vooral ook van gekozenen. 

De politici moeten zich onthouden van valse beloftes. Zij moeten veranderingen 
durven doorvoeren, als de omstandigheden dit vereisen en de burgers het wensen. 
Moge het niet blijven bij een verwijzing naar "het beloofde land". 

Bob van den Bos 
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DAGBOEK VAN EEN 
ONDERHANDELAAR 
Overal in het land hebben D66-delega
ties hun best gedaan voor een plaats in 
het College om zo mee te werken aan 
een schoon land en een helder bestuur. 
De Democraat vroeg haar redacteur 
Elmer Klaasen, die deelneemt aan de 
onderhandelingen in Utrecht, een dag
boek bij te houden. 

Utrecht 
De verkiezingsuitslag van Utrecht geeft een
zelfde beeld te zien als de andere grote ste
den. De PvdA blijft grootste partij ondanks 
fors verlies (van 19 naar 12 zetels), het CDA 
blijft constant (I 0 zetels) en Groen Links en 
D66 winnen de verkiezingen (respectievelijk 

(vervolg van pag. I) 

gegeven worden om tot een positief onder
handelingsresultaat te komen. De afweging is 
in dat geval dat een rol als collegepartij in 
praktijk de beste waarborg geeft voor een 
uitvoering van (een deel van) de eigen wen
sen. 

Principiële opstelling 
In Bodegraven blijft D66 bijvoorbeeld princi
pieel buiten het college, ondanks de winst van 
een tweede raadszetel. Een regentesk CDA 
wilde de onderhandelingen nog steeds tête à 
tête regelen: zij ontvingen van oudsher een 
voor een de partijen en maakten daarna een 

keuze. Het lukte D66 dit keer daar even een 
stokje voor te steken, maar na één vergade
ring wilde het CDA weer de achterkamers 
opzoeken. D66 vertikte het op audiëntie te 
gaan, mede omdat men de verkiezingen inge
gaan was met de eis van openbaarheid van 
bestuur. Hoewel die principiële opstelling 
voor de betrokkenen een moeilijke beslissing 
was heeft het de partij veel goed gedaan. "De 
opstelling van D66 heeft het CDA in een 
kwaad daglicht gesteld. Het zal ons op deze 
wijze lukken de regentenmentaliteit te door
breken. Onze opstelling is als een bom inge
slagen. Of je je opoffert voor je boodschap? Ja, 
in feite wel. Hoewel we ons nu natuurlijk 
onbevangen in de raad kunnen opstellen", al
dus fractievoorzitter Andries Siderius. 

Resultaten 
De D66-fractie in Oss heeft voor een andere 
opste 11 i ng gekozen. 
Ook hier speelt het punt van de bestuurlijke 
vernieuwing. D66 wilde alleen onderhande
len als de andere partijen een c.ommissie be-

van 5 naar 8 en van 2 naar 8).1n de Domstad 
hebben deze laatste twee partijen zich vooral 
geprofileerd door zich tegen een boven
grondse sneltram-verbinding door de binnen
stad te keren. 

17februari 
Vandaag start in feite het werk voor de on
derhandelingen met de cursus Collegevor
ming van het PS V I. Samen met N icky (lijst
trekker) en Thea (Nr 7 van de kandidatenlijst 
en bestuurslid) naar de Cursus geweest. De 
belangrijkste tips die we meegenomen heb
ben zijn dat we niets moeten verwachten van 
andere partijen en dat het belangrijk is om 
naast de delegatie een grotere groep bij de 

Andries Siderius. 

stuurlijke vernieuwing zouden accepteren. 
De andere partijen waren hiertoe bereid. 
Daarbij werd direct invulling gegeven aan de 
taken van de commissie. Roei Bukman: "De 
commissie zal zich op korte termijn buigen 
over de realisatie van een lokaal raadgevend 
referendum, over de inspraakregels en een 
goede regeling van de ombudsfunctie. Het 
lokaal referendum is in de onderhandelingen 
aan de orde geweest. Steun ervoor is door de 
andere partijen in principe toegezegd". Buk
man zal zelf de commissie voorzitten, die 
waarschijnlijk de hele raadsperiode actief zal 
zijn. Het bijzondere is dat al deze punten 
werden binnengehaald voordat er in Oss 
überhaupt gesproken werd over een porte
feuilleverdeling. 

Ontwikkeling 
De situatie in Amersfoort is weer heel an
ders. De fractie van D66 zou, als je de kranten 
mag geloven, haar kritische houding tegen de 
plannen omtrent de ontwikkeling van het 

onderhandelingen te betrekken (een klank
bord). 

26februari 
Bestuurlijk overleg met PvdA en Groen 
Links. De PvdA heeft hiertoe het initiatief 
genomen. Het is duidelijk dat de collgeonder
handelingen begonnen zijn. Groen Links heeft 
uitgesproken alleen met PvdA en D66 een 
college te willen vormen. 

I maart 
Met Nicky gesproken over het stuk dat ik 
over de college-onderhandelingen heb ge
schreven. In het bestuur hebben we afgespro
ken dat er een Klankbord moet komen met 

~ 

stadscentrum hebben laten varen. Dat levert 
ze een wethouder op die de uitvoering van 
het Centraal Stadsgebied (CSG) zelf ter hand 
mag nemen. Afdelingsvoorzitter Albert Fle
derus wil niet op die kranteberichten ingaan, 

maar constateert dat de fractie gedaan heeft 
wat er van D66 verwacht mag worden. "We 
hebben getracht de consequenties van de 
D66-ideeën hoog te houden. Voor de ver
kiezingen hebben we geconstateerd dat er 
geen CSG in deze vorm moet komen, omdat 
er geen maatschappelijk draagvlak voor is. 
De onderhandelingen hebben we ingezet op 
het bereiken van dat draagvlak. We moeten 
met de plannen terug naar de burger en de 
reacties serieus nemen. Voor de gemeente 
Amersfoort is het van belang dat we het ver
trouwen, zowel in elkaar als tussen burger en 
bestuur, terugvinden". Moet je als partij nu 

blij zijn met een wethouderspost die juist dat 
omstreden punt moet behandelen? Flederus: 
"Natuurlijk maakt het ons kwetsbaar en 
brengt het een risico met zich mee, maar we 
zijn wel bezig met D66-items pur sang. Het 
zal de nodige kwaliteit en creativiteit vragen, 
maar het is ook een unieke kans om vorm te 
geven aan een helder bestuur". 
En zo zijn er vele voorbeelden te geven van 
lokale fracties die telkens weer een afweging 
moeten maken om ervoor te zorgen dat het 
D66-geluid het best tot z'n recht komt. Eén 
ding staat vast: de verkiezingen en de onder
handelingen hebben D66 een krachtige posi
tie in de gemeenteraden en colleges bezorgd. 

Alexander Osten 
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naast de nieuwe fractie twee bestuursleden, 
de eerste lijstopvolger en Kees als vertrek
kend fractie-voorzitter. 

7maart 
Lijsttrekkersdebat georganiseerd door de 
VVD. De kleine zaal is zo goed als leeg. De 
PvdA vertoont duidelijk baltsgedrag richting 
CDA. 

11 maart 
Vergadering Campagne Commissie. Het be
langrijkste item in de verkiezingscampagne is 
de Sneltram. Wij en Groen Links zijn tegen 
een bovengronds traject door de binnenstad. 
Besloten wordt tot een advertentie op de 
voorpagina van het UN op de laatste dag voor 
de verkiezingen: "Geen sneltram boven
gronds door de binnenstad? Stem D66". 

16maart 
Eerste vergadering van het klankbord. We 
verwachten 5, maximaal 6 zetels. Op basis van 
de verwachte verkiezingsuitslag hebben we 
een voorkeur voor een collge PvdA-CDA
D66. Als tweede keus komt PvdA-VVD-D66. 
We verwachten niet dat een Links College 
een werkbare meerderheid haalt. 

21 maart 
De verkiezingsuitslag is sensationeel. Al aan 
het begin van de avond voorspelt de lokale 
omroep, Dom roep, acht zetels voor ons, en 
een verlies van zeven voor de PvdA (van 19 
naar 12). Alleen wat betreft Groen Links zit
ten de schaduwverkiezingen ernaast. 
Die halen acht in plaats van de voorspelde vijf 
zetels. James van Lidth de Jeude (lijsttrekker 
PvdA) neemt op de verkiezingsavond het 
verlies sportief op. Hij maakt een opening wat 
betreft de sneltram. 

25maart 
Fractie en klankbord. Een groot deel van de 
fractie heeft een duidelijke voorkeur voor 
een links college. De overigen een lichte 
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voorkeur voor een college met PvdA en 
CDA. We hebben het gevoel dat we meetel
len. We vinden dat we recht hebben op twee 
wethouders. 

29maart 
Achter de schermen speelt van alles. De 
PvdA heeft zich duidelijk uitgesproken voor 
het CDA. Het liefst hebben ze Groen Links 
erbij, hoewel dat nog niet naar buiten ge
bracht is. Op 9 april heeft Groen Links een 
ledenvergadering, dan heffen ze eventueel 
hun blokkade richting CDA op. 

I april 
Gesproken met Nicky. Groen Links links wil 
nog steeds een Links College. De PvdA pro
beert ze over te halen toch mee te doen met 
het CDA. Op het klankbord hebben we afge
sproken dat we verder inhoudelijk willen on
derhandelen met PvdA, CDA en Groen 
Links. 

De voorzitter van de afdeling Utrecht. 
E.lmer Klaasen, overhandigt lijsttrekker 
Nicky van 't Riet het eerste exemplaar 
van het lokale verkiezingsprogramma. 
(Foto: Alexander Osten) 

lapril 
Openbare vergadering van de college-onder
handelingen. De PvdA zoekt naar argumen
ten om ons buiten het college te houden. Ze 
hebben nu voor het eerst openlijk hun voor
keur voor Groen Links uitgesproken. De 
PvdA is het machtsdenken nog niet verleerd. 
Het CDA is volgzaam. Ze willen hun deelna
me aan het college niet in gevaar brengen. 
Ook al hebben ze ons liever dan Groen Links, 
ze spreken dat niet in het openbaar uit. De 
PvdA wil op dit moment niet met ons praten, 
ook niet in de wandelgangen. De PvdA heeft 
het ook gedaan gekregen dat hun concept 
werkprogramma zal worden gebruikt als ba
sis. De andere partijen mogen amenderen. 
D66 heeft als enige bezwaar gemaakt tegen 
deze procedure. 

4april 
Klankbord. We hebben we onze inbreng 
voor het concept-werkprogramma bespro-

.,.. 
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WINSTBEJAG BEDREIGT 
HET REGENWOUD 

jan-Willem Bertens en He mmo Muntingh spreken in Kushing (Sarawak) hun persverklaring door met de leider van de Penan
stam. 

~ken. Deze zal worden meegestuurd met het 
PvdA-stuk. 

7april 
Klankbord. We hebben grote problemen met 
het concept-werkprogramma van de PvdA. 
We vinden het geen goede basis voor een 
werkprogramma en zullen dit voorleggen aan 
CDA en Groen Links. Nicky had goed 
nieuws: de PvdA wil weer met ons praten. 

9april 
Ledenvergadering Groen Links. De uitkomst 
is een ultimatum. PvdA en CDA moeten zich 
uitspreken tegen een sneltram bovengronds 
door de binnenstad. Zo niet, dan wil Groen 
Links niet aan de onderhandelingstafel plaats
nemen. Wij schatten in dat Groen Links daar
mee niet in de onderhandelingen kan blijven. 

IOapril 
Klankbord. Het CDA heeft ons informeel een 
minderheidsstandpunt aangeboden. Het dub
belbesluit over de sneltram blijft gewoon 
overeind. De overgrote meerderheid van het 
klankbord is daar tegen. We zijn dan geen 
volwaardige collegepartner. 

11 april 
Openbare onderhandelingen. PvdA en CDA 
gaan niet in op het ultimatum van Groen 
Links. Het CDA spreekt zich definitief uit 
tegen samenwerking met Groen Links. In de 
tweede ronde verrast de PvdA ons door voor 
te stellen met CDA, VVD en ons te willen 
dooronderhandelen. Het CDA wil doorpra
ten op basis van 3-2-1-1. 

Ook de PvdA spreekt zich uit voor 3-2-1-1. 
Als compromis voor de sneltram worden ons 
de alternatieven geboden in een andere for
mulering van het trambesluit, een zogenaam
de 'Binnenstad, tenzij' formulering. Ook 
komt een nieuwe inspraakronde op tafel. 
Als alternatief voor 3-2-1-1 komen we met 3-
2-2-1 (acht wethouders). Zelfs de VVD is 
tegen uitbreiding van het college. 

I lapril 
I 1.00 uur eerste vergadering. We zijn nu aan 
de besloten vergaderingen begonnen. Elke 
keer dat we voor overleg de kamer uitlopen 
worden we benaderd door journalisten. Het 
legt extra druk op de onderhandelingen. Wij 
houden vast aan twee wethouders. Het CDA 
biedt ons officieel een minderheidsstandpunt 
aan. 20.00 uur. Nicky heeft gesproken met 
PvdA. We kunnen kiezen. Een minderheids
standpunt of twee wethouders. De PvdA wil 
de VVD dan laten vallen. In de vergadering 
moeten wij met het voorstel komen om de 
VVD te wippen. Na schorsing komen we met 
twee alternatieven voor de portefeuilles: 2-
2-2-1 en 3-2-2. We spelen de Zwarte Piet 
terug. De PvdA kiest voor 3-2-2. De 'Binnen
stad, tenzij' formulering wordt 'Binnenstad, 
of. Daar kunnen we mee leven. 

15 april (eerste paasdag) 
12.00 uur bestuursvergadering. We besluiten 
een artikel naar het UN te sturen om ons 
standpunt goed uit te leggen. Kees (de ver
trekkende fractievoorzitter) is woedend 
over het bereikte accoord.l4.00 uur frac
tievergadering. De fractie is met het stuk 

In de laatste week van maart brachten 
D66-Europarlementariër Jan-Willem 
Bertens en PvdA-collega Hemmo Mun
tingh een bezoek aan de Maleisische 
deelstaat Sarawak (op Borneo) om zich 
ter plaatse te informeren over de ont
bossing van het tropische regenwoud in 
Sarawak en de aantasting van de rech
ten van de inheemse bevolking die 
daarmee gepaard gaat. Zij woonden 
onder meer de rechtszaak bij van eige
naren van inheemse gronden tegen een 
tweetal houtbouwmaatschappijen en 
de regering van de staat Sara wak. 

Wat de Europarlementariërs te horen kre
gen, en met eigen ogen konden zien, was 
onthutsend. De kapconcessies voor de tropi
sche regenwouden in Sarawak zijn in handen 

voor het UN eens. Alexander (nr. 3 op de 
lijst) neemt een minderheidsstandpunt inzake 
de tram in. Hij kandideert zich om deze reden 
niet voor het fractievoorzitterschap. Ik vind 
dat heel jammer. Verder gesproken over de 
portefeuilles die wij willen. 

I Sapril 
Onderhandelingen over het werkprogramma 
afgerond. Begonnen aan de portefeuillever
del ing. Vooral PvdA en CDA hebben proble
men. Het CDA wil financiën. Wij willen met 
name milieu en cultuur. 

19april 
Het CDA heeft alsnog milieu opgeëist. Ze 
krijgen twee loodzware portefeuilles. De on
ze vallen wat tegen. De fractie had erg veel 
moeite met deze verdeling. Toch gaan we na 
een lang beraad accoord. Over het gehele 
eindresultaat beslissen we maandag of dins
dag. Met het klankbord een welverdiende 
borrel gedronken. 

23april 
Vergadering van de steunfractie. Het kostte 
de fractie weinig moeite de steunfractie te 
overtuigen van het onderhandelingsresultaat. 
In grote lijnen is men accoord gegaan. 
Een andere deskundige, die de (oude) fractie 
van het begin af aan heeft bijgestaan bij de 
sneltramdebatten voor de verkiezingen, 
vindt dat we een goede weg bewandeld heb
ben. De onderhandelingsdelegatie ziet er, on
danks een weekend rust, moe uit. 

Elmer Klaasen, voorzitter D66-Utrecht 
en lid onderhandelingsdelegatie 
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Bertens en Muntingh in gesprek met de Maleise pers. 

van de regering, die daarvoor aanzienlijke be
dragen opstrijkt. Na elke regeringswisseling 
trekt de nieuwe regering de bestaande con
cessies in, en geeft eigen, nieuwe concessies 
uit. Het enige doel daarvan is om gedurende 
de jaren dat men in de regering zit, zo snel en 
zo veel mogelijkgeld aan die concessies te 
verdienen. 
Het gevolg hiervan is een bosbouw-"beleid", 
dat het overgrote deel van het oerwoud van 
Sarawak in de komende tien jaar zal wegva
gen. Daarmee wordt grote schade berok
kend aan het wereldwijde natuurlijke milieu 
en zal één van de belangrijkste natuur-schat
ten die de wereld rijk is, worden vernietigd. 
Slachtoffer van dit winstbejag is bovendien 
ook de inheemse bevolking van het gebied. 
Die profiteert op geen enkele manier van het 
kappen van het oerwoud, omdat hun traditio
nele eigendomsrechten van het land niet 
worden erkend. Hun traditionele leefge
bieden, en daarmee hun hele leefwijze en 
cultuur, worden als gevolg van de houtkap 
stelselmatig vernietigd. Evenmin is het eco
nomische belang op langere termijn van Sara
wak en Maleisië gediend met de huidige poli
tiek. Vrijwel al het gekapte hout wordt geëx
porteerd (naar Korea, Taiwan en, vooral, Ja
pan); en er is nauwelijks een eigen houtver
werkingsindustrie. 
Op grond van hun ervaringen hebben de 
twee Europarlementariërs een aantal aanbe
velingen geformuleerd, o.a. aan de regering 
van de staat Sarawak en de federale regering 
van Maleisië. Het bosbouwbeleid zou zodanig 
moeten worden herzien dat het kappen duur
zaam gebeurt en de bossen volledig kunnen 
herstellen in een periode van 2S tot 40 jaar. 
Het kaphout zou niet mogen worden geëx
porteerd; in plaats daarvan zou de locale 
houtverwerkingsindustrie moeten worden 
opgebouwd en uitgebreid. Daarmee zou een 
impuls worden gegeven aan de locale werk
gelegenheid en aan produkten met toege
voegde waarde die op hun beurt weer de
viezen-inkomsten voor het land kunnen gene
reren. 
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De houtprodukten zouden moeten worden 
verkocht tegen een prijs waarbij de mi
lieukosten zijn inbegrepen. 
De mensenrechten van de inheemse bevol
king moeten worden gerespecteerd door 
hun land-rechten te erkennen en hen volledi
ge zeggenschap te geven over hun traditione
le leefgebieden. 
Tenslotte is de regering van Sarawak en de 
federale regering van Maleisië gevraagd om 
tenminste tien procent van de oerwouden 
van Sarawak bij wet aan te merken als natuur

reservaten, en deze op te nemen in de lijst van 
natuurlijke erfgoederen van UNESCO, ten
einde deze gebieden te behouden in het be
lang van het hele wereldmilieu. 
Bertens en Muntingh bezochten Sarawak na 
afloop van de bijeenkomst van de parlemen
taire Assemblee A CS-EG die dit keer in Pa
pua Nieuw-Guinea plaatsvond. 

Arjen Bouter 

PS Zuid-Holland 
Kandidaatstellingsprocedure voor de 
verkiezing van de Provinciale Staten 
van Zuid-Holland 
De interne kandidaatstelling voor de op 6 
maart 1991 te houden Statenverkiezing 
opent I mei 1990 en sluit 6 augustus 1990. 
Uw ingevulde en ondertekende kandidaat
stellingsformulier dient voor 6 augustus a.s. 
ontvangen te zijn bij: 
de Regionale Verkiezingscommissie D66 
Zuid-Holland p/a Cees Bunnik, Zwanewater 
SS, 271 SBH Zoetermeer. Een kopie van het 
formulier zendt u aan het landelijk secreta
riaat van D66. Namens het regiobestuur van 
Zuid-Holland en de RVC; Ronald Verhagen, 
regiosecretaris, Bleulandweg I 34, 2803 HH 
Gouda, 01820-24923. 

ReünieHJB 
Enkele oud-leden van de Humanistische 
Jeugdbeweging hebben het plan opgevat om 
voorjaar 1991 een reünie te houden. De HJB 

bestond in de jaren vijftig uit een groep jonge
ren van plm. IS tot 23 jaar. De HJB was nauw 
verwant aan het Humanistisch Verbond. Er 
waren verschillende afdelingen door het land. 

Onderstaande oud-leden roepen ex-HBJ-ers 
op hun adres en telefoonnummer bekend te 
maken. Ook informatie over andere oud
HBJ-ers, hun gegevens of welke informatie 
dan ook is welkom. Reacties graag naar: Anne
ke Reijnders-de Blaauw, Soltstede 23, 9481 
HL Vries, tel. OS921-41208 of Dik van Kre
veld, Charlotte de Bourbonlaan S8, 3708 CD 
Zeist, tel. 03404-1 S809. 

Astm~ \ .... ): .. ;.Fonds 
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DEMOCRATEN 

Verkiezingen 
Naar de stembus op 6 maart 1991!! 
Op 6 maart 1991 gaat Nederland weer 
naar de stembus. Althans ... dat hopen 
we. 
Op die woensdag worden de leden van de 
Provinciale Staten gekozen. 

Conform onze Statuten en Huishoudelijk 
Reglement zouden we nu reeds lang met 
de voorbereidingen daarvoor druk moe
ten zijn. 
Het besluit tot deelname aan de ver
kiezingen zou genomen moeten zijn, kan
didaatstellingsprocedures moeten zijn 
opgestart. 

We kunnen ons echter voorstellen dat een 
en ander in veel gevallen nog niet in gang 
is gezet. 
We bieden u een helpende hand. 

Hieronder volgt een korte weergave van 
een handleiding die, met betrekking tot 
de te volgen procedures voor de Staten
verkiezingen, is opgesteld. Deze handlei
ding is verspreid onder regio-besturen, 
Statenfracties en het Hoofdbestuur. 
Mocht u ook belangstelling hebben voor 
de volledige tekst dan is deze op te vragen 
bij het landelijk secretariaat van D66 
(070-3H5H303- Mieke van den Berg). 

Verkiezingsreglement 
Uiterlijk een jaar voorafgaand aan de 
verkiezingen* stelt de ARV een kiesreg
lement vast (art. 142.l.H.R.). Een af
schrift daarvan dient te worden verstuurd 
aan het Hoofdbestuur en de Landelijke 
Verkiezingscommissie. 
* Kan nog tot I juli 1990 

Kandidaatstellingsprocedure 
Een door de ARV te benoemen ver
kiezingscommissie begeleidt de interne 
verkiezingsprocedure. Deze dient zo te 
zijn opgezet dat een maand voorafgaand 
aan de kandidaatstelling (het indienen 
van de lijsten bij de provincie - op 22 
januari 1991) de lijst gereed is. 
Standaard-kandidaatstellingsformulieren 
zijn op te vragen op het landelijk secreta
riaat van D66. 

Verkiezingen voor de leden van de Eerste 
Kamer 
De leden van de Eerste Kamer worden 
gekozen door de leden van de Provinciale 
Staten. 
Dit vindt plaats op 29 mei 1991. In augus
tus van 1990 wordt de kandidaatstellings
termijn voor kandidaten voor de Eerste 
Kamer geopend, let daarvoor op medede
lingen in de Democraat. 

Gemeenteraadsverkiezingen en D66-vrouwen 
Nu de overwinningsroes enigszins geluwd is, wordt het tijd om de uitslagen eens te gaan 
bestuderen op doelgroep en haar resultaat. In dit geval zullen wij de blik richten op de 
D66-vrouwen en hun plaats in de verschillende gemeenteraden. 

In de afgelopen 2 jaar heb ik, als emanci
patiewerkster, mij voornamelijk bezigge
houden met deze gemeenteraadsver
kiezingen. 75 vrouwen hebben de cursus 
.. Vrouw in Gemeenteraad" gevolgd en 
daarnaast volgde een groot aantal vrou
wen de cursussen die aangeboden werden 
door het PSVI ter voorbereiding van de 
gemeentecaadsverkiezi ngen. 
Daarom lag het geheel in de lijn om een 
aantal vrouwen te vragen hun indrukken 
t.a.v. hun verkiezing in de gemeenteraad 
kenbaar te maken. 
Hoeveel D66-vrouwen er zitting zullen 
nemen in de verschillende gemeente
raden op I mei a.s. is nog niet bekend. 
Druppelsgewijs komen de samenstellin
gen van de verschillende fracties binnen 
bij het landelijk secretariaat. 
Graag had ik in deze Democraat een per
centage gegeven, maar daar de juiste ge
gevens nog ontbreken. zal dit niet moge
lijk zijn. Toch kunnen wij wel globaal 
concluderen dat de 25'~., van de vorige 
periode overtroffen zal worden. 

Of dit te danken is aan de "positieve ac
tie" die via het project "Vrouw in Ge
meenteraad" gevoerd is, valt te betwijfe
len. Een belronde bij gekozen D66-vrou
wen heeft die twijfel niet weggenomen . 
Van de 20 vrouwen die gebeld werden, 
waren er I 0 die niet verwacht hadden ge
kozen te worden. Met andere woorden: 
zij stonden op zogenaamde onverkiesba
re plaatsen. Daarentegen waren alle 
vrouwen, wel of niet verkiesbaar, stuk 
voor stuk zeer goed voorbereid op hun 
taak. Steunfractiewerk, vervanging in 
commissievergaderingen, afdelingsbe
stuurslidmaatschap i.s.m. cursussen via 
het PSVI en/of cursus .. Vrouw in Ge
meenteraad" maakten van haar een goed 
voorbereid gemeenteraadslid. Daarbij 
moet worden aangetekend dat alle onder
vraagde vrouwen nog nooit deelgenomen 
hadden aan het raadslidmaatschap. 
Ondanks de goede voorbereidingen valt 
toch op dat de zogenaamde "vrouwelij
ke" portefeuilles als haast vanzelfspre
kend op haar schouders werden geladen. 

Ook als haar een wethoudersfunctie werd 
aangeboden. In hoeverre zij dit aan zich
zelf te danken hebben is moeilijk na te 
gaan. De overwinning van D66 werd als 
een bedreiging binnen de "gevestigde"' 
orde gezien. En in de onderhandelingsge
vechten kan deze problematiek over het 
hoofd gezien zijn. 
Eventuele deelname aan het college was 
over het algemeen van te voren doorge
sproken, maar alleen als het problema
tisch lag bij de mannen in de fractie; car
rièreopbouw, salariëring enz., kwamen 
de vrouwen in beeld. 
D66 staat positief als vrouwen zich mel
den maar deze positieve houding is niet 
beleidsmatig terug te vinden. 
Het emancipatiefacetbeleid, in de meeste 
programma's hoog in het vaandel is wat 
betreft de praktische invulling, bij een 
aantal fractievormingen, ver te zoeken. 
Hoe komt dat? 
Hier ligt dus nog een groot terrein braak 
voor D66. De roes van de overwinning 
mag niet verhinderen dat daar aandacht 
aan wordt besteed. 
Gelijkheid is een goed ding, maar moet 
duidelijk aangegeven en nagestreefd 
worden. Annelies van Maanen 
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Bezu1denhoutseweg 195 
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Telefoon 070-385 83 03 
Postg1ro 3909120 
tnv PSVI D66 Den Haag 

Cursusaanbod 
voor fracties, steunfracties, afdelingsbes
turen in de maanden mei -juli. 

In het vorige nummer van de Democraat 
meldden we u dat er op korte termijn een 
goed uitgewerkt cursus-aanbod zou ko
men. Via een mailing samen met het HB
D66 is aan alle afdelingssecretarissen, en 
als dat mogelijk was aan raadsleden, ge
meld dat er een cursus EFFICIENT 
WERKEN IN DE RAAD opgezet is. 
Deze tweedaagse cursus wordt gegeven 
op 19 mei en 2 juni. Er bleek veel animo 
voor te bestaan, want deze cursus was snel 

IK HEB EEN SUGGESTIE VOOR 
OP TE *ZETIEN CURSUSSEN, 
DIE DOE IK HIERBIJ. 
thema: ................... . 

IK MELD ME AAN BIJ HET PSVI 
VOOR DEZE BIJEENKOMSTEN: 
0 Cursus Efficiënt werken in de 

Raad: 19 mei en 9 juni, f 75,
(sluiting 11-5) 

0 Cursus Efficiënt werken in de 
Raad: 23 en 30 juni, .f 75,
(sluiting 6-6) 

0 Cursus Afdelingsbestuurders: 7 ju
li, .f 25,-, 
(sluiting 20-5) 

0 Presentatietraining: 14 juli, f 25,-, 
(sluiting 27-5) 

0 Wethoudersdag: 23-6, .f 25,-, 
(sluiting 1-6) 

0 Cursus Gemeentefinanciën: 15-9, 
f 25,-, 
(sluiting 5-9) 

0 Lokaal op te zetten cursus met 
PSVI-steun. Rond thema: 

NAAM: ________ _ 

ADRES: ________ _ 

PC/PLAATS: ______ _ 

TELNR.: ________ _ 

FUNCTIE D66: ______ _ 

Opsturen naar: 
PSVI-D66, Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ Den Haag, 070-385.83.03 

PSVI 

volgeboekt. Wij zijn daar uiteraard heel 
blij mee en bieden deze cursus nu ook op 
andere data aan, zodat veel meer raadsle
den kunnen deelnemen. De plaatsen 
waar de bijeenkomsten gehouden gaan 
worden hangen af van het aantal deelne
mers. 
Een uitgebreide beschrijving van het 
reeds eerder geplande cursus-aanbod én 
van de diverse publicaties van het PSVI 
vindt u in de vorige Democraat. 

EFFICIENT WERKEN IN DE RAAD 
2-daagse cursus 
zaterdagen 19 mei en 9 juni 
zaterdagen 23 en 30 juni 

Het is een cursus raadspraktijk die nieuwe 
mensen wegwijs maakt, zodat zij hun tijd 
en energie zo eeficient mogelijk kunnen 
inzetten. De cursus is tevens gericht op 
een vruchtbare samenwerking in grote
( re) fractie/steun fractie. 

De eerste zaterdag ( 19 mei of 23 juni )is er 
aandacht voor raads- en commissieverga
dering, de vergadercyclus in de gemeente, 
samenwerking binnen de eigen fractie en 
het plannen van het raadswerk. 
Plaatsen: nader te bepalen. 

De tweede zaterdag (9 of 30 juni)komt 
het extern functioneren aan bod. Zoals de 
college- of oppositierol, het werken met 
ambtenaren, het werken met steunfrac
tie, met de buitenwacht: pers en andere 
contacten. 
Plaats: nader te bepalen. 

CURSUSDAG VOOR AFDELINGS
BESTUURDERS 
Zaterdag 7 juli 

Een cursusdag waarin alle rollen en taken 
aan bod komen.In de ochtend staat de 
taak van de afdeling en het intern functio
neren van een bestuur centraal. 's Mid
dags komen voorzitters, secretarissen en 
penningmeesters met vakgenoten/lotge
noten bijeen en nemen alle specifieke ta
ken en plichten door. 
Plaats: nader te bepalen. 

PRESENT A TIETRAINING 
Zaterdag 14 juli 

Een trainingsdag gericht op de persoon
lijke presentatie in de gemeenteraad en in 
de media.Presentatie van de Algemene 
Beschouwingen, debatteertechniek, en 
omgaan met lokale omroep vormen de 
belangrijkste onderdelen van deze trai
mng. 
Plaats: nader te bepalen. 

IK BESTEL DEZE PUBLICATIES 
BIJ HET PSVI: 
(prijzen exclusief porti) 

0 INLEIDING GEMEENTEPOLI
TIEK 
70 pag . .f 7,50. 

0 RAADSWERK: introductie-bro
chure 
20 pag. f 2,00. 

0 MAP GEMEENTELIJK MI
LIEUBELEID 
catalogus en volledig verslag van 
congres 3-6-'89, 130 pag. f 15,00. 

0 OVER BERG EN DAL, D66-his
toriebrochure, 32 pag. f 2,00. 

0 D66 EN DEMOCRATISERING, 
de concrete ideeën, 20 pag. f 2,00. 

0 PUBLICITEIT in de politiek, 
klapper 130 pag . .f 15,00. 

0 Uitspraken over INSPRAAK 
brochure, 44 pag. f 3,00. 

0 VIDEO "20 jaar optimisme" 
0 VIDEO "Reden van bestaan" 

systeem: VHSIV2000/Betamax 
huur f 20,-/koop f 60,-
(geef uw keus aan!) 

0 VOOR DE D'RAAD, D66-tijd
schrift voor lokale/regionale poli
tiek 
abonnement f 40,- I gratis nummer 
(geef uw keus aan!) 

0 STANDPUNTENBRIEF, perio
dieke catalogus van D66-opinies. 
abonnement! 35,- I gratis nummer 
(geef uw keus aan!) 

NAAM: ________ _ 

ADRES: ________ _ 

PC/PLAATS: ______ _ 

Opsturen naar: 
PSVI-D66, Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 AJ Den Haag, 2594 AJ, 070-
385.83.03. 

Nota drugsbeleid 
"Kiezen tussen kwaden", zo heet de jong
ste notitie van het SWB. 
De nota behandelt de drugsproblema
tiek. Recentelijk zijn de voorwaarden 
voor een vernieuwd en internationaal af
gestemd drugsbeleid verbeterd. Het be
leid lijkt daardoor minder dan voorheen 
gebaseerd te zijn op repressie. Dat uit 
zich in de doelstellingen en de instru
mentkeuze van het beleid. De SWB-nota 
gaat op deze veranderingen in en zet de 
belangrijkste beleidsopties op een rij .De 
nota is voor f5, (excl. porto) te bestellen 
bij het SWB. 



EUROPA 

Uit het Europees Parlement 
Het Europees Parlement heeft sinds het vorige bericht van de Eurofractie in de Demo
craat weer een hele reeks onderwerpen behandeld, waarvan ik de belangrijkste kort de 
revue laat passeren. 

De gehele Gcmeenschap (Parlement. Eu
ropese Commissic en Raad van Minis
ters) houdt zich vrijwel onafgebroken be
zig met de ontwikkelingen in de Oosteu
ropese landen. in het bijzonder het proces 
van de Duitse eenwording. en de gevol
gen daarvan voor de gcmeenschap van de 
Twaalf. Voor de activiteiten op dat ge
bied op de verschillende niveaus moge ik 
wijzen naar de afzonderlijke, geheel 
daaraan gewijde bijdrage in deze Demo
craat. Van de overige onderwerpen op 
,.mijn" terrein was gedurende de fe
bruari-zitting van het El' het debat over 
het Europese Milieubureau wel het be
langrijkste. De Raad van Ministers heeft 
een minimalistische opvatting van de ta
ken die aan dit bureau zouden moeten 
worden opgedragen. liet zou weinig 
meer doen dan gegevens verzamelen en 
statistieken bijhouden. liet Parlcment 
staat een veel ambitieuzer takenpakket 
voor, waarbij het Milieubureau een coör
dinerende rol moet gaan vervullen voor 
het nationale milieuhek1d van de lidsta
ten, zelf heleidsvoorstelkn kan doen. in
formatie verstrekt en in hd algemeen zo
wel beleidsvoorbereidende als -uitvoe
rende taken uitoefent. liet zou hijvoor
beeld controle op de naleving van mi
lieuwetten van de Commissie over moe
ten nemen, en de supervisie voeren over 
het werk van de nationale milieu-inspec
ties. iets wat ook D66 steeds heeft bepleit. 
De Raad wenste echter niet akkoord te 
gaan met de wijzigingen die het EP in 
februari aannam. Maar tijdens de maart
zitting bleek het toch mogelijk een com
promis te bereiken, waarin in belangrijke 
mate aan de wensen van het EP is tege
moetgekomen. Het milieubureau zal in 
elk geval niet alleen statistieken verzame
len, maar beleiclsvorrnend en controle
renel gaan werken. De Milieucommissie 
van het EP hoopt in de komende periode 
nog meer dementen van zijn opvatting 
door de Raad aanvaard te krijgen. 

Over de toepassing van de milieuregelge
ving van de EG door de lidstaten stelde de 
voorzitter van de milieucommissic van 
het EP vragen aan de Furopese Commis
sie. Die kan daar ovnigens weinig aan 
doen; het zijn de lilblaten die tekort
schieten. Er lopen op dit moment maar 
liefst 362 (!)zgn. inbreukprocedures tc
gen verschillende lidstaten. w.o. Neder
land. Eigenlijk is dat een heel eigenaardi
ge situatie: eerst stemmen de lidstaten 
unaniem met EG-regl'igeving in, maar 
vervolgens voeren ze hun eigen besluit 
niet, of niet goed. uit, doordat zij hun 

nationale regelgeving niet aanpassen. Na
tionale parlementen moeten hier scher
per op toezien. Voor de toekomst wordt 
wel op enige verbetering gehoopt. De Eu
ropese Commissie zaljaarlijks een afzon
derlijk verslag publiceren over de toepas
sing van de milieuwetgeving, en het Di
rectoraat-Generaal Milieu zal op dit punt 
worden versterkt. De hoop van het EP is 
daarnaast vooral gevestigd op het toe
komstige Europese Milieubureau (zie 
boven). 

Op het terrein van het buitenlands beleid 
voerde ik in de februari-zitting van het EP 
het woord over een tweetal onderwerpen. 
te weten Roemenië en Cuba. 
Wat betreft Roemenië heb ik in het bij
zonder aandacht gevraagd voor twee as-

D66-Europarlementariër Jan-Willem Bertens. 

pecten. die zijn opgenomen in de geza
menlijke resolutie die door het EP is aan
genomen. Allereerst de zorg over de de
mocratische ontwikkelingen. Het Front 
van Nationale Redding dat na de val van 
Ceausescu de macht in het land overnam. 
vertoont autoritaire trekjes. Ons bereik
ten veel klachten over het feit dat hulp 
aan andere politieke groeperingen werd 
belemmerd, en dat toegang tot de media 
niet voor alle politieke partijen was gega
randeerd. terwijl dit toch een vereiste is 
voor werkelijke vrije en eerlijke ver
kiezingen. 
De andere kwestie die ik aan de orde heb 
gestelel is de toestand van de gez(mcl
heiclszorg in Roemenië, die door toedoen 
van Ceausescu's waandenkbeelden tot 
een deplorabel niveau is weggezakt. Het 
meest schrijnende is misschien nog wel 

Bezocht u de vijftigste 
Algemene 
Ledenvergadering??? 

9 

Als het antwoord op deze vraag "JA" is, 
dan bezoekt u vast ook AL V 51. Want het 
was gezellig in Apeldoorn, u komt vast 
ook weer op de volgende AL V. 

En als u deze vraag met "NEE" moet 
beantwoorden? 
Dan krijgt u een nieuwe kans om onze 
Algemene Ledenvergadering bij te 
wonen. 

ALV 51- zaterdag 
3 november 1990 -
Noteer de datum en kom ook. 
We rekenen op u. 

In het volgende nummer van de Demo
craat treft u een artikel aan over dit con
gres waarvan we hier slechts het thema, 
minderhedenbeleid, noemen. 

dat het vooral de kinderen zijn die hier
van het slachtoffer worden. Ik heb er 
daarom bij de Europese Commissie op 
aangedrongen om in het kader van de 
hulp aan Roemenië een afzonderlijk pro
gramma op te zetten ter verbetering van 
de gezondheidszorg in Roemenië, in sa
menwerking met de non-gouvernemente
le organisaties die op dit gebied werk
zaam zijn. 

Ten aanzien van Cuba heeft het EP in een 
gezamenlijke resolutie van de liberaal
democratische fractie en de christen-de
mocraten Ficlel Castro opgeroepen tot 
vrijlating van de politieke gevangenen. 
Terwijl in Oost-Europa de democratie 
vaste voet aan de grond krijgt, meent Ca
stro dat dat voor Cuba niet geldt, en 
steunt hij het bloedige neerslaan van de 
opstanel in China. Mensenrechtenorgani
saties, die ook in Cuba opkomen en onder 
invloed van de ontwikkelingen elders in 
Latijns-Amerika steeels moediger wor
den. worden door Castro en zijn kliek 
genadeloos onderdrukt. Sommige gevan
genen zijn prominent en alom bekend. 
maar het gaat ook om wat ik in het debat 
heb genoemd "de naamloze Mandela's". 
lnmiclclels heeft Castra ook in Cuba "her
vormingen" aangekondigd. maar deze 
zijn slechts oppervlakkig en cosmetisch 
en in het geheel niet te vergetij ken met de 
hervormingen in Oost-Europa of de Sov
jet-Unie. Cuba raakt gaandeweg in een 
internationaal isolement. Maar ook Ca
stro kan zich niet aan de wereldwijde ont
wikkelingen onttrekken. "De geschiede
nis zal mij gelijk geven", zei Fidel Castro 
nadat de succesvolle revolutie hem aan de 
macht gebracht had. Ik heb daar in het 
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De Europese Gemeenschap en 
Oost-Europa 
Zowel in het Europees Parlement als geheel als in de liberaal-democratische LOR-fractie 
staan de ontwikkelingen in Oost-Europa voortdurend hoog op de agenda, met speciale 
aandacht voor de weg naar de eenwording van de twee Duitse staten, die nu definitief is 
ingeslagen. 

De LOR-fractie heeft met de organisatie 
van een colloquium begin maart in Brus
sel een begin gemaakt met de dialoog met 
geestverwante partijen in Oost-Europa. 
Van Oosteuropese kant waren vertegen
woordigers aanwezig van partijen uit Bul
garije, de DDR, Hongarije, Polen en 
Tsjechoslowakije, al is de geestverwant
schap nog niet overal even duidelijk. 

Ten aanzien van het proces van politieke 
hervormingen werd vastgesteld dat par
tijvorming pas in tweede instantie aan de 
orde is. In de meeste landen is eerst spra
ke van de vorming van oppositie-blok
ken, gericht tegen de communistische 
machthebbers. De eerste democratische 
verkiezingen bieden dan ook lang niet 
overal veel keus. Maar het is niet moge
lijk om alles over één kam te scheren. In 
sommige landen blijven de blokken ook 
na de machtswisseling bestaan (Polen, 
Tsjechoslowakije), terwijl in andere Jan-

debat in het EP aan toegevoegd: "Maar 
die geschiedenis schrijft Castro niet 
zelf" ... 

Belangrijk onderwerp in maart was onge
twijfeld het debat over de landbouwprij
zen. Het EP was hierover sterk verdeeld 
en de meerderheden waren klein, waarbij 
de scheidslijnen dwars door de fracties 
heenliepen. Voor de Nederlandse akker
bouwers, in Straatsburg aanwezig. was de 
uitkomst niet geheel onbevredigend. 
Maar uiteindelijk beslist de Raad van Mi
nisters, en op het moment van schrijven 
zijn de landbouwministers er nog niet uit. 
Eén ding is duidelijk: er is in de hele EG 
in de eerste plaats een drastische beper
king van de produktie nodig. De ervaring 
met het huidige EG-beleid lijkt er op te 
wijzen dat het prijsmechanisme alléén 
onvoldoende werkt om die produktiebe
perking te bewerkstelligen. En dus zal er 
- zo komt het mij althans voor - in het 
beleid meer aandacht en geld moeten 
worden gegeven aan het ontrekken van 
gronden aan de produktie van graan. De 
huidige regelingen op dit gebied zijn vol
strekt onvoldoende. Voorstellen ter ver
betering van die regelingen circuleren zo
wel in het Europees Parlement als in de 
Tweede Kamer. Misschien dat zowel Ne
derland als de boeren én de gemeenschap 
als geheel daar hun voordeel mee zullen 
kunnen doen. We wachten het af. 

den al voor de verkiezingen een scala aan 
politieke partijen is gevormd (de DDR. 
Hongarije). 

Met betrekking tot de economische her
vormingen werd met name gewezen op de 
noodzaak om zo spoedig mogelijk sociale 
zekerheidsstelsels te introduceren om de 
gevolgen van de overgang naar een meer 
marktgerichte economie op te vangen. In 
de discussie over een toekomstige pan
Europese ( veiligheids-)structuur was op
vallend dat de Oosteuropese gespreks
partners, in het bijzonder die uit Polen, 
Hongarije en Tsjechoslowakije, weinig 
op hadden met het Warschau-Pakt en de 
Comecon, gedomineerd als deze worden 
door de Sowjet-Unie, maar positief dach
ten over deNAVO en de EG als bouwste
nen voor zo'n toekomstige structuur. 

Over hetzelfde onderwerp, de situatie in 
Oost-Europa vanuit het perspectief van 

Euro-fractiemedewerker Arjen Bouter. 

Voor de toekomst van de EG als demo
cratische gemeenschap van essentieel be
lang is de strategie van het Europees Par
lement voor de Europese Unie. In het 
licht van de komende Intergouvernemen
tele Conferentie (IGC) bereidt de Institu
tionele Commissie van het EP een aantal 
rapporten voor over de inhoud en doel
stellingen van deze IGC. Het eerste daar
van werd tijdens de maart-zitting bespro
ken en aanvaard. De regeringsconferen
tie zal in eerste instantie gaan over de 

de Europese Gemeenschap, sprak D66-
Europarlementariër Jan-Willem Bertens 
op een fringe-meeting van een congres 
van de Britse Social and Liberal Demo
crats in Cardiff (Wales). Onder meer 
wees hij daar op de verschillende stadia 
waarin de onderscheiden Oosteuropese 
landen zich in hun ontwikkeling bevin
den. Elk land heeft specifieke behoeften. 
Het beleid van de Gemeenschap moet 
dan ook per land op die specifieke terrei
nen worden toegespitst. Een element dat 
in álle landen (helaas) prioriteit moet 
hebben is de voorkoming van een verdere 
verloedering van het milieu en het begin
nen met het herstel daarvan. Dat is niet 
eenvoudig, te meer niet omdat de eerste 
doelstelling van de industrie de verbete
ring van het concurrentie-vermogen is. 
En dat zal eerder leiden tot een toename 
dan een afname van de milieuschade. 

Wat de gevolgen van de ontwikkelingen 
in Oost-Europa voor de EG betreft, hield 
Bertens zijn Britse gehoor voor dat de 
Gemeenschap een extra inspanning moet 
doen om het eigen integratie-proces te 
versnellen. "We moeten de Europese in
tegratie verdiepen voordat we die kunnen 
verbreden. en niet andersom, zoals Mrs. 
Thatcher tegenwoordig bepleit." 

totstandkoming van de Economische en 
Monetaire Unie. Het Europees Parle
ment wil echter dat de conferentie ook 
over de versterking van de besluitvaardig
heid en het democratische gehalte van de 
besluitvorming in de gemeenschap zal 
gaan. Besluitvorming bij meerderheid in 
de Raad van Ministers. grotere uitvoeren
de bevoegdheden voor de Europese 
Commissie en een grotere rol van de 
Commissie in het buitenlands beleid, en 
versterking van de controlerende en me
dewetgevende bevoegdheden van het Eu
ropees Parlement. Het mag straks niet 
meer mogelijk zijn dat EG-wetgeving tot 
stand komt, zonder dat die door het Par
lement is goedgekeurd. Het mag straks 
evenmin meer zo zijn dat voor de toe
komst van de gehele Gemeenschap zeer 
belangrijke internationale overeen
komsten worden gesloten zonder dat het 
Europees Parlement daarmee expliciet 
heeft ingestemd. 

Dit is een zaak van alle parlementen van 
de EG-lidstaten, en niet alleen van het 
EP. Het is zeker geen zaak van het EP 
tégen de nationale parlementen. Het Eu
ropees Parlement hanteert het zgn. subsi
diariteitsbeginsel: de Gemeenschap moet 
alleen die zaken aanpakken die op een 
lager bestuurlijk niveau niet (meer) effec
tief kunnen worden uitgevoerd. Decen
traal waar mogelijk, centraal waar nodig. 11> 



Dat was ook één van de uitgangspunten 
van het Europees verkiezingsprogramma 
van 066. Ook een andere D66-gedachte 
is door het EP inmiddels overgenomen, 
namelijk dat de nationale parlementen 
van de lidstaten moeten worden hetrok
ken hij de strategie van het EP om het 
"democratische gaf' in de EG te dichten, 
zodat het Europees Parlcment en de na
tionale parlementen hierover op één lijn 
komen. Geen strijd tussen parlementen 
dus, met winnaars en verliezers, maar sa
menwerking, met één winnaar: een wer
kelijk democratisch Europa. Het EP 
heeft daartoe in maart een belangrijke 
stap gezet. 

Tot slot, wat de maart-zitting van het EP 
betreft, het huitenlands beleid. Ik was 
mede-indiener van een resolutie over Ni
caragua, die het EP n.a.v. de verkiezin
gen in dit land aannam, nadat ik als één 
van de talrijke internationale waarne
mers het verloop van het vcrkiezingspro
ces ter plaatse had bijgewoond. Te hopen 
valt dat Nicaragua nu in rustiger vaarwa
ter terecht zal komen, en zijn energie vol
ledig en ongestoord kan wijden aan de 
ontwikkeling van het land en zijn bevol
king, daarin gesteund en niet gedwars
boomd door de internationale gemeen
schap. 

Minder goede berichten uit Indonesië. In 
een mede door mij ingediende resolutie 
sprak het EP zijn afkeuring uit over de 
executies in dat land, en deed het een 
beroep op de Indonesische autoriteiten 
om de overgebleven zes gevangenen, die 
al bijna een kwart eeuw vast zitten om 
humanitaire redenen vrij te laten. Tege
lijk werden de lidstaten van de Gcmeen
schap opgeroepen om hen asiel te ver
lenen. 
In mijn bijdrage aan het debat heb ik 

EUROPA 

(Tekening: Erik de Koning) 

gesteld dat de tijd nu gekomen is om een 
verband te leggen tussen de mensenrech
tensituatie in Indonesië en de ontwikke
lingsrelatie tussen Indonesië en de Euro
pese Gemeenschap. De Europese Com
missie heb ik gevraagd een signaal te ge
ven door in het kader van de communitai
re ontwikkelingssamenwerking met Indo-

De Duitse hereniging 
De LOR-fractie vergaderde n.a.v. de verkiezingen in de DDR eind maart een aantal 
dagen in Berlijn. Vanzelfsprekend was deze bijeenkomst voornamelijk gewijd aan het 
vraagstuk van de Duitse hereniging. In de Volkskammer in Oost-Berlijn werden uitvoe
rige gesprekken gevoerd met de Oostduitse premier Modrow, en met nieuw-gekozen 
vertegenwoordigers van diverse Oostduitse partijen (o.m. de Ost-CDU, de Bund Freier 
Demokraten, de Ost-SPD, de PSD, de Boeren partij, de Vrouwenpartij, Demokratischer 
Aufbruch, en de partijen die voortgekomen zijn uit de oorspronkelijke grote oppositiebe
weging Neues Forum). 

In het Rijksdaggebouw in West-Berlijn 
werden vervolgens gesprekken gevoerd 
met Oost- en Westduitse geestverwante 
parlementariërs. Behalve dat op deze ma
nier een schat aan informatie uit de eerste 
hand werd verworven. heeft de LOR
fractie in Berlijn bovendien besloten om 
partijen in Oosteuropese landen te steu
nen met advies en training op gebieden 
als economische aangckgenheden. mi-

lieuhescherming en dergelijke. In juni zal 
de fractie in Praag een conferentie organi
seren over het thema van de sociaal en 
ecologisch georiënteerde markteet)
nomie. 
In de plenaire vergadering van het Euro
pees Parlement van april is eveneens uit
gebreid gesproken over de Duitse hereni
ging en de gevolgen daarvan voor de EG. 
Hoofdpunten waren onder meer dat de 
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nesië de nodige terughoudendheid te be
trachten. Bij de lidstaten tenslotte die 
deel uitmaken van de IGGI (waarin een 
groep donorlanden hun hulp aan Indone
sië coördineert) drong het Europees Par
lement er op aan de executies in Indone
sië in de beraadslagingen te betrekken. 

Jan- Willem Bertens 

manier waarop de hereniging zou plaats
vinden een Duitse zaak was, maar dat het 
tijdstip ook de EG betrof. Zoals het er nu 
naar uitziet zal de hereniging in drie fasen 
plaatsvinden. Eerst de totstandkoming 
van de Duitse economische en monetaire 
unie (kortweg: DEMU), gevolgd door 
een periode van - vooral economische -
aanpassing, en tenslotte dan de daadwer
kelijke unificatie. 
Van de Westduitse (FDP- )staatssecreta-
ris Irmgard Adam-Schwaetzer kreeg het 
EP de garantie dat de eenwording van de 
beide Duitslanden geen verstoring met 
zich mee zou brengen van het evenwicht 
in de EG-instellingen (het aantal stem
men in de Raad van Ministers; het aantal 
zetels in het EP). Zij presenteerde tevens 
een berekening van de Bondsregering, 
volgens welke de hereniging van Duits
land zou leiden tot een extra economische 
groei van 0,5 procent voor de hele EG. IJJ> 
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HET GEVECHT OM HART 
EN NIEREN 
"Over ethiek mag iedereen meepra
ten, ook al heeft hij er geen opleiding 
voor gehad. Ook in de medische oplei
ding blijft ethiek een hobbyisme. Daar 
moeten we vanaf'', zegt Theo van 
Berkestijn, de nieuwe Secretaris-Gene
raal van de Koninklijke Nederlandse 
Maatschappij voor Geneeskunst. 
"Ethiek is een vak, een volwassen disci
pline. De KNMG gaat dan ook een ethi
cus in huis halen." 
"Theo van Berkestijn praat voor de 
practiserende artsen", zegt Els Borst, 
vicevoorzitter van de Gezondheids
raad. "De problemen waarvoor de 
Raad op dit gebied staat, hebben meer 
betrekking op de beleidsvorming." 
Twee bestuurders aan het woord over 
verschillende medisch-ethische pro
blemen. 

Mens versus maatschappij 
Van Berkestijn: "Kernprobleem is het span
ningsveld tussen de vraag in hoeverre mogen 
mensen over zichzelf beschikken (bijvoor

beeld als het gaat over euthanasie of drugsge
bruik) en het feit dat steeds duidelijker wordt 

(vervolg van pagina /I) 

Het EP heeft de Europese Commissie ge
vraagd eigen berekeningen uit te voeren 
naar de economische en budgettaire ge
volgen van de Duitse hereniging voor de 
Gemeenschap. 

Het Europees Parlement heeft daarnaast 
de wens uitgesproken dat de EG als zoda
nig niet alleen wordt ingelicht, maar ook 
moet worden geraadpleegd over het pro
ces van de Duitse hereniging, waar die 
ook de Gemeenschap betreft. De opne
ming van de DDR in de EG mag geen 
vermindering met zich mee brengen van 
de verplichtingen jegens perifere en be
nadeelde regio's van de Gemeenschap 
van de Twaalf. Het Europarlement wil 
bovendien een versterking en uitbreiding 
van het EG-milieubeleid in het licht van 
de ernstige milieuproblemen in de DDR. 
En tenslotte heeft het Parlement uitge
sproken dat de ondersteuning door de 
EG van Oost-Europa niet ten koste mag 
gaan van de activiteiten ten behoeve van 
de Derde Wereld, met name de ACS
landen, de mediterrane landen en de lan
den van Latijns-Amerika, waarmee de 
Gemeenschap nauwe historische banden 
heeft. 

dat de mens een onderdeel is van de samenle
ving waaruit ze niet los te weken is." 
Van Berkestijn: "Aan jouw gezondheidsbelan
gen zitten die van een ander vast. Maar aan 
preventie en dwang zitten ethische kanten. 
Verdragen ze zich met een democratische 
maatschappij?" 
Borst signaleert eveneens een spanningsveld 
tussen eigen en algemeen belang: "Het recht 
op eigen lichaam wordt steeds hinderlijker 
voor de gezondheidszorg. We zitten te sprin
gen om harten en nieren." 
Te pas en te onpas worden nu wetenschappe
lijke ontwikkelingen geblokkeerd door het 
recht op eigen lichaam." 

Kennis is macht 
Een ander medisch-ethisch probleem treedt 
op bij bijvoorbeeld seropositiviteit. Heeft 
een mens nog het recht om iets niet te weten 
te komen over het eigen lichaam? 

"Er zijn", zegt Van Berkestijn, "veel gegevens 
over je bekend die je niet verder kunnen 
helpen, maar waarvan misbruik je schaadt." 

Borst: "Regelgeving op dit terrein is nodig. Je 
mag discipline binnen de gezondheidszorg 
zelf verwachten." Het sexen van foetussen 
bijvoorbeeld- om speciaal een jongetje of 
een meisje te willen hebben- vindt Borst 
discutabel. Maar ook buiten de gezondheids
zorg dreigt het gevaar van misbruik. "Verze
keraars komen helaas niet spontaan tot fat
soenlijk gedrag. Het gevaar dreigt dat mensen 
worden weggehouden van dingen die ze zelf 
willen weten, vooral als er bijvoorbeeld op 
het gebied van erfelijkheid iets bijzonders in 
de familie speelt. Met een onbeschermde we
tenschap zou men zichzelf dan in de wielen 
kunnen rijden." 

Genetische manipulatie 
En tenslotte zijn er ethische problemen die te 
maken hebben met genetische manipulatie. 
Van Berkestijn: "Met biologisch materiaal 
kunnen dingen worden gedaan die grensver
leggend zijn. De gevolgen daarvan reiken heel 
ver. Neem de ontwikkeling van de kunstmati
ge placenta. Die maakt, dat het moment 
waarop iemand wordt geboren ter discussie 
komt te staan. Een individu dat de baarmoe
der nooit van binnen heeft gezien, wordt 
immers nooit geboren." 
Van Berkestijn wijst erop. dat het niet alleen 
gaat om medische ethiek, maar ook om bic
ethiek, de wetenschap in de laboratoria. Ter 
illustratie schetst hij twee ruimtes in een en 
hetzelfde ziekenhuis. In het ene vechten art
sen om het leven van een x-weken oude 
kunstmatige placenta. In het andere wordt 

een experiment gedaan op een foetus van 
dezelfde leeftijd. In het ene geval vragen de 
ouders: wilt u vechten voor het leven van ons 
kind? In het andere gaat het om een foetus als 
product van een afgewerkte abortus of mis
kraam. "We zijn de grens aardig genaderd", 
zegt hij. "Het nadenken over medisch-ethi
sche kwesties wordt overigens helaas niet 
gevoed uit ethische, maar uit levensbeschou
welijke reflectie, d.w.z. uit confessionele of 
sociale stellingname. Voorstanders van het 
baas zijn in eigen buik waren tegenstanders 
van kernbewapening. Pro-life aanhangers 
hadden daar minder moeite mee. Toch was 
hun basisargument hetzelfde: men wil geen 
onschuldig leven vernietigen. Ethici kunnen 
helpen om in deze dingen duidelijkheid te 
scheppen." 
De KNMG zal zich volgens zijn zeggen de 
komende tijd bezig houden met de vraag: 
Hoe moet de individuele arts met dit soort 
problemen omgaan? Op dezelfde wijze als 
men zich heeft bemoeid met de vraag naar de 
houding van individuele artsen ten opzichte 
van in vitro fertilisatie en alcohol- en drugsge
bruik. 

Van Berkestijn: "De ene arts doet het zus, de 
andere zo. Er ontstaat verschil van inzicht op 
basis van- niet altijd- medische criteria. 
Levensbeschouwelijke inzichten vormen 
voor de arts vaak een ontsnappingsmogelijk
heid bij dilemma's. Dan komt het patiënten
recht in het geding. Er kan dan van toeval en 
willekeur sprake zijn. De opvatting/instelling 
van een arts kan van doorslaggevend belang 
zijn." Bij de KNMG verschijnt binnenkort een 
nota over selectie op de intensive-care afde
ling. Zij behandelt vragen als: wat te doen als 
je een hartpatiënt op de operatietafel hebt en 
tegelijkertijd wordt er een slachtoffer van 
een ernstig verkeersongeluk binnen ge
bracht. 

Wetgeving 
Wat voor wetgeving is nu noodzakelijk om de 
verschillende problemen te ondervangen? 
Borst merkt op, dat het gevaar van wetgeving 
is, dat het medische ontwikkelingen zou kun
nen blokkeren, waardoor ook fatsoenlijk ge
bruik onmogelijk wordt gemaakt. Ze pleit 
daarom voor een soort tussenstation in de 
regelgeving. "Neem de Wet op Experimen
ten bij Mensen. Het zou goed zijn, als die er nu 
eens kwam, omdat daarin wordt voorzien in 
een Centrale Commissie die op landelijk ni
veau alle experimenten bij mensen toetst. De 
gezondheidsraad heeft al zo'n commissie in
gesteld, de Kerncommissie Ethiek Medisch ~ 
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Ook de Bolkon op weg naar democratie en vrije markt. 

BULGAREN BEZIG MET 
INHAALMANEUVRE 

Veel n~euws wordt vanwege het pap1ertekort m So(la v1a 

muurkranten wereldkundig gemaakt 

In november vorig jaar voltrok zich in 
Bulgarije een paleisrevolutie. In het 
land waar alle veranderingen zich ge
ruislozer voor lijken te doen dan in de 
rest van OostEuropa werd partijleider 

Vervolg van pagina 12 
Onderzoek (KEMO), als voorloper op wet
geving in die richting." 

Ook Van Berkestijn ziet in eerste instantie 
meer in zelfregulering. "De beroepsgroep 
moet eigen gedragscodes maken, waarin 
wordt aangegeven hoe men tot beslissingen 
komt. Als er een goed protocol had bestaan 
ten tijde van het in coma raken van lneke 
Stinnissen was ze wellicht niet op de appara
tuur aangesloten en was er veelleed voor
komen." 
De wetgeving moet het recht van mensen om 
iets niet te weten, beschermen. Daaronder 
moet al datgene vallen wat er in de medische 
wereld gebeurt op het gebied van keuren, 
screenen, e.d. van verzamelde gegevens met 
het oog op het tegengaan van gebruik/mis
bruik anders dan in het medische gezond
heidsbelang. Ook van Berkestijn meent dat er 
snel een Wet op Experimenten moet komen. 
Beiden achten wetgeving op het gebied van 
het levensbegin en levenseinde van groot be
lang. In het laatste geval niet alleen voor de 
cliënt, maar ook voor de arts. 

en potentaat Zjivkov aan de kant gezet 
door de communist-hervormer Loeka
nov, de Gorbatsjov van de Balkan. Een 
nieuwe trojka leidt sindsdien het land, 
de partij en de regering en laat de teu
gels langzaam vieren. 
Lange tijd bewoog Bulgarije zich in de 
slipstream van de glasnost en de pere
strojka van de Sovjet Unie met voor
zichtige aanpassingen van de economi
sche ordening. Maar sinds kort groeit 
ook in Bulgarije een massa-beweging 
voor de democratie, die bij de aan
staande verkiezingen in juni voor een 
drastische omschoffeling van het poli
tieke krachtenveld kan zorgen. Een in
haalmanoevre. 
Een D66-delegatie met de woordvoer
der Buitenland Doeke Eisma en vice
partijvoorzitter Frits Herman de Groot 
bezocht in februari Bulgarije op uitno
diging van de Agrarische Unie. Een be
zoek in de voorbereiding op de Oost
West Conferentie die 066 eind junior
ganiseert. 

De Agrarische Unie staat sinds januari van dit 
jaar op eigen benen na een breuk met de 

Van Berkestijn en Borst zijn het erover eens, 
dat protocollen en gedragsregels van belang 
zijn voor de gelijke behandeling van pa
tiënten. Van Berkestijn voegt eraan toe, dat 
de beroepsgroep zich wellicht publiekrechte
lijk zou moeten organiseren. Wetgeving en 
gedragscodes dienen beide, aanvullend op al
kaar, ter bescherming van de patiënt. 

Gevraagd naar de meest positieve en de 
meest negatieve ontwikkeling in de gezond
heidszorg antwoordt Els Borst: "De meest 
positieve vind ik de groeiende mondigheid 
van de patiënt. Z'n keuzes zijn veel ruimer 
geworden. En terecht. Als er door ontwikke
lingen in de geneeskunde alternatieven zijn, 
heeft de patiënt het recht om te kiezen." Als 
negatief ervaart zij de nadruk die er de laatste 
jaren in de gezondheidszorg is gelegd op geld. 
"Het recente conflict over het inkomen van 
specialisten heeft dat alleen nog maar bena
drukt". "Laat ik het zo stellen", zegt zij, "we 
hebben het nu zeven- magere- jaren over 
geld gehad, laten we het nu de komende jaren 
eens over de inhoud hebben." 

Marie-Louise Tiesinga 

communistische partij en het verlaten van de 
regering. Voor de breuk was de Unie een 
zogeheten blokpartij, een politieke partij die 
door de communisten oogluikend werd toe
gelaten met een vast toegewezen aantal par
lementariërs, een paar ministers en een maxi
mum aantal leden. Nu de partij gebroken 
heeft met de communisten is het zaak de 
kiezers de onafhankelijke positie duidelijk te 
maken. Dat betekent schoon schip maken, 
zowel wat personen als wat programma be
treft. 
Voor het partijbureau toornt Dimitrov, de 
oprichter van de Agrarische Unie, huizen
hoog uit boven de ingang. Een oranje banier 
siert de gevel. De D66-delegatie wordt ont
vangen door zowel oud-gedienden als partij
leider Dimitrov en oud-minister van Justitie 
mevrouw Stambolïinska, die beiden het par
tijcongres van de Agrarische Unie twee we
ken later politiek niet zullen overleven, als 
met de nieuwe garde, de oud-ambassadeur in 
Nederland Victor Valkov, die tot de nieuwe 
partijleider gekozen zal worden en de Jonge 
Turk llian Vassilev, een van de mensen achter 
de zuivering van de partijtop. Vassilev is er 
van overtuigd dat de Agrarische Unie met 
I 30 000 leden, een goed geolied partij-appa
raat en een lange geschiedenis een belangrijke 
rol kan spelen in een democratisch Bulgarije, 
maar de partij gaat een onzekere toekomst 
tegemoet. De subsidie is na de breuk met de 
communisten stopgezet en het partij-appa
raat zal drastisch moeten inslinken. De privi
leges van voorheen zijn verloren. 
Er bestaat dan ook grote interesse in de wijze 
waarop partijfinanciën geregeld en campag
nes gevoerd worden in West-Europa. 

Koepel 
Het voormalige kantoor van de Bulgaarse In
dustriëlen aan de Rakovskistraat in Sofia staat 
in schril contrast met het partijbureau van de 
Bulgaarse Boeren. Aan de pui zijn muurkran
ten en affiches geplakt, binnen is het vrijwel 
ongemeubileerd. In verschillende kamers dis
cussiëren vrijwilligers en passanten over de 
politieke koers van Bulgarije. Het pand is de 
zetel van de Unie van Democratische Krach
ten, een koepelorganisatie voor allerlei initia
tieven, instellingen en politieke organisaties 
die zich sinds kort een bovengronds bestaan 
kunnen veroorloven. Het twintigtal politieke 
partijen en organisaties dat binnen de UDK 
samenwerkt (burgerrechten-activisten; de 
onafhankelijke vakbond Prodkrepa; de intel-
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Voor de Alexander Nevski kerk discussiëren Bulgaren in groepjes over de politieke toekomst 

lectuele beweging Glasnost en Democratie, 
de milieubeweging Ecoglasnost en net ontlui
kende politieke partijen als de Democraten, 
de Radicaal Democraten en de Sociaal Demo
craten) heeft tenminste één streven gemeen: 
de introductie van de democratie en de af
braak van de machtspositie van de Bulgaarse 
Communistische Partij. 
Vooralsnog dient van die weg naar de demo
cratie iedere centimeter bevochten te wor
den. Of zoals de woordvoerder van de so
ciaal-democraten Jankov stelt: "Er is nog niets 
verandert in Bulgarije. Alle structuren uit de 
tijd van Zjivkov bestaan nog steeds en func
tioneren nog. Dat bleek bijvoorbeeld bij de 
demonstratie tegen de Turkse minderheid in 
Bulgarije, toen de demonstranten uit heel het 
land met vrachtwagens en bussen werden 
aangevoerd. Typisch een voorbeeld van de 
wijze waarop het bewind onder Zjivkov de 
samenleving manipuleerde." De UDK is in
middels bij de Communisten, de Agrarische 
Unie en een aantal onafhankelijke parlemen-

tariërs bij het Rondetafel Overleg aangescho
ven. In dat overleg komen moeizaam afspra
ken tot stand over de datum van de verkiezin
gen, een nieuwe kieswet, de toegang tot de 
media, het opheffen van de communistische 
partijcellen in de fabrieken en in organisaties. 
De UDK weet zich als oppositie van een 
redelijke steun verzekerd, vooral in de hoofd
stad Sofia. Het platteland is moeilijker bereik
baar, ook vanwege een schrijnend tekort aan 
communicatie-middelen. Sinds kort geeft de 
UDK het partijblad Democratie uit in een 
oplage van 70 000 exemplaren tegen een 
oplage van 800 000 van het communistische 
partijblad. 
De steun voor de oppositie blijkt ook uit de 
snel gegroeide aanhang van de onafhankelijke 
vakbond Prodkrepa. Lid worden van Prod
krepa is een politieke keuze, zegt vakbonds
leiderKonstantinT rentsjev: "In dit land ken

nen we geen bazen. In een arbeidsconflict heb 
je met de staat en dus de communistische 
partij te maken. Een vakbond heeft dus een 

D66 heeft vier Bulgaren uitgeno
digd om de Oost West conferen
tie over milieu en agrarische ont
wikkeling, de Europese veilig
heid en het Duitse vraagstuk in 
juni bij te wonen. De Agrarische 
Unie zal een paper verzorgen 
over de privatisering van de land
bouw. De uitnodigingen aan de 
UDK zijn gegaan naar de voorzit
ter Zjelo Zjelev en de studenten
bondFISO. 

heel politieke rol." Eigenlijk geldt dat vrijwel 
alles wat de Bulgaren momenteel doen een 
politiek karakter heeft: de discussies in en 
voor de Russische kerk, het branden van 
kaarsjes onder leiding van een afvallige prelaat 
van de orthodoxe kerk en het lezen van de 
laatste muurkrant van de oppositie. 

Comecon 
Naast verbazing over de ruimte die plotsklaps 
ontstaan is voor politieke meningsvorming is 
de angst bij de oppositie groot dat het met de 
bewegingsvrijheid snel gedaan kan zijn. 
Voor de overgang naar de democratie liggen 
de eisen van de oppositie duidelijk op de 
(ronde)tafel. De plannen voor de hervorming 
van de economie zijn minder uitgekristalli
seerd. 

Op korte termijn vragen de communisten en 
de Agrarische Unie om economische hulp, 
samenwerking met de EG en investerings
programma's. De UDK is bang dat door eco
nomische hulp nu de druk op het democrati
seringsproces zal afnemen en wil de ver
kiezingen afwachten alvorens bij het Westen 
aan te kloppen. Opvallend is de gematigde 
opvattingen over de zegeningen van de vrije 
markt bij alle partijen. Bulgarije is veel na
drukkelijker gericht op de andere Comecon
landen en geeft omvorming van die markt 
grote prioriteit naast bilaterale overeen
komsten met Westerse landen. 

Voorlopig lijkt niet alleen de toekomst Bulga
rije zorgen te baren, maar moet ook nog met 
het verleden afgerekend worden. 
Op verschillende plaatsen zijn onlangs massa
graven onthuld uit de stalinistische tijd, maar 
ook de Turkse overheersing van Bulgarije en 
de twee wereldoorlogen zetten nog nadruk
kelijk hun stempel op de ontwikkelingen van 
vandaag en morgen. Regionale en ethnische 
conflicten liggen op de loer. 
Zo legt een woordvoerder van de Radicale 
Democraten op het plein voor de Russische 
Kerk uit dat zijn partij staat voor democratie 
en nationalisme. "Doordat Bulgarije de twee 
wereldoorlogen onfortuinlijk heeft verloren 
zijn er in onze buurlanden grote bulgaarse 
minderheden. Wij komen op voor de rechten 
van die groepen en van de Bulgaren aan de 
grens met Turkije. U weet niet hoe het is om 
naast islamieten te wonen." 

LeoKeus 
Lennart van der Meu/en 



BINNENHOF IS 

WENS DE MINISTER MAAR 
SUCCES 
De toekomst leek weer wat rooskleuri
ger te worden voor het hoger onderwijs 
in Nederland. Bezuinigingen waren van 
de baan, er kon weer geïnvesteerd wor
den. De tegenvallers kwamen echter 
plotseling op: er gaan veel meer jonge
ren studeren dan verwacht, slechts een 
fractie van de studenten slaagt erin in 
vier jaar af te studeren, en de OV -jaar
kaart is ook nog steeds niet ingevoerd. 
De financiële klap bij het ministerie van 
Onderwijs en Wetenschappen is ook 
niet gering: er is een tekort van I ,4 mil
jard. Tweede Kamerlid Aad Nu is voor
ziet donkere tijden. 

"We hadden zeven jaren van bezuinigingen 
achter de rug, en bij de verkiezingen in 1989 
bleek dat alle partijen vonden dat dat afgelo
pen moest zijn. D66 had meer dan een miljard 
opgevoerd voor het onderwijs. In het regeer
accoord werd 500 miljoen gereserveerd 
voor onderwijs. Dat was niet zoveel als we 
gehoopt hadden, maar het was in ieder geval 

een ombuiging. 
ledereen was blij dat het er weer wat beter 
uitzag voor het onderwijs. Maar toen kwam 
er een omslag, en nu beginnen we weer op
nieuw met hetzelfde verhaal als bij Deetman: 
tekorten, bezuinigen ... Dat kon je wel een 
beetje aan zien komen, en de minister kon dat 
zeker. Voordat Ritzen minister werd zei hij al 
dat de begroting niet deugde, omdat de ra
mingen altijd te laag waren. Dat was een 
structurele fout, een ingesleten gewoonte bij 
het ministerie van onderwijs. Men dacht: 
"Het valt tegen, maar misschien valt het ook 
wel mee, dus het valt mee." De taakgroep die 
Ritzen ingesteld had kwam ook tot deze con

clusie. 
Als die ramingen verbeterd zouden worden 
heeft dat in ieder geval een keer een vreselijk 
gevolg: het onclerwijs wordt een paar miljard 
duurder. Ik heb almaar aan de minister ge
vraagd waar dat geld vandaan zou moeten 
komen, maar dat wilde hij zelf net zo graag 
weten ... De grote gaten in de onderwijsbe
groting die men verwachtte blijken nu in wer
kelijkheid zelfs nog groter. De kans is groot 
dat het onderwijs zelf voor het tekort moet 
opdraaien. Wallage zei dat de 'winter van 
Deetman' achter de rug was, maar ik begin te 
vrezen dat dat de 'herfst van Deetman' was ... 

Communicerende vaten 
De foute ramingen hebben ook steeds gevol
gen gehad voor de studiefinanciering. Die fi
nanciering stond al eens eerder op de helling, 
toen bleek dat het stelsel veel te overhaast 

066-onderwijsspecialistAad 
Nuis. 

was ingevoerd. Toen de problemen die daar
mee samenhingen waren opgelost bleek het 
stelsel te duur te zijn. Er waren namelijk 
60.000 studenten meer dan de ramingen 

voorspelden. Dat is toen opgelost door te 
zeggen "60.000 studenten meer, allemaal een 
beetje inschikken jongens en meisjes, want er 
is niet meer geld". D66 was hetdaar abso
luuut niet mee eens. Tegen uitkeringsgerech
tigden zegt men toch ook niet dat hun uitke
ring daalt wanneer de werkloosheid stijgt! 
Dat was dus volstrekt onredelijk, en dat blijf 
ik onredelijk vinden als Ritzen zo'n zelfde 
maatregel aankondigt. 
Ik heb nog nooit een goed antwoord gekre
gen op de vraag wat die 60.000 extra studen
ten gedaan zouden hebben als ze niet waren 
gaan studeren. Zouden ze dan een baan heb
ben gekregen? Nee, want zoveel banen zijn er 
niet ineens beschikbaar. Dus als de arbeids
markt hetzelfde blijft betekent dat dat ze 
anders bij het loket van de uitkering terecht 
waren gekomen. Het extra geld voor de stu
diefinanciering zou dus van Sociale Zaken 
moeten komen. 
Het stond ook in ons verkiezingsprogramma: 
we moeten eigenlijk een systeem maken van 
een uitkering voor jongeren, of ze studeren 
of niet. Dat hoeft overigens niet te betekenen 
dat iedereen evenveel geld krijgt. Je krijgt dan 
een systeem van communicerende vaten, als 
het ene vat volloopt moet het andere leeglo
pen. In totaal zou het dus niets extra hoeven 
te kosten. Maar omdat de problemen nu al
leen bij Onderwijs zichtbaar worden, en niet 
bij Sociale Zaken, moeten de studenten beta
len. Het kan ook zijn dat ergens anders bij 
Onderwijs dat geld vandaan gehaald moet 

I 
worden, maar dat gebeurt ook al zeven jaar, 
dus daarvan valt niet veel te verwachten. 

Nieuw systeem 
We zitten nu dus weer met hetzelfde pro
bleem: er komen meer studenten dan ver
wacht. Je kunt je voorstellen dat er op de 
lange termijn gedacht wordt aan een nieuw 
systeem van studiefinanciering. Maar op korte 
termijn loopt het precies zo vast als bij 
Deetman. 
Er wordt naar mijn mening veel te gemakke
lijk gepraat over een nieuw systeem. Voordat 
zo'n nieuw systeem ontwikkeld kan worden 
zou men eerst beter na moeten denken over 
het beleid. 
Het beleid van deze regering, dat wij ook 
steunen, is dat het percentage hoger opgelei
de mensen in Nederland omhoog moet, zo
dat we niet achterop raken bij het buitenland. 
Dan moet je er toch eerst over nagedacht 
hebben wat dat je waard is? Als je ervan 
uitgaat dat er meer jongeren moeten gaan 
studeren, maar dat dat niets extra mag kos

ten, dan loop je vast. 
Het is natuurlijk ook zinnig om te praten over 
de efficiëntie van het onderwijs, zeker nu 
blijkt dat het niet gelukt is om de studieduur 
terug te brengen naar vier jaar. 
Het is ook uiterst fatsoenlijk om te proberen 
goed onderwijs te realiseren dat goedkoper 
is dan het huidige, maar dat is wat anders dan 
het beeld van een paniek-bezuiniging: "We 
komen nu een miljard tekort, volgend jaar 
moet dat terugverdiend zijn". Dan gaat het 

absoluut mis. Je kunt de minister nu alleen nog 
succes wensen ... 

Liesbeth Tetterode 
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Achterklap 
De achterpagina is per definitie bedoeld voor 
de achterklap, de roddel, de lichtvaardige 
kletspraat achter iemands rug. Teksten, die 
alleen voor onszelf zijn bedoeld, waar 
niemand anders- en zeker geen kwaadwillen
de journalist- iets mee te maken heeft. Voor 
dat heerlijke dorpsnieuws, waar we allemaal 
zo van genieten, zo lang het maar niet op ons 
zelf slaat. En slaat het dat wel, dan slaan we in 
het volgende nummer terug. Zo moet het, 
maar zo gaat het zelden. Kijk naar de laatste 
nummers van Democraat. Achterpagina van 
Nummer 4: Overloop van een interview/ Af
scheid Maarten Brackel/lnformatiepunt ge
meenteraadsfracties ... bloedserieuzer kan het 
toch niet! De foto van de protesterende boe
ren kon er mee door, zolang ze die mensen 
maar geen "akkerbouwers" noemen. De ze
ventien regels onder de kop 'Publiciteit' wa
ren nu precies wat wij bedoelen met de ach
terpagina. Nummer 3: Een campagne-krant 
zonder achterpagina Nummer 2: Campagne
agenda. Nou vráág ik je! Nummer I: Een 
boekbespreking met een foto en een adver
tentie, maar gelukkig ook nog "Yes minister", 
het stukje dat deze achterpagina nog net kon 
redden.De redactie wil met uw gewaardeer

de hulp weer een echte achterpagina maken. 
Wij rekenen voor het volgende nummer op 
uw reacties en bijdragen, van het soort dat we 
uitsluitend op de achterpagina kwijt kunnen. 

(Noot van de eindredactie: hier moeten we 
het de volgende redactie-vergadering maar 
eens over hebben!) 

Stephan Steinmetz weet in "Voor
waarts" I april 1990, D66 niet beter 
te omschrijven dan "een sliert rook uit 
een aangeklede pijp". Voor sommige 
socialisten zal de rook wel nooit op
trekken! 

Zontomaatje 
De rol van de Adviesraad wordt vaak onder
schat. Maar wie anders dan deze afspiegeling 
van onze partij voelt zich geroepen Dagelijks 
Bestuurders op de vingers te tikken als zij ziel 
ongelukkig uitlaten in de pers? De zondaar 
was ditmaal Hans Jeekel. In een interview in 
het NRC liet deze DB-er zijn lichtje schijnen 
over de typische D66-stemmer. Deze zou te 
herkennen zijn aan de plastic tuinmeubelen 
die de achtertuinen bevolken van typische 
nieuwbouwwijken met staatnamen als 'Lijs
terbes en Zontomaatje'. Het Adviesraadslid 
Bernard Aris stelde treurig vast dat hij niet 
aan het gestelde profiel voldeed. In een motie 
vroeg hij het Dagelijks Bestuur of hij daarom 
nog wel D66 mocht stemmen. 
In deze Democraat kunt u uw keus voor de 
samenstelling van de Adviesraad maken. Wij 
geven natuurlijk geen stemadvies. 

ACHTERPAGINA 

066 heeft onder de jeugd een grote aanhang. En terecht: men kan niet vroeg 
genoeg politiek bewust gemaakt worden! (Foto: Tom Metz) 

Analfabeten in de 
politiek 
De media hebben het er zó ingehamerd dat 
D66 door de enorme groei in de gemeente
raden alleen maar in de problemen komt, dat 
steeds meer mensen buiten de partij het echt 
beginnen te geloven. Ze kijken je aan met een 
gezicht van: "Wat vreselijk toch voor jullie, al 
die zetelwinst!" Als ik dan zeg: "Je zult nog 

eens wat beleven!", dan denken ze dat ik 
daarmee doel op grote rampen, die zich ten 
gevolge van de onervarenheid van nieuwe 
raadsleden zullen voltrekken. En hoe ik ook 
blijf beweren dat we in 1970 ook met een 
grote groep wel onervaren, maar maximaal 
geïnteresseerde raadsleden op het tapijt zijn 
verschenen, ze blijven hun hoofden schudden. 
Het P.S.V.I. heeft in de vorige Democraat zijn 
plannen op tafel gelegd. Wie iets wil, weet 
waar zij of hij terecht kan. Inmiddels stromen 
op het secretariaat de aanbiedingen binnen: 
cursussen, klappers, boeken, allemaal voor de 
"beginners". Er was zelfs een aankondiging bij 
van een workshop voor vrouwelijke wethou
ders onder het motto: 
"Het oog van velen, waaronder de pers, zal 
met name op deze vrouwen gericht zijn." We 
zijn geroerd door de belangstelling. We mo
gen nog van geluk spreken dat ze er allemaal 
van uitgaan dat we kunnen lezen! 

Pakjesdienst 
Ik heb altijd het gevoel gehad dat de invoering 
van de OVjaarkaart niet goed verliep, en dat 
gevoel is alleen nog maar sterker geworden. 
Dat is nauwelijks de schuld van de ministers 
van Onderwijs en Verkeer en Waterstaat, 
ook niet van de Spoorwegen, maar dit is een 
voorbeeld van hoe dingen in een paar jaar tijd 
geweldig kunnen veranderen. In het begin 

leek het erop of iedereen wel een beetje 
voordeel van de OV -jaarkaart had. Het zou 
bezuinigingen opleveren, het had een aardig 
milieueffect, en voor de studenten was het 
weliswaar een beetje gedwongen winkelne
ring, maar er zaten wel degelijk voordelige 
kanten aan. Voor de spoorwegen betekende 
het minder drukte bij de loketten, en ze kon
den de treinen mooi vullen. Inmiddels zijn de 
spoorwegen geconfronteerd met een pro
bleem: de mobiliteit is in Nederland waanzin

nig toegenomen. De spoorwegen hadden al
tijd al ondergeïnvesteerd. Ze dachten dat ze 
goedkoop treinstellen konden huren of ko
pen in het buitenland, maar aangezien ook 
daar de mobiliteit groter is, zijn die niet meer 
op de markt. 
Zo hebben de Duitsers alle wagons die ze 
eerst over hadden na het vallen van de muur 
zelf nodig voor het Oost-Westverkeer. 
Bij de spoorwegen zit men nu dus echt met de 
handen in het haar. 
Als de kaart toch ingevoerd wordt bestaat 
het risico dat mensen hem niet op tijd krijgen, 
zodat je dezelfde problemen krijgt als met de 
studiefinanciering destijds. Het is zelfs nog 
lastiger, want die beurs krijg je later toch nog, 
maar als je die kaart niet gekregen hebt dan 
zit je te duur in de trein. Dat geld krijg je 
nooit meer terug. Langzamerhand vind ik de 
manier waarop men met dit probleem om
gaat wel onverantwoord worden. 
Deze kaart biedt studenten de mogelijkheid 
om net zo veel in de trein te zitten als ze 
willen, het stimuleert hun mobiliteit. Als ik 
student was en ik had die kaart, dan wist ik het 
wel. Ik begon een pakjesdienst, naar Gronin
gen of zo, en maar studeren in die trein. Het 
overbodig reizen wordt dus alleen maar be
vorderd, en dat is uit milieuoverwegingen 
niet goed. De minister kan nu twee dingen 
doen: of hij komt naar de kamer en zegt "Ik 
kom er niet uit", dan is de kaart van de baan, 
of hij zegt dat het wel door kan gaan en dan 
houd ik mijn hart vast voor wat er in de trein 
gebeurt." 
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DEMOCRATEN DEMOCRATEN 

KANDIDATErN ADVIESRAAD 

TOELICHTING bij het STEMBILJET voor de ADVIESRAAD 

De leden van de Adviesraad worden per regio gekozen. 
Voor de regio Overijssel behoeft geen verkiezing 
gehouden te worden, omdat daar te weinig kandidaten 
zijn voor het aantal zetels. Uiteraard vindt U de 
kandidaten voor Overijssel wel ter kennisname in deze 
kandidatenlijst. 

De gegevens van de kandidaten vindt u per regio in de 
hierna volgende lijst. LET WEL: u mag alleen stemmen 
op kandidaten van uw EIGEN regio. 

u gaat als volgt te werk: 
- kruis op het stembiljet uw regio aan; 
- vul de nummers in van de kandidaten van uw voorkeur. 

Op onderstaand lijstje staat per regio aangegeven 
hoeveel kandidaten u minimaal moet invullen. Als 
maximum geldt het aantal kandidaten per regio. 
Stembiljetten met te weinig nummers zijn ongeldig. 

Groningen 
Friesland 
Drenthe 
Overijssel 
Gelderland 
Utrecht 
Noord-Holland 
Zuid-Holland 
Zeeland 
Noord-Brabant 
Limburg 
Flevoland 

minimaal invullen 
2 nummers van kandidaten 
2 
2 

3 
3 
4 
6 
2 
3 
2 
2 

De stembiljetten moeten uiterlijk op 
vrijdag 18 mei 1989 om 12.00 uur binnen zijn bij de 
Landelijke Verkiezingscommissie. 
Adres: LVC, Postbus 93313, 2509 AH Den Haag. 

Arno van de Avort, 
voorzitter Landelijke Verkiezingscommissie (LVC) 

VERSTREKTE GEGEVENS 

Van 
1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
12. 
13. 

14. 

de kandidaten werd gevraagd: 
ACHTERNAAM, voorletter(s) 
roepnaam 
geboortedatum, -plaats 
adres 
postcode en woonplaats 
telefoonnummer thuis 
opleiding 
beroep 
vorige functie(s) in D66, periode ... 
huidige functie(s), in D66 sinds .•. 
andere maatschappelijke functies 
overige functie(s) waarvoor kandidaat is gesteld 
heeft zich kandidaat gesteld voor andere bestuur
lijke of vertegenwoordigende functies (zo ja, voor) 
persoonlijke toelichting. 

VOLGORDE OP ACHTERNAAM 

Het begin van de kandidatenlijst is bepaald door loting 
op de letter A. 

Groningen 

1 
1. CADERIUS VAN VEEN- DE SAVORNIN 

LOHMAN, L.E. 
2. Leus 
3. 3 augustus 1943 te Haarlem 
4. Oosteinde 46 
5. 9697 XH Blijham 
6. 05976-1203 

7. MMS, Directie secretaresse 
8. huisvrouw, exploitant kampeerterrein, alg. 

bestuurslid Milieufederatie Groningen, lid 
begeleidingscommissie van de provinciale consulent 
natuur en milieueducatie 

9. AR-lid 
10. -
11. -
12. -
13. -
14. Aangezien de aanwezigheid van Groningen bij de AR 

de afgelopen 2 jaren erg nuttig is gebleken, stel 
ik mij graag opnieuw kandidaat. 

1. KARSIES, L. 
2. Bert 
3. 23 oktober 1947, Avereest 
4. Continentenlaan 52 
5. 9645 BH Veendam 
6. 05987-26707 

7. Middelbare Landbouw School 
8. ex-veehouder, nu AAW 

raadslid D66 Veendam 
9. lid van de Adviesraad 

Raadslid D66 Veendam 

2 

10. voorzitter afdeling Veendam nov. '86 tot jan. '87 
11. diverse bestuurlijke functies namens de gemeente 

Veendam 
12. Gemeenteraad Veendam maart 1990, lijsttrekker 
13.-
14. In de komende periode van de Adviesraad wil ik m~J 

verder inzetten om te komen tot betere contacten 
tussen de leden en het Hoofdbestuur en de diverse 
fracties. Het bezig zijn met maatschappelijke 
vraagstukken is daarbij voor mij van essentieel 
belang. De Adviesraad dient zijn functie als 
discussieplatform binnen D66 verder te versterken, 
waarbij de grote lijnen voor mij belangrijker zijn 
dan alles tot in de details te willen regelen. Dit 
gebeurt tot nu toe veel te vaak en de discussies 
verzanden in procedures. 

3 
1. PIETERS, S. 
2. Steven 
3. 26 januari 1960, Eindhoven 
4. Noorderhaven z.z. 16a 
5. 9712 VK Groningen 
6. 050-146310 
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7. lerarenopleiding biologie/huishoudkunde; 
universiteit deeltijd-student recht 

8. bestuursassistent burgemeester 
9. lid campagneteam afdeling Groningen 

10. voorzitter Jonge Democraten regio Groningen en 
landelijk lid Commissie 2001, diverse andere 
functies 

11. voorzitter ambtelijke werkgroep Groningen - San 
Carlos (Nicaragua); 
lid Raad van Advies Groningen - Moermansk 

12. geen 
13. neen 
14. Een adviesraad behoort uit te dagen, te prikkelen 

en impulsen te geven aan de partij, op alle 
niveaus. D66 heeft een actieve, kritische advies
raad nodig, ook nu het goed gaat met de partij. 
Want de adviesraad heeft, meer nog dan andere 
organen binnen D66, de mogelijkheid om zich bezig 
te houden met wat er leeft binnen en buiten de 
partij en om vooruit te kijken (soms ver vooruit) 
om samen met allerlei anderen partij/politieke 
problemen te analyseren en om oplossingen aan te 
dragen. 
De adviesraad moet kritisch zijn naar de partij, 
maar vooral ook naar zichzelf. 
De kracht en het nut van de adviesraad bepaalt deze 
vooral zelf. 
Ik wil graag bijdragen aan een adviesraad die 
impulsen geeft aan onze partij. Ik hoop dat u mij 
daartoe de gelegenheid wilt geven. 

1. ROO, W.H. DE 
2. Wietze 
3. 2 mei 1964, Vlagtwedde 
4. Valkhof 44 
5. 9561 BM Ter Apel 
6. 

7. MAVO, HAVO, VWO, biologie prop. (niet gehaald) 
8. 
9. secretaris afdeling Ter Apel 

10. -
11. -
12. -
13. -
14. -

1. ROTTERDAM, E.P. 
2. Ernest 
3. 29 mei 1958, Laren (N.H.) 
4. Wibenaheerd 296 
5. 9736 FT Groningen 
6. 050 - 419663 

7. Landbouwhogeschool Wageningen 
8. medisch informaticus 
9. plaatsvervangend lid Adviesraad 

10. lid afdelingsbestuur Wageningen 
11. -
12. -
13. -

4 

5 

14. Ik ben, na tussentijdse verkiezing, ongeveer een 
jaar plaatsvervangend lid geweest van de 
Adviesraad. In de komende zittingsperiode wil ik 
dat graag weer zijn. De Adviesraad is voor mij 
binnen de partij een ideaal gremium om mijn ideeën 
uit te dragen, omdat (a) ik hoofdzakelijk 
geïnteresseerd ben in het nationaal politieke 

2 D[f) 
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niveau en (b) SWB-werkgroepen mij te specialistisch 
zijn. In de Adviesraad verschilt het onderwerp van 
keer op keer. Er wordt gediscussièerd op basis van 
gezond verstand, niet gehinderd door te veel 
specialistische kennis. Ik ben van mening dat deze 
meningsuitwisseling en de resulterende adviezen 
waardevol zijn. 

6 
1. VEEN, J. VAN DER 
2. Hans 
3. 24 april 1958, Hoogezand-

Sappemeer 
4. Oosterhamriklaan 167 
5. 9715 PC Groningen 
6. 050-730258 

7. VWO-B, doctoraal geschiedenis 
8. historicus 
9. voorzitter afdeling Groningen; lid Adviesraad; 

fractieassistent Raadsfractie Groningen; 
lid gemeentelijke steunfractie 

10. secretaris afdelingsbestuur Groningen (1983-'87); 
redacteur Nieuwsbrief regio .Groningen; 
lid gemeentelijke programmacommissie 1986 en 1990. 

11. -
12. Provinciale Staten (sinds 1987 op plaats 11); 

Gemeenteraad, plaats 4 
13. zie boven 
14. Na twee jaar in de Adviesraad ben ik van mening, 

dat er veel te doen is. De Adviesraad moet zichzelf 
en anderen duidelijkheid verschaffen over de juiste 
taak en de capaciteiten van de Adviesraad. 
Een Adviesraad die niet in staat is om kwalitatief 
goede adviezen te geven mag niet het doel zijn. Dat 
betekent dat er nooit geconcludeerd mag worden dat 
bepaalde materie te moeilijk is voor de Adviesraad. 
De Adviesraad heeft nu twee taken: 
ten eerste inhoudelijke adviezen aan fracties en 
Hoofdbestuur over bepaalde onderwerpen; 
ten tweede moet de Adviesraad het klankbord voor 
bovengenoemde organen zijn als er geen congres is. 
In de praktiijk blijken die taken vaak strijdig. De 
Adviesraad moet zoeken naar een rnanier om beide 
taken tot zijn recht te laten komen. Ik heb daar 
ideeën over en ik wil die graag in de Adviesraad 
naar voren brengen en mee vorm geven. 

7 
1. VRIES, J.D. DE 
2. Doede 
3. Kimberley (Zuid-Afrika) 
4. Huygensstraat 36 
5. 9727 JD Groningen 
6. 050-272436 

7. HAVO, VWO, WO-econometrie 
8. ambtenaar ministerie van Onderwijs en Wetenschappen 
9. bestuurslid afdeling Groningen (sinds januari 1987) 

10. 
11. 
12. gemeenteraad, plaats 10 (niet verkiesbaar) 
13. nee 
14. Waarom stel ik mij kandidaat? Ik ben nu enige jaren 

actief op afdelingsniveau. Destijds ben ik echter 
lid geworden vanwege de landelijke politiek. Met de 
landelijke politiek ben ik, op congressen na, nog 
nauwelijks bezig geweest. Het lijkt mij leuk om 
daar wat meer tijd aan te besteden. Daar wil ik 
tijd en energie voor vrij maken. 
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Friesland 

l. HORST, S. TER 
2. Sierk 
3. 9 augustus 1948, Leeuwarden 
4. Eikenlaan 14 
5. 9051 SB Stiens 
6. 05109-4027 

7. doet. pedagogiek 
8. directielid onderwijsbegeleidingsdienst 
9. lid Adviesraad 

10. 
11. 
12. 
13. 
14. 

1. POSTHUMUS, B.D. 
2. Bcrnard 
3. 11 juli 1951, Leeuwarden 
4. CHmbuursterpad 174 
5. 8921 LW Leeuwarden 
6. O:i8 - 130970 

7. HBS-B, propedeuse economie, opleiding grafisch 
calculator 

8. momenteel geen 
9. penningmeester/secretaris politiek afdeling 

8 

9 

Leeuwarden; steunfractie gemeenteraad/statenfractie 
10. regiopenningmeester Friesland 
11. lid kerkeraad Doopsgezinde Gemeente 
12. gemeenteraad Leeuwarden nr.6 

Provinciale Staten Friesland 
13. -
14. Een brede belangstelling en dito oriëntatie, niet 

zozeer gericht op een specialisme, maar meer een 
generalist, zo zie ik mezelf een beetje. Zaken als 
creativiteit en fantasie hoop ik in te kunnen 
brengen; ik noem deze niet voor niets, in de 
komende maanden en jaren zal onze partij daar 
dringend behoefte aan hebben. De voor ons 
heugelijke feiten van de laatste tijd zijn bekend: 
D66 bekleedt in de gemeenteraden een aanmerkelijk 
versterkte positie, een en ander straalt af op 
fracties in beide kamers, in Europees Parlement en 
Provinciale Staten. Er wordt veel van D66 
verwacht, niet zozeer mooipraat/groenpraat, maar 
concrete ideeën, ideeèn die meer dan eens van au 
doen. De Adviesraad kan er veel aan bijdragen onze 
volksvertegenwoordigers - die moeten primair de 
klus klaren - niet alleen van adviezen te voorzien, 
maar ook te bemoedigen en te inspireren. 
Ik hoop dnaraan mijn steentje bij te mogen dragen. 

1. POSTMA, J. 
2. Je en 
3. 16 maart 1955, Joure 
4. Pollux 53 
5. 8~31 NW Lemmer 
6. 05146 - 3540 

7. Wiskunde MO-A; electratechniek 2de graads; 
diverse cursussen 

8. docent HBO 

10 
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9. voorzitter afdeling Lemsterland; 
lid steunfractie Lemsterland 

10. -
11. a) voorzitter MR "lagere school" 

b) secretaris MR "HBO" 
c) bestuurslid "harkers fan Omrop Frysliin" 
d) lid Nederlandse Commissie van "The European 

Bureau for Lesser Used Languages" 
12. gemeenteraad 1990, 2de plaats 
13. -
14. Bij de gemeenteraadsverkiezingen heeft D66 

Lemsterland voor het eerst een raadszetel in de 
wacht gesleept! Dit betekent voor het nieuwe 
raadslid, maar ook voor de schaduwfractie, enorm 
veel werk. 
Waarom dan verkiesbaar voor de AR? 

Binnen D66 heeft elk lid evenveel invloed, is 
even belangrijk, heeft eenzelfde stem. Het 
gevaar van groter worden, groter zijn, is dat we 
gaan lijken op andere politieke partijen. 
Belangrijk voor mij is het feit dat leden de 
koers van de partij bepalen. 
Afdelingsvergaderingen, regiovergaderingen en de 
twee congressen per jaar zijn zeer wezenlijk voor 
onze partij. 
In de Adviesraad kan men over een onderwerp 
uitvoeriger discussiëren dan op een congres, maar 
deze AR moet wel de huidige status ADVIESraad 
behouden. 

- Ik wil graag een bijdrage leveren aan het 
versterken van de communicatie tussen afdelingen, 
regio en het landelijke circuit en zie in een 
lidmaatschap van de AR redelijk veel 
mogelijkheden. 

- Al enige jaren ben ik met een aantal leden uit 
Lemsterland aanwezig op (bijna) elk congres. Wat 
mij aanspreekt is de cultuur van de partij. Het 
feit dat argumenten belangrijk zijn is ook elke 
keer weer meetbaar op het congres. D66 staat 
vaak lijnrecht tegenover de andere partijen en 
alleen op basis van programma's en argumenten 
doen we zaken met andere partijen. 
Radicale democratisering, wat we sinds de 
oprichting voorstaan, is nog maar mondjesmaat 
bereikt. 

Ik wil vanuit deze visie het geluid uit Friesland 
inbrengen in de Adviesraad. 

11 
1. REDEKER, A.A. 
2. Ad 
3. 17 oktober 1929, Meeuwen 
4. Reddingsboatreed 12 
5. 9142 VM Moddergat 
6. -

7. MULO, MO economie 
8. geen 
9. geen 

10. o.a. voorzitter Staten-fractie Noord-Holland 
11. geen 
12. neen 
13. neen 
14. Was medeoprichter van D66 (30 april 1966). Van 1966 

tot 1974 lid van diverse landelijke en regionale 
besturen en commissies (o.a. voorzitter Landelijke 
Verkiezingscommissie, lid Financiêle Commissie, 
bestuurslid Wetenschappelijk Bureau). Van 1970 tot 
1974 voorzitter Statenfractie Noord-Holland. 
Aanvankelijk door werkzaamheden en later ziekte de 
laatste jaren niet actief binnen D66. Heb nu 
voldoende mogelijkheden om de draad weer op te 
vatten om mee te werken aan de broodnodige 
politieke - en dus sociale - vernieuwing. 
Mijn politieke belangstelling is vrij breed, maar 
mijn speciale interesse gaat uit naar het tot stand 
brengen van harmonie tussen noodzakelijke 
economische groei, evenwichtige ruimtelijke 
ordening en een gezond milieu. 
Voor de landelijke politiek bepleit ik het 
verkleinen van de afstand met de VVD - voor zover 
dat van D66 afhankelijk is - zodat andere coalitie
mogelijkheden een kans krijgen. 
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1. VISCH-HILBRINK, H.L. 
2. Marianne 
3. 9 april 1938, Hengelo (0) 
4. De Koffe 12 
5. 8651 ex IJlst 
6. 05155-1888 

7. Kweekschool voor kleuterleidsters, 
Sociale Akademie (niet afgemaakt), 
interne cursussen I kadering 

12 

8. werkzaam in vrouwen-vormingswerk, met name 
vrouwen-hulpverlening I begeleidster van groepen 
vrouwen 

9. lid Adviesraad; 
contactpersoon in Friesland voor PEAC 

10. zie toelichting (14.) 
11. lid patiëntenraad IJlst en omstreken; 

contactpersoon netwerk vrouwen-hulpverlening; 
voorzitster werkgroep vrouwenwerk Sneek 

12. -
13. -
14. Een korte impressie van een D66-verleden: 

- ik ben sinds 1969 actief geweest in D66 als 
bestuurslid afdeling Alphen a/d Rijn; 

4 

na verhuizing in 1971 naar Sneek heb ik in 
samenwerking met anderen de afdeling Sneek van de 
grond gekregen; 
ik ben enige jaren voorzitster geweest van de 
afdeling Sneek; 
lid van de Voorlopige Adviesraad; 
lid PEAC; 

- van 1979 tot eind 1981 lid van Hoofdbestuur van 
D66; 
ik moest in 1981 het Hoofdbestuur verlaten omdat 
ik lijsttrekker was voor de gemeenteraads
verkiezingen; 
als Hoofdbestuurslid ook vanzelfsprekend lid van 
regiobestuur Friesland; 
in de jaren 1984/'85 weer lid van het 
Hoofdbestuur en regiobestuur; 
daarna wat betreft D66 een tijdje rust en nu 
sinds regiocongres december 1989 weer gekozen als 
adviesraadslid voor de provincie Friesland. 

Drenthe 

13 
1. BOR-VAN DAMMEN, A. VAN DE 
2. Ans 
3. 22 mei 1933, Groningen 
4. Goudsbloemweg 6 
5. 9765 HS Paterswalde 
6. 05907-3630 

7. MULO-B 1 avondopleiding gymnasium I administratief 
medewerker I cursus bestuursmanagement 

8. huishoudmanager 
9. plv. lid Adviesraad D66 

10. afdelingsvoorzitter (1972-'73); 
lid Steunfractie Prov.Staten Drenthe (1986/'87) 

11. lid landelijke werkgroep Politieke Scholing voor 
Vrouwen (PSC) namens Nederlandse Bond voor 
Plattelandsvrouwen 

12. Provinciale Staten Drenthe (10de plaats) 
13. nee 
14. I. Democratie stoelt op wat er leeft aan de basis 

De AR functioneert als een doorgeefluik vanuit 
die basis naar de meningsvorming aan de top. 
Als AR-lid zou ik aan dit proces mee kunnen 
werken. 

II. Emancipatoir dient de verhouding m/v binnen de 
AR 50/50 te zijn. Door mijn kandidatuur wil ik 
aan de verwezenlijking hiervan gestalte geven. 
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14 
1. HORSTMEIER, F.J. 
2. Erik 
3. 29 augustus 1942, Bussum 
4. Landfort 7 
5. 9301 TA Roden 
6. 05908 - 14509 

7. HBS-B + universiteit (historische en sociale 
geografie) 

8. leraar aardrijkskunde MAVO/HAVO/VWO 
9. lid schaduwfractie gemeenteraad Roden 

10. schaduwfractie gemeente Groningen, 
penningmeester regio Groningen 

11. voorzitter medezeggenschapsraad school (Kamerlingh 
Onnescollege, Groningen) 

12. gemeenteraad Roden, nr.9 
13. -
/4. -

15 
l. POOT, T.J. 
2. Ton 
3. 13 mei 1948, Hellendoorn 
4. Alb.Schweitzerplantsoen 52 
5. 9301 HC Roden 
6. 05908-16661 

7. HBS-A, Hogere Textielschool 
8. gemeentelijk medewerker op terrein stedelijke 

vernieuwing I RO 
9. lid Adviesraad + adviserend lid regiobestuur; 

voorzitter afdeling Roden/Norg 
10. regio-secretaris 
11. bestuurslid Vereniging Vrienden van Huize Mensinge 

te Roden 
12. ja: gemeenteraad Roden, 3de plaats 
13. -
14. -

16 
1. ROELVINK-ZEGERS DE BEIJL, P.V. 
2. Peggy 
3. 19 februari 1935, Malang (Ind.) 
4. Albert Schweitzerplantsoen 19 
5. 9301 HA Roden 
6. 05908-19383 

7. middelbaar 
8. geen 
9. penningmeester afdeling Roden 

10. n.v.t. 
11. n.v.t. 
12. n.v.t. 
13. n.v.t. 
14. -

1. WIND, J .P. 
2. Jan-Pieter 
3. 1 oktober 1953, Nijmegen 
4. Pesserstraat 25 
5. 7901 LB Hoogeveen 
6. 

17 
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7. kandidaats natuurkunde, doctoraal rechten 
8. juridisch medewerker gemeente Hoogeveen, 

secretaris commissie bezwaar- en beroepschriften 
9. secretaris SWB-werkgroep Energie 

10. o.a. voorzitter afdeling Groningen (1980-1982); 
lid steunfractie afdeling Den Haag (1985-1989); 
vice-voorzitter Stichting Natuur en Jeugd. 

11. -
12. -
13. -
14. Een aantal jaren geleden heb ik enige tijd de regio 

Groningen in de Adviesraad mogen vertegenwoordigen. 
Ik ben gaarne bereid thans vanuit de regio Drentje 
een bijdrage aan het werk van deze raad te leveren. 

Overijssel 

18 
l. NIJHUIS, H.K. 
2. Herman 
3. 8 oktober 1948, Hengelo (Ov.) 
4. Westerdokstraat 1 

(nieuw Bakspieker) 
5. 7607 XR Almelo 
6. 05490 - 28858 

7. doctoraal orthopedagogiek 
8. directeur O.S.G. voor MBO Castella College 
9. voorzitter afdeling Hengelo 

10. bestuurslid afdeling Hengelo 
lid landelijke onderwijswerkgroep 

11. -

12. gemeenteraad Hengelo, plaats 17 
13. eventueel actief in Almelo 
14. -

l. PIJPER, H. 
2. Henk 
3. 3 juni 1958, Hoorn 
4. Werninkhofstraat 7 
5. 7556 VP Hengelo 
6. 074-437206 

7, universiteit Twente 
8. -
9. gemeenteraadslid Hengelo 

10. regiobestuurslid I lid Programmacommissie 
11. -
12. gemeenteraad (2de plaats) 
13. -
14. 

1. SCHRADER, J.R. 
2. Han 
3. 10 mei 1929, Enschede 
4. Blauwe Camer 7 
5. 7608 LR Almelo 
6. 05490 - 61588 

7. HBS-B; Hogere Textielschool -Chemie 
8. tot 01-09-'88 internationaal consultant; 

vanaf 01-09-'88 chef automatisering 
9. plv. lid Adviesraad 

10. -
11. -
12. gemeenteraad, plaats 9 
13. -
14. -

19 

20 
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Gelderland 

1. BRUYN, J.M. DE 
2. Janneke 
3. 7 september 1940, Enschede 
4. Loolaan 5c 
6. 7314 AA Apeldoorn 
6. 055 - 223684 

7. kand. Frans; vakdiploma boekhandel 
8. boekhandelaar 
9. -

10. -
11. oudercommissie; A.I.; Vrouwen voor Vrede 
12. -
13. -
14. -

1. FRENTZ, H. 
2. Herman 
3. 19 maart 1933, Den Haag 

21 

22 

4. Burgemeester Hustinxstraat 164 
5. 6512 AG Nijmegen 
6. 080-239359 

7. ingenieur chemie (Delft) 
8. milieu-adviseur 
9. lid Adviesraad 

lid SWB-werkgroep Milieu 
10. vice-voorzitter afdeling Nijmegen 1980-1982; 

voorzitter afdeling Nijmegen 1982-1986; 
lid Gelderse Adviesraad 1986-1987; 
lid AR 1986-1988; 
voorzitter AR 1986-1989 

11. lid Dagelijks Bestuur Zuiver Rivierenland 
12. nee 
13. nee 
14. De Adviesraad vervult als regionaal gekozen orgaan 

een belangrijke functie als trait d'union van regio 
naar landelijke vraagstukken. Discussies in de Raad 
kunnen dieper gaan dan op het congres en de 
besluitvorming vindt plaats in aanwezigheid van de 
geadviseerden zoals EK, TK, EP en HB, zodat 
koppeling direct plaats vindt. 
Vier jaar heb ik met plezier in de Raad gefunctio
neerd en wil dat nog graag twee jaar continueren. 

23 
1. KALKHOVEN, I.G.A.M. 
2. Ingrid 
3. 16 november 1963, Amersfoort 
4. Kronenland 1204 
5. 6605 RR Wijchen 
6. 08894-22752 

7. Juridische Bestuurswetenschappen Katholieke 
Universiteit Brabant 

8. stafmedewerker Spoorwegpolitie 
9. secretaris afdeling Wijchen 

10. vice-voorzitter politiek (1984-'86) 
landelijk bestuur Jonge Democraten (1982-'84) 
lid werkgroep Jongeren SWB 

11. -
12. -
13. -
14. 
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24 
1. LEEUWEN, R.W.J. VAN 
2. Ruud 
3. 12 september 1954, Utrecht 
4. Rietgorsmeen 93 
5. 3844 ZM Harderwijk 
6. 03410 - 19653 

7. universitair biologie 
HBO organisatie en management 

8. leraar/coordinator opleiding milieukunde 
9. secretaris afdeling 

10. bestuurslid '81-'85; 
lid programmaraad lokale omroep 

11. voorzitter sociaal vervoer Rode Kruis '85-'88, 
voorzitter imkersvereniging sinds 1987 

12. nee 
13. nee 
14. 

1. LENSVELT-RUIJS, Q.E. 
2. Quirien 
3. 5 juni 1945, Oegstgeest 
4. Amalia van Solmsstraat 14 
5. 7315 JN Apeldoorn 
6. 055-211955 

25 

7. MMS, 2 jaar Academie voor Lichamelijke Opvoeding, 
Yoga-opleiding, thans studie Sociologie 

8. Yoga-lerares 
9. voorzitter regio Gelderland 

10. 2de secretaris afdeling Apeldoorn 1982-1983; 
voorzitter afdeling Apeldoorn 1983-1987; 
vice-voorzitter politiek regio Gelderland 1987-1989 
lid Gelderse Adviesraad 1984-1987 
lid landelijke Adviesraad 1988-1990 

11. thans geen 
12. gemeenteraad Apeldoorn, plaats no.6 

Provinciale Staten Gelderland, plaats no.8 
13. ja: voorzitter Apeldoornse Vrouwen Raad 
14. Na een periode van twee jaar stel ik mij graag 

beschikbaar voor een tweede periode. 
Het Adviesraadswerk vind ik erg boeiend, vooral het 
politiek-inhoudelijke voorbereiden van onderwerpen 
in werkgroepjes ten behoeve van latere bespreking 
in de Raad. Het verbreedt je kennis op vele 
terreinen. 
De Adviesraad als platform voor meningsvorming 
binnen D66 is erg belangrijk. Bij mijn standpuntbe
paling over de verschillende onderwerpen probeer ik 
ook de meningen van andere D66-leden te betrekken. 
De relatie naar de achterban kan echter beter. Ik 
hoop daar, samen met U, in de komende twee jaar aan 
te werken. 

26 
1. LOCHT, L. J. 
2. Louk 
3. 28 januari 1926 te Oasterbeek 
4. Vossenlaan 5 
5. 6705 CD Wageningen 
6. 08370-11081 

7. doctoraal economie (Universiteit van Amsterdam) 
8. Hoofd afdeling Economie Staring-Centrum 
9. voorzitter afdeling Ede/Wageningen 

10. rond 1970 Programmacie, afd. idem 
rond 1980 voorzitter afd. idem en lid AR 

11. -
12. -
13. -
14. Naar mijn mening is er behoefte aan verbreding van 

de inbreng vanuit de milieu-economie in het 
landelijke D66 circuit. Een recent rondschrijven 
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van het bestuur heeft ook deze strekking. Mijn werk 
betreft - reeds lang - de economische aspecten van 
milieubeleid, i.c. als onderzoek m.b.t. bodem, 
water, landschap en natuur. Ik ben dan ook 
betrokken bij de op dit terrein opererende 
overlegstructuren. 
De AR zie ik als een noodzakelijk orgaan voor het 
doorgeven van ideeën vanuit de basis. Mijn eerdere 
ervaring in de AR is daarbij niet onverdeeld 
gunstig. Ik hoop mee te werken aan verbetering van 
de efficiency in het vervullen van die functie van 
de AR. 

27 
1. LOMBARTS, J.G.B.A. 
2. Hans 
3. 18 mei 1955 te Brunssum 
4. Privaslaan 116 
5. 6904 LJ Zevenaar 
6. 08360-30986 

7. HAVO, Pedagogische Academie, 2,5 jaar Psychol.KUN, 
manag.Non-Profit org., OU-personeelsbeleid, OU
politicologie, ou-organisatiekunde, diverse 
bedrijfskunde-cursussen 

8. leraar aan SBBO (leerlingwezen) 
9. vice-voorzitter Liemers-Grensland, plv. lid AR, 

lijsttrekker Zevenaar 
10. vice-voorzitter Liemers-Grensland, plv. lid AR 

gedurende de periode 1987-1990 
11. lid vakbond, lid filmhuisbestuur, lid Ioskiz 

(cult.raad Zevenaar), badmintontrainer Duiven 
12. Gemeenteraadsverkiezingen in Zevenaar op plaats 1!! 
13. - Nu als volwaardig lid van de AR 

- blijf vice-voorzitter Liemers-Grensland 
14. -

1. MAANEN, E.J.Th. VAN 
2. Annelies 
3. 1 februari 1940, Den Haag 
4. Groeneveltstraat 34 
5. 3882 XG Putten 
6. 03418-51241 

7. onderwijs (basis-); 
gecoördineerd ouderenwerk 

8. 
9. lid regiobestuur Gelderland 

10. emancipatiewerkster 
11. bestuurslid plaatselijke belangengroepering 
12. gemeenteraadslid in Putten 
13. neen 
14. -

1. NIEUWENHUIS, R. 
2. Ruut 
3. 17 januari 1933, Amsterdam 
4. Weezenhof 21-41 
5. 6536 JS Nijmegen 
6. 080-447180 

7. drs. economie 
8. bedrijfsadviseur 
9. plv. lid Adviesraad; 

Verkiezingscommissie Nijmegen 
10. Financiële Commissie (huidig waarnemer) 
11. diverse 
12. neen 
13. neen 
14. 

28 

29 
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30 
1. ONDERSTAL, A.H. 
2. Aly 
3. 28 januari 1947, Wageningen 
4. Potgieterstraat 5 
5. 7131 NK Lichtenvoorde 
6. 05443-72346 

7. paramedisch; 
op dit moment Public Relations 

8. deeltijd administratief medewerker bedrijf voor 
fijn-mechanisatie 

9. secretaris Gelders regiobestuur 
10. afdelingsvoorzitter en lijsttrekker D66 

Lichtenvoorde (1982) 
11. voorzitter gewestelijk bestuur Humanitas Gelderland 
12. Provinciale Staten Gelderland 14de plaats 
13. nee 
14. Doordat ik een aantal jaren louter organisatorisch 

binnen D66 bezig ben, ontbreekt mij het 
'absorbatie'-gevoel. 
Hoewel het lijkt dat D66 zich op dit moment in een 
politiek 'goudentijdperk' bevindt, blijkt het 
wederom niet mogelijk plaatselijk ook maar iets van 
de grond te krijgen. 
Toch vind ik dat ik zelf zoveel mogelijk op de 
hoogte moet blijven om een zo optimaal mogelijk 
politiek standpunt te kunnen blijven bepalen. 
Na een aantal 'snuffelrondes' tijdens bijeenkomsten 
van de Adviesraad denk ik me daar zeer wel thuis te 
kunnen voelen, ondavks de toch wel 'lange zit'. 
Wellicht valt daar nog iets aan te verbeteren. Ook 
daar ben ik bereid in en over mee te denken. 

31 
1. SPIERENBURG, C.J.W.M. VAN 
2. Cees 
3. 8 december 1947, Nijmegen 
4. Waalbandijk 20 /(p/a Singel 58) 
5. 5311 AG Gameren /(1015 AB A'dam) 
6. 04186-2074 /(020-206452) 

7. jurist 
8. Officier van Justitie te Haarlem 
9. voorzitter Adviesraad; 

voorzitter afdeling Bommelerwaard; 
lid Werkgroep Justitie SWB; 
lid Gelderse Adviesraad 

10. -
11. secretaris Commissie Griffiers NVvR; 

12. 

lid Begeleidingscommissie Functiewaardering 
Rechterlijke Macht; 
voorzitter Biljartvereniging 

13. Tweede Kamer 1989 
14. De eerste twee jaar in de AR zijn mij uitstekend 

bevallen. Het voorzitterschap sedert mei 1989 heeft 
daar een dimensie aan toegevoegd. 
De AR heeft zich in die twee jaar gebogen over een 
groot aantal belangrijke politieke onderwerpen en 
heeft daarmee een inhoudelijke bijdrage geleverd 
aan de vorr.üng van de landelijke politiek vanuit de 
partij. Ik denk hierbij vooral aan de adviezen over 
milieu, draagmoederschap en kunstmatige bevruch
ting, de 4de Nota Ruimtelijke Ordening, allochto
nenbeleid. 
Ook de interne partijstructuur en procedures kwamen 
aan de orde: de Profielschets van D66 en de 
stemadviesprocedures. 
Dit zijn de belangrijkste taken van de AR. Met de 
(re)organisatie van kennis in de partij zal de raad 
haar taak en het belang ervan aanzienlijk (kunnen) 
intensiveren. 
De verscheidenheid aan mensen die de AR herbergt, 
niet alleen aan leden, maar tevens door de grote 
belangstelling vanuit de fracties en besturen, 
garandeert steeds levendige en vaak fundamentele 
discussies waaraan ik graag leiding wil blijven 
geven. 
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Gelderland is in de AR altijd nadrukkelijk met 
haar eigen deskundige en gedreven inbreng aanwezig. 
Dit geluid behoeft voortzetting: noblesse oblige. 
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1. WITTE, Ch.H.W. 
2. Charles 
3. 22 februari 1927, Deventer 
4. de Genestetlaan 5 
5. 6891 CP Rozendaal (Gld) 
6. 085 - 619243 

7. middelbaar MULO-B en School voor Scheepswerktuig
kundigen en School voor Boordwerktuigkundigen 

8. n.v.t. 
9. regiobestuurslid, plv. HB-lid 

10. n.v.t. 
11. wnd voorzitter/secretaris Stichting Omega Rheden-

Rozendaal 
12. neen 
13. neen 
14. Naast bestuurlijke activiteiten in mlJn huidige 

functie als regiobestuurslid, vooral belast met 
activiteiten aan de basis, wil ik ook politiek 
inhoudelijk m1J inzetten daar waar aanvulling c.q. 
versterking kan worden gebruikt. 

Utrecht 

1. BEUCKEN, L.R.J. VAN DER 
2. Lou 
3. 30 maart 1951, Hoensbroek 
4. Moreelsepark 30 
5. 3511 EP Utrecht 
6. 030 - 334860 

7. doctoraal sociologie; diverse cursussen 
overheidsfinancien, overheidsmanagement 

8. planningsdeskundige 
9. -

10. SWB-werkgroep Sociale Zaken (1979-1980); 
lid steunfractie Utrecht (1979-1984); 
lid regiobestuur Utrecht (1983-1984); 
plv.lid Hoofdbestuur 1983-1984 

11. -
12. gemeenteraad Utrecht, nr.lO 
13. -
14. -

1. BLOEMSMA, P. 
2. Piet 
3. 5 september 1951, Grauw 
4. Camminghalaan 79 
5. 3981 GE Bunnik 
6. 03405 - 62588 

7. HBS-B, Akademie voor Lichamelijke Opvoeding 
8. directeur Sportstichting 
9. voorzitter afdeling Bunnik 

10. verkiezingscommissie afdeling 
11. -
12. nee 
13. 
14. 
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35 
1. EYSTEN, B.A. 
2. Barbara 
3. 6 februari 1928 
4. Baanstraat 4 
5. 3581 VV Utrecht 
6. 030 - 522096 

7. Handelsschool, ondernemersdiploma, textielbrevet 
8. -
9. lid Adviesraad sinds 1986; Algemeen bestuur 

Nederlandse Vrouwenraad stad Utrecht; 
Vrouwenadviescommissie voor de Woningbouw; 
lid steunfractie afdeling Utrecht D66; 
bestuurslid SISU (Stichting Internationale 
Solidariteit Utrecht) 

10. secretaris afdeling Utrecht 1983-1989 
11. bestuurslid Vereniging Mensa Nederland 
12. gemeenteraad Utrecht, 9de plaats 
13. -
14. -

1. HAMMER, ir. J.J. 
2. Jan 
3. 26 oktober 1923, Zwolle 
4. Rembrandtlaan 6 
5. 1231 AC Loosdrecht 
6. 02158-3541 

7. Landbouwhogeschool 
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8. (voormalig:) marketing/advertising consultant; 
vervolgens directielid Wereld Natuurfonds Nederland 

9. voorzitter afdeling Loosdrecht, tevens 8 jaar 
steunfractielid 

10. medewerker Provinciale-Statenfractie Utrecht 
11. bestuurslid Bic-Kinderrevalidatie 
12. 1978 tot heden gemeenteraad 3de plaats, 

voor 1990-1994 niet meer 
13. geen 
14. Tè lang tè intensief bezig geweest met oprichting, 

goed doen functioneren van afdeling en fractie. Ben 
het plaatselijke werk nu even zat en zoek emplooi 
voor mijn vermogens en ideeën op een breder vlak 
binnen de partij. 
Mijn interesse voor D66 is altijd primair bepaald 
geweest door haar grondhouding ten aanzien van het 
vernieuwen van de politieke cultuur in dit land (en 
daar buiten) én het zoeken naar wegen om een 
radicale democratisering van de samenleving handen 
en voeten te geven. Plaatselijk heb ik de 
mogelijkheden en, vooral, de begrenzingen hiervan 
ruim voldoende ervaren. Zou er nu wat breder en 
structureler mee aan de gang willen. 
Gegeven een behoorlijk creatief en analytisch 
vermogen, alsmede de behoefte om (maatschappelijke) 
verschijnselen altijd in hun samenhang te 
beschouwen, zou mijn bijdrage aan D66 via de 
Adviesraad nuttig kunnen zijn. 
Niet jong meer, wel een brok levenservaring in de 
zak. Ben geestelijk nog zeer vitaal en fysiek in 
goede conditie. 
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1. JANSEN, F.L. 
2. Loet 
3. 6 april 1927, Almelo 
4. Prins Bernhardlaan 21 B 
5. 3761 AA Soest 
6. 02155-22926 
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7. electratechniek en econometrie 
8. gepensioneerd 
9. lid afdelingsbestuur Soest, 

voorzitter steunfractie, 
lid Adviesraad 

10. voorzitter afdeling Maartensdijk 1977-'82 
11. n.v.t. 
12. gemeenteraad Soest 4de plaats (niet verkiesbaar, 

tenzij ... ) 
13. neen 
14. Naar mijn mening is zowel het belang als de 

kwaliteit van de Adviesraad de laatste jaren 
toegenomen. Het belang is toegenomen omdat we in 
een tijd leven van grote en snelle veranderingen op 
verschillende terreinen. Dat maakt dat programma's 
niet kunnen voorzien in de antwoorden op alle 
vragen die de actualiteit ons stelt. Het zien 
verbeteren van de kwaliteit is een subjectieve 
waarneming. Een maat voor de kwaliteit is de 
interesse die de leden van de D66-fracties en van 
het Hoofdbestuur tonen door hun aanwezigheid en 
deelname aan de AR-discussies. Die interesse 
vertoont een stijgende lijn. Mijn ervaring is, dat 
de Adviesraad aardig aan het doel beantwoordt een 
voor D66 karakteristiek standpunt te kunnen 
formuleren en ook zichtbaar te kunnen maken wat de 
verschillende opvattingen zijn die binnen de 
partij leven. Wat verbeterd kan worden is het 
gebruik van de Adviesraad door regio, afdelingen en 
individuele leden voor actuele politieke inbreng 
via de eigen vertegenwoordigers. Graag wil ik mij 
nog één periode actief inzetten om te helpen 
belang en kwaliteit van de Adviesraad verder uit te 
bouwen en de communicatie met de 'achterban' te 
verbeteren. 
In de afgelopen periode heb ik in de Adviesraad de 
aandacht gevraagd en gekregen voor het probleem van 
het bestaan van een te groot aantal gedwongen 
inactieven. Dat punt verdient blijvende aandacht. 
Jezelf onafhankelijk en vrij ontplooien gaat 
moeilijk als je gedwongen 'inactief' van een 
uitkering moet leven. Als het aan mij ligt zal dit 
punt dan ook de nodige aandacht behouden. 

1. JOUWSTRA, W.T. 
2. Tjerk 
3. 9 juni 1955, Hengelo (Ov) 
4. Hardebollenstraat 13 bis 
5. 3512 TP Utrecht 
6. 030 - 322951 

7. gymnasium-a, Nederlands Recht 
8. docent HES Rotterdam, juridisch adviseur 
9. lid afdelingsbestuur Utrecht; 

lid stenfracties; lid AR 
10. redacteur afdelingsargaan 
11. voorzitter/penningmeester buurtcomité; 

overleggroep NOS; lid STARD (antiracisme) 
12. gemeenteraad, Bste plaats 
13. -
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14. Als lid van de Adviesraad heb ik met veel plezier 
meegewerkt aan diverse werkgroepen over 
volkshuisvesting, ruimtelijke ordening en Commissie 
Montijn, hetgeen ik graag zou willen voortzetten. 
Mijns inziens heeft de AR zich een duidelijke 
positie binnen de partij verworven, hetgeen 
gecontinueerd moet worden. 

39 
1. KAMPERMAN-MULDER, M. 
2. Marleen 
3. 24 maart 1946, Eindhoven 
4. Rijsenburgselaan 7 
5. 3972 EG Driebergen 
6. 03438-17084 
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7. gymnasium-a; doct.archeologie/klassieke talen 
8. lerares 
9. penningmeester D66-afdeling Driebergen; 

steunfractie afdeling Driebergen; 
plv. lid Adviesraad 

10. -
11. penningmeester Ned. Klassiek Verbond afd. Zeist; 

lid Kalendercie Ned. Klassiek Verbond (landelijk) 
12. gemeenteraad Driebergen, plaats 4 
13. nee 

14. Omdat ik het leuk vind ook met de landelijke 
politiek bezig te zijn wil ik graag in de Advies
raad blijven. 

40 
1. KEULEN-SAENGER, G.B. VAN 
2. Ninke 
3. 30 januari 1952, Rheden (Gld) 
4. Lange Uitweg 55 
5. 3999 WK Tull en 't Waal 
6. 03409 - 1862 

7. Schaevers 
8. huisvrouw = manager en veel vrijwilligerswerk 

(school, sport, kinderopvang organisatie) 
9. bestuurslid afdeling Houten 

10. -
11. zie punt 8. 
12. neen 
13. -
14. -

41 
1. WAART, C. van der 
2. Nel 
3. 9 oktober 1956 te Den Haag 
4. Edelstenenbaán 72 
5. 3402 XG IJsselstein 
6. 03408-88526 

7. HBO arbeidsmarktpolitiek en personeelsbeleid 
8. personeelsfunctionaris 
9. -

10. secretaris afdelingsbestuur 
11. -
12. -
13. gemeenteraad 
14. D66 zal in de toekomst een steeds belangrijker rol 

gqan spelen in onze samenleving. Daarbij neemt de 
diversiteit aan politieke besluiten toe. D66 moet 
een kritische partij blijven. Een partij waar de 
samenleving in blijft geloven. Voor de interne 
organisatie betekent dat ook op raden en commissies 
een groot beroep wordt gedaan. Zij moeten 
voortdurend alert zijn op nieuwe ontwikkelingen in 
de maatschappij en binnen de eigen partij. 
D66 moet van binnenuit steeds van nieuwe ideeên en 
ontwikkelingen worden voorzien. Eerst opgevangen en 
daarna rijp gemaakt om naar 'buiten' te brengen. De 
Adviesraad is zo'n afdeling die de partij van 
ideeên en ontwikkelingen voorziet. Zij vangt de 
signalen op vanuit de partij en de samenleving. 
Het opvangen van deze signalen en deze vertalen in 
de vorm van adviezen is, denk ik, een sterke 
eigenschap van mij. Hierom en omdat ik D66 een warm 
hart toedraag, wil ik een constructieve bijdrage 
leveren in de partij en in het bijzonder in de 
Adviesraad. 
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42 
1. WIT, TH. DE 
2. Thea 
3. 1 oktober 1948, Utrecht 
4. Leidsekade 86 
5. 3531 HA Utrecht 
6. 030 - 941715 

7. pedagogische academie; MO-A Nederlands 
8. plv. rector van een scholengemeenschap 
9. secretaris afdeling Utrecht 

10. -
11. -
12. gemeenteraad 21 maart 1990, gekozen per 1 mei 1990 
13. -
14. Mijn kandidaatstelling voor de Adviesraad van D66 

komt voort uit het feit dat ik, nu ik in de 
gemeenteraad van de gemeente Utrecht ben gekozen, 
het van belang acht ook actief betrokken te zijn 
bij politieke zaken die op landelijk niveau spelen. 
Daarnaast vind ik het belangrijk dat je als lid 
van een partij actief deel moet nemen aan ideeên 
die zich ontwikkelen in die partij. Ik denk dat de 
Adviesraad daar de ruimte toe biedt. 

Noord-Holland 

1. AMSBERG, J.I.E. 
43 

2. Juliane 
3. 27 mei 1932, Hannover 
4. Ruysdaellaan 1 
5. 1399 GE Muiderberg 
6. 02942-1981 

7. Academie voor Lichamelijke Opvoeding; 
muzlekopleiding Geehrels 

8. 
9. 

10. 

lerares 
Adviesraad; SWB onderwijs (niet actief) 
idem 

11. b~stuur vereniging leraren schoolmuziek; 
dlverse werkgroepen en vrijwilligerswerk 

12. gemeenteraad op niet verkiesbare plaats 
13. neen 
14. Via de lokale politiek raakte ik geïnteresseerd in 

d~_landelijke. Ik werk bij het middelbaar onder
WlJS. Momenteel heb ik daar op een scholengemeen
s~hap h~t.mentoraat van een eindexamenklas. Vanuit 
dle posl~le merk ik dat de politiek van grote 
1nvloed 1s op de kwaliteit van het onderwijs. Het 
is namelijk van belang voor het land dat JOnge<oeu 
goed, degelijk en uitgebreid onderwijs genieten, 
zodat de toekomst genoeg ontwikkelingskansen 
krijgt. Onze partij moet daaraan meewerken en ik 
wil dat stimuleren door in de diverse discussies 
mijn ideeên naar voren te brengen, nadat ik 
daarover met de eigen partij in mijn regio van 
gedachten heb gewisseld. 
Als lerares en begeleidster van zestien/zeventien
jarigen heb ik een grondig contact met die 
leerlingen en ben ik op de hoogte van wat bij 
jongeren leeft en hoe zij tegen de wereld aankijken 
met hun hoop, vertrouwen, maar ook pessimisme. Daar 
speelt zich op kleine schaal af wat de samenleving 
in het groot biedt. Het is enig en inspirerend 
werk. Zo kan ik zorgen dat er aandacht is voor 
dynamiek in de partij. De uitwerking van nieuwe 
denkbeelden kan dan ontstaan via de discussies bij 
de jonge democraten. 
De afgelopen zittingsperiode deed ik mee in de 
werkgroep die de profielschets van D66 gestalte 
heeft gegeven. Het bedoelde stuk zal zeker veel 
invloed krijgen, omdat de doelstellingen van de 
partij en de daaruit voortvloeiende daden heel 
zichtbaar gemaakt zijn. 
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44 
1. ARKESTEIJN-VAN WILLIGEN, M.J. 
2. Maud 
3. 23 mei 1945, Naarden 
4. Van astadelaan 21 
5. 1412 JG Naarden 
6. 02159-46721 

7. MMS, MO Pedagogiek, studie Italiaans GUAmsterdam 
8. Pedagoge 
9. fractievoorzitter Gemeenteraad Naarden; 

lid presidium Adviesraad 
10. voorzitter afdeling Naarden 1976-1981 
11. adviseur Stichting Peuterspeelzalen Naarden 
12. lijsttrekker a.s. gemeenteraadsverkiezingen 
13. -
14. De Adviesraad heeft als adviserend lichaam een 

duidelijke klankbordfunctie en zal in toenemende 
mate een belangrijke functie binnen onze partij 
hebben. 

1. DINKGREVE, H.H.J.J. 
2. Henk 
3. 3 juni 1943, Amsterdam 
4. J.P. Sweelinckstraat 23 
5. 1443 MA Purmerend 
6. 02990-27424 

7. volledig bevoegd onderwijzer, 
acte MO Boekhouden 
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8. directeur particulier opleidingsinstituut voor 
volwassenen 

9. secretaris afdeling Purmerend en Omstreken; 
voorzitter SWB-werkgroep MKB; 
sinds 1988 lid van de Adviesraad 

10. geen 
11. voorzitter Vereniging Katholieke Schoolraad 

Waterland; 
voorzitter Samenwerkingsverband Katholiek Onderwijs 
Noord-Holland; 
bestuurslid landelijke vereniging van erkende 
instellingen voor particulier onderwijs 

12. gemeenteraad Purmerend als no.9 (lijstduwer) 
13. geen 
14. Het publieke optreden, dat per definitie voort

vloeit uit het bestaan als politieke partij in een 
op democratische beginselen gebaseerde samenleving, 
vraagt om een voortdurend georganiseerd contact met 
het draagvlak van zo'n partij zonder de waarde van 
'toevallige contacten' te willen veronachtzamen. 
Democraten 66 kent een enigszins afwijkende, want 
zo min mogelijk georganiseerd aandoende structuur 
van zijn kennis- en ideeëndraagvlak. Niettemin 
dienen de kiezers c.q. de leden niet alleen in 
beeld te blijven, maar ook mede het beeld te vormen 
van de partij. 
Om voorstaande opvatting niet alleen met de mond 
uit te dragen maar ook in doen en laten te laten 
blijken stel ik mij beschikbaar voor voortzetting 
van mijn lidmaatschap van de Adviesraad, die immers 
functioneert als structureel contact tussen 
enerzijds de leden van het partijbestuur en de 
Kamerfracties en anderzijds de leden die hun 
mandaat geven en als congres verenigd het laatste 
woord hebben. 
Bovendien is het niet van belang ontbloot naast 
politieke betrokkenheid waar mogelijk binnen de 
partij ook ter zake dienende kennis te kunnen 
mobiliseren. Kortom: een onmiskenbaar noodzake
lijke brugfunctie mag niet onbemensd blijven! 
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46 
1. FRANKFURTHER, F. 
2. Felix 
3. 14 mei 1960 
4. Zeedijk 49 
5. 1012 AR Amsterdam 
6. 020-205092 

7. gymnasium-A, doctoraal politicologie 
8. marketing-medewerker 
9. redactielid van De Drevel 

10. 1980-'82: Werkgroep Volkshuisvesting, Amsterdam 
1986: SWB-werkgroep Buitenland 

11. 

1983-'85: redactielid van de Olifant, het blad van 
de afdeling Amsterdam 
1977-1986: medewerker diverse campagnes 
congresvoorzitter JD 

12. nee 
13. nee 
14. De Adviesraad verschaft Kamerleden, HB en onze 

Europese vertegenwoordiger tussentijds een 
klankbord om over actuele zaken van gedachten te 
wisselen. Ik zal daar graag mijn tijd en energie 
aan besteden. 
Daarnaast biedt de Adviesraad de gelegenheid tot 
stelselmatige evaluatie van D66-programma's in het 
licht van veranderende omstandigheden. Zonodig kan 
aanpassing op onderdelen worden geïnitiëerd. 
Tenslotte dient mijns inziens (opnieuw) te worden 
bekeken welke ALV-bevoegdheden zouden kunnen worden 
overgeheveld naar de Adviesraad, met als 
voornaamste doel het vrijmaken van congrestijd voor 
bespreking van fundamentele uitgangspunten. 
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1. HILLEBRAND, H. 
2. Ted 
3. 28 juli 1938 
4. Pres. Kennedylaan 249 
5. 1079 MG Amsterdam 
6. 020-428229 

7. HBS-B, drs Spaans, basiscursus NIBE, 
prop.tandheelkunde 

8. tot 1974: handelsbemiddeling op Peruaanse bank 
9. plv. lid Adviesraad 

10. plv. lid Adviesraad 1986-1988 
ll. 
12. 
13. 
14. Met de stadsdeelraden komt er een nieuwe 

bestuurslaag in de regio. Het bestuur komt dichter 
bij de burger. De manier waarop de praktische 
politiek in de Adviesraad aan bod komt is met de 
nieuwe bestuurslaag een nieuwe uitdaging. Ik wil 
daar graag aan mee doen. 

l. MULDER, E.J. 
2. Liesbeth 
3. 30 april 1940, Amsterdam 
4. tot 15 mei: Molenlaan 61, 

2251 CC Voorschoten 
vanaf 15 mei: 
Klein Heiligland 75 

5. Haarlem 
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6. tot 15 mei 1990: 01717 - 8902 

7. gymnasium-a; kand.examen klassieke letteren; 
onderwijsakte A piano 

8. pianolerares 
9. gemeenteraadslid tot 1 mei 1990 (vanaf 1987); 
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10. - bestuurslid Commissie ex artikel 61 voor Openbaai 
Basisonderwijs en voorzitter PR-commissie voor 

Openbaar Onderwijs 
- voorzitter afdeling voorschoten 1982-1986; 
- steunfractie Voorschoten 1980-1986; 
- steunfractie Ede 1975-1979 

11. -voorzitter Schoolbegeleidingsdienst 
Bestuurscommissie Voorschoten vanaf 1986; 

- Dagelijks-Bestuurslid Schoolbegeleidingsdienst 
Rijnland (Leiden e.o.) vanaf 1986; 
- bestuurslid Humanistisch Verbond Leiden 1980-

1986; 
- regionaal coordinator Humanistisch 
Vormingsonderwijs 1980-1986 

12. -
13. -

14. Door verhuizing per 15 mei 1990 van Voorschoten 
naar Haarlem zie ik mij genoodzaakt mijn 
raadslidmaatschap op te geven. De tijd en de 
energie die vrij komt wil ik graag weer aan 
politiek/bestuurlijke activiteiten besteden. 

De Adviesraad biedt mij een mogelijkheid om na een 
aantal jaren op lokaal terrein op alle 
beleidsterreinen bezig te zijn geweest (kleine 
fractie) nu op breder landelijk terrein aan de 
slag te gaan. Met de kennis en ervaring die ik heb 
opgedaan wil ik graag een bijdrage blijven leveren 
aan D66. 

49 
1. POELMANN, P.J.M. 
2. Patriek 
3. 6 februari 1954, Bussum 
4. Geerdinkhof 538 
5. 1103 RJ Amsterdam 
6. 020-980938 

7. gymnasium-a;, Nijenrode 
8. hoofd afdeling bestuurszaken EZ gemeente Amsterdam 
9. voorzitter D66 Amsterdam (sinds 1989) 

10. voorzitter D66 Amsterdam (1982-1986), 
voorzitter Programmacommissie D66 Amsterdam (1980-
'82 en 1988-'90), 
lid Adviesraad (1983-1987), 
voorzitter Adviesraad 1985-l987i 

11. bestuurslid Stichting Nautisch Kwartier Amsterdam 
12. Tweede Kamer no.44 
13. neen 
14. Het gaat goed met D66. Een goede Tweede

Kameruitslag, mooie peilingen en vast veel raads
en deelraadszetels op 21 maart. Dat is mooi. Maar 
het gaat niet aan tevreden achterover te leunen, 
dat mag eigenlijk nooit in het politieke bedrijf. 
D66 heeft de afgelopen jaren een consistent geluid 
laten horen, zó consistent dat het aan creativiteit 
wel eens ontbroken heeft. Er wordt hard gewerkt 
door onze parlementarièrs. Zij bijten zich vast -
en behoren dat ook te doen - in vele van de, naar 
ik wel eens heb vernomen, 9000 verschillende 
vergaderingen die jaarlijks in het TK-gebouw 
plaatsvind,2n. Het is dan wel zaak dat kritisch en 
frequent het geluid van de basis van D66 
doorklinkt. Daarvoor zijn spreekbeurten, 
werkgroepen, congressen, periodieken. Daarvoor is 
ook de Adviesraad. De Adviesraad is een 
vertegenwoordiging van de gehele partij, komt 
regelmatig bijeen, is niet belast met 
huishoudelijke rompslomp, kent een relatief 'vrije' 
agenda. Een puur politiek orgaan dat de partij in 
staat stelt goede ideeèn, op wat voor terrein dan 
ook, uit alle hoeken van het land op heel korte 
termijn tot behapbare standpunten van D66 te maken. 
Het is zaak dat veel D66-ers bereid zijn werk van 
de AR te maken: opsnuiven wat er leeft in regio's 
en afdelingen, de AR bezoeken en de discussie aan 
te gaan, terugkoppelen naar de achterban. Ik vind 
dat zinnig en ook leuk, op mij mag u rekenen. 
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50 
1. SANDERS, Th.J.J. 
2. Thee 
3. 21 juni 1941, Malang (Ind.) 
4. Lijsterbeslaan 5 
5. 1214 LN Hilversum 
6. 035-284410 

7. 
8. chef Functievorming en -beheer Fokker-Nederland 
9. lid Adviesraad 

(tijdelijk) voorzitter D66 afdeling Hilversum 
10. lid Rapportagecommissie 1980-1982; 

lid subregiobestuur West-Brabant 1980-1983 
11. nu geen 
12. ja, gemeenteraad Hilversum (niet verkiesbaar) 
13. -
14. Sinds een jaar zit D66 duidelijk in de lift. Dat is 

niet alleen omdat wij steeds meer stemmen trekken, 
maar vooral omdat de mensen in het land gaan inzien 
wat de 'binnenkant' van onze politieke stellingname 
is. Het is de lef om idealen te hebben in een zich 
steeds ontwikkelende maatschappij, zonder dat je 
daarbij terugvalt op snel verstarrende 
leerstellingen of dogma's. 
De leden van de Adviesraad hebben mijns inziens tot 
taak om vanuit hun dagelijkse leefwereld te helpen 
bij het formuleren van deze 'binnenkant' (onver
schillig over welk onderwerp het gaat) en zo D66 te 
helpen profileren, zowel binnen de partij als daar
buiten. Op deze manier kunnen zij ook een interme
diair vormen tussen hun eigen achterban en de 
landelijke, provinciale, gewestelijke en gemeen
telijke fracties. 
Ikzelf vind het erg leuk om daaraan mee te doen. 
Ik denk dat ik dat ook kan, ondanks het feit dat ik 
een drukke baan bij Fokker heb. In die baan heb ik 
overigens een grondige ervaring opgedaan in 
industrièle organisatie en arbeidsvoorwaarden. 
Daarnaast ben ik nu voorzitter van D66 Hilversum en 
lid van onze steunfractie. 
Ik heb er vertrouwen in dat bovenstaande voor u 
reden zal zijn om mij, naast anderen, te kiezen als 
lid van de Noordhollandse Adviesraadsfractie. 

1. SCHOLS-VAN OPPEN, E. 
2. Emilie 
3. 5 oktober 1948, Maastricht 
4. Jan Steenlaan 49 
5. 1412 JT Naarden 
6. 02159-47430 

7. doctoraal Nederlands Recht plus vakstudies 
8. pensioenadviseur 
9. lid Adviesraad; lid Geschillencommissie 

10. lid Adviesraad; lid Geschillencommissie; 
afdelingssecretaris; lid SWB-werkgroep 

11. -
12. -
13. -
14. Graag stel ik mij wederom kandidaat voor de 

Adviesraad. 
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Ik heb de afgelopen vier jaar als zeer nuttig 
ervaren. Het is een goede zaak dat er een orgaan is 
binnen de partij dat gevraagd en ongevraagd advies 
kan geven over tal van kwesties. Naast de 
politieke, opinièrende rol kan de Adviesraad ook 
haar functie hebben als bewaakster van zorgvuldige 
en democratische procedures. 
Ik ben ten volle bereid mij daarvoor in te zetten. 
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Zuid-Holland 

52 
1. ARIS, B.J. 
2. Bernard 
3. 22 juli 1956, Amsterdam 
4. St.Jacobsstraat 37 
5. 2512 AN Den Haag 
6. 070-3652959 I 3243743 

7. drs. Moderne Geschiedenis (RUL) 
8. medewerker Documentatie Tweede-Kamerfractie D66 
9. lid PEAC-bestuur 

10. 1984-1990 lid AR (resp.l986-1988 plv.lid) 
11. bestuurslid Vakbond Werkloze Historici (1400! ); 

plv. Verhondsraadslid Humanistisch Verbond; 
lid Europese Beweging 

12. neen 
13. neen 
14. Aan mij hebt u een trouw en ervaren Adviesraadslid: 

in mijn vier jaar als AR-lid, onderbroken door twee 
jaar op een reservezetel, in al die zes jaar heb ik 
zelfs hoogstens één vergadering gemist. Ook nu ik 
door een solidair gebaar van de Kamerfractie m1Jn 
eerste baan heb zal ik ernaar streven dat zo te 
houden. 

Mijn engagement als lid van de Europese Beweging en 
mijn welbekende interesse voor internationale 
politiek (en het feit dat deze termijn in 1992 
afloopt) maken dat ik ook werk wil gaan maken van 
het adviseren van de Euro-fractie door de Advies
raad en van het vanuit de partij volgen van het 
internationale werk van Kamerfracties en HB. 

Daarnaast vind ik dat het werk van de op D66-
initiatief ingestelde speciale Kamercommissie 
Staatkundige Hervorming en Vernieuwing door de hele 
partij gesteund moet worden. Een regelmatige 
rapportage in de AR en waar nodig debatjes, 
bijvoorbeeld over wat voorrang zou moeten hebben 
en waarom, lijken me daar een aangewezen weg voor. 
Ook daar wil ik werk van maken. 

53 
1. BESTE, P.K.W. 
2. Pieter 
3. 14 december 1946 te Bandung 
4. Wondklaver 9 
5. 3064 DR Rotterdam 
6. 010-4560380 

7. Doctoraal Planologie en Sociale geografie 
8. Planoloog 
9. Bestuurslid afdeling Rotterdam, lid werkgroep 

Ruimtelijke Ordening 
10. voorzitter afdeling Voorne 1982, penningmeester 

subregio Rijnmond 1983-1985 
11. -
12. -
13. -
14. Ik wil graag lid worden van de Adviesraad. 

Ik ben al lang lid van D66 en heb een bescheiden 
staat van dienst opgebouwd. Dit geeft mij de 
nieuwsgierigheid om dieper op politiek-relevante 
onderwerpen te willen ingaan. Hiervoor is de 
Adviesraad een uitstekend forum waar zeer 
verschillende democraten hun best doen om wat 
diepgang aan de dagelijkse en niet-dagelijkse 
politiek te geven. Overigens vind ik wel dat de 
Adviesraad meer aandacht moet besteden aan de 
communicatie met de achterban. Anders gaat een deel 
van zijn effectiviteit verloren. 
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54 
1. BLEUMINK, G.H. 
2. Henk 
3. 22 juni 1944 te Rhenen 
4. Wilhelminastraat 56 
5. 2651 DM Berkel en Rodenrijs 
6. 01891-16214 

7. landbouwkundig ingenieur (LUW te Wageningen) 
8. beleidsmedewerker bij de directie Landbouw 

Onderwijs van het Ministerie van Landbouw, 
Natuurbeheer en Visserij 

9. lid Gemeenteraad, lid Adviesraad en vz. 
perscommissie AR, lid LVC 

10. Gemeenteraadlid sedert 1982 
11. vz. afdeling B en R van de Vereniging voor Openbaar 

Onderwijs, lid Algemene Raad van Bestuur 
Energiebedrijven van Delfland 

12. Gemeenteraad als lijsttrekker 
13. zie 12, verder genoeg om handen 
14. De Adviesraad heeft zich de laatste zittingsperiode 

ontwikkeld tot een onafhankelijk adviescollege voor 
de fracties in Eerste en Tweede Kamer en Europees 
Parlement en Hoofdbestuur. Op deze wijze vindt een 
belangrijke samenspraak plaats tussen top en een 
doorsnede van de partij, waardoor ideeên van de 
basis naar de directe politieke praktijk worden 
doorgegeven. 
Ik wil ook in de nieuwe zittingsperiode van de Raad 
mij inzetten om: 
- de politieke achterbanfunctie van de AR verder te 

versterken; 
- hierbij het geluid van de randgemeenten niet te 
laten overrulen door de macht van het getal van 
de groten; 
- de activiteiten van de AR nog beter over het 
voetlicht te laten komen via de perscommissie 
naar binnen en naar buiten. 
Daarbij verdient de AR een vaste eigen plaats in de 
Democraat. 

55 
1. ERKELENS, L.H. 
2. Leendert 
3. 18 december 1946, Pajeti (Ind.) 
4. M.Kamerlingh Onneslaan 19 
5. 2343 RW Oegstgeest 
6. 071 - 170116 

7. gymnasium-a;, sociologie 
8. rijksambtenaar 
9. steunfractie gemeenteraad Oegstgee_st 

10.-
11. -
12. -
13. -
14. -

1. HOEKENDIJK, G.P. 
2. Gerdjan 

56 
3. 
4. 
5. 
6. 

Tandjung Morawa 
Lohengrinstraat 32 
2555 WR Den Haag 
070-3257355 

7. doctoraal bedrijfskunde aan de RU Groningen 
8. plv.sectormanager TBS Ministerie van Justitie 
9. vice-voorzitter van de Adviesraad 

10. idem ( '80-'82), lid van diverse SWB-werkgroepen 
11. voorzitter Programmaraad lokale omroep Den Haag, 

plv.lid Verbondsraad 
12. -
13. -
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14. Na enige jaren lidmaatschap van de Adviesraad 
(waarvan het laatste jaar als vice-voorzitter} stel 
ik mij graag opnieuw kandidaat. Als ik herkozen 
wordt zal ik mij in het bijzonder inzetten voor de 
volgende zaken: 
- een duidelijke profilering van de inhoud en de 

mogelijkheden van een centrum-linkse politiek, om 
te laten zien dat het begrip centrum-links niet 
alleen een patstellling tussen centrum en links 
kan aanduiden, maar ook een realistische, 
toekomstgerichte aanpak kan aanduiden; 

- het continueren van de actieve advisering aan de 
Kamerfracties, door een goede keuze van 
onderwerpen, zo is de afgelopen periode 
geadviseerd over bijvoorbeeld Allochtonenbeleid, 
'Montijn', Voortplantingstechnieken en 
draagmoederschap en diverse milieu-onderwerpen, 
en door alert in te spelen op de actualiteit; 

- het tot stand brengen van regelmatige advisering 
aan onze vertegenwoordiger in het Europees 
Parlement, gericht op het versterken van het 
democratische gehalte van de EG; 

- het uitbreiden van de advisering aan het HB, 
ondermeer met de keuze van de onderwerpen van 
congressen. 

57 
1. KLIJNSMA, M.H. 
2. Meine Henk 
3. 2 maart 1959, Oudekaske (Fr} 
4. Laan van Meerdervoort 928 
5. 2564 AT Den Haag 
6. 070 - 3689690 

7. universitair geschiedenis en universitair 
juridische bestuurswetenschappen 

8. beleidsmedewerker Ministerie van Binnenlandse 
Zaken 

9. lid Adviesraad, lid landelijke Programmacommissie, 
lid redactie "Idee 66" 

10. voorzitter afdeling Groningen-stad (1983-1986}, 
secretaris afdeling Groningen-stad (1981-1983} 

11. 
12. gemeenteraad Den Haag nr.lO 
13. nee 
14. Ik ben de afgelopen twee jaar met plezier lid 

geweest van de Adviesraad. Ik il graag nog een keer 
'bij tekenen' . 

58 
1. KOK, Th.A. 
2. Tom 
3. 23 oktober 1957, Willemstad 

(Curacao} 
4. Barnsteenstraat 52 
5. 2403 CA Alphen a/d Rijn 
6. 01720-38045 

7. universitair (internationaal recht} 
8. directeur Le Card b.v. (bedrijf in creditcards, 

dochter AMRO-bank} 
9. lid Financiêle Commissie 

10. penningmeester Dagelijks Bestuur 
11. -
12. ja, gemeenteraad Alphen a/d Rijn no.lO 
13 0 -

14. 
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1. MALKENHORST, G. VAN 
2. Gerrit 
3. 11 december 1949 
4. Waterruit 43 
5. 2804 PB Gouda 
6. 01820 - 70812 

7. universitaire opleiding chemie 
8. coordinator TWA-systeem Ministerie van Economische 

Zaken 
9. secretaris ad interim afdeling Gouda 

10. penningmeester afdeling Zwolle (medio 1988 - maart 
1990} 

11. -
12 0 -

13 0 -

14. D66 inhoudelijk: op een prima koers! 
Strategie: ik geloof in een nieuwe ontploffings
theorie voor D66: wanneer de partij een zekere 
kritische massa heeft overschreden - zo rond de 30 
kamerzetels - zal de politieke invloed explosief 
stijgen. Om die grens te bereiken moet de partij 
zich vooral bekommeren om haar positionering ten 
opzichte van het CDA. Onder de CDA-stemmers 
verwacht ik een grote groep personen die voor de 
politieke stabiliteit en de bestuurlijke ervaring 
CDA stemt, maar daar ideologisch eigenlijk niet 
(meer} thuishoort. Nu het tijdperk Lubbers gaat 
aflopen moet het mogelijk zijn deze groep naar D66 
te trekken. Voor de continuïteit en stabiliteit van 
de partij zou deze groep van groot belang kunnen 
zijn. Ter ondersteuning van een dergelijk 
offensief moet de partij grote aandacht besteden 
aan het opbouwen en in stand houden van 
bestuurlijke kwaliteit. 
Doel: het geven van politieke invloed aan de grote 
groep Nederlanders die: 
- ons politieke bestel in democratische zin wil 

moderniseren, 
- niet op voorhand een keuze wil maken tussen de 

belangen van werkgevers (VVD} en werknemers 
(PvdA} en 

- veel moeite heeft met de 'C' van het CDA en alles 
wat daarmee samenhangt en deze partij met zijn 
langdurige en meer dan evenredig grote invloed 
graag eens in de oppositiebanken ziet. 

Adviesraad: op de terreinen Economie, Technologie, 
Energie en Milieu waar mijn interesses liggen meen 
ik een zinvolle inbreng te kunnen leveren. 

60 
1. MATHON, M.H.E. 
2. Maarten 
3. 1 november 1962 te 's-Gravenhage 
4. Paul Gabrielstraat 154 
5. 2596 VJ 's-Gravenhage 
6. 070 - 3280822 

7. VWO en bijna voltooide studie Nederlands recht 
(afstuderen in 1990} 

8. administrateur bij Albert Heijn (part-time} 
9. geen 

10. geen 
11. 
12. neen 
13. neen 
14. Ik wil graag het m1Jne bijdragen aan de 

meningsvorming binnen D66 over de vele vraagstukken 
die zich voordoen in de landelijke en plaatselijke 
politiek. 
Gedurende mijn studiejaren en praktijkstages ben ik 
mij zeer betrokken gaan voelen bij mensen die in 
familierechtelijke problemen zijn geraakt. De 
politiek zal op hun vragen een veel duidelijker en 
eenvoudiger antwoord moeten geven. 
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Mijn werk bij Albert Heijn bracht me in aanraking 
met .een grote groep mensen, zowel personeel als 
klanten en gaf me een beter inzicht in de ver
schillende leefwerlelden binnen onze samenleving. 
Ik meen dat ik met mijn kennis en inzet het nodige 
te bieden heb en ik verwacht dat ik, mocht ik 
verkozen worden, de kans krijg binnen de Adviesraad 
heel veel te leren. 

61 
1. PUTTEN, J.E. VAN DER 
2. Jan-Ewout 
3. 16 januari 1948 
4. Paul Gabrielstraat 154 
5. 2596 VS 's-Gravenhage 
6. 070 - 3280822 

7. Nederlands recht 
8. assistent-griffier bij de Eerste Kamer 
9. lid gemeenteraad Den Haag (per 1 mei 1990) 

10. bestuurslid en voorzitter afdeling Den Haag (tot 1 
januari 1990) 

11. secretaris/penningmeester Haagse Artoteek; 
secretaris Haags Centrum voor beeldende kunst 

12. zie vraag 9 
13. -
14. Omdat ik het contact tussen plaatselijke en 

landelijke politiek binnen D66 voor de komende 
jaren van levensbelang acht wil ik graag op de 
ontmoetingsplaats bij uitstek - de Adviesraad -
aanwezig zijn. De winst van 21 maart brengt grote 
mogelijkheden, maar ook aanzienlijke risico's met 
zich: D66 staat landelijk en plaatselijk voor de 
opgave een eigen antwoord te geven op de vragen die 
de 'sociale vernieuwing' stelt en openlaat. 
Ik wil mij ten volle inzetten om op die vragen -
samen met zoveel mogelijk anderen - antwoorden te 
vinden. 

1. ROO, P.J.H. DE 
2. Paul 
3. 2 februari 1950, Den Haag 
4. Henri Dunantplantsoen 56 
5. 2551 XV Den Haag 
6. 070-3257169 

7. MULO A, MEAO, MOStaatsinrichting 
8. WSW I veelzijdige kennis 
9. kandidaat gemeenteraadslid Den Haag 

10. plv.lid Adviesraad 1977-1980; 
secr./penningmeester Voorschoten 

ll. bestuurslid AbvaKabo 
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12. ja, gemeenteraad Den Haag, helaas de 18de plaats, 
maar ik hoop veel stemmen te krijgen 

13. Adviesraad 
14. De motivatie van 22 jaar lidmaatschap D66 is 

welbekend. 
De groei en voorziene groei-voorspelling zijn goed. 
D66 kan de derde partij worden. 

63 
1. SCHREUDER, E.A. 
2. Elske 
3. 5 september 1956, Breda 
4. Nolensstraat 58 B 
5. 3039 PW Rotterdam 
6. 010-4673496 
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7. universiteit - rechten 
8. emancipatiewerkster Ministerie van Justitie 
9. Adviesraad, presidium 

10. lid AR sinds 1986; lid LVC 1982-'88; 
emancipatiewerkster 1979-1981 

11. -
12. gemeenteraad Rotterdam, no.l3 
13. -
14. Vier jaar AR heb ik nu achter de rug. 

In die t .ijd heb ik kunnen zien (en mede 
bewerkstelligen) hoe de AR een vastere plaats in de 
D66-organisatie verkreeg, bijvoorbeeld doordat we 
thans vaste gast zijn bij de vergaderingen van het 
Hoofdbestuur en de Tweede-Kamerfractie. Mede hier
door zijn onderwerpkeuze en effect van besluitvor
ming op een constant hoog peil terecht gekomen. 
Omdat de voorbereiding en met name de vergaderingen 
zelf behalve boeiend en leerzaam ook erg pittig en 
gezellig zijn wil ik graag nog twee jaar voor Zuid
Holland in de AR meedraaien. 
Dat worden dan meteen - helaas - de laatste twee 
jaar dat ik vanuit het regionale, op landelijk 
niveau in de AR kan meedenken. 

64 
1. SIEVERDING, P.A.J. 
2. Paul 
3. 25 januari 1948, Zoeterwoude 
4. Zwanendreef 2 
5. 2665 EM Bleiswijk 
6. 01892 - 16954 

7. MULO-A/B, HBS-B, rechten (staats- en bestuurs-) 
8. (rijks)ambtenaar, hoofd afdeling Kabinetszaken bij 

Binnenlandse Zaken 
9. bestuurslid afdeling Bleiswijk (kwijnend) 

10. lid schaduwfractie tot 1986 (sedertdien maakt D66 
wegens gebrek aan kader geen deel uit van de raad 
van Bleiswijk) 

ll. lid Ouderraad van een lagere school in Bleiswijk; 
diverse bestuursfuncties binnen vakbond (CFO) 

12. -
13. -
14. Mijn aanmelding als lid van D66 dateert van 10 jaar 

geleden. Voor wat betreft de achter mij liggende 
periode van lidmaatschap beschouw ik mijzelf als 
passief lid, ondanks het vervullen van functies 
namens en in D66. Gebrek aan kader heeft tot het 
besluit moeten leiden dat D66 niet deelnam aan de 
raadsverkiezingen in mijn woonplaats. Mede daardoor 
realiseer ik mij dat het electorale succes van 21 
maart j.l. een belangrijk probleem bij D66 
markeert: hoe handhaven en vergroten wij het 
draagvlak onder onze kiezers. Het antwoord zal mede 
moeten komen van de leden door een actievere 
betrokkenheid bij D66 en, als het even kan, door 
middel van een uitbouw van de partij. 
Een verkiezing als lid van de Adviesraad zou dan 
ook twee kanten op kunnen werken. Ten eerste meen 
ik op grond van mijn ambtelijke ervaring binnen 
het openbaar bestuur een actief aandeel te kunnen 
leveren aan de discussies binnen de Adviesraad. Ten 
tweede is de Adviesraad de impuls voor een verdere 
actieve betrokkenheid binnen en voor D66. 

65 
l. TEEGELAAR, D. 
2. Dick 
3. 27 september 1940, Rotterdam 
4. Mercuriusstraat 18 
5. 3204 BM Spijkenisse 
6. 01880-14545 
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7. MBO 
8. wethouder Spijkenisse 
9. raadslid en wethouder; lid Adviesraad 

10. Rijnmondraadslid 1978-1986 
11. vice-voorzitter Volksuniversiteit; 

voorzitter Stichting Veerdiensten; 
bestuurslid Kunstgalerie 

12. Provincie Zuid-Holland (onverkiesbaar) 
Gemeenteraad Spijkenisse (verkiesbaar) 

13. n.v.t. 
14. Ik ben graag nog éen periode actief als lid van de 

Adviesraad. 

66 
1. VERHAGEN, R.L.M. 
2. Ronald 
3. 26 mei 1935 te Eindhoven 
4. Bleulandweg 134 
5. 2803 HH Gouda 
6. 01820-24923 

7. gymnasium Alpha, staatsexamen kandidaat-notaris 
8. kandidaat-notaris 
9. secretaris regio Zuid Holland 

' 10. lid Adviesraad, secretaris SWB-werkgroep 
Staatsrecht en Binnenlandse Zaken, secretaris 
afdeling Gouda 

11. -
12. -
13. -
14. Vanaf de oprichting van de partij ben ik 

onafgebroken lid van 066. Wat mij in D66 vooral 
aantrekt, is het klimaat van geestelijke 
verdraagzaamheid en respect voor het privé-leven 
van mensen, zoals dat onder meer blijkt uit onze 
standpunten over euthanasie, anti
discriminatiewetgeving, liberalisering van de 
zedelijkheidswetgeving en 
liberalisering/legallsering van cannabis. In schril 
contrast daarmee staat de wens van het CDA om 
mondige burgers op al deze terreinen vergaand te 
bedillen. Daarom dient D66 te streven naar het tot 
stand komen van een kabinet van PvdA, VVD en D66. 
Alleen zo'n kabinet zal er in slagen de geestelijke 
vrijheid ondubbelzinnig in onze wetgeving vast te 
leggen. 
In meen door mijn ervaring in veel partij-functies 
een goede bijdrage te kunnen leveren aan het werk 
van de nieuwe adviesraad. Ook wil ik daar in 
voorkomende gevallen opkomen voor de 
gerechtvaardigde verlangens van de regio Zuid 
Holland. Daarvoor heeft helaas de laatste tijd 
binnen D66 niet iedereen even veel oog, zoals 
blijkt uit stemmen die opgaan om op de regio
afdracht aan de grotere regio's te beknibbelen en 
om in een nieuwe verdeelsleutel voor de verdeling 
van de adviesraadzetels tussen de regio's nog 
verder af te wijken van het evenredigheids
beginsel. 
Aan mijn eerder lidmaatschap van de adviesraad 
bewaar ik goede herinneringen. Ik hoop, dat U mij 
in staat stelt de draad weer op te pakken. 

67 
1. WEBER, J. F. 
2. Han 
3. 2 juli 1967, Velsen 
4. Pelikaanhof 120 
5. 2312 EA Leiden 
6. 071 - 134351 

7. VWO, studie Nederlands Recht 
8. student rechten 
9. fractiesecretaris statenfractie Zuid-Holland 
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10. campagneteam Zuid-Holland 1989 
11. lid Universiteitsraad Leiden; 

voorzitter JO regio Midden-Holland 1986-1989 
12. gemeenteraad Leiden, no.l7 
13. -
14. Een progressief liberale ideeënpartij als D66 heeft 

steeds weer nieuwe impulsen nodig. Ik ben nu vier 
jaar actief lid van D66 als secretaris van de 
Provinciale Statenfractie in Zuid-Holland. Ik heb 
daar en in de Leidse Universiteitsraad de nodige 
ervaring opgedaan in de politiek. Het lijkt mij erg 
leuk om nu op landelijk niveau mee te denken met 
mijn kennis over lokale en regionale politiek. 
Ik ben breed geïnteresseerd, maar mijn kennis en 
ervaring liggen voornamelijk bij de terreinen 
verkeer en vervoer, onderwijs, financiën, algemene 
en staatsrechtelijke zaken. 

68 
1. IJSSELMUIDEN, P.G. VAN 
2. Peter 
3. 15 november 1956, Assen 
4. Terwenstraat 15 
5. 2804 JV Gouda 
6. 01820-70706 

7. geschiedenis (doctoraat); cursussen op het gebied 
van management, PXO, wetgeving 

8. senior beleidsmedewerker (WVC: stafdirectie 
Cultuurbeleid) 

9. geen 
10. o.a. lid steunfractie gemeente Groningen (1985-

1987); lid AR (voor de regio Utrecht, 1987-1988) 
11. -
12. nee 
13. nee 
14. Vanaf 1987 heb ik mijn activiteiten binnen D66 

bewust verminderd om voorrang te geven aan mijn 
(universitaire) promotie. Nu deze achter de rug is 
zou ik willen terugkeren in de Adviesraad. Dankzij 
mijn huidige werkkring zou mijn bijdrage dit keer 
gerichter kunnen zijn, hoewel vooral het generalis
tische karakter van de Raad mij aantrekt. 

1. ZWIJNENBURG, M.C. 
2. Margriet 
3. 8 juli 1952 te Arnhem 
4. Waterlelie 66 

(m.i.v. 1 juni 1990: 
Jasmijnhof 14) 

5. 2671 WE Naaldwijk 
(m.i.v. 1 juni 1990: 
2665 GS Bleiswijk) 

6. 01740-28128 

7. gymnasium-a; doct.ex. Slavische Talen 
8. free lance vertaalster 
9. lid Adviesraad 

10. secretaris afdeling Westland 1982-1988 
11. lid Dagelijks Bestuur Stichting Buitenlandse 

Landgenoten 
12. -
13. -
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14. Twee jaar geleden ben ik als plaatsvervangend lid 
in de Adviesraad gekomen. Spoedig werd ik gewoon 
lid en een trouw bezoeker van de vergaderingen. 
Ik heb met veel plezier mijn aandeel geleverd in de 
voorbereiding van een aantal nota's, waarover de 
Adviesraad haar mening moest geven. Dit zou ik heel 
graag willen blijven doen de komende twee jaar. 
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Zeeland 

1. BIJLOO, H. 
2. Henk 
3. 1 oktober 1960, Schiedam 
4. Koestraat 2., 
5. 4331 KX Middelburg 
6. Oll06 - 15406 

7. Koninklijke Militaire Akademie 
8. beroepsmilitair 
9. penningmeester regio Zeeland 

10. vice-voorzitter afdeling Apeldoorn 1986-1987 
11. -
12. gemeenteraad, 9de plaats (onverkiesbaar) 
13. -
14. -

1. PERK, A.J. VAN DER 
2. Aad 
3. 24 februari 1928 
4. Veerweg 1 
5. 4471 BJ Wolphaartsdijk 
6. Oll98 - 1533 

7. HBO - landmeten 
8. landmeter 
9. lid steunfractie gemeente Goes 

10. -
11. lid Werkgroep Onderwaterbodems; 

idem Sanering Bedrijfsterreinen namens ZMF 
12. gemeenteraad Goes 1990, 3de plaats 
13. -
14. Betrokken bij de landelijke politiek in 

voornamelijk twee opzichten: 
1. milieuzaken: energieprob1ematiek, 
waterhuishouding, vervuiling kustwateren; 
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2. hulp aan de Derde Wereld: als wachtgelder van 
het Ministerie van Ontwikkelingsamenwerking 
sterk betrokken bij deze zaken. Gespecialiseerd 
in drinkwater, afval, sanitair, 'rural health 
care', alternatieve energie. 
Verdere persoonlijke interesse: culturele 
anthropologie (zelfstudie). 

1. TIDEMAN, M.B. 
2. Bruno 
3. 2 maart 1947, Rotterdam 
4. Lambrechtenstraat 7 
5. 4389 TL Ritthem 
6. Oll84-62839 

7. 2 jr. MULO, Hotelvakschool 
8. rijksambtenaar (Douane) 
9. secretaris afdeling Walcheren; 

lid Adviesraad; 
lid steunfractie Vlissingen 

10. regiobestuurslid 
11. 
12. 7de plaats gemeenteraadsverkiezingen 
13. -
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14. Ik heb nu de eerste twee jaar erop zitten als lid 
van de Adviesraad. Ik hoop dat ik weer onze Zeeuwse 
stem kan laten klinken in de Adviesraad. Ik vind 
het erg belangrijk dat een kleine regio ook 
vertegenwoordigd is. 
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Brabant 

1. DOORNE, F.J.M. van 
2. Frans 
3. 7 januari 1933, Helmond 
4. Wielingen 18 
5. 5032 TM Tilburg 
6. 013-671686 

7. universitair, doctoraat filosofie 
8. universitair hoofddocent filosofie van de 

maatschappijwetenschappen 
9. lid van de AR (tweede termijn) 

10. penningmeester en daarna voorzitter subregio 
Midden-Brabant 

11. -
12. gemeenteraadsverkiezingen, plaats 6 
13. 
14. -

1. HARBERINK-GEENSE, J.L.S. 
2. Joop 
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3. 28 oktober 1926, Rotterdam 
4. Sleedoorn 19 
5. 5666 AT Geldrop 
6. 040-862265 

7. HBS-B; medisch analyste 
8. -
9. voorzitter subregiobestuur subregio Z.O.-Brabant 

10. -
11. -
12. -
13. -
14. Mijn maatschappelijke betrokkenheid was de 

aanleiding om lid te worden van D66. 
Als voorzitter van de subregio Zuid-Oost-Brabant 
tracht ik een bijdrage te leveren aan de groei en 
het functioneren van D66 in Noord-Brabant. 

In de Adviesraad hoop ik ondermeer op het terrein 
van Volkshuisvesting, Ruimtelijke Ordening en 
Milieu en van de Volksgezondheid een nuttige 
inbreng te zullen hebben. 

Gedurende zeven jaar was ik lid van de VAC 
(Vrouwen Advies Commissie voor de Woningbouw) in de 
agglomeratie Eindhoven, waarvan vier jaar als 
voorzitter. Tevens was ik drie jaar secretaris van 
het provinciaal bestuur van de VAC's in Noord
Brabant. 

Mijn werk als medisch analyste heeft mij de 
volksgezondheid niet alleen van de gebruikerskant 
leren kennen. 

Ook het ouderenbeleid in al zijn facetten heeft 
mijn grote belangstelling. 

Deze ervaringen en de bereidheid mij in de 
problemen op andere gebieden te verdiepen brengen 
mij ertoe mij kandidaat te stellen voor de 
Adviesraad. 
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1. HAVERKORT, J.E.M. 
2. Jas 
3. 14 juni 1958, Amsterdam 
4. De Koppele 571 
5. 5632 LR Eindhoven 
6. 040-415391 

7. universitair, gepromoveerd fysicus 
8. universitair docent halfgeleiderfysica 
9. afdelingsvoorzitter Eindhoven 

10. geen 
11. voorzitter Amnesty International Eindhoven 
12. Gemeenteraad Eindhoven, plaats 13 
13. 
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14. Hoewel ik nog maar betrekkelijk kort actief ben 
binnen de afdeling Eindhoven wil ik mij graag ook 
meer inhoudelijk inzetten voor D66 door mee te 
denken in de Adviesraad. Ik zie een eventueel 
lidmaatschap van de AR als een nuttige brugfunctie 
tussen de plaatselijke afdeling en de landelijke 
politiek. Mijn ervaring met soortgelijke organen 
binnen Amnesty International heeft mij geleerd dat 
het invullen van zo'n brugfunctie in de praktijk 
verre van eenvoudig is, maar wel noodzakelijk voor 
zowel het plaatselijke als het landelijke niveau. 
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1. KERSBERGEN, A.M. VAN 
2. Ton 
3. 28 juni 1941, Gouda 
4. Kardinaal van Rossumstraat 85 
5. 5104 HL Dongen 
6. 01623-15577 

7. HBS-B + Technische Hogeschool Eindhoven (TUE) 
(chemische technologie) 

8. docent chemie aan de lerarenopleiding te Tilburg 
9. geen 

10. voorzitter afdeling Dongen; 
secretaris subregio Midden-Brabant 

ll. geen 
12. gemeenteraad Dongen, 7de plaats 
13. neen 
14. Na het voorzitterschap van de afdeling Dongen en 

het secretariaat van de subregio Midden-Brabant wil 
ik graag mijn deskundigheden inzetten voor de 
Adviesraad van D66. Ik denk dat ik, met de 
ervaringen in mijn leven opgedaan, als bewust 
staatsburger een nuttige bijdrage kan leveren aan 
het functioneren van de Adviesraad. 

77 
1. SMET, A.M.C.H. de 
2. Guus 
3. 1 mei 1934 te Hoensbroek 
4. Maarten Tromplaan 3 
5. 5242 AW Rosmalen 
6. 04192-14095 

7. b.i. 
8. architect 
9. voorzitter afdeling Rosmalen/Blaricum 

10. statenlid provincie Noord Brabant 
11. bestuur b.u.a. 
12. gemeenteraad Rosmalen, plaats 3 
13. -
14. -
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78 
1. ZON, W.P.M. VAN 
2. Wil 
3. 11 augustus 1945, Eindhoven 
4. Muschbergweg 2E 
5. 5641 BP Eindhoven 
6. 040-812596 

7. sociologie 
8. docent 
9. lid AR; lid afdelingsbestuur 

10. 
11. bestuurslid Openbaar Basisonderwijs; Kunstzinnige 

Vorming; Jeugdhulpverlening 
12. Gemeenteraad, 3de plaats 
13. neen 
14. 

Limburg 

1, BOS G.N.H. 
2. Gerard 
3. 5 mei 1960, Wageningen 
4. Ellecuylgaard 12 
5. 6227 EA Maastricht 
6. 043-610185 

7. geneeskunde (1978-1984); 
doctoraalstudie (1984-'88: immunologie) 

8. arts, in opleiding tot internist Academisch 
Ziekenhuis Maastricht 
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9. bestuurslid D66 Maastricht, functie politieke zaken 
10. -
11. -
12. Gemeenteraad Maastricht (niet verkiesbare plaats) 
13. 
14. Indien gewenst, hiertoe gaarne bereid. 

80 
1. JONGEJAN, E. 
2. Erik 
3. 7 juni 1944 te Schiedam 
4. Smelenhof 25 
5. 6596 DR Milsbeek 
6. 08851-16540 

7. doctoraal Biologie 
8. milieu-adviseur 
9. secretaris bestuur D66 Gennep e.o. lid subcommissie 

milieu 
10. -
11. voorzitter Nederlandse Vereniging Onderwijs in de 

Natuurwetenschappen, voorzitter Natuurmonumenten 
district Limburg 

12. Gemeenteraad Gennep, plaats 4 
13. -
14. -is opleider geweest aan kleuterleidster, 

onderwijzers en leraren biologie 
-is mede-oprichter van het veldstudiecentrum in 
Orvelte waar groepen veldwerk kunnen doen in het 
kader van natuur- en milieu-educatie 
-is voorzitter een landelijke onderwijsvereniging 
met 4500 leden (biologen, chemici en fysici) 
-werkt de laatste jaren als onafhankelijk milieu-
adviseur. 
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1. MENGE, A. 81 
2. Anita 
3. 3 september 1942, Amsterdam 
4. Bogaardenstraat 39 
5. 6211 SN Maastricht 
6. 043-253772 

7. ULO, Lower Cambridge Engels 
8. geen 
9. voorzitter afdeling Maastricht; 

lid Adviesraad 
10. redactie Redelijkerwijs afdeling Maastricht 
11. bestuurslid Stichting SLIM 
12. 
13. ja: gemeenteraad Maastricht, no.3 
14. In de afgelopen twee jaar heb ik de Adviesraad als 

een prettig en zinvol orgaan binnen de partij 
ervaren. Gebleken is ook dat het nuttig is om 
vrouwen binnen dit orgaan een plaats in te laten 
nemen. Er zijn immers onderwerpen waar vrouwen 
directer bij betrokken zijn dan mannen en daardoor 
een duidelijker beeld kunnen scheppen. 
Ik stel mij daarom kandidaat voor nog een periode 
van twee jaar. 
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1. WESSELS, P.H.B. 
2. Paul 
3. 23 oktober 1946, Gennep 
4. Voorhoevepark 22 
5. 6591 AJ Gennep 
6. 08851 - 12580 

7. HBO 
8. leraar, wethouder 
9. gemeenteraadslid/wethouder; Adviesraad 

10. voorzitter afdeling Gennep e.o.; lid VAR; lid SWB
werkgroep Minderheden 

11. adviseur jeugdwerk en minderheden; 
bestuur Kabeltelevisie 

12. ja (verkiezingen zijn inmiddels geweest): 
gemeenteraad, no.l. Ben wel kandidaat wethouder. 

13. -
14. Ik wil graag als plaatsvervangend lid voor Limburg 

in de Adviesraad. Ervan uitgaande dat ik in de 
komende raadsperiade wethouder kan blijven. 

l. WOUDE, H.J. VAN DER 
2. Herman 
3. 10 oktober 1946, Losser 
4. Burg. van Leentstraat 86 
5. 5971 AK Grubbenvorst 
6. 077-661278 

7. MULO, avond-MEAO, Detex textielwarenkennis, 
bedrijfscorrespondentie Engels, Frans, Duits 

8. verkoopleider textielfabriek 
9. lid Adviesraad; 

vicevoorzitter afdeling Venlo 
10. lid regiobestuur Limburg 1982-1983 

plv. lid Adviesraad 1986-1988 
voorzitter afdeling Venlo 1985-1986 
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I~~ :uim een jaar ben ik nu lid van de Adviesraad en 
heb kunnen constateren dat een groot aantal 
belangrijke vraagstukken aan de orde kwamen. 
Ik heb vastgesteld dat deze thema's stuk voor stuk 
een diepgaand verdiepen in de materie vergen. 
Voordat een thema in de AR ter discussie komt 
hebben vele AR-leden al bergen denkwerk verzet. 
In de afgelopen periode heb ik veel geluisterd en 
veel geleerd. 
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Ik hoop in de komende twee jaar Adviesraad nu een 
wat actievere inbreng bij verschillende thema's te 
kunnen hebben. Zowel binnen de AR, als naar de 
achterban toe. 
Met deze opdracht aan mijzelf stel ik mij voor een 
nieuwe periode kandidaat. 

·Flevoland 

84 
1. DAM, C.H.M. van 
2. Cees 
3. 8 december 1949 te Culemborg 
4. Werkurnstraat 30 
5. 8304 DP Emmeloord 
6. 05270-18252 

7. Doctoraal Nederlandse taal- & letterkunde. 
8. leraar en decaan 
9. lid steunfractie gemeenteraad Noordoostpolder 

10. bestuurslid regiobestuur Flevoland (politiek 
secretaris) 

11. -
12. Gemeenteraad Noordoostpolder, 5e plaats 
13. voorzitter afdeling Noordoostpolder 
14. Denken, wikken en wegen, in- en aanvoelen en 

tenslotte kiezen, met zoveel ruimte voor twijfel 
dat tolerantie verzekerd is en met zoveel 
zelfvertrouwen dat anderen je geloven kunnen. Deze 
balanceeract opvoeren ten dienste van D66 en van de 
persoonlijke groei. 
Hardop meedenken, formuleringen zoeken, oude 
problemen vanuit nieuwe invalshoeken bekijken, 
nieuwe problemen aftasten en zo in de Adviesraad 
helpen D66 te doen uitgroeien tot een stabiele 
factor van betekenis in de lokale, regionale, 
nationale en Europese politiek. 

85 
1. KUPER, W. 
2. Wieher 
3. 13 februari 1944 te Meppel 
4. IJsselstraat 64 
5. 8303 LD Emmeloord 
6. 05270-15386 

7. doctoraal geschiedenis 
8. leraar 
9. campagneleider afdeling 

10. -
11. -
12. -
13. -
14. -
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1. PIROT, P. 
2. Pierre 
3. 31 december 1947, Sarrequemines 
4. De Lange Streek 63 
5. 8255 CA Swifterbant 
6. 03212 - 2930 

7. LTS, Horeca, diverse cursussen 
8. directeur 
9. steunfractie provincie 

10. 
11. 
12. gemeenteraad Dronten, plaats 6 
13. 
14. belangstelling voor toerisme en milieu. 



BELANGRIJK ! 
Aan de andere kant van deze 
pagina zit uw stembiljet 

TOELICHTING OP INTERNE KANDIDAATSTELLING 

1. De samenstelling van de kandidatenlijsten gebeurt bij D66 op democratische wijze. Alle leden hebben 
hierin gelijke stem, d.w.z. de leden van D66 bepalen de samenstelling van de Adviesraad. Raadpleeg 
voor een nadere toelichting het Huishoudelijk Reglement. 

2. De stembiljetten zijn genummerd om fraude te voorkomen. 
3. Alle gegevens van de kandidaten staan in deze Democraat. 
4. ELKE KANDIDAAT HEEFT EEN NUMMER. U moet op het stembiljet géén namen van kandidaten 

invullen maar het nummer dat elke kandidaat heeft. U vindt het nummer rechts van de pasfoto. 
Bijvoorbeeld: 
U wilt kandidaat Van der Plas op de eerste plaats invullen en Van der Sloot op de tweede. 
Kandidaat Van der Plas heeft nummer 79, Van der Sloot 6. 
U vult dus in het vakje nummer 1 het getal 79 in en in vakje nummer 2 het getal 6. 

1 2 

rn rn 
5. Het stembiljet is alleen geldig wanneer het voor uw regio geldende minimum/maximum aantal 

kandidaten is ingevuld. (Zie toelichting pag. 1.) Deze minima/maxima zijn gebaseerd op het aantal 
leden per regio. 

6. Een kandidaat meer dan éénmaal vermelden heeft geen zin. Alleen de hoogste vermelding telt. 
7. Het telsysteem dat de landelijke Verkiezingscommissie hanteert voor het bepalen van de uitslag is 

vastgelegd in het Huishoudelijk Reglement. 
8. Het stembiljet moet in een gefrankeerde enveloppe worden verzonden naar de 

LANDELIJKE VERKIEZINGSCOMMISSIE 
POSTBUS 93313 
2509 AH DEN HAAG 

en vóór vrijdag 18 mei 1990 om 12.00 uur aldaar ontvangen zijn. 

Met grootst mogelijke zorgvuldigheid hebben wij de gegevens overgenomen van de kandidaat
stellingsformulieren. Mochten er toch nog enige fouten ingeslopen zijn, dan bieden wij daar bij 
voorbaat onze excuses voor aan. 

Arno van de Avort 
Voorzitter Landelijke Verkiezingscommissie 
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STEMBILJET 
voor het samenstellen van de kandidatenlijst voor de verkiezingen 

van de leden van de Adviesraad 

RAADPLEEG DE TOELICHTING, OPGENOMEN IN HET KANDIDATEN-OVERZICHT, 
VOORDAT U HET STEMBILJET INVULT. 

GR FR OR OV GLD UTR N-H Z-H ZEEL N-BR LB FL 

I -] I Fv Tl r-1 I I I I I I 
3 4 5 6 7 8 9 10 

om 
DEMOCRATEN 

~ Kruis hier uw 
eigen regio aan 
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Het stembiljet moet in een gefrankeerde enveloppe - met vermelding van "Stembiljet" - gezonden 
worden naar de L.V.C., Postbus 93313, 2509 AH Den Haag. 

Het dient daar UITERLIJK vrijdag 18 mei 1990 te 12.00 uur ontvangen te zijn. 

-



Jaargang 23 I nummer 6 I 7 juli 1990 

NEDERLANDSE POLITIEKE 
PARTIJEN 

Socioal-liberalen uit Oost en West discussiëren over nieuw Europa E A ,., s . 

NADRUK OP VEILIG~Ó~ ~ !; t 
IN OOST-WEST RE~,-ra~R~-4NosE 

99o 
De Sowjet-Unie moet waar mogelijk 
betrokken worden bij de veiligheidspo
litiekeen economische ontwikkelingen 
in Europa. In het geval van een 'margi
nalisering' van de gewezen supermacht 
zal het proces van toenadering en sa
menwerking in gevaar kunnen komen. 
Deze vrees leeft in sterke mate onder 
sociaal-liberale politici uit West- en 
Oosteuropa, de VS en de Sowjet-Unie. 
Dat bleek tijdens de Oost-West confe
rentie, waartoe D66 met het Deense 
'Radicale Venstre' en de Zweedse 
'Folkparti' het initiatief heeft ge
nomen. 

De bijeenkomst vond het laatste weekeinde 
van juni plaats in een conferentieoord nabij 
Hoenderloo (Gelderland). Aanwezig waren 
vertegenwoordigers van sociaal-liberale par
tijen en milieugroeperingen uit West- en 
Oost-Europa, waaronder de Alliantie van 
Vrije Democraten (Hongarije) en Neues Fo
rum (DDR). Tevens waren verschillende 
gastsprekers uitgenodigd. 

Actede présence gaven onder meer de Pooi
se vice-minister van defensie janusz Onys
kiewicz, de Westduitse ambassadeur in Ne
derland Otto vonder Gablentz, de econoom 
E. Rostow (voormalig adviseur van president 
Kennedy), de Deense minister voor milieu 
Lone Dybkjaer, oud D66-fractievoorzitter en 
huidig directeur-generaal voor milieuzaken 
van de EG, Laurens-fan Brinkhorst en Hans 
van Mierlo, D66-fractievoorzitter in de 
Tweede Kamer. Tijdens de confererentie 
ontspon een gedachtenwisseling over de ge
volgen van de Duitse hereniging, de rol van de 
Navo en het perspectief op een pan-Euro
pees veiligheidsstelsel. Maar ook de samen
werking op het gebied van economie en mi
lieu kwam uitvoerig aan de orde. In de slot-

\ 

verklaring werd het idee gelanceerd een deel 
van de schulden van Oost-Europa kwijt te 

De conferentie werd geopend 
door sprekers wt Oost en West 

Op de foto boven E. Rostov, 
hoogleraar economie en oud
adviseur van president Kennedy. 
Foto onder de Poolse vice-minis
ter van defensie). Onyskiewia. 
(foto 's conferentie: Dennis S1es). 

schelden. 

I De op deze manier vrijkomende fondsen zou
den dan moeten worden aangewend voor 
extra inspanningen voor het milieu. 

Een uitgebreide impressie van deze door 066 
georganiseerde conferentie vindt u op pagina 3/ 
4 en 5 van deze Democraat 

In deze democraat 
• Uitgebreid verslag Oost-West confe

rentie. 

• Bijlage voor novembercongres over 
minderhedenbeleid. 

• Bericht over bestuurswisselingen. 
• Kamerleden zien terug op bewogen 

jaar. 



Inhoud 
Oost-West conferentie: Geen 
marginalisering van de Sowjet

Unie 

• 
Interviews met Onyszkiewicz en 

Tikhonov 

• 
Nieuwe bestuurders 

• Afscheid Veronie Smeulders 

• 
Bericht uit het EP 

• 
Interview met Erik van der 

Hoeven 

• f kamerleden kijken terug 
' . 
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Colofon 
Oe Democraat is een uitgave van de 
politi_eke partij Democraten 66 en 
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COMMENTAAR 

De Dubbele Tong van de VVD 

Sinds het goed gaat met D66 en slecht met de VVD ontvangt onze partij twee 
boodschappen uit de kring der electoraal veroordeelden: een uitgestoken hand en 
een vuist. Sommigen, zoals dr. Zoutendijk en prof. Van Doorn, bepleiten een fusie 
met D66 om "het liberalisme" te versterken en het niveau van discussie bij VVD-ers 
op te vijzelen. De nieuwe fractieleider Bolkestein daarentegen beticht ons juist van 
inhoudelijke (ideologische) leegheid . 
Beide uitingen zijn- vooral in combinatie- tekenend voor de huidige verwarring in de 
VVD. Nu hebben wij in D66 zelf te veel ervaring met interne strubbelingen om ons 
daar politiekelijk vrolijk over te maken. Bij nadere beschouwing is er ook eerder 
reden tot droefenis . 

Wie een fusie voorstelt om het debat-peil in eigen kring te verhogen bekommert zich 
niet om het mogelijk niveau-verlagend effect bij de partner. De Democraten moeten 
zich maar opofferen om het jarenlange gebrek aan inhoudelijke discussie bij de VVD 
("bij ons gaat het alleen om personen") te compenseren. Hier wordt de sociaalvoe
lendheid van D66 toch lichtelijk overschat. 
Belangrijker nog is het inhoudelijk argument voor het samengaan van de twee 
oppositiegenoten: de liberale krachten moeten worden gebundeld om te voorkomen 
dat de socialisten via de overheid en Christendemocraten, via het maatschappelijk 
middenveld, de individuele vrijheid verder aantasten. Natuurlijk, D66 en VVD delen 
belangrijke "immateriële" liberale principes. In de politieke (coalitie-)praktijk heeft de 
VVD deze beginselen- als het erop aankwam- echter nooit de allerhoogste 
prioriteit gegeven. De VVD heeft bovendien decennia lang haar identiteit en aanhang 
ontleend aan het opkomen voor materiële belangen van groepen die zelden tot de 
zwakste in de samenleving behoorden. Als D66liberaal is dan toch zeker sociaal
liberaal. Ook heeft de VVD nooit onze grote belangstelling voor het functioneren van 
de democratie gedeeld. Tenslotte is er een onmisbaar verschil in partijcultuur tussen 
de twee politieke stromingen. 

Het vererende fusie-aanbod van de VVD prominenten berust kennelijk eerder op 
tactische (lf you can't beat them, jo in them) dan inhoudelijke gronden. Illustratief 
hiervoor is het rapport "Liberalisme" van de Telderstichting ( 1988). De schrijvers 
wijzen hierin onze verzorgingsstaat onomwonden af en kiezen voor een 19de eeuwse 
waarborgstaat. De overheid moet er slechts voor zorgen dat niemand crepeert. Zij 
moet zich onthouden van elke herverdeling boven het absolute minimum. Het 
curatorium van de Telderstichting kon zich verenigen met dit standpunt, dat ten 
principale haaks staat op het gedachtengoed van D66. Tot de leden van dit "liberale" 
gezelschap behoorden ... jawel, de grote pleitbezorgers van een fusie met D66, Van 
Doorn en Zoutend ijk. 
Mede-ondertekenaar Bolkestein heeft het rechts liberale rapport volgens vice-frac
tievoorzitter Hermans "te vuur en te zwaard verdedigd". Dezelfde Bolkestein 
verkondigt nu zonder een spier te vertrekken dat de ideologische links-rechts 
verdeling volkomen achterhaald is. Geloofwaardigheid is een schaars goed in de 
politiek. Ook hier prevaleert kennelijk de tactiek. Dezelfde Bolkestein heeft nu een 
andere functie. Als politiek leider van een verdeelde partij kan hij zich niet veroorlo
ven tot een bepaalde vleugel te behoren. Daarom schaft hij met een ideologische 
kaakslag de linker- en rechtervleugel gewoon af. Vandaag mogen jullie nog zeuren, 
morgen moet het afgelopen zijn, hield hij zijn partijgenoten voor. "Punt uit." 

Al deze tactische manoeuvres werpen een schrillicht op het verwijt van inhoudelijke, 
ideologische leegheid bij D66. Als de Democraten politiek wel eens aan het kortste 
eind trekken is dat veeleer uit een fixatie op inhoudelijke afwegingen en afkeer van 
opportunisme en machtsspelletjes. Niet voor niets noemde Jan Terlouw als belangrijk 
kenmerk van D66-ers hun uitgesproken principiële houding. De besluitvorming 
binnen D66 is daarom zelden gemakkelijk. Dat gaat echter niet op voor een stand
puntbepaling over de tegengestelde geluiden uit het VVD-kamp. Ons past geen 
leedvermaak over de VVD in ontbinding. Maar wie met een dubbele tong spreekt 
roept bij de toehoorder al snel een gevoel van plaatsvervangende gêne op. 

Bob van den Bos 
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066 gastheer Oost-West conferentie 

GEEN MARGINALISERING 
VAN DE SOWJET UNIE 
Hoenderloo 21 juni- Door de last van de 
geschiedenis kunnen op het oog ratio
nele oplossingen als moeilijk hanteer
baar worden ervaren.ln zijn openings
rede zet politiek gastheer Van Mierlo 
deze gedachte uiteen. Hij illustreert de
ze stelling aan de hand van het- ove
rigens ook door hem beoogde -Navolid
maatschap van het verenigde Duits
land. 

Van Mierlo: 
'Aanvankelijk is deze kwestie ernstig onder
schat en op een ietwat gemakzuchtige wijze 

door Amerikaanse en Europese politici be
handeld. Net iets te gemakkelijk is de integra

tie van het herenigde Duitsland in deNavo 
voorgesteld als iets dat ook in het belang van 

de Sowjet-Unie is; het idee van de harmonie 
van belangen'. Van Mierlo meent dat het 

Westen wel haar eigen belangen moet formu

leren, maar dat het de defin1èring van de Sow
jet-belangen over moet laten aan de Sowjets. 

Dat ontslaat ons echter niet van de plicht met 
historisch bepaalde gevoeligheden rekening 
te houden, en dat is aanvankelijk te weinig 
gebeurd. Van Mierlo: 'Terwijl in de West

europese hoofdsteden gesproken werd over 
de wijze waarop Duitsland in deNavo veran
kerd zal moeten worden, werd in het Krem

lin de vraag gesteld of de Sowjet-Unie soms 
niet alleen de Koude Oorlog, maar- met 
terugwerkende kracht- ook de Tweede We

reldoorlog heeft verloren.' 

De blokgrens 
Hoe hoog de emoties in het Kremlin ook 
oplopen, de Sowjetleiders zullen uiteindelijk 
wel door d~; knieèn gaan. 'Het kiezen voor 
het zonder pardon inlijven van Duitsland bij 
de Navo, en zelfs voor het openzetten van de 

deur voor sommige Oosteuropese landen, zal 

de Sowjet-Unie uiteindelijk wel doen zwich
ten. Maar de priJS zal een duurzame en conflic

tueuze relatie met Moskou kunnen zijn. Van 
een opheffing van de Europese deling is in dat 

geval geen sprake, alleen van een verschuiving 
van de blokgrens'. De polit1ek leider van D66 

concludeert dat Duitsland wel lid moet wor
den van de Navo, maar dat het Westen de 

Sawjets tegelijkertiJd de garantie zal moeten 
geven dat zij niet naar 'de zijlijn van de Euro

pese geschiedenis' gedreven zullen worden. 

De rol vandeNavo 
Zo zal het Westen op overtuigende wijze 

Van Mierlo waarschuwt op de conferentie voor het boleren van de S.U 

duideliJk moeten maken dat het de Sowjet
Unie nauw bij de totstandkoming van een 

nieuwe veiligheidsconstellatie in Europa wil 
betrekken. 

Dat is iets anders dan het zomaar uitbreiden 
van de Navo. Van Mierlo: 'Op grond van de 
statuten en en volkenrechtelijke aspecten is 
het ombouwen vandeNavo zeer wel moge

lijk. De vraag is echter of het politiek en 
psychologisch wel verkoopbaar is. Weliswaar 
wordt in het Navo-verdrag de Sowjet-Unie 
niet als de vijand ten tonele gevoerd, zij is wel 

ruim veertig jaar als de vijand gebrandmerkt, 
overigens niet ten onrechte. Het zijn, met 
andere woorden, niet de statuten die het 
karakter vandeNavo bepalen, het is haar 

geschiedenis. Het is bovendien niet zo moei
lijk in te denken dat Moskou uitbreiding van 
deNavo met enkele Oosteuropse landen, 
terwijl de Sowjet-Unie in de wachtkamer 

moet blijven, zal opvatten als de expansie van 
een rivaliserende alliantie'. 

Toenaderingsproces 
Volgens de oud minister van Defensie is het 
vooralsnog te vroeg een gewenst einddoel te 

schetsen. Nu speelt de vraag hoe het proces 

van toenadering in Europa op gang kan 
blijven. 

In dat proces kandeNavo wel een belangrijke 
rol spelen, evenals andere allianties en samen
werkingsverbanden (de Europese Gemeen
schap, de Conferentie voor Veiligheid en Sa
menwerking in Europa, CVSE, enz.). Tenmin
ste voorlopig. 

Daarover blijkt tijdens de conferentie een 
ruime mate van consensus te bestaan. Opval
lend is dat zowel de Westeuropese als de 
Oosteuropese deelnemers er toe neigen ook 
een rol te reserveren voor het Warschau
pact. De organisatie zal op een nieuwe leest 

moeten worden geschoeid. Het Warschau
pact-nieuwe stijl zal om te beginnen geba
seerd moeten zijn op respect voor de souve
reiniteit van de Oosteuropese landen. Maar 

als 'discussieplatform' voor de Oosteuropese 
landen en als 'partner van de Navo' in het 

ontwapeningsoverleg is voor een drastisch 
hervormd WP een rol weggelegd. In dit op
zicht gaat vooral de Poolse vice-minister van 

defensie, Onyskiewicz, heel ver. Hij sugge
reert zelfs dat het WP een rol zou kunnen 
spelen in de beheersing van eventuele lokale 

conflicten in Oost-Europa. Op zijn beurt pleit 
Atamali van het 'SowjetComité voor Europe
se Veiligheid en Samenwerking' ook nadruk
kelijk voor een rol van de Navo. 'Als we een 

nieuw Europa willen opbouwen, moeten we 

juist alle reeds aanwezige allianties, waaron
der de Navo, en overlegorganen inschakelen. 

Die organisaties moeten wel hervormd wor

den. Te veel nadruk op een structuur of op 
allianties zal tot achterdocht en frustaties lei
den, en dus ook tot instabiliteit'. Met deze 

uitspraak lijkt hij enige afstand te nemen tot 
de heersende visie in Moskou. Zo heeft Gor

batsjow herhaaldelijk verkondigd dat het laat
ste uur voor de beide allianties geslagen heeft 
en dat beiden zo spoedig mogelijk plaats moe-
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ten maken voor één nieuw collectief veilig
heidssysteem. 

Scala van instellingen 
Of deNavo en het Warschaupact in de toe
komst een soort fusie zullen kunnen aangaan, 
of zelfsgezamelijk ondergebracht kunnen 
worden in een breder verband, valt nu niet 
met zekerheid te zeggen. Dat zal de toe
komst moeten uitwijzen. De deelnemers aan 
de conferentie in Hoenderloc oriënteren 
zich echter niet op één nieuw systeem. Zij 
gaan er van uit dat er weliswaar een nieuwe 
'constellatie' zal ontstaan, maar dat die zal 
bestaan uit een scala van reeds bestaande in
stellingen en organisaties. Van Mierlo: 'We 
zullen een pan-Europeesveiligheidsysteem 
moeten creëren, maar dat kan een stelsel zijn 
van elkaar overlappende instellingen'. 

Een model voor economische samen
werking 
Volgens E. Rostow, Otto vonder Gablentz 
en anderen is het vraagstuk van de Europese 
veiligheid tot op grote hoogte een econo
misch vraagstuk. Zullen de Oosteuropese lan
den en de Sowjet-Unie uit het economisch dal 
kunnen kruipen? En zal de economische sa
menwerking tussen West- en Oost-Europa 
bevorderd kunnen worden? Zo ja, dan zal de 
Europese veiligheid uiteindelijk gebaseerd 
kunnen worden op wederzijdse economische 
samenwerking en afhankelijkheid. V on der 

Gablentz heeft zijn hoop gevestigd op de 

Walesza's 
schoenen knellen 
"Walesza heeft te veel aanzien en in
vloed voor een voorzitter van een vak
vereniging, zelfs als die vakvereniging 
Solidarnosc heet. Zijn schoenen knellen 
en dat geeft soms spanning", reageert 
Janusz Onyszkiewicz op de opmerking 
dat het lijkt alsof de Polen niet langer 
weten wat te doen met de verpersoon
lijking van de Poolse omwenteling: 
Lech Walesza. 

"Misschien kan hij president worden, maar 
dan wel een president met beperkte macht. 
Walesza vindt dat een president soms bij de
creet moet kunnen regeren, maar dat is voor 
ons ondenkbaar. In een parlementaire demo
cratie hoort de macht bij het parlement te 
liggen." Sinds april is de wiskundige Janusz 
Onyszkiewicz een van de twee vice- mi nis-
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West-Duitse ambassadeur Van der Gablentz. "Haa(dstad nieuw Europa met BerliJn o(Parijs maar Brussel" 

Europese Gemeenschap. De EG is is ooit op
gericht om de rivaliteit tussen Frankrijk en 
Duitsland te bedwingen, en in dat opzicht is 
de EG een doorslaand succes. De EG ver
schaft thans, zo meent V on der Gablentz, het 
model voor economische samenwerking in 
heel Europa. Eerst moet de EG zich tot het 

uiterste inspannen voor het herstel van de 

ters van defensie van Polen en sinds 1914 de 
eerste burger die het mogelijk zal brengen 
tot Pools defensie-minister. Na een weten
schappelijke loopbaan werd Onyszkiewicz in 
1980 een van de woordvoerders van Solidari
teit, kwam twee maal gevangen te zitten, nam 
deel aan de rondetafelgesprekken tussen Soli
darnosc en Jaruszelski en werd in 1989 geko
zen in het Poolse parlement. 
Die verkiezingen markeerden een periode 
waarin Solidarnosc als een vrij hecht blok 
opereerde, maar met die interne rust is het 
volgens Onyszkiewicz gedaan. "De rol van de 
communistische partij is uitgespeeld en daar
mee is een gemeenschappelijke vijand ver
dwenen die de oppositie verenigde. Je ziet 
dan ook een enorme diversificatie binnen So
lidarnosc. Niet zozeer in politieke stromin
gen of partijen, maar veel meer in personen. 
Zo wonnen de onafhankelijke kandidaten bij 
de laatste gemeenteraadsverkiezingen en 
maakten allerlei lokale politieke partijen geen 
kans. Een afsplitsing van de partij is niet te 
verwachten, want daarvoor ontbreekt het 
ware geloof." Het uiteenvallen van Solidari
teit heeft ook z'n voordelen meent Onysz
kiewicz: 

"Pluriformiteit is een essentieel bestanddeel 
van de parlementaire democratie. Mensen 
moeten iets te kiezen hebben. Het heeft toch 
geen zin om het ene partij-monopolie te ver
vangen door het andere?" 

economie in Oost-Eu'ropa. In een later stadi
um- over tien a vijftien jaar zullen de Oosteu
ropese landen zelfs tot de EG kunnen toetre
den, 'dat is onvermijdelijk'. En passant pro
beert de ambassadeur met verwijzing naar de 
grondlegger van de Europese gedachte Man
net de resterende zorgen over de Duitse 

eenwording weg te nemen. 'In het nieuwe 
Europa zijn de grenzen vervaagd en zijn de 
regio's van meer belang dan de staten. De 
naties zullen blijven bestaan, maar de relaties 
tussen de naties en de staatsapparaten wor
den steeds minder belangrijk. Uiteindelijk zul
len de staten voorgoed vaarwel gezegd wor
den. En dan is Brussel de hoofdstad van Euro
pa, niet Berlijn', aldus V on der Gablenz. 

Bijstand voor Sowjet-Unie 
De Sowjet-Unie zal weliswaar niet lid van de 
EG kunnen worden door de geweldige om
vang van dat land. Maar er zal wel een kader 
voor overleg moeten komen voor overleg en 
samenwerking tussen de EG en de Sowjet
Unie. Mede door het aanhalen van de econo
mische banden en het bieden van economi
sche bijstand moetde-door de aanwezigen 
gevreesde- 'marginalisering' van de Sowjet
Unie voorkomen worden. 
Tot voor kort werd economische hulp aan de 
Sowjet-Unie door de Europese regeringen in 
krachtige bewoordingen van de hand gewe
zen. Zo liet onlangs minister Van de Broek 
aan de Tweede Kamer weten dat naar zijn 
mening dergelijke hulp 'noch noodzakelijk, 
noch zinvol was'. Inmiddels begint echter het 
besef door te breken, dat het juist van cruciaal 
belang is voor de toekomst van Europa dat de 
Sowjet-Unie bij de economische ontwikke
lingen betrokken wordt. Met gerichte steun
maatregelen zal het Westen een bijdrage 
kunnen en moeten leveren aan de moeizame 
overgang van planeconomie naar de vrije
markt economie. Een geslaagde hervorming 



van de Sowjeteconomie zal ook de basis kun
nen leggen voor de ontwikkeling naar een 
pluralistische democratie. Het Westen is wel
iswaar slechts tot een bescheiden bijdrage in 
staat, die moet het dan ook leveren. Laurens
Jan Brinkhorst zei het zo: 'Het Westen zal de 
Sowjet-Unie wellicht niet kunnen helpen. 
Maar het kan de Sowjet-Unie wel helpen 
zichzelf te helpen'. 

'Het groene pad' 
Op die manier kan het Westen ook zichzelf 
een goede dienst bewijzen. Dit geldt ook 

zeker voor de samenwerking op het gebied 

Rood fascisme 
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van het milieu met Oost-Europa. De Deense 

minister voor milieuzaken, Dybkjaer, be
klemtoont dat West-Europa de Oosteurope
anen moet aanmoedigen om ook 'het groene 
pad' op te gaan. De democratische revolutie 
stemt haar hoopvol. 
'Democratie en zorg voor het milieu gaan 
hand in hand, zoals we kunnen zien in de 
Oosteuropese landen. De totalitaire heersers 
hebben in het verleden het milieu verwaar
loosd. Maar een democratie zonder zorg 
voor het milieu zal het uiteindelijk ook niet 
redden. Als we nu te lang dralen met mi
lieumaatregelen, zal men in de toekomst mis-

"Totdat Gorbatsjov secretaris-generaal werd waren hij en ik het vrijwel altijd met 
elkaar eens over de manier waarop de Sowjet-economie uit het slop gehaald kon 
worden, tegenwoordig niet meer. Mijn ideeën zijn niet veranderd, dus moet 
Gorbatsjov veranderd zijn." Tikhonov is lid van de commissie van de Opperste 
Sowjet die de economische hervormingen in de SU vorm moet geven. Als Boris 
Jeltsin spreekt over de 'pijnloze overgang van planeconomie naar vrije markt', dan 
verwijst hij naar de plannen van Tikhonov. Een radicaal econoom over een zieke 
economie. 

De marginalisering van de Sowjet Unie is een 
steeds terugkerend thema op de Oost West 
conferentie en Tikhonov is een van de men
sen met een scherpe diagnose van de econo

mische ziekte. Als we horen dat Mitterrand 
en Kohl de SU 5 miljard dollar aan kredieten 

voorhouden vragen we zijn reactie. 
"Zonder drastische hervormingen is het nut
teloos om in de vorm van financiële hulp en 
kredieten geld in de Sowjeteconomie te 
pompen. Steun verleen je alleen in extreme 
situaties, maar gedurende de lange termijn is 
alleen een gezonde economie levensvatbaar.'' 
"Hoe die economie gezond te krijgen 1 De 
Sowjet Unie heeft een groot tekort aan con
sumptiegoederen en voedsel. Een tekort dat 
een gevaar voor Gorbatsjov betekent. Het 
Westen moet tegen roebels consumptie arti
kelen verkopen in de SU. Het liefst op de vrije 
markt, of aan bedrijven. Dat kan tegen redelij
ke prijzen, want er bestaat een groot spaaro

verschot. 
Met die roebels kunnen vervolgens grond
stoffen gekocht worden van de staat; koper, 
olie, hout. Deze constructie heeft een aantal 
voordelen: het monopolie van de staatsbe
drijven wordt doorbroken; de roebel wordt 
op den duur een volwaardige valuta. Een deel 
van het huidige overschot aan roebels zal via 
het Westen bij de staat terecht komen. Die 
kan dan tot geldvernietiging over gaan om de 
inflatie terug te dringen." "Als de SU weer in 
staat is zelf de consumptiegoederen te produ
ceren kan het Westen op dezelfde manier 
techniek aanbieden op de vr·ije markt, of in 
samenwerking met sovjetondernemers. Het 
is van belang om de monopolies te doorbre
ken en met ondernemers of lokale overheden 

handel te drijven. 
Alleen dan zal de productie effectiever wor-
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schien zonder een dictatuur niet in staat zijn 
het strenge milieubeleid te voeren dat nodig 
is om te overleven'. Volgens Dybkjaer kun
nen de Oosteuropese landen ook van onze 
fouten leren.' De Oosteuropese landen zullen 
niet de vergissing moeten maken die het 
Westen beging, dat eerst de economische 

problemen ging oplossen en pas daarna de 
milieuproblemen te lijf ging'. 

Lennart van der Meulen 
Bob de Ruiter 

machines stil. Er is voldoende potentieel." 

"Ik ben een econoom, geen politicus", ver
ontschuldigt Tikhonov zich, als we hem om 
een oordeel vragen over de laatste politieke 
ontwikkelingen in de Sowjet Unie, om ver
volgens de net tot partij leider van de Russi
sche Communistische Partij gekozen Polos
kov te betitelen als een "rode fascist". "En dat 
mag je citeren, want dat heb ik hem ook al 
eens midden in z'n gezicht gezegd. Poloskov 
is er van overtuigd dat de SU alleen onder een 
strikt totalitair systeem kan overleven. Dat 
betekent inperking van de mensenrechten, 
totale gehoorzaamheid binnen departij-van 

de regering aan de partij; van de samenleving 
aan de partij. En een partij-organisatie op nati
onaal-socialistische grondslag, 'national-socia
lism, you know." 

den. Nu staat er voor 16 mrljard dollar aan Sovjet-econoom Tikhonov geeft een toelichtmgop Zijn hervormmgsplonnen. 
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Nieuw aangetreden wethouders: 

WERKENAAN 
BESTUURSMENTALITEIT 

In de ene gemeente is het voor een De
mocraat 'gemakkelijker' om be
stuursverantwoordelijkheid te verwer
ven dan in de andere. Wethouder Hans 
Bauer uit Zeist is het reuze meegeval
len: "Wij hebben al vanaf september 
kenbaar gemaakt te streven naar be
stuurlijke verantwoordelijkheid. Op 
een gegeven moment is dat opgepakt in 
de pers. VVD en CDA stonden er wel
willend tegenover. Na de verkiezingen 
konden ze er met goed fatsoen niet 
meer onderuit." Rob 't Hart (Diemen) 
spreekt over de noodzaak om een bre
der gedragen College van B&W samen 
te stellen. Alleen Paul Erftemeyer (V el
sen) geeft te kennen dat het "ineens 
gelukt is." 

Gewiekst 
Alle drie de wethouders hebben kennelijk 
plezier beleefd aan de onderhandelingen. Dat 
valt duidelijk op te maken aan het genoegen 
waarmee daaraan wordt teruggedacht. Erfte
meyer: "Tijdens de onderhandelingen zijn de 
kernpunten van de programma's besproken. 
De VVD gaf zo goed als geen respons op 
begrippen als sociale en bestuurlijke ver
nieuwing. Het CDA kwam al snel met een 
voorstel voor een college-zetelverdeling 
waarbij de VVD buiten spel werd gezet. De 
PvdA-raadsleden hebben daarna eieren voor 
hun geld gekozen." 
Rob 't Hart had acht jaar raadservar ing. Ge
wiekst en behoedzaam opereren was zijn pa
rool bij de onderhandelingen. Hij spreekt ach
teraf van "een royale PvdA, die zich erg aardig 
heeft gedragen." D66 claimde Financien, So
ciale Zaken en Milieu. Het werden de porte
feuilles Volkshuisvesting, Openbare Werken, 
Milieu, Sociaal Cultureel Werk, Kinderop
vang en Emancipatie. "Je moet minstens één 
onderdeel in de portefeuille hebben, dat je 
ook leuk vindt", meent 't Hart. Ook is voort
durend gedacht aan de wenselijkheid beleids
terreinen te beheren, waarmee daadwerke
lijk resultaten kunnen worden gerealiseerd. 
Hans Bauer: "Wij zijn zo onvoorzichtig ge
weest om allang vantevoren open te zijn over 
onze wensen. Het milieu is ons niet gegund 
door de PvdA. Verkeer & Vervoer, politiek in 
onze gemeente een heikel onderwerp, heb
ben we moeten slikken. 
Maar we hebben door de portefeuille Finan
cien een vrij grote invloed op het totale be
leid." Bauer heeft ook Sociale Zaken in zijn 

portefeuille (" ... dat wilden wij weer niet bij 
de PvdA terecht laten komen"). 

Prioriteiten 
Paul Erftemeyerwil de komende periode 
nadruk leggen op de stijl van politiek bedrij
ven. De wethouder uit Velsen: "Merkwaar
digerwijs wil ik me graag profileren met on
derwerpen die niet zozeer in mijn portefeuil
le zitten. Een minder autoritair bestuur, 

FEITEN EN CIJFERS 
Zeventig wethouders zijn er binnen de 
gelederen van D66. Meer dan de helft 
mannen: twee-en-twintig vrouwen. Fries
land en Zeeland ontberen plaatselijke be
stuurders van D66. Daarna loopt het ach
tereenvolgens op via Flevoland en Dren
the (I), Groningen (2), Limburg (3), 
Noord-Brabant (5), Overijssel (6), Gel
derland (7), Utrecht (I 0) en Zuid-Holland 
( 14) tot en met Noord-Holland (21 ). 
De Democraat sprak met drie wethou
ders: Hans Bauer uit Zeist, Paul Erftemey
er uit Velsen en Rob 't Hart uit Diemen. In 
al deze plaatsen is D66 gemeten naar het 
percentage van de behaalde stemmen de 
vierde partij in grootte: 
Diemen ( 17 raadszetels)- 3 zetels D66-
18,5% van de stemmen 
Velsen (31 raadszetels)- 5 zetels D66-
I 5,6% van de stemmen 
Zeist (31 raadszetels)- 5 zetels D66-
14,6% van de stemmen 

raadsleden vroegtijdig bij de besluitvorming 
betrekken. Er is sprake van vrij veel verkoke
ring in Velsen. Die cultuur tussen het college 
en de raad enerzijds, en het bestuur en de 
ambtenaren anderzijds, die cultuur mag best 
wat vrijer." Bestuurlijke vernieuwing kan vol
gens Erftemeyer tot uiting komen in een 
'grensoverschrijdende stijl' van wethouders. 
Hij is niet bang om het D66 gezicht te ver
liezen als er compromissen nodig zijn. "Dat is 
nu eenmaal realiteit." Ook de Diemsense 
wethouder 't Hart acht dat logisch:"Vergeet 
niet dat alle partijen water in de wijn moeten 
doen."Zijn prioriteiten? "Ach, die vind ik erg 
voorspelbaar. Een integraal milieubeleid, het 
'up-graden' van sociaal-cultureel werk en 
meer aandacht voor een- en twee-persoons 
huishoudens in het woningbouwprogramma." 

Impuls 
Het is nog een open vraag hoe groot de 
mogelijkheden zijn om middels de wethou
ders op lokaal niveau ook het profiel van de 
partij te verduidelijken. 
Gemeentebestuurders staan het dichtst bij de 
burger. Zien D66-wethouders mogelijkhe
den om het eeuwige verwijt aan D66 van 
onduidelijkheid en 'de onzekere factor' af te 
schudden? Bauer: "Het is een must dat we ons 
profileren, denk ik. Je moet goed op de hoog
te zijn van de bestuurlijke marges, waarbin
nen je moet opereren. En dat leer je veel 
sneller als er ervaringen worden uitgewisseld 
in de partij. Het opbouwen van bestuurlijke 
'status' is belangrijk. Wij hebben sowieso een 
achterstand, want er is relatief weinig erva
ring hoe het spel moet worden gespeeld als je 
een partijgenoot hebt als wethouder." Hans 
Bauer heeft wel ervaren dat er een sterke 
impuls uitgaat naar de partij, nu hij in het 
College van B&W zit. "Heel verheugend: de 
afdeling is veel enthousiaster. De actieve kern 
is verdubbeld." Diezelfde ervaring hebben 
Rob 't Hart in Diemen en Paul Erftemeyer in 
Velsen. "In vergelijking met de vorige perio
de, zie je dat een steunfractie in feite toch 
maar een 'lapmiddel' is", meent Erftemeyer. 
"Nu moet je beslissingen nemen als fractie. 
De wethouder zit in een vooruitgeschoven 
positie en brengt de raadsleden veel dichter 
bij het werk." 

Traditie 
Breekt het gebrek aan bestuurlijke traditie 
D66 op in de Colleges van B&W? 
"Welnee", zegt 't Hart. "Natuurlijk ben je 
bevreesd voor een mogelijke teruggang in de 
volgende raadsperiode. Maar op dit moment 
werken onze ideeën, de drang tot bestuurlij
ke vernieuwing en de inbreng van een andere 
attitude heel verfrissend. Nu moeten wij de 
basis leggen voor een bestuursmentaliteit." 
Erftemeyer is het daar volmondig mee eens. 
Gebrek aan bestuurlijke traditie? Grote kul. 
"Ik stap niet in het College met de gedachte 
om het nu van de grote jongens te gaan leren. 
Ben je gek. Er zijnjuist veranderingen nodig. 
Wij zullen een heel andere traditie moeten 
opbouwen. Een bestuurlijke traditie zoals die 
bestaat binnen de PvdA of CDA zou ik niet 
eens willen." 

Peter van den Besse/aar 



DEMOCRATEN 

VACATURES IN BESTUREN EN 
COMMISSIES 
Dagelijks bestuur partij 
Op het komende najaar,congre' treden 
reglementair af: de voorzitter - Michel 
Jager - en de eer!-.te penningme<.:,t<.:r -
Rum! van d<.:r Ste<.:g. BL·iden 'tellen zich 
niet herkie,haar. Daarnaa!-.t komt de 
functie van twe<.:de penningmeester vrij. 

Voor nadere informatie over de vacature 
kunt U bellen met de huidige functiona
rissen of met de vice-voorzitter organisa
tie Ruud Hessing. Z1j ;ijn thuis bereik
baar onder de volgende nummer!>: Michel 
Jager: W{l70-25901, Ruud van der Steeg: 
0204447?-:0 en Rum! !lessing: 01?-:30-
20447. 

Landelijke V crkiczingscommissie 
Op het congres van 3 november 1990 kun
nen er kandidaten voor 2 vacatures in de 
LandeliJke Verkiezingscommissie wor
den gekozen. Voor inlichtingen omtrent 
de functie kunt U bellenmet de voorzitter 
Arno van de A vort, tel. 04997 75024. 

Programmacommissie 
Op het najaarscongres zijn er 3 vacatures. 
Twee leden stellen zich herkiesbaar. 

Rapportagecommissic 
Op het najaarscongres is er I vacature. 
Elmer Klaasen stelt zich hiervoor her
kiesbaar. 

Mscheid Veronie Smeulders 
Na de afgelopen vier j;tar als hoofd van 
het Landelijk Secretari;tat te hebhen ge
functioneerd nam Vnonie Smculder' op 
27 juni afscheid van haar functie. Ab 
hoofd was Veronic. naast eerstverant
woordelijke voor de dagL·lijkse gang \an 
zaken op het partijburL·au. ook secretari' 
voor Dagelijks en Hoofdbestuur. 
Partijvoorzitter Michl'l Jager nam dan 
ook de tijd om stil te sLtan bij de samen
werking. Hij dankte h;tar daarnaast per
soonlijk door een gedL·nkpenning van ge
meente Wageningen IL' overhandigen: 

komen aan de stad waarvan hij burge
meester is. 
In de jaren dat Venlllic het Landelijk 
Secretariaat aanvoerde heeft de partij 
een grote groei gekend; groei die wel te
rug te vinden is in de werkdruk maar niet 
in de personele bezetting. 
Desondanks verklaarde Venlllie in haar 
dankwoord terug te zien op een intercs
'ank tijd. Als medewerker voor de llaag
'e Dh(J-wcthoudcr Rene Vlaanderen 
blijft Veronie Smculdcrs voor de partij 
actief. 

Kandidaatstellingsformuliercn kunt U 
opvragen bij het Landelijk Secretariaat
tel. 070 3X5 R3 03. Sluitingstermijn: uiter
lijk maandag I october 1990 om 14.00 uur 
op het Landelijk Secretariaat. 

Moties ALV 51 
Zoals blijkt uit bijgaand congresregle
ment (zie bijlage) is de formele sluitings
termijn voor moties, amendement en 
kandidaatstellingen maandag I october 
om 14.00 uur 's middags. Teneinde het 
congreshoek uiterlijk twee weken voor de 
AL V aan de belangstellenden te kunnen 
toezenden vergadert de Rapportagecom
missic reeds de dag van de sluitingster
mlJn. 
Om de administratieve vcrwerking te ver
gemakkelijken zouden wij het op prijs 
stellen indien U de moties en amende
menten zoveel mogelijk reeds voor vrij
dag 30 september zou inleveren. Het se
cretariaat zal U dankhaar zijn 1 

U kunt dit ook per fax doen. Ons faxnum
mer is: 070 3X 5X IX3. 
BESTELBON CONGRESBOEK VER
SCHIJNT IN DE SEPTEMBER-DE
MOCRAAT' 

Emancipatiedag 
liet verslag van de Landelijke Emancipa
tiedag van vorig jaar (over Vcranclerend 
Vaderschap) is eindelijk klaar en aan te 
vragen hij h.:t Landelijk Secretariaat; tel. 
070-3X5X303. 

SWB Mediawerkgroep 
De werkgroep Media en Telecommunica
tie opent het nieuwe seizoen op donder
dag 30 augustus om 19.30 uur met een 
vergadering in het gebouw van de Twee
de Kamer (ingang Binnenhof 7). Hoofd
onderwerp van bespreking vormt de in
voering van landelijke commcrcielc om
roep. liet desbetreffende wetsvoorstel 
kan worden aangevraagd bij Lennart van 
der Meulen, tel. 070-31 ?-:2630. 
Opmerkingen zullen worden verwerkt in 
het voorlopige verslag dat 7 september 
moet zijn ingediend. Verder zal er een 
werkplan 1990/91 worden opgesteld. Alle 
werkgroepsleden en andere belangstel
lenden zijn welkom. 



8 ADVIESRAAD 

Kinderopvangbeleid dient aangescherpt 
De nieuwgekozen Adviesraad heeft zich zaterdag 9 juni in zijn eerste vergadering te 
Utrecht uitgesproken voor aanscherping van het beleid op het gebied van de kinderop
vang. De raad is van mening, dat de zorg mor kinderen een zaak is van individu en 
samenleving en dat derhalve kinderopvang een basisvoorziening moet zijn. 

Kinderopvangvoorzieningen dienen 
breed te worden opgezet. Niet alleen kin
derdagverblijven voor () tot 4 jarigen en 
gastoudcrprojcktcn dienen te worden ge
stimuleerd, maar ook 24-uurs-voorzicnin
gen en huitenschoolse opvang voor oude
re kinderen in de tienerleeftijd dienen in 
een samenhangend zorgsysteem te wor
den opgenomen 
Het beleid op het gebied van kinderop
vang dient zoveel mogelijk te worden ge
decentraliseerd. Toch zal overkoepelend 
beleid door de centrale overheid in sa
menspel met de sociale partners nodig 
zijn. Kinderopvang kan dan worden gere
geld in ARARen CAO\. Met name de 
kwaliteitsbewaking, de financiering, de 
opleiding van leidsters en ouderparticipa
tie zullen centraal geregeld moeten 
blijven. 
De kwaliteitsbewaking moet worden on
dergebracht hij reeds bestaande inspek
tics, zoals die van onderwijs of basisge
zondheidsdiensten, en moet niet afllankc
lijk zijn van de van plaats tot plaats ver
schillende opvattingen van lokale be
stuurders. Voor de financiering zullen ou
ders, bedrijfsleven en overheid moeten 
zorgdragen, waarbij de ouderbijdrage in
komensafhankelijk is. 

niveau kan worden geput uit afhouw van 
stimuleringssubsidies aan het bedrijfsle
ven, algemene bezuinigingen en budget
teringen. Na een periode van 5 jaar doel
uitkering aan de gemeenten wordt ge
streefd naar vcrhoging van en uitkering 
uit het gemeentefonds. 

Leidsters en leidinggevenden in kinder
dagverblijven dienen een opleiding te 
krijgen, die recht doet aan de verant
woordelijkheden van het beroep. De sa
lariëring zal tenminste op het niveau van 
de CAO-Welzijn moeten worden ge
bracht. 

Nieuwe raad, nieuw presidium 
De AR is belangrijk vernieuwd aan zijn 
nieuwe zittingsperiode begonnen. Eén op 
de drie leden is nieuw en vrijwel alle 
plaatsvervangers zijn dat ook. 

In het presidium keerde Cees van 
Spierenburg terug als voorzitter. Hij zal 
worden geflankeerd door Gert-Jan Hoe
kendijk en Frans van Doorne als vice
voorzitters. Presidiumleden werden 
Maud Arckestein en Margriet J ansen
Zwijnenburg. De perscommissie wordt 
bemenst door Henk Bleumink, Quirien 
Lensveld, Bcrnard Aris en Tjerk Jouw
stra. 

Dwangmiddelen bij werkloosheids
bestrijding 
liet middagprogramma gewijd aan be
strijding van (langdurige) werkloosheid 
leidde tot de AR-uitspraak: 
Zolang er geen passende arbeid, of scho
ling met baangarantie mogelijk is, wordt 
strafkorting op uitkeringen afgewezen. 
Toepassing van dwangmiddelen of ver
zwaren van huidige sancties is onrecht
vaardig, ondoelmatig en dus onaanvaard
baar als middel ter bestrijding van de 
werkloosheid. 

Na de zomer vergadert de AR verder. 

Henk Bleumink 

De arbeidsvoorwaardenruimte in 1991 
zou volgens de raad voor de helft aan 
verhetering van secundaire arbeidsvoor
waarden moeten worden besteed met als 
eerste prioriteit kinderopvang. Om te 
voorkomen, dat hiermee kinderopvang 
een jaarlijkse speelbal van onderhande
lingen wordt. moet worden gezocht naar 
zekerstelling van dit budget. Op centraal 

Een deel van het nieuwe presidium van de AR: v/nr. Margnetjansen, Maud Archenstein (beide zittend) en staand Cees van 
Spierenburg en Gert-Jan Haekendijk. (fata: a/exanderOsten) 

Vrouwvriendelijke moties 
In de afgelopen periode werden door onze 
Tweede Kamerfractie enkele vrouw
vriendelijke amendementen en moties in
gediend. Het PEAC ontving een lijst van 
deze voorstellen en wil hier in de Demo
craat regelmatig aandacht aan besteden. 
Hier volgt een eerste overzicht: 

a) Bij de wijziging van de Wet op de On
dernemingsraden en de Arhciclsomstan
dighedcnwet heeft Arthie Schimmel na
mens de D66-fractie een amendement in
gediend dat het mogelijk maakt een com
missie gelijke behandeling in te stellen. 
Deze commissie_ waaraan ook niet-OR
leden deel kunnen nemen, elient zich be
zig te houden met de vcrbetering van de 
positie van vrouwen binnen arbeidsorga-

nisaties. !Iet amendement werd aange
nomen. 
b) De arbeidsbemiddeling wordt, zoals 
bekend, voortaan in samenspraak tussen 
werkgcvers,-nemers en overheid georga
niseerd. Op regionaal niveau zorgt het 
RBA, het Regionaal Bestuur voor de Ar
beidsvoorziening, voor de uitvoering er
van. Via een amendement, ingediend 
door Louisc Groenman, is geregeld dat 
het RBA een commissie van advies kan 
instellen die de belangen van bijzondere 
doelgroepen (w.o. vrouwen) behartigt en 
het hestuur gevraagd en ongevraagd ad
vies geeft. 
c) In enkele Kamercommissies zijn de 
maatregelen aan de orde gekomen die het 
kabinet heeft voorgesteld ter verkleining 

van het tekort aan kinderopvang. Voor 
1990 is 150 miljoen gulden beschikbaar. 
De D66-fractie kwam met een motie die 
de kinderopvangcentra een aantal kwali
teitseisen oplegt. Er moet tevens op wor
den toegezien dat aan deze eisen wordt 
voldaan. De motie is aangehouden. 

Voor het toezicht op de kwaliteit van de 
kinderopvangcentra is inmiddels een 
aparte stichting opgericht. Naast prof. A. 
de Zeeuw (de woordvoerder van de 19 
vcrontruste hoogleraren die dit probleem 
onlangs aankaartten in een open brief), 
heeft ook Arthie Schimmel zitting in het 
bestuur van de stichting. Het PEAC feli
citeert haar met deze benoeming en wenst 
het bestuur veel succes, 



PS VI 

CURSUS..AANBOD PSVI 
Cursusdag 'Besturen van een afdeling' 
zaterdag R september 

Op deze dag wordt aandacht besteed aan 
onder andere: organi,atorische verant
woordelijkheid, politiek inhoudelijke 
taak, planning. samenwerking en contact 
met de media. Onder begekiding van er
varen bestuurders kunnen twee groepen 
van ieder maximaal 12 personen geplaatst 
worden. Bij meer aanmeldingen zallater 
dit jaar een herhaling aangeboden wor
den. Uw aanmelding moet uiterlijk 15 au
gustus binnen zijn. Kosten: f 10,00. 
plaats: Den Haag. 

Cursusdag 'Gemeentefinanciën' 
zaterdag 15 september 

Hoe lees je de begroting. de Jaarrekening. 
hoe komt het financiële beleid tot stanll'l 
Deze dag biedt een intem.icvc dag werken 
met ervaren begeleider,. De documenta
tie die het PSVI hierbij gebruikt. is inmid
deis in vele cursussen beproefd, en met 
uitstekende reacties. Deelnemers hebhen 
daarnaast een exemplaar van de eigen ge
meentebegroting nodig. waarmee ze de 
dag kunnen voorbereiden aan de hand 
van een vragenlijst. Ik cursw, groep 
wordt zodanig ingedeeld. dat deelnemer' 
van vergelijkbaar kennis niveau bij elkaar 

Let op de uiterste inschrijfdata! 

IK HEB EEN SUGGESTIE VOOR
OPTEZETTEN CURSUSSEN, DIE 
DOE IK HIERBIJ. 
Thema: ................... . 

IK MELD ME AAN BI.J liET PSVI
VOOR DEZE BIJEENKOMSTEN. 
[] Besturen van een afdeling X-9. Den 
Haag, f 10,00 (sluiting 15-H) 

[] Gemeentefinanciën 15-9, plaats nog 
onbekend f 25.00 (sluiting 29-8) 

[] G PO-congres 29-9, Ede, f 25,00 
(sluiting 5-9) 

[] Presentatie Algemene Beschouwin
gen 6-10. Den Haag, f 25,00 (sluiting 
17-9) 

Voornaam: 
Achternaam: 
Adres: 
Pc/plaats: 

Telefoon: 
Functie D66: 

Opsturen naar PSVI-Dh(J, Bezuiclen
houtseweg 195,2594 A.J Den Haag. 
070-3858303 

komen. Uw aanmelding moet uiterlijk 29 
augustus binnen zijn. Kosten: f 25.00. 
plaats: nog nader te bepalen. 

G PO-congres 
zaterdag 2lJ september 

liet traditionele D66-congres voor raads
en statenpolitici, dat bestaat uit twee maal 
vier simultaan-werkgroepen. waaruit de 
deelnemers ter plaatse kunnen kiezen. 
Ook dit jaar vind het plaats in de Ree
horst in Ede. Op het programma staan de 
volgende onderwerpen: 
' Reorganisatie politie 
·· Ruimtelijke Ordening; Bouwlocaties 
* Sociale Vernieuwing 
'Mobiliteit 
'Reorganisatie Binnenlands Bestuur (re
gionaal bestuur) 
' Referendum (burgers bij bestuur) 
1
' Staten onderwerpen 
' D66 grote steden-overleg 
1
' DM-wethoudersoverlcg 
* Staten-fractievoorzitters overleg 
1 Plenaire afsluiting 
Dit congres is bedoeld voor opinievor
ming. inhoudelijke discussie en daarom 
wil het GPO ook vasthouden aan de for
mule van werkgroepen, in plaats van in
leidingen voor een grote zaal. Die formu
le kan in het geelrang komen door een te 
grote opkomst. Het enorme succes bij de 
raadsverkiezingen zou daartoe kunnen 
leiden en daarom geldt nu (met spijt) de 
volgende aanmeldingsregcl: bij een te ho
ge opkomst krijgen raadsleden voorrang 
hoven steunfractieleden en afdelingsbe
stuurder,. en zonodig wordt een limiet 
gesteld van 2 bezoekers per fractie. Om 
deze reden vcrzoeken wij u dan ook uw 
functie binnen D6(J te vermelden. Uiter
aard doen PSVI enGPOer alles aan om 
de ontvangstcapaciteit van dit congres zo 
groot mogelijk te maken. Deelname is 
alleen mogelijk na voor-aanmelding hij 
het PSVl en deze moet uitelijk 5 septcm
her binnen zijn.Kostcn f 25.00: hij annu
leringen die na 21-lJ binnenkomen, blijft 
betaling verplicht. 

Cursusdag 'Presentatie Algemene Be
schouwingen' 
6 oktober. 

Een dag die erop gericht is beginnende 
gemeenteraadsleden te trainen in het 
mertuigend "brengen" van een verhaal 
en in het voeren van een debat. Naast 
spreekvaardigheid is er onder meer aan
dacht voor aandachtig luisteren. geven en 
ontvangen van kritiek, omgaan met inter
ruptie,. Voor deze cursus geldt eveneens 
dat hij overaanmelding later een herha
ling aangeboden zal worden. Uw aanmel
ding moet uiterlijk 17 september binnen 
zijn. Kosten: f 25,00, plaats: Den Haag. 

IK BESTEL DEZE PUBLIKA
TIESBIJ HET PSVI:(prijzen excl. 
porti): 
[] INLEIDING GEMEENTEPOLI
TIEK 70 pag . .f 7,50 
[] RAADSWERK; introduktie-bro
chure, 20 pag . .f 2,00 
[]MAP GEMEENTELIJK MILIEU
BELEID. catalogus en volledig ver
slag van congres 2-6-'89, 130 pag. 
f 15,00 
[]OVER BERG EN DAL. D66-histo
rie- brochure, 32 pag. f 2,00 
[] PUBLICITEIT in de politiek klap
per, 130 pag . .f 15.00 
[]D66 & DEMOCRATISERING, de 
concrete ideeën: 20 pag. f 2,00 
[] Uitspraken over INSPRAAK bro
chure, 44 pag. f 3,00 
[] VIDEO "20 jaar optimisme" sys
teem: VHSIV2000/BET AMAX, huur 
f 20,00 I koop f 60,00 (geef uw keus 
aan!) 
[] VIDEO "Reden van bestaan" sys
teem: VHSIV2000/BET AMAX, huur 
f 20,00 I koop f 60,00 (geef uw keus 
aan!) 
[] VOOR DE D'RAAD. D66-tijd
schrift voor lokale-regionale politiek 
Abonnement f 40,00 I gratis nummer 
(geef uw keus aan!) 
[] STANDPUNTENBRIEF, perio
dieke catalogus van D66-opinies. 
Abonnement f 35,00 I gratis nummer 
(geef uw keus aan !) 
Voornaam: 
Achternaam: 
Adres: 
Pc/plaats: 
Opsturen naar PSVI-D66, Bezuiden
houtseweg 195. 2594 AJ Den Haag. 
070-3858303 

"Onze man in Europa" 

9 

liet video-pakket van D66 is uitgebreid 
met een presentatie van de werkzaamhe
den van Jan-Willem Bertens in het Euro
pees Parlement. Voor D66-ers en andere 
helangstellenden geeft de video een in
druk van het werk van de D66-Europarle
mentariër in Brussel en Straatsburg, in 
commissies, plenaire vergaderingen en 
"in het land". De video is aan te vragen via 
het PSVI, en is te koop of te huur. 
Speelduur: 20 min. 
Koop: f 25.- per kopie. 
Huur: f 10.- +verzendkosten. 

Nieuwe Directeuren 
Per I juli treden twee nieuwe directeuren 
aan: Leo Pinxten voor het PSVI en Chris
ti aan de Vries voor de SWB. In de volgen
de Democraat worden zij uitgebreid aan 
u voorgesteld. 



BASIS 10 

De vvethouders per provincie 
Groningen 
Groningen: 
-Henk Pijlman 
Onderwijs, Sport & Recreatie, Externe Voorlich
ting, Bestuurlijke Vernieuwing 
-Frans Hasselaar 
Economische Zaken, Verkeer en Vervoer 

Drenthe 
Norg (D66/PPR combinatie): W. van der Leest 
Portefeuille nog niet bekend 

Overijssel 
Enschede: Henk Schippers 
Onderwijs, Cultuur, Milieu 
Hengelo: Paul van Erkelens 
Personeel & Organisatie, Onderwijs, Milieu (incl. 
reiniging), Cultuur (incl. mediabeleid) 
Goor: Jan Lentelink 
Personeel & Organisatie, Informatiebeheer, Finan
ciën 
Kampen: Henk Bastiaan 
Welzijn, Sociale Aangelegenheden, Werkgelegen
heid, Sport & Recreatie, Woonwagenbeleid, Socia
le Vernieuwing 
Zwolle: Ernst Reinhardt 
Sociale Zaken en Maatschappelijke Dienstverle
ning, Volksgezondheid, Interne Zaken, Cultuur 
Ommen: Ottie Drijber 
Welzijn, Milieu, Onderwijs, Culturele Zaken, Ou
derenbeleid, Volksgezondheid, Sport, Emancipatie 

Flevoland 
Lelystad: Tom Stroobach 
Onderwijs, Cultuur, Mediabeleid, Gezondheids
zorg en Maatschappelijke Dienstverlening 

Gelderland 
Arnhem: 
-Bert Slingenberg 
Financiën, Bestuurlijke Vernieuwing, Economische 
Zaken, Ouderenzorg, Organisatie & Informatie 
-Robin Hartogh Heys 
Ruimtelijke Ordening, Verkeer en Vervoer, Be
stuursvoorlichting 
Apeldoorn: Lies Mulderij 
Groen&Landschap, Volkshuisvesting, Verkeer, 
Stadsbeheer, Overheidscommunicatie 
Nijmegen: Marja Alofs 
Cultuur en Welzijn 
Eist: Marga te Lintelo-Overbeek 
Welzijn, Milieu, Sport, Voorlichting 
Wageningen: Henk van Alderwegen 
Milieu, Ruimelijke Ordening, Grondzaken, Onder
wijs 
Culemborg: Minke Wijkmans 
Algemeen Bestuurlijke Zaken, Openbaarheid & 
Voorlichting, Sport, Maatschappelijke Dienstverle
ning, Volksgezondheid 

Utrecht 
Utrecht: 
-Nicky van 't Riet 
Cultuur, Monumenten, Personeel & Organisatie 
-Herman Kernkamp 
Economische Zaken, Energiebeleid, Sport & Recre
atie 
Amersfoort: Carel Bruring 
Stadsvernieuwingsplan, Verkeer, Vervoer & Taxi
zaken, Financiën 
Breukelen: Marjo van Dijk 
Welzijn, Cultuur, Minderheden, Onderwijs, Sport 
en Recreatie, Volksgezondheid, Emancipatie, Soci
ale Zaken, Monumentenzorg 
Zeist: Hans Bauer 
Financiën, Verkeer en Vervoer, Sociale Zaken 
(w.o. woonwagenbeleid) 
De Bilt: Maria Limborgh- van der Houven 
Personeelszaken, Sociale Dienst, Groenvoor
ziening 
Soest: Mieke Swinkels 
Onderwijs, Milieu, Recreatie, Groenbeheer, Ver-

keer en Vervoer 
Wijk bij Duurstede: Jan Meiresonne 
Sport en Recreatie, Jeugd- en Culturele Zaken, 
Maatschappelijke Dienstverlening, Bejaardenzorg, 
Volksgezondheid, Milieu, Onderwijs 
Nieuwegein: Margreet Steenhuisen 
Welzijn, Onderwijs, Cultuur, Emancipatie, Voor
lichting en Inspraak 
Baarn: Gert Jan van Rossum 
Economische Zaken, Verkeer, Onderwijs 

Noord-Holland 
Amsterdam: 
-Riek ten Have 
Verkeer (w.o. stadswachten), Milieu 
-Marja Baak 
Onderwijs, Jeugdzaken en Volksontwikkeling, Cul
tuur, Bestuurlijke Betrekkingen (w.o. stadsdelen, 
bestuursinformatie) 
Amsterdamse deelraadwethouders: 
- Slotervaart-Overtoomseveld: Hans van der 
Straeten 
- De Pijp: Karin de Moes, Lee Nieberg 
- Noord: Pam de Soete 
-Oud-West: Pierre Wimmers 
- Baarsjes: Nice Kamphorst 
- Geuzenveld: Warner Hemmes 
- Zuid: Herman Wals 
- Rivierenbuurt: Hein Jaarsma 
Haarlem: 
-A.P. Marselje 
Ruimtelijke Ordening, Verkeer 
-mw J.C. (Riny) Gieske-Mastenbroek 
Volksgezondheid, Groenvoorzieningen, Civiele 
Werken 
Zaanstad: Bert Bouwmeester 
Milieu, Volksgezondheid, Emancipatie 
Alkmaar: lneke v.d. Stok 
Gemeentelijk Bestuur, Milieu, Energie, Media 
Amstelveen: Rob van Kamp 
Verkeer en Vervoer, Openbare Werken, Groen
en Natuurbeheer, Onderwijs, Emancipatiebeleid 
Haarlemmermeer: Hanneke Combëe 
Volkshuisvesting, Personeel, Organisatie & Infor
matie 
Heemstede: Marijke Mous 
Welzijn, Maatschappelijke Zorg, Onderwijs, Perso
neel & Organisatie 
Den Helder: Erwin Kip 
Economische Zaken, Regionale Zaken, Personeel, 
Voorlichting, Bestuurlijke Vernieuwing 
Bennebroek: Quirien van T rigt 
Volksgezondheid, Openbare werken, Onderwijs, 
Sport en Jeugdzaken 
Hilversum: Hugo VerslootVerkeer en Vervoer, 
Cultuur, Emancipatie, Personeel en Organisatie 
Castricum: Thee Rouwhorst 
Gemeentewerken, Milieu, Economische Zaken 
Huizen: Dhr. W. Vrieze 
Sociaal- en Cultureel Werk, Jeugd- en Ouderenbe
leid, Volksgezondheid, Onderwijs, Personeels
zaken 
Muiden: V era den Hartog 
Ruimtelijke Ordening, Volkshuisvesting, Verkeer 
en Vervoer, Cultuur, Milieu 
Naarden: Maud Arkestein-van Willigen 
Onderwijs, Kinderopvang, Sport en Recreatie, Cul
tuur en Museumbeleid, Toerisme en VVV 
Ouder-Amstel: Ruud Frische 
Gemeentewerken en Bedrijven, Milieu, Verkeer en 
Vervoer 
Diemen: Rob 't Hart 
Volkshuisvesting, Openbare werken, Milieu, So
ciaal-cultureel werk, Kinderopvang, Emancipatie 
Velsen: Paul Erftemeyer 
Milieu, Welzijn, Cultuur, Sociaal- en Cultureel 
Werk, Emancipatie, Monumenten, Kinderopvang 
Wognum: Dhr. J. Tigges 
Welzijn, Sportzaken, Onderwijs 
Zandvoort: J. Termes 
Cultuur, Jongeren-, Minderheden-, Ouderen- en 

Mediabeleid, Sociale Zaken en Maatschappelijke 
Dienstverlening 

Zuid-Holland 
Den Haag: Rene Vlaanderen 
Milieu, Groenvoorziening, Openbare Ruimte, Toe
risme en Promotie 
Voorburg: Marianne de Leur 
Sport en Recreatie, Groenvoorzieningen, Volks
huisvesting 
Rijswijk: Joke Regouw-Vellinga 
Volksgezondheid, Ouderenbeleid, Automatisering 
& Personeelsbeleid 
Delft: Arjan van der Hout 
Volkshuisvesting, Onderwijs, Financiën 
Dordrecht: Hubert Fermina 
Sociale Zaken (w.o. minimabeleid), Volksgezond
heid (w.o. ouderenbeleid), Sociaal-culturele zaken 
Zoetermeer: Peter Kamminga 
Milieu, Energiebeleid, Cultuur (w.o. monumenten, 
mediabeleid), Sport en Recreatie 
Schiedam: Adri Reynhout 
Wonen, wijk- en buurtbeheer, Voorlichting 
Vlaardingen: Ton van der Steen 
Stadsontwikkeling & Volkshuisvesting, Openbare 
Werken, Voorlichting & Inspraak & Participatie 
Maassluis: Jan Storm 
Civiele Werken, Verkeer en Vervoer, Milieube
heer, Voorlichting en Inspraak 
Spijkenisse: Dick Teegelaar 
Financiën, Ruimtelijke Ordening, Econmische Ont
wikkeling, Stedelijke Identiteit, Grondzaken, Ver
keer en Vervoer 
Hellevoetsluis: Marijke Parker Brady 
Economische Zaken, Onderwijs, Kinderopvang, 
Verkeer en Vervoer, Mediabeleid, Voorlichting en 
Inspraak. 
Leiderdorp: Hanneke Veldstra-van Donk 
Ruimtelijke Ordening, Volkshuisvesting, Verkeer 
en Milieu 
Ridderkerk: Rob Kroeze 
Welzijn, Coordinator Sociale Vernieuwing 
Oud-Beyerland: Wim Pietersen 
Verkeerszaken, CAl en Energiezaken, Sport en Re
creatie 

Brabant 
Eindhoven: Jan van der Veen 
Cultuur, Mediabeleid, Personeel, Emancipatie, 
Asielzoekers 
Breda: Erik de Bruyn 
Sport en Recreatie, Volkshuisvesting, Facilitaire 
Zaken, Voorlichting en Inspraak 
Den Bosch: Peter Ciaessen 
Algemeen Bestuurlijke Zaken, Financiën 
Waalre: Hans Teeuwen 
Ruimtelijke Ordening, Milieu 
St. Michielsgestel: H. van der Linden 
Burgerzaken (w.o. welzijn, onderwijs, recreatie, 
ouderenzorg) 

Limburg 
Maastricht: Armand Cremers 
Milieu, Volksgezondheid, Verkeer en Vervoer, 
Personeel & Organisatie, Stadsbus, Gemeentelijk 
Woningbedrijf 
Brunssum: T con Pierik 
Financiën, Milieu, Werkgelegenheid 
Gennep: Paul Wessels 
Milieu, Ruimtelijke Ordening, Volkshuisvesting en 
Monumenten, Openbare werken en Verkeer 

In de provincies Friesland en Zeeland heeft D66 
geen wethouders. 



INTERVIEW 

Enk van der Hoeven neemt afscheid als directeur SWB 

BEVLOGENHEID 
GEVRAAGD 
Hartje Utrecht, in het hoogste punt van 
Hoog Catharijne zetelt Erik van der 
Hoeven. Tot voor kort was hij direc
teur van de Stichting Wetenschappelijk 
Bureau D66, nu ontwikkelt hij het pro
duct NS. Ook al heeft hij afscheid geno
men van het SWB, ideeën heeft hij nog 
volop. En zo hoort het ook voor het 
voormalige opperhoofd van de Denk
tank van Ideeënpartij D66. Zelf ziet hij 
hwt directeurschap van de SWB als een 
filiaal-chef. 'Je zit op een prima plek als 
je niet zelfmee wilt spelen'. Met Er ik 
van der Hoeven kijken we terug op 9 
jaar D66. 
De partij toen en nu. 

Erik van der Hoeven studeerde schei
kunde, maar na zijn kandidaats stapte 
hij over naar filosofie. In de jaren zeven
tig was hij werkzaam voor de milieu
beweging en kreeg een aantal publica
ties op zijn naam over de maatschappe
lijke achtergronden van milieu en ener
gie. Dat was een thema dat binnen D66 
toen volop in de belangstelling stond. 
Met deze achtergrond werd hij 'leiding
gevend functionaris' van de SWB. 'Dat 
viel' ,aldus Erik van der Hoeven, 'op het 
meest ongelukige moment dat je kon 
bedenken. Toen ik in augustus 1981 be
gon waren de formatie besprekingen 
van het tweede kabinet Van Agt in vol
le gang. Ik had op dat moment geen 
kontakten met de partijtop. Enige in
vloed op die formatie had ik dus niet. 
De partijcultuur was er op dat moment 
ook niet naar. Een jaar later waren er 
nieuwe verk~ezingen en D66 werd ge
halveerd. Zo ook het budget van de 
SWB. Daar zat ik plotseling als 6/10 di
recteur met een halve secretaresse'. 

Geen weerklank in de maatschappij 
Er ik van der Hoeven kijkt met verdeelde ge
voelens terug op zijn eerste jaren als direc
teur van de SWB. 'Ondanks de terugval in 
leden en zeteltal functioneerde de landelijke 
organisatie uitstekend. De samenwerking 
tussen SWB, Hoofdbestuur en Tweede Ka
merfractie was in deze periode uitstekend. 
Werkgroepen liepen als een trein en er wer
den vele belangrijke nota's geproduceerd. 
In de maatschappij vonden we totaal geen 
weerklank. D66 had een slecht image. Niets 

wat je deed was goed. Er werd toen uitge-

breid nagedacht over arbeid en lange tijd 
werd gediscusieerd over het basisinkomen. 
Uiteindelijk kwam deze discussie op een 
dood spoor'. 

'Vanaf 1987, met het overeind krabbelen van 

de partij, pakte het SWB grotere projecten 
aan. Er werden Conferenties georganiseerd. 
In 1987 over de verzorgingsstaat, in 1988 
over de actieve overheid. Thema's die uitste-

kend pasten in het profiel van D66 en veel 
aandacht opleverden. Met name op ministe
ries. In de partij gingen ze echter onopge
merkt voorbij. Met de nieuwe groei van D66 
werd ook de communicatie binnen de partij 
moeilijker'. 
Hierop heeft Er ik van der Hoeven forse kri
tiek. Communicatie naar buiten toe is voor 
hem altijd het grootste probleem geweest, 
zowel binnen de partij als naar de pers. Het 
verbeteren van deze communicatie is in de 
ogen van Erik van der Hoeven de belangrijk
ste taak voor zijn opvolger. 

Mandarijnen-cultuur 
De toekomst van de ideeën-ontwikkeling 
binnen D66 maakt deel uit van de notitie 
'Organisatie van kennis'. Wat vindt Erik van 
der Hoeven van de voorstellen die hierin zijn 
opgenomen. Wordt de open structuur van de 
partij niet te veel aangetast? 'Organisatie van 
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kennis formaliseert de bestaande situatie. De 
wezenlijke besluitvorming in D66 is niet goed 
toegankelijk. Ze vindt informeel op centraal 
niveau plaats. Ik heb dat wel de mandarijnen
cultuur genoemd. Er zijn gesloten, informele 
circuits, waar de beleids-en besluitvorming 
plaatsvindt. Met name rond de Tweede Ka
mer fractie'. Als directeur van de SWB voelde 
Er ik van der Hoeven zich als chef van een 
filiaal waar het hoofdkantoor, de Tweede Ka
merfractie, ieder moment doorheen kon 
marcheren. 'Het formaliseren van de besluit
vorming brengt deze meer in het openbaar, in 
die zin is het zeker toe te juichen'. 

Organisatie van kennis 
Het rapport 'Organisatie van kennis' is 
opgesteld door vertegenwoordigers van 
het Landelijk Secretariaat, PS VI, SWB en 
de Kamerfracties. Het doel is te komen 
tot een beter gebruik van het beschikbare 
potentieel binnen de partij. 

'De Tweede Kamerfractie is tot de conclusie 
gekomen dat wat zij beslissen bepalend is 
voor de lange termijn. Maar daarvoor zijn zij 
niet geëquipeerd. Zij zijn er voor de korte 
termijn. Je kunt ze dat niet verwijten. Maar je 

moet het probleem zien, dan kun je er wat 
aan doen. Dat een eigen verantwoorde
lijkheid van fractie en SWB tot inhoudelijke 
meningsverschillen zal leiden, hoeft geen pro

bleem te zijn. D66 mag best opener zijn met 
conflicten over inhoud. De huidige situatie 
werkt verstikkend op ideeën'. 

Angst voor grote concepten 
Erik van der Hoeven is niet gelukkig over de 
manier waarop binnen D66 met ideeën 
wordt omgegaan. 'Er is binnen D66 sprake 
van een volgzaamheid die slecht uitpakt. Er is 
te veel angst voor grote concepten. Neem 
Oort. De basis werd gelegd door D66. Het 
belastingstelsel moest eenvoudiger, dat stond 
al in het eerste verkiezingsprogramma. Nu is 
er door de Tweede Kamerfractie niet meer 
gekeken naar de grote lijn. Er zit geen groot 
concept meer achter. 
Een ander voorbeeld is de sociale zekerheid. 
Die is nog steeds gebaseerd op het kostwin
ners-beginsel en de scheiding tussen betaalde 
en onbetaalde arbeid. De maatschappelijke 
ontwikkelingen geven echter alle aanleiding 
om die uitgangspunten grondig te herzien. 
Het filosofische debat hierover ontbreekt en 
wij hebben dat nooit gestimuleerd'. Er ik van 
der Hoeven erkent dat het bevorderen van 
zo'n debat typisch een taak is voor het SWB. 

'Nauw samen met de angst voor grote con
cepten, hangt de overdreven aandacht voor 
het haalbare en het kijken naar andere partij
en. Er is maar één loon wat je daarmee kunt 
bereiken, en dat is het loon van de angst'. Er ik 
van der Hoeven wijt dit aan een trauma uit de 
periode Terlouw. 'Jan Terlouw was een idea-

Vervoig op pagina i2 



12 BINNENHOF 

Vier kamerleden kijken terug op een bewogen JOOr 

KOUDE START KABINET 
"Ik ben aangenaam verrast door het 
feit dat de nieuwe mensen van het be
gin af aan meteen zo volledig hebben 
meegedraaid, wat heel belangrijk is in 
de fractie. Er zijn veel nieuwe mensen, 
en zij bepalen mede de sfeer." Dick 
Tom mei is tevreden over de D66-frac
tie die in september is aangetreden. 
Drie van de nieuwe fractieleden zijn 
Machteld Versnel, Olga Scheltema en 
Arthie Schimmel. Vlak voor het zo
merreces kijken we met hen, en met 
het doorgewinterde kamerlid Tom
mei, terug op de afgelopen maanden in 
de Tweede Kamer. 

T ommel: "De grote vraag was natuurlijk: 
'Hoe gaat de nieuwe fractie functioneren? 
Wordt het een echte club, of een verzameling 
losse individuen? Ik heb de indruk dat het wat 
dat betreft in ieder geval een goede fractie is. 
Als je ziet hoe het in sommige andere frakties 
rommelt, en hoe daar allerlei personen naar 
buiten komen met hun mening ... Nou, wij 
vinden ook wel van alles, maar gelukkig heerst 
bij ons het klimaat dat punten van discussie, 
die er gelukkig wel zijn, intern besproken 

worden." 
Volgens de nieuwe Kamerleden hebben zij 
niet eens de kans gekregen om af te wachten 
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list in de politiek. Toen hij weg was, kregen 
we als D66-ers niet alleen het gevoel dat we 
elkaar moesten vasthouden, maar ook dat we 
niets zouden moeten zeggen wat we niet 
konden waarmaken. Alles moest haalbaar zijn. 
Hans van Mierlo heeft niet echt iets gedaan 
om die sfeer van het haalbare te doorbreken. 
Ik denk dat Hans nu pragmatischer is dan in 
1966. Toen blaakte hij van het idealisme. 
Ik zou die bevlogenheid terug willen hebben, 
ik denk dat het publiek dat verwacht van D66. 
Als we niet met onafhankelijke oplossingen 
blijven komen, dan zal onze aanhang weer 
afkalven'. 

Duurzame groei als uitdaging 
'D66 moet aan de slag met het thema van de 
duurzame ontwikkeling. We moeten dat 
praktisch gaan invullen. Terlouw en Lambers 
waren daar in feite al mee bezig. Zij zagen de 
samenhang tussen technologie, economie en 
milieu. Het rapport 'Zorgen voor morgen' 
biedt een uitd?.)':ing: belasting en premiehef
fing moeten op de schop. De financiering van 
de overheid op de helling. De juiste financiële 
impulsen moeten uitgaan om tot duurzame 
ontwikkeling te komen.Jr is ook een uitstra
ling naar de sociale zekerheid, de heffings-

en zich in het begin wat rustig op te stellen. 
Arthie Schimmel: "Je moet je wel snel inwer
ken, vooral in een middelgrote fractie als de 
onze. Je kunt het werk niet aan iemand anders 
overlaten. Gemakkelijk is het niet. Je mist 
veel voorkennis, je staat blanco in de Kamer. 
Als mensen zeggen 'dat D66 twee jaar gele
den toch dit of dat gezegd heeft' voel je de 
grond onder je wegzakken, je mist die infor
matie. Meestal weet je daar gek genoeg toch 
meestal wel een antwoord op." 

Bibbers 
Voor Olga Scheltema was de Sociale Ver
nieuwing het eerste grote onderwerp. "Dat 
onderwerp loopt al sinds het regeerakkoord 
als een rode draad overal doorheen. Daar is 
ontzettend veel verwarring rond geweest. In 
februari bleek tussen de ministers zoveel on
enigheid over dit onderwerp te bestaan, en 
iedereen begon z'n eigen definitie van sociale 
vernieuwing te geven, dat zo langzamerhand 
alles er wel onder viel, tot aan het aanleggen 
van een tunnel toe. 
Lubbers heeft toen moeten ingrijpen, en dat 
was voor mij de reden om een interpellatie 
aan te vragen. Dan merk je wel dat je nog niet 
ervaren bent, en dan is zoiets toch wel een 

moeilijke onderneming. Ik herinner me dat ik 
daar toen met de bibbers heb gestaan." 

grondslag daarvan moet van loon naar kapi
taal. Natuurlijk moet er wel groei blijven, 
want groei betekent verandering. Alleen die 
groei hoeft niet in het BNP tot uitdrukking te 
komen. Er kan ook groei zijn in cultureel 
opzicht. Duurzame groei zalleiden tot een 
daling van het BNP, maar dat betekent niet 
dat je die daling op zichzelf moet nastreven'. 

Radicale democratisering serieus 
nemen 
'Behalve duurzame groei moet de partij ook 
artikel drie van de statuten weer serieus gaan 
nemen: een radicale democratisering van de 
samenleving. Waarom houdt de democratie 
op bij de fabriekspoort? De rechten van bur
gers moeten geregeld worden. Dat is nu 
vooral bij de grote bureaucratische organisa
ties, juist ook in het bedrijfsleven, zoek. D66 
moet het paternalisme aan de kaak stellen. 
D66-ers moeten aan hun principes worden 
herinnerd: democratie moet bevochten wor
den, steeds opnieuw. Nu blijft het steken in 
een lokaal referendum en de gekozen burge
meester. Dat wordt een doel op zich, maar 
dat is niet alles'. 

'De praktische betekenis van dit alles is dat 
democratisering de creativiteit van iedereen 
maximaal benut. Dat is geen jaren '70 idee. 

Nu is Scheltemadruk bezig met de Wet Eu
ropese Verkiezingen. Dat is het onderwerp 
waarover zij negen maanden geleden haar 
maidenspeech hield. "Dat lijkt al zo lang gele
den. Het was de eerste normale vergadering, 
en daar moest ik direct al optreden als eerste 
nieuw ingetreden kamerlid. Ik wist dus hele

maal nog niet hoe het allemaal ging. Ik had al 
veel ervaring in de gemeenteraad en het col
lege van B&W, maar toch zijn de procedures 
hier heel anders. Sommige onderwerpen le
nen zich bijvoorbeeld meer voor mondelinge 
vragen dan andere, en als je het verkeerde 
middel pakt om een onderwerp onder de 
aandacht te brengen kan dat verkeerd uit
pakken." 
"Ik kreeg een portefeuille waarvan ik wel al 
veel wist, en dat maakte ook dat men in de 
Kamer op een aantal gebieden wel verwacht
te dat ik wist waarover ik het had. Sommige 
kamerleden hadden er ook wel eens lol in om 
eens flink lastig te zijn, om te zien of ik nu wel 
echt stevig in mijn schoenen stond. Dat was in 
het begin best griezelig, wat moet je nou met 
een directe interruptie of iets dergelijks. 
Naarmate je je zekerder voelt, en je de men
sen en de gang van zaken in de Kamer beter 
kent reageer je steeds slagvaardiger." 

Arthie Schimmel houdt zich bezig met de 
regeling van kinderopvang. Dat doet ze niet 
alleen vanuit haar werkkamer op het Binnen
hof. "Wat ik heelleuk vind is dat ik samen met 
I na Brouwer van Groen Links diverse wet

houders bezoek van grote en kleine gemeen
ten, om te weten te komen hoe het er in de 

Dick T ommel onderhoudt het contact 
tussen SWB en de Tweede Kamerfractie. 
Hij ziet een tweeledige taak voor de 
SWB. Ten eerste bundelt ze de- per 
onderwerp gerangschikte- werkgroe
pen en daarmee de kennis binnen de par
tij. Daarnaast heeft de SWB een taak in 
het genereren van ideeën voor de lange 
termijn. Tommel: "In de dagelijkse poli
tiek bestaat toch de neiging ideeën die 
niet direct in je straatje passen opzij te 
leggen, vaak ook omdat je niet weet wat 
het gaat kosten. Een partij als D66 moet 
een groep mensen hebben die zulke 
ideeën uitwerkt. Op dit momentgebeurt 
dat onvoldoende". 

Het past prima in het huidige no-nonsense 
denken. In de management handboeken uit de 
jaren tachtig is het oproepen van creativiteit 
een van de belangrijkste thema's. Wat sociale 
vernieuwing betreft: met name het mondiger 
maken van mensen, hen betrekken bij bestuur 
en samenleving, ligt geheel in de D66-lijn'. 

Alexander Osten/Eimer Klaasen. 



praktijk aan toe gaat met de financiering en de 
kwaliteit van de kinderopvang. Zo kom je 
vanuit je stapels papier in de werkelijkheid. 
Werkbezoeken vind ik sowieso altijd zeer 
verhelderend. De kennis die je in de praktijk 
opdoet is misschien wel de basis van de kennis 
die je nodig hebt om allerlei beslissingen te 
nemen. Het papierwerk op het Binnenhof 
levert dan voornamelijk aanvullende kennis. 
De abstracties op papier zien er altijd eenvou
diger uit dan de weerbarstigheid van de prak
tijk." 

Overzicht 
Machteld Versnel: "Eigenlijk zou je drie keer 
zoveel tijd willen hebben om de dingen wer
kelijk goed te kunnen bekijken. in rust, met 
overweging. Maar je rent echt van hot naar 
haar. 
Ik had wel verwacht dat ik altiJd tijd tekort 
zou hebben, dat was ik in de tijd dat ik in de 
Utrechtse gemeenteraad zat ook wel ge
wend. Alleen had ik daar het overzicht over 
het totaal, en dat is hier absoluut niet zo. Je 
behandelt een klein stukje, en in de frak
tievergadering hoor je wel wat er verder 
speelt, maar af en toe moet je stemmen over 
dingen waarvan je geen idee hebt waar het 
over gaat. Dat vind ik erg jammer." 
"De Vierde Nota Ruimtelijke Ordening, 
waarmee ik bezig ben, raakt een heleboel 
gebieden uit portefeuilles van andere frak
tieleden: landbouw, natuurontwlkkeling, mi

lieu, verkeer en vervoer, en daarom wilde ik 

ook graag dat de anderen goed naar de nota 
keken. Ik vond het moeilijk om in m'n eentje 
een fractiestandpunt te verwoorden." 

Arthie Schimmel moet ook nog een beetje 
wennen aan de enorme hoeveelheid onder
werpen die beha~deld wordt in de Kamer. 
"Er komen nu dingen. voor op de agenda 
waarvan ik nog nooit gehoord heb, maar ik 
neem aan dat je na een tijd wel het idee krijgt 
dat Je de dingen al eens hebt zien passeren, of 
dat je weet waaruit dingen voortvloeien. Ik 
heb twee jaar in de Provinciale Staten geze
ten, en op het moment dat ik daar wegging 
zag ik allerlei onderwerpen weer terugkeren. 

De fractieleden zijn het erover eens dat het 
een rommelig h~,lf jaar was in de Kamer. 
Schimmel noemt de eerste maanden "niet 
inspirerend". "Ik vond het niet zo gemakkelijk , 
om gemotiveerd te zijn. Er heerste geen poli
tiek werkklimaat. ledereen zat te wachten op 
de nieuwe regering. Dan zijn er wel allerlei 
dingen te doen, maar het kader waarbinnen je 
die dingen doet ontbreekt. Na het paasreces 
had ik wel gedacht dat wat meer grote onder
werpen aan bod komen. Ik had gehoopt dat 
de Jeugdwerk-garantiewet behandeld zou 
worden voor het reces, en. misschien tegen 
beter weten in, het NMP+. Maar dat gaat in 
ieder geval al niet door." 

Kabinetsdaden 
De verwachtingen omtrent de daadkracht 
van het nieuwe kabinet liepen nogal uiteen. 

BINNENHOF 

T ommel: "Ik had wel verwachtingen van het 
kabinet, maar niet zulke hoge. In het regeer
accoord hebben ze veel beslissingen voor zich 
uitgeschoven, zoals bijvoorbeeld over de eu
thanasie, en dat is geen sterk punt voor een 
beginnend kabinet. Er is natuurlijk een enorm 
cultuurverschil tussen CDA en PvdA, en dat is 
in de afgelopen jaren met het CDA in de 
regering en PvdA in de oppositie alleen maar 
gegroeid. In het kabinet hebben die cultuur
verschillen tot nu toe niet tot problemen 
geleid, men voelt zich kennelijk in de eerste 
plaats vakminister. Dat is goed voor de stabili
teit van het kabinet, maar er gaat dan ook 
zeer weinig inspiratie vanuit. Men is zo voor
zichtig tegenover elkaar. Tussen de kilo's 
brieven en nota's die ik per dag krijg zit zel
den iets waarvan ik zeg "Tjonge, wat een 

briljant nieuw idee." Schimmel vindt dat je van 
een centrum-links kabinet wel het één en 
ander mag verwachten. "Een trendbreuk op 
het gebied van het milieu en arl:.2idsmarktpo
litiek, dat is voor mij de toetssteen voor dit 
centrum-linkse kabinet." Of haar verwach
ting waarheid wordt moet dus nog blijken. 
Scheltema had verwacht dat de PvdA krachti
ger achter de Sociale vernieuwing zou staan. 
"Zoals de PvdA telkens weer aanschurkt te
gen het CDA, niet nalatend te benadrukken 
dat het bijzonder onderwijs geen haar ge
krenkt zal worden ... dan vraag ik me af waar 
die eigenheid van die partij in dit kabinet blijft. 
Wie weet hoe het gelopen zou zijn als D66 
toch in het kabinet was gekomen. Het zou me 
niet verbazen als de PvdA zich nu zo af en toe 
eens achter de oren krabt en denkt 'Hadden 
we nu maar .. 

"Als dit kabinet barst, dan gebeurt dat intern. 
Daar kunnen wij hoogstens wat bij helpen ... ", 
vindt Versnel. "Het is natuurlijk voor ieder
een waanzinnig spannend hoe de Statenver
kiezingen volgend jaar zullen verlopen. Als de 
PvdA nog verder zakt ... ze doen nu allemaal 
wel flink, maar ze zitten in een diep dal. Bij het 
CDA leunen ze rustig achterover, en zeggen 

"Nee" tegen veel dingen, en ze krijgen hun 
zin." 
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Dick Tommel: "De partijen zijn zo voorzich
tig met elkaar, en het CDA maakt toch de 
dienst uit. De PvdA weet dat ze gedoogd 
wordt, en niet meer dan dat. Bovendien is dit 
kabinet weinig ambitieus. Op het moment dat 

het kabinet ambitieus wordt krijg je grote 
problemen, omdat dan de tegenstellingen 
duidelijk worden." 
Olga Scheltema betwijfelt of dit kabinet zijn 
volle rit uitmaakt. "Je ziet toch nu al weer hoe 
er telkens weer fricties zijn tussen CDA en 
PvdA, hoe moeizaam het allemaal gaat. Het is 
geen vanzelfsprekend samengaan, maar meer 
het tot elkaar veroordeeld zijn en daar het 
beste van maken." 

Het CDA maakt dus de dienst uit, en werkt 
volgens de fractieleden remmend op veel 
goede ontwikkelingen. Hoe is het om in zo'n 
situatie oppositie te voeren? T ommel: "Naar 
buiten toe hebben we ons nog teveel bezig 
gehouden met kruimelwerk, te weinig nog 
met nieuw beleid. Maar we zitten wel voort
durend ministers achter de vodden over aller
lei dingen. D66 heeft een duidelijke rol in de 
zakelijke oppositie. Als we het met het kabi
net eens zijn zullen we dat eerlijk zeggen, 
maar punten waarmee we het niet eens zijn 
zullen we nadrukkelijk naar voren brengen. 
Soms krijg je steun, andere keren niet. Ik 
moet zeggen dat we veel meer binnen ge
haald hebben dan op grond van het aantal 
zetels te verwachten was. We zijn tenslotte 
altijd afhankelijk van steun van derden. Dat 
betekent dat je of moet zien dat je een ka
mermeerderheid krijgt, of dat je de regering 
voor je kar spant. Dat laatste lukt soms ook." 
Machteld Versnel ziet de komende jaren opti
mistisch tegemoet wat de rol van D66 in de 
oppositie betreft." Voor ons zullen de ko
mende jaren niet frustrerend zijn, omdat wij 
goed positief kritisch oppositie kunnen voe
ren. Wij wijzen het kabinet erop als het niet 
doet wat het hoort te doen. Het oogt wat 
minder dan een oppositie waarbij je alles wat 
het kabinet doet fout vindt, maar ik denk toch 
dat het inhoudelijk sterker is." 

Liesbeth T ettero 



14 EUROPEES PARLEMENT 

Oude Liefde Roest Niet 
Het lidmaatschap van het Europees 
Parlement heeft voor jan-Willem 
Bertens geen volledige breuk met het 
(zijn) verleden betekend. 
Van de ervaring en deskundigheid, op
gebouwd gedurende opeenvolgende di
plomatieke plaatsingen in verschillen
de Derde Wereld landen, en met name 
in Latijns-Amerika, wordt graag ge
bruik gemaakt. En ook de belangstel
ling van de D66-Europarlementariër 
zelf voor deze landen is onverminderd 
groot. De achtergrond van de individu
ele leden speelt in niet onbelangrijke 
mate mee bij de taaktoedeling in de 
fractie, en al evenzeer bij de invitaties 
door regeringen en organisaties in en 
buiten de Europese Gemeenschap. 
Bertens verkeert daardoor beroepshal
ve met een zekere regelmaat op het 
Westelijk Halfrond, in het bijzonder het 
Latijnse deel daarvan. 

Zo was hij eind november vorig jaar met een 
aantal andere fractieleden in Nicaragua om de 
voorbereidingen voor de verkiezingen daar in 
ogenschouw te nemen, zowel als Europarle
mentariër als in de hoedanigheid van ex-am

bassadeur in de regio. De "politiek" ter plaat
se hecht sterk aan zulke contacten, en kent 
daarbij veel waarde toe aan het ex-ambassa
deur zijn. Daar wordt nu eenmaal meer aan
dacht aan gegeven dan aan "zomaar" een Eu
roparlementariër. In februari van dit jaar was 
hij opnieuw twee weken in Nicaragua (een 
week voor en na de verkiezingen van 25 fe
bruari) als waarnemer voor onder andere het 
comité' voor de dialoog tussen Nederland en 
Nicaragua. 

In januari van dit jaar was Bertens in Vin del 
Mar (Chili), waar hij op persoonlijke titel was 
uitgenodigd deel te nemen aan een conferen
tie georganiseerd door de Comisión Sudame
ricana de Paz: een groep Latijns-Amerikaanse 
(ex-)politici waaronder de oudpresidenten 
Barrantes (Peru), Betancur (Columbia), An
dres Perez (Venezuela) en mevr. Gueiller 
(Columbia), en de Nobelprijswinnaars de 
schrijver Gabriel Garcia Marquez (literatuur) 
en de schrijver/politicus Perez Esquivel (vre
de).Thema van de conferentie was het garan
deren van blijvende vrede in Latijns-Amerika 
door middel van democratisch verkozen re
geringen. "We hebben een democratische 
schuld aan onze bevolking", zoals één van de 
betrokken politici het uitdrukte. 

Latijns-Amerika kampt -het is bekend- nog 
steeds met gigantische problemen: een enor
me buitenlandse schuld, grote sociaalecono
mische achterstand, plus binnen deze landen 
zelf een brede kloof tussen arm en rijk. Ter 
illustratie: het equivalent van het totaal aan 

buitenlandse schuld van Latijns-Amerika 
wordt particulier in de Verenigde Staten ge
investeerd. Eén van de invalshoel en van de 
conferentie was de vraag welke bijdrage Eu
ropa kan leveren aan de oplossing van deze 
problemen. Bertens: "Europa is sterk 'in 
beeld' in Latijns-Amerika; de band met Euro
pa is groter dan met Noord-Amerika, het 
denken is eerder Europees dan Amerikaans". 

In Latijns-Amerika is de vrees groot om bui
ten de boot te vallen van de speciale re lat i es 
en programma's die de Europese Gemeen
schap met bepaalde groepen landen onder
houdt: met de Lomé landen en met Oost
Europa met name. Daarbij moet niet verge
ten worden dat de markt voor veel exportar
tikelen va-n Latijns-Amerika (als wol, huiden, 
vlees) verloren is gegaan als gevolg van EG
beleid, waardoor landen als Argentinië, Uru
guay en Chili economisch zwaar getroffen 
zijn. Ook nu men in Europa ziet dat de demo
cratie in Latijns-Amerika (inclusief landen als 
Paraguay en Bolivia) voet aan de grond krijgt, 
is er desalniettemin weinig aandacht (m.n. 
economisch) voor het continent. 

In november a.s. vindt een nieuwe bijeen
komst plaats in Caracas (Venezuela), waar 

Bertens weer voor is uitgenodigd. Daar zal 
verder worden gesproken, onder meer over 

de rol van de EG. De Europese Commissie 
heeft inmiddels wel enig beleid ontwikkeld, 
maar veel is het nog niet. Bertens: "Het is niet 
een kwestie van het zomaar kwijtschelden 
van schuld; dan is morgen de schuld weer 
terug. Vergeet niet dat er grote potentiële 
rijkdommen zijn in bijvoorbeeld Argentinië. 
Ook Chili en Brazilië zijn geen Derde We
reld landen. Waar grote behoefte aan bestaat 
is know-how uit Europa, met name op het 
vlak van het financieel management en van 
efficiency bij het beheer van schulden en ook 
van het milieu. 
Latijns-Amerika kan profiteren van het weg
vallen van de Oost-West-tegenstelling: eco
nomisch, door het ontstaan van nieuwe afzet
markten, en politiek, door vermindering van 
binnenlandse spanningen. Maar tegelijk is er 
een gevaar verbonden aan het wegvallen van 
die tegenstelling, namelijk dat ze in een zons
verduistering terecht komen, waardoor de 
sociaal-economische situatie opnieuw een 
bron van conflicten kan gaan vormen. Daaruit 
is dit initiatief van de Zona de Paz geboren. 
Prioriteit van deze mensen is de noodzaak van 

het opheffen van de sociale ongelijkheid voor 
vrede in Latijns-Amerika". 

De week na Pasen was Bertens met twee 
collega-Europarlementariërs (een christen
democraat en een socialist) in Guatemala. Hij 
was daar uitgenodigd om zijn visie te geven 
op de oprichting van het Centraai-Ameri-

kaan se Parlement. Dit is een onderdeel van 
het vredesakkoord voor Midden-Amerika, 
Esquipulas 11. Het Europees Parlement staat 
model voor dit initiatief. Bertens: "Het is na
tuurlijk niet helemaal vergelijkbaar, maar niet 
alleen ten ongunste van de Middenamerikaan
se variant. Ik heb onder meer gewezen op de 
verschillen die tussen de twaalf EG-landen 
bestaan, en de overeenkomsten tussen de vijf 
Middenamerikaanse landen (plus Panama als 
waarnemer). Zij hebben bijvoorbeeld het 
voordeel van één taal". 
Vanzelfsprekend is Jan-Willem Bertens ook in 
het Europees Parlement zelf actief met be
trekking tot Latijns-Amerika. Middels resolu
ties en bijdragen aan debatten hield hij zich 
o.a. bezig met kwesties als de vernietiging van 
het Braziliaanse regenwoud, de rechten van 
de indianen, de verkiezingen in Nicaragua, de 
Amerikaanse interventie in Panama en de 
mensenrechtensituatie in Cuba. Maar daar
over is bij eerdere gelegenheden al verslag 
gedaan in de Democraat. 

Bestuurlijke 
Vernieuwing 
De bestuurlijke vernieuwing speelde in de 
lokale verkiezingscampagnes een belangrijke 
rol. In een aantal gemeenten zijn er al ver
gaande voorstellen over tafel gekomen, maar 
elders komt het maar moeilijk op gang. Vanuit 
enkele lokale fracties is daarom het idee ge
komen om een overleg op te starten over de 
bestuurlijke vernieuwing. Naast uitwisseling 
van ideeën is het de bedoeling aandacht te 
besteden aan een gezamenlijke D66-aanpak. 
Raadsleden die belangstelling hebben voor 
deze werkgroep kunnen contact opnemen 
met Roei Bukman, Hermelijnedreef 16,5343 
XD Oss (Na half augustus ook telefonisch: tel. 
04120-31244). 

Adreswijzigingen 

DickTommel 
Kronenland 1204 
6605 RR Wijchen 
08894-22752 
Gerritjan Wolffensperger 
De Breekstraat 55 
I 024 LK Amsterdam 
020-321450 



INTERVIEW IS 

Burgemeestersmakeloor Joe ob Kohnstomm: 

BLINDGANGERS ZIJN 
FUNESTVOORDELOBBY 

"De mQest geschikte burgemees
terkandidaat voldoet aan de volgende 
criteria: Zij is 8 jaar succesvol wethou
der geweest, is deugdzaam getrouwd, 
heeft derhalve I. 75 kind- het Neder
lands gemiddelde- en heeft het juiste 
geloof voor de desbetreffende plaats. 
Waarom juist dit de enige geschikte 
kandidaat is? Omdat zij slechts kans 
maakt dat haar het lidmaatschap van 
066 vergeven wordt." 

Het Tweede kamerlid Jacob Kohnstamm lob
byt nu vier jaar voor D66 in het burgemees
terscircuit. Eerst vooral bij de minister en de 
ambtenaren, sinds enige tijd veel vaker bij de 
commissarissen van de koningin en de lokale 
gemeenteraadsfracties. Soms klinkt enig cy
nisme door als hij over de kansen van D66-
kandidaten spreekt, maar van ontevreden
heid is toch geen sprake. Van de 14 burge

meesters van D66-signatuur werden er I I 
'onder' Kohnstamm benoemd. "Er zijn jaar
lijks een zestigtal burgemeestersbenoem in
gen. D66loopt nu in I 0 procedures waar we 
een redelijke kans hebben mee. Als we op 
gelijke voet doorgaan hebben we over drie 
jaar 25 burgemeesters. Dat is een mooi resul
taat, ook al omdat het bij benoemingen heel 
vaak om doorstroming gaat van burgemees
ters naar grotere gemeenten. Er wordt voor 
burgemeesters heel zwaar gehecht aan dage
lijkse politiek-bestuurlijke ervaring. Soms lijkt 
het alsof je burgemeester moet zijn om het te 
kunnen worden. Dat is niet terecht, maar 
beperkt wel het aanbod aan kandidaten. D66 
heeft natuurlijk nog niet zoveel bestuurlijke 
ervaring opgedaan. Dat begint net. We moe
ten inzettenap de kleinere gemeenten met 
minder dan 8 000 inwoners en dan doorstro
men." "Dat vraagt om specifieke kandidaten, 
want iemand met een relevante positie in het 
bedrijfsleven moet al snel financieel te veel 
inleveren. Waar i kom zit te springen zijn 
vrouwelijke kandidaten die maatschappelijk 
redelijk aan de weg hebben getimmerd. 
Stuurt een commissaris van de koningin die 
door dan helpt hij immers twee minderheden 
in een klap: vrouwen en D66-ers." 

Gekonkelefoes 
"Het beeld dat in het land bestaat dat in Den 
Haag de benoemingen gekonkelefoesd en ge
regeld worden is vanaf 1982 en zeker na het 
regeerakkoord steeds minder waar. In het 
regeerakkoord staat nu: Niet dan bi{hoge 

uitzondering zal afgeweken worden van het 
advies van de vertrouwenscommissie van een 
gemeenteraad", vervolgt Kohnstamm. Het 

zwaartepunt in de besluitvorming is verlegd 
naar de gemeenten, met een nadrukkelijke 
rol van de commissaris van de koningin. Zo 
doet deze de eerste, belangrijke selectie van 
sollicitanten en verwijst slechts een aantal van 
hen door naar de gemeente. 
Een voordracht van de gemeente wijzigen is 
vervolgens alleen mogelijk op grond van pro
cedurele fouten of slecht functioneren van de 
vertrouwenscommissie. Maar door de selec
tie kan de commissaris de hele sollicitatie 
sturen. 

Kohnstamm: "Die selectie kan doorslagge
vend zijn. Bijvoorbeeld omdat van de ene 
partij een zeer geschikte kandidaat wordt 
doorgestuurd tegenover drie minder ge
schikte kandidaten van andere partijen. Dat 

gebeurt. Prachtig voorbeeld is dat een ge
meenteraad vroeg om een katholiek, gegeven 
de samenstelling van de bevolking, en van de 
commissaris vervolgens drie socialistische 
kandidaten van protestantse of zelfs humanis
tische achtergrond en een katholieke CDA
er kreeg doorverwezen. Dan kun je wel ra
den hoe het loopt. Op zich is het niet zo gek 
om de commissaris de eerste selectie te laten 
maken. Maar ik vind wel dat de commissaris 
mèt die selectie de gegevens van alle sollici
tanten aan de vertrouwenscommissie moet 
doorsturen." 

Ouderotten 
Kohnstamm ziet zichzelf als 'door de partij 
ingehuurde makelaar'. Het Tweede Kamerlid 
lobbyt uit hoofde van zijn lidmaatschap van de 
referentie-commissie van D66, waar ook de 
partijvoorzitter, Hans van Mierlo en oude 
rotten als Max Rood en Henk Zeevalking deel 
van uitmaken. "Alle leden van de referen
tiecommissie nemen een vertrouwenspositie 
in en we hebben geheimhoudingsplicht. De 
referentiecommissie is verantwoording ver
schuldigd aan het Hoofdbestuur. Het is een 
klankbord, voor mij, maar ook voor kandida
ten of betrokkenen die menen dat wij ons 
werk niet goed doen." 

Genant 
"Omdat de coördinatie van de burgemees
tersbenoemingen binnen D66 steeds nadruk
kelijker bij mij en de referentiecommissie is 
komen te liggen is het van essentieel belang 

dat ik alle informatie heb. Ik handel in informa
tie en ben de spin in het web. Zowel voor de 
lobbyist als voor de kandidaat is het belangrijk 
te weten of iemand zich als D66-er profileert, 
of dat er essentiële informatie is over de 
burgemeesterspost. 

Het is nogal genant wanneer een fractie in de 
Raad meedeelt dat er per se een D66-burge
meester moet komen als er geeneen gesolli
citeerd heeft. Het is ook genant als ik niet 
weet dat iemand zich als D66-er presenteert 
in een procedure. We noemen dat blindgan
gers. Die zijn in mijn ogen niet geschikt als 
D66-burgemeester, maar ze schaden de partij 
wel. Feit is dat er geen enkele burgemeester 
meer wordt benoemd die niet ook een partij
politieke kleur heeft. Als ik als makelaar zie 
dat er mensen van mijn eigen politieke kleur 
langs mij heen schieten, dan zijn het of onge
schikte kandidaten voor het burgemees

terschap of geen goeie partijgenoten en in 
beide gevallen zal ik ze niet steunen." 

"Ik maak per jaar een tachtigtal procedures 
mee en weet dus een beetje hoe het gaat en 
welke problemen sollicitanten, leden van ver
trouwenscommissies, raadsfracties tegen 
kunnen komen. Ik zoek contact met raads
fracties, kandidaten, de commissaris over de 
procedure, achtergrond-informatie, de meer 
plaatselijke politieke verhoudingen. Er stapelt 
zich een hoop 'knowhow' op die ik ter be
schikking wil stellen aan alle partijgenoten die 
daar hun voordeel mee kunnen doen." 

Lennart van der Meulen 

"De contactpersoon en secretaris van de 
referentiecommissie is Miehiel ten Brink. 
Voor meer informatie over de commissie 
kunt u contact met hem opnemen via tel. 
070-3182638." 
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CDA te weinig 
burgemeesters? 
Volgens de voorzitter van het CDA, mijnheer 
Van V elzen, heeft die partij te weinig burge
meesters. Het worden er steeds minder en 
die ontwikkeling is in strijd met de landelijke 
verhoudingen. Het baart de partij zorgen. 
Aldus een mededeling van de voorzitter. 
Toen de rest van Nederland hierop in scha
terlachen uitbarstte, haastte mijnheer v.V. 
zich om te verklaren dat het niet om het 
aantal gemeenten ging, maar om het aantal 
inwoners van al die gemeenten tezamen. Is 
het niet zo dat de nieuwe benoemingen van 
burgemeesters de verhoudingen steeds beter 
benaderen? Het CDA en in mindere mate de 
PvdA hebben er nog wat te veel, maar er 
komt toch een zeker evenwicht. 
Jacob Kohnstamm zei naar aanleiding van de 
noodkreet van Van V elzen: Als de lijn die Van 
Velzen voorstaat wordt gevolgd- welk re
kensommetje van het CDA je ook aanhoudt
dan moeten de komende 60 à 70 burgemees
ters uit D66 komen.' 

Solliciteren, dames en heren! 

Vreest niet: geen nieuwe club in de partij! 
A.O.Z.T. betekent volgens Guus den Besten 

uit Noordbroek: Afkortingen Onbegrijpelijk 
Zonder Toelichting. Hij is boos en verklaart 
zich geen super-ingewijde in de partij die dat 
hele afkortingenarsenaal voortdurend paraat 
heeft. Daarom vraagt hij de C.V.V.A. (Com
missie Verklaringen van Afkortingen) om 
eens een nieuwe lijst uit te brengen. Waar 
gaat het nou om? Zie nr.S, pag.6. Daar staat 
RVC, maar vijf regels daarboven staat Re
gionale Verkiezingscommissie. Op pag.? 

ACHTERPAGINA 

wordt gesproken van ARV (Algemene Re
giovergadering) dat staat in de statuten en het 
huishoudelijk reglement van de partij. Ook 
met SWB heeft Guus moeite. En dat niet 
alleen: hij stompt daar keer-op-keer op af'. 
Hij veronderstelt dat dit niet de bedoeling 
van een ledenblad kan zijn. Guus heeft gelijk. 
De redactie zal de aan het C.V.V.A. gerichte 
opdracht overnemen en een lijstje maken. 
Nog even geduld Guus. We begrijpen ove
rigens niet precies de afkorting die onder je 
brief staat: M.vr.gr.' Betekent dat wellicht: 
Meer vreugdeloos grijnslachen I 

WW-er te Muiden 
Muiden heeft dertien raadszetels. D66 vier, 
VVD vier, CDA drie en PvdA twee zetels. 
Poging tot coalitievorming van VVD en CDA 
(krappe meerderheid) mislukt. Informatief 
gesprek volgt tussen CDA, PvdA en D66 
(negen zetels). 

Tot nu toe waren er twee wethouders en 
iedereen vindt dat voldoende. Het CDA gunt 
de PvdA een wethouderspost en is zelf bereid 
genoegen te nemen met een Waarnemend 
Wethouder, die het recht krijgt de college
stukken in te zien en de collegevergaderingen 
bij te wonen. Ook D66 gaat daarmee ac
coord.ln de loop van de onderhandelingen 
vertoont de PvdA steeds meer bezwaren te
gen waarnemend wethouder. Is dit nie.t op 
slinkse wijze een derde wethouder binnenha

len? Draagt deze verantwoordelijkheid en 
hoe is hij daarop aanspreekbaar? Tenslotte 
vindt de PvdA het hele voorstel ondemocra
tisch en zot. Ook een tussenvoorstel, waarbij 
de waarnemend wethouder niet deelneemt 
aan collegevergaderingen en van de burge
meester moet vernemen wat er in het college 
besproken is, is voor het CDA niet aan
vaardbaar. Het CDA besluit nu zelf een wet-

"Tijdens de Oost-West-conferentie was er ook tijd voor ontspanning. Op de foto 
de financiële experts uit het westen tijdens een rondvaart door de Amsterdamse 
grachten. Links Rostov, rechts het verse lid van de Rekenkamer Maarten Eng
wirda." 

houder te leveren en een college te vormen 
met D66. PvdA buiten spel. Conclusie: WW
er te mijden? D66 Muiden wil in de persoon 
van Joop Lahnstein, Het Hert 14, I 398 EJ 
Muiden, graag vernemen wat men in de partij 
van zo'n WW-constructie vindt. (tel. 02942-

4469). Overigens hebben CDA en D66 in 
Muiden hun voorlopig collegeprogramma 
huis aan huis in de gemeente laten versprei
den met een verzoek om op een openbare 
vergadering met suggesties voor verbeterin
gen te komen. Een geval van werkbare demo
cratie. 

In Wageningen opereert ondergronds een 
club met de naam "Het ziedend bintje", die 
zich verzet tegen de genetisch gemanipuleer
de aardappel door bij nacht en ontij proefvel
den met dergelijke knollen te verwoesten .De 
B.Y.D. *benadert minstens even slinks een lid 
van Groen Links met het verzoek om in dat 
Ziedend Bintje te infiltreren. De man doet of 
hij daarop ingaat en neemt twee gesprekken 
met mensen van de B:V.D. op een bandje op. 
In overleg met de gemeenteraadsfractie van 
Groen Links wordt besloten de tekst van die 
gesprekken in de openbaarheid te brengen 
via de lokale omroep. De kamerfractie van 
Groen Links stelt vragen aan de minister van 
Binnenlandse Zaken. Op 12 juni komen er 

vragen aan Michel Jager, burgemeester van 
Wageningen. Die richt zich per omgaande tot 
deB.V.D.met het verzoek om eens in een 
openbare commissievergadering te komen 
uitleggen hoe de werkwijze van de B.V.D. is 
geregeld. Tot ieders verbazing wordt dit 
unieke verzoek ingewilligd. De B.V.D. in de 
openbaarheid. Wie had dat 25 jaar geleden 
durven dromen? Wanneer deze Democraat 
verschijnt, heeft die commissievergadering 
inmiddels plaats gehad. Wij houden u op de 
hoogte. 

*Voor Guus: B.V.D. betekent Binnenlandse 
Veiligheidsdienst. 

Weg organisatie 
'Organisatie van kennis' zou een nieuwe im
puls moeten geven aan het omgaan met ken
nis (macht?) binnen de partij. De voorstellen 
werden in goed overleg tussen secretariaat, 
SWB, PS VI, Kamer en besturen besproken. 
Niets aan de hand dus: verandering is nooit 
slecht voor een groeiende club als D66. 0p
vallend is echter dat de organisatie van kennis 
verwordt tot een wegloop van kennis. Na 
Maarten Brackel (directeur PSVI), enErik van 
der Hoeven (directeur SWB) heeft nu ook 
Veronie Smeulders (hoofd Landelijk Secreta
riaat) het Bezuidenhout verlaten. Ook bij de 
Kamerfractie heeft intussen een belangrijke 
spil, Carla Pauw, haar vertrek al aangekon
digd. Blijft er eigenlijk nog wel kennis over om 
te organiseren? 
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WERK VOOR MINDERHEDEN 
PARTICIPATIE 

IN HET ARBEIDSPROCES 

Voorlopige concept-agenda ALV-51 
zaterdag 3 november 1990 

Congresgebouw te 's-Gravenhage 

1. OPENING door de partijvoorzitter 
2. Benoeming Notulen- en Stemcommissie 
3. Toelichting stemprocedures 

4. FINANCIËN 
- jaarrekening 1989 
- begroting 1991 

5. Presentatie kandidaten besturen en commis
sies/Opening stembussen 

6. MINDERHEDEN 
Lunchpauze 

FRINGEMEETING OOST-EUROPA 
7. Toespraak afscheidnemende voorzitter 

Sluiting stembussen 

8. OOST-EUROPA 
9. Toespraak fractievoorzitter Tweede Kamer 

10. ACTUELE POLITIEKE MOTIES 
11. Uitslag stemmingen 
12. Toespraak aantredende partijvoorzitter 
13. Sluiting door de partijvoorzitter 
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waarbij drie stappen zijn te onder
scheiden: 
- leerlingwezen/werkend leren 
- toetreding 
- arbeidsvoorzieningsbeleid 

4.1 Scholing 
Veel van de in Nederland verblijvende 
leden van minderheidsgroepen zullen pas 
een kans van slagen hebben op de ar
beidsmarkt als ze zich beter kwalificeren. 
Op dit moment blijft de scholing van de 
minderheden vaak ver achter. Het eerste 
marke1 ingspunt is bij de overgang van 
basis- naar voorgezet onderwijs. Bijna al
le leden van minderheidsgroepen komen 
gemiddeld later van het basisonderwijs 
af, en hebben dan al een 'leeftijdsachter
stand'. Die heeft gevolgen voor de verde
re schoolloopbaan. Veel van de leerlin
gen zijn al kort na de genoemde overgang 
niet meer leerplichtig. Vaak zullen die 
leerlingen -overigens net als autochtone 
leerlingen onder dezelfde omstandighe
den- liever snel de arbeidsmarkt opgaan 
dan voortgezet onderwijs af te maken. 
De doorstroom naar het voortgezet on
derwijs is relatief gering bij Turken en 
Marokkanen. Als deze deelnemen be
treft het vooral het lager beroepsonder
wijs: voor jongens het technisch onder
wijs en voor meisjes het huishoudonder
wijs (met nauwelijks beroepsperspec
tieven). Surinamers en Antillianen stro
men veel vaker door naar het algemeen 
voortgezet onderwijs (MAVO, HAVO). 
Oorzaken voor de situatie- vroege 'drop
outs', lage schoolopleidingen -zijn veler
lei: slechte geïnformeerdbeid van de ou
ders, weinig belangstelling bij vooral de 
zij-instromers (dit zijn leerplichtigen die 
het begin van de schoolloopbaan niet in 
Nederland hebben gevolgd), relatief be
perkte Nederlandse taalbeheersing, 
slechte afstemming van het Nederlands 
onderwijsaanbod op de behoefte van de 
leerlingen uit de minderheden. Onder de 
niet-leerplichtige leden van minderheids
groepen zijn er velen wier opleiding on
toereikend is om op een bevredigende 
wijze de Nederlandse samenleving te par
ticiperen. Sommigen hebben slechts en
kele jaren onderwijs genoten in het land 
van herkomst. 
Dit geldt ook voor een deel van de niet 
meer leerplichtige migranten die zich in 
de komende tijd in Nederland zullen ves
tigen, bij voorbeeld in het kader van de 
gezinshereniging of als vluchteling. 

Beoordeling 
D66 vindt dat van leden van minderheids
groepen mag worden verwacht dat zij 
moeite doen om de Nederlandse taal 
machtig te worden. Dit is een noodzake
lijke, maar geen voldoende voorwaarde 
voor succesvolle deelname aan scholing 
en arbeid. Meer algemeen gesteld gaat 
het bij de scholing om twee situaties n.l.: 
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Reguliere schoolleerlingen 
Uitgangspunt hier moet zijn het percenta
ge afvallers zo gering mogelijk te maken. 
Verbetering van het onderwijs van het 
Nederlands aan van huis uit niet-Neder
landstaligen taal heeft prioriteit. Voor 
kwaliteitsverbetering van dit onderwijs 
moeten extra geldelijke middelen be
schikbaar worden gesteld. Zij-instromers 
behoeven specifieke extra aandacht en 
begeleiding, omdat zij het gewone onder
wijs nog niet kunnen volgen. 
D66 acht het nodig dat alle leden van 
minderheidsgroepen zich ervan bewust 
zijn dat het voordelig en praktisch is om 
een schoolopleiding af te maken, ook om
dat er over enige tijd aanzienlijk minder 
banen voor ongeschoolden zijn dan 
thans. De organisaties van de minderhe
den zullen hieraan veel meer moeten 
doen. 
Niet-Ieerplichtigen 
Om te voorkomen dat leden van minder
heidsgroepen in de marge van de Neder
landse samenleving terechtkomen, 
dienen zij het recht te krijgen alsnog on
derwijs te volgen tot een niveau dat in 
eerste instantie tenminste mogelijk 
maakt, zich in de Nederlandse taal uit te 
drukken en bepaalde maatschappelijke 
vaardigheden te beheersen. Dit noemen 
wij het niveau van de basiseducatie. In
voering van een dergelijk leerrecht is een 
eerste vereiste. Dit verplicht de overheid 
zorg te dragen voor voldoende onderwijs
aanbod tot het niveau van de basisedu
catie. 
Thans zijn de voorzieningen op dit punt 
verre van toereikend. 
De kosten voor de noodzakelijke uitbrei
ding van die voorzieningen zijn niet ge
ring. (Echter het alternatief voor relatief 
grote aantallen niet- of nauwelijks opge
leiden die voor hun levensonderhoud 
overwegend afhankelijk zijn van de over
heid, rechtvaardigt deze investering.) Het 
recht op dit onderwijs veronderstelt te
vens kostenloze deelname. Deelname 
moet door voorlichtingsactiviteiten zo
veel mogelijk worden gestimuleerd. 
Nieuw binnen te komen leden van min
derheidsgroepen moeten bovendien ac
tief benaderd worden, zodat zij bij de eer
ste opvang in gemeenten op het bestaan 
van het leerrecht geattendeerd worden. 
Overigens zouden in voorkomende geval
len, ook autochtonen gebruik moeten 
kunnen maken van dit leerrecht. Het 
leerrecht zou in een later stadium van het 
niveau van de basiseducatie moeten wor
den uitgebreid tot een niveau van be
roepsgeoriënteerde educatie. 
Werkloze, uitkeringsgerechtigde leden 
van minderheidsgroepen zullen worden 
verplicht van het leerrecht gebruik te ma
ken, indien en voor zover zij niet reeds 
vaardigheden tot op het niveau van de 
basiseducatie machtig zijn. Om dit vast te 
kunnen stellen, is derhalve nodig dat op 

het arbeidsbureau een test wordt afgeno
men. Het weigeren deel te nemen aan het 
basiseducatie-onderwijs, wordt gesancti
oneerd met een korting op de uitkering. 
Voor meisjes en vrouwen zonder basis
educatie-vaardigheden die vallen onder 
de 1990-maatregel, geldt deze verplich
ting evenzeer. (Voorzover zij althans ver
plicht zijn zich in te schrijven als werkzoe
kende.) De eventuele korting vindt in dat 
geval plaats op de uitkering van de part
ner, ook als deze zelf reeds een korting 
ondervindt wegens het weigeren deel te 
nemen aan het basiseducatie-onderwijs. 
De specifieke problematiek die juist 
meisjes en vrouwen uit minderheidsgroe
pen veelal ondervinden. maakt overigens 
noodzakelijk, dat in voldoende mate spe
ciale klassen voor meisjes en vrouwen 
worden opgezet. 
Het relatief zware karakter van een der
gelijke verplichting maakt het stellen van 
een maximum leeftijd voor het verplicht 
gebruik maken van het leerrecht in bo
vengenomede gevallen esentiëel. Deze 
zou moeten worden gesteld op 50 jaar. 
Zeker tot op deze leeftijd kan worden 
verwacht dat men actief aan de samenle
ving deelneemt. En om dat te bereiken, 
zijn zowelleerrecht als ook leerplicht be
doeld. 
Overigens geldt hier. dat autochtone 
werkloze uitkeringsgerechtigden in voor
komende gevallen eveneens worden ver
plicht van het leerrecht gebruik te maken. 

4.2 Aansluiting scholing-arbeidsmarkt 

4.2.1 Leerlingwezen 
Het leerlingwezen is een voorziening op 
het snijvlak van onderwijs en arbeids
markt. Per jaar krijgen nu zo'n 50.000 
jongeren via het leerlingwezen toegang 
tot het arbeidsproces. 
Het leerlingwezen is juist voor jongeren 
uit minderheden gegeven hun schoolach
tergrond een goede mogelijkheid om zich 
beroepsmatig te kwalificeren. Opvallend 
komt in het kader van onderzoeken naar 
voren dat minderheden-jongeren relatief 
minder leerlingplaatsen weten te be
machtigen. Oorzaken daarvoor lijken te 
zijn: 
- onvoldoende screening van praktijk
programma's toetsen en examens op ele
menten die onnodig zijn geënt op de Ne
derlandse cultuur; 
- relatieve onbekendheid van het leer
lingwezen bij minderheden en bij organi
saties van minderheden; 
- de rolopvatting van consulenten bij ar
beidsbureaus. Zij streven binnen het ka
der van het Sozawe aanbevolen beleid 
naar de gemakkelijker te behalen succes
sen. Daardoor komt de jongere uit een 
minderheid niet zo eenvoudig aan een 
plaats in het leerlingwezen. 
Momenteel wordt overigens door de 
overheid in samenwerking met minder-



heictsorganisaties een actieplan leerling
wezen voor leden van minderheidsgroe
pen ontwikkeld. 

Beoordeling. 
D66 acht het leerlingwezen - leer-/ar
beidsplaatsen - een voor jongeren uit 
minderheidsgroepen heel zinvolle weg 
voor het verkrijgen van de gewenste toe
rusting. Betrokken arbeidsorganisaties 
dienen te worden gestimuleerd tot het 
creëren van leer/arbeidsplaatsen. Daar
naast dient het scheppen van tijdelijke 
werkervaringsplaatsen voor hen te wor
den gestimuleerd. 

4.2.2 Toetreding tot de arbeidsmarkt en 
arheidsvoorzieningsheleid 
Globaal genomen zijn er hij de toetreding 
tot de arbeidsmarkt drie soorten criteria 
op grond waarvan kandidaten voor een 
baan worden geselecteerd. Dat zijn tech
nisch-instrumentele vaardigheden. op
leidbaarheid en sociaal-normatieve over
wegingen. Als iemand buiten Nederland 
een opleiding heeft genoten is er het pro
bleem van onbekendheid met, of voor
oordelen over de kwaliteit van de vaar
digheden. Voorts geeft de nu nog relatief 
ruime arbeidsmarkt werkgevers nog 
steeds de gelegenheid functie-eisen op te 
schroeven. De minst opgeleiden worden 
hiervan de dupe. Bij de sociaal norma
tieve overwegingen gaat het om zaken als 
motivatie. betrouwbaarheid. tlexibiliteit. 
inpashaarbeid en voorkomen. Zij worden 
vaak ten nadele van minderheden gehan
teerd. Openlijke discriminatic komt ech
ter weinig voor: de handelwijze is meer 
diffuus van aard. In elk geval is een zeke
re selectiviteit ten nadele van minderhe
den bij toetreding tot de arbeid wel aan
wijsbaar. Hun in het algemL'l'n lagere op
leidingsniveau speelt daarbij natuurlijk 
ook een rol. En daarnaast liJkt van belang 
dat het zoekgedrag op de arbeidsmarkt 
zich voor een belangrijk deel afspeelt via 
informele kanalen. Informatie over vaca
tures via formele kanalen bereikt leden 
van minderheidsgroepen minder een
voudig. 

Met het arbeidsvoorzieningsheleid wordt 
getracht de positie van de minderheden 
op de arbeidsmarkt te beïnvloeden. De 
organisatie van de arbeidsvoorziening is 
getripartiseerd. Vanaf Jl)lJ() overlegt de 
overheid op gelijkwaardige voet met 
werkgevers en werknemers over het ar
beidsmarktbeleid. Op centraal niveau 
worden in het Centraal Bestuur voor de 
Arbeidsvoorziening (CBA, thans nog in 
oprichting) de hoofdlijnen uitgezet. In 
het land voeren 2R regionale besturen 
(RBA's) deze lijnen uit, met veelmoge
lijkheden voor eigen inbreng. D66 heeft 
in dit verband tot nu toe als standpunt 
ingenomen dat de sociale partners een 
grotere verantwoordelijkheid moeten 
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krijgen voor het arbeidsvoorzieningsbe
leid, waarbij de vaststelling en de controle 
daarop bij regering en parlement behoren 
te blijven. De rol van de overheid is ech
ter. wat D66 betreft helaas in de tripartite 
structuur dermate diffuus dat de parle
mentaire controle daardoor wordt belem
merd. In het arbeidsvoorzieningsbeleid is 
nu een scala van maatregelen beschik
baar. In de praktijk is hun effectiviteit 
voor minderheden echter beperkt. Op 
papier zijn doelstellingen voor minderhe
den geformuleerd. In sancties op niet na
koming door werkgevers is echter voor
alsnog niet voorzien. 

Bij het gebruik van de meeste arbeids
voorzienings-maatregelen blijken min
derheden ondervertegenwoordigd te 
zijn. Die ondervertegenwoordiging 
neemt toe naarmate de voorzieningen 
meer zijn gericht op directe inschakeling 
in het arbeidsproces. Dit is des te opval
lender omdat minderheden meestal juist 
nadrukkelijk tot de doelgroepen voor die 
maatregelen behoren. Uit onderzoek 
komt naar voren dat de verklaring vooral 
in handen ligt van werkgevers en arbeids
bureaus. Werkgevers hebben vaak een 
voorkeur voor autochtonen. Het door het 
Ministerie van SoZaWe voorgestane 
vraaggerichte beleid vergroot bij de ar
beidsbureaus de kans dat bij bemiddeling 
op deze voorkeur wordt geanticipeerd. 
Bovendien zal men door dit beleid het 
accent leggen op resultaat, en zal men 
zich derhalve toeleggen op de werklozen 
van wie de slaagkans het grootst wordt 
geacht. Deze voorselectie doet de kansen 
voor de minderheden afnemen. Daarbij 
komt nog dat bij de vraaggerichte bena
dering het accent ligt op de zelfredzaam
heid van de werklozen. Ook dat maakt 
het niet gemakkelijker voor werklozen 
uit minderheidsgroepen. 

In de tripartite structuur voor de arbeids
voorziening welke nu gaat ontstaan zullen 
in de RBA 's de gemeenten de vertegen
woordiging uit de overheid vormen. Ver
wacht mag worden dat zeker de gemeen
ten die onder hun werklozen veel leden 
van minderheidsgroepen tellen in de 
RBA 's zullen proberen een beleid juist 
voor deze categorieën te ontwikkelen. 

Beoordeling 
liet veld van de arbeidsvoorzieningsbe
leid is sterk in ontwikkeling. Duidelijk is 
dat denkwijze en uitwerking tot het door 
het Ministerie van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid geinitiëerde vraagge
richte arbeidsmarktbeleid niet gunstig 
voor de minderheden heeft gewerkt. De 
regelingen worden te weinig door en ten 
behoeve van minderheden aangewend. 
Wellicht valt een verbetering via de tri
partisering te verwachten als daarbinnen 
tenminste een strikte hantering van de 
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doelstellingen plaatsvindt. Vooralsnog is 
ten aanzien van de werklozen uit minder
heidsgroepen. meer actieve en meer aler
te en zeker meer toegespitste aanpak 
door de arbeidsbureaus wel nodig. Er is al 
een aantal goede voorbeelden op dit vlak. 
Daarbij is een medebetrokkenheid van 
de minderheden zelf onmisbaar. 

4.2.3 Inleiding tot Hoofdbestuursmotie I 
De eerste motie behandelt het hier be
sproken toerustingsbeleid. 
Zij verzoekt de de fracties op alle niveaus 
de voorstellen nadrukkelijk naar voren te 
brengen. 

5 De toegankelijkheid van 
de arbeidsorganisaties 

Een betere toerusting van het arbeidsaan
bod en een betere en intensievere bemid
deling zullen de positie van minderheden 
op de arbeidsmarkt stellig verbeteren. 
Het zal echter niet voldoende zijn. Uit 
veel onderzoek is bekend dat er ook knel
punten bestaan aan de vraagzijde van de 
arbeidsmarkt. 

Een belangrijk knelpunt is dat de vraag 
naar laaggeschoold werk reeds sinds ge
ruime tijd kleiner is dan het aanbod. Dit 
verklaart ten dele de extreem hoge werk
loosheid onder minderheidsgroepen, on
der wie immers verhoudingsgewijs veel 
Jaaggeschoolden voorkomen. Geconsta
teerd kan worden dat een verruiming van 
de vraag naar laaggeschoolde arbeid hier 
een oplossing zou kunnen bieden. Dit is 
echter een kwestie van sociaal-econo
misch beleid in meer algemene zin en valt 
buiten het kader van dit congresstuk. 

Binnen de huidige vraag naar arbeid is 
duidelijk sprake van een scheve verdeling 
tussen minderheden en autochtonen. 
Minderheden hebben aantoonbaar min
der kansen op een baan dan autochtonen 
met gelijke kwalificaties omdat zij bij toe
treding tot arbeidsorganisaties met hoge
re barrières worden geconfronteerd. 
Dit geldt op alle scholingsniveaus, al is de 
problematiek getalsmatig het meest na
drukkelijk aanwezig op de lagere ni
veaus. 
De barrières doen zich voor bij werving 
en selectie. maar ook bij de doorstroming 
van werknemers binnen arbeidsorganisa
ties. 
Bewuste discriminatie door werkgevers 
speelt hierbij een zekere rol. Het aantal 
werkgevers dat bij gelijke kwalificaties de 
voorkeur geeft aan autochtonen boven 
leden van minderheidsgroepen moet niet 
worden onderschat. Wellicht is echter 
nog belangrijker de indirecte discrimina
tie: het hanteren door werkgevers van 
procedures en regels die, vaak onbe
doeld, in het nadeel werken van minder-
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Hoofdbestuursmotie I 

Toerusting minderheden 
voor de arbeidsmarkt 

De ALV van D66, in vergadering bijeen in Den Haag op 3 november 1990, 

1. erkennende 

l.I. - dat op dit moment de verwezenlijking 
van de doelstelling van sociaal-economische 
gelijkwaardigheid voor leden van minderheids
groepen op de arbeidsmarkt eerder verderweg 
raakt dan dichterbij komt; 

1.2. - dat vooral daardoor het integratiepro
ces van minderheden in onze samenleving stag
neert; 

2. spreekt uit 

2.1. - het noodzakelijk te achten de leden van 
de minderheidsgroepen voor hun functioneren 
op de arbeidsmarkt zo goed mogelijk toe te 
rusten; 

2.2. - dat er m.b.t. de toerusting voor de 
arbeidsmarkt ook een grote verantwoorde
lijkheid ligt bij de leden van minderheidsgroe
pen zelf; 

3. beveelt daarvoor aan 

- een scala van maatregelen, gericht op verbe
tering van scholing en op verbetering van de 
aansluiting tussen onderwijs en arbeidsmarkt 
en 

4. acht de volgende maatregelen wenselijk: 

4.1. Verbeteren van de scholing: 

4.1.1. - verbetering van het onderwijs van het 
Nederlands aan niet-van oorsprong Nederland
stalige leden van minderheidsgroepen van wie 
kan worden verondersteld dat hun aanwezig
heid in Nederland blijvend zal zijn; 

4.1.2. - specifieke extra aandacht en begelei
ding voor zijinstromers in het onderwijs; 

4.1.3. - een leerrecht tot op het niveau van de 
basiseducatie voor alle leden van minderheids
groepen; 

4.1.4. - een gesanctioneerde leerplicht 
(d.w.z. de verplichting xvan het leerrecht 
gebruik te maken) voor werkloze, uitkeringsge
rechtigde leden van minderheidsgroepen tot 50 
jaar, die geen vaardigheden tot op het niveau 
van de basiseducatie beheersen; 

4.2. Aanpak van de aansluitingsproblematiek: 

4.2.1. - forse uitbreiding van het aantal stage
plaatsen en plaatsen in het leerlingwezen voor 
leden van minderheidsgroepen; 

4.2.2. - screening van praktijkprogramma's, 
. toetsen en examens op elementen die onnodig 
zijn geënt op de Nederlandse cultuur; 

4.2.3. - meer actieve, meer toegespitste en 
meer alerte aanpak van de aansluitingsbemid
deling door de arbeidsbureaus, in overleg met 
gemeentelijk sociale diensten, bedrijven, 
onderwijsinstellingen en minderheden-organi
saties; 

5. verzoekt de D66-fracties op alle niveaus 

- de totstandkoming en/of invoering van deze 
maatregelen met kracht te bevorderen en zono
dig daartoe initiatieven te nemen; 

en gaat over tot de orde van de dag. 
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Hoofdbestuursmotie 11 

Toegankelijkheid 
van de Arbeidsorganisaties 

voor de minderheden 

De ALV van D66, in vergadering bijeen in Den Haag op 3 november 1990, 

6. erkennende 

6.1. - dat op dit moment de doelstelling van 
sociaaleconomische gelijkwaardigheid voor 
leden van minderheidsgroepen op de arbeids
markt eerder verderaf raakt dan dichterbij 
komt; 

6.2. - dat mede daardoor het integratieproces 
van minderheden in onze samenleving stag
neert; 

7. spreekt uit 

7 .1. - dat naast een verbetering van de toerus
ting van leden van minderheidsgroepen voor de 
arbeidsmarkt aanvullende maatregelen gericht 
op verbetering van de toegankelijkheid van de 
arbeidsorganisaties noodzakelijk zijn; 

7.2. - dat voor vcrbetering van de toeganke
lijkheid van de arbeidsorganisaties een grote 
verantwoordelijkheid ligt bij de werkgevers; 

8. acht de volgende maatregelen wenselijk: 

8.1. - introductie van een Wet Bevordering 
Arbeidskansen, met daarbij een rapportage
plicht met sancties voor arbeidsorganisaties 
met meer dan 35 werknemers; 

8.2. - introductie van contract compliance in 
die zin dat - onverlet de geldigheid van andere 
criteria - overheden alleen grote contracten 
mogen afsluiten met bedrijven die zich aan
toonbaar inspannen c.q. hebben ingespannen 
om voldoende werknemers uit minderheids
groepen in dienst te nemen of te krijgen; 

8.3. - aanmoediging van het etnisch onderne
merschap; 

8.4. - de intensivering van het quoteringsbe
leid bij de overheid vanuit de overweging dat de 
overheid in deze een voorbeeldfunctie heeft 
voor andere arbeidsorganisaties dan de over
heid; Voor andere arbeidsorganisaties dan de 
overheid kunnen quotaregelingen alsnog in 
beeld komen indien enige jaren na de introduc
tie van een Wet Bevordering Arbeidskansen 
blijkt dat deze onvoldoende effectief is; 

9. verzoekt de D66-fracties op alle niveaus 

- de totstandkoming en/of invoering van deze 
maatregelen met kracht te bevorderen en zono
rlig daartoe initiatieven te nemen; 

en gaat over tot de orde van de dag. 



12 CONGRESBijLAGE CONGRES 

Congresreglement 

Ter uitvoering van art. 251id 6 van het Huishoudelijk Reglement heeft het Hoofdbestuur 
het navolgende congresreglement vastgesteld voor de 51-ste ALV op 3 november 1990. 

ART.1 
Het congres van 3 november 1990 te Den 
Haag is een algemene ledenvergadering 
in de zin van art.20 van het Huishoudelijk 
Reglement. 

ART.2 
Moties en amendementen met betrek
king tot de onderwerpen, vermeld op de 
congresagenda, dienen: 
a. te zijn vastgesteld door een ARV, 
ASV, of AA V, hetgeen moet blij ken uit 
ondertekening door twee betrokken be
stuursleden, voorzitter en secretaris, Of te 
zijn voorzien van vijfentwintig handteke
ningen (met vermelding van lidmaat
schapsnummer) van leden van D66; 
b. uiterlijk, doch liefst eerder, op maan
dag 1 oktober 1990 's middags om 14.00 
uur in de juiste vorm op het landelijk 
secretariaat van D66 te zijn ontvangen; 
c. te zijn opgesteld op het daartoe in het 
Huishoudelijk Reglement bijlage G afge
drukt standaardformulier; 
d. voorzover het moties en amendemen
ten betreft die betrekking hebben op de 
actuele politieke situatie uiterlijk op don
derdag I november 1990 voor 10.00 uur 
op het landelijk secretariaat van D66 te 
zijn ontvangen. 

ART.3 
De reglementair ingediende en door 
de Rapportagecommissie goedgekeurde 
moties en amendementen worden in één 
congresboek samengebracht. Dit con
gresboek is ter vergadering beschikbaar. 

ART.4 
De Rapportagecommissie beslist over 
nummering en volgorde van plaatsing der 
moties en amendementen in de congres
boeken. 

ART.5 
a. Voorstellen tot wijziging van een tekst 
kunnen uitsluitend per concreet wijzi
gingsvoorstel (amendement) worden in
gediend. Moties die naar het oordeel van 
de Rapportagecommissie de strekking 
hebben een tekst te wijzigen worden als 
amendement in behandeling genomen. 
Indien echter de tekst van de motie dáár
voor onvoldoende aanknopingspunten 
bevat naar het oordeel van de commissie, 
kan de commissie de indieners de gele
genheid geven om hun voorstel te herfor
muleren binnen een door de commissie te 
stellen termijn. 
b. Voorstellen om agendapunten te 
schrappen zijn buiten de orde. 
c. Indien de congresvoorstellen beslis-

punten bevatten, dan zullen voorstellen 
om deze beslispunten, dan wel afzonder
lijke onderdelen daarvan, te schrappen 
worden beschouwd als een schriftelijk 
uitgebrachte tegenstem en niet in het con
gresboek worden opgenomen (n.v.t.). 

ART.6 
Wanneer indieners van moties en/of 
amendementen in overleg met het 
Hoofdbestuur en/of de Programmacom
missie wijzigingen aanbrengen in hun 
voorstellen, dienen zij de Rapportage
commissie en de Congresleiding hiervan 
onverwijld in kennis te stellen. 

ART.7 
De behandeling van moties en amende
menten ten congresse geschiedt als volgt: 

a. de door de indieners aangewezen 
woordvoerder geeft desgewenst een be
knopte toelichting; 

b.de Congresleiding verleent gedurende 
een door deze te bepalen tijd het woord 
aan diegenen die zich vóór een door de 
leiding te bepalen tijdstip als spreker heb
ben aangemeld op een bij de Congreslei
ding berustende sprekerslijst en wel in de 
volgorde van aanmelding; 

c. het Hoofdbestuur en de Programma
commissie brengen desgewenst een ad
vies aan de AL V uit over het aan de orde 
zijnde voorstel (n.v.t.); 

d. de Congresleiding geeft desgewenst de 
woordvoerder van de indieners de gele
genheid tot een reactie op de sprekers van 
de sprekerslijst en de adviezen van 
Hoofdbestuur of Programmacommissie; 

e. de Congresleiding brengt de AMEN
DEMENTEN in stemming in volgorde 
van hun ingrijpendheid, zoals door de 
Rapportagecommissie in het congres
boek aangegeven en daarna het al dan 
niet geamendeerde voorstel; 
indien het voorstel bestaat uit beslispun
ten, al dan niet opgedeeld in sub-beslis
punten, dan worden deze beslispunten èn 
de eventuele sub-beslispunten ieder af
zonderlijk in stemming gebracht; 

f. de Congresleiding brengt de MOTIES 
en/of RESOLUTIES met betrekking tot 
een bepaald agendapunt in de door de 
Rapportagecommissie in het congres
boek vermelde volgorde in stemming, 
echter niet dan nadat alle moties en/of 
resoluties bij het betreffende agendapunt 

zijn toegelicht op de wijze onder a t/m d 
geregeld; 
bij actueel politieke moties dient de ver
gadering afzonderlijk en zonder toelich
ting of debat te beslissen Of die motie in 
behandeling wordt genomen. 

ART. 8 
Voorstellen van orde kunnen tijdens de 
AL V uitsluitend worden ingediend om
trent: 
a. verdeling spreektijd; 
b. de volgorde van behandeling van en 
besluitvorming over agendapunten en 
daarbinnen de sub-agendapunten, alsme
de over beslispunten en daarbinnen de 
sub-beslispunten; 
c. vaststelling of een agendapunt, of een 
onderdeel daarvan, dan wel een beslis
punt, of een onderdeel daarvan voldoen
de is behandeld en rijp voor hesluitvor
ming is. 

ART. 9 
In alle gevallen betreffende de gang van 
zaken tijdens het congres, waarin dit con
gresreglement niet voorziet, beslist de 
Congresleiding met inachtneming van de 
Statuten en het Huishoudelijk Regle
ment. 

Het standaard-formulier voor het in
dienen van moties en amendementen 
vindt u op pagina 54 en 55 van het Huis
houdelijk Reglement dat in het bezit van 
iedere afdelingssecretaris is. Het formu
lier is tevens op te vragen op het landelijk 
Secretariaat D66, Bezuidenhoutseweg 
195, 2594 AJ Den Haag, telefoonnummer 
070-3858303. 



Jaargang 23 I nummer 7 I 26 september 1990 

KABINET KWETSBAAR IN 
DE GOEDE RICHTI NGOCUMENTATIECENTRUM 

EDERLANDSE POLITIEKE 
PARTIJEN 

Het Kabinet gaat wat de prioriteiten 
van haar beleid betreft aarzelend de 
goede kant op, maar brengt het berei
ken van haar doelstellingen in gevaar 
door een kwetsbare en onvolledige be
groting. Dat was het gemengde oordeel 
van de D66-fractie over de beleidsvoor
nemens die het Kabinet dinsdag 18 sep
tember in de Miljoenennota presen
teerde. 

Het Kabinet gaat met de accentverschuivin
gen naar de prioriteiten onderwijs, infrastruc

tuur, criminaliteitsbestrijding en evenwichti
ger inkomensverdeling in ieder geval in de 
goede richting, concludeerde de fractie. 
Voorzichtig positief was de D66-fractie ook 
over de introductie van het begrip milieu
schuld naast nationale schuld. Maar dan moet 
het kabinet daaruit wel de consequenties 
trekken. De week voor de presentatie van de 
Miljoenennota toonde de regering in dit op
zicht al goede wil door zich te scharen achter 
het initiatiefvan D66-woordvoerder Dick 

T ommel om in het BNP de effecten op het 
milieu en van het milieubeleid mee te gaan 
rekenen. 

Ongerust toonde de D66-fractie zich over de 
kwaliteit en de soliditeit van de begroting 
zelf, zowel n'lar de inkomsten als naar de 
uitgavenkant. Het kabinet heeft de begroting 
moeten opmaken onder moeilijke omstan
digheden. De grote gaten in het beleid en de 
onbetaalde rekeningen, die door de Kabinet
ten van CDA en VVD zijn achtergelaten wer

ken door in de toekomst. 

Het economisch perspectief is minder roos
kleurig dan men dacht. De afname van de 
bedrijfsinvesteringen en de woningbouw wij
zen daar al op. Daar bovenop komen de on
voorspelbare effecten van de Golfcrisis en de 
Duitse eenwording. De olieprijs, de dollar
koers, de rentehoogte en de loonontwikke
ling zijn onzekerheden die het beeld van de 
economische en financiële mogelijkheden 
drastisch ~unnen wijzigen. T egeri die achter-

De D66-fractie in de Kamerbonken bij de presentatie van de Miljoenennota. Op de voorste bonk Hans van Mierlo, Louise 
Groenman en Geert ljsemo. (v/nr.) 

grond stelt de fractie met zorg vast dat de 
dekking van het voorgestelde beleid kwets
baar is, en mogelijk niet bestand tegen de 
tegenvallers, die onvermijdelijk gaan komen. 

De fractie is bang dat de pretenties van het 
Kabinet op een aantal punten die de instem
ming van D66 hebben niet of onvoldoende 
waargemaakt kunnen worden. De 
terugdringing van de werkloosheid neemt ge
voelig af. De sociale vernieuwing dreigt in 
gevaar te komen door verminderde mogelijk
heden tot stadsvernieuwing en te beperkte 
bundeling van geldstromen. De buiten de fi
nanciële sfeer vallende milieumaatregelen 
blijven beneden de intenties van het regeer

akkoord. Ook de koppeling komt in de geva
renzone. Zeker als de loonontwikkeling niet 
in de hand gehouden kan worden. Daarom 
vindt D66 dat koopkrachtbehoud eigenlijk 
uitgangspunt van de loononderhandelingen 
zou moeten zijn en niet de door het Kabinet 
genoemde 3 procent loonsverhoging. Wel 

moet budgettaire ruimte gevonden worden 
om de positie van bejaarden met een klein 
pensioen en alleenstaanden met een laag in
komen te verbeteren. 

Deze maand: 
• Aandacht voor landelijke en plaatselij-

ke begrotingen 
• D66 over de grenzen 
• Congresinformatie 
• De nieuwe directeuren van SWB en 

PS VI 
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COMMENTAAR 

Principes en macht 
Het einde van de koude oorlog markeerde het begin van een ongekend optimisme 
over een vreedzamer wereld. De nieuwe situatie in Europa was weliswaar nog lang 
niet gestabiliseerd, maar de machtsverhoudingen tussen de staten zouden voortaan 
veeleer door democratische en economische factoren worden bepaald, dan door 
militaire. Had de zwaarbewapende Sovjetunie haar invloedrijke positie in de wereld 
niet verloren door de ineenstorting van haar economie? Gorbatsjow en Bush waren 
de profeten; wapenbeheersing en verlaging van defensie-uitgaven de leidende begin
selen. 

De Golfcrisis heeft ons ruw met de neus op de cynische werkelijkheid gedrukt. Reeds 
nu kunnen enkele duidelijke lessen worden getrokken. Onmiskenbaar bleken de 
tekortkomingen van de wijze waarop de statengemeenschap nog steeds is georgani
seerd en het gemak waarmee beginselloze schurken daar misbruik van kunnen maken. 
Zo hebben de internationale regelgeving en afspraken veel te eenzijdig betrekking op 
het verkeer tussen staten. Zoals eerder op deze plaats betoogd, het principe van 
"geen inmenging in binnenlandse aangelegenheden" dient hoognodig te worden 
bijgesteld: het geeft heersers de ruimte om op eigen grondgebied ongestoord de 
meest gruwelijke terreur uit te oefenen. Het "buitenland" moet in zeer specifiek 
gedefinieerde situaties paal en perk kunnen stellen aan nationale soevereiniteit. 
Saddam Hoessein mocht van de wereld Koerden vergassen en medeburgers ophan
gen; hij werd zelfs door het Westen gesteund in zijn even bloedige als onzinnige 
oorlog tegen het overigens net zo moorddadige Iran. Pas toen hij Koeweit was 
binnengevallen werd hij tot de orde geroepen. 

En is het niet te dwaas voor woorden dat Irak zich tot de tanden heeft kunnen 
bewapenen door toedoen van staten zoals de Sovjetunie, China en Frankrijk, die nu 
zelf aan de boycot meewerken en wellicht het slachtoffer worden van wapens van 
eigen fabricaat? 
Het wordt de hoogste tijd dat er veel stringentere afspraken worden gemaakt over 
de voorwaarden voor wapenleveranties. Het Franse wapenexportbeleid- Saddam 
Hoessein werd indertijd op het Elysée als "mon cher ami" ontvangen- moet 
uitdrukkelijk in Europees verband aan de orde (d.w.z. aan de kaak) worden gesteld. 
Een geloofwaardige en efficiënte buitenlandse politiek in het verband van de Europese 
Politieke Samenwerking is onmogelijk, zolang de Fransen hun immorele en onverant
woordelijke houding niet wijzigen. 
Ook de internationale controle op produktie en bezit van nucleaire, chemische en 
bacteriologische wapens dient zeer drastisch aangescherpt te worden. Staten die 
medewerking weigeren moeten door de internationale gemeenschap zwaar worden 
gestraft. 
Het zal niet altijd makkelijk zijn om tot doeltreffende sancties tegen overtreders te 
komen. Dat geldt in versterkte mate wanneer eenzijdig de wapens ter hand worden 
genomen. Als het erop aan komt zijn principes (en als principe verpakte belangen) in 
de internationale politiek alleen af te dwingen met geweld, zelfs als men dat principi
eel afwijst: de werkelijkheid is harder dan de leer. Misbruik van macht kan alleen met 
macht worden tegengegaan. De Golfcrisis zal ongetwijfeld door belanghebbenden 
worden aangewend om verdere afbraak van hun krijgsmacht tegen te gaan. Zij zijn 
zich er van bewust dat de machtspositie van het eigen land niet alleen berust op de 
mate van welvaart of democratie. 
Ook de positie binnen de eigen kring van bondgenoten wordt nog steeds grotendeels 
door militaire capaciteit bepaald. De Iraakse leider heeft in zijn meedogenloosheid 
inmiddels ook de onderliggende verhoudingen tussen zijn bestrijders blootgelegd. 
Deze konden immers naar vermogen militaire, financiële, dan wel verbale bijdragen 
leveren. Aldus werd een machtspolitieke wereldhitparade vastgesteld. Nederland 
neemt daarop een bescheiden positie in. Ook al is onze militaire presentie wellicht 
niet in overeenstemming met onze politieke pretentie, zij lijkt onze werkelijke 
positie in de statenhiërarchie goed te markeren. 
Op dit moment ( 15-9) bestaat nog grote onzekerheid over de afloop van de crisis. 
Zeker is dat met het verdwijnen van de Oost-West tegenstelling de wereld er niet 
automatisch minder cynisch op is geworden. Er is nog hoop als we dit cynisme weten 
in te dammen. De politieke wedergeboorte van de Verenigde Naties en van de 
Veiligheidsraad in het bijzonder biedt nieuwe mogelijkheden. 
De moraal van dit verhaal: met macht, maar zonder principes "schiet men er op", doch 
met principes, maar zonder macht schiet men niets op. 

Bob van den Bos 



BASIS 3 

BEGROTINGSHANDEL 
De derde dinsdag in september is 
voorbij. 
Hare Majesteit heeft de troonrede 
voorgelezen en de minister van Finan
ciën heeft de nieuwe begroting van het 
kabinet laten uitdelen. De discussies 
zijn in volle gang. Straks in december 
doen we het in de gemeente nog eens 
over. Daar geen troonrede, maar wel 
een wethouder van Financiën, die de 
cijfertjes op een rij heeft gezet. We heb
ben oude rotten in het vak en nieuwe 
raadsleden die er voor het eerst mee te 
maken krijgen gevraagd ons eens wat 
over de begrotingsbehandeling in hun 
gemeente te vertellen. Wij spraken de
ze week met Marja Alofs, wethouder in 
Nijmegen, Henk Bleumink, frac
tievoorzitter in Berkel en Rodenrijs, Jan 
Brink, raadslid in Rotterdam,Jan Wou
ter Vegter, raadslid in Haarlem en ten
slotte met Dineke Westerdijk, frac
tievoorzitter in de stad Groningen. 
Wellicht herkent u uzelf of neemt u er 
nog wat van mee. 

Bijna routine 
Dikke boeken met cijfers en al dan niet sa

menhangende verhalen moeten de gemeen
teraad een beeld geven van het beleid dat het 
college in het komende jaar wil gaan voeren. 
Veel werk voor fractie en steunfractie. Eerste 
keuze voor de fractie: Wat doen we? De 
grote lijn of de krenten uit de pap? 
Hoewel de procedures wel eens worden bij
gesteld, verandert er in wezen aan de essen
tie van het gebeuren niet zo veel. De algeme
ne beschouwingen vormen een moment van 
bezinning op het beleid, toetsing aan het pro
gramma van het college of het eigen ver
kiezingsprogram. De pers toont extra inte
resse, dus dat biedt gelegenheid tot politiek 
profileren. Het college wordt aangesproken 
op zijn hele beleid. Een buitenkansje voor de 
burger om daar een beeld van te krijgen. 
Alle spelers kennen de randvoorwaarden van 
het spel. Er zijn kleine succesjes, maar er 
worden ook ideeën gelanceerd die op lange
re termijn de beleidsrichting veranderen. 
Hoogtepunt blijft het interruptiedebat bij het 
finale antwoord van het college voor de 
stemmingen.' 

De eerste keer 
De financiële infrastructuur ligt vast. 
Zelfs een politieke aardverschuiving doet 
daar niets aan af. Eerst bestuderen hoe het 
vroeger ging. Navragen bij ervaren leden wat 
je eigenlijk te wachten staat. Dossiers opvra
gen. Wat nou hoofdlijnen' Tientallen centi
meters begroting tot in decimalen. Dus: een 
afspraak maken met de afdeling financiën en 
met de meest ervaren ambtenaar regelen hoe 

De begroting: 1deaa/ voor een regenachtige dag. 

je naar zoiets moet kijken. Daarna nog een 
keer de chaos overzien met politieke vrien
den en dan er tegenaan! 

Toen en nu 
Vorig jaar nog als fractievoorzitter van een 

oppositiepartij, nu achter de groene tafel bij 
de begrotingsbehandeling. Een heel verschil! 
Toen hield ik me bezig met de grote lijnen, de 
details waren voor de specialisten. 
We bespraken samen met de steunfractie in 
twee weekends en enkele avonden hoe onze 
opstelling zou zijn. Nu moet ik in het overleg 
met collega-wethouders mijn eigen porte
feuille overeind zien te houden. We hebben 
wel een goed contact onderling, maar poli
tiek blijft toch politiek, nietwaar. Bovendien 
zitten we in een gigantische bezuinigingsope
ratie en we hebben ons bovendien verkeken 
op de noodzakelijke kosten voor ons mi
lieubeleid. Dat betekent dat een "subsi
dieportefeuille" als de mijne zwaar onder 
druk komt te staan.' 

Verbazing 
In de fractie was het vanzelfsprekend even 
wennen aan elkaar. Nu zijn we goed bezig, 
waarbij ook de fractie-assistentie zijn eigen 
rol speelt. Na enige tijd wordt wel duidelijk 
waar je je prioriteiten moet leggen. Mijn 
voornaamste gewaarwording in de afgelopen 
tijd is die van verbazing. Onder andere over 
de hoeveelheid informatie die je wordt toe
geschoven. En over de constatering dat het 
niet zozeer om het beleid ter zake gaat maar 
vooral om de procedures. Een aantal zaken 
wordt raadsleden bekend doordat zij kranten 
lezen. Daar staan beslissingen van het college 
of afzonderlijke wethouders in, waarover for
meel geen mededeling is gedaan. Uit dat ge
doe ontstaat bij mij de indruk dat er weinig 

rekening wordt gehouden met de mening van 
commissies en raad. Geen wonder dus dat de 
burger zo weinig van politiek moet hebben.' 

Goed voorbereiden 
Het nieuwe college heeft direct na zijn aan

treden in een keuzenota aangegeven hoe zij 
de centen onderling heeft verdeelden waar
aan het geld- na goedkeuring door de raad
zal worden besteed. In de raadscommissie 
financiën gaf elke partij zijn eerste indruk. 
De voorjaarsnota gaf enig inzicht in de uit
komsten van de keuze nota. Nu is het tijdpad 
uitgestippeld en de agenda's zijn getrokken 
om de begrotingsbehandeling voor te berei
den. In een weekend met bestuur en fractie 
komen de belangrijkste thema's aan de orde. 
Bij ons zal het vooral gaan om bestuurlijke 
vernieuwing en milieu. Het is onze taak om de 
vaart erin te houden en te zorgen dat prachti
ge nota's ook daadwerkelijk worden uitge
voerd. 
De begroting zelfkomt eerst aan de orde in 
alle raadscommiss;~s. We zullen er in de frac
tie vele avonden aan ~'esteden om onze bevin
dingen in de betreffende commissies naar vo
ren te kunnen brengen. In december is de 
plenaire discussie in de raad.' 

Goed afwerken 
Vergeet niet na alle gevechten goed af te 
kicken. Met een etentje kun je eventueel be
schadigde persoonlijke verhoudingen weer 
herstellen. Je moet immers ook ná vandaag 
nog zaken doen met elkaar!' 
Wij wensen alle raadsleden veel succes bij hun 
begrotingsbehandeling. 

Stijn Verbeeck 



4 REPORTAGE 

D66-delegatie op zoek naar 'common ground' in Oost -Europa staan op hetzelfde plan, of zijn misschien nog 
wel belangrijker. De SDS streeft radikaal naar 
democratisering, ze hecht sterker dan andere 
groepen aan waarborgen voor minderheden. 
De oprechte ergernis over het gekonkel en 
de vriendjespolitiek van de huidige regering 
gaf ons het gevoel thuis te zijn.' En dat gevoel 
kregen hij en de andere delegatieleden wel 
vaker. Bijvoorbeeld ook tijdens de ontmoe
tingen met leden van het Tsjechische Burger
forum (van Have I) of met diens Slowaakse 
zusterorganisatie 'Burgers tegen Geweld. 
'Na een algemene aftastende fase krijgen we 
het idee dat er 'common ground' bestaat.' 

'TYPISCH D66' 
Vlak voor het zomerreces kregen de 
politieke partijen in Nederland een for
se financiële injectie toegediend. Door 
het ministerie van Binnenlandse zaken 
werd per partij 50.000 gulden overge
maakt, plus nog eens ruim I 0.000 gul
den per zetel in de Tweede Kamer. Met 
zulke bedragen in de hand moeten die 
partijen in staat zijn de banden met 
geestverwante groeperingen in Oost
Europa aan te halen. En aldus een bij
drage te leveren aan de democratise
ringsprocessen aldaar. 
Nog geen twee maanden later, in au
gustus, maakte een delegatie van D66 
een rondreis door Oost-Europa. 
Geestverwanten werden gezocht, en 
nog gevonden ook. 

Van de subsidieregeling werd D66 ruim 
170.000 wijzer. Toch vielen er in eigen kring 
kritische geluiden over deze regeling te be
luisteren. Zowel bij de omvang van deze 
fondsen als bij de gehanteerde verdeelsleutel 
werden vraagtekens geplaatst. Hoe groter de 

politieke partij, des te omvangrijker het be
drag dat het tegemoet kan zien. Dit betekent 
dat in feite de politieke verhoudingen in Ne
derland als uitgangspunt gelden. Lennart van 
der Me uien, medewerker van de Tweede Ka
merfractie, stelt zich gereserveerd op. 

'Westeuropese partijen werpen zich met zo
veel dadendrang op de Oosteuropese 
kiezersmarkt, dat het soms lijkt of zij hun 
kwijnend bestaansrecht willen opvijzelen 
door middel van een sterke Oosteuropese 
zusterpartij. De nadruk bij steun moet liggen 
op scholing en vorming, het functioneren van 
politieke partijen. Inhoudelijke betutteling 
moet zoveel mogelijk worden vermeden'. 
Frits Herman de Groot nam als secretaris 
buitenland deel aan het voorbereidende 
overleg met de andere politieke partijen over 
de subsidieregeling en gaat nader in op de 
gehanteerde verdeelsleutel. 'Ik heb de stel
ling verdedigd dat de verzuilde verhoudingen 
in Nederland niet als maatstaf kunnen dienen. 
Het leek mij logischer dat eerst eens gekeken 
zou worden naar de behoeften in Oost-Euro
pa. Een consequentie van de huidige regeling 
zou kunnen zijn dat een kleine christen-de
mocratische partij met financiële steun over
laden wordt. En dat terwijl bijvoorbeeld een 
brede democratiseringsbeweging, waar niet 
direct een etiket op valt te plakken, veel 
minder steun tegemoet zal zien.' Toch heeft 
De Groot hier geen hard punt van gemaakt.' 
Ik heb het denken langs deze lijnen meteen 
stopgezet, toen het mij duidelijk werd dat 
een poging om deze zaak open te breken, 

volstrekt onrealistisch zou zijn. De grote poli
tieke partijen willen daar uit welbegrepen 
eigenbelang nu eenmaal niet aan meewerken.' 

Gepast of niet, D66 ontving een fors bedrag. 
Het hoofdbestuur besloot naar aanleiding 
daarvan een nieuwe stichting in het leven te 
roepen: het Instituut voor Vorming en Sa
menwerking Oost-en Midden-Europa (IV
SOM). Het instituut zal een reeks van activi
teiten gaan ontplooien, die gericht zijn op de 
verdieping van de contacten met Oosteuro
pese groeperingen. 
Waar mogelijk zal men Oosteuropese partij
en die radikaal streven naar democratisering, 
met raad en daad ter zijde staan. Ter voorbe
reiding van een scala aan activiteiten, begon
begin augustus- een D66 delegatie aan een 
rondreis door Hongarije, Tsjecho-Siowakije 

In die 'aftastende fase' had men echter wel 
eens te kampen met een begripsverwarring. 
Sommige Oosteuropese gesprekspartners 
hanteren begrippen als 'sociaal', 'liberalisme' 
en 'sociaal-democratie' niet altijd even conse
quent. Delegatie-lid en medewerker van het 
hoofdbestuur, Leo Keus, bemerkte dat bij
voorbeeld een begrip als 'sociaal' besmet is 
geraakt. 'De eerste vertegenwoordiger van 
de SDS die wij spraken, omschreef zijn groe
pering zoals wij D66 ook wel karakteriseer
den: als een 'sociaal-liberale' partij. Het be
grip liberalisme sec deed hem te veel aan het 

\. ?.:,', 

Begin septe.mber bezochten vier Hongaarse kandtdaot-burgemeesters ons land. De heren Gyulo, Gyórgy, Marton en Géza waren 
door D66 wtgenodigd. 

en de (binnenkort souvereine ?) deelrepu
bi i eken van Y ougoslavië. 

'Common ground' 
Geestverwanten, maar dan in de brede zin 
van het woord, werden gezocht, en gevon
den. Zo kreeg de delegatie tijdens de ont
moeting met vertegenwoordigers van de Al
liantie van Vrije Democraten (SDS) al snel het 
gevoel helemaal 'thuis' te zijn. 
Secretaris buitenland en delegatie-lid Michel 
Groothuizen over deze groepering. 'De SDS 
blijkt een bij uitstek met D66 geestverwante 
groep. Ze baseert zich namelijk, zo blijkt uit 
haar programma, op zowel het liberalisme als 
de sociaaldemocratie. Maar tijdens de ge
sprekken bleek, dat zij zich eigenlijk aan geen 
enkele tradionele ideologie of 'isme willen 
binden. Markteconomie staat hoog in het 
vaandel, maar is geen doel op zichzelf. Zeker 
niet tot elke prijs. Sociale zekerheid en milieu 

grootkapitaal denken. Een aantal SDS-Ieden 
die wij later zagen, beklemtoonden evenwel 
dat hun partij- anders dan D66- geen 'so
ciaal-liberale' partij is. De SDS was volgens 
hen louter 'liberaal'. Vervolgens hielden zij 
evenwel een vlammend pleidooi voor de op
richting van vakbonden en allerlei maatschap
pelijke voorzieningen. Het woord 'sociaal' 
riep echter associaties op met het oude be
wind en werd dus niet in de mond genomen.' 
Keus concludeert: 'Natuurlijk oriënteren on
ze Oosteuropese gesperkspartners zich op 
het sociaal-democratische en liberale gedach
tengoed. Zij zijn zich echter ook terdege 
bewust van de beperkingen van deze ideolo
giën, zeker in de huidige tijd. Dat is toch 
allemaal heel herkenbaar. Typisch D66, zou ik 
haast zeggen'. 

Bob de Ruiter 



DEMOCRATEN 

PEAC-invalshoek voor congres 

Minderheden beleid 
Op zaterdag 3 november a.s. zal D66 congresseren over het minderhedenbeleid waarbij 
participatie in het arbeidsproces centraal zal staan.Mij is als vice-voorzitter van het 
PEAC gevraagd een schriftelijke bijdrage te leveren met betrekking tot de positie van 
zwarte- migrantenvrouwen. 

Anno 1990 vormen allochtonen ruim)% 
van de Nederlandse bevolking en volgens 
berekeningen van het Nederlands Interu
niversitair Demografisch Instituut (NI
Dl) zal het allochtone aandeel in de be
volking verder toenemen. 
De allochtone bevolking in Nederland is 
gemiddeld jonger dan de autochtone be
volking: verhoudingsgewijs zijn er veel 
allochtone jongeren. 
Volgens prognose van het NI DI zal in het 
jaar 2032 de allochtonL' hL'Volking van Ne
derland- thans bijna L;én miljoen -zijn 
toegenomen tot circa drie miljoen op een 
totale bevolking van 17 .I miljoen. 
Hierhij moet bedacht worden dat er spra
ke is van een toenemende ontgroening en 
vergrijzing van de autochtone bevolking. 

Allochtonen zullen dus steeds meer een 
wezenlijk, zichtbaar l'n herkenbaar deel 
van de Nederlandse samenleving vormen. 

Op dit moment valt te constateren dat de 
algemeen maatschappelijke positie van 
de etnisch minderhedL'll veel slechter is 
dan die van de autochtone Nederlandse 
bevolking. Hierbij zi Jll VIer hoofdge
bieden te onderscheiden: onderwijs. ar
beidsmarkt/werkgelegenheid. huisves
ting en rechtspositie. 
Deze slechte positie vindt zijn oorzaak in 
een groot complex vanuiteenlopende fac
toren zoals bijvoorbecld cultuur- en taal
verschillen, onderwijs-vcrschillen, maar 
ook racisme en seksisme. 

Hoeoerkomt 
Het Congresgebouw hedt een totale par
keercapaciteit van slechts 1\00 plaatsen. 
We raden u dus aan per openbaar vervoer 
te komen. Vanaf NS-station Den Haag 
es kunt u gebruik maken van tramlijn 7, 
die op 200 meter van het <. 'ongresgebouw 
stopt. 

Wanneer de overheid constateert dat: 
• etnische groepen in slechte huizen wo

nen en discriminatie op de woning
markt ondervinden: 

• dat zij onvoldoende gebruik kunnen 
maken van onderwijs voorzieningen: 

• de rechtspositionele status onzeker is 
en tot achterstelling leidt: 

• werkloosheid onevenredig hoog is en 
de werkenden leden van die groepen 
voornamelijk in lager gekwalificeerde 
beroepen werkzaam zijn: 

dan dient zij maatregelen te treffen om 
aan deze achterstelling een einde te 
make11. 

De regering heeft dan ook in de afgelopen 
jaren een aantal gevraagde en ongevraag
de adviezen gekregen om het minderhe
denbeleid gestalte te geven. In deze ad
viezen blijkt dat er nauwelijks aandacht 
aan vrouwen en meisjes wordt besteed, 
laat staan specifiek beleid gericht op 
vrouwen en meisjes. 

Dat dit mijn inziens hardnodig is blijkt uit 
het feit dat vrouwen en meisjes binnen de 
zwartennigranten minderheidsgroepen in 
een nóg slechtere positie verkeren, om 
redenen van factoren in hun eigen cul
tuur. 
Sinds de tweede feministische golf nemen 
\Touwen in het algemeen actiever deel 
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Wie, wat, waar? 
De toegangsprijs voor de AL V in het 
Congresgebouw Den Haag is vastge
stelel op f 15,-. Het volledige adres van 
de lokatie: Nederlands Congresgebouw 
Churchillplein I 0- Den Haag- tel. 070-
3512il:'il 

Het zijn interessante 
tijden, dat zijn het! 
Maak en stuur ze mee als 
lid van het D.B. D66 

Naast de eerder gemelde vacatures in het 
Dagelijks Bestuur van D66, die van par
tijvoorzitter, eerste en tweede penning
meester, is door omstandigheden ook de 
positie van vice-voorzitter politiek va
cant. 

Andere vacatures zijn er in de volgende 
commissies: 
• Landelijke Verkiezingscommissie 
• Programmacommissie 
• Rapportagecommissie 
• Financiële Commissie 

Welke tijdsbesteding, kosten en andere 
verplichtingen deze functies met zich 
meebrengen, kunnen de huidige functio
narissen u het beste vertellen. Zij zijn 
bereikbaar via het Landelijk Secreta
riaat. 

Nog nooit op een congres 
geweest? 

U had al lang eens naar een congres van 
de partij willen gaan, maar het kwam er 
maar niet van. Niemand uit uw afdeling 
had zin om mee te gaan en alleen is ook 
maar alleen! Je kent er immers geen hond 
en de hele dag in je eentje zitten is ook 
geen aanlokkelijk vooruitzicht. Als u er 
zó over denkt clan moet u het congres van 
3 november bijwonen! D66 heet u daar 
van harte welkom! 
Dit is niet zo maar bij wijze van spreken 
gezegd. In de hal van hét congresgebouw 
in Den Haag staan enkele partijgenoten 
klaar om u te ontvangen. Een lid van die 
commissie van ontvangst stelt u voor aan 
een paar andere partijleden en maakt u 
wegwijs in de •gang van zaken en in de 
papierwinkel van het congres. 
Hebt u in de loop van de dag nog vragen 
clan kunt u daarmee terecht bij de vrouw 
of man die u 's morgens heeft ontvangen. 
U bent dus echt van harte welkom op 
zaterdag 3 november a.s. in Den Haag. 
Leden van de ontvangstcommissie ZIJn 
herkenbaar aan een groene rozet. 



6 ADVIESRAAD 

Adviesraad in conferentie over principe 
en macht 
In de voor velen wat nostalgische omgeving van jeugdherberg "De Grote Beer" te 
Apeldoorn hield de nieuwe Adviesraad van D66 een ongesubsidieerde studieconferentie 
met een drieledig doel: Een bezinning op belangrijke onderwerpen, die in de nieuwe 
zittingsperiode in ieder geval aan de orde moeten komen, het als nieuwe groep mensen 
samen bezig zijn met een voor het politiek handelen en denken fundamenteel vraagstuk 
en het elkaar beter leren kennen, opdat de AR als belangrijk adviesorgaan van partij en 
fracties ook de komende twee jaar weer goed zal kunnen funktioneren. 

Het conferentiethema "principe en 
macht" werd door inleiders uit bestuur, 
overheid en partij belicht. Zowel ge
meentelijk en provinciaal, als ook lande
lijk en Europees niveau werd in stellingen 
aangegeven waar belangrijke vraagpun
ten liggen. 
Na de verkiezingsoverwinning is het dui
delijk, dat de kiezer van D66 veranderin
gen verwacht, die waargemaakt zullen 
moeten worden.Dat gaat echter het best 
in het bestuur, maar derhalve ook nood
gedwongen samen met anderen. In het 
hijzonder gaat dat gelden voor de be
stuurlijke vernieuwing, die de positie van 
de provincies ter discussie zal stellen en in 
het verlengde van "Montijn" ook be
stuurlijke oplossingen zal moeten leveren 
voor de problematiek van de grote steden 
en hun randgemeenten en de grote be
zwaren tegen de Wet gemeenschappelij
kc regelingen. 

De partij zal na de sterke groei het even
wicht moeten bewaren tussen politiek en 
organisatie. Ruimere deelname aan lo
kaal en provinciaal bestuur vraagt ook 
van het landelijk partijapparaat meer dan 
in het vnleden.Op het gebied van coordi
natie, ondersteuning en informatievoor
ziening zal een verdere professionalise
ring moeten plaatsvinden. Bovendien is 
verdere groei van het ledental van levens
belang. Van AR en HB zal meer worden 
gevraagd hij de voorbereiding van de po
litieke hesluitvorming in het spannings-

: veld van politieke actualiteit en reflectie. 

Op Europees niveau zal D66 zich op haar 
positie moeten beraden in het veelkleuri
ge tapijt van nationale partijen.Waar ligt 
verwantschap, wat betekent federatieve 
samenwerking voor het nationale gezicht 
en hoe kunnen ook Europees de D66 
ideeën het meest effektief worden uitge-

De verenigingen D66 en de Jonge Democraten zijn op zoek naar een: 

Administratieve/receptionele medewerker 

In san11:nwcrking met het Arhcidshurcau D~:n Haag hchhcn de JD/Dh6 toc~tcmming gekregen om in 
het kader van de regeling 'Wcrkcrvarîngsplaah' een medewerker (m/v) voor 32 uur per weck, voor de 
duur van een jaar, aan te trekken. Betrokken functionaris zal werkzaam Lijn op het landcl(jk secreta
riaal van de .ID/066 in Den !laag. Hel takenpakket van deze functie he,taat uit de volgende clcmcnlcn: 
~ rcccptioncle taken 

<trchivcring-te k:-,t vcrwerking 
- postvcrwerking 
- onder~teuning hestuur 

lktrokkcne zal zowel voor de JO ( ló uur) abook \·oor 066 ( 16uur) werk1aam njn. De werkbegeleiding 
zal voornamdijk via een Dóh-medcwcrkcr plaatsvinden. 

De volgende mensen komen in aanmerking om in het kader van een werkcrvaringsprojcct aangenomen 
te worden: 

Lij die langer dan drie jaar inge~chreven <.;taan bij het Arhcidshureau Den I laag, of 
- zij die als vrouw herintreden op de arheidsmarkL of 
- zij die politiek vluchteling zijn. 
Ab oplciding'1tchtergrond kan men ginhaal denken aan MA VO/I!A \/O;MlJLOiULO niveau. 

Middel:-, een jaar werkervaring hoopt men de kansen op de arbeidsmarkt voor betrokkene te vergroten. 
Behalve werkervaring wil .ID/D66 de hctrokkcnc ook de mogelijkheid hiedcn om in goed overleg een 
aantal gerichte cursussen te volgen (hijvoorhecld een cursu:-, tekstverwerking). 
JD/D66 willen hij beloning de regelingen volgen zoal:-, die gehanteerd \Vorden voor rijk:-,amhtcnarcn. 

Nadere inlichtingen kunt u inwinnen hij Tincke Knaap (0703X5X30-') of bij Roei van der Poort (05{1-
-1244()<)) 

U kunt uw 'ollicitatiehrieven 'chrijven tot uiterlijk I oktober aan: Dón/.ID lav. Tincke Knaap/Roe! van 
der Poort lkzuidenhoutsewcg I ~5 25'!4 A.l Den !laag 

dragen. Het begrip 'ïibcral" wordt inter
nationaal anders verstaan dan ons ''libe
raal" ,waarvan de VVD de inhoud ove
rigens allang heeft vergeten.Voor de ver
dere toekomst is het toch een onderwerp 
om eens nader naar te kijken. Uit de AR 
is een voorbereidingsgroep gevormd om 
matcriaal voor een gedachtenwisseling 
over Europese politieke samenwerking 
samen te brengen. 
Voor de kortere termijn zal de aandacht 
moeten uitgaan naar Oost Europa. 

Milieu 
Voor een partij als D66 kan in de AR ook 
het milieu niet onbesproken blijveiL Ook 
hier spelen (gebrek aan) principe en (on-) 
macht een grote rol. Immers het NMP 
was niet nodig geweest als ieder zich aan 
de reeds bestaande wetten had gehouden. 
Te vaak is politieke onwil schuil gegaan 
achter beweerd gebrek aan financiele 
ruimte. Het begrotingstekort in de toe
komst zal evenwel worden bepaald door 
het milieubeleid van nu. Doorgaans ont
breekt het aan een strategie om de mi
licuproblcmatiek aan te pakken. 

Op 22 september a.s. vergadert de AR 
weer in de Jaarbeurs te Utrecht vanaf 
10.00 uur, zoals gewoonlijk in het open
baar. 

Henk Bleumink 

Interne Verkiezingen voor 
de Eerste Kamer 
De kandidaatstelling voor de Eerste Ka
mer is geopend op 23 augustus 1990 en 
sluit op 23 januari 1991. 

De kandidaatstcllingsformulieren zijn 
verkrijgbaar op het landelijk secretariaat: 
070-3X51\303. 

Emancipatienetwerk 
De eerstvolgende hijeenkomst van het 
Emancipatie Netwerk zal gehouden wor
den op dinsdag 6 november in de Noen
zaal van de Eerste Kamer, Binnenhof 22. 
De spreekster is Jacquelien Soetenhorst
de Savornin Lohman, hoogleraar sociale 
hulpverlening Universiteit van Amster
dam en voorzitter van het Stimulerings
fonds Emancipatie onderzoek (STEO). 
Nadere inlichtingen bij Marie-Louise 
Tiesinga, tel. 075-21\6966. 
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aan het arbeid-,pron·s liet heelt er alle 
schijn van dat L.lc/L' <llltwikkeling a;m 
zwarte- en migrantL·nvrouwen voorbij 
gaat. 
Aangezien \Touwen uit minderhciLbgroc
pcn nog meer en op :tiHlcre facetten in 
een achtcrstanLbpo\ltiL' vcrkeren dan de 
mannen van deze gn >L'Jll'Il. is er sprake 
van een dubhele achtL'I st;md. 
Zo hebhen migrantetJ\TOU\\Cn geen zL'if
-,tandigc rcchtspositiL'. \ rouwenen kimle
ren Zijn geruime tijd a:tn de vcrhlijfssl:itus 
van de man. De mogeliJk om al\ indi\idu 
keuzen te kunncnm:tkcn hebben zij niet. 
Algemene maatrcgckn voor etnische 
minderheden komen meer ten goede aan 
de mannen dan aan de \TOuwen. terwijl 
de arbeidsmarktpositie \all vrouwen veel 
slechter is dan die \anmanncn. Ook algc
mene maatregelen voor nouwen bliJ ken 
zwarte- en migrantcnvrouwen niet even
redig te bereiken. Voor hen is daarom 
een extra inspanning nodig. Een van de 
hoofddoelstellingen van het emancipa
tiebeleid is immers hl'l \Crgrotcn van de 
economische zelfstandigheid van \TOU
wen door het verrichten van betaalde ar
beid. Voor allochtonL· vrouwen is betaal
de arbeid ook een m:tnicr om hun afhan
kelijkheid en isolement te doorbreken. 
Gezien het feit dat ik hier maar beperkte 
ruimte heb. vcrwijs ik vcrder naar de !JO

ta's van de E. R. en Lk publicaties van o.a. 
zwarte- en migrantL·nvrouwenorganisa
tics. Wel wil ik kort ;J:tngevcn welke pun
ten aandacht behol'\ L' n. 
- Het is belangrijk d:tt minderheidsgroe

pen gediffcrcntiL·enl worden bena
derd. Een algeliiL'L'n beleid voor alle 
minderheden zal ntl'l goed uitwcrkc·11. 
daarvoor zijn de cttltuuncrschillcn te 
groot. Er dient rd.L·Inng mee gehouden 
te worden dat de I '!'lil-maatregel nega
tieve gc\·olgcn Ltn hl'i1ben. vooral \Oor 
migrantenmeisjes (botsingen in de ei
gen omgeving). 
Positieve actie: hl'l openbreken van 
een aantal sectoren op de arbeidsmarkt 
en toegankelijk Inakcn voor witte. 
zw:trtc- en migrantL·nnouwcn. 

-· Ik lcidsclcoi\rdinat ie: \ oorkomen dient 
te worden dat mindel heden en emanci
patiebeleid met elkaar gaan concur
reren. 
Van belang is een specifiek gcdiffcrcn
tic<.:rd b<.:lcid te ontwikkelen voor zwar
t<:- en migrantcnvrouwcn. 

- Mht. Regionale Burcau's Arbeids
voorziening (RBA 's): aanstellen van 
allochtone consukntcn: outputdoel
stelling voor etnische minderhedenmet 
speciale aandacht voor witte. zwarte
en migrantcnvrouwen en meisjes. 

Tenslotte. mindcrhnkn zijn een veel be
sproken onderwerp. !lla:tr al te vaak blijkt 
hun eigen stem on\' >lducndc te kunnen 
doorklinken! 

Trwlr Jïu·ut·clwt- Hagclllilll 

PS VI 

Stormloop PSVI 
Vele nieuwe gemeenteraadsleden, wet
houders en nieuwe afdelingsbestuurders 
bezorgen op dit moment het PSVI han
den \OI werk: liet jaarlijks GPO-congres 
werd \ olledig overtekend met meer dan 
2'i0 inschrijvingen, een cursus Gemeente
financiën moest vanwege die stormloop 
\ijf-maal worden georganiseerd, een Pre
sentatietraining vier-maal etc .. Voor het 
G PO-congres moesten helaas tientallen 
mensen worden teleurgesteld, vol is nu 
eenmaal vol. Dankzij de vrijwillige inzet 
van ervaren partij-Icden en enig kunst en 
vliegwerk hij de organisatie, kan aan alle 
vraag naar cursussen en trainingen voor
lopig nog worden voldaan. Bij het hierna 
volgende cursus/trainings-aanbod dient 
er echter rekening mee te worden gehou
den dat bepaalde aktiviteitcn snel vol zul
len zijn. De mogelijkheden van het PSVI 
zijn noodzakelijkerwijze beperkt. Dit be
tekent wellicht dat niet al uw honger naar 
scholing en vorming direct kan worden 
gestild. liet PSVI zal dan echter, zij het 
op later tijdstip. zeker met een nieuw aan
bod komen. 

Workshop "Politiek 
Argumenteren" 20/10 
Onder leiding van Peter de Lange, com
municatietrainer bij het bureau "Didakt" 
te Gouda organiseert het PSVI op 20 ok
tober een workshop politiek argumente
ren. De volgende trainings-elemcntcn 
komen daarbij aan de orde: 
- Het helder formuleren van een politiek 

standpunt. 
I let overtuigend presenteren daarvan. 

- I Iet \ asthouden van het eigen gedach
tengoed. 
I kt luisteren naar anderen. 

- Het bepalen van een houding wanneer 
anderen niet overtuigd raken etc. 

Aantal deelnemers: maximaal 12. 
Kosten: J 75,- inclusief lunch. 
Plaats: Gouda. 
Aanmelding tot uiterlijk 12 oktober. 

Oriëntatiedag 
"Steunfracties" op 17/11 
liet effektiet funktioneren als steunfrac
tie-lid staat deze dag centraal. De voorbe
reidingen voor deze dag zijn nu in volle 
gang. 
:vlccr informatie volgt na inschrijving. 
Kosten f 17,50 inclusief ondersteunend 
materiaal. 
Plaats: Utrecht. 
Aanmelding tot uiterlijk I november. 

Kennismakingsdag met 
D66op15/12 
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Een dag bestemd voor eenieder die meer 
wil weten over de achtergronden van 
D66, de positie van D66 ten opzichte van 
andere politieke partijen én zich willen 
oriënteren op de mogelijkheden die D66 
kan bieden aan hen die meer politiek/ 
bestuurlijk aktief willen zijn. 
Kosten f 15.- inclusief documenta
tiepakket. 
Plaats: Utrecht. 
Aanmelding tot uiterlijk 30 november. 

Let op de uiterste inschrijf data! 
IK MELD MIJ AAN BIJ HET PSVI 
VOOR DEZE BIJEENKOMSTEN: 
Workshop "Politiek Argumenteren" 20-
10, Gouda, f 75,- (sluiting 12-10). 
Oriëntatiedag "Steunfracties" 17-11, 
Utrecht, .f 17,50 (sluiting 1-11). 
Kcnnismakingsdag D66 15-12, Utrecht, 
fIS,- (sluiting 30-11). 
IK BESTEL DEZE PUBLICATIES BIJ 
HET PSVI; (prijzen excl. porti). 
INLEIDING GEMEENTEPOLITIEK 
70 pag. f 7,50. 
RAADSWERK; introductiebrochure 20 
pag. f 2,-. 
MAP GEMEENTELIJK MILIEUBE
LEID 130 pag . .f15,-. 
OVER BERG EN DAL, D66-historie 
brochure 32 pag. f 2,-. 
D66 & DEMOCRATISERING, de con
crete ideeën 20 pag. f 2,-. 
VOOR DE D'RAAD. D66-tijdschrift 
voor lokale/regionale politiek. Abonne
ment f 40,- I gratis nummer (geef uw 
keus aan). 
STANDPUNTENBRIEF. periodieke 
catalogus van D66-opinies Abonnement 
f 35,- I gratis nummer (geef uw keus 
aan). 

Voornaam: ------------

Achternaam: 

Adres: 

PC/plaats: 

Telefoon: 

Functie D66: ----------

Opsturen naar: PSVI-D66, Bezuiden
houtseweg 195, 2594 AJ Den Haag, 070-
3858303. 
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'Verfrissend' effect van directiewisselingen: 

NIEUWE HEREN, NIEUWE 
WETTEN 
De nieuwe directeuren van PS VI en 
SWB waren geen lid van D66 toen zij 
werden benoemd. Beiden sprak in eer
ste instantie vooral de functie-inhoud 
aan. Ze zijn samen op dezelfde dag be
gonnen in Den Haag. Beiden benadruk
ken dat ze niet de intentie hebben het 
werk van hun voorganger te bekritise
ren. Integendeel: zij hebben goed werk 
verricht. Toch is nu al duidelijkdat ze 
graag eigen accenten willen leggen. 
Beiden hebben gedachten en wensen 
die binnen de partijcultuur op zijn 
minst als ongebruikelijk kunnen wor
den gekenschetst. 

Hoe zijn de eerste maanden bevallen? 
"Ik ben hier met mijn neus in de boter geval
len", meent Leo Pinxten over zijn nieuwe 
baan. "Als je er lol in hebt om trainingen te 
ontwikkelen en te organiseren, ja dan kun je 
hier je hart ophalen." Van de hem toegezegde 
rustige inwerkperiode is niets terecht geko
men. "Het begrip gekkenhuis is nog net niet 
op zijn plaats, maar de rinkelende telefoons 
en partijleden die 'van alles' willen, maken de 
associatie aannemelijk." Pinxten somt olijk 
enkele cijfers op: het GPO congres is overte
kend, we moeten tientallen mensen teleur
stellen. Uitwijken naar een andere lokatie 
bleek (helaas) niet mogelijk. De scholingscur
sus financien start vijf keer in het hele land op 
dezelfde dag! De training presentatietech
nieken algemene beschouwingen ("wilden 
we gezellig in huis doen") wordt drie keer 
gegeven, eveneens geografisch gespreid. Het 
resultaat van een behoeftepeiling bij de wet
houders naar de zin van een training politiek 
management is overweldigend. Kortom: de 
nieuwe PSVI-directeur heeft de handen vol, 
mede als gevolg van de enorme aanwas in de 
gemeenteraden. 

Christiaan de Vries: "Ik ben bezorgd. De 
SWB is bij geen benadering een wetenschap
pelijk bureau. De formule 'wetenschappelijk 
werk' is slechts gebruikt om iets zinvols voor 
te partij te kunnen doen, gericht op politieke 
reflectie en advisering. Mijn voorganger 
noemde zich wel eens 'filiaalhouder'. Nu, zo 
wens ik mij nadrukkelijk niet te afficheren. De 
vereniging D66 heeft de SWB gebruikt als 
organisatorische opvang voor belangstellen
de leden van de partij. Dat functioneert fan
tastisch als er voldoende ideeën zijn en dyna
miek. Echter, de huidige actieve leden zijn bij 

De n1euwe directeur van het PSVI, Lea Pinxten. (Christiaan de Vries was ten tijde van de fata-reportage hefaas verhmderd). 

wijze van spreken een 'derde generatie': de 
aanvankelijk aanwezige dynamiek is eruit. En 
dan, constateer ik, heb je behoefte aan iets 
anders." 

Wat trekt je aan in de functie? 
Christiaan de Vries: "Ik geloof dat de grond
slag van D66 een cultuur-kritische is. Dat 
botst met de sterk juridisch-technische bena
dering van het begrip de democratie. De cul
turele invalshoek trekt mij aan, niet verwon
derlijk natuurlijk gegeven mijn achtergrond. 
De democratiethematiek moeten we m.i. 
meer cultureel benaderen: dat betekent de 
thematiek verbreden; haar inhoudelijk nuan
ceren en verdiepen. 
Uiteindelijk is daar de partij mee gediend, 
omdat het profiel erdoor wordt versterkt. 
Vanuit het principe 'niets is zoals het lijkt' 
dien je diep in de problemen te duiken om ze 
echt te leren kennen. Daarmee legitimeer je 
op termijn ook politiek handelen." Een voor
beeld: mensen worden bestempeld overeen
komstig hun levenswijze. Binnen het scala van 
werklozen bijvoorbeeld bestaan er weer al
lerlei deelgroeperingen, van 'bijstandsmoe
ders' tot 'langdurig arbeidsongeschikten'. De 
hele individualiseringstrend is in feite een 

spiegel van de bureaucratisering. Zo wordt er 
in sociale wetgeving een bureaucratisch ant
woord geformuleerd op specifiek geformu
leerde maatschappelijke belangen. En er is 
een mechanisme ontstaan, waarb'j je jezelf 
mag afvragen: hebben mensen zelf eigenlijk 
nog wel iets te zeggen over de wijze waarop 

zij worden ingevoegd in het politiek-culturele 
schema van de levenswijzen! Door de culturele 

invalshoek positioneer je tevens de SWB. 
Geen enkel ander wetenschappelijk bureau 
komt een dergelijk cultureel geïnspireerd 
programma. Vanuit PvdA oogpunt is het eli
tair, het CDA zou het altijd langs de lijn van de 
levensbeschouwelijkheid uitvoeren en de 
VVD staat te kritisch ten opzichte van de 
maatschappelijke macht." 
Leo Pinxten: "Om werkelijk effectief aan de 
macht deel te nemen is voldoende kennis 
nodig en natuurlijk vaardigheden op het vlak 
van de menings-en attitude-vorming. Ik zie 
het PS VI als een organisatie die mede erop 
gericht is om het kader instrumenten in han
den te geven om beter te functioneren. Par
tijleden moeten worden gesterkt in hun poli
tieke overtuiging. Het is eigenlijk gewoon te 
gek dat er in diverse plaatsen D66 raadsleden 
zouden zijn, als er maar kandidaten voor be-



schikbaar waren geweest. Dan zeg ik: er is 

een belangrijke taak weggelegd om mensen 
te overtuigen van eigen kwaliteiten en eigen 
kunnen. Daar kan het PS VI een rol in ver
vullen." 
Het moet mogelijk zijn om nu (na bijna drie 
maanden- red.) in hoofdliJnen een visie te geven 
op het werk: welke speerpunten ervaar 1e zelf? 
Leo Pinxten: "Globaal kun Je zeggen dat de 
scholingspoot al sterk is ontwikkeld. Daar 
gaan we mee verder. De vormingspoot wil ik 
verder uitbouwen. De training politiek mana
gement is een voorbeeld. Of trainingen team
work, want met grotere fracties krijg je ook 
met andere problemen te maken. Verder 
constateer ik dat de honger van partijleden 
naar materiaal groot is. Ik wil graag een scho
lingsdeskundige aantrekken. In de PSVI-be
groting 1991 is daarvoor gelukkig ruimte. 

Nieuwe directeuren SWB en 
PS VI 
Niemand zal ontkennen dat ze belang
rijk zijn: het PS VI D66 (Politiek Scho
lings-en VormingsInstituut) en SWB 
D66 (Stichting Wetenschappelijk Bu
reau). Toch is het beeld bij gemiddel
de partijleden waarschijnlijk diffuus. 
Misschien ooit een stand bezocht tij
dens het congres? Of een PS VI-hand
boek besteld? Of zelfs een PSVI- of 
SWB-activiteit bezocht? Dan nog blij
ven PSVI en SWB clubs die 'op af
stand' goed werk verrichten. De 

nieuwe directeuren Leo Pinxten 
(PSVI) en Christiaan de Vries (SWB) 
hebben geen D66 partij-achtergrond. 
Beiden geven in dit vraaggesprek hun 

visitekaartje af. 

Door die uitbreiding in menskracht hoop ik 
onder meer een continue stroom van publika
ties te kunnen waarborgen. Ik denk dat een 
samenwerking met SWB ook bevruchtend 
kan werken: we kunnen eventueel samen 
symposia ontwikkelen. De SWB zou dan ver
antwoordelijk zijn voor de inhoudelijke com
ponent, het PS VI voor de werkvorm." 

Christiaan de Vries: "De partij kan zich voor 
het eerst echt 'vestigen' in het politieke spec
trum. Maar dan moet D66 wel onherroepelijk 
partij worden. Daarmee bedoel ik: kritische 
doelstellingen herformuleren gegeven de or
ganisatorische eisen die aan je gesteld wor
den. D66 is veel meer dan een club geënga
geerde vrijwilligers. Het hoofdbestuur 
spreekt nu over drie pijlers van beleid: organi
satie, professionalisering en organisatie van 
kennis. Ik zeg: laat de SWB jullie 'organisatie 
van kennis' zijn. En ik bedoel dan: laat ons nu 
een echt wetenschappelijk bureau worden' 
Een centrum van studie en onderzoek dus. 
Zorg ervoor dat je als partij zelf een organisa
torische opzet kiest, waarbiJ ideeën kunnen 
doorstromen. In directe zin heeft een modaal 
lid op korte termijn minder van de SWB te 
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verwachten, maar op langere termijn en indi

rect zijn onze activiteiten wezenlijk voor de 
partij. De oprechte kennisontwikkeling moet 
op afstand van het centrum van politieke 
macht gebeuren: kennis en macht kunnen im
mers strijdig zijn. De SWB moet commentaar 
kunnen leveren op de politieke actualiteit. 
Op dit moment moet de SWB de hand in 
eigen boezem steken. Veel wetenschappers 
zijn passief lid. Ik vind het mijn persoonlijke 
opdracht en rol om deze mensen te prikkelen 
te participeren en te engageren. Ik vraag ook 
geduld: het kwalitatief resultaat zal pas in het 
tweede jaar zichtbaar worden." 

Zowel SWB als PS VI hebben een kleine bezet
ting en zijn verder afhankelijk van vrijwilligers. 
Belemmert het werken met vrijwilligers de am
bitieuze doelstellingen? 
Leo Pinxten: "Ik heb tijdens mijn sollicita
tiegesprek gezegd: 'Ik ben niet geïnteres
seerd in de groei van D66. Wat mij wel inte
resseert is het wortelschieten van de partij. 
Het PS VI moet leden helpen in de partij een 
zinvolle plek te vinden. Dat klinkt heel sociaal, 
maar is feitelijk gewoon nodig. Daarom orga
niseren we kennismakingsdagen voor nieuwe 
leden. Ik ben zelf een voorstander van consu
lenten, en ik vind dat die betaald moeten 
worden. Zij kunnen behoeftes en problemen 
inventariseren, lokaal organiseren en hebben 
een informerende en enthousiasmerende rol. 
Ze kunnen bemiddelen richting PSVI. Mo
menteel worden voorstellen besproken in 

miJn bestuur en het HB met betrekking tot de 
financiering. Zo'n werkwijze met consulen
ten biedt voordelen ten opzichte van de hui
dige werkwijzen. Per slot van rekening kun je 
consulenten op afgesproken tijdstippen aan
spreken of het werk klaar is." Pinxten is mor
dicus tegen sponsoring. "Ik ben niet vies van 
commercie, maar wel wars van verlies aan 
onafhankelijkheid en ook bang voor verkeer
de associaties." 

Christiaan de Vries stoort zich aan de vrijblij
vendheid waarmee SWB-werk tot nog toe 
was omgeven. "Laten we wel zijn. Er zijn legio 
leden die iets willen doen, actief zijn. De SWB 
activiteiten vormen een mogelijkheid. Je kunt 
bestaande belangstelling uitbouwen, het ver
plicht je tot niets en het is bovendien goed 
voor je image .... Niet iedereen heeft de gele
genheid om met kamerleden te stoeien over 
onderwerpen op de politieke agenda! 

Leo Pinxten (35) volgde Mulo, Ha
vo en Sociale Academie alvorens psy
chologie te studeren. Getuige zijn 
vier functies tot nu toe heeft hij een 
brede 'scope' opgebouwd: hij kwam 
in aanraking met organiseren en lei
dinggeven, met financieel beleid en 
beheer alsmede met voorlichting. De 
werkdruk bij het PS VI is groot ("In 
mijn eerste tien weken ben ik al vier 
zaterdagen op pad geweest"), maar 
zijn enthousiasme lijkt niet te stuiten. 

Ik wil eisen kunnen stellen aan de leden die in 
SWB-verband actief zijn. Ten eerste moeten 
ze gekwalificeerd zijn op een specifiek ter
rein; de werkgroepen zouden multi-discipli
nair moeten worden samengesteld.Ten 
tweede moeten de groepen willen werken 
met een resultaatgericht werkschema: per 
definitie moeten activiteiten uitmonden in 

Christiaan de Vries (38) studeerde 
cultuurfilosofie/sociale filosofie. Hij 
was gedurende tien jaar stafmede
werker bij het Nederlands Instituut 
voor Volksontwikkeling en Natuur
studie (NIVON), onder meer belast 
met de ontwikkeling van scholingsac
tiviteiten gericht op maatschappelijke 
vraagstukken. Hoewel bedachtzaam 
formulerend, spreekt hij helder en 
scherp over de status quo van het 
SWB ("Het is bij geen benadering een 
wetenschappelijk bureau"). 
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een nota, een artikel, een boek of een werk
conferentie. Zo'n werkwijze breekt met de 
huidige cultuur.ln mijn ogen moeten er drie 
typen werkgroepen zijn. Allereerst algemene 
reflectiegroepen die thematisch en gericht op 
de langere termijn culturele ontwikkelingen 
analyseren. Daarnaast zouden er projectmati
ge werkgroepen moeten zijn die sectoraal 
beleidsonderzoek doen: een verbijzondering 

van de opdracht die aan de eerste groepen is 
gesteld. En tot slot als derde de huidige werk
groepen, maardan wel 'nieuwe stijl'. Zij moe
ten kamerleden helpen en adviseren, voorzo
ver zij behoefte blijken te hebben aan theore
tische reflectie." 

De SWB ontvangt subsidie over 
eigen inkomsten: I 00 gulden opbrengst is 
ook I 00 gulden subsidie. We hebben dus 
behoefte aan een geldopbrengend program
ma. Om zo'n programma te kunnen waarma
ken is personele uitbreiding noodzakelijk. 
In tegensteling tot Leo Pinxten staat De Vries 
in principe best open voor sponsoring, maar 
ziet hij nog teveel obstakels: "Ik zou er erg 
voor zijn, het moet besproken worden op 
langere termijn. Uitgangspunt zal steeds zijn: 
de SWB mag de partij niet in moeilijkheden 
brengen. 
Ik doe een activiteit liever armer zonder 
steun van sponsors, dan ook maar de idee van 
afhankelijkheid te geven." 
Nieuwe heren, nieuwe wetten: deze oude 
zegswijze krijgt bij PS VI en SWB inhoud met 
de komst van Pinxten en De Vries. In hoever
re zij erin slagen de verwachtingen waar te 
maken, hangt ook af van de criteria die bij het 
beoordelen van hun werk zullen worden aan
gelegd. Christiaan de Vries heeft twee crite
ria duidelijk voor ogen: "Wat de SWB doet, 
moet vóór alles niveau hebben. En dan wil ik 
ook enorm veel publiciteit." 

Peter van den Besse/aar 
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HET NATIONAAL MILIEU
BELEIDSPLAN EN DE PLUS 
Eindelijk zijn ze dan toch nog behan
deld, het Nationaal Milieubeleidsplan 
en het Nationaal Milieubeleidsplan 
Plus, meer dan een jaar nadat het NMP 
werd uitgebracht. Er waren twee da
gen in het parlement voor uitgetrok
ken. 

Dick Tommei begon zijn bijdrage met een 
aanklacht tegen de regering. Het hele plus
plan ten spijt, wordt geen antwoord gegeven 
op de centrale vraag of de behoefte van onze 
Westerse generatie niet zodanig groot is dat 
daardoor de mogelijkheden van toekomstige 
generaties aangetast worden. De voortdu
rende stijging van het verbruik van de voor
raad fossiele brandstof geeft voldoende reden 
die vraag te stellen.Dat was niet zijn enige 
kritiek op het NMP. De geformuleerde doel
stellingen voor korte en middellange termijn 
zijn onvoldoende ambitieus. Het verre doel, 
duurzame ontwikkeling, verdwijnt achter een 
woud van aangekondigde studies, nota's, wet
ten en overlegstructuren. Actie is wat nodig 
is. 

Van alle goede voornemens (milieubeleid als 
derde peiler van het regeringsbeleid) is name
lijk nog maar weinig terechtgekomen. Op 
milieugebied is de geloofwaardigheid van de 

overheid sterk gedaald omdat zij zelf steeds 
het slechte voorbeeld geeft. De voorbeelden 
zijn legio. Geen toereikende hinderwetver
gunningen, geen bodembeschermende voor
zieningen bij bodembedreigende bedrijven, 
illegale afvoer van afgewerkte olie, geen ver
gunningen bij exploitanten van autowrakter
reinen, 20% meer mest, geen geluidszone
ring rond burgerluchtvaartterreinen, Neder
land koploper bij het gebruik van bestrijdings
middelen, schade aan de Noordzee vanwege 

Deining in Golfdebat 
Alle middelen moeten worden aangewend 
teneinde naleving van het embargo tegen Irak 
te verzekeren. Maar ten aanzien van het ul
tieme middel- 'raak schieten'- zou onder 
alle omstandigheden uiterste terughoudend
heid betracht moeten worden. Zo luidt de 
opvatting die door woordvoerder Jacob 
Kohnstamm verdedigd werd in het eerste 
plenaire Kamerdebat over de Golfcrisis. 
Kohnstamm pleitte voor een behoedzaam 
beleid, gericht op het voorkomen van een 
militaire escalatie. 

Anders dan door sommigen (Thatcher, Kis
singer) wordt gesuggereerd, zou een eventu
ele oorlog wel eens geen beperkte of korte 
oorlog kunnen zijn. Bij veronderstelling dat 
het regime van Sadam Hussein door middel 
van een beperkte militaire actie (een zoge
naamde 'chirurgische ingreep') kan worden 

visserij en olie- en gaswinning, geen aandacht 
voor natuurwaarden bij landinrichting e.d. 
Kortom, de praktijk is anders dan de wetge
ving, zo concludeerde Tommei dan ook in zijn 
bijdrage. 
Zonder garanties is er geen reden om aan te 
nemen dat er iets verandert. Tom mei vroeg 
daarom de regering veel energie te stoppen 
in de uitvoering van overeengekomen doel
stellingen. De Kamer moet jaarlijks gedetail
leerd op de hoogte worden gehouden van de 
vorderingen. Ook op gemeenteniveau moet 
er wat dat betreft het nodige veranderen. 
Als gemeenten niet meewerken aan de hand
having van het beleid dan moet eventueel een 
andere uitvoeringsorganisatie erbij betrok
ken worden, analoog aan de situatie met wa
terschappen en zuiveringsschappen. 
Op een aantal punten is aanscherping van de 
milieudoelstellingen noodzakelijk. De nor
men tav. de C02-uitstoot (absolute afname 
van 5% in 2000), afval (in 1997 weer op het 

niveau van 1988) en verdroging (in 2000 25% 

Arthie Schimmel 

uitgeschakeld, heeft Kohnstamm zo zijn twij
fels. 
De D66-woordvoerder balanceerde af en 
toe op de grens van het parlementair haalba
re. Bijvoorbeeld toen de vraag aan de orde 
kwam of de minister van Defensie desnoods 
opdracht zou moeten geven tot gewapende 
actie tegen koopvaardijschepen die de blok
kade tegen Irak willen doorbreken. In de brief 
van de minister werd gesteld dat de Neder
landse commandenten ter plekke op eigen 
gezag waarschuwingsschoten zouden mogen 
lossen ('schoten voor de boeg'). Voor 'raak 
schieten' is echter toestemming van de minis
ter nodig. Wat zal de minister doen, indien 
een schip de waarschuwingsschoten negeert, 
en hij het bewuste telefoontje krijgt? Die 
vraag lag op ieders lippen, maar kon in het 
debat niet worden beantwoord. 
Kohnstamm wenste de minister veel wijsheid 

Eco-Europa 
Tijdens het Kamerdebat over het 
Nationaal Milieubeleidsplan kwam 
Arthie Schimmel te spreken over de 
eenwording van Europa. Deze zal 
volgens haar tot nog meer vervuiling 
leiden, ook al omdat Europese mi
lieu randvoorwaarden nog steeds 
ontbreken. We moeten niet een Eu
ropese economische gemeenschap 
nastreven, aldus Schimmel, maar een 
ecologische gemeenschap. De ver
dragswijziging die daarvoor nodig is 
past uitstekend in de verdragsaan
passingen die de integratie moeten 
bekrachtigen. Overigens worden 
volgens Schimmel nog lang niet alle 
mogelijkheden van de integratie be
nut. In Denemarken mag bv. bier 
alleen verkocht worden in flessen 
met statiegeld. Eenmalige verpak
kingen zijn verboden. De Europese 
integratie zou een goed moment 
zijn om dergelijke maatregelen ook 
in andere landen in te voeren. 

minder areaal met verdrogingskenmerken 
dan in 1985) moeten worden aangepast, en er 
moet een nadere uitwerking komen van het 
thema verspilling. D66 vindt verder dat er 
niet gewacht moet worden met de invoering 
van regulerende heffingen. Het heeft geen zin 
daar eindeloze studies over te houden, zoals 
het NMP voorstelt. 
Arthie Schimmel kwam als tweede d66-spre
ker op het thema van het 'duurzaam Bruto 
Nationaal Product'. D66 waagt te betwijfelen 
of een verdubbeling van het BNP te combine
ren valt met emissiereducties van 70-90%, 
zoals in het NMP staat. Het rtjkt te gaan om 
minder meer en dat zal betekenen dat meer 
(productie, consumptie, afval, auto's en ener-

(vervolg op pagina 11) 

en hield hem met zoveel woorden voor dat 
een schot in de boeg een schot in het kruitvat 
van het Midden-Oosten zou kunnen beteke
nen. Hij erkende echter dat de minister niet 
het achterste van zijn tong zou kunnen laten 
zien. Want dan zou de afschrikkende werking 
van de VN-resolutie 665 (die ruimte laat voor 
de aanwending van minimaal geweld) deels 
worden ontkracht. 
Kohnstamms oproep tot matiging en voor
zichtigheid vond nog diezelfde week gehoor 
bij een niet onbelangrijk politiek duo: 
het tweetal Bush-Gorbatsjow. Althans: na af
loop van de topontmoeting van de twee we
reldleiders werd een communiqué uitgevaar
digd waarin eveneens aan het streven naar 
een diplomatieke oplossing voorrang wordt 
verleend.matieke reven naar een diplo
matieke oplossing n de twee wereldleiders 
werd een communiqué uitgevaardigd waarin 
eveneens aan het streven naar een diplo
matieke oplossing voorrang wordt verleend. 
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OP ZOEK NAAR DE FEITEN IN ZUID-AFRIKA 
Acht dagen waren wij, een delegatie 
van zeven leden van de Tweede Kamer, 
in Zuid-Afrika. We bezochten Pretoria, 
johannesburg, Kaapstad en Durban, 
townships, squattercamps, hostels en 
vooral vele vergaderzalen. Het land 
hebben we niet gezien, noch de bewo
ners. Wel spraken we met hun verte
genwoordigers. We voerden ruim 50 
gesprekken, onder meer met woord
voerders van kerken en vakbonden, 
met president De Klerk, Mandel a en 
andere ANC- en regeringsfunctionaris
sen, met Buthelezi, Boesak, Van Zijl 
Slabbert, zakenlieden, diplomaten, 
mensenrechtenorganisaties, weten
schappers en lokale politici. Geen van 
hen kon evenwel perspectief bieden op 
een resultaat van het tot voor kort nog 
zo veelbelovende onderhandelings
proces. 

Begin februari van dit jaar begon het zo goed 
met een rad i kale wending van de regering-De 
Klerk. Politieke gevangenen zouden worden 
vrijgelaten en een aantal apartheidswetten 
zouden worden afgeschaft. Het ANC, onder 
leiding van de inmiddels vrijgelaten Mandel a, 
was bereid het onderhandelingsproces in te 
gaan dat uiteindelijk tot de grondwettelijke 
hervormingen zou moeten leiden, en voorlo

pig van geweld af te zien. De nationale rege
ringspartij werd opengesteld voor het zwarte 
bevolkingsdeel. 
Tegen deze achtergrond is het niet verwon
derlijk dat alle politieke partijen in Nederland 
de kans aangrepen dit land, dat voor kort 
gemeden werd, te bezoeken. We wilden in
zicht krijgen in de veranderingsprocessen, die 
zich in dit land voltrekken. Een fact-finding
missie zou ons bovendien beter in staat stel
len de door de regering aangekondigde evalu
atie van het Zuid-Afrikabeleid te beoordelen. 
Kortom, aan de vooravond van ons vertrek 

(vervolg van pagina I 0) 

gie) de met veel moeite afgedwongen vermi
dering van de vervuiling over enige jaren 
weer teniet gaat doen. De huidige bereke
ning van het BNP houdt te weinig rekening 
met milieugevolgen van de economische 
groei. Een land kan zijn grondstofvoorraden 
uitputten, zijn bossen kappen, zijn bodems 
laten wegspoelen, bodem. lucht, water ver
vuilen, zijn planten en dieren uitroeien of la
ten uitsterven. Ondanks dat dit een verwoes
tend effect op milieu en (toekomstige) eco
nomie heeft leidt het niet tot een verlaging 
van het BNP-cijfer. D66 bepleit daarom een 
nieuwe opzet van het BNP, een zgn. 'duur
zaam BNP'. 
Deze zou voor het eerst in het NMP van 1993 
gebruikt kunnen werden, om daarmee de 
problematiek doorzichtiger te maken. 

hadden we alle reden optimistisch te zijn. 
Maartoen kwam de golfvan geweld, waarin 
inmiddels meer dan 600 slachtoffers zijn om
gekomen. En dagelijks komen er tientallen bij. 
Dit is een gevolg van de onderlinge 'stam
menstrijd' tussen de Inkatha-beweging van 
Buthelezi en het ANC van Mande la. 
Wij kregen tijdens ons verblijf steeds meer 
aanwijzingen dat er nog een derde in het spel 
is: het heeft er alle schijn van dat conserva
tieve blanke groeperingen, met vertakkingen 
in het politieapparaat, het geweld aanwakke
ren en op die manier het onderhandelings
proces proberen te frustreren. Het is inmid
dels wel zeker dat talkrijke overheidsfunctio
narissen het voorbeeld van De Klerk niet 
wensen na te volgen ... 
Het blijft niettemin de verantwoordelijkheid 
van de regering De Klerk om o.a. samen met 
Mandel a en Buthelezi aan deze gewelddaden 
een einde te maken. De vraag is op welke 
wijze ons land en de EG het beleid ten aanzien 
van Zuid-Afrika moeten bijstellen. Aan de 
orde is vooral de vraag of het investeringsver
bod moet worden gehandhaafd. Tot dat laatst 
is in EG-verband besloten, doch nationale 
wetgeving zou dit in elk van de 121idstaten 
moeten regelen. Onze regering heeft daar
toe al enige tijd geleden een wetsontwerp 
ingediend. Een meerderheid in de Tweede 
Kamer heeft (tegen de zin van vooral de 

VVD) besloten de wet niet te laten intrek
ken, maar de behandeling uit te stellen. 
Ik ben nog steeds voor uitstel van de behan
deling. Ook de huidige economische boycot-

maatregelen, hoe beperkt hun betekenis ook 
mogen zijn, moeten gehandhaafd blijven, tot
dat het onderhandelingsproces, hopelijk be
gin 1991 , over de nieuwe Grondwet is ge
start. Pas dan kan fasegewijs, al naar gelang de 
onderhandelingen tot resultaten leiden, het 
sanctiepakket worden afgebouwd. 
Sommigen pleiten er voor nu te beginnen 
met de opheffing van sancties om op die ma
nier De Klerk een steuntje in de rug te geven. 
Maar in dat opzicht kan de internationale er
kenning die De Klerk ten deelt, wat ook blijkt 
uit zijn a.s. bezoek aan Nederland, en het 
reeds versoepelde Nederlandse visumbeleid 
in deze fase als voldoende worden be
schouwd. Voor wat betreft de culturele sanc
ties kan enige verlichting worden geboden op 
het niveau van wetenschappelijke uitwisse
ling, mede mogelijk geworden door het ver
soepelde visumbeleid. Daarnaast zouden 
meer gerichte steunmaatregelen genomen 
moeten worden voor projecten op het ge
bied van onderwijs en gezondheidszorg voor 
de zwarte bevolking. Over de (voortzetting) 
van de sportboycot zullen we ons pas een 
oordeel vormen, nadat wij kennis hebben ge
nomen van de reacties van de internationale 
sportorganisaties die zich daarover binnen
kort zullen uitspreken. 
De Klerk maakte een oprechte indruk, van 
Mande la hadden we die al. Samen moeten ze 

een uitweg kunnen vinden uit de spiraal van 
geweld, gezamenlijk moeten zij het proces 
van democratisering op gang kunnen 
brengen. Doeke Eisma 

HERHAALDE OPROEP 
Wegens vertrek van de huidige medewerker zoekt de Tweede Kamerfractie van D66 
zo spoedig mogelijk een 

BELEIDSMEDEWERKER 
m/v {32 uur) 

VOLKSGEZONDHEID, GEHANDICAPTENBELEID, POLITIE 

Gezocht wordt naar een jurist die affiniteit heeft met de gezondheidszorg en die bereid 
is zich in te werken in het politiebeleid. 

Beleidsmedewerkers ondersteunen rechtstreeks de Kamerleden, o.a. door voorberei
ding van de inhoudelijke inbreng van de fractie bij wetgeving, debatten e.d. Daarnaast 
onderhouden zij zelfstandig contacten met adviseurs, en departementen. 
Van kandidaten wordt verwacht dat zij zelfstandig kunnen werken, zo nodig op 
onregelmatige tijden. 

Het salaris bedraagt, afhankelijk van leeftijd en ervaring een tijdevenredig deel van max. 
f 5442,- bruto per maand (schaa19 en I 0 BBRA 1984) bij een volledige werkweek. 

Voor meer informatie kunt U contact opnemen met het Hoofd personeel en organisatie 
Miehiel ten Brink of Mr. J. Kohnstamm, lid Tweede Kamer via telefoonnummer 
070-3182638 of 3853344 (privé). 
Schriftelijke sollicitaties (met telefoonnummer) kunt U binnen 7 dagen richten aan 
Mr. J.M. ten Brink Postbus 200 18 2500 EA DEN HAAG. 



'VERWERKERS CHEMISCH AFVAL 
MAKEN ER EEN POTJE VAN ..... ' 

leder jaar komt er in Nederland uit huis
houdens en bedrijven een enorme berg 
chemisch afval vrij. Als met de restanten 
van de konsumptie-maatschappij niet 
netjes en professioneel wordt omge
sprongen, kan er van alles misgaan. 

De bedrijven, verenigd in de NVCA, de 
Nederlandse vereniging van verwerkers 
van chemisch afval zorgen elke dag weer 
voor een verantwoorde verwerking van 
afval. 

Ze zamelen afval in zoals klein chemisch 
afval, olieresten, scheepsafval en afval 
van de industrie. Behandelen zo mogelijk 
het afval, om het geschikt te maken voor 
hergebruik of recycling. Ze ontgiften af
valstromen en maken afvalwater weer 
schoon. Als er geen andere oplossing is, 
verbranden ze chemisch afval of zorgen 
ze voor een veilige opslag. 

De NVCA-Ieden staan garant voor de 
verwerking van ca. I miljoen ton 
chemisch afval per jaar. Dit is ongeveer 
90% van de totale hoeveelheid. 

Laboratoriumonderzoek speelt bij de 
diverse processen een grote rol. 
Alvorens partijen worden ingen'omen, 
worden vrijwel altijd eerst monsters in 
potjes verzameld voor analyse. Met 
behulp van geavanceerde apparatuur 
worden de analyses uitgevoerd. Dit is 
maatgevend voor verpakking, transport, 
acceptatie en verwerking. 

In 1989 zijn door de NVCA kwaliteits
eisen opgesteld als extra waarborg voor 
een milieuhygiënisch verantwoorde 
verwerking van chemisch afval. Om lid te 
kunnen worden, moeten bedrijven niet 
alleen beschikken over alle vergunningen; 
ze moeten ook deze kwaliteitseisen van 
harte onderschrijven. 

Wie chemisch afval afgeeft aan een 
NVCA-bedrijf is dan ook verzekerd van 
een verantwoorde verwerking. 
NVCA-Ieden maken er geen potje van. 

Meer informatie over de NVCA is 
verkrijgbaar bij het sekretariaat, telefoon 
01830-23771. Daar kunt u ook de 
NVCA-brochure opvragen. 

NVCA, CHEMISCH AFVAL IS ONS EEN ZORG 
NEDERLANDSE VERENIGING VAN VERWERKERS VAN CHEMISCH AFVAL 
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ALV 51 in teken 'werk voor minderheden' Doe 
tv~0~ 'û4f~N'f:. 

NIEUWE IMPULS ~~Zi!~ 
MINDERHEDENBELEID -~ 

Vriend en vijand zijn het er over eens 
dat het minderhedenbeleid van de af
gelopen jaren geen succes is. Van het 
mooie ideaal dat de minderheden zich 
op den duur zouden inpassen is weinig 
terecht gekomen. Het opleidingsni
veau blijft achter bij wat de markt 
vraagt en de werkeloosheidspercenta
ges zijn schrikbarend hoog. 
Alle reden dus om deze problematiek 
als partij te bespreken. De Algemene 
Ledenvergadering van 3 november a.s 
buigt zich over de relatie arbeids
markt-minderheden. En daarmee ook 
over de invloed van de overheid. Werk 
voor minderheden en politici dus. 

In 1987 besloot het kabinet-Lubbers 11 tot een 
herbezinning op het tot dan toe gevolgde 
minderhedenbeleid. De Wetenschappelijke 
Raad voor het Regeringsbeleid deed er twee 
jaar over om met het rapport' Allochtonen
beleid' te komen. Dit rapport legde de basis 
voor een hernieuwde politieke discussie over 
het minderhedenbeleid. Binnen D66 kwam 
het onderwerp als punt voor een ledenverga
dering naar voren tijdens een overleg tussen 
fractie en Hoofdbestuur. Hans Jeekei is voor
zitter van de D66-voorbereidingsgroep. Ge
vraagd naar de redenen om speciaal het min
derhedenbeleid op de AL V te bespreken 
wijst hij op de actualiteit van de discussie. 
"Bij het najaarsoverleg tussen kabinet en soci
ale partners was de rol van de werkgevers bij 
het minderhedenbeleid een hot item. En in de 
grote steden speelt de discussie rond integra
tie en werkeloosheid in toenemende mate. 
Het is een moeilijk beheersbaar vraagstuk". 
Jeekei voegt daaraan toe dat de politiek daar
bij een betere rol moet spelen dan in het 
verleden. "D66 heeft tot nu toe geen bijzon
der goed minderhedenbeleid gehad. Ook de 
andere partijen trouwens niet." 
In de benadering van het minderhedenvraag
stuk is ten opzichte van het verleden een 
duidelijke verschuiving te constateren. Leek 
het vroeger vooral een taak van de overheid 

Buitenlandse werknemers bij een technisch installatiebedrijf in Den Haag (foto: PerryHokke) 

om de culturele identiteit van minderheden 
te waarborgen, in de voorstellen worden dui
delijk de werk- en scholingsaspetten voorop 
gezet. Ook het kabinet maakte met het be
leid rond de sociale vernieuwing deze keuze. 
Hubert Fermina, wethouder voor D66 in 
Dordrecht en een van de inleiders op het 
congres van 3 november, is het met de ge
maakte keuze helemaal eens. "WVC maakte 
teveel werk van allerlei culturele activiteiten. 
Veel geld kwam terecht bij carnaval- en voet
balclubs. Heel nuttig allemaal, maar laat men
sen daar zelf voor zorgen. Het geld moet je 
inzetten voor scholing en arbeid. Dat ver
dient prioriteit." 

De voorbereidingsgroep ziet het werkgele
genheidsbeleid als een onderdeel van een in
tegratiebeleid. Integratie moet voor de over
heid hoofddoel van het beleid zijn, en werk is 
daarvoor een belangrijk element. Dit idee 
mondt uit in twee Hoofdbestuursmoties. Mo
tie één behandelt de 'toerusting van minder
heden voor de arbeidsmarkt' en doet voor
stellen voor scholing, werkervaring en ar-

, beidsbemiddeling. De andere motie spitst 
zich toe op de toegankelijkheid van de ar
beidsmarkt voor minderheden. Het Hoofd
bestuur stelt daarin voor de 'contract compli
ance' in te voeren, dwz dat de overheid een 
voorkeursbeleid voer bij het afsluiten van 

, contracten ten gunste van bedrijven die zich 
actief inspannen voor het indienstnemen van 
minderheden. Daarnaast krijgt de overheid in 
de voorstellen van het Hoofdbestuur een in
tensivering van het quoteringsbeleid voor 
minderheden opgelegd. Andere arbeidsorga
nisaties dan de overheid komen vooralsnog 
'weg' met een rapportageplicht voor grotere 
bedrijven. 

De quoteringscijfers lijken al bij voorbaat een 
belangrijk punt van discussie te worden op de 
AL V. Er ligt een motie om alle quoteringscij
fers m~r te schrappen. Hans Jeekei is daar 
niet voor: "De overheid moet goed functio
neren, net als andere organisaties. Maar ze 
heeft nu eenmaal een voorbeeldfunctie. 
Quoteringen geven een signaal en een sym
bool. Op de lange termijn heeft dat een be
langrijke werking". 
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COMMENTAAR 

In de Gloria 

Het CDA heeft onlangs zijn tiende verjaardag gevierd. De jarige zelf had, zijn 
liefdadigheids-tradities getrouw, uitsluitend om bijdragen gevraagd ten behoeve van 
een goed doel bij uitstek: de versterking van het maatschappelijk middenveld. Op het 
verlanglijstje dat Brinkman lichtelijk ongegeneerd had laten rondgaan, prijkten onder
wijs-, gezondheids-en welzijnsinstellingen; welliswaar met een CDA-inhoud, maar 
prachtig te verpakken als algemeen belang. Voor wiens gedachten eerder uitgingen 
naar boekenbonnen of CD's was er een toelichting bijgesloten: de samenleving was 
ontwricht geraakt doordat de traditionele (lees: religieuze) verbanden waren gede
sintegreerd, of vermorzeld tussen de bureaucratische staat en het individu dat alleen 
aan zichzelf denkt. De overheid heeft te veel maatschappelijke taken op zich geno
men. Zij is overbelast met als gevolg dat regelgeving -en vooral de afdwinging- tekort 
schieten. De bestuurders hebben de greep op de samenleving verloren, waardoor 
kwaadwillenden hun kans schoon zien het milieu te vervuilen, proletarisch te winke
len dan wel stadions, treinen en telefooncellen geheel naar eigen ontwerp te verbou
wenT er 'bemoediging' van de hierdoor wellicht afgeschrikte geïnviteerden was 
tevens het recept van dr. Lubbers voor onze zieke maatschappij meegestuurd: 
intensive care door politie en justitie, drie maal daags grotere sociale controle en 
terwille van de consistentie van het beleid, alle bejaarden met een klein pensioen op 
een permanent dieet. Niet alle verjaardagsgasten waren door deze uitnodiging in de 
juiste stemming geraakt. Zo deed Ome Th ijs namens de coalitiepartner een tamelijk 
geslaagde poging de feestvreugde te bederven met de mededeling dat hij geen trek 
had in de (in te kleine partjes gesneden) Christendemocratische taart omdat hij 
misselijk was van alle maatschappelijk voorgebakken compromissen. De laffe politici 
-wie zou hij bedoelen- hadden te veel macht aan advies- en overlegorganen overge
dragen en moesten nu maar eens zelf de volle verantwoordelijkheid voor hun 
beslissingen durven nemen. 
Proost, op de jarige!ln het volle licht van de parlementaire schijnwerpers trad de 
voormalige coalitiegenoot Bolkestein met lege handen aan. Hij wenste niets bij te 
dragen aan het, overigens nuttige, maatschappelijke middenveld, zolang dit ondemo
cratisch was georganiseerd. Had hij dan misschien een paar goede voorbeelden van 
deze interessante stelling? Nee, ... achterom kijken ... , nee, ook de liberale souffleurs in 
zijn gezelschap konden zo gauw niet iets bedenken. Het enige kadoetje dat er bij de 
VVD af kon was bestemd voor de PvdA: door de onbesuisde oppositie hadden de 
liberalen zich als alternatieve coalitiepartner van het CDA voorlopig buiten spel 
gezet.»V»Î 
D66 bood de tienjarige een scherpe analyse aan van de onmacht van zowel ons 
politieke stelsel als de bonte verzameling van maatschappelijke organisaties met hun 
tegenstrijdige belangen en besturen zonder achterban. Toen ook dit niet erg in de 
Christendemocratische smaak bleek te vallen haalden de Democraten nog enkele 
ongeschonden (voor-)beeldjes van directe democratie tevoorschijn. Terwijl CDA
back-benchers, uiteraard keurig in koor, het clublied 'We run this country' hadden 
aangeheven werd een door de parlementaire pers vervaardigd portret van het CDA 
in ontvangst genomen, voorstellend de grootste (grauwste) gemene deler van 
Nederland.Gastheer Lubbers was inmiddels vertoornd geraakt door de geringe 
volgzaamheid van zijn gasten. Van de weeromstuit trakteerde hij hen nog eens op zijn 
enorme dossierkennis, waar iedereen allang de buik van vol had. Dit werd Ria Beekers 
te machtig: 'Het zal wel dom zijn, maar dit kan ik echt niet meer volgen', snikte zij. 
Maar ze werd overstemd door de aanhang van Nederlands grootste partij: lang zal hij 
leven, lang zal hij leven ... 

Bob van den Bos 



REPORTAGE 

Terugblik op Algemene Politieke Beschouwingen 

WIE IS DE BAAS 
IN DITHUIS 
De redactie van De Democraat wil een 
net en fatsoenlijk blaadje maken, dat 
geen associaties oproept aan de Praw
da oude stijl. Aan persoonsverheerlij
king zal zij zich niet schuldig maken. En 
hard van leer trekken tegen politieke 
rivalen is ook niet chique. Maar in een 
terugblik op de Algemene Beschouwin
gen kan niet gezwegen worden over de 
inmiddels veelbesproken rol van Bol
kestein. De verzamelde pers, die ka
merdebatten nu eenmaal volgt alsof 
het om voetbalwedstrijden gaat, riep 
hem uit tot de grote verliezer. 
Zelfs de Telegraaf die de VVD door
gaans goed gezind is, maakte gewag 
van 'een afgang'. De NRC kwalificeerde 
hetoptreden als 'een fiasco'. 

3 

De fractievoorzitter van de VVD kreeg ook 
de wind van voren toen hij zich waagde (aan 
kritiek) op het zogeheten middenveld; een 
CDA-term voor lagere overheden en koe
pel-organisaties in de gezondheidszorg, het 
onderwijs en de sociale zekerheid. Bolkestein 
maakte zich- terecht -zorgen over 'het de
mocratisch tekort'. Maar door zware nadruk 
te leggen op financieel-technische aspecten 
raakte hij in de problemen. 'Openbaar geld 
kan in dit land toch niet worden besteed voor 
een openbare taak zonder dat een democra
tisch gekozen orgaan de mogelijkheid heeft 
daarin inzicht te hebben', betoogde de 
VVD'er. Maar op de tegenwerping dat de 
boeken van die instellingen gewoon open op 
tafelliggen en controleerbaar zijn, had hij- op 
dat moment- geen weerwoord. 

Van M1erlo. Woltgens en Brinkman in gesprek tijdens de Algemene Beschouwingen (foto's pag. 3 en 4: Miehiel Salerolle) 

Van Mierlo en Wöltgens lieten evenzeer hun 
licht schijnen over de rol van overheid en 
middenveld. Waar Wöltgens de invloed van 
de talloze adviesorganen ter discussie stelde 
en een revival van de politiek bepleitte, be
toogde Van Mierlo dat zowel politiek als mid
denveld de legitimiteit ontberen om met ge
zag in de samenleving in te grijpen (zie kader). 
Vooral het middenveld- besturen, instellin
gen en organisaties van vooral CDA-signa
tuur- moest het ontgelden in de analyse van 
Van Mierlo. Totdat Brinkman het te veel 
werd en hem interrumeerde met de vraag tot 
welke conclusies de analyse aanleiding geeft. 
Van Mierlo verwees naar de D66-suggesties 
voor een meer directe democratie, maar die 
konden Brinkman niet imponeren. 'Dat zijn 
ideeen uit de jaren zestig'. Van Mierlo repli-

ceerde: 'Beter de ideeen uit de jaren zestig, 
dan de zuilen uit de vorige eeuw'. 
De spanning liep donderdagavond (eventjes) 
hoog op toen Wöltgens ondanks langdurig 
aandringen geen aanstalte nam om in te bin
den in de kwestie AOW-pensioenen. Bejaar-

Alternatief 
Het kabinet gaat wat de prioriteiten 
van haar beleid betreft aarzelend de 
goede kant op, maar brengt het berei
ken van haar doelstellingen in gevaar 
door een te kwetsbare en onvolledige 
begroting. Zo luidde de eerste reactie 
van de D66-fractie op de miljoenenno
ta. In het debat over de Algemene Be
schouwingen legde Van Mierlo het ka
binet een aantal suggesties voor die een 
meer solide dekking en verdere terug
dringing van het financieringstekort 
beogen, in combinatie met een aantal 
'beleidsintensiveringen'. 

Extra financiële middelen kunnen en moeten 
volgens Van Mierlo worden vrijgemaakt voor 
(onder meer) bejaarden met een klein aanvul
lend pensioen, alleenstaanden met een laag 
inkomen, onderwijs in het Nederlands voor 
minderheden, voor natuurbeheer, energie
besparing en verbetering van het openbar 

den met een klein pensioen worden door 
'Oort' (het nieuwe belastingstelsel) te zwaar 
belast. Hij vond een flinke kamermeerderheid 
aan zijn zijde, maar Lubbers tegenover zich. 
De kwestie dreigde op een prestigeslag tus
sen de coalitiepartners uit te lopen. Van 

vervoer. De dekkingsmiddelen voor deze be
leidsintensiveringen kunnen, zo betoogde 
Van Mierlo, worden gevonden door bepaalde 
nadere omschreven verschuivingen binnen de 
begroting. 

De fractiewoordvoerder ontvouwde ook en
kele specifieke voorstellen voor een verbete
ring van de dekking en verdere terugdringing 
van het financieringstekort. Zo kunnen onder 
meer de aardgasbaten worden aangewend 
voor de vermindering van het financieringste
kort, terwijl de dekking kan worden verste
vigd met de belastingopbrengsten die voort
komen uit een niet dan wel gedeeltelijk laten 
doorgaan van de inflatiecorrectie. Van Mierlo 
erkende dat die laatste maatregel de koop
krachtstijging wat remt. De gevolgen zijn 
echter gering. In combinatie met diep insnij
dende bezuinigingen is volgens Van Mierlo 
een zekere belastingverhoging onvermijde
lijk. 'Geen enkel kabinet is in staat de operatie 
geheel met bezuinigingen uit te voeren, zon
der de samenleving grondig te vernielen. 
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Mierlo stelde daarop dat het niet de vraag is 
wie de baas is binnen de coalitie. 'De vraag is 
wie de baas is in dit huis'. Dat is de kamer
meerderheid, en die kreeg uiteindelijk ook 
haar zin. Lubbers bond in; de bejaarden met 
een klein pensioen krijgen volgens jaar iets 
extra's. 

The morning af ter 
Voorzitter Deetman had zijn hamer nog niet 
neergelegd of politici en journalisten gingen 
over tot de nabespreking. In de media wer
den talloze, al dan niet relevante vragen opge
worpen.ls de sfeer binnen de coalitie ver
slechterd of verbeterd? Zijn de politiek-stra
gische verhoudingen gewijzigd? Hoe moet 
het verder met de VVD mét Bolkestein? 
(En de vraag hoe het verder moet met D66 
zonder Van Mierlo zal vast en zeker ook wel 
weer gesteld zijn.) 
The morning after concludeert een tevreden 
Jeltje Van Nieuwenhuizen, kamerlid voor de 
PvdA. dat 'Th ijs en Hans het allebei het heel 
goed gedaan hebben'. 'Maar', zo vervolgt ze, 
'we schieten er strategisch niets mee op. Wij 
moeten het van jullie hebben en jullie van 
ons'. Is dat zo? Jacob Kohnstamm is het daar in 
elk geval niet mee eens. 'Als de PvdA en D66 
het allebei goed doen, samen optrekken maar 

Tempel 
Een ruïne van een Griekse tempel, zo
als men die nooit zal aanschouwen. Een 
ingestort zuilenveld waarboven op 
mysterieuze wijze een dak zweeft. Zo 
typeerde Van Mierlo de Nederlandse 
democratie in zijn bijdrage aan de Alge
mene Beschouwingen. Hieronder vol
gen een aantal passages uit het verhaal 
van de fractievoorzitter. 

De Minister-President zegt dat de samenle
ving ziek is. Dat is zo, maar als de dokter aan je 
bed ook niet helemaallekker is, dan heb je 
een echt probleem. En dan bedoel ik met de . 
dokter niet de Minister-President in persoon, 
maar de wereld waar hij voor staat: de over
heid, de politiek, wij dus. Wij zijn zelf ziek. De 
Minister-President ontkent dat niet, maar ik 
zeg dat je met die diagnose moet beginnen. 
Collega Brinkman wil een verdere verschui
ving van de formele overheid naar het mid
denveld. Collega Wöltgens wil een verschui
ving van het middenveld naar de formele 
overheid. Dat kan dus leuk worden. De minis
ter van Financiën heeft zich voor de zeker
heid vast voorzien van een kasschuif die in 
ieder geval twee kanten op kan. De cultuur 
van het grote Haagse schuiven. Zo schuiven 
we voort. Allemaal tekenen van onmacht der 
verantwoordelijken om de processen te be
heersen. 
Collega Wöltgens vindt dat de centrale poli
tiek, parlement en regering, teveel verant
woordelijkheid uit handen hebben gegeven 
aan advies- en overlegorganen, koepels en 
instituten, die niet gekozen worden en dat de 
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elkaar ook de ruimte gunnen, dan is dat goed 
voor beiden. En niet goed voor CDA en 
VVD. Het gaat er uiteindelijk om dat die twee 
partijen hun meerderheid verspelen'. Gerrit
Jan Wolfensperger stelt vast dat het CDA 
zich al met al nog steeds in het centrum van de 
macht wentelt, en daar mogelijk langer blijft 
naarmate de VVD zichzelf verder in het isole
ment manoevreert. 'Voor een alternatieve 
coalitie is nu eenmaal samenwerking nodig 
tussen PvdA, D66 èn de VVD.' 
Daar staat tegenover dat tijdens het debat 
het maatschappelijk middenveld, dat door het 
CDA wordt gekoesterd en beheerst, onder 
schot is genomen. En niet alleen door D66, 
ook door PvdA en VVD. Van Mierlo:'Het 
CDA is Nederland en Nederland is het CDA. 
bij wijze van spreken dan. Maar in dit debat is 
het andere Nederland, dat kritischer denkt 
over de gedateerde, maatschappelijke struc
turen, naar voren getreden en voor het eerst 
zichtbaar geworden. Er is overhaast te werk 
gegaan, maar de discussie over de rol van het 
middenveld is tenminste begonnen. Dat is de 
grote winst.' Het verloop van het debat heeft 
Van Mierlo ook gesterkt in zijn overtuiging 
dat er ruimte is voor het voeren van een 
oppositie vóór (in plaats van tegen) een cen
trum-links beleid. 'PvdA en VVD huldigen de 

politiek die verantwoordelijkheid moet te
rugnemen. 
Dat is op zichzelf juist, maar als je het bij die 
constatering laat, dan doe je niet veel meer 
dan op de grond stampen en zeggen dat het 
mooi weer moet worden. 
Wie dit vindt moet zich twee vragen stellen: 
Hoe komt het dat die situatie is zoals hij is en: 

van wie is die politiek dan wel' Want met dit 
vraagstuk raak je het hart van de Nederlandse 
politieke geschiedenis, die unieke overleg- en 
pacificatiedemocratie, die een typisch pro
dukt was van die eveneens unieke, maar in
middels overleden zuilenmaatschappij. 
En als de verantwoordelijkheden voor de 
maatschappij vervaagd en zoek zijn geraakt in 
het gebied tussen middenveld en formele 
overheid dan is dat omdat met het wegvallen 
van het zuilenstelsel ook de legitimatie van 
het gezag verdween. 
Dat geldt voor de legitimatie van het midden
veld én van de centrale overheid. Het één is 
niet van de burgerij, de ander niet van de 
kiezers. Ze zijn beide van zichzelf en een 
beetje van elkaar. De 'bottom-up'-legitima
tie, waar Brinkman en Lubbers het over heb
ben is grotendeels een fictie. De koepels, de 

traditionele, Angelsakische opvatting over de 
oppositierol, die in wezen gebaseerd is op de 
veronderstelling dat er maar twee partijen 
zijn. Vanuit de opppositiebanken bepleiten zij 
een groots alternatief voor het regeringsbe
leid. Eenmaal in de regering worden zij echter 
gemarginaliseerd door het CDA, door de 
echte werkelijkheid. Dan blijken zij niet in 
staat een alternatief te bieden. Doorgaans 
wordt de tol voor deze benadering betaald 
zodra de gedaantewisseling van oppositie 
naar regeringspartij zich voltrekt. Ditmaal 
werd die traditionele benadering de VVD 
zelfs noodlottig terwijl het zich in de opposi
tie bevond.' 
In een meer-partijenstelsel kan volgens Van 
Mierlo aan het begrip oppositie geen eendui
dige betekenis worden toegekend. 
Hoe is het dan om door journalisten uitverko
zen te worden tot dè oppositieleider? Van 
Mierlo: 'Voor zover dat gebeurt, stel ik echt 
geen prijs op deze hoge onderscheiding. 
Groen Links, D66, de VVD en klein rechts 
vormen samen de oppositie. Gelet op de poli
tieke verschillen is het misplaatst om één op
positieleider aan te willen wijzen. Van dat 
agglomeraat van partijen wil ik helemaal geen 
leider zijn.' 

Bob de Ruiter 

overlegorganen, de adviesorganen, de 
ziekenhuizen, de schoolbesturen,zijn 
niet'bottom-up' maar 'top-down'. De scho
len zijn niet van de ouders, de ouders zijn van 
de scholen. De vakbonden zijn niet van de 
werknemers, de werknemers zijn van de vak
bonden. En dat werkt niet meer. Met de 
legitimatie van de overheid is hetzelfde het 
geval, ook door het wegvallen van de zuilen
structuur. 
Nederland heeft een van de meest indirecte 
democratiën ter wereld, waarin er maximale 
ruimte en armslag is voor de politici en mini
male armslag voor de kiezers. Onze structuur 
is dat de burgers in principe eens in de vier 
jaar mogen laten zien waar ze staan en dan 
mogen ze de rest aan ons overlaten. Wij zor
gen dan voor een coalitie en ministers en 
beleid en burgemeesters en alles wat je maar 
wilt, als je ons maar maximale ruimte geeft. 
Die indirecte democratie werkte redelijk zo
lang het zuilenstelsel effectief was. Toen had 
de burger immers wel degelijk verbinding 
met de groep, met z'n leiders. In die zuil 
woonde de groep, was er sociale controle, 
was er ook de directe verbinding tussen 
kiezers en gekozenen. In feite waren de ad
vies-en overlegorganen, maar ook het parle
ment, de plaatsen waar de zuilen werden 
overkapt in compromissen. Vervolgens 
liepen de burgers de zuilen uit, maar de kap
pen en koepels bleven bestaan. De aanblik van 
de ruinevaneen Griekse tempel, zoals men 
die nooit zal aanschouwen. Een ingestort zui
lenveld, waarboven op mysterieuze wijze een 
dak zweeft, dat op niets meer rust. 
Dat is- ik overdrijf nu wat- de Nederlandse 
democratie. 



CONGRES 

HET CONGRES EN 
OOST-EUROPA 
Oost-Europa is naast het minderheden
beleid (zie hiervoor congresbijlage I in 
de juli-Democraat) het tweede poli
tieke thema van het congres van D66 
op zaterdag 3 november a.s. in Den 
Haag. 
Tijdens de Oost-West conferentie in ju
ni en bij enkele andere gelegenheden, 
zijn er contacten gelegd met democra
tische burgerbewegingen en partijen in 
Hongarije (Alliantie van Vrije Demo
craten), Tsjecho-Siowakije (Burgerfo
rum en Burgers tegen Geweld), Polen 
en Joegoslavië. Vertegenwoordigers 
van enkele van deze groeperingen zul
len op het congres aanwezig zijn om 
kennis te maken met D66. 
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In een aantal gevallen hebben de contacten 
geleid tot afspraken over samenwerking. Uit
wisseling van kennis en ervaringen tussen 
voorallokale bestuurders van D66 en geest
verwante Oosteuropese organisaties stond 
daarbij voorop. Op het congres doen we on
der meer verslag van de actiVIteiten die on
dernomen worden. Ook de plannen voor 
verderesamenwerkings-en scholingspro
gramma's worden toegelicht. In de lunchpau
ze vinden 3 parallelle sessies plaats over the
ma's die belangrijk zijn voor het Oost-Europa 
beleid van D66: 

Beeld van vervlagen tijden: uiting van de vriendschapsband met de USSR in Potsdam, Duitsland-Oost 

I. Zelfbeschikking versus stabiliteit 
2. Midden- en Oost-Europa en Europese po

litieke integratie 
3. Het hulpbeleid voor Midden- en Oost

Europa. 

De achterstandspositie van etnische minder
heden is voor de relatief stabiele democrati
eën van West-Europa reeds een groot poli
tiek en maatschappelijk probleem. In Midden
en Oost-Europa bedreigen etnische conflic
ten echter de democratieën in opbouw. Het 
groeiend nationalisme van de volkeren -die 
soms in een minderheids-, soms in meerder
heidspositie verkeren- is een belangrijke bron 
van instabiliteit. Met een beroep op het zelf
beschikkingsrecht komen volkeren tegen
over elkaar te staan. 
In de Sovjet Unie en Joegoslavië werd daarbij 
al naar wapens gegrepen. Maar ook Honga
rije, Tsjecho-Siowakije, Roemenië en Bulga
rije hebben te kampen met ernstige spannin
gen tussen volkeren die kunnen ontaarden in 
een gewapend treffen. 
Dit roept de vraag op hoe het zelfbeschik
kingsrecht gestalte moet krijgen. Moet er 
sprake zijn van afscheiding en dus van nieuwe 
staten, of moet er gestreefd worden naar 

autonomie binnen bestaande grenzen? Waar 
is de stabiliteit het beste mee gediend: Houdt 
afscheiding en versnippering een gevaarlijke 
destabilisering in, of zijn juist de gevolgen van 
het vasthouden aan bestaande staatsverban
den ernstiger? En welke rol moet Nederland 
en in het bijzonder D66 spelen in het zelfbe
schikkingsproces? 
Deze en andere vragen komen aan de orde in 
de sessie "zelfbeschikking versus stabiliteit" 
die wordt voorgezeten door Eerste Kamerlid 
Marie-Louise Tiesinga. Als inleiders treden 
op: dr. J. Löwenhardt, Ruslandkundige ver
bonden aan de Rijksuniversiteit Leiden en dr. 
A. Stam. historicus en publicist. 
Geconfronteerd met de grote politieke en 
economische problemen van de jonge demo
cratieën in Midden- en Oost-Europa, staat de 
Europese Gemeenschap van de Twaalf voor 
de vraag of toetreding van die landen binnen 
een aantal jaren wenselijk is. Heeft de EG zich 
juist ook niet opengesteld voor Portugal en 
Griekenland om bij te dragen aan de ontwik
keling van een stabiel democratisch stelsel in 
die landen? Maar hoe staat het dan met de 
interne markt in 1992 en de Europese poli
tieke unie waar D66 zich sterk voor maakt? 
Deze vragen zijn het onderwerp van de paral
Iele sessie" Midden- en Oost-Europa en Eu
ropese politieke integratie". Onder leiding 
van voormalig secretaris buitenland Jan Lucas 
van Hoorn geven Europarlementariër Jan 
Willem Bertens en Edmond Wellenste in, 
voorzitter van de SWB-werkgroep Buiten
land, de aftrap voor de discussie. 

Een andere mogelijkheid om bij te dragen aan 
de opbouw van een stabiel democratisch stel-

se I in Midden- en Oost-Europa is het bieden 
van gerichte economische en politieke steun. 
Daarbij doet zich de vraag voor of de volke

ren van Oost-Europa niet de vrijheid moeten 
krijgen om zonder inmenging van buitenaf 
hun eigen samenlevingsvorm vast te stellen. 

De bestaande bilaterale en multilaterale hulp 
maakt de landen in Midden- en Oost-Europa 
in sterke mate afhankelijk en zou daarom als 
een vorm van inmenging gezien kunnen wor
den. Welke vorm van inmenging is nog accep
tabel in dit verband? 

Nederland geeft bilaterale hulp aan Midden
en Oost-Europa. Voor deze hulp staat een, in 
vergelijking met Duitsland en andere landen, 
relatiefklein budget (200 miljoen voor 1991) 
ter beschikking. De vraag is dan welke vorm 
de bilaterale hulp moet aannemen. Moet er 
prioriteit gegeven worden aan ad hoc-hulp, 
gericht op kwaliteitsverbetering op de ge
bieden van milieu, training en landbouw? Of 
moet, gezien het kleine budget, prioriteit ge
geven worden aan culturele uitwisselingspro
gramma's, waardoor de band tussen Neder
landers en Oosteuropeanen direct versterkt 
wordt? Dan wel, wordt Oost-Europa alleen 
fundamenteel geholpen door intensivering 
van de Oost-West handel en investeringen 
van Westerse bedrijven? 
Voorzitter van deze sessie over het hulpbe
leid voor Midden- en Oost-Europa is voorma
ligTweede Kamerlid Maarten Engwirda.Ro
gier Chorus (jarenlang actief in de Program
rnacommissie en verschillende SWB-werk
groepen) en Herman Schaper (voormalig 
Tweede Kamerlid en secretaris buitenland) 
zijn de inleiders van de discussie. 
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VERKIEZINGEN ZONDER 
STEMMING 
Als gevolg van gemeentelijke herinde
lingen worden in november alsnog in 24 
gemeenten verkiezingen gehouden 
voor de gemeenteraad. D66 zal in 7 van 
deze gemeenten aan de verkiezingen 
meedoen. Het zullen verkiezingen zijn 
zonder landelijke verkiezingskoorts: 
verkiezingen zonder stemming. De 
plaatselijke kandidaten zullen het moe
ten hebben van hun eigen campagne. 

Waterland 
De drie nieuwe gemeenten in de streek Wa
terland in de provincie Noord-Holland zullen 
bij deze tussentijdse verkiezingen de spits af
bijten op 7 november. D66 doet in elk van 
deze gemeenten mee: Landsmeer, Waterland 
en Wormerland. In dit gebied, onder de rook 
van Amsterdam, heeft D66 electoraal een 
goede uitgangspositie. Frank van Heusden, de 
lijsttrekker in Landsmeer, hoopt diep in zijn 
hart op drie zetels voor D66 (nu I zetel). De 
nieuwe raad telt straks in totaal I 5 zetels. Het 
voeren van een campagne is in Landsmeer 
geen probleem. Er is een behoorlijk actieve 
afdeling. De afdeling heeft een aantal ver
kiezingsacties in petto. Zo zal- in navolging 
van de campagne eerder dit jaar in Den Hel
der- met een speciale actie de kam door de 
plaatselijke politiek gehaald worden. 

Noordoostelijk en 
Midden Zuid-Holland 
In Zuid-Holland zal D66 in 2 van de 6 heringe
deelde gemeenten aan de verkiezingen deel
nemen op 28 november: in Jacobswoude en in 
Rijneveld. In deze streek hebben de confessi
onele partijen traditioneel een dominante po
sitie. Hans Brambach is lijsttrekker voor D66 
in de Jacobswoude. Hij vertelt dat bij de ver
kiezingen grote afstanden overbrugd moeten 
worden. Tussen twee van de kernen in de 
nieuwe gemeente is de afstand 18 kilometer. 
Het verbeteren van openbaar vervoer zal ze
ker een item worden bij deze verkiezingen. 

Midden-Limburg 
In politiek opzicht is Midden-Limburg bij ge
meenteraadsverkiezingen een verhaal apart. 
Veel plaatselijke partijen en campagnes waar
bij personen een belangrijke rol spelen. In 
slechts 2 van de I 5 gemeenten doet D66 mee 
aan de race om de macht op 28 november. 
Lijsttrekker in Me lick en Herkenbosch is 
Frans Bongers, plaatselijk zeker geen onbe
kende. Ledewijk lmkamp is de nieuwe lijst
trekker in Roermond. 

Witte vlekken 
Dat D66 in lang niet alle gemeenten aan deze 
verkiezingen deelneemt geeft te denken. In 
het Hoofdbestuur van 12 juli jl. is besloten dat 
een 'witte vlekken plan' opgesteld zal wor
den. In overleg met regiobesturen, staten
fracties, raadsfracties en afdelingen zal een 
inventarisatie gemaakt worden van de witte 

Overzicht van de gemeenten waar in 
november 1990 als gevolg van gemeen
telijke herindelingen gemeenteraads
verkiezingen plaatsvinden. In de vetge
drukte gemeenten doet D66 aan de 
verkiezingen mee 

Waterland (Noord-Holland)- 7 no
vember 
I I pendam en Landsmeer (Landsmeer) 
Broek in Waterland, Katwoude, Marken en 
Manniekendam (Waterland) 
Jisp, Wormeren Wijdewarmer (Wormer
land) 

Noordoostelijk en Midden Zuid-Hol
land- 28 november 
Leimuiden, Rijnsaterswoude en Woubrugge 
(Jacobswoude) 
Nieuwveen en Zevenhoven (Nieuwveen) 
Koudekerk aan den Rijn, Hazerswoude en 
Benthuizen (Rijneveld) 

vlekken en de meest kansrijke gemeenten 
voor de verkiezingen over vier jaar. Per regio 
kan vervolgens een plan van aanpak worden 
opgesteld. Op deze manier moet het lukken 
om bij de gemeenteraadsverkiezingen in 
1994 in meer plaatsen mee te doen. 

Eduard Groen 

Moerkapelle en Zevenhuizen (Moerhuizen) 
AlkemadeTer Aar 

Midden-Limburg- 28 november 
Haelen en Horn (Haelen) 
Beegden, Heel, Panheel en Wessem (Heel) 
Baexem, Grathem en Heythuysen (Hey
thuysen) 
Linne, Maasbracht, Ohé en Laak en Stevens
weert (Maasbracht) 
Me lick en Herkenbosch en Vlodorp (Me lick 
en Herkenbosch) 
Montfort, Polsterholt en Sint Odiliënberg 
(Polsterholt) 
Herten en Roermond (Roermond) 
Neer en Roggel (Roggel) 
Echt 
Hunsel 
Nederweert 
Stramproy 
Swalmen 
Thorn 
Weert 



Nog nooit op een 
congres geweest? 
U had al lang eens naar een congres 
van de partij willen gaan, maar het 
kwam er maar niet van. Niemand uit 
uw afdeling had zin om mee te gaan en 
alleen is ook maar alleen! Je kent er 
immers geen hond en de hele dag in je 
eentje zitten is ook geen aanlokkelijk 
vooruitzicht. Als u er zó over denkt 
dan moet u het congres van 3 novem
ber bijwonen! D66 heet u daar van 
harte welkom! 
Dit is niet zo maar bij wijze van spre
ken gezegd. In de hal van het congres
gebouw in Den Haag staan enkele par
tijgenoten klaar om u te ontvangen. 
Een lid van die commissie van ont
vangst stelt u voor aan een paar andere 
partijleden en maakt u wegwijs in de 
gang van zaken en in de papierwinkel 
van het congres. 
Hebt u in de loop van de dag nog vra
gen dan kunt u daarmee terecht bij de 
vrouw of man die u 's morgens heeft 
ontvangen. U bent Jus echt van harte 
welkom op zaterdag 3 november a.s. 
in Den Haag. Leden van de ontvangst
commissie zijn herkenbaar aan een 
groene rozet. 

Bel vandaag, 
morgen in huis! 
congresboek 
3 november 1990 
070-3858303 

Belangrijke huishoudelijke 
mededeling: 
de ledenadministratie van 066 
is vanaf heden alleen nog 
tussen 13.00- 17.00 uur 
telefonisch bere i kb aar. 
Wij vragen hiervoor uw begrip 
én medewerking. 

DEMOCRATEN 

AgendaALV-51 
Congresgebouw, Den Haag 
Zaterdag 3 november 1990 

10.00 uur Opening door partijvoorzitter 
Benoeming notulen- en stemcommissies 
Toelichting stemprocedures 

10.10 uur Financiën: • Jaarrekening 1989 
• Begroting 1991 

10.30 uur Presentatie kandidaten besturen en commissies 
Opening stembussen 

10.50 uur Minderheden 

13.00 uur Lunchpauze 

Tijdens Je lunchpauze, van 13.05 tot 14.10 uur. vinden drie fringemeetings over 
de ontwikkelingen in Oost-Europa plaats 
• Zelfbeschikking van volken versus stabiliteit in Europa: is sprake van een 

keuze en zo ja. wat te kiezen? 
• Politieke integratie in Europa: eerst vcrdieping dan verbreding of vice versa? 
• Ondersteuning van Midden- en Oost-Europa: met welk doel, met welke 

middelen') 

14.15 uur Sluiting stembussen 

Toespraak vertrekkende partijvoorzitter 

14.30 uur Oost-Europa 
15.00 uur Toespraak fractievoorzitter Tweede Kamer 
15.30 uur Actuele politieke moties 
16.00 uur Uitslag stemmingen 

16.15 uur Toespraak nieuwe partijvoorzitter 

lfdO uur Sluiting door partijvoorzitter 

CONGRESJONGEDEMOCRATEN 
Op I 0 en 11 november organiseren de 
Jonge Democraten hun 16-dc Algemene 
Ledenvergadering te Eist bij Veenen
daal. 

Op het programma staan o.a. de resolutie 
"Consumptie en Milieu" en de resolutie I 

"Ecologie en Ontwikkelingssamcnwer- . 
king". 
De openingsspeech van het congres zal 
worden verzorgd door Drs. Anne Stijkel, 
voorzitster van de Vereniging Milieude
fensic. 

De congresrede zal worden verzorgd 
door Prof. Peter Hoefnagels, D66 sena
tor, die zal spreken over de "volstrekt 
heldere norm van de minister-president" 
met betrekking tot zijn speech in Nijme
gen over normvcrlaging. 
Het congres wordt georganisserd in 
NJHC-Herberg "Eist", Veenendaalse
straatweg 65, 3921 EB Eist. 
Geïnteresseerde D66-leden zijn uiteraard 
van harte welkom om eens een kijkje te 
komen nemen op deze AL V van de Jonge 
Democraten. 



8 HOOFDBESTUUR 

Beslispuntennotitie wijzigingen 
Statuten HR congres febr. '91 

De laat'te wijziging van de Statuten en het 
llui,houdclijk Reglcment (I IR) dateert alweer 
van november 19K6. Ht:t zal zeker niemand 
bevreemden dat met het 'impclc vcrloop van 
de tijd en zeker ook door het voorbchrijdend 
inzicht de roep om tot bij,tclling te komen van 
de reglcmenten stecd' luider i' gaan klinken
.! let Hoofdbestuur heeft dan ook in het voor
jaar van 1990 het be,luit genomen voorberei
dingen te treffen voor een algehele - groten
deels technische- wijziging van de Statuten en 
IIR. liet lloofdbe,tuur heeft daartoe een reg
lcmentencommissie in het leven geroepen, on
der voorzitterschap van de oud voorzitter van 
de rapportagecommissie. Pictcr Fokkink. De
z~e commissic heeft het vcrzoek gekregen Sta
tuten en IIR kritisch te bezien ~n vm;rstellen 
tot wijziging op te stellen. liet lloofdbcstuur 
heeft het voornemen om op het najaarscongres 
van 199 I een totaal pakkd wijzigings-voorstel
len aan de !\LV voor te leggen. Voorafgaande 
aan deze inlegrak behandeling van de Statuten 
en het 11 R acht het Hoofdbestuur het nuttig 
reeds op het voorjaarscongres van 199 I enige 
meer principiële en mogelijk discussic-gevoeli
ge onderwerpen aan de orde te stellen in de 
vorm van beslispunten. 
Dit kan de voortgang van de behandeling van 
het totak pakket wijzigingen op het najaars
congres aanmerkelijk vergemakkelijken. 
Het gaat hier om de volgende onderwerpen: 
incompatibiliteiten. lidmaa tschapstcrmij nve
rcistcn, dispensatievcrkning, kandidaat-stel
lingsprocedure Tweede Kamer. voorkeursac
ties en bestuursvoordrachten voor vacatures in 
besturen en commissies. 

Onverenigbaarheden 
Het lidmaatschap van vertegenwoordigende licha
men is onverenigbaar met bestuurlijke functies op 
het overeenkomstige niveau. Fracties en besturen 
hebben geheel eigen taken en verantwoordelijkhe
den, die elkaar niettemin voortdurend raken. De 
besturen immers zijn verantwoordelijk voor de 
totstandkoming en bewaking van de politiek-inhou
delijke uitgangspunten en de fracties dragen deze 
uitgangspunten zo goed mogelijk uit. Het is nuttig 
dat in het spanningsveld waarbij aan de ene kant het 
"sacrale" gedachtengoed zoals neergelegd in het 
verkiezingsprogramma aanwezig is en aan de ande
re kant de weerbarstige dagelijkse politieke prak
tijk wederzijds voeling wordt gehouden. Dit komt 
tot uiting in het bijwonen van elkaars vergaderin
gen. Kortsluiting kan ontstaan, wanneer fractiele
den tevens bestuursverantwoordelijkheid gaan 
dragen. 
In zijn algemeenheid kan derhalve de aan de orde 
zijnde onverenigbaarheid worden onderschreven. 
De heel aparte positie van de partijvoorzitter 
vraagt evenwel om een nuancering van dit uitgangs
punt. De partijvoorzitter is uit hoofde van zijn 
functie heel nauw betrokken bij het dagelijks poli
tiek functioneren van de partij in het algemeen en 
bij het functioneren van de Tweede Kamer-fractie 
in het bijzonder. De partijvoorzitter die zo dicht bij 
het vuur zit moet niet alleen bestuurlijk gezien 
gewicht in de schaal leggen, maar zeker ook poli
tiek. De veelvuldige contacten van de voorzitter 
met het politieke circuit in de breedste zin van het 
woord vragen daar nadrukkelijk om. Tegen deze 
achtergrond zou het wenselijk zijn de mogelijkheid 
te openen om de voorzitter van de partij toe te 
staan lid te worden van de Eerste Kamer. Een eigen 
politieke positie kan op het functioneren van de 
voorzitter bepaald een positieve uitwerking 
hebben. 

Beslispunt I 
Het voorzitterschap van de partij is niet onverenig
baar met het lidmaatschap van de Eerste Kamer. 

Het huidige stelsel van onverenigbaarheden kent in 
het geheel geen mogelijkheid tot dispensatieverle
ning. 
In zijn algemeenheid kan gesteld worden dat uit een 
oogpunt van partijbelang er weinig onderwerpen in 
de Statuten en het HR vallen te duiden waarbij de 
mogelijkheid tot afwijking van de getroffen regeling 
volstrekt moet worden uitgesloten. Ook ten aan
zien van de onverenigbaarheden is het opportuun 
de regeling niet volledig af te grendelen. Zo is 
bijvoorbeeld bij de succes- volle gemeenteraads
verkiezingen van maart 1990 gebleken dat de on
verenigbaarheid van gemeenteraadslid en afdelings
bestuurslid formeel gezien hier en daar problemen 
heeft opgeleverd. Het Hoofdbestuur heeft hier ex
pliciet voor een soepele opstelling gekozen en dat 
ook aan alle gemeenteraadsfracties laten weten. 
Een rigide opstelling immers zou de partij meer 
kwaad dan goed gedaan hebben. 
Bij de beoordeling van dispensatieverzoeken zal in 
ieder geval worden gekeken naar de duur van de 
combinatie van functies, of er sprake is van een 
eventuele belangenvermenging en of de combinatie 
uit fysiek oogpunt niet te zwaar is. 

Beslispunt 2 
Het Hoofdbestuur dient de mogelijkheid te verkrij
gen dispensatie te verlenen, indien het partijbelang 
zulks vordert. 
Om het criterium "belang van de partij" te bena
drukken kunnen verzoeken tot dispensatie slechts 
worden ingediend door het ter zake verantwoor
delijke bestuur, op verzoek van de ledenvergade
ring, en niet door betrokkenen. 

Lidmaatschapstermijnvereiste 
Bij de interne kandidaatstelling voor bestuursfunc
ties, bijzondere organen en de Adviesraad, alsmede 
voor vertegenwoor-digende lichamen namens D66 
dient een kandidaat onder meer gedurende het jaar 
voorafgaande aan de dag van de verkiezing (aspi
rant) lid van D66 te zijn. 
Voor zover het gaat om verkiezingen voor ge
meenteraden en stads-deelraden kan het Hoofdbe
stuur op verzoek van het afdelingsbestuur, het re
giobestuur gehoord, van dit vereiste dispensatie 
verlenen. 
Een zekere bekendheid met de partij en haar ge
dachtengoed is een alleszins gerechtvaardigde eis 
voor het zich kandidaat kunnen stellen voor een 
functie binnen D66 of namens D66. Een drempel 
voor opportunisten en gelukszoekers is zeker ge
wenst. Over de vereiste duur van het lidmaatschap 
kan uiteraard verschillend worden gedacht. Op de 
huidige termijn van één jaar valt niet veel af te 
dingen als het gaat om verkiezingen voor de beide 
Kamers der Staten-Generaal, Europees Parlement 
en Provinciale Staten.Bij gemeenteraadsverkiezin
gen blijkt de termijn van één jaar voor nogal wat 
kandidaten te lang te zijn. Veel afdelingen zetten 
namelijk niet, zoals de regels voorschrijven, uiterlijk 
één jaar voorafgaande aan de verkiezingen voor de 
gemeenteraad de afdelingskiesprocedure in gang, 
waardoor dikwijls niet tijdig gesignaleerd wordt 
dat potentiële kandidaten als "lokale" leden en 
plaatselijke sympathisanten niet voldoen aan het 
lidmaatschapstermijnvereiste. 
Veelvuldig wordt dan ook beroep gedaan op de 
mogelijkheid tot dispensatieverlening. Een verkor
ting van het lidmaatschapstermijnvereiste bij ver
kiezingen voor de gemeente-raad tot een half jaar 
neemt veel problemen weg en doet geen afbreuk 
aan het "bekendheidsvereiste ". 

Beslispunt 3 
Bij gemeenteraadsverkiezingen en stadsdeelraads
verkiezingen dient voor kandidaten de vereiste 
duur van het lidmaatschap tenminste een half jaar 
zijn. 

Het verlenen van dispensatie dient zonder uitzon
dering met grote terughoudendheid plaats vinden, 
zeker wanneer bij gemeenteraads-verkiezingen de 
vereiste duur van het lidmaatschap wordt gehal
veerd. 

Het is echter merkwaardig te noemen dat het 
Hoofdbestuur louter dispensatie kan verlenen als 
het gaat om verkiezingen voor gemeenteraden en 
stadsdeelraden. Niet in te zien valt waarom voor 
partijfuncties geen dispensatie verleend zou kunnen 
worden. Er vallen verder ook geen zwaarwegende 
argumenten aan te voeren waarom de mogelijkheid 
tot dispensatieverlening zou moeten worden be
perkt tot verkiezingen op lokaal niveau. Ook bij 
verkiezingen voor andere vertegenwoordigende 
lichamen zou dispensatieverlening onder omstan
digheden een partijbelang kunnen dienen. 
Voor dispensatieverlening is van groot gewicht het 
vertrouwen dat de persoon in kwestie in voldoen
de mate het D66 gedachtengoed eigen kan maken 
en, als het gaat om verkiezingen voor vertegen
woordigende lichamen, het D66-geluid ook kan 
uitdragen. 
Dispensatieverlening komt alleen dan in beeld wan
neer het ter zake verantwoordelijke bestuur aan
nemelijk kan maken dat er een voldoende basis 
voor dat vertrouwen aanwezig is. Een verzoek om 
dispensatieverlening kan derhalve slechts in behan
deling worden genomen wanneer daaraan een ge
motiveerd verzoek ten grondslag ligt. 

Beslispunt 4 
Het Hoofdbestuur is bevoegd dispensatie te verle
nen van de lidmaatschapstermijnvereisten voor in
terne (bestuurs)functies en voor de verkiezingen 
van vertegenwoordigende lichamen, indien het 
partijbelang zulks vordert. 
Een verzoek om dispensatie wordt alleen in behan
deling genomen indien het een gemotiveerd ver
zoek betreft, afkomstig van het ter zake verant
woordelijk bestuur, op verzoek van de ledenverga
dering. 

Kandidaatstellingsprocedure en voorkeur
sacties 
De kandidaatstellingsprocedure voor de Tweede 
Kamer geschiedt in twee ronden. De eerste ronde 
bestaat uit schriftelijke voorverkiezingen per 
kieskringgroep en de tweede ronde uit een lande
lijke schriftelijke poststemming voor alle leden en 
verkiezing van de lijsttrekker op de algemene le
denvergadering. 
Het gaar hier om een tamelijk omslachtige. en 
vanuit administratie-technisch oogpunt gezien, ui
terst bewerkelijke procedure. Gelet op de beperk
te organisatorische mogelijkheden van de partij 
moet veruit de voorkeur gegeven worden aan een 
simpel, inzichtelijk één-ronde systeem. 
Het huidige twee-ronden systeem heeft tot doel 
nieuwe kandidaten uit verschillende regio's een 
kans te geven. Het is nog maar de vraag of de 
meerwaarde van het twee-ronden systeem op dit 
punt opweegt tegen de extra werkzaamheden die 
verricht moeten worden en de kosten die daarmee 
gemoeid zijn. 
De zorg voor een kandidatenlijst waarbij voldoen
de recht is gedaan aan het aspect regionale sprei
ding vraagt bij een éénronde systeem bijzondere 
aandacht. Het ligt dan ook voor de hand dat bij het 
opstellen van een eventueel stemadvies nadrukke
lijk rekening gehouden zal moeten worden met 
regionale kandidaten. 

Beslispunt Sa 
De kandidaatstellingsprocedure voor de Tweede 
Kamer dient uit te gaan van een één-ronde sys
teem. 

Vervolg op pagina 9 
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Het zou daarnaast ook zeker mogelijk moeten zijn 
dat individuele regio's -of groepen van regio's- een 
stemadvies uitbrengen om de eigen kandidaten te 
ondersteunen. Nu is het zo dat alleen het bestuur in 
kwestie een stemadvies mag geven. Bij de kandi
daat-stelling voor de Tweede Kamer is dat het 
Hoofdbestuur. 
Deze lijn volgend houdt in dat ook bij andere ver
kiezingen voor- keursacties mogelijk moeten zijn. 
Bij verkiezingen voor provinciale staten zouden 
bijvoorbeeld afdelingen zich kunnen roeren. 
Het behoeft geen betoog dat het hier moet gaan 
om positief gerichte acties, dat wil zeggen een 
pleidooi voor en niet tegen één of meer personen. 
Het "vrijgeven" van voorkeursacties brengt wel 
met zich mee dat duidelijk vastgelegd dient te wor
den op welke wiJze gebruik gemaakt kan worden 
van adressen van leden. Thans stelt het H R dat 
ledenlijsten door partijorganen niet gebruikt mo
gen worden of ter beschikking worden gesteld 
voor het verzenden van schriftelijke stemadviezen. 
Vanuit een oogpunt van privacy kan het inderdaad 
niet zo zijn dat ledenlijsten ter beschikking worden 
gesteld aan derden voor het houden van voorkeur
sacties. Partijorganen dienen de ledenlijsten te allen 
tijde onder zich te houden. Wel is het mogelijk dat 
partijorganen de eigen ledenlijsten gebruiken voor 
het houden van eigen voorkeursacties of als "ver
zendhuis" optreden als het gaat om voorkeursac
ties van lagere organen of individuele leden. Een 
regio bijvoorbeeld die bij een verkiezing voor de 
Tweede Kamer een voorkeursactie wil voeren 
voor kandidaten uit de regio kan daarbij zonder 
enig bezwaar de leden uit de eigen regio aanschrij
ven met gebruikmaking van de eigen ledenlijst. 
Indien deze regio het stemadvies echter aan alle 
leden wil uitreiken dient de verzending plaats te 
vinden door tussenkomst van het landelijk niveau 
dat dan als "verzendhuis" optreedt, uiteraard tegen 
vergoeding van de kosten. Het landelijke niveau 
geeft dus niet de adressen uit handen aan de regio. 

Beslispunt Sb 
Het houden van voorkeursacties- dat wil zeggen 
het pleiten voor en niet tegen één of meer perso
nen - is zonder beperking toegestaan. Partijorga
nen stellen ledenlijsten niet ter beschikking aan 
derden. Wel kunnen partiJorganen bij voorkeursac
ties optreden als "verzendhuis" ten behoeve van 
voorkeursacties van lagere organen of individuele 
personen. Het partijorgaan dat verantwoordelijk is 
voor het verzenden van een stemadvies toetst of 
het advies positief gesteld is. 
Het vinden van geschikte kandidaten die bereid en 
in staat zijn bestuursfuncties en functies in commis
sies te vervullen is dikwijls geen gemakkelijke zaak. 
Het potentiële kader van D66 is niet zo omvangrijk 
dat een permanent voldoende aanbod zich aan
dient. Vanuit de zorg voor een kwalitatief goede 
bezetting van besturen en commissies zijn besturen 
voortdurend actief op zoek naar geschikte kandida
ten. In de praktijk zijn er voor de meeste functies 
dan ook bestuurskandidaten voorhanden, zij het 
dan dat de buitenwacht daarvan vaak niet of slechts 
gebrekkig op de hoogte is. 
Het expliciet invoeren van de verplichting voor 
besturen om zelf met een voordracht te komen 
voor de vervulling van vacatures in het eigen be
stuur en voor commissies op het eigen niveau 
maakt aan deze onderhuidse activiteit een einde. 
De eigen verantwoordelijkheid van besturen voor 
een verantwoorde continu·•teit in besturen en com
missies wordt aldus naar voren getrokken, hetgeen 
voor de leden in informatieve zin een winstpunt 
oplevert. 

Beslispunt 6 
Besturen zijn gehouden voor vacatures in het eigen 
bestuur en voor vacatures in commissies op het 
eigen niveau een bestuursvoordracht te doen. 

Concept contributieregeling 1992 

I. Wanneer contributie betalen? 
U ontvangt uw acceptgirokaart voor contri
buticht:taling voor aanvang van het jaar. U 
wordt vcrzocht uw betaling per ommegaan
dc te verrichten. De contributie dient uiter
lijk op I februari te zijn voldaan. 

2. Basiscontributie 
De hoogte van de contributie is afhankelijk 
van het helastbaar inkomen en wel volgens 
de volgende schaal (per jaar): 

belastbaar 
inkomen 
tot en met f 15.000,-
boven f 15.000,-

20.000,-
25.000,-
30.000,-
35.000,-
40.000,-
45.000,-
50.000,-
60.000,-
70.000,-
80.000,-

verschuldigde 
contributie 
f 25,-
f 40,-

60,-
85,-

105,-
120,-
140,-
155,-
175,-
220,-
260,-
300,-

(per f 1.000,- meer inkomen, f 40,- meer con
tributie tot f 500,-). 

3. Indien de contributie niet kan worden opge
bracht, kan men zich schriftelijk (en vertrouwe
lijk) wenden tot de penningmeester van het 
Hoofdbestuur. Deze kan vermindering of ont
heffing verlenen voor één of meerdere jaren. 

Samenwonende D66-leden kunnen, na hiervan 
schriftelijk bericht te hebben gestuurd aan D66, 
f 30,- aftrekken van de basiscontributie van één 
van de beide leden. Beide leden houden hun 
volledige rechten als lid. Bij informatieverzen
dingen wordt dan volstaan met één exemplaar 
(bijvoorbeeld de Democraat)] 

4. Proeflidmaatschap 
Er bestaat een proeflidmaatschap. De bijbeho
rende contributie bedraagt f 25,- (voor een 
welkomstpakket en één jaargang Democraat). 
Men kan maximaal 12 maanden proeflid zijn. Als 
proeflid heeft men wel spreekrecht, doch geen 
stemrecht op D66-vergaderingen. 

Vacatures bij PEAC 

5. Nieuwe ledenJNieuwe leden betalen alle nog 
komende kwartalen van het lopende jaar. Voor 
elk kwartaal is een kwart van de contributie 
verschuldigd. 

6. Betaling in termijnen 
De betaling van de contributie kan in termijnen 
plaatsvinden op voorwaarde, dat door het lid 
een ondertekende verklaring wordt afgegeven 
dat de contributie zal worden voldaan door een 
machtiging tot periodieke overboeking van een 
rekening bij de Postbank of bij een bank.) 

7. Contributiejaar 
Het contributiejaar is gelijk aan het kalenderjaar. 

8. Vrijstelling van contributieverplichtingen voor 
de duur van het lidmaatschap. 
Indien een lid in enig jaar f 3000,- of meer aan 
contributie betaald, is het mogelijk om voor de 
duur van het lidmaatschap te worden vrijgesteld 
van contributiebetalingen. Eenmaal betaalde 
contributie kan niet worden teruggevorderd.) 

REGIOBIJDRAGE 1992 

De regeling voor 1992 luidt, na aanname van de 
motie Friesland op het voorjaarscongres 1989, als 
volgt: 

Het totaal beschikbare bedrag voor de reg1o s 
wordt vastgesteld door het aantal leden, dat aan de 
contributieverplichting heeft voldaan, te vermenig
vuldigen met f I 0,-. 
Dit totale bedrag wordt als volgt verdeeld: 
- Vaste bijdrage van f 2.000,- voor elke regio; 
- Variabele bijdrage naar regio: 

* bedrag beschikbaar voor regio's na aftrek vas
te bijdragen 

* delen door het totaal aantal leden 
* dit bedrag maal het aantal leden per regio 

beschikbaar stellen aan de regio's. 
Voor I 992 betekent dit een variabele bijdrage van 
f 7,50 per lid, dat aan de contributieverplichting 
heeft voldaan. 

Het Hoofdbestuur stelt voor deze regeling onge
wijzigd voor 1992 te laten gelden. 

In februari 1991 zal het 4 jaar geleden zijn dat het PEAC-bestuur practisch geheel werd 
vernieuwd, met als gevolg dat de toen gekozen bestuursleden dan hun termijn er op 
hebben zitten en statutair dienen af te treden. Halverwege de periode verliet één 
bestuurslid de emancipatie-arena, welke vacature toen niet werd opgevuld. 

Ook de voorzitter van het PEAC zal in 
februari aftreden en stelt zich niet her
kiesbaar: voor deze vacature dient men 
apart en gericht te solliciteren. 
Het tijdsbeslag als PEAC-bestuurslid va
riëert, afhankelijk van de functie binnen 
het bestuur, van 1 tot 2 avonden per 
maand. Het werkterrein is veelomvat
tend, omdat emancipatie inmiddels een 
politiek issue is geworden waar niemand 
meer omheen kan; er gebeurt heel veel. 

De eigen deskundigheid vormt zich gaan
deweg; betrokkenheid bij emancipatie 
van de vrouw is als gezamelijk uitgangs-

punt uiteraard wel vereist. 

Het PEAC onderscheidt zich van deze 
andere politieke vrouwenorganisaties 
doordat het juist niet alleen een vrouwe
norganisatie is: ook mannen kunnen zich 
dus aanmelden voor een functie in het 
PEAC-bestuur. Probleem hierbij is wel, 
dat in de vertegenwoordigingen meestal 
geen man als afgevaardigde wordt geac
cepteerd, zodat in de praktijk teveel van 
dit werk op de vrouwelijke bestuursleden 
blijft neerkomen. Zeker voor de vacature 
van voorzitter zal de voorkeur naar een 
vrouw uitgaan. 
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IK MELD MIJ AAN BIJ HET PSVI 
VOOR DEZE BIJEENKOMSTEN. 

0 Workshop .,Politiek Argumen
teren" 
10-11, Gouda, f 75,
(sluiting 1-11) 

0 Kennismakingsdag D66 
15-12, Utrecht, f 15,-
( sluiting 30-11) 

0 Cursus .,Voorjaarsnota" 
16-3-91, plaats nog onbekend 
f 25,- (sluiting 23-2-91) 

IK BESTEL DEZE PUBLICATIES 
BIJ HET PSVI; 
(prijzen excl. porti) 

0 INLEIDING GEMEENTEPOLI
TIEK 
70 pag. f 7,50 

0 RAADSWERK; introductiebro
chure 
20 pag. f 2,-

0 MAP GEMEENTELIJK MI
LIEUBELEID 
130 pag. f 15,-

0 OVER BERG EN DAL, D66-his
torie brochure 
32 pag. f 2,-

0 D66 & DEMOCRATISERING, 
de concrete ideeën 
20 pag. f 2,-

0 VOOR DE D'RAAD, D66-tijd
schrift voor lokale/regionale poli
tiek 
Abonnement f 40,-/gratis nummer 
(geef uw keus aan) 

0 STANDPUNTENBRIEF, perio
dieke catalogus van D66-opinies 
Abonnement f 35 ,-/gratis nummer 
(geef uw keus aan) 

Voornaam: 

Achternaam: 

Adres: 

PC/plaats: 

Telefoon: 

Functie D66: 

Opsturen naar: PSVI-D66, 
Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 AJ Den Haag, 070-3858303 

PS VI 

Herverkiezing PSVI-bestu u rders 

Door omstandigheden is niet tijdig ken
baar gemaakt dat voorzitter en vice-voor
zitter van het PSVI-bestuur tijdens het 
november congres reglementair dienen af 
te treden. Daarvoor excuses. Met het oog 
op de bestuurlijke continuïteit stellen de 
huidige voorzitter Magda Berndsen en vi
ce-voorzitter Katrien Penders zich voor 
een nieuwe periode herkiesbaar. 

Workshop "Politiek Argumenteren" op 
10 november 
Onder leiding van Peter de Lange, com
municatietrainer bij het bureau "Didakt" 
te Gouda organiseert het PSVI op 10 no
vember een workshop politiek argumen
teren. De volgende trainingselementen 
komen daarbij aan de orde: 
- Het helder formuleren van een politiek 
standpunt 
- Het overtuigend presenteren daarvan 
- Het vasthouden van het eigen gedach-
tengoed 
- Het luisteren naar anderen 
- Het bepalen van een houding wanneer 
anderen niet overtuigd raken etc. 
Aantal deelnemers: maximaal 12 
Kosten: f 75,- inclusief lunch 
Plaats: Gouda 
Aanmelding tot uiterlijk l november. 

Kennismakingsdag met D66 op 15 de
cember: 
Een dag bestemd voor eenieder die meer 
wil weten over de achtergronden van 
D66, de positie van D66 ten opzichte van 
andere politieke partijen én zich willen 
oriënteren op de mogelijkheden die D66 
kan bieden aan hen die meer politiek/ 
bestuurlijk aktief willen zijn. 
Gastsprekers: Artie Schimmel, lid D66-
fraktie 2de Kamer; Ruby van Essen, 

Ruim 650 D66-ers bezochten op 29 september het GPO-congres. 

voormalig partijvoorzitter D66 
Kosten: f 15,- inclusief documenta
tiepakket 
Plaats: Utrecht 
Aanmelding tot uiterlijk 30 november. 

In voorbereiding voor 1991: 

Training lijsttrekkers statenfracties in het 
weekend van 19 en 20 januari. Media
training en publickspresentatie zijn hierin 
de belangrijkste elementen. 

Scholingscursus "Voorjaarsnota" op 16 
maart: 
Bij de presentatie van de voorjaarsnota 
geeft het college van B& W aan de raad 
inzicht in de financiële ontwikkelingen 
die naar verwachting de komende 4 jaar 
op de gemeente afkomen. Een tweede 
belangrijk onderdeel van een voorjaars
nota kan worden gevonden in het voorstel 
van het college over de totale omvang van 
de tarieven. 
De voorjaarsnota is dan ook voor de raad 
een belangrijk moment om in een vroeg
tijdig stadium invloed uit te oefenen op de 
opstelling van de primitieve gemeentebe
groting voor een komend jaar. De cursus
groep wordt zodanig ingedeeld, dat deel
nemers van vergeJij kb aar kennisniveau 
bij elkaar komen. 
Uw aanmelding moet uiterlijk 23 februari 
1991 binnen zijn. 
Kosten: f 25,- inclusief cursusmateriaal. 
Plaats: nog nader te bepalen. 

April/mei 1991: Serie werkconferenties 
rond het thema "Politiek Management", 
speciaal voor wethouders van D66. 

Let op de uiterste inschrijfdata! 



EP & Golfcrisis 
Tijdens de plenaire zitting van het Eu
ropees Parlement van september was 
een hele dag gewijd aan een debat over 
de ernstigste internationale crisis sinds 
het einde van de Koude Oorlog, de cri
sis in de Golf. Zoals gebruikelijk bij dit 
soort belangrijke debatten hadden alle 
grote fracties eigen ontwerp-resoluties 
(moties) ingediend. Vervolgens is lang 
en stevig onderhandeld om de verschil
lende teksten samen te brengen in één 
compromis-resolutie, waar een ruime 
meerderheid van het EP zich in zou 
kunnen vinden. 

De liberaal-democratische fractie (LDR) 
werd in de onderhandelingen vertegenwoor
digd door D66-Europarlementariër Jan-Wil
lem Bertens. Naast een krachtige veroorde
ling van Irak en ondersteuning van de Veilig
heidsraad-resoluties, richtte de gezamenlijke 
resolutie zich ook op een aantal Europese 
aspecten van de Golf-crisis. Zo werd opge
roepen tot het verlenen van hulp door de 
Europese Gemeenschap aan de landen die het 
meest worden getroffen door hun medewer
king aan het embargo tegen Irak. Inmiddels 
heeft de EG besloten tot een hulpbedrag van 
1,5 miljard ECU (zo'n 2 miljard dollar), al was 
het gekissebis tussen de lidstaten over wie 
betaalt hoeveel en waaraan, niet bepaald een 
verheffende vertoning. 

Sociale dimensie 1992. 
Een tweede belangrijk onderwerp op de ple
naire agenda van het Europees Parlement in 
september was de sociale dimensie van de 
totstandkoming van de interne markt 
(" 1992"). Het Europees Parlement hecht 
sterk aan dit aspect van de Europese integra
tie, en wil daarbij ook zelf een invloedrijke rol 
spelen. Dat dit soms leidt tot een spannings
veld, kwam in de debatten herhaaldelijk tot 
uitdrukking. 
Ondanks het feit dat de uiteindelijk EP-reso
lutie enige centralistische trekken vertoonde, 
heeft Jan-Willem Bertens toch vóór deze 
tekst gestemd, vanwege het nadrukkelijke 
belang dat D66 hecht aan de sociale dimensie 
van 1992, r.mder andere op het gebied van 
minimum-normen van sociale zekerheid en 
de medezeggenschap, participatie en infor
matie van werknemers. Maar tegelijk is een 
waarschuwing hier wel op zijn plaats: we 
moeten oppassen dat het EP (m.n. de coalitie 
van christen-democraten en socialisten) niet 
te ver doorschiet in centralistische richting. 

Arjen Bouter 

Nieuwe telefoonnummers Eurofractie. 

De telefoonnummers van de Eurofrac
tie zowel in Brussel als in Straatsburg 
zijn gewijzigd. De nieuwe nummers 
zijn: 
Brussel: 09- 32 2 2845602 Straatsburg: 
09- 33 88 1756022. 

EUROPA 

D66 is een politieke partij, organisatorisch ingedeeld in 12 regio's, zo'n 300 
afdelingen met 240 gemeenteraadsfracties en een groot netwerk van commissies 
en werkgroepen. Het secretariaat wordt nu zodanig georganiseerd dat het als 
Partijbureau de centrale uitvoeringsorganisatie wordt. Er werken 10- 15 mede
werkers in verschillende soorten dienstverbanden. D66 werkt met een geauto
matiseerd informatiesysteem voor de leden-en financiële administratie en tekst
verwerking (WP) via een PC-Netwerk.Het partijbureau is hét aanspreekpunt 
voor de leden, de partijorganisatie (hoofdbestuur, regio's, afdelingen, commis
sies en werkgroepen). En tevens voor de zelfstandige stichtingen die de partij 
riJk Is ten aanzien van de coördinatie van activiteiten voortvloeiend uit de 
raakvlakken tussen politiek en partijorganisatie. 
Voor het management van het partijbureau zoekt D66 op korte termijn een: 

DIRECTEUR van het PARTIJBUREAU (VIM) 

voor 40 uur per week 

Functie-inhoud: 
De directeur Partijbureau is eindverantwoordelijk namens het Hoofdbestuur 
van D66 voor een goede organisatie en beheer van de taken en eisen, die ten 
behoeve van de leden en hoofdbestuur en haar commissies worden uitgeoefend. 
Tevens verzorgt het Partijbureau administratieve en ondersteunende taken 
t.b.v. de SWB, het PSVI en de vele commissies en werkgroepen. 
De directeur is verantwoordelijk voor de planning, prioriteitsstelling, werkcoör
dinatie, personeel en organisatie van het partijbureau, huisvesting en middelen 
in het pand op de Bezuidenhoutseweg. Hij/zij verzorgt daartoe de bestuurlijke 
afstemming met de gekozen betrokken vertegenwoordigers uit het Dagelijks 
Bestuur en de planmatige afstemming met de directeur PSVI, directeur SWB en 
coördinerende contacten naar het hoofd organisatie van de TK-fractie.De direc
teur functioneert als secretaris van de bijeenkomsten van het Dagelijks Bestuur 
en van het overleg tussen de leiding van SWB, PSVI, Partijorganen enTKen 
EK-fractie. 

Functie-eisen: 
Aangezien deze functie staat op het kruispunt van politiek-inhoudelijk en admi
nistratief organisatorisch werk, dient de functionaris inzicht te hebben en gevoel 
voor de politieke verhoudingen en de consequenties van politieke evenementen 
(campagnes, congressen, verkiezingen, thema-bijeenkomsten etc.) Wij zoeken 
voor de functie een ervaren manager, die in hoge mate zelfstandig t.o.v. het 
Bestuur en opdrachtgevers en met veel initiatief en verantwoordelijkheidsge
voel werkzaam kan zijn in een goed teamverband met de medewerkers. 

De directeur: 
moet als gesprekspartner kunnen dienen zowel intern als extern op veel verschil
lende niveaus; 
heeft een academisch werk-en denkniveau met praktisch-organisatorische in
slag; 
is een inspirerende en motiverende persoonlijkheid, die ook onder druk de 
werkresultaten in een goede werksfeer weet te bereiken en zonodig ook zelf de 
uitvoering niet schuwt; 
heeft bekendheid en ervaring met automatisering in een PC-werkplek-omge
ving; 
heeft bekendheid en zo mogelijk ervaring met financiële administratie; 
is bereid op onregelmatige tijden te werken; 
heeft uitgesproken communicatieve eigenschappen en een goede mondelinge en 
schriftelijke uitdrukkingsvaardigheid. 

Salaris: 
Het salaris is afhankelijk van ervaring vergelijkbaar met maximaal rang 12 
(f 5622- f 7281 per maand) van de Rijksoverheid. 

Sollicitatie: 
U kunt solliciteren tot 10 dagen na verschijning van deze advertentie d.m.v. een 
brief met curriculum vitae. Uw brief te richten aan D66, Bezuidenhoutseweg 
195, 2594 AJ Den Haag, onder vermelding op de envelop van 'vacature DPB'. 
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'VERWERKERS CHEMISCH AFVAL 
MAKEN ER EEN POTJE VAN ..... ' 

leder jaar komt er in Nederland uit huis
houdens en bedrijven een enorme berg 
chemisch afval vrij. Als met de restanten 
van de konsumptie-maatschappij niet 
netjes en professioneel wordt omge
sprongen, kan er van alles misgaan. 

De bedrijven, verenigd in de NVCA, de 
Nederlandse vereniging van verwerkers 
van chemisch afval zorgen elke dag weer 
voor een verantwoorde verwerking van 
afval. 

Ze zamelen afval in zoals klein chemisch 
afval, olieresten, scheepsafval en afval 
van de industrie. Behandelen zo mogelijk 
het afval, om het geschikt te maken voor 
hergebruik of recycling. Ze ontgiften af
valstromen en maken afvalwater weer 
schoon. Als er geen andere oplossing is, 
verbranden ze chemisch afval of zorgen 
ze voor een veilige opslag. 

De NVCA-Ieden staan garant voor de 
verwerking van ca. I miljoen ton 
chemisch afval per jaar. Dit is ongeveer 
90% van de totale hoeveelheid. 

Laboratoriumonderzoek speelt bij de 
diverse processen een grote rol. 
Alvorens partijen worden ingenomen, 
worden vrijwel altijd eerst monsters in 
potjes verzameld voor analyse. Met 
behulp van geavanceerde apparatuur 
worden de analyses uitgevoerd. Dit is 
maatgevend voor verpakking, transport, 
acceptatie en verwerking. 

In 1989 zijn door de NVCA kwaliteits
eisen opgesteld als extra waarborg voor 
een milieuhygiënisch verantwoorde 
verwerking van chemisch afval. Om lid te 
kunnen worden, moeten bedrijven niet 
alleen beschikken over alle vergunningen; 
ze moeten ook deze kwaliteitseisen van 
harte onderschrijven. 

Wie chemisch afval afgeeft aan een 
NVCA-bedrijf is dan ook verzekerd van 
een verantwoorde verwerking. 
NVCA-Ieden maken er geen potje van. 

Meer informatie over de NVCA is 
verkrijgbaar bij het sekretariaat, telefoon 
01830-23771. Daar kunt u ook de 
NVCA-brochure opvragen. 

NVCA, CHEMISCH AFVAL IS ONS EEN ZORG 
NEDERLANDSE VERENIGING VAN VERWERKERS VAN CHEMISCH AFVAL 



INTERVIEW 13 

Gernt Ybema blikt terug op de algemene beschouwingen 

CDA VINDT UITBARSTINGEN 
LUBBERS OOK GRIEZELIG 
Het kabinet kwam natuurlijk niet in de 
problemen, hoewel het conflict over de 
bejaarden met een klein pensioen hoog 
opliep. Premier Lubbers ontplofte even 
toen fractieleider Wöltgens van de 
PvdA hem "onrechtvaardig" noemde. 
Verder was Lubbers ongeïnspireerd, 
zegt de financiële specialist van 066, 
Gerrit Ybema. Hij blikt met Martin 
Voorn terug op de Algemene Beschou
wingen: "Over een paar maanden moe
ten de echte beslissingen worden geno
men. En dat wordt pijnlijk." 

Ybema: "Toen Van Mierlo zich in het conflict 
over de bejaarden met een klein pensioen tot 
Lubbers richtte en vroeg: "Misschien zou u 
het ook eens van diè kant (die van de Kamer) 
kunnen bekijken?", voelde iedereen de span
ning tussen kabinet en Kamer. De druk op het 
kabinet was maximaal. Maar de emotionele 

uitbarsting van Lubbers, toen Wöltgens zijn 
standpunt "onrechtvaardig" noemde, kwam 
voor iedereen als een verrassing. Ook het 
CDA vindtdeoverwachte uitbarstingen van 
Lubbers griezelig. Hij is het laatste jaar, en 
vooral de laatste maanden, lichtgeraakt zodra 
iemand op integriteit, loyaliteit of rechtvaar
digheid speelt. Dan reageert hij onbereken
baar, onbeheerst. Vroeger liet hij zich nooit 
zo provoceren." 
"Door Lubbers kreeg het debat een andere 
lading. Het was geen financiële discussie, maar 
een discussie over de politieke conseqenties. 
Het voorstel om bejaarden met een klein 
pensioen een extraatje te geven kost maar 
130 miljoen, terwijl het bij de accijnsverho
ging om 300 miljoen ging. Maar Lubbers wilde 
duidelijk maken waar het kabinet staat. Hij 
wilde eigenlijk zeggen: ,.Als je dit weggeeft 
sta je de komende maanden, bij de tussenba
lans, niet sterk." 

"De problemen die nu al opdoemen zijn zo 
ernstig dat het kabinet daar direkt mee aan de 
slag zou moeten. Daarom heeft D66 voorge
steld om de inflatiecorrectie in 1991 niet toe 
te passen. Over een paar maanden moeten er 
namelijk hele ingrijpende beslissingen geno
men worden. Dan gaat het echt niet meer om 
een procentje korting op de subsidies. Het 
wordt heel pijnlijk. Maar als het kabinet de 
tussenbalans in een redelijke verstandhouding 
overleeft is er een goede kans dat het de rit 
uitzit. Slechte Statenverkiezingen voor de 
PvdA brengen het kabinet niet iri gevaar." 

Gemt Ybema: echte beslissingen komen nog .. 

Koppeling 
.,Iedereen is zich bewust van de financiële 
problemen. Vooralsnog schrikken de rege
ringsfracties echter terug voor de conse
quenties, het ligt allemaal gevoelig. Wel stelt 
Brinkman de koppeling eigenlijk al ter discus
sie. Dat is voelbaar en hoorbaar. Het werd 
het mooist zichtbaar op het moment dat hij 
het kabinet verzocht naar inkomensafhanke
lijke subsidies te kijken. Van Mierlo vroeg: 
"Oh, u bedoelt de koppeling?" en de stilte die 
viel was tekenend. Brinkman verstrakte. 
Toen het hem nog een keer werd gevraagd 
liep ie weg, waarop Kok ironisch opmerkte: 
,.Volgens mij neemt hij 't mee." 

.. CDA en PvdA sprongen overigens heel be
hoedzaam met elkaar om. Vooral niet provo
ceren of bruskeren. Dat heeft natuurlijk te 
maken met de affaire-Braks, maar vooral met 
de financiële problemen. Het was tekenend 
dat Brinkman het had over "het huis op orde 
brengen, niet meer schipperen." Soliditeit 
terwille van de solidariteit. Kok had het ook 
steeds over het huis op orde brengen, een 
solide beleid voeren. Maar toch anders. Hier 
wringt iets, Wöltgens en Van Mierlo hebben 
een belangrijke bijdrage aan de sfeer in de 

debatten geleverd. Het gevoel en het ge
moed, ja. De serieuze betrokkenheid bij de 
problemen. Brinkman deed daar niet echt aan 
mee, die stond er een beetje buiten." 

Luciferdoos 
"En dan het persoonlijk gezag van Hans van 
Mierlo: als hij spreekt luistert de Kamer, als 
Bolkestein dat doet wordt er een beetje la
cherig gedaan. Niet voor niks werden de 
VVD-plannen in een lacherig, smalend sfeer
tje afgedaan. De fractie vertoont ook weinig 
samenhang. De VVD kiest voor een harde 
oppositie, maar de onderbouwing ontbreekt 
en dan word je erg kwetsbaar. Een hoge toon, 
maar geen echte alternatieven, het klopte 
gewoon niet. De achterkant van een lucifer
doos, dat soort werk. Onze opstelling- be
scheiden, constructief- heeft goed gewerkt, 
vooral ook door de tegenstelling met de 
VVD, die met een volle mond en lege handen 
stond." 

Het optreden van Lubbers in eerste termijn 
was ronduit teleurstellend: ongeïnspireerd, 
plichtmatig. Hij praatte veel en stroperig. En 
het historisch besef over de processen die tot 
de Duitse eenwording hebben geleid leek te 
ontbreken. Het was voor hem geen aanlei
ding om er op in te gaan. Hij zei eigenlijk: 
"Het is nu geregeld, wat moeten we er ver
der nog mee?" 

"Dat is tekenend voor hem: als er een pro
bleem is toont hij betrokkenheid. Maar als het 
probleem is opgelost hoeven we er niet meer 
over te praten. Zodra een probleem econo
mische kanten heeft voelt ie zich aangespro
ken. Zoals de toetreding van Engeland tot het 
Europees Monetaire Stelsel (EMS). Of het 
forse Nederlandse overschot op de betalings
balans. Dan wordt de econoom in Lubbers 
wakker. Bovendien zijn het natuurlijk interes
sante politieke problemen." 

"Maar verder ... een regeringsleider moet in
spiratie tonen. Die ontbrak ten enenmale. Ik 
heb de indruk dat voor Lubbers de uitdaging, 
de spanning, eraf is. Het wordt allemaal zo 
plichtmatig. Als je zelfs geen betrokkenheid 
meer suggereert houdt alles op. Opvallend 
was dan ook het verschil tussen de vlakke 
Lubbers en Kok, die juist een grote betrok
kenheid aan de dag legde. Heel serieus en 
concreet." 

Martin Voorn 



14 BINNENHOF 

justitie 

"Recht in beweging": kleine vooruitgang 
Minister Hirsch Ballin en staatssecreta
ris Kosto, de twee bewindslieden van 
Justitie, hebben een concreet plan van 
aanpak uitgewerkt om "de kwaliteit 
van de rechtsverzorging" in ons land de 
komende jaren stap voor stap daad
werkelijk te verbeteren. lndit plan, 
waarin de hoofdlijnen van hetjusti
tiebeleid worden aangegeven, en dat 
op 27 september aan de Tweede Kamer 
werd aangeboden, constateren de be
windslieden dat "de instellingen belast 
met rechtspraak, rechtshulp en rechts
handhaving op veel terreinen nog 
steeds symptomen van overbelasting 
vertonen. Die problematiek dwingt tot 
een herbezinning op de maatschappelij
ke positie van de rechtsverzorging". 

Ondanks verbeteringen en vernieuwingen in 
de afgelopen jaren, zijn er volgens de be
windslieden nog altijd "belangrijke proble
men". De handhaving van democratisch vast
gestelde regels schiet tekort, soms in de hand 
gewerkt door regelgeving van onvoldoende 
kwaliteit. Het criminaliteitsniveau is nog 
steeds onaanvaardbaar hoog. Een analyse 
leert dat ook de komende jaren grote inspan
ning is vereist om de problemen aan te pak
ken. Niets minder dan de geloofwaardigheid 
van de democratische en sociale rechtsstaat 
staat immers op het spel. Drie hoofdlijnen 
voor daadwerkelijke verbetering in de 
rechtsverzorging worden door de bewinds
lieden onderscheiden: 
I . De uitvoering van de kerntaken van het 
ministerie van Justitie- het algemeen wetge
vingsbeleid, de rechtspraak en de rechtshulp, 
de (strafrechtelijke) rechtshandhaving en de 
zorg voor bijzondere categorieën, zoals be
dreigde minderjarigen en slachtoffers- zal 
door middel van een groot aantal maatrege
len worden verbeterd. 
2. De organisatie en bedrijfsvoering binnen 
het justitiële apparaat moet verder worden 
gemoderniseerd; 
3. Voor een daadwerkelijke verbetering van 
de rechtsverzorging en het verhogen van de 
kwaliteit van de rechtsorde moet een beroep 
gedaan worden op vele anderen, zoals andere 
bestuursorganen, maatschappelijke organisa
ties en ook individuele burgers. Daartoe zal 
worden gewerkt aan de vorming van netwer
ken en een groter aandeel van de maat
schappij. 

In het plan worden vele maatregelen opge
noemd die voor de daadwerkelijke verbete
ring van de rechtshandhaving dienen te wor
den getroffen. 
Enkele belangrijke zijn: de geleidelijke verho
ging van de aantallen strafrechtelijke reacties 
op delicten (zoals woninginbraak, geweldple
ging, beroving en heling); meer bevoegd he-

den voor de politie; het strafbaar stellen van 
voorbereiding van zware criminaliteit; direct 
afluisteren met richtmicrofoons; toetsen van 
wetgeving op handhaafbaarheid; aanpassing 
van het strafprocesrecht en het burgerlijk 
procesrecht; en uitbreiding van de capaciteit 
van het gevangeniswezen. 
Voor de uitvoering van het plan is aan de 
Justitie-begroting 374,5 miljoen gulden toe
gevoegd. 
Ondanks de goede ontvangst van het plan in 
de pers dient te worden vastgesteld dat van 
werkelijk nieuw beleid niet echt sprake is. 
Veel van de plannen en maatregelen zijn al 
eerder aangekondigd, in het beleidsplan Sa
menleving en criminaliteit, in 1985 uitge
bracht door de toenmalige bewindslieden van 

Justitie. 
Van een echte trendbreuk in beleid, kan on
danks het aantreden van een nieuw kabinet, 
zeker niet gesproken worden. Hoewel ge
hoopt mocht worden op wat meer creati
vieit, met name waar het gaat om de bestrij
ding van criminaliteit, betekent dit overigens 
niet dat D66 afwijzend staat tegenover de 
plannen. De zorg om de rechtsstaat en het 

Begroting Bmnenlondse Zaken: 

niveau van criminaliteit is ook een zorg voor 
ons. Continuering van beleid betekent wel 
dat eerder door D66 geleverde kritiek over
eind blijft. D66 zal de uitvoering van het plan 
dan ook kritisch volgen. Daarbij zal onder 
andere scherp in de gaten worden gehouden 
of het zoeken naar effectieve middelen in de 
bestrijding van criminaliteit niet onnodig, na
delige consequenties heeft voor de bescher
ming van de burgers. Het wankele evenwicht 
tussen rechtsbescherming en rechtshandha
ving dient te worden bewaard. De rechtsbe
scherming is daarvoor een te belangrijk goed. 
In dit verband zijn de plannen voor de gefinan
cierde rechtshulp van belang. 
De toegang tot de onafhankelijk rechter mag 
niet in gevaar komen. Het fundamenteel ter 
discussie stellen van de ingrijpende voorstel
len tot herziening van het strafprocesrecht is 
daarbij ook van belang. Zijn de extra be
voegdheden voor de politie echt nodig en 
wat zijn de resultaten? Volgens D66 zal ook 
periodiek moeten worden bezien of de voor
genomen capaciteitsuitbreidingen binnen het 
gevangeniswezen nog wel een reële basis 
hebben. 

Alleen de Grondwet staat niet ter 
discussie 
De begrotingsbehandeling Binnenland
se zaken is voor buitenstaanders vaak 
een weinig tot de verbeelding spreken
de gebeurtenis. Toch is er op dit terrein 
veel gaande. Alle kabinetsplannen 
overziende zou men zelfs de indruk 
kunnen krijgen dat alleen de Grondwet 
op dit moment niet ter discussie staat. 
Zowel de Gemeentewet als de Provin
ciewet worden momenteel herzien. 
Het kabinet presenteert ambitieuze 
plannen op het gebied van het binnen
lands bestuur. 
Steeds vaker worden gemeenten aan
gewezen als dragers van speerpunten 
van kabinetsbeleid. Sociale ver
nieuwing, Nationaal milieubeleidsplan, 
Structuurschema verkeer en vervoer, 
Vierde nota ruimtelijke ordening, reor
ganisatie politie en de bestuurlijke re
organisatie; het welslagen ervan wordt 
grotendeels is handen van de gemeen
ten gelegd. 

Ook D66 vindt dat daar waar mogelijk taken 
decentraal moeten worden uitgevoerd. De
centralisatie moet dan wel gepaard gaan met 
overdracht van middelen. Te vaak nog is dat 
laatste niet het geval. Neem sociale ver-

nieuwing. Het beleid zal welhaast volledig 
door de gemeenten tot stand moeten wor
den gebracht, maar zij krijgen daarvoor nau
welijks extra geld. 
Integendeel, het kabinet had zelfs plannen om 
maar liefst 43 miljoen te korten op het zo 
nauw aan sociale vernieuwing verwante ter
rein van de stadsvernieuwing. Gelukkig is het 
kabinet, mede op aandringen van D66, op 
deze plannen teruggekomen. 
De meeste gemeenten blijven onverminderd 
enthousiast over de sociale vernieuwing, 
maar dat alleen zal niet voldoende zijn om de 
hooggespannen verwachtingen waar te kun
nen maken. 
De problemen rond de financiering van de 
banenpools maken eens te meer duidelijk dat 
de sociale problemen alleen in samenhang te 
benaderen zijn als ook de verschillende be
stuursorganen bereid zijn hun eigen werk
zaamheden ten dienste te stellen van een in
tergrale aanpak. De weigering van de Sociale 
Verzekeringsraad om WW-geld ter beschik
king van de gemeenten te stellen is hiervan 
niet echt een voorbeeld, maar hopelijk wel 
een incident. 

Miniscule grenzen 
Naast sociale vernieuwing is ook de be-



stuurlijke organisatie een belangrijk thema 
deze begrotingsbehandeling. Later dit jaar zal 
in de kamer nog uitgebreid worden gespro
ken over de onlangs verschenen kabinetsnota 
"Bestuur op niveau", maar al tijdens de begro
tingsbehandeling kwam Olga Scheltema met 
een eerste reactie. Dat was namelijk bij uit
stek het moment om te wijzen op de samen
hang tussen al die kabinetsplannen op het 
terrein van het binnenlands bestuur, die in de 
voorliggende begroting ontbreekt. Be
stuurlijke reorganisatie, europese integratie, 
territoriale en functionele decentralisatie zijn 
geen los van elkaar staande ontwikkelingen. 
Ze vragen om een samenbindende visie. Dat 
deze bij Binnenlandse Zaken nog ontbreekt 
blijkt onder meer uit het feit dat het departe
ment de provincies vraagt de wenselijkheid 
van vaak miniscule grenscorrecties te bestu
deren terwijl veeleer de grenzen tussen de 

provincies in hun totaliteit ter discussie zou
den moeten staan. Europees gezien zijn onze 
provincies te klein en zouden we naar lands

delen toe moeten. 

Voor de muziek uit 
Terug naar de kabinetsnota "Bestuur op ni
veau" over het bestuur in stedelijke gebieden. 
Het kabinet is er helaas nog niet in geslaagd 
een definitieve reactie te formuleren over de 
adviezen van de commissie Montijn en de 
Raad voor het Binnenlands Bestuur uit 1989. 
Sinds die tijd is van verschillende zijden gewe
zen op de noodzaak van een democratisch 
bestuur op bovenlokaal niveau. Het kabinet is 

nog niet tot die conclusie gekomen. 
In de nota heeft het kabinet de suggestie van 
D66 (verwoord in een motie bij de begro
tingsbehandeling 1990) overgenomen om ex
perimenten met de bestuurlijke organisatie in 
grootstedelijke gebieden mogelijk te maken. 
Evenals bij de sociale vernieuwing vraagt D66 
zich af of daar resultaat van kan worden ver
wacht nu er voor de betrokken gemeenten 
geen enkele financiële tegemoetkoming in 
het vooruitzicht wordt gesteld. 
Verbazing wekt ook de keuze van het kabinet 
voor uitbreiding van de mogelijkheden om 
intergemeentelijke samenwerking van bove
naf af te dwingen. In de eerste plaats vindt 
D66 dit uit democratisch oogpunt een on
wenselijke oplossing, ook al wo"rdt zij nu als 

BINNENHOF 

deelprovincies met een direct gekozen be
stuur. 

IS 

een slechts tijdelijke oplossing gepresen

teerd. De al geringe zeggenschap van de be
trokken gemeenteraden over de interge
meentelijke samenwerking wordt hierdoor 
opnieuw verkleind. Ook de effectiviteit van 
de door het kabinet gekozen oplossing staat 
ter discussie. Het is nog maar zeer de vraag of 
de provincie in staat zal zijn de grote steden 
te verplichten tot samenwerking met haar 
randgemeenten. 
Het kabinet heeft ervoor gekozen bovenge
noemde maatregelen vast te leggen in een 
interimwet. Juist op het moment dat zowel 
Gemeente- als Provinciewet worden herzien 
en in het ontwerp voor de nieuwe Provin
ciewet al mogelijkheid wordt geschapen voor 

Bij de behandeling van de Gemeentewet 
heeft Olga Scheltema de staatssecretaris ge
wezen op de logische consequentie van dat 
voorstel. Willen deelprovincies zinvol zijn dan 

zullen gemeenten de mogelijkheid moeten 
krijgen bovenlokale taken daaraan over te 
dragen. De staatssecretaris vond dat D66 
hiermee "net iets te ver voor de muziek uit 
loopt". Voor D66 blijft dan de vraag wat het 
kabinet wil met de mogelijkheid om deelpro
vincies in te stellen, temeer daar er ook in de 
nota "Bestuur op niveau" met geen woord 
over wordt gerept. 
Toch een gebrek aan samenhang/ 

Spitsroeden rijden 
"Ik kan het maar beter zelf doen", verzuchtte minister MaijWeggen onlangs in de 
Tweede Kamer. Een gedachte die ieder mens weleens invalt, maar in dit geval was 
het toch een opmerkelijke uitspraak. 
De minister doelde op de pers-presentatie door de Nederlandse Spoorwegen over 
de verhoging van de spitstarieven. Volgens Maij-Weggen gebeurde dat zo knullig, 
dat het voorstel bij voorbaat kansloos was. 
Inderdaad was de weerstand niet gering tegen de geplande verhoging, maar ik 
betwijfel of dat iets met presentatie te maken heeft. je kunt immers niet alles 
oplossen door het plaatsen van borden met de afbeelding van een meisje dat uit 
een bos komt hollen met een ballon in haar hand. 

Het is de vraag of die verwijzing naar de NS zo'n sterk nummer was van een minister, die 
oorspronkelijk met dezelfde voorstellen had ingestemd, en er nu haastig op terug kwam onder 
druk van de publieke opinie. Tenzij de minister bedoelt dat ook slechte voorstellen door de 

samenleving heen geloodsd kunnen worden met behulp van een handige reclamecampagne. 
Het was gewoon niet zo'n goed idee van deNSen dat was aan het gevoelen van de gemiddelde 
treinreiziger goed te merken. 
Je zag ze denken: "Eerst pesten ze je de auto uit en dat heeft zo'n succes dat je I 0% meer moet 
gaan betalen omdat het gelukt is." Op zich had de NS begrijpelijke bedrijfseconomische 
motieven om de tarieven in de spits aanzienlijk méér te willen verhogen dan die in de dal-uren. 
Spitscapaciteit is schaars, die maken we dus duur, en als dat betekent dat er minder reizigers 
komen is dat jammer maar helaas. 
Mijn voornaamste kritiek op die redenering is, dat de NS als door de staat gesubsidieerd bedrijf 
ook maatschappelijke doelstellingen in het oog moet houden. En zo'n maatschappelijke doel
stelling hebben we in het Struktuurschema Verkeer en Vervoer nu juist geformuleerd: ook de 
wegen worden in de spits te vol, je kunt je niet meer permitteren om voor de capaciteit van het 
wegennet die spits als uitgangspunt te nemen want dan moeten we het hele land vol asfalt 
leggen. Dus ook bij het autoverkeer moet de spits worden ontlast, en dat moet nu juist 
gebeuren door mensen in de trein te lokken. Een botsing van doelstellingen dus, en dan behoort 
de maatschappelijke doelstelling van mobiliteitsbeheersing voor te gaan. 
En helaas, die afweging was niet terug te vinden in het uiteindelijke voorstel van de Spoor
wegen. 
Een onevenredig hoge stijging van de spitstarieven zal de reiziger namelijk niet bewegen een 
andere vertrektijd te kiezen, om de doodeenvoudige reden dat hij geen keuze heeft. 
In de toekomt komt er hopelijk meer flexibiliteit in de arbeids-en studietijden en misschien 
gaat iedereen zelfs wel dichter bij zijn werk wonen, maar tot die tijd zullen wij moeten 
accepteren dat de gehele samenleving zich rond hetzelfde tijdstip in beweging zet. 
Ik vrees dat een te forse verhoging van het spitstarief de keuzevrijheid dan ook zal beperken tot 
het in ere herstellen van de auto. Kortom, terug naar af. 
D66 heeft dan ook gepleit voor een tariefsverhoging van 3Y,%- als die al noodzakelijk is, maar 
dat is een verhaal apart- evenredig verdeeld over spits- en daluren. 
Daarmee los je het probleem van de overvolle treinen niet op. 
Maar die oplossing moet dan ook niet komen van het prijsbeleid voor openbaar vervoer, maar 
van een drastische uitbreiding van de capaciteit. Een uitbreiding die door D66 al jaren wordt 
bepleit. 
Het is de enige weg om te komen tot een radicale wijziging van het vervoersbeleid, waarin de 
auto te lang een centrale plaats heeft ingenomen. 

Gerritjan Wo/ffensperger 
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Verkiezings
karavaan. 
Als tegenbezoek voor de komst van vier 
Hongaarse burgemeesters van de SDS, de 
Alliantie van Vrije Democraten, aan D66, 
woonde een delegatie van vier D66-ers de 
laatste week van september de SOS-campag
ne voor de gemeenteraadsverkiezingen in 
Hongarije bij. 
De D66-burgemeester van Bodegraven San
der Brugman, D66gedeputeerde Jan de Lan
ge, Eerste Kamerlid Hanneke Gelderblom en 
Paul Captijn trokken drie dagen met de ver
kiezingskaravaan mee langs de afdelingen van 
de SDS en de Fidesz, de sociaalliberale jonge
renorganisatie. Hanneke Gelderblom be
zocht de plaatsenTata en Esztergom aan de 
Hongaars-Tsjechische grens tussen Boeda
pest en Wenen. Het viel haar op hoe hard en 
soms nationalistisch de campagne door som
mige partijen wordt gevoerd. Gelderblom: 
"De Hongaren hebben weinig vertrouwen in 
de democratie, vooral door de chaos die de 
Russen achterlieten. Het Hongaars Forum, 
een vrij populistische middenpartij, speelt 
daarop in met een nationalistische campagne 
waarin ook het antisemitisme de kop op
steekt. Zo wordt de SDS bestempeld als een 
club intelectuelen en beschuldigd van het mo
nopoliseren van de media." Gelderblom be
speurde een levendige aandacht voor mi
lieuvraagstukken bij de SDS. "In Esztergom 
ligt een door de Duitsers gebombardeerde 
brug over de Donau. Het Forum heeft de 
renovatie van die brug tot verkiezingsitem 
gemaakt omdat aan de overzijde in Tsjechos
lovakije een Hongaarse minderheid woont. 
Voor de SDS is het milieuvriendelijk maken 
van een papierfabriek, die vlak naast de brug 
ligt en heel Esztergom vervuilt, het belang
rijkste thema." Valt er voor D66 iets te doen 
in Hongarije? Ja, zegt Gelderblom, "ik kreeg 
veel vragen over hoe de milieuproblemen 
aangepakt kunnen worden en ik heb beloofd 
het aan te kaarten bij Laurens Jan Brinkhorst, 
onze DG-Milieu in Europa." 

Datstemt 
heel anders! 
Landsmeer gaat evenals andere gemeenten in 
Waterland na de gemeentelijke herindeling 
op woensdag 7 november a.s. een nieuwe 
gemeenteraad kiezen. In Landsmeer doen ze 
er alles aan om van hun éénmansfractie straks 
een vijfmensfractie te maken. Onder de slo
gan "Stem D66, dat stemt heel anders!" 
wordt er danig getamboereerd. Gerrit-Jan 
Wolfensperger spreekt er op donderdag 25 
oktober in "De Eierkorf". Daar wordt dan 
tegelijkertijd het eerste lustrum gevierd van 
het politiek café dat op initiatief van onze 
partijgenoten in dat etablissement regelmatig 
wordt gehouden. Al was er dan maar één 
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zetel in de raad, het contact met de burger 
werd niet verwaarloosd. 
Op de avond van verkiezingen komen in 
diezelfde Eierkorf alle politieke partijen in 
Landsmeer bijeen om de uitslagen te volgen. 
Wij lezen dit alles in De Groene Landsmeer
der, het periodiek van D66 Landsmeer, dat 
ook al weer een aantal jaren verschijnt. 
De redactie van Democraat vestigt naar aan
leiding van dit bericht uw aandacht op enkele 
ook voor kleine afdelingen belangrijke zaken: 
* Politiek café. Makkelijk te organiseren. 
Laat eens een paar politieke tegenstanders in 
uw gemeente in het openbaar de degens krui
sen over iets dat de algemene belangstelling 
heeft. 
* Krantje. Daar moet je iemand voor hebben 
die het leuk vindt om het te doen en die er als 
een terrier aan blijft hangen dat het uitkomt. 
Liever klein beginnen. Twee keer per jaar is 
ook een krantje. Een uitstekend middel om 
de 'andersdenkenden' op de hoogte te hou
den van het denken en doen van D66. En áls je 
een krantje hebt, stuur dan van elke uitgave 
één exemplaar aan Tineke Knaap op het lan
delijk secretariaat. Zij haalt er uit wat ook 
voor andere partijleden lezenswaard is vóór 
het exemplaar in het archiefwordt opgebor
gen .Dan hebben we er allemaal wat aan en 
soms kom je in de Democraat. Zoals nu 
Landsmeer, dat wij succes wensen en een 
plaats in het college. 

Prima 
Op vrijdag 28 september organiseerde 
de stichting Prima een dag waarop Volks
vertegenwoordigers ongedwongen ken
nis konden maken met de zonnige zijden 
van Amsterdam. Ook de D66Kamerle
den lieten zich de kans niet ontglippen 
een veilig en vrolijk uitstapje te maken 
naar Neerlands hoofdstad. Dick T ommel 
bespeelde een draaiorgel, Louise Groen
man zette zich op de Bloemenmarkt in 
de blommen, Arthie Schimmel sprak met 
de parel van Ajax, Brian Roy en Hans van 
Mierlo liet zich afzakken in de riolen van 
zijn woonplaats. Marie Louise Tiesinga 
wilde graag met de bereden politie een 
rondrit maken door de binnenstad. Een 
paar dagen voor het bezoek trainde zij, 
zo schreef het N RC, op een manege draf, 
galop en stapvoets rijden. 
Uiteindelijk kwam het er niet van. Om
dat de politie geen uniform kon regelen, 
zo ging het gerucht. Maar een paar dagen 
later kwam de ware reden aan het licht. 
De Senatrix bleek genomineerd voor de 
hoogste onderscheiding onder de 
dierenbeschermers vanwege haar 'niet 
aflatende verzet tegen dierproeven in de 
Eerste Kamer'. Zij kon het waarschijnlijk 
niet over het hart krijgen om getooid 
met die titel op de rug van een trouwe 
viervoeter door de Amsterdamse ver
vuiling te draven. 

Krimpen- kromp
bekrompen 
In de omgeving van 's lands grootste haven 
Woont een lid met bestuurlijke gaven. 
Hij riep op een dag: 
"Straks word ik ... ", maar ach, 
Laat ons die tekst nog even begraven! 

Referendelirium 
Sinds D66 het referendum onder de aandacht 
van de Nederlandse kiezer heeft gebracht, 
wordt er in allerlei vaderlandse gemeenten 
mee gestoeid. De hoofdstad des lands bracht 
ruim 300 suggesties op tafel voor onderwer
pen die wel eens via een referendum tot 
klaarheid zouden kunnen worden gebracht. 
Zelfs Jan Blokker vond het de moeite waard 
daar aandacht aan te besteden. In Vlaardingen 
werd de bestemming van de Broekpolder een 
gaaf onderwerp voor een referendum ge
noemd. Maar het Vlaardingse volk moet nog 
even wachten. Een slimme tegenstander van 
het referendum stelde namelijk voor om het 
houden van een referendum maar eens tot 
onderwerp van een referendum te maken. 
D66 is het daar helemaal mee eens. Democra
tischer kan het echt niet. We wachten af! 

Tegenbegroting 
De redactie van de Democraat heeft een on
derhoud aangevraagd met Th ijs Wöltgens, 
fractievoorzitter van de PvdA in de tweede 
kamer. Sinds Hans van Mierlo bij de Algeme
ne Beschouwingen heeft beweerd dat de te
gen begrotingen van Th ijs beter waren dan 
diens echte begroting, wil de redactie graag 
bij hem in de leer. Wie weet is er voor het 
volgend boekjaar van de partij een tegenbe
groting in te dienen waarbij de Democraat 
wat beter uit de verf komt dan in de echte 
begroting. Tien nummers per jaar is voor een 
partijblad toch wel het absolute minimum? 
Wordt het niet eens tijd dat we daarover een 
referendum houden in de partij? 



ALV-51 ziet wisseling van voorzitter 

OUDENNIEUW 
Ruim 600 leden bezochten op 3 novem
ber de SIste Algemene Ledenvergade
ring die gehouden werd in Den Haag. 
Naast de vaststelling van twee Hoofd
bestuursmoties over minderhedenbe
leid trok de verkiezing van een nieuwe 
partijvoorzitter de meeste aandacht. 
Michel Jager gaf na twee jaar de leiding 
over aan Ries Jan sen. 

Jansen is voor 066 burgemeester van Krim
pen aan de IJssel en verder actief lid van de 
commissie voor sociale vernieuwing Schaefer 
en de besturen van CJP (bevordering deelna
me jongeren aan cultuur) en HALT (bureau 
voor criminaliteitspreventie via alternatieve 
straffen). Hij ziet de functie van partijvoorzit
ter vooral als een organisatorische. Met name 
de aanwas van nieuwe leden vraagt de ko
mende jaren de aandacht. "Van de I 0.000 
leden zijn er op dit moment 20% op enigerlei 
wijze actief voor de partij, terwijl dat gemid
delde bij de andere partijen minder dan 5% is. 
Hoe lang kunnen we nog zo uniek blijven1" 
vroeg hij zich af in zijn maiden-speech als 
voorzitter. Het draagvlak is nodig om te 
voorkomen dat de representativiteit in de 
lokale raden te gering wordt. Ries Jansen 
noemt dat het proces van 'natuurlijke selec-

De oude en de nieuwe partijvoorzitter. 
Boven: Het congres bedankt Michel jager 
met een langdurig applaus. 
Onder: De nieuwe partijvoorzitter Ries 
Jansen in gesprek met campagneleider 
Ernst Bakker (foto's: Dennis Sies) 

------
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tie': te weinig aanbod betekent te weinig 
kwaliteit. 
Politieke uitspraken zal Ries Jansen niet zo 
snel maken. De politieke verantwoorde
lijkheid ligt volgens hem in eerste instantie bij 
de Kamerfractie, en die profileert zich zeker 
niet slecht. "Ik heb geen ambitie in die rich
ting". 

Met de nadruk op het organisatorische en in 
mindere mate op het politieke aspect bouwt 
Ries Jansen voort op de invulling die Michel 
Jager de afgelopen twee jaar aan de functie 
gaf. Onder leiding van Jager werden de eerste 
stappen gezet naar een professionalisering 
van de partij. Zijn politieke visie kwam slechts 
een enkele maal naar voren (het beste voor
beeld is zijn bijdrage in de discussie over de 
reorganisatie van politie), maar was dan wel 
goed voor de nodige publiciteit. 

Naast het afscheid van Michel Jager als partij
voorzitter namen op het congres ook Frits 
Herman de Groot (vice-voorzitter politiek) 
en Ruud van der Steeg (eerste penningmees
ter) afscheid van het bestuur. 
Meer over het congres op pagina's 5 en 6 
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COMMENTAAR 

D66 en de ontworteling van de oude 
partijen. 

Is het u ook opgevallen? De drie andere grote partijen gaan steeds meer op D66 lijken. 
Althans in bepaalde opzichten . 

De PvdA is onmiskenbaar realistischer geworden en maakt zich steeds meer los uit de 
historische omklemming van ideologische blauwdrukken. Het CDA voert onder 
leiding van Lubbers zo'n zakelijk, no-nonsense beleid, dat veel christenen zich afvragen 
waar dec eigenlijk voor staat. De VVD tracht zich minder ideologisch te profileren en 
zet zich (interne partijrapporten en uitspraken Bolkestein) steeds minder af tegen 
haar 'natuurlijke' tegenvoeter, de PvdA. 

Tegelijkertijd neemt het aantal zwevende kiezers toe. De vanzelfsprekende binding 
met bepaalde groepsbelangen en godsdienstige richtingen maakt steeds meer plaats 
voor kiezen per verkiezing. De ontzuiling tast de wortels van de traditionele politieke 
partijen aan. 

Volgens sommige waarnemers, zoals prof. Oerlemans (NRCHandelsblad 17-4-90), 
verliezen de politici door de ideologische vervaging hun morele binding met de 
kiezers. De afstand tussen burger en bestuur zou hierdoor onaanvaardbaar groot 
worden. De politieke leiders streven daardoor vooral persoonlijke belangen na en 
zouden zich nog uitsluitend profileren door stunts: veel plannen en ideeën waar niets 
van terecht komt. Prof. Oerlemans slaat de plank behoorlijk mis. Het is waar dat door 
deze ontwikkelingen het relatieve belang van de geloofwaardigheid van de individuele 
politici toeneemt. De politiek wordt persoonlijker. Dit proces wordt versneld door de 
televisie. Wie dit echter een verarming noemt en terugverlangt naar het blindelings 
volgen van de zuilenelites, heeft wel een zeer lage dunk van de Nederlandse democra
tie. Bij ons is het gevaar niet groot dat een filmacteur uitsluitend vanwege zijn 
geslaagde televisie-optredens de hoogste regeringsmacht krijgt. 

Natuurlijk is er op de kwaliteit van veel Nederlandse politici nogal wat aan te merken. 
Maar onze democratie is volwassen genoeg om het aantal pure egoïsten, opportunis
ten en gladde leeghoofden in topposities tot een minimum te beperken. Wel verdient 
het aanbeveling om niet alleen bewindslieden en fractieleiders, maar alle volksverte
genwoordigers via optreden in en buiten de media in veelvuldig( er) contact met de 
burgers te brengen. Verandering van het kiesstelsel kan hiertoe een middel zijn; veel 
belangrijker lijkt mij een verandering van de mentaliteit en gewenste vaardigheden 
van de politici. 

Politieke geloofwaardigheid en herkenbaarheid op termijn zijn niet afhankelijk van 
ideologische bindingen. Het tegendeel is eerder het geval. De traditionele partijen 
rechtvaardigen hun 'nieuwe' opstelling met oude leuzen waardoor hun kiezers zich 
dubbel verloochend weten. Wie daarentegen steeds weer opnieuw de kiezer voor 
zich moet zien te winnen, ontkomt, op straffe van verkiezingsnederlagen, niet aan 
consequent gedrag waar de kiezer zich mee kan identificeren. Goede presentatie en 
een doordachte en rechtvaardige standpuntbepaling hoeven elkaar niet uit te sluiten. 

Zouden daar misschien de succesvolle episodes uit de D66 geschiedenis op berusten? 
Zou dat misschien ook verklaren waarom we ons nu weer in de kiezersgunst mogen 
verheugen? 

Partijen en individuele politici zullen het moeilijker krijgen. 
Zij zullen meer dan voorheen op hun eigen verdiensten beoordeeld worden. Dat 
garandeert op zich nog geen blijvend succes voor D66. 
Wel vermindert het de zeer onterechte structurele voorsprong van partijen met 
traditionele bindingen. Kortom, de ontworteling van de oude partijen is een verrij
king van onze democratie. 

Bob van den Bos 
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Eerste resultaten bestuurlijke vernieuwing 

RAPPORT DEElMAN 
POSITIEFONTVANGEN 
Na veelvuldig en intens vergaderen in 
beslotenheid heeft de bijzondere com
missie vraagpunten (commissie Deet
man) op 16 november j.l. haar rapport 
gepresenteerd. De commissie werd in 
januari 1990 door de Tweede Kamer 
ingesteld naar aanleiding van de vrijwel 
kamerbreed gesteunde motie-Van 
Mierlo c.s. Die was ingediend tijdens het 
debat over de regeringsverklaring in 
november 1989. De motie drong aan op 
een bezinning op de wenselijkheid van 
staatkundige, bestuurlijke en staats
rechtelijke vernieuwingen in ons land. 

Het bijzondere van de commissie was vooral 
dat zij werd gevormd door de fractievoorzit
ters van de vijf grootste fracties in de Tweede 
Kamer, allen vergezeld door een lid van hun 
fractie, alsmede door een fractievoorzitter 
namens de kleine rechtse fracties. Hans van 
Mierlo en ik vertegenwoordigden de D66-
fractie. Op verzoek van de Kamer werd de 
voorzitter van de Tweede Kamer voorzitter. 
Een ongekend zware parlementaire commis
sie dus. Alleen de grondwetsherziening van 
1917 (onderwijspacificatie, algemeen 
kiesrecht) in het begin van deze eeuw is een 
vergelijkbare politieke inspanning ten deel 
gevallen. 

Voor D66 was een zware parlementaire be
trokkenheid een belangrijke voorwaarde. De 
commissie zou zich immers moeten bezig
houden met knelpunten in ons staatsrechte
lijk en bestuurlijk bestel. Het hachelijke van 
een dergelijke onderneming zonder politiek 
commitment vooraf was in het verleden 
reeds te vaak gebleken. Hoeveel zinnigs er 
ook over de knelpunten in ons democratisch 
bestel werd neergeschreven, toch heeft dat 
de politiek (regering en parlement) niet tot 
ingrijpende veranderingen kunnen bewegen. 
Om een enkel voorbeeld te noemen: de 
staatscommissie Cals-Donner over wense
lijkheid van veranderingen in ons grondwet
telijk bestel (gekozen premier offormateur; 
districtenstelsel, gekozen burgemeester), de 
commissie hoofdstructuur rijksdienst (Von
hoff) over de organisatie van de rijksdienst en 
de staatscommissie Biesheuvel over de relatie 
kiezer- beleidsvorming en over het referen

dum als onderdeel daarvan. Geen van deze 
voorstellen leidde tot wijzigingen in ons 
staatsrechtelijk of bestuurlijk systeem. Om 
die reden achtten wij een hernieuwde bezin
ning op ons staatsbestel alleen zinvol als er van 
het begin af aan sprake zou zijn- en blijven!
van een breed politiek commitment. Dat 
commitment is ook noodzakelijk om eventu
eel wenselijk geachte veranderingen te kun-

nen realiseren. 

Een kostbaar moment 
Een belangrijke eerste stap is nu gezet. "Een 
kostbaar moment", aldus Hans. De commissie 

is unaniem met een rapport gekomen dat 
weinig heilige huisjes onbesproken laat, dat 
analyseert, knelpunten signaleert en in een 
aantal gevallen ook oplossingsrichtingen aan
draagt. Met dat laatste gaat de commissie 
overigens verder dan zij krachtens haar op
dracht behoefde te gaan. 

Centraalstaan de thema's "kwaliteit van de 
overheid" en "de relatie kiezer-gekozene". 
Opvallend is daarbij de kritische houding van 
de commissie ten opzichte van het functione
ren van het parlement zelf. 

Het is niet zo verbazingwekkend dat de con
creet aangedragen oplossingen zich vooral 
richten op een meer optimaal en minder ver

kokerd functioneren van de Tweede Kamer 
zelf en op de verbetering van de kwaliteit en 
de snelheid van het wetgevingsproces. Op die 
terreinen kon de commissie zich terecht des
kundig achten. 
Ook ten aanzien van de overheidstaken wor
den oplossingsrichtingen aangereikt. De com
missie suggereert de kamer zelf het heft in 
handen te laten nemen als de regering onver-

De commissie Deetman tijdens de presentatie 

van haar rapport .Een kostbaar moment", 

aldus Hans van Mierlo. Achter de tafel naast Deetman 

zelf de fractievoorzitters van de grote partijen. 

(foto: Hans Kouwenhoven). 
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hoopt niet of niet in voldoende mate met 
voorstellen voor verdergaande territoriale
en/offunctionele decentralisatie van taken 
zou blijken te komen. Misschien een effi
ciency-schot voor de boeg/ 
Ook de coördinatieproblemen bij de rijkso
verheid blijven niet onbesproken, de verschil
lende ministeriele verantwoordelijkheden 
evenmin. Uitdrukkelijk worden daarnaast de 
integratie van beleidsterreinen binnen depar
tementen, een samenvoeging van departe
menten, alsmede een herverdeling van be
voegdheden tussen ministeries weer aan snee 
gebracht. Heel uitvoerig wordt ook ingegaan 
op de Europese ontwikkelingen. 

Een directere democratie 
Op de vraag of het wenselijk is onze Neder
landse democratie iets directer te maken, 
wordt echter nog geen rechtstreeks ant
woord gegeven. Wel wordt er- en dat is 
bepaald niet onbelangrijk- geconstateerd dat 
de door de verschillende staatscommissies 
gesignaleerde spanningen op het terrein van 
democratie en rechtsstaat niet of niet in vol
doende mate zijn verminderd. Ook wordt 
erkend dat de hechte verankering van de poli
tiek in ideologien en levensbeschouwingen 
tanende is. De commissie acht de discussie 
over het systeem van kabinetsformatie, en 
daarmee over de legitimatie van de minister
president, niet beeindigd. Zij wijst daarbij op 
het toenemend belang van de regeringslei
ders van de lid- staten in het Europese inte
gratieproces en op het ontstane gebruik de 
lijsttrekkers van de grote partijen als kandi
daat-minister-president te kwalificeren. Dat 
zijn nieuwe facetten die naar het oordeel van 
de commissie een herbezinning op de legiti
matie van de minister-president rechtvaar
digen. 
Naast een gematigd districtenstelsel, al dan 
niet overeenkomstig het Duitse stelsel, wor
den ook de verschillende vormen van het 
referendum een nadere beschouwing waard 
geacht. De wijze van verkiezen van de leden 
van de Eerste Kamer wordt wordt weer in de 
discussie gebracht, evenals een mogelijke ver
kiezing van de burgemeester. Zeer concreet 
wordt de commissie als het gaat om de intro
ductie van een terugzendingsrecht voor de 
Eerste Kamer. Een flink aantal door D66 be
langrijk geachte staatsrechtelijke onderwer
pen heeft zo weer een plaats op de politieke 
agenda gekregen. 

De commissie geeft ook een vervolgtraject 
aan en stelt voor dat zij in stand blijft om de 
follow-up te begeleiden. De staatsrechtelijke 
punten waarvoor veelal nog nader onderzoek 
noodzakelijk wordt geacht zouden onder 
auspicin van de commissie bestudeerd kunnen 
worden. Als dit voorstel door de kamer 
wordt overgenomen, zal de commissie Deet
man dus voorlopig blijven voortbestaan. 

De toekomst zal moeten uitwijzen of de nu 
ingeslagen weg begaanbaar blijft en tot gun
stiger resultaten leidt dan de eerdere pogin-
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gen tot vernieuwing van ons staatsbestel. Het 
feit dat de commissie zich gedurende bijna 
een jaar met de in het rapport genoemde 
knelpunten intensiefheeft beziggehouden, 
geeft hoop. De materie is echter weerbarstig, 
uiteindelijk zijn ook machtsverhoudingen in 
het geding. De eerste reacties op het rapport 
waren in ieder geval overwegend positief. Nu 

worden de reacties vanuit het land tot IS 
januari a.s. ingewacht. Daarna zal de vaste 
commissie voor Binnenlandse Zaken van de 
Tweede Kamer bezien of er nog een schrifte
lijke behandeling nodig is of dat het rapport 
direct plenair in de Tweede Kamer kan wor
den besproken. Begin februari weten we 
meer. 0/go Scheltema 

'Het perputuum mobile 
van de democratie' 
Denken en praten over democratie is 
essentieel voor het voortbestaan er
van. Op het symposium ter gelegen
heid van het eerste lustrum van de Ve
reniging voor Democratisch Bestuur en 
vertegenwoordiging "Thorbecke" 
bleek dit maar weer al te waar .Op 22 
oktober jongstleden vond in de verga
derzaal van de Eerste Kamer een dis
cussie plaats over het probleem van de 
lage opkomst bij verkiezingen. De dis
cussie tussen Hans van Mierlo en Frits 
Bolkestein werd ondersteund door een 
speciale uitgave van "Namens", het or
gaan van de Vereniging Thorbecke en 
uitslagen van een NIPO enquete. 

Een opkomstpercentage van 62 procent bij 
de gemeenteraadsverkiezingen in maart 
jongstleden zet grote vraagtekens bij de legi
timatie van de gekozenen en de kwaliteit van 
onze democratische besluitvorming. Volgens 
de voorzitter van de Tweede Kamer Deet
man dient de vraagpuntennota over staatkun
dige vernieuwingen mede dit verlies van 
"klanten" tegen te gaan. 

Opnieuw instelling van een opkomstplicht 
(afgeschaft in 1970) wordt niet als een oplos
sing gezien daar het in eerste instantie om een 
recht gaat. Hans van Mierlo vroeg zich daarbij 
af wat nu eigenlijk de persoonlijke motieven 
zijn van mensen om de gang naar de stembus 
te maken. Veel is daarover eigenlijk niet be
kend. 
Het percentage thuisblijvers zal voor een 
deel bestaan uit mensen die tevreden zijn met 
de huidige situatie. Dit werd door de forum
leden niet als een probleem ervaren. Voor 
het overige liepen de meningen ver uiteen, 
vooral waar het ging om de binding met de 
kiezers weer te vergroten. 

Frits Bolkestein bleef steken in opmerkingen 
dat de politiek saai is geworden doordat ech
te keuzes niet gemaakt of doorgeschoven 
worden naar adviesraden. Hij zoekt het in het 
overdragen van steeds meer bevoegdheden 
naar zowellokale (gemeenten, provincies) als 
supra-nationale overheden (EEG). 

Hans van Mierlo ziet structurele problemen 
in onze democratie. Het wezen van de demo
cratie is de keus, ook de keus om te zeggen: 
"Ik wil van een regeringspartij af.". Nu zie je 
dat door coalitievorming geen rekening 
wordt gehouden met de opinies van de bur
gers. De partij van discussiegenoot Bolken
stein gaf daarvan bij de voorlaatste ver
kiezingsen nog een voorbeeld: de VVD bleef 
ondanks een zetelverlies van I 0 toch in de 
regering. 
Het geven van twee stemmen: een voor de 
het gezag en een voor de controle op dat 
gezag maakt dat wel mogelijk. De basis van 
een goede democratie is dat alle mogelijke 
coalities denkbaar, uitvoerbaar en strafbaar 
moeten zijn. Dat voorkomt dat een partij 
(CDA) ongeacht hoeveel zetels ze winnen of 
verliezen als vanzelfsprekend deel uitmaakt 
van de regering. Daarnaast dient de democra
tie directer en persoonlijker te worden. In
strumenten hiervoor (referenda, gekozen 
burgemeester e.d.) wilde Van Mierlo, voor
uitlopend op het verloop van de discussie, 
niet opwerpen voor de analysefase. Opmer
kelijk is dat ruim een derde van de stemge
rechtigden van oordeel is dat het stemgedrag 
weinig of niets uithaalt. Een oorzaak hiervan is 
dat een politieke stroming niet meer een 
maatschappelijke emancipatorische bewe
ging, is maar dat de medenzeggenschap ook in 
andere maatschappelijke bewegingen vorm 
gegeven wordt. Deze organisaties missen 
vaak een helicopterview en richten zich pri
mair op belangenbehartiging. 

De Thorbecke Vereniging heeft met haar 
eerste vijf jaar bewezen dat zij gerechtigd is 
het gedachtengoed van onder andere Rous
seau en Montesquieu (zie NRC 22 + 23 okto
ber jl door Jan Glastra van Loon) te bewaken 
en steeds opnieuw weer leven in te blazen. 
Het debat tussen Bolkenstein en Van Mierlo is 
hiervan slechts één voorbeeld. 

RikRa/Ieman 
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Congresimpressies van Stijn Verbeeck 

DE RUST VAN DE 
WANDELGANGEN 
Niets te horen in de wandelgangen van 
wat zich ter vergadering afspeelt, I 2,25 
voor een kopje koffie, I 3,- voor een 
broodje en een internationaal accorde
onconcours in de belendende zalen. Dat 
is kort samengevat de impressie van 
ons jongste congres in Den Haag op za
terdag 3 november j.l. De commissie 
van ontvangst van leden die voor het 
eerst een congres bijwonen, was zó ma
ger vertegenwoordigd, dat wij gedwon
gen waren permanent in de hal te ver
blijven. Als je daar niets hoort van de 
teksten uit de vergaderzaal, ben je voor 
je impressies aangewezen op de infor
matie die van andere leden tot je komt. 
Die vindt u hieronder. Maar eerst een 
herhaalde smeekbede aan de organisa
toren: laat ons de volgende keer (2 fe
bruari 1991) weer vergaderen in een 
ruimte met faciliteiten. 

5 

Het hoofdonderwerp van onze 5 I ste Alge
mene Ledenvergadering (AL V) was het 
vreemdelingenbeleid. Hans van Mierlo noem
de in zijn congresrede het vraagstuk van de 
vreemdelingen en de minderheden de testca
se voor het Europa in wording. Dàt en het 
milieu, veel meerdan de economie. 'Laten we 
ons geen enkele illusie maken. Het vraagstuk 
van de minderheden, de asielzoekers, de 
vreemdelingen kan alleen maar groter wor
den. Het zal ons naar de keel vliegen en onze 
maatschappij ontwrichten als we het niet be· 
ter gaan aanpakken.· 

Met emge moeite kon het meuwe DB op het podium tijdens het congres. Vlnr: Ries }onsen, Marijke Augustijn, Ruud Hessing, Hans 
Jeekel, Eduard Groen, Coosje Fijn van Draadt.}et de Bussy, Linze Schaap, Miehit Groothuizen en Steven van Schilfgaarde. 

Het congres had op dat tijdstip het enigszins 
geamendeerde beleidsstuk al vastgesteld. Een 
steun voer de afgevaardigden op alle niveaus. 

Eén van hen, wethouder Ferm i na uit Dor
drecht had eerder bij de behandeling van het 
stuk het woord gevoerd. Hij stelde vast dat 
wanneer je een wat donkerder huidskleur 
hebt, je vrijwel automatisch als 'minderhe
den-specialist' door het leven gaat. Hij vond 
het belangrijker dat hij het minderheden-be
leid in zijn wethoudersportefeuille had. Hij 
hield een pleidooi voor minder theorie en 
méér aanpak. Werkgevers hebben van nature 
iets van: Ho, ho, niet zo snel, tuut tuut, even 
rustig aan! Een Wet Bevordering Arbeidskan
sen vindt Ferm i na een uiterst geschikt instru
ment. Het summum van integratie durfde hij 
nauwelijks te noemen: de eerste gekozen 
zwarte burgemeester' 

Aan het eind van de dag gaven enkele leden 
spontaan hun impressie van het gebeuren. 
jeanne Cremers uit Maastricht vindt één kandi
daat voor het voorzitterschap toch een beet
je 'ermoei'. Meer kandidaten, dat verhoogt 
de spanning en maakt er een echte verkiezing 
van. 
Hans Strijers is verrukt dat ook Hans van 
Mierlo nu pleit voor een liberale partij in het 
midden van het politieke krachtenveld. 
Steeds meer een alternatief voor het CDA, 
maar op een veel minder vrijblijvende manier 
en met een paar radicale standpunten. 
Magda Berndsen, tien jaar notulencommissie 
en nu sinds I september 1990 burgemeester 
van Obdam. Dat komt ervan als je af en toe 
eens over 'oude rotten' schrijft. Obdam is 
sinds jaar en dag een CDA-bolwerk. Geen 
D66-fractie, maar wel partijlid Stan Nuveen 
als gemeente-secretaris en een college van 
B& W dat uit louter vrouwen bestaat! Magda 
heeft voor het eerst het congres eens in de 
wandelgangen beleefd. 
Micheljager vindt dat de basis van de partij 
echt verbreed is. Het bewijs daarvoor zijn de 
ruim zeshonderd bezoekers op dit congres. 
Hij heeft het voorzitterschap met genoegen 
twee jaar bekleed, maar er is ook een gevoel 
van opluchting dat hij zich nu volledig aan 
Wageningen kan wijden. Het was niet zozeer 

.... 

Oproep Bestuurlijke 

"Na de verkiezingen hebben veel 
raadsleden zich ingespannen om door 
middel van bestuurlijke vernieuwing te 
komen tot het beter functioneren van 
het gemeentelijk en provinciaal be
stuur. Er zijn voorstellen voor referen
da gedaan, ombudsfuncties voorgesteld 
en voorlichtingssuggesties gedaan. In 
het land wordt op dit punt juist van 
D66-vertegenwoordigers bijzonder 
veel verwacht. Juist vanuit het begin 
van ons bestaan zijn we bezig met de 
vraag hoe de kiezer, de burger beter bij 
het bestuur kan betrekken". 

Vanuit die achtergrond deed Olga Scheltema 
op de AL V de oproep om haar schriftelijk op 
de hoogte te brengen van alle initiatieven die 
nu plaatselijk en regionaal ontplooit worden. 
De werkgroep Binnenlandse Zaken zal in sa
menwerking met het PSVI een brochure met 
suggesties uitbrengen om bestuurlijke ver
nieuwing verder vorm te geven. 

Het adres: Fractie D66, tav. Olga Scheltema
De Nie, Binnenhof I A, 251 3 AA Den Haag . 
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11>-het tijdsbeslag dat het moeilijk maakte, maar 
veel meer de psychische belasting van het 
steeds maar weer omschakelen van een volle 
baan als burgemeester naar het dikwijls on
verwachte appèl op je voorzitterschap. 

Geen woorden maar daden 

Tot slot de nieuwe voorzitter Ries jansen, 
burgemeester van Krimpen a/d IJssel en daar
voor raadslid en zes jaar wethouder in Rot
terdam. Nu een heel ander soort groene ta
fel. 'Ik zal nog een hoop moeten leren, maar 
er staan veel mensen om me heen. Mijn be
langrijkste opdracht is de verbreding van het 
draagvlak van de partij en daarmee samenhan
gend de interne organisatie van D66 en de 
professionalisering van het management van 
de partij. De band kiezer-gekozene is in elke 
partij aan de orde. Misschien is die juist bij ons 
niet zo slecht, maar dat is een reden te meer 
om er aandacht aan te besteden. Speciale aan
dacht wil ik daarbij besteden aan de Jonge 
Democraten. Of ik het voorzitterschap lan
ger dan twee jaar denk te bekleden, laat ik 
nog maar even in het midden. Dat is overigens 
ook ter beoordeling van de partij, maar dat 
zien we over twee jaar wel.' 
Wij wensen onze nieuwe voorzitter een suc
cesvolle ambtstermijn toe. Stijn Verbeeck 

Een opvallende aanwezige op het con
gres was Han Entzinger, secretaris van 
de projectgroep Allochtonenbeleid van 
de Wetenschappelijke Raad voor het 
Regeringsbeleid, en daarnaast lid van 
D66. Met die kwalificaties is hij de aan
gewezen persoon om in te gaan op de 
besluiten van het congres. 

In hoeverre wijkt het D66 standpunt nu af van 
dat van het WRR? 
"Het WRR-rapport beslaat een veel breder 
vlak. Verder zijn de verschillen niet zo gek 
groot." 
Is er dan nog wel sprake van een D66-lijn in het 
op dit congres vastgestelde minderhedenbeleid? 
"0, heel duidelijk. 066 en WRR sporen heel 
duidelijk met elkaar op het gebied van de 
individuele benadering. Dus niet primair de 
minderheden zien als groep of groepen, zoals 
in de afgelopen vijftien tot twintig jaar steeds 
het hoofdkenmerk van het overheidsbeleid is 
geweest. We spreken mensen aan als indivi
duen, op hun individuele verantwoorde-

Democraten uit het Oosten 
Vorig jaar rond deze tijd van het jaar was het nieuws dat de communistische 
partijen in Midden Europa hun macht verloren. De muur ging open, Ceausescu 
werd verdreven. Nu is de DDR geschiedenis. Het laatste restje muur in Berlijn is 
opgeruimd en de CVSE heeft geleid tot een gemeenschappelijke verklaring waarin 
de parlementaire democratie en de markteconomie tot uitgangspunt zijn geno
men. Ook aan D66 is deze ontwikkeling niet voorbij gegaan. 

In een sneltreinvaart is het vroegere Oost 
Europa aan het veranderen. In het ene na het 
andere land zijn er nationale, regionale of 
ideale verkiezingen. 
Aangezien alles nieuw is voor de Oost-Euro
peanen zoeken ze naar kontakten met partij
en in het Westen om verkiezings-en be
stuurservaring uit te wisselen. In september 
ontmoetten vier Hongaarse burgemees
terskandidaten van de SOS, de Alliantie van 
Vrije Democraten, lokale 066-ers. En met 
succes. 
Toeval of geen toeval, maar allen werden ze 
gekozen. Begin december kwamen 40 pasge
kozen gemeenteraadsleden van het Slowaak
se Publiek tegen Geweld en het Tsjechische 
Burgerforum op uitnodiging van D66 naar 
Nederland voor een werkconferentie ge
meentepolitiek. Kortom, reden genoeg voor 
partij en SWB om de fringe meetings van de 
AL V in het teken van Oost-Europa te 
plaatsen. 

Midden-Europa 
Als speciaal thema waren de Fringe Meetings 
zonder twijfel een succes. De acht 'Democra
ten uit het Oosten' die op het congres aanwe
zig waren, vertegenwoordigden vijf volkeren 
uit drie staten. Voor hen bestaat Oost-Euro
pa niet meer, ze spreken van Midden Europa. 
Daarbij verwees Marton Modos van de Hon
gaarse Jonge Democraten (Fidesz) naar het 

Oostenrijks-Hongaarse Rijk. Alle acht kwa
men ze uit streken die tot 1918 hiervan deel 
uitmaakten. 
Hiermee wilde hij aangeven dat er een histo
rische band bestaat tussen deze streken en 
het Westen. 

Wat betreft hun ideeëngoed hadden onze 
gasten niets meer van ons te leren. Als be
langrijke thema's werden genoemd individu
ele rechten en vrijheden en democratie. De 
partij van de Hongaarse minderheid in Slowa
kije zag voldoende mogelijkheden om een 
democratische samenleving binnen een fede
ratief verband met Tsjechoslowakije te reali
seren. De sociaal-liberalen uit Kroaten en Slo
venen waren pessimistischer over een soort
gelijke ontwikkeling in hu land. De wens tot 
afscheiding uitJoegoslavie komt hieruit voort. 
Nationalisme wordt door hen verworpen, 
maar als vrijheid binnen de grenzen van Joe
goslavie niet mogelijk is, dan is er geen reden 
om deel van die staat te blijven uitmaken. 

Een opvallend '066'-verhaal hield het parle
mentslid van Burger Forum: Kud Lacek. Vol
gens hem had een ideologische discussie geen 
zin. Om tot een oplossing te komen is er 
volgens hem slechts een weg: de pragmati
sche aanpak. 

Elmer Ktaasen 

lijkheid. Daarbij ligt een heel nadrukkelijke 
taak voor de overheid die instrumenten moet 
hanteren en ontwerpen om die integratie 
ook daadwerkelijk mogelijk te maken. Ik denk 
dat we ons daarin onderscheiden van een 
partij als de VVD.Je kan wel roepen, 'ze 
moeten integreren', maar als je als overheid 
daartoe geen mogelijkheid geeft, blijft dat een 
loze kreet. Die mogelijkheden zitten er bij 
het D66-stuk wel in. Ik denk aan de facilitei
ten in het onderwijs, maar het is ook te vin
den in de benadering naar bedrijven toe, bij
voorbeeld in de vorm van de nieuwe wet 
bevordering arbeidskansen en via contract
compliance." 

De meeste betrokkenen zijn het er over eens dat 
het minderhedenbeleid de afgelopen jaren niet 
gewerkt heeft Nu is er sprake van een nieuwe 
start Wanneer wordt duidelijk of we nu wel op 
de goede weg zijn? 
Dat moet met een jaar of vijf te zien zijn. 
Minderhedenbeleid heeft te maken met inte
gratie in de samenleving. Dat is een proces dat 
lang duurt. Er zijn in het begin van de jaren '80 
verwachtingen gewekt die nooit waarge
maakt hadden kunnen worden. 
"Dat is niet alleen de schuld van de overheid, 
er is ook sprake van maatschappelijke en eco
nomische ontwikkelingen die voor tegen
wind gezorgd hebben. Er is als gevolg daarvan 

een enorme discrepantie tussen de vriendelij
ke woorden waar Nederland in het buiten
land beroemd om is en wat er feitelijk ge
beurt. Zo'n discrepantie kan niet zo lang 
voort blijven bestaan. Het WRR-rapport is al 
weer anderhalfjaar oud, en er is nog niet veel 
gebeurd. 

Han Entzin)'!er (fata: Bert Hauweling) 

Functioneert de sociale vernieuwing niet als zo
danig? 
"Woorden, tot nu toe. Wel enige aanzetten, 
maar als ik feitelijk naar de cijfers kijk, bijvoor
beeld van de werkeloosheid, zie ik geen ver
andering. Kijk naar wat de overheid bereid is 
uit te trekken voor allerlei activiteiten op dit 
gebied. De toon is wel enigszins veranderd, 
maar de feitelijke beleidsinstrumenten nau
welijks. 
De politiek is vaak geneigd te denken tot en 
met volgende verkiezingen. Dit zijn typisch 
lange-termijn-vragen, waarmee de gevestig
de partijen niet zo goed raad weten. Dat 
verklaart ook de impasse van het beleid." 

Alexander Osten 



DEMOCRATEN 

ConceptagendaAJLV-52 
2 februari 1991 
Buitensociëteit, Zwolle 
10.00 uur 

10.15 uur 

10.45 uur 

11.00 uur 
12.00 uur 
12.15 uur 
12.45 uur 

13.15 uur 

14.30 uur 

15.00 uur 
15.45 uur 
16.15 uur 
16.30 uur 

Opening door partijvoorzitter. 
Benoeming congresleiding, notulen- en stemcommissie. 
Toelichting stemprocedure. 
Financiën - contributieregeling 1992 

- regiobijdrage 1992 
Presentatie kandidaten besturen en commissies. 
Opening stembussen. 
Beslispunten Huishoudelijk Reglement 
Toespraak partijvoorzitter 
Lunchpauze 
Inleiding over milieu. 
Sluiting stembussen. 
Parallelle sessies over milieu: 
* Duurzame ontwikkeling 
* Provinciaal beleid voor afvalverwerking 
* Gebiedsgericht milieubeleid 
Campagnestart Provinciale Staten 
Toespraak Ernst Bakker 
Toespraak fractievoorzitter Tweede Kamer 
Actuele Politieke Moties 
Uitslag stemmingen 
Sluiting door de congresvoorzitter 

In de Democraat van maart 1988stondop 
de achterpagina een stukje over 'Het 
meisje achter de congresbalie '. Daarin 
wordt melding gemaakt van het feit dat zij 
Laurens Jan Brinkhorst vroeg z'n naam te 
spellen, omdat hij zonder lidmaatschaps
kaart hetcongres wilde bijwonen. Na drie 
jaar 'de stem van het landehik secreta
riaat' te zijn geweest, gaat Mieke van den 
Berg op een andere plek haar talenten 
verder ontwikkelen. Van groentje ont
wikkelde zij zich tot een waardevolle 
kracht die ook nog feilloos vier inkomen
de telefoonliinen wist te bedienen en me
nig nieuw lid van een welkomspakket 
voorzag. 

Termijnen moties ALV Het partijbureau zal van 
maandag 24 december tot en met 
vrijdag 4 januari gesloten zijn! Op de volgende pagina vindt u de slui

tingsdata voor moties en amendementen 
van het februaricongres. De sluitingsda
tum is vastgesteld op dinsdag 15 januari 
1991 om 14.00 uur. Actuele politieke mo
ties kunnen tot donderdag 31 januari 1991 
om 10.00 uur aangeleverd worden bij het 
Partijbureau. 

Gerrit Ybema is verhuisd 
Zijn nieuwe adres is: 
Zuidvliet 344 
8921 ET Leeuwarden 
tel. 058-157984 

Vacatures voor 
AJLV-52 
Dagelijks Bestuur 
De positie van vice-voorzitter organisatie 
komt vacant. Inlichtingen over de inhoud 
van de functie en het tijdsbeslag kunt u 
krijgen bij de huidige functionaris: Ruud 
Hessing, 01830-20447. Daarnaast komt, 
reglementair, de functie van 2e publici
teitscoördinator vacant. De huidige func
tionaris stelt zich herkiesbaar. 

PEAC 
Zoals al gemeld in de vorige Democraat 
zijn er 5 vacatures binnen het PEAC-be
stuur waar onder die van voorzitter. Infor
matie bij Mirjam Hommes 020-767689. 

Geschillencommissie 
Adriënne Vrisekoop treedt, na bijna drie 
termijnen, terug als voorzitter. Informa
tie over deze positie is bij haar te verkrij
gen: 023-291144. 
Landelijke Verkiezingscommissie. Hier is 
één vacature te melden. Informatie bij de 
voorzitter, Arno van der A vort: 04997-
75024. 

PSVI-bestuur 
Vacatures binnen het PSVI-bestuur zijn 
die van secretaris (en lid DB-PS VI) en 
van twee leden van het AB.Meer infor
matie bij de directeur van het PSVI, Leo 
Pinxten 070-31\58303. 

Kandidaatstellingsformulieren zijn te 
verkrijgen op het landelijk secretariaat 
070-3858303. 
Sluitingsdatum is 15 januari 1991!! 

JA~ONTVANGGRAAGEEN 
EXEMPlAARVAN HET 

CONGRESBOEK2 FEBRUARI 1991 

Naam: ..................... . 

Adres: 

Opsturen naar: D66 
Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ Den Haag 



B CONGRES 

Milieu centraal op februari-congres 
Op 2 februari a.s. zal op het congres uitgebreid over het thema milieu worden gesproken. 
Er vindt zo snel na vaststelling van het verkiezingsprogramma geen besluitvorming 
daarover plaats. Wel is relatief ruim tijd uitgetrokken voor de behandeling van drie 
concrete onderwerpen. 

Die onderwerpen zijn door het Hoofdbe
stuur gekozen uit een lange lijst van mo
gelijke onderwerpen variërend van mi
lieu in het internationale handelsbeleid 
tot het opzetten van een Nederlandse mi
lieu-uitvoeringsorganisatie. Bij de selec
tie van onderwerpen is vooral gelet op 
actualiteit, op algemene aard (niet speci
fiek- technisch) en is gekozen voor sterke 
nadruk op milieuthema's die in de besluit
vorming op provinciaal niveau aan de or
de zijn. Het congres van 2 februari is im
mers ook onze campagnestart voor pro
vinciale staten. 

Op het congres zal aan de hand van inlei
dingen worden ingegaan op de volgende 
onderwerpen: 
A. Duurzame ontwikkeling en koop

kracht 
Wat is de verhouding tussen het stre
ven te komen tot duurzame ontwikke
ling en de koopkracht. Twee aspecten 
zijn hier aan de orde: milieuverbete
ring leidt tot hogere lasten voor de 
burger, en meer koopkracht leidt tot 
grotere consumptieve uitgaven, met 
vaak direct of indirect een nadelig ef
fect op het milieu. 

foto-onderschrift: Regiobestuur en oro•am·ise<!rde 
regio's Flevoland en Overijssel. Er werd aandacht besteed aan de toekomst van kastelen en particuliere landgoederen. die steeds 
moeilijker aan milieu- en recreatie-eisen kunnen voldoen. 

Congresreglement 
Ter uitvoering van art. 251id 6 van het Huishoudelijk Reglement heeft het Hoofdbestuur 
het navolgende congresreglement vastgesteld voor de 52-ste ALV op 2 februari 1991. 
ART. I 
Het congres van 2 februari 1991 te Zwolle is een algemene 
ledenvergadering in de zin van art. 20 van het Huishouddijk 
Reglement. 

ART.2 
Motie~ en amendementen met betrekking tot de onderwerpen, 
vcrmeld op de congresagenda, dienen: 
a. te zijn vastgesteld door een ARV. AVS of AAV. hetgeen 
moet blijken uit ondertekening door twee betrokken be
stuursleden. voorzitter en secretaris, of te zijn voorzien van 
vijfentwintig handtekeningen (met vermelding van lidmaat
schapsnummer) van leden van D66: 
h. uiterlijk. doch liefst eerder. op dinsdag 15 januari 1991 om 
14.00 uur in de juiste vorm op het landelijk secretariaat van 
D66 te zijn ontvangen; 
c. te zijn opgesteld op het daartoe in het Huishoudelijk Reglc
ment bijlage Gafgedrukt standaardformulier: 
d. voorzover het moties of amendementen betreft die betrek
king hebben op de actuele politieke situatie uiterlijk op don
derdag 3/ januari 1991 voor 10.00 uur op het Jandelijk secreta
riaat van D66 te zijn ontvangen. 

ART.3 
De reglementair ingediende en door de Rapportagecommissic 
goedgekeurde moties en amendementen worden in een con
gresbock samengebracht. Dit congreshoek is ter vcrgadering 
beschikbaar. 

ART.4 
De Rapportagecommissic beslist over nummering en volgorde 
van plaatsing der moties en amendementen in de congres
hoeken. 

ART.5 
a. Voorstellen tot wijziging van een tekst kunnen uitsluitend 

per concreet wijzigingsvoorstel (amendement) worden Inge
diend. Moties die naar het oordcel van de Rapportagecommis
sic de strekking hebhen een tekst te wijzigen worden ah amen
dement in behandeling gcnomen.lndien echter de tekst van de 
motie daarvoor onvoldoende aanknopingspunten bevat naar 
het oordcel van de commissie. kan de commissic de indieners 
de gelegenheid geven om hun voorstel te herformuleren bin
nen een door de commissie te stellen termijn. 
b. Voorstellen om agendapunten te schrappen zijn huiten de 
orde. 
c. Indien de congresvoorstellen beslispunten bevatten. dan 
Lullen voorstellen om deze beslispunten, dan wel afzonderlijke.:: 
onderdelen daarvan. te schrappen. worden beschouwd alseen 
schriftelijk uitgebrachte tegenstem en niet in het congresbock 
worden opgenomen. 

ART.6 
Wanneer indieners van moties en/ of amendementen in overleg 
met het Hoofdbestuur cn/of Programmacommissie "Wijzigin
gen aanbrengen in hun voorstellen. dienen ziJ de Rapportage
commissic en de Congresleiding hiervan onverwijld in kennis 
te stellen. 

ART.7 
De behandeling van moties en amendementen ten congressc 
geschiedt als volgt: 
a. de door de indieners aangewezen woordvoeder geeft desge
wenst een beknopte toelichting: 
b. de Congresleiding verleent gedurende een door deLe te 
bepalen tijd het woord aan diegenen die zich voor een door de 
leiding te bepalen tijdstip als spreker hebben aangemeld op 
een bij de Congresleiding berustende sprekerslijst en wel in de 
volgorde van aanmelding; 
c. Het I foofdhestuur en de Programmacommissic brengen 
desgewenst een advies aan de ALV uit owr het aan de orde 
zijnde voorstel; 

B. Afvalbeleid en de provinciale verant
woordelijkheid. 
Provincies hebben een belangrijke 
taak in het afvalstoffenbeleid. Zij ma
ken plannen gericht op het realiseren 
van een goede aanpak voor de ver
schillende afvalstromen. Alleen: ook 
omdat preventie niet goed lukt wordt 
veel afval én afvalverwerking doorge
schoven over de provinciegrenzen. 
Wat moet veranderen in het afvalbe
leid, opdat oplossen niet langer door
schuiven betekent? 

C. Bijzondere gebieden: wie betaalt de ex
tra bescherming? 
In het milieubeleid wordt nu een be
leid gericht op het schoon krijgen van 
geheel Nederland voorgestaan: het al
gemene milieubeleid. De maatregelen 
daarvoor zijn echter niet streng ge
noeg om ook die gebieden waar grote 
rust heerst, waar natuur prioriteit 
heeft, of waar het drinkwater wordt 
gewonnen afdoende te beschermen. 
Meer is nodig: en de vraag wordt dan: 
wie betaalt de extra maatregelen, die 
natuurlijk doorwerken in extra beper
kingen aan de industrie, de landbouw, 
de recreatie e.d.? Geldt ook hier het 
principe: de vervuiler betaalt? 

Drie actuele thema's, die zullen worden 
toegelicht in drie zalen door telkens een 
deskundige inleider. Daarna is het woord 
aan u.In de Democraat van januari zullen 
de drie gekozen onderwerpen alvast wat 
verder worden uitgewerkt. 

Hans Jeekei secretaris politiek H B 

d. de Congresleiding geeft desgewenst de woordvoeder van de 
indieners de gelegenheid tot een reactie op de sprekers van de 
sprek~rs~ijst en de adviezen van Hoofdbestuur of Programma
commJSsJc; 
e. de Congresleiding brengt de amendementen in stemming in 
volgorde van hun ingrijpcndhcid. zoals door de Rapportage
commissic in het congresbock aangegeven en daarna het al dan 
niet geamendeerde voorstcl;indicn het voorstel bestaat uit 
heslispunten. al dan niet opgedeeld in sub-beslispunten, dan 
worden deze beslispunten en de eventuele sub-beslispunten 
ieder afzonderlijk in stemming gedacht: 
f. de Congresleiding brengt de moties cn/of resoluties met 
hetrekking tot een bepaald agendapunt in de door de Rappor
tagecommissic in het congresboek vcrmelde volgorde in stem
ming. echter niet dan nadat alle motiesen/of resoluties bij het 
betreffende agendapunt zijn toegelicht op de wijze onder a t/m 
d geregcld:bij actueel politieke motie~ dient de vcrgadering 
afzonderlijk en zonder toelichting of debat te beslissen of die 
motie in behandeling wordt genomen. 

ART.8 
Voorstellen van orde kunnen tijdens de ALV uitsluitend wor
den ingediend omtrent: 
a. verdeling van spreektijd; 
b. de volgorde van behandeling van en hesluitvorming over 
agendapunten en daarbinnen de sub-agendapunten. alsmede 
over beslispunten en daarbinnen de suh-beslispunten: 
c. vast~tclling of een agendapunt. of een onderdeel daarvan. 
dan wel een beslispunt, of een onderdeel daarvan voldoende is 
behandeld en rijp voor besluitvorming is. 

ART.9 
In alle gevallen betreffende de gang van zaken tijdens het 
congres. waarin dit congresreglement niet voorziet, beslist de 
Congresleiding met inachtneming van de Statuten en het Huis
houdclijk Reglement. 
Het standaardformulier voor het indienen van moties en 
amendementen vindt u op pagina 54-55 van het Huishoudelijk 
Reglcment dat in het bezit i~ van iedere afdclingss~crctari~. 
Het formulier is tevens op te vr<tgcn op het landeliJk sccr-:ta
riaat Dóó, Bczuidcnhoutscwcg !95. 25Y4 AJ Den Haag. 070-
.1R5X303. 



PARTIJNIEUWS 

Even slecht is even ver 
Op 26 november j .I. vond de uitgebreide commissie-vergadering plaats over het emanci
patiegedeelte van de begroting. Door de diverse commissieleden werd de staatssecretaris 
ondervraagd over haar plannen voor het komende jaar. Namens onze D66 fractie was 
het Louise Groenman die het woord voerde. 

Zij begon met te stclkn dat de commissic 
'in blijde verwachting' is van een concreet 
beleidsplan, dat steeds maar uitgesteld 
wordt. Over het algemeen was de com
missie van oordeel dat gezien de hoge 
verwachtingen die men ten aanzien van 
het beleid van de staatssecretaris koester
de, gezien haar emancipatoir verleden, 
niet helemaal waren uitgekomen. 

Als gelijkheid steeds wordt ingevuld van
uit de gedachte: "even slecht is ook ge
lijk", wat schieten vrouwen er dan mee op 
in de praktijk? Voor de rest werd 'be
vriezing' en 'pas op de plaats'politiek ge
constateerd (PvdA), terwijl tot teleurstel
ling van de VVD het duo-denken bij alle 
vormen van beleid nog centraal blijft. Het 
gezin blijft de vertrouwde hoeksteen en 
moeders zorgen nog steeds voor kinde
ren. Verzorging in de basisvorming om de 
achterstand die mannen in de zorg heb-

ben, weg te werken, lijkt weer van de 
baan, evenals zaken als arbeidstijdver
korting en flexibele werktijden voor man
nen en vrouwen (Groen Links). 

Algemeen wil men langzamerhand con
cretisering van beleid zien. 
Waarom nu bv. weer een adviesaanvraag 
aan de Emancipatieraad over toename 
van het aantal vrouwen in politiek en be
stuur? Laat de overheid gewoon begin
nen met zelf meer vrouwen aan de top te 
plaatsen, daar is echt geen advies meer 
over nodig. Hoe ging het met de rond
gangsgesprekken door de verschillende 
departementen over het interne beleid? 
Hoe ver is men daar met positieve actie? 

Volgt een rapportage? 
Het lobby-bureau, waarover in de vorige 
uitgebreide commissicvergadering eman
cipatie nog zoveel gesproken werd, werd 

Adviesraad hecht aan bestaande 
minimum lidmaatschaps-termijn 
Op 17 november vergaderde de Adviesraad in een steenkoude Jaarbeurszaal o.a. over de 
beslispunten, zoals die door het HB zijn geformuleerd als voorbereiding op het wijzigen 
van statuten en huishoudelijk reglement. 

Dat een partijvoorzitter ook lid van de 
Eerste Kamer moet kunnen zijn stuitte 
niet op veel weerstand. al werd en passant 
aan Ries lansen. die voor het eerst als 
fractievoorzitter de AR bezocht, fijntjes 
gevraagd naar een eventuele kandidatuur 
in die richting. Overigens bleek hij geen 
kandidaat te zijn. 
Wel waren de AR-kdcn sterk gekant te
gen ven;oepeling van de lidmaatschaps
termijnvereiste. Een termijn van mini
maal I jaar lidmaatschap werd zonder
meer nodig geacht om functies in en na
mens de partij te kunnen vervullen.Ook 
is de AR het oneens met het HB ten aan
zien van de kandidaatstellingsprocedure 
voor de Tweede Kamer. De raad hecht 
aan een procedure in twee ronden, zoals 
nu is opgenomen. 
De concrete voorstellen tot wijziging zul
len o.a. in de AR volgend jaar een voor
behandeling krijgen voor ze aan de AL V 
worden voorgelegd. 

Milieu 
Uit de themaconferentie van de AR 
kwam naar voren. dat het milieu als on-

derwerp opnieuw aandacht diende te krij
gen. Dit keer ligt daarbij het accent op 
maatregelen, die moeten leiden tot ge
dragsverandering ten opzichte van het 
omgaan met het milieu. Uitgangspunt 
daarbij is, dat hoewel de milieunormen 
nog niet in alle opzichten vast liggen toch 
nu duidelijk met maatregelen moet wor
den aangegeven in welke richting wc wil
len gaan.Geconstateerd werd, dat van 
veel milieu-nota's weinig overblijft als de
ze op concrete maatregelen worden be
oordeeld.Brongericht beleid kan slechts 
op termijn oplossingen bieden, maar het 
milieu is echter al te ver heen om te kun
nen zonder een interventie en correc
ticbeleid.Een veelsporenbeleid is dus no
dig evenals een fundamenteel ander 
denkpatroon. Deze discussie zal op 12 ja
nuari 1991 weer in de Jaarbeurs en voor 
ieder toegankelijk worden afgerond. Aan 
de hand van de dan genomen besluiten zal 
ik dan dieper ingaan op de achterliggende 
gedachten, die door een voorbereidings
groep uit de AR onder leiding van Loek 
Locht zijn ontwikkeld. 

Henk Bleumink 
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nu zeer kritisch bezien door vrijwel alle 
partijen, behalve door Louise Groenman, 
die zich verwonderd afvroeg waarom iets 
waarop door de vrouwenbeweging zo was 
aangedrongen, nu plotseling met verwij
zing naar die zelfde vrouwenbeweging -
die het allemaal best zelf zou kunnen -
min of meer van tafel werd geveegd. 

Wat de arbeidsmarkt betreft, constateer
de Louise nog veel indirecte discriminatie 
in verschillende CAO's. Zij vroeg Elske 
ter Veld om als overheid dergelijke 
CAO's niet zomaar zonder meer verbin
dend te verklaren.Ook ten aanzien van 
het systeem van functiewaardering op
perde Louise bezwaren: waar gelijke be
handeling verplicht is, wordt door ver
schillen in functiewaardering de ongelijke 
behandeling indirect weer binnenge
haald. Ter Veld had zich hier in haar ver
leden eveneens vaak kritisch over uitgela
ten, en of zij dat nu vooral niet wilde 
vergeten. Tenslotte sprak Louise haar 
waardering uit voor de Directie Coordi
natie Emancipatiebeleid (DCE), die met 
11 mensen zoveel werk verzet en aan wie 
het werkelijk niet ligt als emancipatie nog 
niet op alle terreinen ingeburgerd is. 

De partij leeft 

Als gevolg van de aanstaande Provinciale 
Statenverkiezingen begint de campagne
koorts in het land weer langzaam vat te 
krijgen. We krijgen veel verzoeken tot 
het opnemen van een campagne-agenda. 
Om 1991 goed te beginnen daarom een 
overzicht van de spreekbeurten van de 
Tweede Kamerleden in januari: 
10/1 Werkbezoek Doeke Eisma en Pieter 

ter Veer aan De Weerribben, Kalen
berg 

1711 Olga Scheltema in afdeling Donge
radeel (20.00 uur) 

1811 Doeke Eisma bezoekt afdeling Delft 
(20.00 uur) en Machtelel Versnel 
brengt een werkbezoek aan Amers
foort 

2111 Dick Tommei zit in een Oosterhouts 
forum over ontwikkelingssamen
werking 

2811 Pieter ter Veer bezoekt de afdeling 
Appelscha, Machtelel Versnel doet 
Alphen a/d Rijn aan en Olga Schel
tema is aanwezig bij het Regionaal 
overleg Gelderland (allen 20.00 uur) 

Ook de D66-TV-uitzendingen gaan in 
1991 gewoon door. Voor januari staan 
uitzendingen op de 4de en de 30ste ge
pland (Nederland 3, 19.55 uur). Elke 
twee weken komt via zender Radio 5 op 
woensdagen (van 18.20-18.30 uur) D66 
via de radio bij u thuis. 



10 PARTIJNIEUWS 

IK BESTEL DEZE PUBLICATIES 
BIJ HET PSVI 

(prijzen excl. porti) 

Handboek voor besturen volledig 
vernieuwd 

HANDBOEK VOOR BESTUREN 
70 pag. +bijlagen f 17,50 

Onder eindredactie van Monique Terwiel is bij het PSVI een volledig herziene en 
uitgebreide versie van het "Handboek voor Besturen" verschenen. 

INLEIDING GEMEENTEPOLI-
TIEK 
70 pag. f 7,50 
GEMEENTELIJK 
LEID 
130 pag. f 15,-

MILIEU BE-

D66 & DEMOCRATISERING 
de ideeën en doelstellingen 
20 pag. f 2,-
0VER BERG EN DAL 
De geschiedenis van D66 
32 pag. f 2,-
VOOR DE D'RAAD 
Hét D66-tijdschrift voor 
lokale/regionale politiek 
Abonnement f 40,-/gratis nummer 
(geef uw keus aan) 
STANDPUNTENBRIEF 
Periodiek overzicht van D66-opinies 
Abonnement f 35,-/gratis nummer 
(geef uw keus aan) 

Naam: 

Adres 

PC/Plaats 

Telefoon 

Functie D66: 

Opsturen naar: PSVI-D66 Bezuiden
houtseweg 195, 
2594 AJ Den Haag, 070-3X5il303 

Het handboek is opgebouwd uit drie de
len.Deel 1 bevat een kennismaking met 
de landelijke werkverdeling bij D66. Uit
voerig wordt ingegaan op de werkwijze, 
positie, organisatie etc. van alle geledin
gen en organisaties binnen D66. Deel 2 is 
een leidraad voor de regionale en lokale 
functionaris. Onderwerpen zoals het re
gio- en afdelingsbestuur, de ledenverga
dering, de steunfractie, publiciteit, finan
ciën en nog veel meer komen hier uitge
breid aan bod. Deel 3 tenslotte bevat een 
aantal handige bijlagen waaronder een 
regionale adressenbijlage en een schema 
voor 'n congresvoorbereiding.Naast de 
veranderde inhoud is ook de vormgeving 
in een nieuw en handzaam jasje gestoken. 
Het "Handboek voor Besturen" is te be
stellen bij het PSVI en kost f 17 ,50. Warm 
aanbevolen! 

Stroom van aanmeldingen 
Het houdt maar niet op. Nagenoeg elke 
cursus of training die het PSVI op dit 
moment aanbiedt, is in een mum van tijd 
volgeboekt. Een voorbeeld: in de vorige 
"Democraat" stond een kennismakings
ctag voor leden aangekondigd. Drie da
gen na het verschijnen van dit blad was 
deze activiteit al overtekend. Inmiddels 
hebben zich vijf maal meer mensen opge
geven dan er plaats is. Het PSVI zou het 
PSVI echter niet zijn, als niet alle aanmel
dingen zouden worden gehonoreerd. 

Resultaten gemeenteraadsverkiezingen 
na herindeling. 
Op 7 en 28 november 1990 hadden in enkele opnieuw ingedeelde regio's uitgestelde 
gemeenteraadsverkiezingen plaats. Bijna overal heeft de partij het goed gedaan. Hier 
zijn de uitslagen: 

Zuid-Holland 
In de nieuwe gemeente Jacobswoude, sa
mengesteld uit de vroegere gemeenten 
Leimuiden, Woubrugge en Rijnsater
woude, haalde D66 met 5,9% van de 
stemmen één zetel in de raad. Daarvoor 
hadden we alleen in Leimuiden één zetel. 
In Rijneveld, een combinatie van Koude
kerk a/d Rijn, Hazcrswoude en Benthui
zen, kregen we 11 ,S'Yo en twee zetels. D66 
was daar nog niet in de raad vertegen
woordigd. 

Limburg 
In Melick en Herkenbosch haalden wc 
4,2°/c, van de stemmen, maar nét geen ze
tel in de raad. In Roermond kwam D66 

met 4% van de stemmen voor het eerst in 
de raad met één zetel. 

Noord-Holland 
In de nieuwe gemeente Wormerland gin
gen we van één naar twee zetels met een 
stemmenpercentage van 15,2. In het 
nieuwe gegroeide Landsmeer haalde D66 
met 22,8% van de stemmen drie van de 
vijftien zetels, terwijl er in de oude raad 
één zetel op dertien was bij een percenta
ge van 7 ,2. D66 is in Landsmeer nu de 
tweede partij en haalde meteen haar eer
ste succes met een aangenomen voorstel 
de college-onderhandelingen openbaar te 
houden. 

Dankzij de welwillende medewerking 
van enkele Tweede Kamerleden en leden 
van het Hoofdbestuur, zij vormen telkens 
een begeleiders-duo op zo'n dag, worden 
nu maar liefst 5 verschillende kennisma
kingsdagen georganiseerd. Weliswaar 
niet allemaal op dezelfde dag, maar toch. 

Cursus "Voorjaarsnota" 16/3 
Inmiddels heeft het PSVI 3 financiëel
deskundigen als docent voor deze belang
rijke en nieuwe cursus weten aan te trek
ken: Cees en Mieke Bloemendaal en 
Dick Tegelaar.De cursus is in principe 
voor iedereen toegankelijk, maar wordt 
speciaal aanbevolen voor raadsleden. De 
voorjaarsnota is voor de raad een belang
rijk moment om in een vroegtijdig stadi
um invloed uit te oefenen op de opstelling 
van de primitieve gemeentebegroting 
voor het komend jaar. De cursusgroep 
wordt zodanig ingedeeld, dat deelnemers 
van vergelijkbaar kennisniveau bij elkaar 
zitten. Uw aanmelding moet uiterlijk 23 
februari 1991 binnen zijn.Kosten: f 25,
inclusief cursusmateriaal. 

PSVI even afwezig 
Vanafvrijdag 21 december tot maandag 7 
januari a.s. is het PSVI voor niemand 
bereikbaar. Wij maken na alle inspannin
gen even pas op de plaats. Daar zijn we 
allemaal wel aan toe.In het nieuwe jaar 
kunt u ons weer terugvinden op deze pa
gina met een aanbod van vele, nieuwe 
activiteiten. Ziet u een cursus, training of 
congres aangekondigd welke u aan
spreekt, reageer dan snel en alert. Dat 
voorkomt mogelijke teleurstelling. 

Tony van Verre ontmoet 

JANGLASTRA 
VANLOON 

De tekst van twaalf zondagse 
radio-interviews bewerkt door 

Stijn Verbeeck. 
Met onder meer: 

'De noodzaak van de basso continuo' 
'Verwijten aan humanisten' 

'De gebreken van de politiek' 
'Een definitie van tolerantie' 

'De "affaire" Mulder' 
'Het hoofd van de lijsttrekker' 

Nu in de boekhandel 
f22,-



EUROPA 11 

Europees platform steeds machtiger, moor 

DEMOCRATISCH TEKORT EUROPA 
VRAAGT OPLOSSING 
De nationale parlementen vormen 
steeds meer een schakel in een groter 
besluitvormingsproces. Steeds meer 
beslissingen worden op Europees ni
veau genomen. Ruim JO jaar na de op
richting van de EG zijn echter nog 
steeds vraagtekens te zetten bij het de
mocratisch gehalte en de daadkracht 
van het Europees platform. Daniel Ha
nekuyk gaat in onderstaand artikel in 
op de stappen die gezet moeten wor
den. Bestuurlijke vernieuwing op Euro
pees niveau. 

Het democratisch tekort van de Europese 
Gemeenschap werd evident bij de inwerking
treding van de Europese Akte in 1986 waar
door de Raad nu besluiten kan nemen met 
meerderheid van stemmen. Voorheen was 
altijd unanimiteit tussen de lidstaten vereist. 
Een nationaal parlement kan moeilijk een Mi
nister tot de orde roepen als het nationale 
standpunt het tegen een Raadsmeerderheid 
heeft moeten afleggen. 
Dankzij de Europese Akte van 1986 werden 
voor het eerst op een aantal terreinen beslui
ten per meerderheid mogelijk. Dat in 1992 
daadwerkelijk de interne Europese markt zal 
kunnen worden gerealiseerd is niet in de laat
ste plaats te danken aan de Akte. 
Een interne markt die overigens al in 1970 
werd voorzien door de ondertekenaars van 
het Verdrag van Rome en de nationale parle
menten die dat verdrag ratificeerden! 

Het Europese Parlement heeft in de afgelo
pen maanden een hele reeks voorstellen op 
tafel gelegd om in een Europese Politieke 
Unie het demokratische tekort in de EG op te 
heffen door de bevoegdheden van het Euro
pese Parlement te vergroten. De Commissie 
en het Parlement willen allebei dat het be
sluitvaardigheidstekort van de Raad. dat on
danks de Europese Akte nog steeds bestaat, 
verder wordt verminderd door op veel meer 
terreinen Raadsbesluiten door een meerder
heid toe te staan. bijvoorbeeld inzake het 
buitenlandse, veiligheids-en sociale en mi
lieubeleid. 

Om ongecontroleerde centralisering van het 
bestuur in de EG te voorkomen is het van 
wezenlijk belang om vast te houden aan het 
beginsel van subsidiariteit. Het Europese Par
lement vindt dat subsidiariteit opgenomen 
moet worden in het verdrag voor de Poli
tieke Unie en het definieert subsidiariteit als: 

"dat de Europese Gemeenschap uitsluitend 

optreedt daar waar het bereiken van zijn 
doelstellingen dat vereist omdat deze qua 
schaal danwel qua effecten buiten de grenzen 
van de lidstaten reiken of omdat Gemeen
schapsoptreden efficienter is dan wanneer el
ke lidstaat apart opereert". 

Deze definitie is wel wat breder dan degene 
Mevrouw Thatcher in haar tijd hanteerde. 
Die meende dat subsidiariteit inhoudt dat Ge
meenschapsoptreden alleen geoorloofd is in
dien het aantoonbaar beter is. Over wat aan
toonbaar is kan eindeloos worden gerede
twist zoals onlangs bleek op de conferentie 
over het broeikaseffekt. 

De Intergouvernementele Conferentie over 
de Europese Politieke Unie, die op 14 decem
ber van start is gegaan, vindt plaats op een 
moment dat zondermeer als historisch kan 
worden aangemerkt. Niet alleen de EG zit 
met een demokratisch tekort, Oost-Europa 
heeft er ook een en de EG is als naaste buur de 
meest aangewezen om de helpende hand te 
reiken: niet uitsluitend economisch maar ook 
demokratisch. 

De hamvraag is of de Regeringsleiders en de 
Commissie (het Europees Parlement wordt 
alleen regelmatig gehoord in het zgn lnterin-

stitutionele Overleg) de moed zullen hebben 
om een reuzestap voorwaarts te zetten. 
Winsten Churchill zei het 45 jaar geleden al: 
"De tijd dringt. Laten wij het verenigde de
mokratische Europa opbouwen voor hen die 
het willen en voor hen die het kunnen." 

Daniël Hanekuyk 

Dossier "Demokratisch 
Europa" 
De Europarlementariër en de afdeling Brussel 
van D66 hebben een Dossier "Demokratisch 
Europa" samengesteld waarin alle recente 
voorstellen van het Europese Parlement over 
de Politieke Unie van de 12 voorzien van een 
uitgebreide toelichting te vinden zijn. Het 
dossier is schriftelijk of telefonisch ('s-och
tends op dinsdag, woensdag en donderdag) 
aan te vragen bij: 

Jan Willem Bertens 
Europees Parlement 
Belhardstraat 97 
B- I 049 Brussel 
België 
tel: 09-322 284 56 02 

'HET GAAT GOED MET DE JO' 
Steevast begintJO-voorzitter Roei van 
der Poort zijn congrestoespraken met 
de zin 'Het gaat goed met de J D'. 
Rondlopend op het congres van de jon
ge Democraten van I 0 tot 11 november 
j.l. kan dat alleen beaamd worden. 

Op elkJO-congres zijn zeerveel nieuwe ge
zichten te zien. Toch is de sfeer nog als van
ouds. Een jong en enthousiast publiek. Kritiek 
op de organisatie en gemopper over het Lan
delijk Bestuur gaan samen met en een grote 
bevlogenheid als het over politieke standpun
ten gaat. 

Vast onderwerp op de AL V van de JD is een 
lezing door een politicus of wetenschapper. 
Ditmaal was het D66-lid van de Eerste Kamer 
Peter Hoefnagels uitgenodigd. Zijn betoog 
over waarden, normen, regels en wetten was 
van academisch niveau. De nodige JO-ers die 
geen juridisch/ filosofische achtergrond had
den. kregen het er nogal moeilijk mee. Des-

ondanks werd driftig meegedaan met de dis
cussie, waardoor het programma voor de 
rest van de dag danig door de war werd 
gestuurd. Hoefnagels ging dermate op in de 
discussie met de zaal, dat hij beslag legde op 
twee keer zoveel tijd als voor hem was inge
ruimd. 
Het meest aantrekkelijke van JO-congressen 
is echter het niveau van de politieke discussie. 
Jonge Democraten nemen daar ruimschoots 
de tijd voor. Tot middernacht als dat moet. En 
dat was nodig. Voor de JD is tijd geen argu
ment om moties en amendementen via een 
noodprocedure te behandelen: lukt het niet, 
dan schuift het een en ander door naar het 
volgende congres. En besluiten heeft de JD 
genomen: over ontwikkelingssamenwerking, 
afschaffing van de dienstplicht, invoering van 
sociale dienstplicht, studiefinanciering en 
Koeweit. Zolang de JD op deze volwassen 
manier met politiek blijft omgaan hoeft D66 
niet te vrezen voor de toekomst. 

El mar Ktaasen 



12 INTERVIEW 

Stootsrood Pietervan Dijk: 

WETGEVING LAAT TE 
WENSENOVER 
De wetgeving laat sterk te wensen 
over. De Tweede Kamer heeft onvol
doende belangstelling voor de consis
tentie en de uitvoering van wetgeving. 
Het is goed dat er een Eerste Kamer is 
die daar naar kijkt. De Senaat moet 
blijven. Dat zegt Staatsraad Pietervan 
Dijk (47), oud-hoogleraar internatio
naal recht en sinds I juli lid van de Raad 
van State. Hij werd in 1980 lid van D66. 
"Ik voelde de behoefte me aan te slui
ten bij een politieke partij. Ik wilde niet 
alleen eens in de vier jaar mijn stem 
uitbrengen." 

Waarom D66? 
"Laurens-Jan Brinkhorst, de toenmalige frac
tie-leider, stelde mij vragen over Europa en 
het internationale recht. De persoon Brink
horst speelde een rol. Maar de opvattingen 
van D66 stemmen natuurlijk in grote lijnen 
overeen met de mijne". "De aandacht die 
D66 aan Europa besteedde was voor mij be
langrijk. Ook op sociaal-cultureel gebied 
moeten Europese landen veel meer samen
werken. En natuurlijk spraken de opvattingen 
van D66 over democratisering en staatsrech
telijke hervormingen mij aan." 

Wat vindt u van de voorstellen van de com
missie-Deetman? 
Van Dijk: "Het zijn eigenlijk geen voorstellen, 
de commissie stelt vooral vragen. Dat is niet 
vergaand, maar toch ..... Het is al opmerkelijk 
dat die vragen over het functioneren van onze 
democratie gesteld worden.""De democrati
sering mag echter niet ten koste gaan van de 
bevoegdheden van de Europese Commissie. 
De Raad van Ministers heeft een zekere de
mocratische grondslag. Het zijn toch rege
ringsvertegenwoordigers die zelf weer door 
een democratische instantie worden gecon
troleerd. Een beetje het idee van een Eerste 
en Tweede Kamer." 

Maar D66 is voor opheffing van de Senaat 
"Tja, maar daar ben ik het dan ook niet mee 
eens. De laatste jaren hebben het bestaans
recht van de Eerste Kamer aangetoond. 
Het is, ook al door de overbelasting van de 
Tweede Kamer, goed dat de Senaat nog eens, 
en met een andere bril, naar de plannen kijkt. 
"De Tweede Kamer heeft weinig belangstel
ling voor de interne en onderlinge samenhang 
van wetgeving. En dat geldt ook voor de 
gevolgen van wetgeving. Te vaak blijkt de 
wetgeving niet of nauwelijks uitvoerbaar." 

Is het reiskostenforfait een goed voorbeeld van 
slechte wetgeving? 
"Ja, maar dat geldt ook voor de Harmonisa
tiewet, de wetgeving rond de OV -jaarkaart, 
het gedoe rond de boetes voor het zwartrij
den, enzovoorts." 

Wat moet je doen om belabberde wetgeving te 
voorkomen? 
"De departementen moeten er natuurlijk op 
letten. Maar vooral moet de samenstelling 
van de Tweede Kamer zo zijn dat er voldoen
de expertise is en belangstelling voor de con
sistentie en uitvoering van wetgeving. Er 
moeten meer generalisten in, maar dan wel 
met een speciale belangstelling voor wetge
ving. Maar ja, dat scoort niet in de publieke 
opinie ... " 

"Justitie zou de coördinerende taak moet 
hebben voor de consistentie in de wetgeving, 
al schijnen daar haken en ogen aan te zitten. 
Buitenlandse Zaken zou moeten coördineren 
hoe je Nederlandse wetgeving in overeen
stemming brengt met Europese wetgeving." 

Kijkt D66 wél naar de consistentie van wetge
ving? 
"Kohnstamm let er wel op, en Eisma voor wat 
betreft de internationale aspecten. 
Van Mierlo is een voorbeeld van een genera
list met veel verschillende belangstellingsge
bieden. Hij is bepaald niet alleen een stem
mentrekker. Zijn gezag in de Kamer ontstijgt 
die van de grootte van zijn fractie. Dat geldt 
ook voor Schutte van het GPV en vroeger 
van Andree van Es." 

IDEE 
OVEE-IDEE is een klein, dynamisch bureau dat zich met name 
richt op de marketing- en beleidsaspecten van het openbaar 
vervoer. Uitgangspunt van OVEE-IDEE is dat de 'OPENBAAR
VERVOERGEBRUIKER' als KLANT centraal komt te staan in het 
beleid. 
Enkele punten die hier een belangrijke rol bij spelen zijn: 
• rechtstreekse, stipte en frequente lijnroutes, 
• klantgerichte publiciteit over lijnroute en overstapmogelijkheden, 
• een mensvriendelijke omgeving op en rond spoor-, metro- en 

busstations, 
• klantgericht ontworpen overstappunten voor stads- en streek

vervoer met eenvoudig winkel- en koffiefaciliteiten, 
• veiligheid op metro- en spoorstations, onder andere door een 

personele bezetting, 
• een goede training van het personeel in het omgaan met klanten, 
• tochtvrije en goed verlichte halte-abri's, 

OVEE-IDEE beschouwt werken aan een beter openbaar vervoer 
voor alle belanghebbenden als een enorme uitdaging om te laten 
zien dat OV X TWEE- of misschien wel OV X DRIE -zeker mogelijk is. 

OVEE-IDEE wil uw beleid graag met raad en daad ondersteunen, 
dus: voor OV X TWEE, denk eens aan OVEE-IDEEI 

Bel voor 
informatie: 
010-434 83 71 ()n(jerrlC:nleTSCCntrurTl r./ljnTILOnd. 

0\IVier von t\c~orllnon I Hl 111:) 

Telefoon OIO ~3483 71 Telefax OIO· ~356965. Telex 24319 

Postadres ~ostbus 69. 3130 AD Vlaardrngen 



Drukte is toch niet de enige reden voor flodder
werk van de Tweede Kamer? 
"Nou, flodderwerk ... De Tweede Kamer is 
geneigd om te zeggen: het staat in het regeer
akkoord. Of: er moeten gaten gedekt wor
den. De regeringspartijen willen het eigen 
bewindslieden ook niet al te lastig maken. De 
Eerste Kamer is minder gepolitiseerd." 

Maar de Raad van State juist meer. De oud
ministers Scholten en Gardeniers hebben een 
plekje en recent de voormalige Tweede-Kamer
voorzitter Dolman! 
"Dat er oud-politici in de Raad zitten hoeft 
nog niet te beteken dat het college gepoliti
seerd is. Er is een zeker overwicht. 
Trouwens: er zitten niet meer politici in dan 
vroeger. Ik zou het zelfs betreuren als men
sen met een lange politiek ervaring in de Raad 
van State zouden ontbreken." 

Wordt de rol van de Raad van State in het 
nieuwe Europa straks groter? 
"Dat hangt af van de aandacht van de departe
menten voor de Europese wetgeving. De rol 
bij rechtspraak en geschillen zal echter hoe 
dan ook sterk toenemen. Steeds meer zullen 
mensen een beroep op het Europese recht 
doen." 

Minister Dal es (binnenlandse zaken) wil de 
Raad van State afslanken. Toch merkwaardig 
als de Raad meer werk krijgt 
"Alleen de afdeling rechtspraak en geschillen 
wordt afgeslankt, de afdeling wetgeving niet, 
die wordt vermoedelijk juist uitgebreid. Een 
zekere afslanking van delen van de Raad is ook 
redelijk." 

U bent nogal positief over D66. Doen ze dan niks 
fout? Dat bestaat toch niet? 
Van Dijk: Ik kan zo gauw niets verzinnen. 
Maar het verbaast me wel dat ze dingen soms 
niet doen. D66 heeft zich nooit sterk geprofi
leerd op het gebied van de rechten van de 
mens. Daar is nooit structureel aandacht aan 
besteed. De adviescommissie Mensenrechten 
is een jaar of tien terug opgeheven. Daar was 
en is geen reden voor, integendeel." 

MartinVoorn 

INTERVIEW 13 

066 gaat Vierde Nota Extra bespreken 
Twee jaar geleden presenteerde de 
toenmalige minister van VROM, minis
ter Nijpels, het nieuwe ruimtelijke be
leid. De Vierde Nota over de Ruimtelij
ke Ordening (Vierde Nota) heeft in het 
hele land discussies doen oplaaien. Con
cepten uit de nota als "stedelijke 
knooppunten" en "dagelijkseleefomge
ving" werden snel opgenomen in het 
taalgebruik van bestuurders, politici en 
belangenorganisaties. 

De minister heeft 14 november jongstleden 
De Vierde Nota Extra aangeboden aan de 
voorzitter van de Tweede Kamer. De Nota 
neemt het milieubehoud als uitgangspunt van 
beleid, tot genoegen van de D66-fractie. 
Daarbij ligt een grote nadruk op de Randstad. 
Het centrale thema van de Nota is het terug
dringen van de mobiliteit. De discussie over 
de toekomstige inrichting van Nederland is 
daarmee hervat. 

Politici en bestuurders van provincies en ge
meenten hebben goede redenen om aan de 
discussie over de Vierde Nota Extra deel te 
nemen. Ze kunnen gezamelijk proberen het 
beleid van de regering te beïnvloeden. Dit 
kan door middel van inspraak en bestuurlijk 
overleg. Zoals gezegd ligt een belangrijk deel 

van de uitvoering van ruimtelijk beleid bij de 
lagere overheden. 
Momenteel zijn provincies en gemeenten vol
op bezig met het maken van reacties op de 
Vierde Nota Extra. Binnenkort vindt be
stuurlijk overleg plaats. Bestuurders en politi
ci van D66 moeten dan een mening hebben 
over de beleidsuitspraken in de Vierde Nota 
Extra. 

Ook provinciale en plaatselijke afdelingen 
worden, samen met hun fracties, opgeroepen 
om gebruik te maken van de formele moge
lijkheden voor inspraak. Lokaal kunnen op 
korte termijn discussies georganiseerd wor
den over de Vierde Nota Extra. 
Daarbij kunnen de afdelingen hun aandacht 
vooral richten op de uitspraken over de eigen 
regio, provincie of stadsgewestDit standpunt 
moet allereerst ingebracht worden bij het 
eigen provinciaal en gemeentelijk bestuur, 
opdat het D66-geluid via deze kanalen kan 
doorklinken tot de regering. Het standpunt 
kan daarnaast ook rechtstreeks bij de rege
ringworden kenbaar gemaakt. 'Een ieder' kan 
zijn reactie op de Vierde Nota Extra tot 31 
januari 1991 sturen naar: 
Inspraak Vierde Nota Extra 
Postbus 9761 I I 
2509 GA Den Haag 

Cyclus van werkconferenties 
D66 is in principe een groot voorstan
der van decentralisatie. Centralisatie 
kan niettemin wenselijk zijn. Neder
land heeft, mede door zijn grote bevol
kingsdichtheden, te maken met grote 
milieu-problemen. Die problemen zijn 
van dien aard,dat alleen een nationale 
aanpak effectief kan zijn. Het voeren 
van ruimtelijk beleid is een onderdeel 
van die aanpak. 

Door de centrale werking van een zogenaam
de Planologische Kernbeslissing (PKB) in de 
wet op te nemen, heeft de regering een in
strument in handen gekregen om aan het 
ruimtelijke beleid van lagere overheden een 
aantal belangrijke randvoorwaarden te stel
len. Toch zal het regeringsbeleid uiteindelijk 
door provincies en gemeenten vertaald en 
uitgevoerd moeten gaan worden. De kamer
fractie van D66 is niet alleen uit pragmatische 
overwegingen van mening, dat het zinvol is 
om de mening van de statenfractiesen raads
fracties over het regeringsbeleid te kennen. 
De fractie vindt het bestaan van het centralis
tische instrumentvan de PKB wenselijk, maar 
wil niet haar principes over decentralisatie uit 
het oog verliezen. 

Randstad 
De Kamerfractie heeft daarom het initiatief 
genomen, samen met het SWB en de PSVI, 

een cyclus van werkconferenties over de 
Vierde Nota Extra te houden. De eerste 
werkconferentie zal gaan over de toekomsti
ge ruimtelijke orde van de Randstad. De orga
nisatie van de overige werkconferenties is 
nog niet geregeld. De gedachte gaat uit naar 
het opzetten van werkconferenties over het 
Noorden, het Oosten en het Zuiden van het 
land, in samenwerking met de regiobesturen. 

De werkconferentie over de Randstad vindt 
plaats op zaterdag 23 maart 1991 . De lokatie 
is op dit moment nog niet bekend .De werk
conferentie is bestemd voor statenfracties en 
raadsfracties uit de Randstad, die wij zullen 
vragen met een vertegenwoordiging van 
maximaal twee leden te komen. 
Het is de bedoeling dat deze fracties, vooraf
gaand aan de werkconferentie, een standpunt 
innemen over de Vierde Nota Extra. 

Tot slot nog enige praktische informatie. Een 
exemplaar vande Vierde Nota Extra is te 
bestellen bij de SOU, telefoon 070-3789880, 
en kost fl. 35,-. De samenvatting van de nota
ris gratis verkrijgbaar bij de afdeling Distribu
tie en Beheervan het Ministerie van Vrom. 
Telefoon: 070-326420 I. Vragen naar toestel
nummer 2983 of 230 I. 

Edgar de Bruijn 
stagaire kamerfractie D66; namens de voor
bereidingsgroep vanuit het SWB en het PS VI 



14 BINNENHOF 

Duurzame ontwikkeling nu ook doelstelling Europa Duurzame ontwikkeling 

VAN MIERLO ALS 
ASSESSOR 

Bij monde van Hans van Mierlo deed de dele
gatie van Nederlandse parlementariërs een 
voorstel het milieu een EG- prioriteit te ma
ken. Dat gebeurde toen het erom ging ad
viezen te formuleren aan de regeringsleiders 
voor hun komende IGC; in dit geval in de 
vorm van een advies over amendering van de 
EG-verdragen. Van Mierlo diende een amen
dement in dat stelde dat de economie en de 
economische ontwikkeling zich moest afspe
len binnen de grenzen van-, mpest "luisteren 
naar" de ecologie, het milieu (kortom, men 
moet streven naar duurzame groei). Dit 
voorstel werd in de Redactiecommissie weg
gestemd ten gunste van een Duits voorstel, 
maar in het plenaire debat koos men voor de 
D66-formulering boven de Duitse. Daarmee 
kwam milieu in het basisverdrag van de EG, en 
wel als een randvoorwaarde: duurzaam beleid 
wordt, als de regeringen dit overnemen, een 
EG-doelstelling. Volgens Van Mierlo is het 
milieubeleid en zijn de milieu-aspecten bij alle 
andere sectoren, door dit amendement ein
delijk op het transnationale niveau geplaatst 
waar ze thuishoren. Van Mierlo hield de inter
parlementaire donferentie voor dat de Euro
pese burger pas de laatste jaren 'de scherpte 
en allesoverheersende importantie' van het 
milieuvraagstuk is duidelijk geworden. "Ge
leidelijk dringt door dat het niet alleen maar 
gaat om het opruimen van de vuile boel, maar 
dat wij in wezen al onze economische proces
sen, die op zich zo gedijen in de vrijheid die 

In de laatste week van november wer
den in de vergaderzaal van de Italiaan
se Tweede Kamer de "Europese Assi
zen" gehouden, een gezamenlijke ver
gaderingvan het Europese Parlement 
met de nationale parlementen van de 
12 EG-lidstaten. Deze vond plaats in 
verband met de Intergouvernementele 
Conferentie (IGC) over de verdere 
vormgeving van de EUROPESE POLI
TIEKE en MONETAIRE UNIE. 

Beide operaties zijn van essentieel belang 
voor de totstandkoming van de Europese 
eenheid. Dat verenigd Europa lijkt, is volgens 
D66, kansloos, als niet tegelijkertijd het gat 
gedicht wordt in de democratische besluit
vorming en controle op Europees niveau. De
ze zorg had ook de Franse president Mitte
rand en hij nam daarom het initiatief tot deze 
"Assizen" (eigenlijk de term voor een midde
leeuwse vergadering ter advisering van de 

koning) om een begin te maken met het op
vullen van dit hiaat. Het was voor sommige 
landen een ideale gelegenheid om de vaak wat 
afstandelijke relaties tussen haar nationale- en 
Europarlementariers te herstellen. 85 Euro
parlementariers zaten eerst naast en later 
tussen 173 van hun nationale vakbroeders, en 
ze maakten daar handig gebruik van. De na
tionale parlementariers (waaronder Hans van 
Mierlo) werden in de wandelgangen en in de 
debatten een week lang geconfronteerd met 
de eis dat het Europarlement bredere en 
meer effectieve bevoegdheden dient te heb
ben om de Europese Commissie en de door 
haar genitieerde besluitvorming te controle
ren. Nu kan het EP bijvoorbeeld alleen de 
Europese Commissie en bloc afzetten, wat de 
aanspreekbaarheid en verantwoordelijkheid 
van de afzonderlijke commissarissen vertroe
belt en vermindert. Het EP ontbeert ook het 
recht van Initiatiefbij wetgeving, en kan niet 
echt als mede-wetgever optreden. Dit reeds 
jaren bestaande "democratisch gat" dreigt nu 
tot een diepe kloof uit te groeien; de Europe
se Ministerraad, de Raad van regeringsleiders 
en de Europese Commissie worden steeds 
minder parlementair gecontroleerd. 

Vervan m'n bed 
De Europarlementariers vinden ook, dat de 
nationale parlementen het gebeuren in Brus
sel en Straatsburg teveel als een "Ver van mijn 
bed/zetel show" benaderen, terwijl de EG
besluiten met het "Europa 1992" -project en 
met de Europese subsidie- en andere regelge-

ving een steeds grotere invloed hebben op de 
doorsnee-EG-burger. Ook geeft die "ver van 
mijn bed"-houding de nationale ministers in 
Brussel teveel de vrije hand. Deze Assizen 
waren een goede gelegenheid om deze pun
ten nadrukkelijk onder de aandacht van de 
nationale parlementariers te brengen. 

Schuld of ziekte? 

wij kenne, zullen moeten brengen binnen de 
bedding van economische randvoorwaarden. 
Dat betekent onvermijdelijk een inperking 
van die vrijheid en een grondige aanpassing 
van onze consumptie- en produktiepatronen. 
Als we zo scherp het verband zien tussen de 
economische processen en de vernietiging 
van het milieu, dan kunnen we ons niet per
mitteren het verdrag van Rome vol te laten 
staan met economische beginselen zonder de 
vermelding dat ze begrensd moeten worden 
door ecologische randvoorwaarden", aldus 
Van Mierlo in Rome. 

Bernard A ris 

Heleen Dupuis, hoogleraar medische ethiek gooide onlangs de knuppel in het 
hoenderhok door een medisch congres de volgende vraag voor te leggen: op de 
intensive-care afdeling ligt een vrouw van 65 jaar met ernstige hartklachten en ze 
wordt de volgende dag geopereerd. 's-Nachts wordt een zwaar gewonde man 
binnengebracht die met veertig pilsjes in zijn lichaam tegen een boom is gereden. 
Ook hij heeft intensieve zorg nodig, maar de afdeling is vol tenzij .,et bed van de 
vrouw aan de jongen wordt toegewezen. Kortom, uitstel van de noodzakelijke 
operatie. Wat moet de arts doen? 

Mevrouw Dupuis kiest voor de vrouw; van de 
aanwezige artsen is tweederde deel een an
dere mening toegedaan. Het klinkt gek, maar 
met beide uitkomsten kan ik, zij het om ver
schillende redenen, vrede hebben. Dupuis 
wilde met haar antwoord proberen een dis
cussie te starten over de vraag welke keuze 

de arts moet maken als hij echt aan de grens 
van zijn zorg staat: als hij alle medische criteria 
ten spijt blijft zitten met het probleem van 
twee patienten en maar een bed. 
Volgens de hoogleraar moet in het genoemde 
voorbeeld de jongen wijken omdat hij zo 
overduidelijk schuldig is aan zijn eigen onge-



val, dat hij- ten opzichte van de "onschuldige" 
vrouw- het morele recht verliest om haar 
plaats in te nemen. De waarde van deze op
merkelijke keuze, zit vooral het feit dat me
vrouw Dupuis de moed heeft om in het open
baar een criterium te noemen voor de keuzes 
die onafwendbaar op ons afkomen binnen de 

gezondheidszorg. Soms worden ze al ge
maakt, maar dan binnenskamers. 
En dan de schuldvraag zelf. Ook de professor 
erkent dat schuld moeilijk is vast te stellen en 
dat de arts niet op de stoel van de rechter 
moet gaan zitten. Zij wil alleen een uitzonde
ring maken voor extreme gevallen, zoals on
gelukken waar alcohol in het spel is omdat 
mensen dan tegen beter weten bewust spe
len met hun eigen gezondheid. Hoewel ik 
begrip heb voor dit standpunt, denk ik toch 
dat Dupuis vergeet haar eigen redenering 
door te trekken. Want een arts mag natuur
lijk nooit op de stoel van de rechter gaan 
zitten, ook niet als de binnengebrachte pa
tient veertig biertjes achter zijn kiezen heeft. 
Hoe terecht de verontwaardiging over der
gelijk gedrag ook is, principes of ethiek mo
gen niet afhankelijk worden van de mate 
waarin artsen (en hoogleraren) op basis van 
subjectieve rechtvaardigheidsgevoelens een 
oordeel vellen. Objectieve rechtvaardigheid 
dan, of, met andere woorden, is de samenle
ving in staat algemeen geldende schuldcriteria 
op te stellen. Ik denk het niet. Ik geef toe, 
oppervlakkig gezien is het soms zo verdacht 
eenvoudig, maar mag de schuldvraag alleen 

worden beslist aan de hand van het waar
neembare feit dat iemand met teveel bier op 
tegen een boom rijdt? Of moeten wij ook 
rekening houden met de vraag welke 
"ziekte" iemand tot dergelijk gedrag heeft 
gebracht? Zelfmoordpogingen zijn een ander 
voorbeeld, waar de schuldigen op het eerste 
gezicht makkelijk aan te wijzen zijn. Volgens 
Dupuis moet er onderscheid gemaakt wor
den tussen iemand die een eerste poging 
heeft gedaan en iemand die voor de zoveelste 
maal op de intensive care terecht komt om
dat hij een einde aan het leven probeerde te 
maken. De eerste moet geholpen worden, de 
tweede misschien niet. Als zij bedoelt dat hier 
de ethische vraag aan de orde is of iemand het 
recht heeft een eind aan zijn leven te maken, 
ben ik het met haar eens. Maar als zij vervol
gens het antwoord op deze vraag afhankelijk 
maakt van het aantal mislukte pogingen of het 
aantal beschikbare bedden, dan lopen onze 
meningen uiteen. 
De arts is geen rechter en zelfs een rechter 
kan moeilijk een vonnis vellen over een pa
tient, wiens enige objectief vast te stellen 
schuld is dat er door zijn komst te weinig 
bedden zijn. In die zin ben ik het eens met de 
artsen die tegen het schuldcriterium hebben 
gestemd. Maar mevrouw Dupuis heeft het 
grootste gelijk van de wereld als zij stelt dat 
de politiek de taak heeft om een keuze te 
maken over de grenzen en selectie in de ge
zondheidszorg. 

jacob Kohnstamm 
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Algemene Beschouwingen 
in Eerste Kamer 

De Eerste Kamerfractie, binnenkort in een nieuwe samenstel/ing.jan Glastra van Loon, jan Vis, Marie-Louise Tiesin ga, Peter 
Hoefnagels en Hanneke Gelderblom zullen ongetwijfeld versterking krijgen. 

De zittingsperiode van de Eerste Ka
mer loopt op z'n einde. In maart gaan 
de kiezers naar de stembus voor het 
kiezen van de Provinciale Staten en in
direct voor het kiezen van een nieuwe 
Eerste Kamer.Jan Vis, voorzitter van 
de Eerste Kamerfractie van 066, hield 
zijn laatste Algemene Beschouwing in 
deze periode. Een blik op een bewogen 
wereld. 

Vis ging kort in op de achtergronden van de 
Nederlandse stellingsname t.a.v. de gijzelaars
kwestie in de Golfcrisis. "Wij onderschrijven 
het standpunt dat gewapend ingrijpen slechts 
gebaseerd kan zijn op een resolutie van de 
Veiligheidsraad en wij onderschrijven het. 
standpunt dat gijzelaars niet kunnen worden 
losgeweekt in ruil voor politieke concessies. 
De regering heeft in de gijzelaarskwestie 
steeds het juiste standpunt ingenomen al zijn 
wij er niet van overtuigd dat dat standpunt 
ook steeds met grote overtuigingskracht 
naar voren is gebracht. Waarom is het welzijn 
en misschien het leven van de gijzelaars niet 
een knieval voor de lrakeese dictator waard? 
De vraag is de afgelopen weken dikwijls ge
steld en de regering heeft er niet altijd duide
lijk op geantwoord. Waarom deed Neder
land niet wat andere landen kennelijk zonder 
veel gewetensproblemen hebben gedaan? 
We begrijpen wel dat de verhoudingen een 
duidelijk Nederlands protest tegen het ge
drag van sommige bondgenoten vrijwel on
mogelijk maakte maar dat het zenden van een 
humanitaire missie zo weinig is bevorderd 
door de regering blijft moeilijk te begrijpen". 

Het grootste deel van zijn beschouwing ging 

echter over normvervaging. "We zijn nu zo
ver dat je bij ons eerder high definition TV 
hebt dan gescheiden huisvuil en makkelijker 
een fax dan een recept van een oogarts". De 

overheid heeft deze situatie in de hand ge
speeld. De oplossingen die in politieke kring 
te horen is verwerpt Vis echter. "Wat we in 
ieder geval niet moeten doen is teruggrijpen 
naar de oude moraal. Burgerzin kan niet door 
politici worden opgewekt afgedwongen. De 
politicus die daarom vraagt verwoordt vooral 
zijn eigen schuldgevoel en spreekt verder te
gen dovemansoren". Over de reorganisatie 
van het onderwijs maakte Vis zich kwaad. 
"Weten de bewindslieden eigenlijk wel wat 
ze aanrichten met het advies van de project
groep schaalvergroting onderwijs met de 
conclusie dat veertig procent van de basis
scholen moet worden opgeheven en dat de 
overblijvende scholen een gemiddelde groot
te van 500 leerlingen moeten hebben. Ik zal 
over die omvang van 500 nu niets zeggen, ook 
niet over al die dorpen, ja zelfs hele gemeen
ten, waar straks helemaal geen school meer 
zal zijn en dus het sociale verband zal ver
zwakken. Ik wil de bewindslieden vntgen om 
zich voor te stellen hoe de toekomst er voor 
een kind uitziet, voor zijn ouders en voor de 
leerkracht van het kind als het vermoeden 
bestaat dat op termijn de eigen school zal 
verdwijnen". 

Vis ziet deze voorbeelden als typerend voor 
de "eigen werkelijkheid van Den Haag: ver
vreemd van die van het land en typerend voor 
onze democratie". 
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Huiswaarts 
Op vrijdag 26 oktober toog Eerste Kamerlid 
Marie-Louise Tiesinga naar Budapest om het 
congres van de Alliantie van Vrije Democra
ten (SDS) toe te spreken. Er was alle reden 
voor felicitaties! De Alliantie kreeg in 162 
gemeenten boven de tienduizend inwoners 
20,2% van de stemmen en 405 gemeente
raadszetels, levert de burgemeester (geko
zen) van Budapest en in vele andere plaatsen 
en beschikt in de grote steden samen met de 
jonge Liberalen vanFideszover een ruime 
meerderheid. 

Aangekomen in Budapest kon Tiesinga echter 
weer onverrichter zaken huiswaarts keren: 
het congres bleek afgeblazen omdat de we
gen rond Budapest werden geblokkeerd 
door boze taxichauffeurs als protest tegen de 
forse verhoging van de benzineprijs door de 
regering Antall. De sfeer was geladen en de 
staking dreigde over te slaan naar de andere 
vervoersbedrijven. De SDS-top kon Tiesinga 
niet garanderen dat ze nog veellanger een 

Een vreemde zaak, daar achterop Democraat nr. 8 
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vliegtuig terug zou kunnen nemen. De laatste 
mogelijkheid die dag was een vliegtuig naar 
München via het andere vliegveld in de stad. 
Met secretaris buitenland lstvan Podkonicsky 
maakte Tiesinga een wilde rit van barricade 
naar barricade. Duidelijk werd dat de SDS 
niet alleen de steun heeft van Hongaarse in
tellectuelen. Zodra de SDS-vlag uit het raam 
werd gestoken, weken de barricaden en wer
den stalen kabels losgetrokken. Bij de laatste 
barricade volgde nog een korte ontmoeting 
met SOS-bestuurder Laszie Rajk jr., zoon van 
de in 1948 door de Stalinisten geëxecuteerde 
minister van Buitenlandse Zaken. Het 
vliegtuig werd gehaald, net. De staking heeft 
overigens succes gehad: de verhoging van de 
benzineprijs is binnen de perken gebleven. 

Fragment uit de rede van Peter Hoefnagels voor 
hetJO-congres 
.,Stijlfiguur uit de rede van minister-president 
Lubbers, uitgesproken in de aula van de Uni
versiteit van Nijmegen op 3 september 
1990: "En dan spreek ik nog niet over de func
ties voortkomend uit het feit dat waardevolle 

Op de foto ontvangt Marie-Louise 
Tiesinga de prijs uit handen van dhr. P. 
Blauw, kamerlid en dhr. Reifingh van de 
dierenbescherming. 
(foto: Care! Richel) 

Een wazige foto van iemand te paard. Die iemand was, zo wist de fotograaf te vertel/en, het D66-
Eerste Kamerlid Marie Louise Tiesin ga, in oefening voor een politiepatrouille te paard door Amster
dam. Of die foto ook echt van haar was weten we nog steeds niet 

Dat ze intussen benoemd is tot "Dierenbe
schermer van het jaar 1990" is wel zeker. 
Tiesinga dankt deze uitverkiezing aan haar 
jarenlange strijd tegen dierproeven ten be
hoeve van het defensie-onderzoek. Sinds 
1984 heeft de D66-senator 71 vragen over 
dit onderwerp aan de verantwoordelijke be
windslieden gesteld en volgens de Dierenbe
scherming heeft deze voortdurende aandacht 
ervoor gezorgd dat het dierproefgebruik ten 
behoeve van het defensie-onderzoek in 
diezelfde periode met 50% is gedaald. Bij dit 
onderzoek gaat het voornamelijk om de ge-

volgen te bestuderen van chemische, biologi
sche en nucleaire wapen, waarbij dieren het 
slachtoffer worden van de meest verschrik
kelijke uitvindingen waartoe de mens in staat 
is. In haar dankwoord kondigde Marie Louise 
Tiesinga aan haar strijd tegen het dierenleed 
voort te zetten, waarbij haar aandacht in eer
ste instantie uitgaat naar de Gezondheids-en 
Welzijnswet voor dieren, een wetsontwerp 
waar ook Tweede Kamerlid en dierenbe
schermer van 1985 Dick T ommel een be
trokkenheid mee heeft. 

beginselen als 'draagkracht' en 'gelijke behan
deling' moeilijk met elkaar te verzoenen zijn 
als althans boven het minimumniveau niet lan
ger de concrete wet het evenwicht mag 
weergeven omdat toetsing van de wet aan 
een van de internationaal aanvaarde, in hand
vesten en verdragen vastgelegde beginselen 
de wet al snel als defect -als om wetswijziging 
vragend- kwalificeert". 

Dit is 'Binnenhofs' 
HetBinnenhofsis een taal waarvan de gebrui
ker denkt: hoe zeg ik het zo dat niemand het 
begrijpt en àls iemand het begrijpt of meent 
te begrijpen, hoe ik er dan onderuit en als 
iemand dàn nog meent dat ik iets gezegd heb, 
hoe bereik ik dan dat ik niets gezegd heb, hoe 
bereik ik dan dat ik niets gezegd heb of dat ik 
iets gezegd zou hebben waar ik onderuit kan. 
Dat is Binnenhofs. 

Ik heb God-zij-geloofd een D66-er nog nooit 
zo horen praten, ook niet op het Binnenhof, 
maar Lubbers is zeker niet de enige daar, die 
deze taal spreekt." 

Het is de laatste tijd opvallend rustig op de 
dinsdagavonden, de traditionele vergaderdag, 
op de Bezuidenhoutseweg. De nieuwe partij
voorzitter van D66 heeft het streven van het 
partijbureau naar efficientere werkwijzen 
meteen in praktijk gebracht. Het Dagelijks 
Bestuur vergadert nog maar eens in de twee 
weken, en dan nog niet langer dan een paar 
uur. Kennelijk wil men een einde maken aan 
de vergadercultuur die D66 zo typeert, en 
dat is een goede zaak. 

De voortvarendheid van de nieuwe voorzit
ter heeft echter tot een eerste complicatie 
geleid. Met een begeleidende brief van Ries 
Jansen die de titel 'De Democraat gedemo
cratiseerd' draagt, ontvingen een paar hon
derd leden een enquete over de inhoud van 
de Democraat. Prima initiatief natuurlijk, wa
re het niet dat de redactie van het blad zelf 
van niets weet. Op geen enkele manier is bij 
de redactie het verzoek binnengekomen mee 
te werken aan de vraagstelling of de uitvoe
ring van de resultaten van de enquete. 
Een partijvoorzitter bepaalt niet de inhoud 
van een blad, dat doet een (onafhankelijke) 
redactie. 
Nu wil het toeval-en niet meer dan dat- dat 
de redactie zelf al besloten had in het jubi
leumjaar met een nieuwe vormgeving en op
zet te komen. Niet dat binnen het beschikba
re budget veel mogelijk is, maar om de paar 
jaar moet er toch weer kritisch gekeken wor
den naar de doelstellingen. De resultaten van 
de enquete zullen, als de onderzoekers een 
beetje doorwerken, dus wel meegenomen 
worden. Maar kan het overleg niet ook wat 
voortvarender? 
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